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Αθήνα, σήµερα στις 15 Ιουνίου 2021, ηµέρα Τρίτη και ώρα
9.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων: «Για την Προστασία της
Εργασίας - Σύσταση Ανεξάρτητης Αρχής «Επιθεώρηση Εργα-
σίας» - Κύρωση της Σύµβασης 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Ερ-
γασίας για την εξάλειψη της βίας και παρενόχλησης στο κόσµο
της εργασίας - Κύρωση της Σύµβασης 187 της Διεθνούς Οργά-
νωσης Εργασίας για το Πλαίσιο Προώθησης της Ασφάλειας και
της Υγείας στην Εργασία - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/1158 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 20ής Ιουνίου 2019 για την ισορροπία µεταξύ της επαγγελµα-
τικής και της ιδιωτικής ζωής». 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΜέΡΑ25, ο κ. Γεώργιος Λογιά-
δης, για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θυµάµαι τον πατέρα µου που µου έλεγε: «Μια κοινωνία είναι

σαν ένα δίχτυ, σαν µια αλυσίδα, αντέχει όσο ο ασθενέστερος κρί-
κος της». Αυτόν τον ασθενέστερο κρίκο οφείλουµε να ενδυνα-
µώσουµε, να συµπαρασταθούµε και να αναπτύξουµε.

Εξ ορισµού το Εργατικό Δίκαιο προστατεύει τον πιο αδύναµο,
δηλαδή τον εργαζόµενο και µιλώ και ως εργοδότης. Σηµαντικό
λάθος του σηµερινού σχεδίου νόµου είναι ότι αντιµετωπίζει σαν
να είναι ισότιµα τα δύο µέρη τον εργαζόµενο και τον εργοδότη.
Ένα άλλο πρόβληµα είναι ότι µέχρι τώρα όποιος εργαζόταν σε
καθεστώς ηµιαπασχόλησης λιγότερο από οκτώ ώρες ηµερησίως
θα έπρεπε να έχει συνεχές ωράριο. Τώρα θα µπορεί να σπάσει
τις έξι ή τις τέσσερις ώρες, όσο εργαζόταν, µέσα στη µέρα. 

Η Επιθεώρηση Εργασίας έχει απαξιωθεί, δεν υπάρχει ούτε καν
για να ελέγξει εάν ισχύει το σηµερινό οκτάωρο. Πολύ δε περισ-
σότερο για αυτά που ορίζει το σηµερινό σχέδιο νόµου σας. Η
Επιθεώρηση Εργασίας πρέπει να ενισχυθεί και να µην γίνει ανε-
ξάρτητη αρχή. Οι συλλογικές συµβάσεις ασφαλώς και πρέπει να
ισχύουν και να ισχύουν για όλους για να µην υπάρχει µαύρη και
αδήλωτη εργασία, η οποία δηµιουργεί αθέµιτο ανταγωνισµό, κα-
ταστρέφει επιχειρήσεις και εργαζόµενους. Εάν ο εργαζόµενος
δεν είναι ευχαριστηµένος δεν θα αποδώσει και στο τέλος η κοι-
νωνία καταρρέει και υποβαθµίζεται.

Τόσο η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, η οποία στέκεται
ιδιαίτερα στην κατάργηση του οκταώρου και της κυριακάτικης
αργίας όσο και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής είναι αντί-
θετες στο εργασιακό αυτό σχέδιο νόµου σας. 

Στο πλαίσιο των µνηµονίων που έχετε υπογράψει λόγω της
υπερφορολόγησης για να επιτευχθούν πρωτογενή πλεονάσµατα
όποια έσοδα µειώνονται συνεχώς. Όταν τα υπέρογκα χρέη, ιδιω-
τικά και δηµόσια, σωρεύονται, υψηλοί φόροι πνίγουν τις παρα-
γωγικές επενδύσεις και η φτώχεια αφαιρεί εναλλακτικές από
τους πολλούς η µισθωτή εργασία είναι αδύνατον να προστατευ-
θεί. 

Σε τέτοιο περιβάλλον η απορρύθµιση της αγοράς εργασίας
παραδείγµατος χάριν µε ατοµικές συµβάσεις που επιχειρεί η Κυ-
βέρνηση µειώνει και άλλο το µερίδιο των µισθών στο εθνικό ει-
σόδηµα. Η µείωση του µεριδίου των µισθών µειώνει και άλλο τη
συνολική ζήτηση. Και η µείωση της συνολικής ζήτησης ενισχύει
την υπανάπτυξη. Θα έχουµε ρηχή επιχειρηµατικότητα και χαµηλή
προστιθέµενη αξία.

Το ΜέΡΑ25 τονίζει ότι κανένας εργασιακός νόµος δεν θα προ-
στατεύσει την εργασία αν δε συνοδεύεται από κουρέµατα χρεών.
Με την περαιτέρω µείωση του εργατικού κόστους που στοχεύει
το σχέδιο νόµου το πέµπτο µνηµόνιο είναι ήδη εδώ. Κανονικά
έπρεπε να γίνει ακριβώς το αντίθετο. Εκπαίδευση και στήριξη ερ-
γαζοµένων, σταθερό πλαίσιο εργασίας, αξιοπρεπές τελικό δια-
θέσιµο εισόδηµα. Πρέπει η πολιτεία µε τις πολιτικές της να
µεγαλώνει την πίτα και όχι να τη συρρικνώνει και να δηµιουργεί
κοινωνικές εντάσεις. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ και ως Βουλευτής Ηρα-
κλείου στη βαριά βιοµηχανία µας τον τουρισµό. Το Σωµατείο Ξε-
νοδοχοϋπαλλήλων του Νοµού Ηρακλείου στις 13-4-21 φέτος
υπέγραψε µε την Ένωση Ξενοδόχων Ηρακλείου τη νέα τοπική
συλλογική σύµβαση εργασίας προκειµένου να διασφαλιστούν οι
όροι αµοιβής και εργασίας των ξενοδοχοϋπαλλήλων. Με κοινό αί-
τηµα εργαζοµένων και εργοδοτών προς το Υπουργείο Εργασίας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ζήτησαν την κήρυξη της νέας τοπικής
συλλογικής σύµβασης εργασίας ως γενικώς υποχρεωτική, έτσι θα
αποφευχθούν αρνητικές επιπτώσεις ως προς την ανταγωνιστικό-
τητα των επιχειρήσεων που έχει να κάνει µε το κόστος εργασίας
αφ’ ενός και αφ’ ετέρου να επιτευχθεί η δίκαιη στήριξη του βιοτι-
κού επιπέδου των ξενοδοχοϋπαλλήλων η συντριπτική πλειοψηφία
των οποίων εργάζονται στις εποχικής λειτουργίας ξενοδοχειακές
µονάδες του νοµού και όλης της Ελλάδος.

Σε επαναλαµβανόµενες επιστολές, που έχει στείλει στο
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και στη Γενική
Γραµµατεία του Υπουργείου, καθώς και στις αρµόδιες διευθύν-
σεις, µέχρι σήµερα δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση για το τι θα

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΔ’

Τρίτη 15 Ιουνίου 2021



γίνει. Ζητούν, λοιπόν, να κηρυχθεί η νέα τοπική συλλογική σύµ-
βαση εργασίας ως γενικά αποδεκτή. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Λογιάδη.
Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Περικλής Μαντάς.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και τι δεν ακού-

σαµε από χθες σε αυτή την Αίθουσα: Νοµοσχέδιο έκτρωµα, ερ-
γασιακός µεσαίωνας, απλήρωτες υπερωρίες, κατάργηση
οκταώρου, «θα πληρώνεστε µε ρεπό», τελειωτικό χτύπηµα για
τον κόσµο της εργασίας, νοµοσχέδιο οδοστρωτήρας, απεξάρ-
τηση των εργαζοµένων από τον µισθό τους, νοµοσχέδιο των µνη-
µονίων που έρχονται. 

Αυτοί είναι µόνο λίγοι από τους χαρακτηρισµούς που κάνει η
Αντιπολίτευση για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και
πραγµατικά αναρωτιέµαι είναι δυνατόν; Πού τα ανακάλυψαν όλα
αυτά; Άλλο νοµοσχέδιο διαβάζουµε εµείς και άλλο εσείς, κύριοι;
Μήπως ξεκίνησαν οι εφτά πληγές του Φαραώ και κάποια βιβλική
καταστροφή έχουµε στη χώρα; Ή µήπως για άλλη µια φορά πνί-
γονται στις ακρότητες και τις υπερβολές τους; Όχι, λοιπόν, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τίποτε δραµατικό δεν συµβαίνει στον
τόπο ούτε καµµία µητέρα των µαχών δίνεται στους δρόµους και
τα πεζοδρόµια. Η µόνη µάχη που δίνεται είναι ανάµεσα σε κάποια
αραχνιασµένα µυαλά γιατί η αλήθεια είναι ότι τελείωσε η εποχή
των ψεµάτων, η εποχή της τοξικότητας, του διχασµού και του τυ-
φλού µίσους και ήρθε η ώρα που όλοι πρέπει να λέµε µόνο αλή-
θειες.

Ξέρετε, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
γιατί ο κόσµος δεν είναι πια στους δρόµους; Ξέρετε γιατί η κοι-
νωνία σας γυρνάει την πλάτη; Γιατί βαρέθηκαν τις ακρότητες και
τις υπερβολές σας, γιατί πέρασαν οι εποχές της κοινωνικής δυ-
σαρέσκειας που κάποτε ήταν βούτυρο στο ψωµί σας και τώρα
δεν έχετε πολιτικά όπλα, δεν έχετε εργαλεία, δεν έχετε προτά-
σεις και δεν έχετε αφήγηµα ούτε επιχειρήµατα, γιατί τελικά απο-
δείχθηκε ότι ήσασταν ένα κόµµα διαµαρτυρίας που πάνω στην
αναστάτωση και την αναµπουµπούλα, µέσα στη φθορά και τον
θυµό έφτασε να γίνει κυβέρνηση τριάµισι ολόκληρα χρόνια αλλά
πάντα χωρίς σχέδιο, χωρίς πολιτική, χωρίς αφήγηµα, µόνο µε
φωνές και καταγγελίες, όπως κάνετε και σήµερα, διαστρεβλώ-
νοντας κάθε µεταρρύθµιση και ανακαλύπτοντας δράκους εκεί
που δεν υπάρχουν.

Η κοινωνία, όµως, δεν σας ακούει πια γιατί οι πολίτες αναζη-
τούν ηρεµία, οµαλότητα, αναζητούν µετριοπάθεια, ασφάλεια,
δουλειά και γι’ αυτά θα µας κρίνουν και θα µας ζυγίζει όταν έρθει
η ώρα και θα δει αν κάναµε τη ζωή τους καλύτερη, ευκολότερη,
πλουσιότερη και όχι για τις τερατολογίες τις οποίες εσείς λέτε,
ότι δήθεν ο κόσµος θα πληρώνεται µε ρεπό.

Βέβαια όλοι καταλάβαµε τι πραγµατικά σας ενόχλησε σε αυτό
το νοµοσχέδιο. Ήταν το πλήγµα που δέχονται οι δικοί σας οι ερ-
γατοπατέρες που προσπαθείτε µε κάθε τρόπο να διασώσετε, µια
µικρή µειοψηφία που εδώ και σαράντα χρόνια έχει µάθει να εκ-
βιάζει την κοινωνική πλειοψηφία, µια αντιδραστική κλίκα λίγων
που έχει µάθει να είναι αφεντικό και να κρατά τη χώρα πίσω στον
πραγµατικό εργασιακό µεσαίωνα και όχι αυτόν που ψευδώς εν-
νοείτε, αυτός, λοιπόν, ο κακός νοούµενος καταχρηστικός και άδι-
κος συνδικαλισµός που µια ζωή κρατούσε την κοινωνία πίσω και
που µε αυτό το νοµοσχέδιο βάζουµε στο περιθώριο.

Αλήθεια, τι άλλο σας ενόχλησε στο σηµερινό νοµοσχέδιο; Η
αναβάθµιση της Επιθεώρησης Εργασίας και η απεξάρτησή της
από την κυβερνητική εξουσία; Σοβαρά τώρα; Θεωρείτε ότι µια
ανεξάρτητη αρχή ελέγχου είναι οπισθοδρόµηση, είναι τελειωτικό
χτύπηµα στον κόσµο της εργασίας; Σας ενόχλησε η ψηφιακή
κάρτα εργασίας και η ενδυνάµωση του εργαζόµενου απέναντι
στον εργοδότη; Αλήθεια τα πιστεύετε αυτά που λέτε; Δηλαδή,
πώς φαντάζεστε εσείς τον τρόπο για την καταπολέµηση της αδή-
λωτης εργασίας; 

Όλοι θυµόµαστε την κριτική σας και την αµφισβήτηση στην
προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του Αντώνη Σα-
µαρά και στον πρώην Υπουργό τότε τον Γιάννη τον Βρούτση

όταν θεσµοθετήθηκε η «ΕΡΓΑΝΗ» και το πρόστιµο των 10.500
ευρώ για την αδήλωτη εργασία. 

Η αδήλωτη εργασία τον Φεβρουάριο του 2013, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ήταν στο 42% και σήµερα µε τα δυο αυτά ερ-
γαλεία είναι σε µονοψήφιο ποσοστό και τα δυο τα πολεµήσατε
ανελέητα και ως κυβέρνηση τα εφαρµόσατε στο έπακρον. 

Σας ενόχλησαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέες άδειες
σε γονείς και φροντιστές ή τα µέτρα για την αντιµετώπιση της
βίας και της σεξουαλικής παρενόχλησης στον χώρο εργασίας;
Μήπως το δικαίωµα της αποσύνδεσης; Και αυτό σας ενόχλησε;
Ή µήπως η εξίσωση των αποζηµιώσεων απόλυσης για τους ερ-
γατοτεχνίτες; Και αυτό σας βρίσκει αντίθετους; Και βρήκατε το
σηµείο που σας βόλευε για να κάνετε δήθεν αντιπολίτευση, την
περιβόητη διευθέτηση του χρόνου εργασίας. Βγάλατε και ένα
εύκολο συνθηµατάκι «δεν θα πληρώνεστε µε ρεπό», δήθεν θα
πληρώνεστε µε ρεπό, πέρα για πέρα ψέµατα και βολικά ξεχάσατε
ότι η διευθέτηση ισχύει εδώ και χρόνια σε πολλές εταιρείες στη
χώρα µας. Πραγµατικά εργασιακός µεσαίωνας. Τι να λέµε τώρα;
Και αποκρύπτετε ότι υπάρχει ευρωπαϊκή οδηγία που στηρίζει
αυτή ακριβώς τη ρύθµιση που φέρνουµε, διευθέτηση χρόνου ερ-
γασίας µε ατοµικές συµβάσεις, µε πρωτοβουλία του εργαζόµε-
νου για εναρµόνιση της επαγγελµατικής και οικογενειακής του
ζωής, ενώ βέβαια αποκρύπτετε και το άλλο ότι τέτοιες διευθετή-
σεις ισχύουν στη Δανία, στη Φινλανδία και στις Σκανδιναβικές
χώρες που τις έχετε για πρότυπα κοινωνικού κράτους. Ξεχνάτε
την Ολλανδία και το Λουξεµβούργο, όπου και εκεί τα ίδια
ισχύουν, και δεν αναφέρεστε βέβαια στην Ισπανία και την Πορ-
τογαλία που κυβερνούν οι Σοσιαλιστές µε την Αριστερά. 

Και επειδή η ιστορία µε τα ρεπό άρχισε γρήγορα να ξεφτίζει
σκεφθήκατε µετά το επόµενο στάδιο, ότι ο εργοδότης είναι λέει
ισχυρότερος του εργαζόµενου, άρα δήθεν δεν πρέπει να υπάρ-
χουν ατοµικές συµβάσεις. Η προχειρότητα σε όλο της το µεγα-
λείο, γιατί ξεχάσατε βέβαια ότι οι υπερωρίες σε ατοµικές
συµβάσεις βασίζονται. Γιατί δεν ζητάτε να τις καταργήσουµε;
Προφανώς δεν αντέχουν σε σοβαρή κριτική αυτές οι προτάσεις.
Για τελευταία φορά, λοιπόν, η διευθέτηση του χρόνου εργασίας
είναι ευκολία. Είναι ευκολία για τον εργαζόµενο που προτιµά να
δουλεύει περισσότερο από Δευτέρα έως Πέµπτη και να κάθεται
την Παρασκευή µε την οικογένειά του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ευκολία για τον φοιτητή για τις διακοπές ή για την εξε-

ταστική του. Είναι ευκολία για τη µητέρα που θέλει µια µέρα πα-
ραπάνω για να είναι µε τα παιδιά της. Τι πρέπει να πούµε σε
όλους αυτούς; Δεν υπάρχει συνδικάτο, οπότε ατυχήσατε; Περι-
µένετε να ιδρυθεί ένα για να µπορέσετε να φτιάξετε τη ζωή σας;
Ή µήπως να διαλέξετε δουλειά µε βάση το συνδικάτο; Νοµίζω
ότι δεν έχουν λογική αυτά τα πράγµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρο σε όλους ότι το
σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί µια µεγάλη και θετική τοµή για
τον κόσµο της εργασίας στην πατρίδα µας. Οι ρυθµίσεις που ει-
σάγει κινούνται χωρίς αµφιβολία στη σωστή κατεύθυνση. Είναι
σαφές ότι αποτελεί χρέος µας να το υποστηρίξουµε τόσο στην
ψηφοφορία, αλλά κυρίως να το στηρίξουµε κατά την εφαρµογή
του στην κοινωνία, στην πράξη, γιατί βρισκόµαστε εδώ για να
βελτιώνουµε τη ζωή των πολιτών και οφείλουµε να µην αφή-
σουµε τίποτα να σταθεί εµπόδιο σε αυτή την δέσµευση και πο-
ρεία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεµιστοκλής Χειµάρας. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιχει-
ρήσω σήµερα να µιλήσω περισσότερο µε βάση τα προσωπικά
µου βιώµατα στη βάση πάντα των συνθηκών που επικρατούν
στην πραγµατική ζωή και όχι, επιτρέψτε µου, φαντασιόπληκτα
και ιδεατά θέµατα, όπως τα θέτουν ορισµένοι συνάδελφοι. Θα
µιλήσω βιωµατικά γιατί έχω την τύχη να έχω εργαστεί µία δεκαε-
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τία περίπου ως υπάλληλος του ιδιωτικού τοµέα σε µεγάλες επι-
χειρήσεις. Έχω όµως την ίδια στιγµή τη δυνατότητα να µιλήσω
και ως ένας µικρός εργοδότης γιατί µετά από αυτά τα δέκα χρό-
νια που εργάστηκα στον ιδιωτικό τοµέα σύστησα τη δική µου επι-
χείρηση µε µια οµάδα νέων ανθρώπων την οποία και διατηρώ τα
τελευταία δεκαπέντε χρόνια. Με µια οµάδα ορεξάτων ανθρώπων
λοιπόν, δουλέψαµε σκληρά, κολυµπήσαµε απέναντι στο ρεύµα
της περιόδου των µνηµονίων, της περιόδου της υπερφορολόγη-
σης και ακόµη και σήµερα δεν µπορώ να πω µε βεβαιότητα ότι
τα καταφέραµε. Η αλήθεια είναι ότι παλεύουµε να παραµείνουµε
όρθιοι. Ακούω λοιπόν αυτές τις ηµέρες τις τοποθετήσεις συνα-
δέλφων και αναρωτιέµαι αν στα αλήθεια γνωρίζουν τι συµβαίνει
στην αγορά εργασίας. 

Αν επιχειρήσω να µιλήσω ως εργαζόµενος του ιδιωτικού τοµέα
θα σας πω µε βεβαιότητα πως έχω εργαστεί εκατοντάδες ώρες
εκτός ωραρίου. Άλλοτε πληρώθηκα τις µισές υπερωρίες απ’
όσες έκανα και είπα και ευχαριστώ. Τις περισσότερες φορές
όµως δεν πληρώθηκα για τις υπερωρίες. Και πρέπει να ακουστεί
καθαρά από το Βήµα της Εθνικής Αντιπροσωπείας πως τα πε-
ρισσότερα νέα παιδιά εργάζονται δέκα ώρες την ηµέρα και τώρα
που µιλάµε και η σύµβασή τους είναι µερικής απασχόλησης.
Άλλοι πληρώνονται µε µαύρα το επιπλέον ποσό των αποδοχών
τους, άλλοι δεν πληρώνονται καθόλου. 

Πρέπει να δούµε τις αιτίες. Αυτό συµβαίνει για δύο λόγους: Ο
πρώτος προφανής λόγος είναι πως εκεί έξω υπάρχουν ασύδοτοι
εργοδότες, άνθρωποι που εκµεταλλεύονται την ανάγκη για ερ-
γασία, την ανάγκη του εργαζόµενου για επιβίωση. Ο δεύτερος
εδράζεται στην υπέρµετρη φορολόγηση και στο υψηλό κόστος
των ασφαλιστικών εισφορών. Αυτοί οι δύο παράγοντες δεν επι-
τρέπουν σε µια επιχείρηση να παραµείνει ζωντανή. Ακούµε συχνά
αν δεν φοροδιαφύγει και αν δηλώσει τα νόµιµα ένας µικρός
επαγγελµατίας δεν βγαίνει η άσκηση. Η απάντηση της πολιτείας
στην περίπτωση του ασύδοτου εργοδότη είναι απλή και είναι µία:
έλεγχος και λουκέτο. Ταύτιση του νόµιµου εκπροσώπου µε το
ΑΦΜ της εταιρείας ανεξαρτήτως των τρικ της εταιρικής µορφής
και παράλληλα πλαίσιο απαγόρευσης άσκησης οποιασδήποτε
επιχειρηµατικής δραστηριότητας. 

Στη δεύτερη περίπτωση όµως του εργοδότη που προσπαθεί
να αποφύγει τις υπέρµετρες απαιτήσεις φορολογικών και ασφα-
λιστικών υποχρεώσεων θα µου επιτρέψετε να σταθώ περισσό-
τερο. Στο σηµείο αυτό θα µιλήσω ως ένας µικρός εργοδότης
γιατί η αλήθεια βρίσκεται κάπου στη µέση. Και εξηγούµαι: Λένε
οι συνάδελφοί µου επαγγελµατίες «αν τιµολογήσω το σύνολο
των πωλήσεών µου και δεν διαθέσω µέρος τους ως µαύρος θα
πρέπει να δώσω πάνω από το 90% του κέρδους στο κράτος. Με
αυτόν τον τρόπο δεν µπορώ να καλύψω µισθοδοσία, ΙΚΑ, προ-
µηθευτές, επιταγές, ΔΕΗ και όλα αυτά. Με τα χρήµατα που θα
µείνουν, αν µείνουν, δεν µπορώ να ανανεώσω το κατάστηµά µου,
δεν µπορώ να επισκευάσω ένα µηχάνηµα που θα πάθει µια
βλάβη, δεν µπορώ να ζήσω την οικογένειά µου». 

Ποιος θα πει σε αυτόν τον εργοδότη ότι έχει άδικο; Ποιος θα
του πει ότι λέει ψέµατα όταν ο φορολογικός συντελεστής την τε-
λευταία δεκαετία βρισκόταν στο 28% όταν την ίδια στιγµή
έπρεπε να προκαταβάλει το 100% της φορολογίας του επόµενου
έτους; Ποιος θα του πει ότι φταίει αυτός όταν ο ασφαλιστικός
νόµος Κατρούγκαλου, της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ήταν
επί της ουσίας ένας φορολογικός νόµος που τιµωρούσε τους συ-
νεπείς και έντιµους επαγγελµατίες για την εντιµότητα και τη συ-
νέπειά τους.

Το έχει αναφέρει πολύ χαρακτηριστικά ο κ. Πολάκης ότι «χά-
σαµε τις εκλογές γιατί κάναµε άσχηµα πράγµατα στη µεσαία
τάξη». Μια χαρά το περιέγραψε.

Η µία αλήθεια λοιπόν, είναι αυτή και σήµερα που µιλάµε πια
«είχε» βάσιµη επιχειρηµατολογία. «Είχε» και σε λίγο καιρό, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα έχει γιατί η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη γνωρίζει αυτά που σας περιέγραψα πριν και δεν
µένει στις κούφιες διακηρύξεις και τα συνθήµατα. Γιατί η Κυβέρ-
νηση αυτή παρά τις δυσκολίες της πανδηµίας µειώνει συστηµα-
τικά τη φορολογία από το 28% στο 22% φορολόγηση επιχει-
ρήσεων, από το 22% στο 9% των επαγγελµατιών για τα πρώτα
10.000 ευρώ, αποσύνδεσε τις ασφαλιστικές εισφορές από το ει-

σόδηµα των επαγγελµατιών, έκλεισε οριστικά την κερκόπορτα της
δαιµονοποίησης του κέρδους και της επιχειρηµατικής επιτυχίας.
Γιατί η Κυβέρνηση αυτή γνωρίζει πως η αλήθεια της παραοικονο-
µίας και της ανεπιτήδευτης παρανοµίας βρίσκεται στη µέση και οι
εργοδότες γνωρίζουν πως όταν οι φόροι µειωθούν και επιτρέπουν
την επιβίωσή τους και τη διασφάλιση ενός έστω και µικρού επιχει-
ρηµατικού κέρδους δεν θα ρισκάρουν να τα βάλουν µε τις ελεγ-
κτικές αρχές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο επικαι-
ροποιεί την εργατική νοµοθεσία, η οποία σε µεγάλο βαθµό δεν
έχει αλλάξει από το 1982 όταν δεν υπήρχε ίντερνετ, τηλεργασία,
η δοµή της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας ήταν πολύ δια-
φορετική. Είναι µια συντονισµένη προσπάθεια να αντιµετωπι-
στούν τα γνωστά προβλήµατα της αγοράς εργασίας, όπως οι
απλήρωτες υπερωρίες, οι ενστάσεις περί αδιαφάνειας στον συν-
δικαλισµό, τα φαινόµενα βίας και παρενόχλησης στην εργασίας,
δηλαδή όλα τα σύγχρονα προβλήµατα των εργαζοµένων και ιδι-
αίτερα των γυναικών και των νέων. Στο σηµερινό νοµοσχέδιο η
αλήθεια είναι πως καµµία διάταξη δεν καταλύει το δικαίωµα της
απεργίας, καµµία διάταξη δεν καταργεί το οκτάωρο. Εισάγουµε
την ψηφιακή κάρτα εργασίας ως µια ασπίδα προστασίας του
οκταώρου και των υπερωριών του.

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, µόνο αν διασφαλιστεί η ορθή
εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας θα έχουµε ουσιαστικό αποτέ-
λεσµα. Εδώ πρέπει να είµαστε ειλικρινείς. Εκεί θα κριθούµε στο
τέλος της ηµέρας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η χώρα έχει ανάψει τις µηχανές της για
να προχωρήσει µπροστά στον σύγχρονο ευρωπαϊκό δρόµο. Καµ-
µία λογική του χθες που µας έφερε ένα βήµα πριν τη χρεοκοπία,
καµµία οπισθοδροµική αντίληψη και κυρίως καµµία ιδεολογική
αγκύλωση προς τέρψη εσωκοµµατική δεν έχει το δικαίωµα να
στερήσει από τους Έλληνες και τις Ελληνίδες µια χώρα σύγ-
χρονη, λειτουργική, αποτελεσµατική. Το τρένο που λέγεται Ελ-
λάδα θα πάει µπροστά. Αν θέλετε επιβιβάζεστε. Διαφορετικά θα
µείνετε πίσω µόνοι σας, εγκλωβισµένοι σε αναχρονιστικές πολι-
τικές. Η χώρα δεν θέλει και δεν θα περιµένει άλλο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χειµάρα και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ασηµίνα
Σκόνδρα.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το σόου που ξεκίνησε η Αντιπολίτευση πριν καν διαβάσει το
νοµοσχέδιο που συζητάµε και συνεχίστηκε όλο το προηγούµενο
διάστηµα κορυφώνεται αυτές τις ηµέρες στη Βουλή για εντυπω-
σιασµό και ντόρο. «Εργασιακός µεσαίωνας», «γαλέρα», «µαύρη
σελίδα στα εργασιακά», κακοπροαίρετη κριτική, καταστροφολο-
γία και ψευτιές σχετικά µε τις ρυθµίσεις που εισάγει ο Υπουργός
µας κ. Κωστής Χατζηδάκης.

Θέλω να σας ρωτήσω: Βιώνετε παράλληλη πραγµατικότητα;
Δεν ζείτε σε αυτήν τη χώρα; Όλοι εσείς που δήθεν αγωνιάτε για
τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και που σήµερα αντί να υποστη-
ρίζετε λύσεις που να διασφαλίζουν τις θέσεις τους είστε για µια
ακόµη φορά αντίθετοι στις µεταρρυθµίσεις. Θεωρείτε ότι στο ερ-
γασιακό δεν πρέπει να αλλάξει τίποτα; Όλα βαίνουν καλώς; Δεν
γνωρίζετε ότι στον ιδιωτικό τοµέα το οκτάωρο πολλές φορές
υπάρχει µόνο στα χαρτιά; Δεν γνωρίζετε περιπτώσεις όπου µέ-
νουν απλήρωτες οι υπερωρίες; Δεν πάσχουν στην αγορά εργα-
σίας κυρίως οι γυναίκες και οι νέοι µας; Δεν γνωρίζετε σωρεία
περιστατικών αδήλωτης εργασίας; 

Δύο τινά συµβαίνουν: ή δεν τα γνωρίζετε οπότε κακώς συµµε-
τέχετε σε αυτήν τη συζήτηση ή τα γνωρίζετε, αλλά δεν θέλετε
να αλλάξουν διότι απλά δεν σας ενδιαφέρει. Διότι αν σας ενδιέ-
φερε ή θα τα είχατε διορθώσει τεσσεράµισι χρόνια που κυβερ-
νούσατε, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ή στην
επεξεργασία του νοµοσχεδίου θα είχατε συµµετάσχει µε εποικο-
δοµητικό τρόπο, µε σαφείς και ρεαλιστικές προτάσεις. Αντί
αυτού αντίδραση και φωνές άνευ ουσίας και περιεχοµένου. Αν-
τιδράτε στην πραγµατική προστασία των εργαζοµένων, αντι-
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δράτε σε µέτρα που τονώνουν την ανταγωνιστικότητα, αντιδράτε
στην ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας. 

Οι αδικίες πρέπει να εκλείψουν, αγαπητοί συνάδελφοι, και οι
αναχρονιστικές ρυθµίσεις πρέπει να αντικατασταθούν. Το γνω-
ρίζουν καλύτερα από όλους οι εργαζόµενοι που βιώνουν τις
πραγµατικές εργασιακές συνθήκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εθνικό πλαίσιο της εργασια-
κής νοµοθεσίας προσαρµόζεται στις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρα-
κτικές. Εφαρµόζεται η ψηφιακή κάρτα εργασίας, την οποία
εισήγαγε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ πρώτη φορά πιλοτικά το
2010. Ήταν σταθερό αίτηµα της ΓΣΕΕ. Σε τι διαφωνείτε, αφού
µε τη χρήση της αντιµετωπίζονται αποτελεσµατικά η µαύρη ερ-
γασία και οι αδήλωτες υπερωρίες που σήµερα δεν φαίνονται
πουθενά; 

Θεσπίζουµε άδειες για τους γονείς, δεκατέσσερις µέρες για
τους νέους πατέρες και την επιδοτούµενη από τον ΟΑΕΔ δίµηνη
γονική άδεια και για τους δυο γονείς. Παρέχουµε προστασία
στους νέους πατέρες µε εξάµηνη απαγόρευση απόλυσης από τη
γέννηση του παιδιού. 

Παραπληροφορείτε την κοινωνία για το οκτάωρο. Κατ’ αρχάς,
δεν καταργείται το οκτάωρο και οι ώρες εργασίας εβδοµαδιαίως
παραµένουν σαράντα. Η υπέρβαση του οκταώρου µπορεί να
γίνει µε δυο τρόπους: µε υπερωρίες ή µε διευθέτηση. Για τις υπε-
ρωρίες ξεκαθαρίζουµε τι ισχύει και τι δεν ισχύει. Δεν ισχύει ότι
οι υπερωρίες πληρώνονται µε ρεπό. Αυτά τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
ψεύδεται. Οι υπερωρίες από ενενήντα έξι ώρες στη βιοµηχανία
και εκατόν είκοσι ώρες στις υπηρεσίες αυξάνονται ετησίως στις
εκατόν πενήντα που είναι ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Όταν οι εργαζόµενοι υπερβούν το ωράριό τους, θα πληρω-
θούν τις δεδουλευµένες υπερωρίες τους µε την προβλεπόµενη
προσαύξηση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και επιπλέον, µε την
ψηφιακή κάρτα που θεσπίζουµε, οι υπερωρίες καταγράφονται
πραγµατικά αποτρέποντας κάθε δυνατότητα αµφισβήτησης από
τον τυχόν κακό εργοδότη. 

Στο σύστηµα διευθέτησης του χρόνου εργασίας ενσωµατώ-
νουµε την οδηγία 1158/2019 που είχε υπογραφεί από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Εκεί θα βρείτε τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας και
µάλιστα µε ατοµικές συµβάσεις. Την υπογράψατε, δηλαδή, κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και ξεκαθαρίζουµε τι σηµαίνει διευθέτηση. Σε
καµµία περίπτωση η διευθέτηση δεν σηµαίνει αύξηση του συνο-
λικού εργασιακού χρόνου, δηλαδή των σαράντα ωρών την εβδο-
µάδα. Σηµαίνει ότι αυτές τις σαράντα ώρες, αντί να τις δουλέψεις
σε πέντε µέρες, έχεις τη δυνατότητα να τις καλύψεις, για παρά-
δειγµα, σε τέσσερις και την πέµπτη µέρα να τη διαθέσεις ελεύ-
θερα, όπως τη χρειάζεσαι.

Περνάω στο σκέλος των απεργιών. Σαφώς σεβόµαστε το δη-
µοκρατικό δικαίωµα της απεργίας. Στον ίδιο βαθµό, όµως, σεβό-
µαστε τα δικαιώµατα και τις ανάγκες όλων των πολιτών, τους
ασθενείς, τους εργαζόµενους που πρέπει να µεταβούν στις δου-
λειές τους, τους επαγγελµατίες, τους εµπόρους, τους µικροµε-
σαίους που εµποδίζονται στη λειτουργία τους, το καταναλωτικό
κοινό και τους πολίτες που χρειάζεται να διεκπεραιώσουν άµεσες
υποθέσεις τους. Για όλους αυτούς θεσπίζουµε την υποχρέωση
παροχής εγγυηµένης υπηρεσίας κοινής ωφέλειας και απαγο-
ρεύουµε την επαναπροκήρυξη απεργίας που έχει κριθεί παρά-
νοµη και καταχρηστική από τη δικαιοσύνη. Ξεκαθαρίζουµε το
θολό τοπίο στον συνδικαλισµό, τη χρηµατοδότηση των συνδικα-
λιστικών οργανώσεων από εργοδότες και από κόµµατα, την ασυ-
λία συνδικαλιστών που έχουν βιαιοπραγήσει εναντίον άλλων
πολιτών ή συναδέλφων τους. Είναι ηλίου φαεινότερο ότι αντι-
δράτε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, στην προσπάθειά
σας να στηρίξετε συντρόφους σας συνδικαλιστές που θίγονται
τα προνόµιά τους. 

Εµείς προάγουµε τη διαφάνεια, εισάγουµε το νέο πλαίσιο προ-
στασίας και συνδικαλιστικών δικαιωµάτων για τους εργαζόµε-
νους στις ψηφιακές πλατφόρµες. Θεσπίζουµε µέτρα προστασίας
από άκυρες απολύσεις και το δικαίωµα αποσύνδεσης στην τη-
λεργασία. 

Κυρώνουµε τις συµβάσεις 187 και 190 της Διεθνούς Οργάνω-
σης Εργασίας και λαµβάνονται προληπτικά και κατασταλτικά
µέτρα για την αντιµετώπιση της βίας και παρενόχλησης και για

τη διασφάλιση της υγείας και της ασφάλειας στην εργασία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για την προστα-

σία της εργασίας κάνει ένα µεγάλο βήµα µπροστά. Εσείς εµπνέ-
εστε από το παρελθόν. Ασκώντας πολιτική µε συνθήµατα, κάνετε
κακή κριτική βασισµένη σε ψέµατα. Εµείς ακολουθούµε βέλτι-
στες πρακτικές προηγµένων ευρωπαϊκών χωρών. Δίνουµε ώθηση
στην ελληνική οικονοµία διευκολύνοντας την ανάπτυξη, την αν-
ταγωνιστικότητα και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας πάντα
µε βασικό άξονα την πραγµατική και αποτελεσµατική προστασία
των εργαζοµένων.

Ζούµε στον 21ο αιώνα. Ολόκληρος ο πλανήτης µε τη χρήση
των ψηφιακών υπηρεσιών έχει µετεξελιχθεί σε ένα παγκόσµιο
χωριό. Το Εργατικό Δίκαιο στην Ελλάδα ήρθε η ώρα να εκσυγ-
χρονιστεί, να παρέχει ουσιαστική προστασία στον εργαζόµενο,
να δίνει δυνατότητα επιλογών βάσει των αναγκών του και ταυτό-
χρονα, να διευκολύνει την ανταγωνιστικότητα και την ανάπτυξη
της εθνικής µας οικονοµίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Σκόνδρα.

Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Βουλευ-
τής του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι στη Βουλή των Ελλήνων, που

είστε πρωινοί και πρωινές σήµερα, θέλω πριν ξεκινήσω την οµιλία
µου για το παρόν σχέδιο νόµου, να παρακαλέσω τον κύριο
Υπουργό να ζητήσει από τον Υπουργό Υγείας να δοθούν πολιτι-
κές εξηγήσεις για τη διαχείριση του εµβολίου «AstraZeneca». 

Ήδη, κύριε Χατζηδάκη, έχω πάρα πολλά µηνύµατα από αν-
θρώπους που ζητούν να υποβάλω αυτό το ερώτηµα. Έχουν εµ-
βολιαστεί για πρώτη φορά µε «AstraZeneca», δεν είναι άνω των
εξήντα και αναρωτιούνται τι πρέπει να κάνουν.

Εγώ διαβάζοντας είδα τι λέει η επιτροπή, αλλά αυτά τα µπρος-
πίσω δηµιουργούν πάρα πολλά προβλήµατα που για ορισµένους
ανθρώπους –σωστά- είναι ζητήµατα ζωής και θανάτου. Σας πα-
ρακαλώ, λοιπόν, πάρα πολύ να µην αφήσετε τους πολίτες στο
έλεος απόψεων που έλαβαν οι ειδικοί, αλλά να εξηγήσετε. Χρει-
άζεται πολιτική ερµηνεία, εξήγηση και κατεύθυνση. Δεν µπορείτε
να µη µιλάτε. Πρέπει η Κυβέρνηση σήµερα να µιλήσει σε πολίτες
που είναι αναστατωµένοι. 

Τώρα, δεν ξέρω εάν η Αξιωµατική Αντιπολίτευση επέλεξε την
πολιτική της καταγγελίας του υποχρεωτικού εµβολιασµού στο
υγειονοµικό προσωπικό, αλλά επειδή κάτι τέτοιοι τίτλοι έχουν
δοθεί στη δηµοσιότητα από τη συνέντευξη του ηγέτη της, θα
πρέπει και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να διευκρινίσει αν στην
άρνησή της να δεχθεί τον υποχρεωτικό εµβολιασµό αναφέρεται
γενικά στον υποχρεωτικό εµβολιασµό, που πράγµατι δεν είναι
επιτρεπτός από τις ντιρεκτίβες της Παγκόσµιας Οργάνωσης
Υγείας, αλλά όχι και στο ειδικό θέµα των υγειονοµικών που ερ-
γάζονται στην πρώτη γραµµή της µάχης κατά του κορωνοϊού.
Πρέπει να αποσαφηνίσει σήµερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τι
εννοεί και τελικά µε ποιον είναι. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το σχέδιο νόµου, κύριε Υπουργέ, σας
άκουσα -και στεναχωρήθηκα, γιατί σας ξέρω πάρα πολλά χρό-
νια- να λέτε ότι αλλάζετε, µεταρρυθµίζετε τη νοµοθεσία µετά από
σαράντα χρόνια. Ενδεχοµένως κάποιες από τις ρυθµίσεις του
νόµου να αναφέρονται σε αλλαγές του νόµου του 1982, ναι. Το
κατά κυριολεξία θέµα, όµως, που είναι και κοινωνικώς και πολι-
τικώς επίµαχο, δεν σχετίζεται µε αυτά τα ζητήµατα, αλλά µε αυτά
για τα οποία η κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου µε εµένα
Υπουργό Εργασίας σε αυτήν εδώ την Αίθουσα µε το ν.3846
έδωσε λύσεις. Σε ποια θέµατα εννοώ; Σε όλα τα ζητήµατα που
αφορούν την εκτός οκταώρου παροχή υπηρεσιών, την εκτός
οκταώρου εργασία. Στην εκ περιτροπής; Στην εποχική; Σε όλες.
Ακόµα και για την τηλεργασία. Και φυσικά, για το µεγάλο θέµα
των συλλογικών διαπραγµατεύσεων του προστατευόµενου ή µη
εργαζοµένου. 

Τότε το κόµµα σας καταψήφισε τη νοµοθετική µας πρωτοβου-
λία. Γι’ αυτό ίσως πάθατε και µία απώλεια πρόσφατης µνήµης.
Μιλάω για το 2010. Δεν µιλάω για πολλές δεκαετίες πίσω. 

13876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και ο νυν Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και ο τότε
ΣΥΡΙΖΑ µίλησαν για εργασιακό µεσαίωνα. Όταν ακούω αυτή τη
φράση, καταλαβαίνω ότι αυτός που την αρθρώνει δεν ξέρει τι
λέει. «Εργασιακός µεσαίωνας» έλεγαν τότε. Δεν αλλάξατε ούτε
µία ρύθµιση επί τα βελτίω. Αντίθετα, µε τον νόµο σας του 2016
επιβαρύνατε το εργασιακό περιβάλλον. Αυτή είναι η αλήθεια. Και
αρχίσατε πάλι µετά από πέντε χρόνια εξουσίας να µιλάτε για ερ-
γασιακούς µεσαίωνες και τα τοιαύτα, ηχηρά, παρόµοια, πλην
όµως αδιάφορα για έναν πολίτη, για τη συντριπτική πλειοψηφία
των πολιτών, που απαιτεί µετριοπάθεια, σοβαρότητα, ειλικρίνεια
και από τους κυβερνώντες αποτελεσµατικότητα.

Πρώτο, λοιπόν, το κρατούµενο. Εγώ σας το κρατώ αυτό. Δεν
το περίµενα. Είναι η απώλεια πρόσφατης µνήµης. 

Δεύτερο το κρατούµενο, σε ό,τι αφορά τις συλλογικές διαπραγ-
µατεύσεις. Μας καταψηφίσατε τότε, αλλά εµείς µε το άρθρο 7 του
νόµου εκείνου, προσπαθήσαµε να δώσουµε ισχύ, την οποιαδή-
ποτε, τελούντες εν επιγνώσει του τι συµβαίνει στον ιδιωτικό τοµέα.
Γιατί ο διάλογος που διεξάγεται στη χώρα είναι ανεπίγνωτος του
τι συµβαίνει στον ιδιωτικό τοµέα, στα λόγια, γιατί όλοι ξέρουν.
Τότε προσπαθήσαµε να δώσουµε δύναµη στον εργαζόµενο και να
µην αφήσουµε στην τύχη του τον µεµονωµένο εργαζόµενο που
σήµερα στην παρούσα αγορά εργασίας είναι κι ένας άτυπος δυ-
στυχώς, δυστυχέστατα κανόνας. Είπαµε ότι απαιτούνται ενώσεις,
οµοσπονδίες. Κάναµε µία κλιµάκωση των απαιτήσεων του αντι-
συµβαλλοµένου στον εργοδότη. Και σε τελευταία ανάλυση, για
εκεί που δεν υπήρχε τίποτε από όλα αυτά τα δοµηµένα πολυπρό-
σωπα, µιλήσαµε για µια ένωση προσώπων που ξεπερνάει τον
αριθµό έναν. Ένας εργαζόµενος, ένας εργοδότης. Η θέση του ερ-
γαζόµενου σήµερα είναι πάρα πολύ αδύναµη. Το καταργείτε αυτό. 

Κι εδώ τίθεται για εµάς, εκπροσώπους ενός κόµµατος σοσιαλ-
δηµοκρατικού, ένα ζήτηµα αρχής. Είµαστε απέναντι. Είµαστε απέ-
ναντι µετά λόγου γνώσεως, ούτε µε κραυγές ούτε µε θορύβους
ούτε µε την αντιπολίτευση του εικοστού αιώνα, που πολλές φορές
χαρακτηρίζει την Εθνική Αντιπροσωπεία.

Κι εδώ καλείστε να µας πείτε εσείς -που παρουσιάζετε µέσα από
το φιλικό σας Τύπο και από τα χαρτιά τα οποία διακινείτε στους
Βουλευτές σας αλλά και στους δηµοσιογράφους, ωσάν να είναι
το νοµοσχέδιό σας υπέρ του εργαζοµένου- για το πιο κοµβικό
θέµα -είτε πρόκειται για το δηµόσιο είτε πρόκειται για τον ιδιωτικό
τοµέα- των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, της συλλογικής
ισχύος ενός εργαζόµενου που στον ιδιωτικό τοµέα είναι απολύτως
αδύναµος. Σιωπάτε. Και κάνετε µία αλλαγή που εµάς µας βρίσκει
αδύναµους. Για µένα εδώ υπάρχει το θέµα αρχής.

Και δεύτερο και τελευταίο θέµα αρχής. Δεν έχω χρόνο.
Πριν πω αυτό, να πω ότι την κάρτα εργασίας τη θεσπίσαµε εµείς

το 2011, πριν συγκυβερνήσουµε. Τη θεσπίσαµε εµείς. Ακούστε.
Και είναι αίτηµα της ΓΣΕΕ εδώ και χρόνια, γιατί εξασφαλίζει τον
εργαζόµενο. 

Εσείς τι λέτε; Λέτε ότι την εισάγετε πολιτικά. Κι εµείς αυτό εί-
χαµε κάνει. Πέρασαν, όµως, δέκα χρόνια. Και πάτε στις µεγάλες
επιχειρήσεις. Μα εκεί, το πρόβληµα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων):…(Δεν ακούστηκε)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να το εξηγήσετε. Όχι δεν έχω πειστεί.
Έχω δικαίωµα να επιµείνω στην άποψή µου.

Αν πάτε µόνο στις µεγάλες επιχειρήσεις, αγνοείτε το 98% της
ελληνικής οικονοµίας που αποτελείται από µεσαίες και µικρές,
πολύ µικρές. Αν είναι κάτι αντίθετο και είναι η εξήγησή σας βάσιµη,
εγώ δεν έχω κανέναν λόγο να µην το δεχθώ. Είµαι υπέρ της κάρ-
τας εργασίας. Είναι η ΓΣΕΕ υπέρ της κάρτας εργασίας. Η κυβέρ-
νηση του Γιώργου Παπανδρέου µε εµάς Υπουργούς είχε θεσπίσει
την κάρτα εργασίας. Συνεπώς, µιλάτε µε κάποιον που τα βλέπει
τα πράγµατα απ’ αυτήν τη γωνιά, γιατί αυτή είναι η γωνιά της προ-
στασίας του εργαζόµενου και όχι οι αδύναµοι ελεγκτικοί µηχανι-
σµοί του χώρου εργασίας. 

Τέλος, δεν έχω άλλο χρόνο. Θα σταθώ στο άρθρο 66. Η συζή-
τηση περί συνταγµατικότητας και αντισυνταγµατικότητας είναι µια
συζήτηση που αφορά νοµικούς και δικαστές, κατά µείζονα λόγο
αφορά όλους τους πολίτες, όλους τους Βουλευτές προφανώς.
Αλλά είναι µια πιο διεισδυτική συζήτηση. Όσο κι αν κάποιοι θέλουν
να την κάνουν καθηµερινή, ελαφριά και τρέχουσα, δεν είναι. 

Το άρθρο 66, όµως, γεννά πολλά προβλήµατα ερµηνείας. Διά-
βασα µε πάρα πολύ ενδιαφέρον την πολυσέλιδη µελέτη της Διεύ-
θυνσης Επιστηµονικών Μελετών και εάν ήµουν στη θέση σας,
πραγµατικά θα είχα πει στους συνεργάτες µου να επαναδιατυπώ-
σουµε το άρθρο 66. 

Πάνω από έξι ερωτήµατα ερµηνείας θέτει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής. Αυτά θα τα µεταφέρετε στον δικαστή; Θα τα
κάνετε αντικείµενα αγωγών; Θα οδηγήσετε κόσµο σε περιπέτεια;
Ο νόµος σας τι κάνει στο ευαίσθητο θέµα του άρθρου 66, που
είναι το θέµα της καταγγελίας της σύµβασης, δηλαδή των απολύ-
σεων; Ποιος δεν αντιδρά όταν ακούει τον όρο αυτό; Έχετε θεσπί-
σει διάταξη που γεννά ερµηνευτικά προβλήµατα τεράστιας
σηµασίας. 

Φαντάζοµαι ότι οι συνεργάτες σας σας έχουν ενηµερώσει τι
ακριβώς αποφαίνεται η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Αν
αφήσετε το άρθρο έτσι, τότε ηθεληµένα, συνειδητά, οδηγείτε
τους εργαζόµενους στα δικαστήρια. Οδηγείτε τους εργαζόµενους
και µάλιστα για το ύψιστο θέµα της απόλυσης, της διακοπής κα-
ταγγελίας µιας σχέσης εργασίας, στη δικαιοσύνη, δηλαδή σε µα-
κροχρόνιες διενέξεις και ορισµένες φορές και πολυέξοδες.

Σας ρωτάει για το βάρος της απόδειξης η Επιστηµονική Υπηρε-
σία. Δεν έχει καθαρό στο µυαλό του ο επιστήµονας που διαµόρ-
φωσε το κείµενο ποιος έχει το βάρος της απόδειξης. Φαίνεται να
το περνάτε από τον εργοδότη που καταγγέλλει στον εργαζόµενο,
ότι δεν συντρέχουν οι λόγοι στην πρώτη περίπτωση. Πλην, όµως,
δεν είναι µόνο αυτό το θέµα, είναι και άλλα πέντε και θα περίµενε
η Εθνική Αντιπροσωπεία, εφόσον έχετε αυτή την υπόδειξη, του-
λάχιστον να ξεκαθαρίσετε τις προθέσεις σας και να µην τις αφή-
νετε θολές, για να µην καταλαβαίνει ο καθένας τι γίνεται και για
να µπορείτε να ξεπερνάτε ευκολότερα τη δηµόσια κριτική. 

Αυτά είναι τα θέµατα που σας θίγω ως Βουλευτής της Αντιπο-
λίτευσης, ως Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, του Κινήµατος Αλλαγής και
νοµίζω ότι πρέπει να τα ξανασκεφτείτε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να τακτο-
ποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα και τον λόγο έχει ο Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ. 

ΧΟΥΣΕϊΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και ενάµιση χρόνο εξαιτίας

της πανδηµίας του κορωνοϊού αναθεωρήσαµε όσα θεωρούσαµε
δεδοµένα. Οι πολίτες δοκιµάστηκαν σκληρά σε όλα τα επίπεδα.
Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έφτασε στα όριά του. Η οικονοµία
σχεδόν κατέρρευσε µετά από τους τόσους µήνες lockdown. Ο
κόσµος κλείστηκε στα σπίτια του και όλοι µας αναγκαστήκαµε
να αφήσουµε την καθηµερινότητά µας, προκειµένου να προστα-
τευθούµε από την απειλή του ιού. 

Είδαµε εικόνες κατάρρευσης στα νοσοκοµεία µε το υγειονο-
µικό προσωπικό να καταβάλλει υπεράνθρωπες προσπάθειες. Δυ-
στυχώς, όµως, θρηνήσαµε πολλούς νεκρούς. Εµείς στον Νοµό
Ξάνθης βιώσαµε, ήδη από το πρώτο κύµα της πανδηµίας, τους
τριγµούς στα νοσοκοµεία, οι οποίοι σε συνδυασµό µε την παν-
τελή απουσία ενηµέρωσης οδήγησαν στην καλλιέργεια ενός αι-
σθήµατος ανασφάλειας για το τι µέλλει γενέσθαι. 

Όµως, αντί αυτές οι εικόνες να αποτελούν µάθηµα για την Κυ-
βέρνηση, φαίνεται να πέρασαν και να µην ακούµπησαν. Χαρα-
κτηριστικό είναι το γεγονός ότι το Γενικό Νοσοκοµείο Ξάνθης,
παρότι στάθηκε όρθιο στις δύσκολες στιγµές της πανδηµίας,
πλέον οδηγείται στα πρόθυρα της κατάρρευσης. Η µονάδα εν-
τατικής θεραπείας του νοσοκοµείου από την αρχή της χρονιάς
δεν λειτουργεί. Ολόκληρο το νοσοκοµείο έχει έναν διαθέσιµο
αναισθησιολόγο και οι ελλείψεις στο ιατρικό προσωπικό συνο-
λικά αγγίζουν το 60%. 

Δυστυχώς, είναι πλέον βέβαιο ότι το νοσοκοµείο µας δεν θα
αντέξει ένα πιθανό τέταρτο κύµα πανδηµίας. Έτσι δείχνει την ευ-
γνωµοσύνη της η Κυβέρνηση στο Νοσοκοµείο Ξάνθης, στο ια-
τρικό και νοσηλευτικό προσωπικό του; Στη δύσκολη αυτή
συνθήκη το κράτος όφειλε να θωρακίσει και να προασπίσει το
σύστηµα υγείας, να στηρίξει τους ιατρούς και µέσω αυτών και
τους πολίτες. Αντ’ αυτού, το µόνο που ξέρει να κάνει καλά είναι
να αποδυναµώνει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και να ωθεί το Γε-
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νικό Νοσοκοµείο Ξάνθης στην κατάρρευση. 
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όµως, δεν έµεινε

άπραγη ούτε στους άλλους τοµείς. Με την ευκαιρία της µείωσης
των κοινοβουλευτικών διαδικασιών πέρασε πληθώρα αντιλαϊκών
νοµοσχεδίων στην οικονοµία, την παιδεία, την αγροτική ανά-
πτυξη και σήµερα στην εργασία. 

Άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η µηδενική ενίσχυση
των αγροτών εν όψει της πανδηµίας. Ειδικά για την καπνοκαλ-
λιέργεια, η αδιαφορία που επέδειξε η Κυβέρνηση για την ενί-
σχυση της τοπικής µας ποικιλίας «Μπασµάς», σε αντίθεση µε την
ποικιλία «Βιρτζίνια», έχει πολύ αρνητικές συνέπειες τόσο για τη
συνέχιση της καλλιέργειας όσο και για τις θέσεις εργασίας στην
περιοχή της Θράκης.

Όσον αφορά την οικονοµία που έχει πληγεί σε τεράστιο βαθµό
µε πολλά λουκέτα στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, µε κλειστές
ακόµα πολλές επιχειρήσεις και χωρίς να έχουµε ξεκάθαρη εικόνα
για την πορεία του τουρισµού, η Κυβέρνηση έρχεται σήµερα να
µετακυλήσει το βάρος στους εργαζόµενους. Αντί να στηρίξει τις
επιχειρήσεις, επικαλείται δήθεν αναχρονιστικές παθογένειες
στον τοµέα της εργασίας, για να πληρώσουν για ακόµη µια φορά
το τίµηµα οι εργαζόµενοι. 

Εν τω µεταξύ, παρακολουθούµε τις τελευταίες ηµέρες µια
απεγνωσµένη προσπάθεια να γίνει το άσπρο-µαύρο και να χει-
ραγωγηθεί η κοινή γνώµη ότι δήθεν το νοµοσχέδιο είναι το φι-
λεργατικό και προστατεύει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. 

Το άρθρο 22 του Συντάγµατος για την προστασία της εργα-
σίας καταστρατηγείται ευθέως σε µια εποχή που η εργασία θα
έπρεπε να προστατεύεται όσο ποτέ άλλοτε και µάλιστα έµπρα-
κτα και όχι µε επιδόµατα ειδικού σκοπού. 

Επίσης, καµµία κυβέρνηση δεν τόλµησε να πειράξει το κατο-
χυρωµένο µε εργατικούς αγώνες οκτάωρο. Εσείς, όµως, σε µια
επίδειξη άκρατου νεοφιλελευθερισµού, δεν διστάζετε να το κα-
ταπατήσετε.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί το τελειωτικό χτύπηµα στον
κόσµο της εργασίας, σε συνέχεια των αντεργατικών και αντικοι-
νωνικών πολιτικών που εφαρµόζει η Κυβέρνηση από την εποµένη
των εκλογών. Σε µια περίοδο βαθιάς οικονοµικής και κοινωνικής
κρίσης, µείωσης εισοδηµάτων, επισφάλειας και ανεργίας ξεκί-
νησε µε την υποβάθµιση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας
και πρόβλεψε τη µείωση των προστίµων για παραβιάσεις της ερ-
γατικής νοµοθεσίας. Κατήργησε το βάσιµο λόγο απόλυσης των
εργαζοµένων και διέλυσε τον θεσµό των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων, καθώς και το δικαίωµα προσφυγής των εργαζοµένων
στη διαιτησία. 

Ενώ αντιµετώπισε την πανδηµία ως ευκαιρία αναδιάρθρωσης
της οικονοµίας και απορρύθµισης της αγοράς εργασίας, θέσπισε
την εκ περιτροπής εργασία, τη µείωση µισθού µε το πρόγραµµα
«ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» και την αναστολή της σύµβασης εργασίας µε
επίδοµα 534 ευρώ. 

Επιπλέον, φέρνει το τελειωτικό της χτύπηµα µε την κατάργηση
του οκτάωρου και της πενθήµερης εργασίας µε τη θέσπιση της
ατοµικής σύµβασης. Επιβάλλεται πλέον δεκάωρη εργασία µε µεί-
ωση µισθού, καθώς ο εργαζόµενος θα αµείβεται για οκτώ ώρες
και θα υπάρχει συµψηφισµός µε ρεπό και άδειες.

Η διευθέτηση του χρόνου εργασίας µε ατοµική σύµβαση προ-
βλέπει δεκάωρη εργασία δίχως πρόσθετη αµοιβή για µια περίοδο
αναφοράς δώδεκα µηνών αυξηµένης απασχόλησης µε δυνατό-
τητα συµψηφισµού εντός έξι µηνών σε άλλη περίοδο µειωµένης
απασχόλησης ή µε συνδυασµό µειωµένων ωρών εργασίας και
ρεπό. 

Είναι προφανές ότι η διευθέτηση του χρόνου εργασίας µε ατο-
µική σύµβαση οδηγεί στην πλήρη απαξίωση των συλλογικών
συµβάσεων, ενώ η εφαρµογή του συστήµατος διευθέτησης θα
ανήκει πλέον ουσιαστικά στο διευθυντικό δικαίωµα του εργο-
δότη. 

Παράλληλα, αυξάνεται ο αριθµός των νόµιµων υπερωριών στις
εκατόν πενήντα ώρες από τις ενενήντα έξι ώρες που ισχύει σή-
µερα στη βιοµηχανία και εκατόν είκοσι στις επιχειρήσεις υπηρε-
σιών. 

Νοµοθετείται η «αναγκαστική άδεια» άνευ αποδοχών µε πρω-
τοβουλία του εργοδότη και διευρύνεται η εργασία τις Κυριακές. 

Με όλα τα παραπάνω φαίνεται ξεκάθαρα η απόσταση µεταξύ
της νεοφιλελεύθερης δεξιάς Κυβέρνησης και του ΣΥΡΙΖΑ. Να θυ-
µίσουµε ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στήριξε τους εργαζόµε-
νους και το εισόδηµά τους σε µια περίοδο δηµοσιονοµικών
περιορισµών. Ενίσχυσε τους ελέγχους στους χώρους εργασίας
και αντέστρεψε την τάση απορρύθµισης των εργασιακών σχέ-
σεων που είχε επιβληθεί την περίοδο των µνηµονίων. Η πολιτική
αυτή συνέβαλε στη µεγάλη µείωση της ανεργίας κατά 10% και
ταυτόχρονα µετά από δέκα χρόνια υπήρξε αύξηση του µέσου µι-
σθού το 2019. 

Αντίθετα, εσείς έρχεστε σήµερα µε ένα νοµοσχέδιο αποδόµη-
σης της εργασίας και το πιο δραµατικό, το πιο προβληµατικό
είναι ότι δεν αναλογίζεστε, όχι µόνο τις συνθήκες της πανδηµίας,
αλλά και την αποδυνάµωση της χώρας από το εργατικό δυνα-
µικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προέρχοµαι από έναν νοµό που ανήκει στα όρια της φτωχό-

τερης –ίσως- περιφέρειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Χιλιάδες
συµπολίτες µου κάθε χρόνο µεταναστεύουν στο εξωτερικό µε
την ελπίδα να βρουν εργασία σε άλλες χώρες. Το σίγουρο είναι
ότι αυτές οι πρωτοβουλίες απορρύθµισης των εργασιακών δι-
καιωµάτων, δεν πρόκειται να οδηγήσουν σε νέες θέσεις εργα-
σίας, ούτε θα αναχαιτίσουν τη διαρροή του εργατικού δυναµικού
στο εξωτερικό. Αντίθετα, θυµίζουν εργασιακό µεσαίωνα και απο-
τελούν κίνητρο για την εργατική µετανάστευση.

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ είναι η οικοδόµηση ενός σταθερού
πλαισίου εργασιακών σχέσεων, η ενίσχυση της διαπραγµατευτι-
κής δύναµης και του διαθέσιµου εισοδήµατος των εργαζόµενων.
Όλοι πρέπει να µπορούν να ζήσουν από τη δουλειά τους και να
σχεδιάζουν ένα καλύτερο µέλλον. Όλοι έχουν δικαίωµα στην ερ-
γασία µε αξιοπρεπείς όρους. 

Αντίβαρο στην καταστρεπτική σας πολιτική θα είναι για ακόµη
µία φορά ο κόσµος της εργασίας και ολόκληρος ο ελληνικός
λαός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία -

Ελένη Σούκουλη - Βιλιάλη.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα στην Ολο-

µέλεια του ελληνικού Κοινοβουλίου να κάνουµε ένα ακόµη απο-
φασιστικό και τολµηρό βήµα προκειµένου να ανταποκριθούµε
στις προσδοκίες της ελληνικής κοινωνίας για την επίλυση ενός
κοµβικού ζητήµατος που δηµιουργεί τεράστια κοινωνική ανα-
σφάλεια και απειλεί ευθέως την κοινωνική µας συνοχή. Φυσικά
αναφέροµαι στο ύψιστο κοινωνικό, οικονοµικό και πολιτικό ζη-
τούµενο της προσφοράς ποιοτικής εργασίας στον τόπο µας. 

Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης µε
θάρρος και εξαρχής οριοθέτησαν τον κυρίαρχο στρατηγικό µας
στόχο που αφορά ξεκάθαρα τη δηµιουργία θέσεων ποιοτικής ερ-
γασίας για όλες τις Ελληνίδες και για όλους τους Έλληνες, ώστε
να αντιµετωπίσουµε την αιµορραγία που προκάλεσε η οικονοµική
κρίση και που οδήγησε –δυστυχώς- µέρος του ανθού της ελλη-
νικής κοινωνίας µας να ψάξει το µέλλον του εκτός συνόρου της
πατρίδας µας.

Με σχέδιο και µεθοδικότητα ανακτούµε τα τελευταία χρόνια
την εµπιστοσύνη και την αξιοπιστία µας τόσο στο εξωτερικό όσο
και στο εσωτερικό, αποδεικνύοντας ότι η χώρα και το ανθρώπινο
δυναµικό της µπορούν να ανταποκριθούν στις ανταγωνιστικές
απαιτήσεις διεθνώς. Δηµιουργούµε µε συνέπεια τις προϋποθέ-
σεις εκµετάλλευσης των αναπτυξιακών δυνατοτήτων της χώρας
µας, ώστε να καταστεί ένας ισχυρός πόλος προσέλκυσης ποιοτι-
κών επενδύσεων που θα δηµιουργήσουν συνεπακόλουθα τις ποι-
οτικές θέσεις εργασίας που αναζητούν κυρίως οι νέοι και οι νέες
µας. 

Δεν έχουµε αυταπάτες ότι αυτή η αλλαγή της αναπτυξιακής
διαδικασίας και η παραγωγική ανασυγκρότηση θα επιτευχθούν
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από τη µία ηµέρα στην άλλη, έχουµε όµως τη σιγουριά ότι κινού-
µαστε βήµα-βήµα και µε σκληρή δουλειά προς τη σωστή κατεύ-
θυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν αναφερόµαστε στην έν-
νοια της προσφοράς ποιοτικής εργασίας αναφερόµαστε σαφέ-
στατα στη δηµιουργία καλά αµειβόµενων θέσεων εργασίας όπου
η αµοιβή θα πρέπει να είναι ανάλογη της ποιότητας της εργα-
σίας. Αλλά η έννοια της ποιοτικής εργασίας για την Κυβέρνηση
και για τον ίδιο τον Πρωθυπουργό δεν εξαντλείται µόνο στο οι-
κονοµικό κοµµάτι. Αφορά παράλληλα τη δηµιουργία ενός ποιοτι-
κού εργασιακού περιβάλλοντος, όπου τα εργασιακά δικαιώµατα
των εργαζοµένων θα προστατεύονται αποτελεσµατικά, ώστε ο
εργασιακός χρόνος να είναι δηµιουργικός και παραγωγικός και
να µπορεί να προσφέρει την επιδιωκόµενη προσωπική και επαγ-
γελµατική πλήρωση.

Αυτό το ευαίσθητο, αλλά ιδιαίτερα σηµαντικό κοµµάτι για την
επίτευξη µιας ολοκληρωµένης στρατηγικής στον τοµέα της ερ-
γασίας, προσπαθούµε σήµερα µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
να ρυθµίσουµε, αφήνοντας τις φωνές του παρελθόντος που για
δεκαετίες αµύνονται ότι για τη στήριξη των δικαιωµάτων των ερ-
γαζοµένων –δεν στηρίζουν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων-
προσπαθούν να διαιωνίσουν τις σκιερές εξαρτήσεις µεταξύ κοµ-
µατικών κοµµατισµών και ενός σκουριασµένου συνδικαλιστικού
κινήµατος, µε στόχο το πατρονάρισµα των εργαζοµένων προς
ίδιον κοµµατικό και συνδικαλιστικό όφελος.

Κατανοείτε, λοιπόν, ότι το µέτωπο του λαϊκισµού που έχουµε
απέναντί µας για να µπορεί να σέβεται το γνήσιο δηµαγωγικό
εαυτό του, θα πρέπει να τοποθετεί ως βασικό κριτήριο της στά-
σης και της δράσης του, την εξυπηρέτηση της κοµµατικής του
πελατείας, αδιαφορώντας τελικά για το τι είναι επωφελές εθνικά.
Πολύ περισσότερο που το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν έρχεται σε
µία περίοδο πολιτικά ουδέτερη, έρχεται σε µία περίοδο που η
Αντιπολίτευση βιώνει έντονα το πολιτικό περιθώριο που την έχει
τοποθετήσει η ελληνική κοινωνία και κυρίως, την απόρριψη κάθε
αντιπολιτευτικής της τακτικής, που ως συνήθως βασίζεται στην
µπαχαλοποίηση και την γκεµπελική παρουσίαση των θεµάτων.
Δηλαδή, το µοντέλο άσκησης πολιτικής όπου αισθάνεται άνετα
να λειτουργεί και σίγουρα έχει πολιτικό πλεονέκτηµα. Διότι όταν
η συζήτηση πάει επί του προκειµένου, εκεί διαλύονται οι µύθοι,
σπάει η προπαγάνδα και τα ερωτήµατα γίνονται αµείλικτα. 

Γνωρίζετε ή όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα δύο τρίτα
από τα 20 δισεκατοµµύρια που υπολογίζεται η παραοικονοµία
στη χώρα µας προέρχεται από την αδήλωτη και υποδηλωµένη
εργασία; Τι θα πείτε σε όλους αυτούς τους εργαζόµενους που
δουλεύουν µαύρα ή υποδηλούµενα; Γιατί δεν θα ψηφίσουµε την
κάρτα εργασίας και την ενίσχυση του ΣΕΠΕ ως Ανεξάρτητη
Αρχή; Τι θα πείτε για τα έσοδα της ελληνικής οικονοµίας που χά-
νονται και θα µπορούσαν να πάνε στην υγεία και στην παιδεία,
ζητήµατα για τα οποία τόσο κόπτεσθε; Τι θα πείτε στον ελληνικό
λαό για τις αλλαγές που έρχονται σε εργασιακή διαδικασία ανα-
φορικά µε την τηλεργασία, που ως απόρροια της υγειονοµικής
κρίσης γίνεται µία νέα κανονικότητα σε παγκόσµιο επίπεδο και
χρειάζεται άµεσα ένα νέο πλαίσιο προστασίας για τους εργαζό-
µενους, ώστε να µην µετατραπεί το οκτάωρο σε εικοσιτετράωρο
από το σπίτι; Τι θα πείτε στον ελληνικό λαό για το ότι δεν θέλετε
να ψηφίσετε τις διατάξεις για την προστασία από τη σεξουαλική
βία και την παρενόχληση στον εργασιακό χώρο, όπου σύµφωνα
µε όλες τις έρευνες αποτελεί το πεδίο µε το µεγαλύτερο ποσο-
στό τέτοιας παραβατικότητας; Τι θα τους πείτε «πιστέψτε εµάς
που δεν λέµε ψέµατα, ότι αυτοί θέλουν να καταργήσουν το οκτά-
ωρο ή ότι οι υπερωρίες θα πληρώνονται µε ρεπό;». Δηλαδή, θα
τους πείτε, µην κοιτάτε το νοµοσχέδιο που µία µητέρα έχει το δι-
καίωµα, όπως σε όλη την Ευρώπη, στο πλαίσιο του σαρανταώ-
ρου να διευθετήσει τον χρόνο της εργασίας της και αν το
επιθυµεί να καθίσει µε το παιδί της στο σπίτι µία ή δύο ή περισ-
σότερες ηµέρες, έχοντας εργαστεί λίγο περισσότερο τις προ-
ηγούµενες και το λέτε χωρίς ντροπή, όταν εσείς στα χρόνια που
κυβερνήσατε δεν κάνατε τίποτε ουσιαστικό για να καταπολεµή-
σετε τις υποδηλωµένες υπερωρίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
αποτελεί µία εξαίσια ευκαιρία για την Κυβέρνηση να θέσει ερω-

τήµατα στην Αντιπολίτευση και να εκθέσει στον ελληνικό λαό
αυτό που ήδη ξέρει ότι η Αντιπολίτευση στην Ελλάδα είναι
απούσα και ανύπαρκτη στην προσπάθεια ανάταξης και εκσυγ-
χρονισµού της χώρας. Και ειλικρινά δεν επιχαίρω για το συγκε-
κριµένο γεγονός, διότι ο θεσµικός ρόλος της Αντιπολίτευσης στη
δηµοκρατία µας είναι πραγµατικά κοµβικός για τη λειτουργία του
πολιτεύµατος. Αλλά, όπως λέει και ένας µεγάλος θεωρητικός της
σύγχρονης αριστεράς –γιατί το διαβάσαµε και αυτό, αναφέρο-
µαι, φυσικά, στον κ. Πολάκη- τώρα για εσάς έχει έρθει η ώρα να
αποκτήσετε το eye of the tiger, τη µατιά του τίγρη και, µάλλον,
δεν υπάρχει χρόνος για άλλα ουσιώδη πράγµατα. Πρέπει, όµως,
να προσπαθήσετε περισσότερο, διότι, προς το παρόν το µόνο
µήνυµα που εκπέµπετε προς την ελληνική κοινωνία είναι ο νό-
στος σας για τη χαµένη εξουσία, αλλά και το πάθος σας να κά-
νετε τα πάντα, προκειµένου να την ξανακατακτήσετε. Η Ελλάδα,
όµως, αλλάζει και προχωρά µε γοργούς ρυθµούς προς ένα µέλ-
λον ευηµερίας για όλους τους πολίτες και θα τα καταφέρουµε,
ακόµη και χωρίς εσάς, αλλά και για εσάς!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Λιάνα Κανέλλη.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας

Δηµοκρατίας και απευθύνοµαι κυρίως στους νεοδηµοκράτες
Βουλευτές, είτε µε ήπιους είτε µε δυνατούς τόνους οποιοσδή-
ποτε δει σε µαγνητοσκόπηση αυτά που έχουν λεχθεί εδώ µέσα,
θα ψάχνει να βρει και να µετρήσει πού το βρήκατε τόσο µίσος;
Τόσο µίσος! Μίσος για κάθε µορφής συλλογικότητας, εκτός από
το «Όλοι µαζί» του «ΣΚΑΙ», πιθανά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ:…..
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μίσος για κάθε συνδικαλιστική προσπάθεια

ή οµαδικότητα στην αντιµετώπιση ζωτικών προβληµάτων της ερ-
γασίας. Ξεράσατε µία χολή µε έναν τρόπο και µία ειρωνεία!

Εσείς καυχιόσασταν, κύριε συνάδελφε, ότι είναι φίλοι σας οι
εργαζόµενοι. Θα µας πείτε ότι έχετε συµµέτοχο την καθαρίστρια
της κλινικής σας και της έχετε δώσει µετοχές; Άρα, τον συνδικα-
λισµό τον αντιλαµβάνεστε ως συµµετοχική, µετοχική διαδικασία,
να είναι συµµέτοχοι όλοι στα κέρδη, τα µοιράζετε, τους δίνετε
και παραπανίσιο, δέκατο τρίτο, δέκατο τέταρτο. Είσαστε οι καλοί
ποιµένες των εργαζοµένων και οι συνδικαλιστές είναι οι «Ιούδες»
των εργαζοµένων.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και όλα τα κόµµατα και όλοι
οι φορείς και όλοι οι σύλλογοι και όλοι οι εργαζόµενοι που πάλε-
ψαν για να µπορούµε να µιλάµε σήµερα στοιχειωδώς για εργα-
τικά δικαιώµατα και για οκτάωρο είναι οι διάολοι του εργατικού
κινήµατος. Εσείς είσαστε οι αγαθοί ποιµένες! Ήρθατε εσείς να
ασχοληθείτε µε τους πολλούς, δεν υπάρχει κανένας άλλος, µόνο
η Νέα Δηµοκρατία! Και κάνετε και τους Βουλευτές σας να τα πι-
στεύουν αυτά και να τα πιστεύουν και να παρερµηνεύουν σε
βαθµό κακουργήµατος.

Άκουγα τον συνάδελφο από την Καρδίτσα να λέει ότι ο Τσιτσι-
πάς δεν πέτυχε αυτό που πέτυχε επειδή παίζει και κουράζεται
µόνο ένα οκτάωρο, κουράζεται δωδεκάωρο, δεκατετράωρο. Αυ-
τούς τους Έλληνες θέλουµε εµείς, λέει. Αυτούς θέλει ο κ. Μη-
τσοτάκης! Το πήγε και στον Μητσοτάκη αυτό. Θα τον χρεώσετε
στην Ελλάδα τον Τσιτσιπά λόγω ονόµατος και καταγωγής; Στους
γονείς του, στους προπονητές του και στους χορηγούς του!

Αυτό πιστεύετε ότι είναι η εργασία, χορηγική διαδικασία φι-
λανθρώπων που τους συγκεντρώνετε όλους µαζί και τους χαρί-
ζετε το δικαίωµα να σας υπηρετούν; Και όταν έρθει η ώρα σας ή
σας κόψει ο Θεός ή κάτι πάθετε, θα τους εύχεστε την ώρα που
θα αφήνετε τον µάταιο τούτο κόσµο να τους τύχει ένας καλός
εργοδότης σαν και εσάς και να µην είναι κακούργος και δεν δεχ-
θεί τις διορθώσεις που κάνετε.

Ποιες διορθώσεις, µωρέ; Εδώ συζητάµε το νοµοσχέδιο -κύριε
Υπουργέ, το συζητάµε- και τα σουπερµάρκετ πάνε 9.00’ µε 10.30’
το βράδυ. Με πόσες βάρδιες; Και τριάντα δύο, που είναι παρα-
πάνω από το µισό, των πενήντα δύο Κυριακών! Τριάντα δύο από
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τις πενήντα δύο Κυριακές του χρόνου, παραπάνω από το µισό!
Εσείς πιστεύετε ότι έγιναν αυτοµάτως µαζικές προσλήψεις,

για να πάνε σε διπλές και τριπλές βάρδιες; Να σας πω εγώ τι θα
γίνει; Το δωδεκάωρο, που ήταν ήδη κατοχυρωµένο! Αυτό κάνετε
τώρα εδώ στη ζούγκλα, εξασφαλίζετε τα πρόβατα που θα σφα-
γιασθούν για τους καλούς ποιµένες και θα έχουν και καλά έσοδα.
Και αυτό που προσπαθείτε να κάνετε είναι να τα κουρέψετε κιό-
λας, να τα κουρέψετε κυριολεκτικά.

Έχω την εντύπωση ότι ακόµα και ο τρόπος µε τον οποίο αντι-
δράσατε στην απεργία, που ήταν από τις µεγαλύτερες –πού να
δείτε την επόµενη πώς θα είναι- ειλικρινά σας το λέω, φαίνεται
ότι πήρατε τοις µετρητοίς από τη δική σας εντελώς σκοπιά, εν-
τελώς διαστρεβλωτικά, τον στίχο του Ντίνου Χριστιανόπουλου.
Θα σας τον πω να τον θυµάστε: «Απήργησαν τα πρόβατα, ζητού-
σαν καλύτερες συνθήκες σφαγής». Αυτό νοµίζετε; Το πιστέψατε
ότι το κάνετε. Προσφέρετε στους εργαζόµενους καλύτερες συν-
θήκες σφαγής!

Λέτε, λοιπόν, το εξής απίθανο ψέµα σε µία µάνα: Μα, τη µα-
νούλα εσείς τη σέβεστε, την αγαπάτε. Στην πραγµατικότητα µε
το νοµοσχέδιο, έτσι όπως είναι, την έχετε κάνει τη µάνα, τη µη-
τρότητα, µερικής απασχόλησης, τέσσερις για τον εργοδότη,
τρεις για το παιδί! Προσοχή, αν αυτές οι τρεις είναι τη µία Κυ-
ριακή και αυτή κάθεται τρεις, το παιδί που δεν θα έχει σχολείο
το Σάββατο και δεν θα έχει σχολείο την Κυριακή, δεν µπορεί να
δει τη µάνα του, γιατί το Σάββατο και την Κυριακή το παιδί θα
είναι στο σπίτι και η µάνα στη δουλειά και ο πατέρας το ίδιο.

Και έρχεστε και λέτε τώρα, λοιπόν, τι καλό κάνετε: Πήρατε
τρεις το λάδι, δυο το ξίδι, πέντε, επτά, οκτώ, οκτώµισι και κάτι
τέτοιο σε σχέση µε µετοχές το λαδόξιδο και φτιάξατε ένα ωράριο
το οποίο ακούγεται ωραίο και το λέτε προς τα έξω.

Το ίδιο κάνετε και µε τη βία και την παρενόχληση. Το αφεντικό
-όποιος και να είναι το αφεντικό- επιλέγει και τους εργαζόµενους
µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο, δεν επιλέγουν οι εργαζόµενοι
τη δουλειά τους, το καταλαβαίνετε καλύτερα από οποιονδήποτε
άλλον. Αυτό θα έρθετε να µου το πείτε την ηµέρα που δεν θα
δείτε µε µίνι υποχρεωτικά, βαµµένη υποχρεωτικά, ξανθιά υπο-
χρεωτικά ξενοδοχοϋπάλληλο και σερβιτόρα. Θα έρθετε να µου
το πείτε την ηµέρα που θα δείτε σερβιτόρα υπέρβαρη και κου-
τσή. Τότε θα έρθετε να µου το πείτε ότι βελτιώσατε τις συνθήκες
παραγωγής και ότι επειδή έχει πρόβληµα και πάχυνε, δεν θα την
απολύσουν στο ξενοδοχείο. Πού ζείτε; Στα ξενοδοχεία ζείτε!
Αυτές βλέπετε και θέλετε να κάνετε όλο τον κόσµο έτσι και θα
γίνει αυτός ο κόσµος έτσι. Ε, βέβαια, άµα δουλεύεις δεκατέσσε-
ρις και δεκατρείς και δώδεκα ώρες, µετά θα αρχίσεις να κάνεις
jobbing για να είσαι fit. Θα παίξεις τένις στα σοβαρά! Κατ’ αρχήν,
µία ρακέτα κάνει περίπου όσο ένας µισθός από τις προσωρινές
εργασίες.

Λέτε για βία. Εντάξει, εγώ να σας πω ότι πήρατε και τρία µέτρα
µε βάση την οδηγία και άλλα τρία, παρά τρία. Στην πραγµατικό-
τητα, όχι απλώς δεν χτυπάτε τη βία, η επέκταση του ωραρίου και
το σπάσιµο του ωραρίου πολλαπλασιάζει τη βία. Την πολλαπλα-
σιάζει, είναι βία πραγµατική, χειρότερη από αυτή που µπορεί να
φανταστεί κάποιος. Όταν υποχρεώνετε µία νέα κοπέλα είκοσι
πέντε χρονών να σπάει τη ζωή της δουλεύοντας ενδεχοµένως
στην τράπεζα ή κάπου αλλού 9.00’ µε 2.00’ και µετά 6.00’µε
9.00’το βράδυ, δεν είναι βία; Δεν είναι βία; Δεν ζούµε στην ίδια
πόλη; Δεν είναι να το θεωρείτε βία;

Και ήρθατε εδώ και το παρουσιάσατε ως µέγα ευεργέτηµα το
ότι δίνετε δύο µέρες για έκτακτα γεγονότα. Μα, άµα η µάνα σου
είναι στο Σουφλί και πεθάνει, εσείς νοµίζετε ότι φτάνει, λες και
πας µε ιδιωτικό ελικόπτερο, δύο µέρες να πας να την κηδέψεις
και να γυρίσεις!

Πώς τα παρουσιάσατε, τα διαστρεβλώσατε, τα φέρατε όλα
αυτά, λες και είναι παγωτό µε σάλτσα; Ξέρετε τι συµβαίνει στην
πιάτσα, τι συµβαίνει έξω στις συνθήκες της αγοράς µε µία ατε-
λείωτη σειρά ανέργων; Φταίνε οι εργαζόµενοι που είναι άνεργοι;
Τους φταίει ο συνδικαλισµός, στα αλήθεια, εκπροσωπώντας κόµ-
µατα µε ενισχυµένες λογικές, µε παραενισχυµένες αναλογικές,
µε ολόκληρα σχέδια πώς θα κάνετε τις εκλογές, ώστε να αποφύ-
γετε την απλή αναλογική;

Έρχεστε ως εκπρόσωποι του 22%, του 25%, του 30% να ζη-

τάτε από τον άλλο µε κάρτα, φακελωµένο, πενήντα συν µία µε
το «τήλε-» και τα βάζετε µε το ΚΚΕ, όταν έλεγα ότι ακόµα και η
µαρτυρία από µακριά σε δικαστήριο «τήλε-» δεν µπορεί να γίνει
δεκτή, διότι µπορεί να γίνει µε το πιστόλι στον κρόταφο. Και µε-
γαλύτερο πιστόλι στον κρόταφο είναι στις προσωρινές εργασίες,
στις κατακερµατισµένες εργασιακές σχέσεις, στην κατάργηση
κάθε µορφής δυνατότητας για συλλογική αντίδραση, µε το κλα-
σικό –το έλεγε και ο Σηµίτης, το έλεγαν και οι προηγούµενοι- «πή-
γαινε στα δικαστήρια να βρεις το δίκιο σου». Να πάνε όλοι να
βρουν στα δικαστήρια το δίκιο τους. Ποια δικαστήρια; Το δικα-
στήριο, κατ’ αρχάς, κοστίζει.

Δεύτερον, έχετε σκεφθεί ποτέ ότι θα µου µιλήσετε εµένα για
βία, όταν δεν βάζετε στον ειδικό σκοπό τις γυναίκες οι οποίες
είναι στο νοσηλευτικό κοµµάτι, στα κέντρα υγείας και αν έχουν
παιδί ανήλικο και αν έχουν παιδί ΑΜΕΑ; Μα, µε απόφαση της Πε-
ριφέρειας -δεν το έβγαλα από το κεφάλι µου- µε απόφαση της
Περιφέρειας δεν µπήκαν.

Μονίµως εφευρίσκετε τις έκτακτες συνθήκες που σας επιτρέ-
πουν κάτω από έκτακτες συνθήκες να δηµιουργείτε. Και το καλ-
λιεργήσατε αυτό και στους Βουλευτές σας και στον δηµόσιο
λόγο, ένα µίσος για το προλεταριάτο, το εργατικό προλεταριάτο,
τις στρατιές των ανέργων που εκβιάζονται για τη θέση του ενός
που πιάνει δουλειά και απολύεται και του καταγγέλλουν τη σύµ-
βαση. Υπάρχουν σαράντα έτοιµοι, γιατί αυτό τους µάθατε, να τον
φάνε για να πάρουν τη θέση, για να µην πεινάσουν σε µία κατά-
σταση επιδοµατικής πολιτικής.

Και ψάχνετε µονίµως κίνητρα για να φανούν όλα αυτά πολύ
ωραία, πολύ ευρωπαϊκά, πολύ όµορφα και όλα τα υπόλοιπα να
είναι απλώς προφάσεις εν αµαρτίαις.

Πάρτε το, λοιπόν, απόφαση: Δεν απεργούν πρόβατα, απερ-
γούν εργαζόµενοι. Δεν συνδικαλίζονται πρόβατα, συνδικαλίζον-
ται εργαζόµενοι. Συνδικαλίζονται εργαζόµενοι! Και επειδή
συνδικαλίζονται εργαζόµενοι, υπάρχετε εδώ, επειδή υπάρχουν
εργαζόµενοι! Αν δεν υπήρχαν εργαζόµενοι…

Μην µου λέτε εµένα από κάτω «δεν προχωράω»!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Δεν είπα αυτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία

Κανέλλη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ξέρετε κάτι; Αυτό µου είπατε! Το κατεβά-

σατε και µου είπατε να µην προχωρήσω. Να σας πω κάτι;
Ακούστε µε, κύριε Μαραβέγια, γιατί δεν είστε το τραγουδάκι

του άλλου Μαραβέγια! Δεν είσαστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κανέλλη, σας

παρακαλώ, ολοκληρώστε, µην κάνετε διάλογο!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ξέρετε κάτι; Εσείς προχωράτε, αλλά προ-

χωράτε κατά γκρεµνού! Καταλάβατε; Εµείς φωνάζουµε να προ-
χωρήσουµε. Ξέρετε κάτι; Δεν το βλέπετε το φως. Δεν το βλέπετε.
Το κέρδος, εκτός των άλλων, τυφλώνει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Από το Κολωνάκι, αυτό είπα.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τυφλώνει, τυφλώνει, τυφλώνει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μαραβέγια, µη

διακόπτετε τον οµιλητή!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Και µην µου λέτε εµένα για Κολωνάκι!
Κύριε Πρόεδρε, το κουδούνι ισχύει και για εκεί, δεν ισχύει

µόνο για εµένα! Δεν τον προκάλεσα και δεν είπα το όνοµά του!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μαραβέγια, µη

διακόπτετε!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Αναγκάστηκα να πω το όνοµά του στο

τέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μαραβέγια,

φορέστε τη µάσκα σας και µη διακόπτετε. 
Ολοκληρώστε, κυρία Κανέλλη!
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Πηγαίνετε στους φίλους σας τους εργαζό-

µενους και φτιάξτε µια ιδεατή επιχείρηση για σας. Αν δοκιµάσετε
να την πουλήσετε για µοντελάκι, σας λέµε ότι στο ΚΚΕ τέτοια
µοντελάκια δεν πιάνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-

δρέας Νικολακόπουλος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο
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το οποίο συζητούµε σήµερα αποτελεί µια σηµαντική µεταρρύθ-
µιση στον χώρο της εργασίας και στον χώρο των επιχειρήσεων
και αποτελεί µια ευκαιρία να συζητήσουµε τις ιδεολογικές µας
προσεγγίσεις στα θέµατα αυτά και να διαπιστώσουµε τα σηµεία
στα οποία διαφωνούµε ή ακόµα και συµφωνούµε. 

Προϋπόθεση, όµως, για µια τέτοια συζήτηση σε µια σοβαρή
µεταρρύθµιση όπως αυτή, είναι η κατανόηση και η παραδοχή της
πραγµατικότητας. Πρώτον πρέπει να παραδεχτούµε ότι οι συν-
θήκες στον κόσµο της εργασίας και των επιχειρήσεων έχουν αλ-
λάξει. Η νέα ψηφιακή εποχή έχει διαµορφώσει νέα δεδοµένα. Η
αγορά εργασίας και οι ανάγκες των επιχειρήσεων έχουν µετα-
βληθεί. Ο χώρος εργασίας δεν είναι όπως ήταν πριν από σα-
ράντα χρόνια. 

Δεύτερον, πρέπει να αντιληφθούµε ότι το πρόβληµα της υπο-
δηλωµένης ή αδήλωτης εργασίας είναι υπαρκτό και δεν οφείλε-
ται µόνο σε καταχρηστικές συµπεριφορές, αλλά και σε έλλειψη
ευελιξίας του νοµοθετικού πλαισίου. 

Και τρίτον, πρέπει να κάνουµε µία συζήτηση επί των πραγµα-
τικών ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου, να µιλήσουµε για αυτά που
πραγµατικά προβλέπει και πάνω σε αυτά να δούµε και τις ιδεο-
λογικές µας διαφορές. Το λέω αυτό γιατί για ακόµα µια φορά
διαπιστώνω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ διαµορφώνει µια δική του ψεύτικη
πραγµατικότητα και αντιπολιτεύεται στην πραγµατικότητα που
ήδη έχει δηµιουργήσει. Αυτό, όµως, προκαλεί µια διάσταση µε
την ίδια την πραγµατικότητα και αποτελεί και µια εξήγηση για
την αδυναµία του ΣΥΡΙΖΑ να πείσει τους πολίτες. Και βέβαια
αυτό αποτυπώνεται σε όλες τις δηµοσκοπήσεις.

Θα ξεκινήσω από αυτήν ακριβώς την απόσταση από την πραγ-
µατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι δεν έχει νόηµα ο
ΣΥΡΙΖΑ να κάνει κριτική σε διατάξεις που δεν προβλέπονται στο
νοµοσχέδιο, αλλά βρίσκονται µόνο στη δική του φαντασία. Ένα
δικαίωµα του εργαζόµενου όπως αυτό της διευθέτησης του χρό-
νου εργασίας το οποίο ασκείται στη χώρα εδώ και τριάντα χρόνια
σε µεγάλες εταιρείες, µε κλαδικές συµβάσεις µάλιστα, και το
οποίο ισχύει και στην Ευρώπη στην πλειονότητα των ευρωπαϊκών
κρατών, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση σήµερα το αρνείται. Ένα δι-
καίωµα, δηλαδή, του εργαζόµενου µε δική του πρωτοβουλία να
ζητήσει να προσαρµόσει τον χρόνο εργασίας στις οικογενειακές
του συνθήκες, εσείς θέλετε να το στερήσετε κι αυτό το βαφτίζετε
φιλεργατική πολιτική. Για να το υποστηρίξετε αυτό λέτε δύο ψέ-
µατα, ότι δήθεν καταργείται το οκτάωρο και ότι δήθεν οι επιπλέον
ώρες εργασίας θα πληρώνονται µε ρεπό. 

Πείτε µου, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ποια ακρι-
βώς διάταξη του νοµοσχεδίου το έχετε δει αυτό και αν διαβάσατε
τη διάταξη του άρθρου 55 που ρητά προβλέπει τον χρόνο εργα-
σίας. Αλλά αυτό φαίνεται ότι είναι σύνηθες για τον ΣΥΡΙΖΑ, να
κάνει το άσπρο µαύρο. Όπως, επίσης, είναι σύνηθες για ακόµα
µια φορά να υποκρίνεστε. 

Τώρα ξεσηκώνεστε για τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας,
τη διευθέτηση η οποία εφαρµόστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ στον ξενοδοχει-
ακό κλάδο και πρόσφατα µάλιστα ζητήσατε να κηρυχθεί υποχρε-
ωτική η κλαδική σύµβαση, δηλαδή, να εφαρµόζεται και σε
εργαζόµενους που ενδεχοµένως να µην το θέλουν. Αλλά αντι-
δράτε στην πρόβλεψη του παρόντος νοµοσχεδίου, στο να ζητά
ως εργαζόµενος όποτε το επιθυµεί να ρυθµίζει τον χρόνο εργα-
σίας. 

Σας θυµίζω ότι επί ΣΥΡΙΖΑ υπογράφτηκε η ευρωπαϊκή οδηγία
για τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας για εργαζόµενους γο-
νείς που τώρα ενσωµατώνεται στο παρόν σχέδιο νόµου. Επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ η διευθέτηση εφαρµόστηκε σε µια σειρά από µεγάλες
επιχειρήσεις. Το 2010 οι τότε Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ και πλέον
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ έφεραν τον νόµο µε τίτλο: «Εγγυήσεις για
την εργατική ασφάλεια» που προέβλεπε στο άρθρο 7 τη διευθέ-
τηση του χρόνου εργασίας. Ήταν ακριβώς ίδια ρύθµιση µε αυτή
που προβλέπεται στο παρόν σχέδιο νόµου. 

Αρκετά πια µε την υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ! Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου περιέχει διατάξεις που δεί-
χνουν τις σαφείς ιδεολογικές µας διαφορές, αλλά και τη
διαφορετική αντίληψη της πραγµατικότητας και των σύγχρονων
αναγκών της κοινωνίας και των πολιτών. Και επ’ αυτών µπορούµε
να συζητήσουµε σε µια πραγµατική βάση. 

Εµείς πιστεύουµε στην ελευθερία διαµόρφωσης των σχέσεων
µεταξύ εργοδότη και εργαζόµενου. Δίνουµε τη δυνατότητα στον
εργαζόµενο να διαµορφώσει, εφόσον το επιθυµεί, διαφορετικά
τον χρόνο εργασίας και ταυτόχρονα τον προστατεύουµε απέ-
ναντι σε καταχρηστικές συµπεριφορές αναβαθµίζοντας το ΣΕΠΕ
σε ανεξάρτητη αρχή. Εµείς πιστεύουµε ότι η άσκηση των συνδι-
καλιστικών δικαιωµάτων πρέπει να έχει όρια. Η προστασία του
συνδικαλιστή δεν µπορεί να φτάνει µέχρι την ασυδοσία. Το δι-
καίωµα στην απεργία δεν µπορεί να φτάνει µέχρι το σηµείο να
εκβιάζεται η κοινωνία και να ταλαιπωρούνται οι πολίτες. Δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει τη δικαιοσύνη και να καταστρατηγεί δικαστικές
αποφάσεις. Και δεν µπορεί να ασκείται µέσα από οργανώσεις-
σφραγίδες. 

Για τον λόγο αυτό θεσπίζουµε µια σειρά από µέτρα. Θεσπί-
ζουµε µέτρα διαφάνειας στον συνδικαλισµό µέσω της υποχρεω-
τικής εγγραφής των συνδικαλιστικών οργανώσεων στο
ηλεκτρονικό µητρώο. Θεσπίζουµε κατάργηση της δυνατότητας
χρηµατοδότησης των συνδικάτων από επιχειρήσεις, ΔΕΚΟ και
κόµµατα. Θεσπίζουµε ελάχιστη εγγυηµένη παροχή υπηρεσίας
κατά τη διάρκεια απεργίας στην κοινή ωφέλεια στο 33%. Θεσπί-
ζουµε απαγόρευση επαναπροκήρυξης απεργίας που ήδη έχει
κριθεί παράνοµη από τη δικαιοσύνη και θεσπίζουµε αστική ευ-
θύνη για συνδικαλιστές που κατά τη διάρκεια απεργίας προβαί-
νουν σε παράνοµες πράξεις ή ασκούν βία. 

Παράλληλα, δηµιουργούµε ένα πλέγµα προστασίας του εργα-
ζόµενου προσαρµοσµένο στη σύγχρονη εποχή και στα πραγµα-
τικά προβλήµατα. Θεσπίζουµε έτσι την ψηφιακή κάρτα εργασίας,
έναν σύγχρονο µηχανισµό χρηµατοδοτούµενο από το Ταµείο
Ανάκαµψης, µέσω του οποίου θα παρακολουθείται και θα αµεί-
βεται η πραγµατική υπερωριακή απασχόληση και θα καταπολε-
µάται η υποδυόµενη ή αδήλωτη εργασία και εισφοροδιαφυγή. 

Θεσπίζουµε, επίσης, ειδικό πλαίσιο για την τηλεργασία βλέ-
ποντας το δικαίωµα αποσύνδεσης, δηλαδή το δικαίωµα του ερ-
γαζόµενου να αφιερώνει πραγµατικό χρόνο στην οικογένειά του
και την προσωπική του ζωή. Θεσπίζουµε ειδικές διατάξεις για την
αντιµετώπιση του φαινοµένου της βίας και της παρενόχλησης
στον χώρο της εργασίας, φαινόµενο το οποίο όλοι διαπιστώσαµε
το τελευταίο χρονικό διάστηµα ότι έχει λάβει ανησυχητικές δια-
στάσεις. 

Διευρύνουµε τη λίστα των περιπτώσεων άκυρης απόλυσης
προστατεύοντας τον πατέρα για έξι µήνες από τη γέννηση του
παιδιού του ή τον εργαζόµενο που ασκεί τα δικαιώµατά του και
ταυτόχρονα διατηρούµε όλες τις περιπτώσεις που ήδη προβλέ-
πονται στον νόµο. Προβλέπουµε νέες άδειες και για τους δύο
γονείς και τους φροντιστές ατόµων µε ειδικές ανάγκες και εξι-
σώνουµε την αποζηµίωση απόλυσης του εργατοτεχνίτη µε αυτή
του υπαλλήλου. 

Και εδώ τίθενται τα εξής ερωτήµατα: Με όλες αυτές τις προ-
βλέψεις συµφωνούν και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης; Θα κα-
ταψηφίσουν και αυτές τις διατάξεις; Έλαβε τέτοια µέτρα
προστασίας των εργαζοµένων η Κυβέρνηση της Αριστεράς ή δεν
πρόλαβε να τα νοµοθετήσει; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία των εργαζοµένων
στο όνοµα της οποίας ξεσηκώνεστε δεν γίνεται µε λόγια, αλλά
µε πράξεις. Δεν γίνεται µε θεωρίες, ούτε µε προσκόλληση σε µια
πραγµατικότητα περασµένων δεκαετιών, ούτε βέβαια µε τη διά-
λυση των επιχειρήσεων γιατί δεν υπάρχουν εργαζόµενοι χωρίς
επιχειρήσεις, αλλά ούτε και επιχειρήσεις χωρίς εργαζόµενους. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προχωρά µε αποφασι-
στικότητα σε µια ακόµα µεταρρύθµιση στην εργατική νοµοθεσία
προσαρµόζοντάς την στις σύγχρονες κοινωνικές, οικονοµικές και
τεχνολογικές εξελίξεις. Διότι πρόοδος σηµαίνει να κατανοείς την
εποχή, να ανταποκρίνεται στις ανάγκες της και να σχεδιάζεις το
µέλλον, να µην µένεις αγκυλωµένος σε λογικές του παρελθόντος
κατασκευάζοντας µια εικονική πραγµατικότητα µε φανταστικούς
εχθρούς και σενάρια. Μόνο έτσι θα δηµιουργήσουµε µια παρα-
γωγική Ελλάδα που θα προσελκύει επενδύσεις και θα δηµιουργεί
θέσεις εργασίας. Μόνο έτσι θα οδηγήσουµε τη χώρα στον δρόµο
της προκοπής και της ευηµερίας. 

Σας καλώ, λοιπόν, να κάνουµε ένα ακόµα βήµα µπροστά και
να ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Νικολακόπουλο και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ το νοµοσχέδιο

που συζητάµε αυτές τις µέρες στη Βουλή θεωρώ ότι πρέπει να
το προσεγγίσουµε από δύο πλευρές. Αρχικά ανήκει σε εκείνα τα
νοµοθετήµατα, κύριε Χατζηδάκη, που έχουν τέτοιο κοινωνικό και
οικονοµικό αντίκτυπο που µετά την ψήφιση και την εφαρµογή αλ-
λάζει δια παντός το πεδίο της ρύθµισης δηλαδή, στην προκει-
µένη περίπτωση, η αγορά εργασίας. Υπό αυτήν την έννοια, η
συζήτηση των ηµερών αφορά κάθε πολίτη είτε είναι εργαζόµενος
στον ιδιωτικό είτε στον δηµόσιο τοµέα. 

Οι εργασιακές, λοιπόν, σχέσεις κύριε Υπουργέ, η προστασία
της εργασίας ή η µη προστασία αυτής είναι ζητήµατα που δεν
αφορούν στενά µόνο τους εργαζόµενους, αλλά είναι θέµα όµως
για το τι κοινωνία θέλουµε, τι δηµοκρατία θέλουµε. Άρα υπό µία
έννοια, κατά τη γνώµη µας, η αντιπαράθεση αυτές τις ηµέρες
είναι επί της ουσίας µια µάχη υπεράσπισης δηµοκρατικών και
κοινωνικών κεκτηµένων. 

Και γιατί το ισχυρίζοµαι αυτό, κύριε Υπουργέ; Γιατί, κύριε Χα-
τζηδάκη, έρχεστε να κανονικοποιήσετε, έρχεστε να νοµιµοποι-
ήσετε µία κατάσταση εξαίρεσης, σύµφωνα µε την οποία εδώ και
αρκετά χρόνια στην Ελλάδα, εγώ θα πω, η εργασία δεν πληρώ-
νεται αξιοπρεπώς, οι υπερωρίες δεν πληρώνονται επαρκώς ή δεν
πληρώνονται καθόλου, το ωράριο δεν τηρείται και συνεχώς εν-
τατικοποιείται.

Υπάρχουν, λοιπόν, κουβέντες απελπισίας που διεξάγονται
στην κοινωνική καθηµερινότητα. Όλοι τις ακούµε στη συνανα-
στροφή µας µε τον κόσµο. Τι λέει πολύς κόσµος; «Γιατί, ποιος
πληρώνεται υπερωρία;» ή «ποιος δουλεύει οκτάωρο;». 

Σε αυτές, λοιπόν, τις διαπιστώσεις απελπισίας, σε αυτές τις
στενάχωρες διαπιστώσεις, η Κυβέρνηση, η Νέα Δηµοκρατία, έρ-
χεται να απαντήσει µε µια ολοκληρωµένη πλατφόρµα υποτίµη-
σης και απονοµιµοποίησης της µισθωτής εργασίας, που µας
γυρίζει πολλά χρόνια πίσω.

Έτσι, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, όσο κι αν έχετε προσπαθήσει να
το βαφτίσετε «µεταρρύθµιση», η αύρα που αποπνέει το νοµοσχέ-
διο αυτό, είναι το απόλυτο ξεγύµνωµα του µέσου εργαζόµενου
απέναντι στον εργοδότη του από κάθε νοµικό ή συλλογικό του
δικαίωµα.

Θα µπορεί, για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, -και το ξέρετε
αυτό- το κάθε σουπερµάρκετ να αποφασίσει να λειτουργεί όλο
το εικοσιτετράωρο, θα προσφέρει τετράωρα νυχτερινά συµβό-
λαια προς 16 ευρώ την ηµέρα και ένα ή και καθόλου ρεπό την
εβδοµάδα, δηλαδή µισθό γύρω στα 400 ευρώ. Θα δουλεύει εκ
περιτροπής εργαζόµενος σε πολυκατάστηµα ή καφετέρια µε τε-
τράωρη απασχόληση ηµερησίως 9.00’ µε 13.00’, µε µισθό 324
ευρώ και επιπλέον θα του ζητείται πρόσθετη εργασία, όχι συνε-
χόµενη, αλλά το απόγευµα, από τις 16.00’ µέχρι τις 19.00’, µε
προσαυξηµένο ωροµίσθιο 4,36 ευρώ.

Αυτός, λοιπόν, ο εργαζόµενος, κύριε Υπουργέ και κύριε Μα-
ραβέγια, -ακούστε να µαθαίνετε λίγο- θα πρέπει, εάν µένει στην
Αθήνα, να φύγει από το Παγκράτι, να πάει στο Περιστέρι για να
ξεκουραστεί και να γυρίσει να δουλέψει επιπλέον τρεις ώρες για
13 ευρώ. Και αν θέλει, ας αρνηθεί. Η απόλυση καραδοκεί.

Για ποιο λόγο, λοιπόν, ένας εργοδότης -αναρωτιέµαι εγώ- να
προσλάβει κάποιον µε οκτάωρο, αφού θα έχει πλέον τη δυνατό-
τητα να διαµορφώνει το ωράριο ανάλογα µε τις ανάγκες του, εκ-
κινώντας από συµβάσεις µερικής απασχόλησης και µισθούς
πείνας; Για ποιο λόγο -αναρωτιέµαι- να προσλάβει µία επιχείρηση
έναν νέο εργαζόµενο, αφού πλέον, µε το διευρυµένο ωράριο -
δέκα ώρες- και το διπλασιασµό των υπερωριών -και, µάλιστα,
φτηνών- θα µπορεί να βγάζει την ίδια και περισσότερη, ίσως,
δουλειά µε τους ίδιους εργαζόµενους και σε χαµηλότερο κό-
στος;

Και έρχοµαι, τώρα, σε αυτό το τροµερό και ευφυές αντεπιχεί-
ρηµα που έχει ακουστεί τις τελευταίες ηµέρες. Τι λέτε; Ότι µε

τις διατάξεις του νοµοσχεδίου προκαλείται η εξισορρόπηση της
οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής. Μάλιστα. Γιατί το λέτε
αυτό; Λέτε ότι µια µάνα, που θέλει, φερ’ ειπείν, να εργαστεί δέκα
ώρες από Δευτέρα µέχρι την Πέµπτη, να µην µπορεί να πάρει
ρεπό την Παρασκευή και άρα να δει τα παιδιά της για τριήµερο.
Με δεδοµένο, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι όλα τα ολοήµερα νη-
πιαγωγεία και δηµοτικά της χώρας ολοκληρώνουν το ωρολόγιο
πρόγραµµά τους στις 16.00’, αν η µάνα ή ο πατέρας ή και οι δύο
δουλέψουν δεκάωρο -ξεκινά η δουλειά στις 8.00’ και τελειώνει
στις 18.00’- ποιος θα πάρει τα παιδιά από το νηπιαγωγείο ή το
σχολείο; Ποιος θα περιµένει το σχολικό στο σπίτι; Ποιος θα έχει
το κουράγιο να βοηθήσει το παιδί στα µαθήµατα µετά από δέκα
ώρες δουλειάς; Μα, δεν καταλαβαίνετε ότι η οριζόντια επιβολή
του διευρυµένου ωραρίου είναι θέµα µε βαθύτατες κοινωνικές
συνέπειες; Δεν βλέπετε τα προβλήµατα που θα προκαλέσει στη
µέση ελληνική οικογένεια; 

Ισχυρίζεστε, τώρα, και κάτι άλλο. Ισχυρίζεστε ότι µε αυτές τις
ρυθµίσεις η οικονοµία θα πληµµυρίσει µε επενδύσεις λόγω της
υψηλής ζήτησης. Ας υποθέσουµε, λοιπόν, πως ξαφνικά έρχονταν
δεκάδες πολυεθνικές να επενδύσουν στην Ελλάδα λόγω εξευτε-
λιστικών αµοιβών και σαν από θαύµα δηµιουργούνταν χιλιάδες
θέσεις εργασίας. Το ερώτηµα είναι ένα και πολύ βασικό: Εµείς
ως πολιτεία θέλουµε τέτοιες θέσεις εργασίας; Εµείς ως πολιτεία
θέλουµε θέσεις εργασίας µε αυτές τις αποδοχές και υπό αυτές
τις συνθήκες; 

Αν αυτό που λέτε, κύριε Υπουργέ, ίσχυε στην πράξη, αν, δη-
λαδή, οι επενδύσεις ήταν συνάρτηση του εργατικού κόστους,
τότε η Βουλγαρία θα πρέπει να ήταν ένας επίγειος παράδεισος
και η Γερµανία θα πρέπει να ήταν καταδικασµένη σε αιώνια
ύφεση.

Θα έχει, λοιπόν, ενδιαφέρον, κύριε Χατζηδάκη, το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα, που θα ζήσουµε την εφαρµογή των συγκεκριµένων
διατάξεων, να παρακολουθήσουµε πώς εσείς ο ίδιος, πώς ο Πρω-
θυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, πώς ο κ. Μαραβέγιας, ο εισηγητής,
που είναι και επιστηµονικός διευθυντής σε ιδιωτική κλινική και δια-
θέτει και ο ίδιος δύο ιδιωτικά ιατρεία, θα διαχειριστείτε τη µαζική
φτωχοποίηση της ίδιας της κοµµατικής σας βάσης. 

Θα σας θυµίσω ένα πολύ απλό πράγµα: Παρά τη µονοθεµα-
τική ενηµέρωση που απολαµβάνετε, θα έρθει και η ώρα που ο
παραδοσιακός ψηφοφόρος της κεντροδεξιάς θα υπογράψει τη
νέα του ατοµική σύµβαση µε διπλάσια υπερωρία, Σαββατοκύ-
ριακα, και χωρίς έξτρα αµοιβή. Θα έρθει, λοιπόν, εκείνη η στιγµή,
κύριε Υπουργέ, που θα σας ζητηθούν εξηγήσεις για τις επιλογές
σας από τους ίδιους σας τους ψηφοφόρους. Μέχρι στιγµής, πάν-
τως, η µόνη εξήγηση που υπάρχει, είναι ότι και εσείς, κύριε Χα-
τζηδάκη, και ο κύριος Πρωθυπουργός, δεν έχετε την παραµικρή
ιδέα του τι συνιστά εργασία σήµερα στην Ελλάδα. Και αυτό ξέ-
ρετε γιατί; Γιατί επί της ουσίας, κύριε Υπουργέ, -και λυπάµαι για
αυτό- είστε ανεπάγγελτοι.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μεϊκόπουλο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Αν-
τώνιος Μυλωνάκης, στη συνέχεια η κ. Διαµάντω Μανωλάκου και
µετά ο κ. Μπουρχάν Μπαράν.

Ορίστε, κύριε Μυλανώκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, δεν ήµουν από

την έναρξη των εργασιών, από χθες το πρωί εδώ. Συνοδεύσαµε
µαζί µε τον κ. Βιλιάρδο τον Πρόεδρο του κόµµατος στο Άγιον
Όρος. Ήµασταν τέσσερις µέρες εκεί. Ανάψαµε κι ένα κερί για
όλη τη Βουλή και παραστήκαµε χθες Δευτέρα στην αλλαγή επι-
στασίας, γιατί ο κ. Βελόπουλος ήταν προσκεκληµένος στην αλ-
λαγή επιστασίας του Αγίου Όρους.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να είµαι ιδιαίτερα προσεκτικός σήµερα,
γιατί απέναντί µου έχω έναν άνθρωπο, ο οποίος είναι από τη µια
µεριά χαµηλών τόνων, από την άλλη, όµως, είναι ένας άνθρωπος
των ειδικών αποστολών, παντός καιρού. Και, ξέρετε, εµείς οι πι-
λότοι προσέχουµε πάρα πολύ τον καιρό όταν ξεκινάµε για µία
αποστολή. 
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Πολλά µηνύµατα, πάρα πολλά µηνύµατα, κύριε Υπουργέ. Και,
προφανώς, τα µηνύµατα των πολιτών δεν ήταν από ψηφοφόρους
της Ελληνικής Λύσης, γιατί αν ήταν τόσοι πολλοί οι ψηφοφόροι
της Ελληνικής Λύσης, τότε θα ήµασταν αξιωµατική αντιπολί-
τευση και θα πηγαίναµε για κυβέρνηση. Αυτό µπορεί να γίνει σε
µερικά χρόνια.

Όµως, θα σας πω το εξής και θέλω να το λάβετε σοβαρά υπ’
όψιν: Η παρορµητικότητα πολλές φορές βλάπτει. Δύο ήταν αυτά
τα σηµεία για τα οποία ο κόσµος έχει αναστατωθεί. Το πρώτο
ήταν µε αυτή την ειδική επιτροπή, τους ειδικούς. 

Και θέλω, κύριε Πρόεδρε, προτού ξεκινήσω, πραγµατικά, για
το εργασιακό, για το οποίο τα έχει πει πάρα πολύ καλά και η για-
τρός, η κ. Αθανασίου, και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος,
ο κ. Χήτας και ο κ. Μπούµπας και θα τα πει και ο Πρόεδρός µας,
ο οποίος θα µιλήσει αύριο, να πω τα εξής: Είναι αδιανόητο αυτό
µε την υποχρεωτικότητα των εµβολίων, είναι αδιανόητο -και νο-
µίζω, κύριε Υπουργέ, ότι το καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά-
αυτό που γίνεται σήµερα από όλους τους τηλεοπτικούς σταθ-
µούς, κυρίως από αυτούς τους οποίους «µπουκώνετε» µε χρή-
µατα για να σας συνδράµουν, τους πανελλαδικούς δηλαδή, µε
τα εµβόλια και το «AstraZeneca». Δηλαδή, µία εµπρός, µία πίσω.
Άλλα τη µία µέρα, άλλα την άλλη µέρα. 

Σας είχαµε προειδοποιήσει από αυτό εδώ το Βήµα και οι Βου-
λευτές και ο Πρόεδρος του κόµµατος, να προσέξετε διότι δεν
είναι ασφαλή όλα τα εµβόλια, είναι σε πειραµατικό στάδιο. Απο-
δεικνύεται, λοιπόν, ότι είχαµε 100% δίκιο. Και σας έχουµε πει ότι
η Ελληνική Λύση δεν µπήκε εδώ για να κάνει χαβαλέ, αλλά µπήκε
για να βοηθήσει τη Βουλή όσο µπορεί, µε τις µικρές της δυνά-
µεις, για το καλό της ελληνικής κοινωνίας. Και τώρα βλέπουµε τι
γίνεται και µε πολλούς δηµοσιογράφους, µε προεξέχοντα τον κ.
Πορτοσάλτε σήµερα, έλεγε «Εξετέθην» και «Πώς γίνεται; Εγώ
µπήκα µπροστά για αυτά τα θέµατα.». Κύριε Υπουργέ, ψηφίστηκε
το ακαταδίωκτο ανθρώπων, οι οποίοι έβγαιναν κάθε µέρα στα
κανάλια και έλεγαν «Να πάτε να κάνετε εµβόλια», κατηγορούσαν
τους πολίτες, «Φταίει ο κόσµος». Για όλα έφταιγε ο ελληνικός
λαός. Και τώρα βλέπετε τα αποτελέσµατα. Και θα τα δείτε ακόµα
περισσότερο. 

Σας φωνάζαµε για τα µονοκλωνικά. Ορίστε, σώζουν ζωές. Τί-
ποτα! 

Θα έρθει η ώρα και η στιγµή που θα βλαστηµάτε, που θα κα-
ταριέστε τον εαυτό σας που κάνατε αυτή τη µεγάλη, παρορµη-
τική ενέργεια για τον υποχρεωτικό εµβολιασµό, το οποίο και
συνεχίζετε. Από την πρώτη στιγµή είχαµε πει όχι στους Αρχη-
γούς των κοµµάτων να δίνουν κατευθύνσεις στον κόσµο, όχι
στους Βουλευτές να λένε, «µάλιστα, κύριε Αρχηγούλη µου, είµαι
κοντά σου, έκανα κι εγώ το εµβόλιο». Γιατί αυτό έγινε.

Λυπάµαι που το λέω αυτό, αλλά ο κόσµος πρέπει να αφεθεί
ελεύθερος. Ο καθένας είναι ελεύθερος. Θα πρέπει να εξηγή-
σουµε στον κόσµο τι συµβαίνει, ποια είναι τα αποτελέσµατα, ποια
είναι τα υπέρ, ποια είναι τα κατά και να µην τον κάνουµε πειρα-
µατόζωο, γιατί αυτό έγινε ο κόσµος.

Πάµε τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, για
το οποίο ας συµφωνήσουµε όλοι ότι το κράτος έχει συνέχεια, συ-
νέχεια έχει όµως µόνο στο τσάκισµα ενός λαού, µόνο στα κακά
έχει συνέχεια, σε ό,τι είναι για καλό δεν έχει συνέχεια.

Αυτό το νοµοσχέδιο θα το χαρακτηρίσω πραγµατικά ένα
έκτρωµα, ένα δολοφονικό νοµοσχέδιο για την εργασία. Δεν
φταίτε εσείς µόνο. Φταίνε τα κόµµατα τα οποία έχουν κυβερνή-
σει. Είπε ο κ. Λοβέρδος, ο καλός µου φίλος ο Ανδρέας, ο οποίος
επαίρεται ότι ήταν Υπουργός Υγείας όταν ψηφίστηκε, κυρία Ξε-
νογιαννακοπούλου, ο ν.846/10, στις 11 Μαΐου του 2010. 

Τότε πολύς κόσµος φώναζε εναντίον του ΠΑΣΟΚ, κύριε
Υπουργέ και εσείς η Νέα Δηµοκρατία που ήσασταν αντιπολί-
τευση. Για ποιο λόγο; Διότι έφερε τις ελαστικές µορφές εργα-
σίας στην επιφάνεια. Ήταν η πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Και νοµίζω ότι το θυµάται πολύ καλά, επειδή είναι
παρούσα η κ. Ξενογιαννακοπούλου, η οποία υπέγραψε και αυτή
τότε αυτό το άρθρο 7 του ν.3846. Πηγαίνετε να το δείτε.

Τι γίνεται λοιπόν; Πήρε ο κ. Χατζηδάκης, Υπουργός είναι, κοµ-
µάτι - κοµµάτι του παζλ αυτά τα οποία είχαν ψηφίσει κατά και-
ρούς ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, έβαλε και τις καινούργιες οδηγίες

που µας δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση και έφτιαξε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο. Δεν έγινε έτσι; Αυτή είναι η αλήθεια. Το ξέρω ότι συµ-
φωνείτε. Γιατί εδώ πέρα πολλοί το παίζουν αθώες περιστερές ότι
δεν ξέρουν τίποτα. Δεν ξέρει τίποτα το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ. Να πάτε
να πληρώσετε τα δάνειά σας και η Νέα Δηµοκρατία και εσείς και
να µην αλλάζετε ΑΦΜ. Τελεία και παύλα. Η πλάκα τελείωσε. Και
ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος τεσσεράµισι χρόνια ψήφιζε µνηµόνια και υπέ-
γραφε ελαστικές µορφές εργασίας και τώρα λέει όχι. Τι όχι; Πώς;
Αφού εσείς τα ψηφίσατε. Τώρα τα πήρε ο Υπουργός και τι έκανε
ο Υπουργός; Αυτό το οποίο κάνατε και εσείς, είχατε ψηφίσει κατά
καιρούς, κοµµάτι – κοµµάτι του πάζλ το συνέθεσε και έφτιαξε
αυτό το έκτρωµα το δολοφονικό το σηµερινό.

Καταργείτε, κύριε Υπουργέ, το οκτάωρο. Γιατί είχε δηµιουρ-
γηθεί το οκτάωρο; Για να υπάρχει ο οικογενειακός προγραµµα-
τισµός, για να ξέρει ο άνθρωπος ότι δουλεύει οκτώ ώρες και
σηκώνεται και φεύγει, πάει σπίτι του, πάει στα παιδιά του, πάει
στην οικογένειά του. Διαλύσατε την οικογένεια όλοι σας. Δεν
µιλάω για το ΚΚΕ. Μιλάω για όλη αυτήν την πτέρυγα από εδώ,
πλην βέβαια από την Ελληνική Λύση, η οποία πρώτη φορά µπαί-
νει στη Βουλή. Εµένα κατά καιρούς πρέπει να µε ακούγατε πολ-
λές φορές να έχω εκµανεί για αυτά τα πράγµατα που γίνανε τόσα
χρόνια. 

Τι έγινε λοιπόν; Δεν υπάρχει η οικογένεια, ο οικογενειακός
προγραµµατισµός µηδέν. Καταργείτε παντελώς τις συλλογικές
µορφές εργασίας. Μα, γιατί έγιναν…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ για την ανοχή σας για ένα, δύο
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, κύριε Μυλωνάκη
πρέπει να συντοµεύετε σας παρακαλώ, γιατί όλοι µε την ίδια λο-
γική έχουν αυτό το δικαίωµα. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Καταργείτε, λοιπόν, τις συλλογικές
συµβάσεις εργασίας, οι οποίες έγιναν για ένα σκοπό, διότι δεν
µπορεί µέσα σε µία επιχείρηση να υπάρχουν εργαζόµενοι πολ-
λών ταχυτήτων. Εκτός από τα στάδια τα οποία είναι οι εργαζό-
µενοι, οι διευθυντές, οι αρχιδιευθυντές, οι διευθύνοντες
σύµβουλοι οι οποίοι έχουν διαφορετικούς µισθούς, υπάρχει δια-
φορά µισθών, όλοι οι άλλοι εργαζόµενοι έµπαιναν και έπαιρναν
ένα µισθό. 

Τώρα τι κάνετε; Βάζετε την ατοµική σύµβαση εργασίας. Θα
έρχεται ο Χήτας θα παίρνει 1.200 ευρώ. Θα έρχεται ο Μυλωνά-
κης θα παίρνει 600 ευρώ, θα βλέπει τον Χήτα µε µισό µάτι. Θα
λέει από πίσω του: «Ρε, δεν πάτε στο διάολο, δεν δουλεύω. Θα
δουλέψω τόσο όσο πληρώνοµαι». Να, λοιπόν, ένα πρόβληµα το
οποίο η ελληνική κοινωνία θα το αντιµετωπίσει τα επόµενα χρό-
νια. 

Σπαστά ωράρια. Πού ξανακούστηκε αυτό να µπορεί ο καθένας
να λέει: Έλα το πρωί µε 8:00 µε 12:00, έλα και το απόγευµα 16:00
µε 20:00. Δεν το καταλαβαίνω αυτό το πράγµα. Δηλαδή, ο άν-
θρωπος δεν έχει να πάει σπίτι του, να ξεκουραστεί, να φάει, να
δει τα παιδάκια, να τα διαβάσει; Όχι, τίποτα εργασία και τίποτα
άλλο. Δουλεία, δουλεία, δουλειά. 

Απαγορεύσατε το αναφαίρετο συνταγµατικό δικαίωµα του ερ-
γαζόµενου στη διαµαρτυρία, κύριε Υπουργέ. Η διαµαρτυρία πρέ-
πει να υπάρχει. Ο υγιής συνδικαλισµός πρέπει να υπάρχει.
Επαναλαµβάνω, ο υγιής συνδικαλισµός πρέπει να υπάρχει. Δεν
µπορεί να σταµατάµε τα πάντα. Δεν µπορεί ο εργαζόµενος να
είναι σε µια γαλέρα µέσα και να δουλεύει, να δουλεύει, να δου-
λεύει χωρίς να έχει ένα δικαίωµα. Κανένα δικαίωµα! 

Υπερωρίες. Κύριε Υπουργέ, ακούστε. Επειδή µιλάτε για τις
υπερωρίες και σας παρακολούθησα αρκετά. Αυξήσατε τον
αριθµό των υπερωριών στις εκατόν πενήντα ώρες. Όµως, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, µειώθηκε η προσαύξηση ταυτόχρονα από
το 80% στο 40%.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): …(δεν ακούστηκε)

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θα το δούµε αυτό, µπορεί να κάνω
λάθος. Αυτό αν κάνουµε λάθος, το δεχόµαστε. 

Και βέβαια έχουµε και την υπέρβαση των εκατόν πενήντα
ωρών, κύριε Υπουργέ, µε προσαύξηση 60%. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Εκατόν είκοσι.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Εντάξει, θα το δούµε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε τώρα,

κύριε Μυλωνάκη. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το τελειώνω το έχετε

πει εκατό φορές. Σας παρακαλώ να κλείσετε. Βάλτε τελεία.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Καταργείτε την αργία των Κυρια-

κών. Η θρησκεία µας, κύριε Υπουργέ, ένα πράγµα είχε µέχρι
τώρα, η Κυριακή είναι αργία. Πηγαίνει ο κόσµος στην εκκλησία
του, πηγαίνει µε τα παιδάκια του, συγκεντρώνεται η οικογένεια
το µεσηµέρι, τρώνε όλοι µαζί και εν συνεχεία απολαµβάνουν µία
µέρα όλοι µαζί. Αυτά τα καταργείτε όλα, θα δουλεύουν και τις
Κυριακές χωρίς προσαυξήσεις. 

Και βέβαια -και τελειώνω- ανεξάρτητη αρχή, γιατί η Επιθεώ-
ρηση Εργασίας δεν σας έκανε, τα µικρά ευέλικτα τµήµατα τα
οποία υπήρχαν παντού; Κάνατε ένα δυσκοίλιο πάλι τµήµα, άλλη
µια ανεξάρτητη αρχή. Εκατοντάδες εκατοµµύρια στις ανεξάρτη-
τες αρχές για να µην υπάρχει τίποτα. Καµµία επιθεώρηση. Θα το
δείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Μυλωνάκη. Κοιτάξτε και το ρολόι. Σας παρακαλώ να το κοι-
τάξετε, γιατί είµαστε στον αριθµό ενενήντα πέντε και είναι δια-
κόσιοι δεκαεπτά εγγεγραµµένοι. Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Με συγχωρείτε και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Η Ελληνική Λύση καταψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο και πι-
στεύω µέχρι το τέλος η Κυβέρνηση να έχει ξαναδεί ορισµένα θέ-
µατα από αυτά τα οποία είπαµε διότι θα χαρακτηριστεί από όλη
την κοινωνία σαν το έκτρωµα, το δολοφονικό νοµοσχέδιο για την
εργασία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, η κ. Δια-
µάντω Μανωλάκου για επτά λεπτά. Τώρα εγώ θα το πω και θα
σας παρακαλέσω να σέβεστε την διαδικασία όλοι.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα είµαι πιο σύντοµη από τον προ-
ηγούµενο οµιλητή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε. Υπάρχουν
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι που µπορούν να αναφέρονται σε
γενικότερα θέµατα. Ο προηγούµενος οµιλητής έφαγε τον περισ-
σότερο χρόνο για άλλα θέµατα και όταν µπήκε στο νοµοσχέδιο
δεν του έφτανε ο χρόνος. Θερµή παράκληση να τηρείται ο χρό-
νος. Γι’ αυτό υπάρχουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
εξάλλου αυτός είναι ο ρόλος τους να παρεµβαίνουν και επί
άλλων θεµάτων. Βεβαίως και οι Βουλευτές, αλλά όχι όµως τα
τρία τέταρτα του χρόνου να τοποθετούνται σε άλλα και µετά να
ζητάνε ανοχή για ένα, δύο λεπτά. Δεν γίνεται. Βλέπετε τον κατά-
λογο. Οφείλουµε όλοι και εγώ πρώτος και όποιος προεδρεύει να
σεβαστούµε τους οµιλητές Βουλευτές που έχουν αυτό το δι-
καίωµα σε αυτόν τον ιερό χώρο να εκφράζονται και να εκφρά-
ζουν τους συµπολίτες, οι οποίοι τους τιµούν και τους θέλουν
εδώ.

Ορίστε, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θαυµάσαµε ακόµα µία φορά την

αστική σας δηµοκρατία που βασίζεται στο ψέµα και την εξαπά-
τηση για να προστατέψετε αυτό το σάπιο σύστηµα. Βαφτίζεται
τη νύχτα µέρα, ενώ µε απόλυτο και καθαρό τρόπο το νοµοσχέδιο
αυτό αυξάνει τα δικαιώµατα και τα κέρδη των επιχειρηµατικών
οµίλων επιβάλλοντας περισσότερη και απλήρωτη δουλειά ακόµα
και Κυριακή στους εργαζόµενους. 

Ενταφιάζεται για τους εργαζόµενους το οκτάωρο, τις συλλο-
γικές συµβάσεις εργασίας, τη συνδικαλιστική δράση. Με λίγα
λόγια προωθείτε δουλειά όπως και όποτε θέλει ο εργοδότης,
εξασφαλίζοντας περισσότερα κέρδη για τις επιχειρήσεις και
σπαραλιάζοντας τη ζωή της λαϊκής οικογένειας. 

Πραγµατικά βάζει κυριολεκτικά µπουρλότο στη ζωή εκατοµ-
µυρίων εργαζοµένων. Το πόσο δουλεύουν, το πόσο αµείβονται,

αν θα ξεκουράζονται θα καθορίζονται από την ατοµική συµφωνία
κάθε µεµονωµένου εργαζοµένου µε την εργοδοσία.

Γι’ αυτό είναι καταδικασµένο στη συνείδηση των εργαζοµένων.
Φάνηκε από τη µεγαλειώδη απεργία της περασµένης Πέµπτης,
που σας πόνεσε πολύ και θα πονέσετε και άλλο αύριο.

Μας παρουσιάζετε ως πρότυπο τους εργαζόµενους στην «ΠΑ-
ΠΑΣΤΡΑΤΟΣ». Να τι λένε σε επιστολή τους: «Γνωρίζουµε πολύ
καλά τι σηµαίνει διευθέτηση του χρόνου εργασίας αφού δου-
λεύουµε µε κυλιόµενο ρεπό, χωρίς πλέον να γνωρίζουµε τι ση-
µαίνει Κυριακή, τι σηµαίνει οικογενειακές στιγµές, έχοντας
τεράστια επιβάρυνση στον οργανισµό µας λόγω των συνεχόµε-
νων εναλλαγών της βάρδιας που πλέον είναι πιο συχνές από
πριν. Ή ακόµα ότι η εταιρεία µείωσε τα πληρώµατα των µηχανών,
φόρτωσε όλο και περισσότερες αρµοδιότητες σε λιγότερους αν-
θρώπους». Υπάρχουν και άλλα αποκαλυπτικά. Είναι στον σηµε-
ρινό «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» στη σελίδα 28. Συνεπώς, είναι ένα
χοντροκοµµένο ψέµα να παρουσιάζετε ως σύγχρονο αυτό το τε-
ρατούργηµα, ως αίτηµα της κοινωνίας, των συνδικάτων ή φο-
ρέων εργαζοµένων.

Ωστόσο, είναι κεραυνός εν αιθρία; Όχι. Η αύξηση του χρόνου
εργασίας και η παραπέρα υπονόµευση του σταθερού ηµερήσιου
χρόνου αποτελεί στρατηγική επιλογή του Ευρωενωσιακού κεφα-
λαίου. Από τον Μάιο του 2005 είχε εγκριθεί στο Ευρωκοινοβού-
λιο µε την έκθεση του Ισπανού σοσιαλδηµοκράτη Σέρκας για την
οργάνωση του χρόνου εργασίας και που τα επίµαχα άρθρα είχαν
ψηφιστεί και από τη Νέα Δηµοκρατία, και µε τον σηµερινό
Υπουργό Εργασίας ως Ευρωβουλευτή, και από την εισηγήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ, που τότε ήταν Ευρωβουλευτής του ΠΑΣΟΚ, αλλά
και από τον Συνασπισµό της Αριστεράς τότε.

Γιατί όµως τώρα έρχεται το αντεργατικό έκτρωµα για ψήφιση;
Γιατί έχει οξυνθεί ο ανταγωνισµός µεταξύ του κεφαλαίου και εν-
διαφέρεται να µην µειώσει, να µην χάσει µέρος από τα κέρδη
του. Ναι, είναι διαταγή και στρατηγικός στόχος του Συνδέσµου
Ελλήνων Βιοµηχάνων και απαιτεί πιο φθηνή και ευέλικτη εργα-
τική δύναµη. Με αυτό το έκτρωµα το υλοποιείτε. Θα δουλεύει
περισσότερες ώρες ο εργαζόµενος και θα αµείβεται λιγότερο.
Έτσι εξοικονοµεί το κεφάλαιο εργατικά χέρια επιβάλλοντας εν-
τατικοποίηση, δηλαδή λιγότεροι θα βγάζουν την ίδια δουλειά,
όπως γίνεται σήµερα στον «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟ», που κανονικά θα
έβγαινε από περισσότερους. Έτσι εντείνεται και µεγαλώνει η εκ-
µετάλλευση και η ανέχεια.

Φυσικά εδώ και χρόνια βήµα-βήµα όλες οι κυβερνήσεις ξηλώ-
νουν τα εργασιακά συνδικαλιστικά δικαιώµατα και ειδικά το δι-
καίωµα στον σταθερό ηµερήσιο εργασιακό χρόνο, δηλαδή το
οκτάωρο. Ο βασικός νόµος της διευθέτησης του χρόνου εργα-
σίας έγινε το 2011 από την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ. Τον διατήρησε
και τον επέκτεινε η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για
τους νοσοκοµειακούς ιατρούς, όπου προβλέπεται µέχρι δώδεκα
ώρες συνεχούς εργασίας µε παρουσία στον χώρο εργασίας. Και
ταυτόχρονα µε τον απεργοκτόνο νόµο του έθεσε τα θεµέλια χτυ-
πήµατος στο συνδικαλιστικό κίνηµα. Και τώρα χτίζει ακόµα χει-
ρότερα η Νέα Δηµοκρατία στο έδαφος που βρήκε.

Επίσης, αυτές οι νέες αντεργατικές ανατροπές περιλαµβάνον-
ται στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης, που αποτελεί τη γέφυρα της
Ελλάδας των µνηµονίων και µε τις µεταµνηµονιακές δεσµεύσεις
της µε το πανευρωπαϊκό σούπερ µνηµόνιο, που είναι το Ταµείο
Ανάκαµψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Φυσικά οι πόροι του τα-
µείου προέρχονται από τους λαούς και θα κατευθυνθούν στους
µεγάλους οµίλους της λεγόµενης πράσινης και ψηφιακής ανά-
πτυξης ενώ για κάθε εκταµίευση από το ταµείο θα πρέπει να νο-
µοθετούνται νέα αντεργατικά µέτρα για να διασφαλιστούν τα
κέρδη των νέων επενδύσεων. Δηλαδή, το Ταµείο Ανάκαµψης
αποτελεί τη νέα αλυσίδα για τους λαούς της Ευρώπης. Σιγά που
η Ευρωπαϊκή Ένωση θα έδινε δισεκατοµµύρια ευρώ, λεφτά των
λαών βέβαια, χωρίς να απαιτεί σκλαβιά και νέες αλυσίδες για
τους εργαζόµενους. 

Ακριβώς αυτό το αντεργατικό προαπαιτούµενο απέφυγε να
αναδείξει ο ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα κόµµατα, ΚΙΝΑΛ και ΜέΡΑ25, που
καταψηφίζουν το νοµοσχέδιο, γιατί την ένταξη της Ελλάδας στο
Ταµείο Ανάκαµψης τη χαιρέτισαν όλοι εκτός του ΚΚΕ. Βέβαια,
Κυβέρνηση και αστικά κόµµατα µε επιµέλεια το αποσιωπήσατε
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γιατί την Ευρωπαϊκή Ένωση προσκυνάτε. Όπως δεν ξεχνάµε ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ καταδίκαζε και υποσχόταν ότι θα καταργήσει τον
ΕΝΦΙΑ όµως τον διατήρησε. Ή δηµιούργησε αγώνα κατά των
µνηµονίων και έφερε και τρίτο ως κυβέρνηση που το ψηφίσατε
όλοι σας αγκαλιά. Συνεπώς δεν είναι φερέγγυες και οι σηµερινές
του υποσχέσεις. 

Ξέρουµε καλά ότι και από το Ταµείο Ανάκαµψης θα πάει όχι
µόνο άφθονο χρήµα αποκλειστικά στους οµίλους, αλλά και οι κυ-
βερνήσεις για την εκταµίευση θα παίρνουν επιπλέον εχθρικά
µέτρα για τους εργαζόµενους, όπως αυτά του σηµερινού αντερ-
γατικού νοµοσχεδίου-έκτρωµα, που ζητάµε την απόσυρσή του
γιατί είναι µόνο για τα σκουπίδια.

Καλούµε λοιπόν, τον λαό σε µαζική συµµετοχή στην αυριανή
απεργία και τις κινητοποιήσεις γιατί στους λαϊκούς αγώνες είναι
η ελπίδα ανατροπής της καπιταλιστικής βαρβαρότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Παρακαλούµε και τους επόµενους οµιλητές για το ίδιο. Ξανα-
θυµίζω ότι είµαστε στο νούµερο ενενήντα έξι από σύνολο διακο-
σίων δεκατριών συναδέλφων. Έχουν µιλήσει µόνο δύο
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Δεν έχουν µιλήσει οι Αρχηγοί.
Είναι κρίµα κάποιοι συνάδελφοί µας να µην µπορέσουν να µιλή-
σουν στο τέλος, επειδή κάποιοι άλλοι καταχρώνται τον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπαράν Μπουρχάν από το Κίνηµα Αλ-
λαγής.

ΜΠΑΡΑΝ ΜΠΟΥΡΧΑΝ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σηµερινές πολιτικές εξελίξεις

µας υποχρεώνουν να δηµοσιοποιήσουµε µε τον πιο ξεκάθαρο
τρόπο την αγωνία µας, αλλά ταυτόχρονα και τις προτάσεις µας
για την αποτροπή µίας µείζονος κοινωνικής και εθνικής περιπέ-
τειας στην οποία οδηγούµαστε µε την ψήφιση του εργασιακού
νοµοσχεδίου που επιχειρεί να θεσµοθετήσει η Κυβέρνηση.

Αδύναµη να αντιµετωπίσει τις αυξηµένες ανάγκες των πολιτών
και τις σύγχρονες προκλήσεις προβαίνει µε τον πλέον χείριστο
τρόπο στη διευθέτηση των εργασιακών ζητηµάτων, υπονοµεύον-
τας για ακόµη µία φορά τα δίκαια των πολλών εξυπηρετώντας
τα θέλω των εργοδοτών. Για άλλη µια φορά φανερώνεται πως η
Κυβέρνηση αυτή δεν έχει αίσθηση του σφυγµού του µέσου Έλ-
ληνα και της µέσης Ελληνίδας.

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο, η καυτή πατάτα µετατίθεται στα
χέρια του µέσου εργαζόµενου, ο οποίος έπειτα από την οικονο-
µική δυσχέρεια που έφερε η πανδηµία θα πρέπει να αναλάβει και
τον ρόλο του διαπραγµατευτή για να κατοχυρώσει εκ νέου τα δι-
καιώµατά του που µε τεράστιους αγώνες και κόπο πάλεψε να τα
διατηρήσει. 

Ο δήθεν εκσυγχρονισµός της αγοράς εργασίας καµουφλάρει
τα αντεργατικά µέτρα χωρίς να εξασφαλίζει τις κατάλληλες συν-
θήκες για αξιοπρεπή εργασία, αλλά και για υγιή επιχειρηµατικό-
τητα. Δεν προβλέπεται καµµία µέριµνα για τους νέους, κανένα
ολοκληρωµένο σχέδιο που να εξασφαλίζει τις συνθήκες του µέλ-
λοντος. 

Αντίθετα, τι κάνει η Κυβέρνηση; Σαρώνει τα πάντα στον βωµό
της υποτιθέµενης ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας. Πώς;
Πρώτον µε την κατάργηση του οκταώρου, δεύτερον, του δικαιώ-
µατος στην απεργία, τρίτον, της προστασίας από την απόλυση
και του δικαιώµατος των συλλογικών διαπραγµατεύσεων.

Αποκαλύπτεται έτσι και η εµµονή της Κυβέρνησης ότι οι συλ-
λογικές διαπραγµατεύσεις εµποδίζουν την ανάπτυξη. Αν όντως
η ανάπτυξη, αγαπητοί συνάδελφοι, γίνει στις πλάτες του λαού
µε πλήρη ασυδοσία των ισχυρών και εκµετάλλευση των αδύνα-
µων να µας λείπει. 

Ειλικρινά, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορεί εν µέσω κρίσης
να έρχεται η διευθέτηση του εργασιακού. Είναι λάθος το χρονικό
σηµείο. Ο εργαζόµενος είναι ο ανίσχυρος λόγω της ανάγκης του
για εργασία, ιδιαίτερα εν µέσω έκτακτων συνθηκών και από την
άλλη, έχουµε µια Κυβέρνηση που αρνείται πεισµατικά να αυξήσει
τον κατώτατο µισθό, που δίνει πλέον την ευχέρεια στον εργο-
δότη να βάζει τον εργαζόµενο να δουλεύει παραπάνω για να
πάρει ρεπό, αλλά όχι να αυξήσει το πενιχρό εισόδηµά του µε
πληρωµή υπερωριών. 

Στον αντίποδα όλων αυτών ξεκάθαρη είναι η πρόταση του Κι-

νήµατος Αλλαγής για αύξηση του κατώτατου µισθού. Η ατοµική
σύµβαση θα συµβάλει φυσικά σε µια ακόµη πιο ευέλικτη χρήση
των νέων φθηνότερων υπερωριών και θα εξυπηρετήσει κυρίως
τις πολυεθνικές εταιρείες στη χώρα µας, διατηρώντας το µεγα-
λύτερο ποσοστό του προσωπικού του σε κύρια εργασία και φυ-
σικά χωρίς συνδικαλιστική εκπροσώπηση.

Δυστυχώς, έχουµε µεγάλο ακόµη δρόµο µπροστά µας και πολ-
λές θα είναι οι δυσκολίες που θα προκύψουν στην οικονοµία
αλλά και στην κοινωνία µόλις αρχίσουν να αποσύρονται τα µέτρα
στήριξης της Κυβέρνησης. Πολλές µικρές και µεσαίες επιχειρή-
σεις, που τώρα επιβιώνουν βασιζόµενες στα έκτακτα µέτρα στή-
ριξης, έχετε αναρωτηθεί, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πώς
θα ανταπεξέλθουν την επόµενη ηµέρα; Ποιες θα είναι οι συνέ-
πειες για τις επιχειρήσεις αυτές και για τους εργαζόµενους σε
αυτές µε τη λήξη των µέτρων στήριξης; Ξεκάθαρα, λοιπόν, η επα-
κόλουθη κρίση λόγω κορωνοϊού θα έχει την υπογραφή της ση-
µερινής Κυβέρνησης. 

Όλα αυτά τα προβλήµατα έχουν πλέον οδηγήσει τη χώρα µας
σε µια κατηφορική πορεία που φαίνεται να είναι µη αναστρέψιµη.
Οι πολίτες, έχοντας θορυβηθεί από την ψυχρολουσία των µέ-
τρων και του νέου αντεργατικού και αυταρχικού εργασιακού νο-
µοσχεδίου, έδειξαν µε τον πιο ισχυρό τρόπο, µε τις απεργιακές
τους κινητοποιήσεις και τη µαζική τους συµµετοχή σε όλες τις
µεγάλες πόλεις της χώρας, το πώς πραγµατικά αισθάνεται ο κό-
σµος της εργασίας.

Είναι αυτονόητο για τη δηµοκρατική παράταξη, για το ΠΑΣΟΚ
ότι ο συνδικαλισµός ήταν, είναι και θα είναι ο πυλώνας των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων και κατ’ επέκταση της δηµοκρατίας. Η πα-
ράταξή µας ήταν, είναι και θα είναι εκείνη που µάχεται για τους
εργαζόµενους, που θα δηµιουργεί τις συνθήκες για δίκαιη κατα-
νοµή, ίσα δικαιώµατα και βελτίωση της ποιότητας της ζωής τους.
Αυτό για το οποίο εµείς αγωνιζόµαστε είναι εργαζόµενοι µε δι-
καιώµατα, µε αξιοπρέπεια και ψηλά το κεφάλι.

Κύριε Υπουργέ, έχω υπάρξει και εγώ και από την πλευρά των
εργαζόµενων και από την πλευρά του εργοδότη. Λυπάµαι πολύ
αλλά ένα τέτοιο αυταρχικό και αντιδηµοκρατικό νοµοσχέδιο δεν
θα µπορούσα ποτέ να το ψηφίσω.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο συνάδελφο και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μανούσος Βολουδάκης.

Για να γνωρίζετε τους επόµενους τρεις, τέσσερις: Μετά τον
λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλ-
λαγής ο κ. Σκανδαλίδης, ο κ. Ιωάννης Γκιόλας από τον ΣΥΡΙΖΑ
και στη συνέχεια ο κ. Σταύρος Καλογιάννης από τη Νέα Δηµο-
κρατία και αµέσως µετά ο Πρόεδρος κ. Βούτσης.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στην ουσία του νοµο-

σχεδίου, πριν µπω στο κύριο µέρος του νοµοσχεδίου, θέλω να
αναφερθώ σύντοµα σε µια τροπολογία που έχω καταθέσει, η
οποία αφορά µια ειδική κατηγορία εργαζοµένων τους εργαζόµε-
νους στην Αµερικανική Ναυτική Ευκολία της Σούδας, οι οποίοι
ως σήµερα στερούνται µια σειρά ευεργετηµάτων, δεν εµπίπτουν
ούτε στην κατηγορία του δηµοσίου ούτε στην κατηγορία του
ιδιωτικού τοµέα και υπάρχει κίνδυνος αν µείνουν δύο σηµεία του
το πεδίο εφαρµογής ως έχει να συνεχίσουν να έχουν το πρό-
βληµα αυτό.

Ποιο είναι αυτό το πρόβληµα; Θα το πω όπως περιγράφεται
σε αυτό το νοµοσχέδιο. Στα άρθρα 25 και 33 όπου ορίζεται το
πεδίο εφαρµογής των νέων ευνοϊκών ρυθµίσεων για άδειες γο-
νικές, πατρότητος κ.λπ., προσδιορίζεται ότι αφορούν τους απα-
σχολούµενους στο δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα. Οι
συγκεκριµένοι εργαζόµενοι είναι µια ειδική κατηγορία γιατί προσ-
λαµβάνονται µεν από το ελληνικό δηµόσιο, από την Πολεµική Αε-
ροπορία συγκεκριµένα, όµως, δεν απασχολούνται στο ελληνικό
δηµόσιο µε την αυστηρή έννοια του όρου, απασχολούνται στην
αµερικανική βάση. Αυτό τους έχει µέχρι τώρα στερήσει τις
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άδειες µητρότητος και τις σχετικές παροχές του ΟΑΕΔ, ενώ
έχουν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων του ιδιωτικού τοµέα κατά
τα άλλα, αλλά έχουν τελικά λιγότερα από τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων του ιδιωτικού τοµέα.

Αυτή την τροπολογία έχω καταθέσει και σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, να την κάνετε δεκτή. Ξέρω ότι επί της αρχής την βλέ-
πετε θετικά, θέλω να πιστεύω ότι ως τη λήξη της συζήτησης θα
έχουν διευθετηθεί τα τεχνικά θέµατα ώστε να γίνει δεκτή. 

Μπαίνω τώρα στο κύριο µέρος του νοµοσχεδίου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάντα ο πολιτικός διάλογος, ει-

δικά για θέµατα µεγάλα, µπορεί να προκαλεί κάποια σύγχυση σε
όποιον το παρακολουθεί και δεν είναι µέσα στα πράγµατα και
δεν έχει το χρόνο να διαβάσει ένα νοµοσχέδιο, ας πούµε. Αλλά
ειλικρινά, δεν θυµάµαι ποτέ ο θόρυβος που δηµιουργείται να έχει
τόσο µεγάλη απόσταση από αυτό που είναι η πραγµατικότητα.
Η µέρα µε τη νύχτα είναι η αντιπολιτευτική επιχειρηµατολογία µε
την ουσία του κειµένου το οποίο συζητούµε σήµερα.

Να αναφέρω έτσι επιγραµµατικά κάποιες από τις διατάξεις, οι
οποίες έχουν περάσει και στο ντούκου στο διάλογο, δεν ασχο-
λούµαστε και πολύ και είναι, όµως, πολύ σηµαντικές και δεν
µπορώ να φανταστώ ποιος µπορεί να είναι ο αντίλογος σε αυτές. 

Το δικαίωµα στην ηλεκτρονική αποσύνδεση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Από τότε που υπάρχει κινητό τηλέφωνο και e-mail για
πολλούς εργαζόµενους έχει καταργηθεί το ωράριο. Τι γινόταν
µέχρι σήµερα για αυτό; Τίποτα. Τι προέβλεπε η νοµοθεσία για
αυτό; Τίποτα. Ο εργαζόµενος µπορούσε να δουλεύει πρακτικά όλη
µέρα. Πρώτη φορά υπάρχει ρύθµιση που λέει ότι «όχι, εκτός του
ωραρίου ο εργαζόµενος έχει δικαίωµα να αποσυνδεθεί». 

Δεύτερο ζήτηµα, στο οποίο θα έπρεπε να µην υπάρχει αντίλο-
γος: Έχουν αναπτυχθεί τα τελευταία χρόνια οι περίφηµες πλατ-
φόρµες εργασίας, στις οποίες εργάζονται τα παιδιά των
ντελίβερι, κούριερς κ.λπ.. Με κάποια κενά του νόµου οι άνθρωποι
αυτοί απασχολούνται σήµερα ως συνεργάτες, ως συνεταίροι των
µεγάλων αυτών εταιρειών. Είναι πραγµατικά συνεταίροι; Όχι, βέ-
βαια, το παιδί µε το µηχανάκι συνεταίρος. Το αντιµετώπισε µέχρι
τώρα η νοµοθεσία αυτό; Όχι, πρώτη φορά αντιµετωπίζεται.
Ποιος το αναφέρει; Τι λέει η Αριστερά που κόπτεται για τον
κόσµο της εργασίας και κυρίως τι κάνατε, ειδικά οι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, τεσσεράµισι χρόνια για αυτά τα δυο βασικά ζητή-
µατα, την ηλεκτρονική αποσύνδεση και τους εργαζόµενους στις
πλατφόρµες; Δεν είναι του κορωνοϊού η ιστορία ή της πανδη-
µίας, µπορεί να έγιναν πιο ορατά όλα στην πανδηµία, αλλά ούτε
το κινητό και το e-mail υπάρχει από την πανδηµία ούτε οι εργα-
ζόµενοι στις πλατφόρµες που ορίζονται ως συνεργάτες. 

Υπάρχουν και άλλα που είναι µόνο θετικά: Η άδεια πατρότητας
και οι λοιπές γονεϊκές άδειες, η απαγόρευση απόλυσης του νέου
πατέρα. Αυτά δεν είναι µόνο ότι ενισχύουν την οικογένεια κα-
θαυτή, τη δυνατότητα του ανθρώπου να κάνει οικογένεια και να
ζήσει µια οικογενειακή οµαλή ζωή, αυτά αίρουν και διακρίσεις
εις βάρος των γυναικών, γιατί ως σήµερα κάποιοι εργοδότες
απέφευγαν να προσλαµβάνουν γυναίκες γιατί δεν µπορούσαν να
τις απολύσουν αν µείνουν έγκυες. Το ίδιο θα συµβαίνει από δω
και πέρα µε τους πατέρες, οι οποίοι δεν θα µπορούν να απολυ-
θούν. Αυτή είναι µια στην πράξη άρση των διακρίσεων εις βάρος
των γυναικών και είναι και στην πράξη ενίσχυση της οικογένειας
που είναι απαραίτητη εν όψει του δηµογραφικού προβλήµατος.
Εµείς βλέπετε δεν είµαστε από αυτούς που λένε «δεν χρειάζεται
να κάνετε κάτι για το δηµογραφικό, έρχονται µετανάστες», εµείς
θέλουµε να γεννιούνται περισσότερα Ελληνόπουλα.

Η ψηφιακή κάρτα εργασίας: Τι ζητούσε η ΓΣΕΕ τόσα χρόνια.
Γιατί δεν έγινε ποτέ; Έτσι θα ελέγχονται και οι υπερωρίες, έτσι
θα µπορεί να ελέγχονται αποτελεσµατικότερα οι εργοδότες γι’
αυτό που θα γίνεται µε τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας για
την οποία έχει περισσέψει υποκρισία. Εδώ είναι πραγµατικά που
έχει γίνει η µέρα νύχτα. Εδώ έχει γίνει ένας τροµερός διαγωνι-
σµός κλισέ. Τα ακούσαµε όλα. Ακούσαµε για τον εργασιακό µε-
σαίωνα, ακούσαµε τη γαλέρα, ακούσαµε το έκτρωµα. 

Όλα αυτά αναρωτιέµαι, δεν έχετε κουραστεί να τα λέτε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Όσα χρόνια είµαι στην πολιτική, νοµίζω,
ότι τα ακούω αρκετές φορές κάθε µήνα από την Αριστερά. Τι
είναι, λοιπόν, αυτή η διευθέτηση του χρόνου εργασίας; Η δυνα-

τότητα του εργαζοµένου, για παράδειγµα, για κάποιο διάστηµα,
µε δική του αίτηση, µε δικό του αίτηµα, να εργάζεται αντί για
πέντε ηµέρες επί οκτώ, τέσσερις ηµέρες επί δέκα. Έχετε ρωτή-
σει πολλούς εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ειδικά του ΣΥΡΙΖΑ, εάν το θέλουν αυτό; Ξέρετε ότι
στην πράξη πολλοί, έτσι κι αλλιώς, δουλεύουν δεκάωρα σήµερα
και επειδή δεν υπάρχει σήµερα ψηφιακή κάρτα εργασίας δεν
ελέγχεται αυτό; Ξέρετε ότι έτσι θα κερδίσουν 20% στους χρό-
νους µετακίνησής τους κάθε εβδοµάδα και τι έχετε να πείτε εσείς
γι’ αυτό; Ότι θα πληρώνεται η εργασία µε ρεπό.

Αυτό είναι καθαρή πολιτική απάτη, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Σαράντα ώρες δούλευε µε το πενθήµερο οκτάωρο ο εργα-
ζόµενος, σαράντα ώρες θα δουλεύει µε το τετραήµερο δεκάωρο,
εάν το θελήσει και θα πληρώνεται σαράντα ώρες στη µία περί-
πτωση, σαράντα ώρες στην άλλη, µε όλα τα άλλα ωφελήµατα τα
οποία αναφέραµε. Αυτό δεν µπορείτε να το αποκρύψετε.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέει το σύνθηµά σας ανάµεσα

στα άλλα κλισέ και τους µπακαλιάρους που λένε οι δηµοσιογρά-
φοι, είδαµε και ένα καινούργιο σύνθηµα: ότι µόνο τα ρολόγια
δουλεύουν ασταµάτητα. Λάθος, εγώ ξέρω ένα ρολόι που έχει
σταµατήσει. Το δικό σας ρολόι, ο δικός σας χρόνος έχει σταµα-
τήσει στη δεκαετία του 1980, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκεί
που οι εργατοπατέρες των ΔΕΚΟ τους οποίους στηρίζετε, οι
οποίοι ενδεχοµένως, πραγµατικά, έχουν λόγους να αντιδρούν,
εκεί που τότε αυτοί κατηύθυναν την ελληνική πολιτεία, αλλά αυτή
η εποχή έχει περάσει ανεπιστρεπτί. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπούρας): Και εµείς ευχαριστούµε
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-
νήµατος Αλλαγής, κ. Κώστας Σκανδαλίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Είναι δεύτερη φορά που ακούω µία αναφορά, µετά την κ. Μπα-
κογιάννη, από τον προηγούµενο συνάδελφο, για τη δεκαετία του
1980 και τον εργατοπατερισµό και τα ξεπερασµένα. Θέλω να πω
ότι ο εργατοπατερισµός στην Ελλάδα πέθανε µαζί µε τον Μακρή
και τον Θεοδώρου. Από την αλήστου µνήµης Δεξιά που κυβερ-
νούσε τη χώρα και διέλυε κάθε θεσµό. Έ, όχι και τη δηµοκρατία
που ήρθε το 1980 και το 1981 να τη βγάλετε τώρα ότι και ήταν
και παρελθόν και ξεπερασµένη. Εξάλλου εγώ δεν νοστάλγησα
ποτέ τη δεκαετία του 1980. Ιστορικά τη σηµειώνω και µιλάω πολύ
θετικά για τις αλλαγές που πρέπει να γίνουν από εδώ και πέρα
και για εκείνα τα νοµοσχέδια που ήταν πράγµατι εµβληµατικά.
Μη διαστρεβλώνετε, λοιπόν, αυτά που λέµε. 

Θα ξεκινήσω µε µία µικρή αναφορά σε κάτι που είπα χθες για
την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. Μέσα από το σχέδιο νόµου
καταφέρνετε καίριο πλήγµα στο δικαίωµα στην εργασία και την
απασχόληση που δεν αποτελεί πλέον επιλογή του πολίτη, αλλά
του εργοδότη, όταν αυτός µπορεί να του το αφαιρέσει οποιαδή-
ποτε στιγµή και για οποιονδήποτε αυθαίρετο λόγο. Καίριο
πλήγµα στο δικαίωµα στη συλλογική διεκδίκηση και εκπροσώ-
πηση των εργαζοµένων, όταν τους αφαιρείται κάθε δυνατότητα
συλλογικής διαπραγµάτευσης. Καίριο πλήγµα στο δικαίωµα στην
προσωπική διαχείριση του ελεύθερου χρόνου, όταν η οργάνωση
του ελεύθερου χρόνου του εξαρτάται αποκλειστικά από τις ορέ-
ξεις και τα συµφέροντα της επιχείρησης.

Κύριοι της Κυβέρνησης, ο νόµος σας προσβάλλει το δικαίωµα
στην αξιοπρέπεια, γενικότερα και στην αξιοπρεπή διαβίωση κάθε
εργαζόµενου. 

Άκουσα χθες τον κ. Χατζηδάκη να υπερασπίζεται µε πάθος και
µε επιχειρήµατα τον νόµο του και µέσα µου σκεφτόµουν –επειδή
καταλαβαίνω τι λέει ο νόµος, δεν είµαι χθεσινός- ότι µε αυτά που
προτείνετε και θέλετε ετσιθελικά να επιβάλλετε, µε ευκολία µπο-
ρεί να διακρίνει κάποιος την ενδόµυχη πίστη και προσωπική σας
πεποίθηση. Μια χαρά θα ήταν η ζωή της Κυβέρνησής µας, χωρίς
αναχρονιστικά συνδικάτα, χωρίς ανεπιθύµητα οκτάωρα, χωρίς
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αντεθνικά δικαιώµατα απεργίας, άρα και χωρίς την ηθική απαξία
να βαραίνει τους απεργοσπάστες, χωρίς Κυριακή αργία και φυ-
σικά χωρίς συλλογικές συµβάσεις εργασίας που είναι τόσο αντι-
παραγωγικές.

Ο καθένας µόνος του. Αυτό είναι το σωστό για την Κυβέρνησή
σας. Αυτό είναι και το µεταρρυθµιστικό σας όραµα. Αποκαλείτε
µεταρρύθµιση για τα καλά που θα µας βρουν, αν υποκύψουµε
στο παιδονοµικό σας κάλεσµα, αποκαλείτε αντιµεταρρυθµιστές
όσους αντιστέκονται σ’ αυτήν την ιδεοληψία σας, σε όσους επι-
µένουν ότι τα συνδικάτα δεν είναι θεσµός τεµπέληδων, το απερ-
γιακό δικαίωµα δεν είναι κοινωνική στάση, οι συλλογικές
συµβάσεις εργασίας δεν είναι αναχρονισµός. 

Η συγκυρία, δυστυχώς, για να διαφωνήσω µε τους φίλους από
την άλλη Αντιπολίτευση σας ευνοεί. Εκµεταλλεύεστε την αδυνα-
µία να βγουν στον δρόµο µέσα στις καταθλιπτικές συνθήκες της
πανδηµίας εκατοντάδες, χιλιάδες εργαζοµένων. Εκµεταλλεύεστε
την ολιγάρκεια των συνδικαλιστικών ηγεσιών που νοιώθουν ικα-
νοποιηµένες µε την παρουσία µερικών χιλιάδων, που έστω και
στη σηµερινή συγκυρία είναι πράγµατι επιτυχία. Εκµεταλλεύεστε
την αδυναµία των θεσµικών οργάνων να ξεπεράσουν τις µάχες
χαρακωµάτων, να αµύνονται µόνο για τα κεκτηµένα και να σας
δίνουν το δικαίωµα να χτυπήσετε τη δήθεν γάγγραινα του διεκ-
δικητισµού, καταργώντας, όµως, στην ουσία όλα τα δικαιώµατα. 

Συγκυριακά πάντοτε στο λεγόµενο δηµόσιο αίσθηµα εναντίον
του κακώς ευνοούµενου συνδικαλισµού πατάτε σε αυτό το δη-
µόσιο αίσθηµα. Βάζετε στο στόχαστρο κάθε συλλογική δράση.
Αποθεώνετε τον παθητικό ιδιώτη. Απεχθάνεστε τον συµµέτοχο
πολίτη που παρεισφρύει στις δουλειές σας, που είναι πώς θα µοι-
ράσετε την πλούσια πίττα που σας έλαχε, ποιοι θα κερδίσουν
από τη διάλυση της αγοράς εργασίας, πώς θα οδηγήσετε στην
κινεζοποίηση των εργαζοµένων. Αγνοείτε, όµως, έναν κανόνα
χωρίς εξαίρεση στην πολιτική. Τίποτε πιο εφήµερο και πιο προ-
σωρινό δεν υπάρχει από τον θρόνο που κάθεται ο Ξέρξης στο
όρος Αιγάλεω, ατενίζοντας θριαµβικά τη Ναυµαχία της Σαλαµί-
νας και περιφρονώντας τα ξύλινα τείχη του Θεµιστοκλή. 

Αναρωτηθήκατε ποτέ κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης ή µάλ-
λον διερωτήθηκε ο Υπουργός στην επιτροπή εάν είµαστε έτοιµοι
να καταψηφίσουµε τα µέτρα για τις δεκατέσσερις ηµέρες άδειας
πατρότητας, για τις πληρωµένες από τον ΟΑΕΔ γονικές άδειες,
για την αντιµετώπιση της βίας και τη σεξουαλική παρενόχληση
στην αγορά εργασίας, για τα θετικά µέτρα για τους εργατοτεχνί-
τες και τα υπόλοιπα δεκαέξι που διανείµατε στον Τύπο, στα εί-
κοσι θετικά µέτρα που περιέχει το νοµοσχέδιο. 

Προφανώς δεν θα το καταψηφίσουµε, αλλά δεν θα επιτρέ-
ψουµε για τις λίγες παραχωρήσεις στάχτη στα µάτια που οι πε-
ρισσότερες είναι εφαρµογή ευρωπαϊκών οδηγιών να βάλετε
φωτιά στο σπίτι της εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας έρθουµε, λοιπόν, στο αγαπη-
µένο σας θέµα που προσπαθείτε να εγγράψετε στον θυρεό της
παράταξής σας, να βαφτίζετε µεταρρύθµιση κάθε νοµοσχέδιο,
κάθε πολιτική σας, κάθε πράξη σας, ενώ σχεδόν όλες οι θεσµικές
σας πρωτοβουλίες κινούνται στο όριο της αντιµεταρρύθµισης.

Με τη σηµερινή σας πρωτοβουλία ξεπεράσατε τα εσκαµµένα.
Πρόκειται για µία ολοκληρωµένη αντιµεταρρύθµιση που την υπα-
γορεύει βαθιά η συντηρητική σας ταυτότητα και που αποκαλύ-
πτει το πραγµατικό πρόσωπο της εξουσίας που ασκείτε. Είναι
µία θεσµική αντιµεταρρύθµιση γιατί αποδιαρθρώνει και περιθω-
ριοποιεί κρίσιµους για τη θεσµική συγκρότηση της δηµοκρατίας,
θεσµούς. Τα συνδικάτα και όλες οι µορφές συλλογικής εκπρο-
σώπησης των πολιτών είναι µαζί µε το Κοινοβούλιο και την αυτο-
διοίκηση τα βάθρα της δηµοκρατίας. Στην αυτοδιοίκηση
γνωρίσαµε τον αντιµεταρρυθµιστικό σας οίστρο πριν από λίγες
ηµέρες, σήµερα πήραν σειρά τα συνδικάτα. Είναι µία κοινωνική
αντιµεταρρύθµιση, γιατί µετατρέπει σε πραγµατική ζούγκλα τον
χώρο της εργασίας. Ο εργαζόµενος στέκεται µόνος και αδύνα-
µος µπροστά στον εργοδότη, απολύεται ελεύθερα και αν τους
φύγει στη διαιτησία και δικαιωθεί, δεν επαναπροσλαµβάνεται,
κατά κανόνα. Οι επιχειρήσεις θα γεµίσουν µπλοκάκια µε ανασφά-
λιστους εργαζόµενους να δουλεύουν ατέλειωτες ώρες, να πλη-
ρώνονται µε ελάχιστες υπερωρίες, να τους κλέβουν τον
ελεύθερο χρόνο τους.

Είναι, όµως, και µία παραγωγική µεταρρύθµιση γιατί η ανα-
σφάλεια στον χώρο της εργασίας, η συνακόλουθη µείωση του
εισοδήµατος των εργαζοµένων αποδυναµώνουν αισθητά την πα-
ραγωγικότητα της εργασίας σε βάρος της εθνικής προσπάθειας
για παραγωγική ανασύνταξη.

Εσείς πιστεύετε ότι η ανάπτυξη θα έρθει µε προεδρικά διατάγ-
µατα, εµείς πιστεύουµε ότι η ανάπτυξη θα έρθει µε έναν δηµο-
κρατικό προγραµµατισµό που όλες οι παραγωγικές δυνάµεις του
τόπου έχουν συµµετοχή στις αποφάσεις και στην υλοποίηση των
αποφάσεων που αφορούν την περιοχή τους, την περιφέρειά
τους, την πατρίδα µας. Είναι µία ουσιώδης διαφορά!

Τέλος και το κυριότερο, είναι µια πολιτική και ιδεολογική αντι-
µεταρρύθµιση, γιατί ανατρέπει δραµατικά κάθε ισορροπία ανά-
µεσα στο ατοµικό και το συλλογικό, ανάµεσα στον παθητικό
ιδιώτη και στο συµµέτοχο πολίτη. Η ουσιαστική κατάργηση κάθε
συλλογικής διαπραγµάτευσης και η µονοσήµαντη µετατροπή της
ατοµικής σχέσης αποκαλύπτει το πρόσωπο µιας νεοδεξιάς εξου-
σίας, που στο όνοµα της κρίσης και της εξέλιξης προσπαθεί να
σφραγίσει τη νέα εποχή. Όσο και αν προσπαθείτε να µας απο-
δείξετε ότι έτσι συµβαίνει παντού στην Ευρώπη, απέχει η πολι-
τική σας από το ευρωπαϊκό κεκτηµένο παρασάγγας. Μακάρι να
φέρνατε έναν νόµο ουσιαστικά µετά από όλη αυτή τη δωδεκαετία
της κρίσης, που θα επανέφερε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο σε όλες
τις όψεις της εργασίας και των σχέσεων εργασίας που υπάρχουν
στην Ευρώπη. Μακάρι. Και, εν πάση περιπτώσει, αν µέχρι τώρα
είχατε την αυτάρκεια του µονόδροµου για το συντηρητικό σας
µοντέλο, η δίδυµη κρίση και η πολιτεία του Biden δείχνουν άλλο
δρόµο από το δικό σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προοδευτικές δυνάµεις τόσο
απέναντι στο νεοσυντηρητισµό όσο και απέναντι στον τυχοδιω-
κτικό λαϊκισµό κάθε µορφής, αριστερό ή δεξιό, δεν µπορούν να
κρύψουν το πρόσωπο µπροστά στις τεκτονικές αλλαγές που συν-
τελούνται. Δεν µπορούν απεγνωσµένα να µάχονται στην οπισθο-
φυλακή των γεγονότων και στα οδοφράγµατα, για να µην
περάσουν οι αντιδραστικές πολιτικές, ενώ ο κόσµος κινείται µε
διαστηµική ταχύτητα. Δεν µπορούν να µείνουν στο Σικάγο, το
οποίο πάντοτε θα τιµούµε όσο ζούµε, και στις κατακτήσεις του.
Οφείλουν να σχεδιάσουν ένα νέο Σικάγο. 

Η αλλαγή στην Αµερική άναψε µια σπίθα. Δεν λέω ότι είναι
φωτιά ακόµα. Μπορεί να γίνει µε τη γιγαντιαία αύξηση των δη-
µοσίων επενδύσεων, την ανασυγκρότηση του κοινωνικού κρά-
τους, την αναδιανοµή τη γενναία µε τον διπλασιασµό σχεδόν του
ελάχιστου µισθού, την προστασία της ζωής στον πλανήτη και όλα
τα άλλα που έχουν σχέση µε τον κρατικό προϋπολογισµό που
εµφάνισε ο Biden στο Αµερικανικό Κογκρέσο. 

Για αυτό το νέο Σικάγο ένα είναι σίγουρο. Αυτήν τη φορά θα
γίνει µε όρους δηµοκρατίας και όχι µε όρους ένοπλης εξέγερσης.
Καµµιά προοδευτική προοπτική δεν µπορεί να ευδοκιµήσει µε τον
εργαζόµενο στη γωνία και τον πολίτη στη θέση του παθητικού
ιδιώτη. Καµµιά προοδευτική προοπτική δεν µπορεί να υπάρξει
χωρίς ανατροπή της παντοδύναµης σχέσης, της σύµφυσης και
της διαπλοκής πολιτικής και οικονοµικής εξουσίας σε παγκόσµιο
και σε εθνικό επίπεδο. Καµµία προοδευτική προοπτική δεν είναι
νοητή χωρίς ανασυγκρότηση και εδραίωση σε νέα βάση των αντι-
προσωπευτικών και δηµοκρατικών θεσµών, χωρίς µια πραγµατικά
νέα δηµοκρατία, όχι σαν αυτή που µας κυβερνά. 

Η εποχή που ανατέλλει, αγαπητοί συνάδελφοι, ασφαλώς θα
αφήσει πίσω της ξεπερασµένα δόγµατα, µορφές, πρακτικές.
Όµως, το στοίχηµα είναι αν θα είναι ξανά µια εποχή αναγέννησης
και ανθρωπισµού ή µια εποχή βαρβαρότητας και καταστροφής.
Και σε αυτό το στοίχηµα διαχρονικοί θεσµοί θα αλλάξουν ρότα,
θα αλλάξουν δοµή, θα αλλάξουν πρακτικές και στόχους. Δεν θα
πεθάνουν, όµως, γιατί ζουν µέσα από τη συλλογική ιστορική
µνήµη και µε τη νέα µορφή τους υπακούουν στη σύγχρονη
ανάγκη. Εξάλλου, αυτή είναι η ετυµολογία του όρου «αναγέν-
νηση»: Θάνατος και γέννηση µαζί, µέσα από την ιστορική µνήµη
µιας καινούργιας πραγµατικότητας σε όφελος των λαών και των
πολιτών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σκανδαλίδη και για τη συνέπεια στον χρόνο.
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Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Γιάννης Γκιόλας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνησή σας φέρνει το νοµοσχέδιο για την προστασία

της εργασίας. Ποιος, αλήθεια, θα µας προστατέψει από τους
προστάτες; Μπακαλάκος πριν τέσσερις δεκαετίες. Η Κυβέρνησή
µας µε αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, καταργεί και σαρώνει δικαιώ-
µατα και κατακτήσεις εργαζοµένων πολλών ετών. Ακυρώνονται
πλέον δια νόµου το οκτάωρο, η αµειβόµενη υπερωρία, το δι-
καίωµα στην απεργία, η συνδικαλιστική δράση, η συλλογική δια-
πραγµάτευση και οι συλλογικές συµβάσεις. 

Ήταν τόσο οµαδικό το σφυροκόπηµα του νόµου-εκτρώµατος,
που για πρώτη φορά συνέκλιναν στις συγκροτηµένες τοποθετή-
σεις και αντιρρήσεις τους σχεδόν το σύνολο των συλλογικών φο-
ρέων που παρενέβησαν µε τις τοποθετήσεις τους στην ακρόαση
των φορέων στη Βουλή. Άπαντες, πλην Λακεδαιµονίων. Και εννοώ
τον ΣΕΒ. Συνέκλιναν όλοι οι φορείς µε τις ογκώδεις και δυναµικές
κινητοποιήσεις που έγιναν την περασµένη Πέµπτη στην Αθήνα, τη
Θεσσαλονίκη και σε όλες τις µικρές και µεγάλες πόλεις της
χώρας, µε αναµονή και για την επαύριον, για την αυριανή. 

Ήταν αυτή τη φορά όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που
καταδίκασαν το εκτρωµατικό σας νοµοσχέδιο. Συνταυτίστηκαν,
όµως, και οι εκπρόσωποι φορέων, που µάλλον δεν περιµένατε
την αντίδρασή τους. Συνταυτίστηκαν η ΓΣΕΒΕΕ, η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Λογιστών, η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, η
ολοµέλεια των Προέδρων των Δικηγορικών Συλλόγων, εσχάτως
και έξι πρώην Υπουργοί και Βουλευτές σας, της κεντροδεξιάς
παράταξης. Προκάλεσαν, λοιπόν, την έντονη αµηχανία και τον
έκδηλο εκνευρισµό του κυρίου Υπουργού, που τον εξέφρασε µε
ειρωνικές και απαξιωτικές επιθέσεις κατά του κόσµου της εργα-
σίας, στοχοποιώντας βέβαια τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ήσαν όλοι αυτοί υποκινούµενοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, κύριε και
κυρία Υπουργέ; Γιατί όλοι συλλήβδην αντιµάχονται το σύνολο
σχεδόν των καταπληκτικών, εκσυγχρονιστικών και µεταρρυθµι-
στικών ρυθµίσεων και διευθετήσεών σας; Η µόνη απάντηση είναι,
διότι πίσω από τις ελκυστικές λέξεις κρύβονται επιµελώς οι
εκτρωµατικές αντεργατικές παρεµβάσεις σας. Όπως και στο πα-
ρελθόν µας είχατε συνηθίσει, µας το σερβίρετε µε έναν -ας τον
πούµε έτσι- εύηχο προσδιορισµό. Όπως λέγατε, επί παραδείγ-
µατι, σύµφωνο δηµοσιονοµικής προσαρµογής εννοώντας βέβαια
τη λιτότητα, έτσι και τώρα ονοµατίζετε το δεκάωρο ως διευθέ-
τηση του ηµερήσιου χρόνου εργασίας. Τι ωραία δόκιµη έκ-
φραση! Βέβαια, υπό κάποιες συνθήκες µπορεί να «ξεχειλώσει»
και να φτάσει µέχρι και τις δεκατρείς ώρες. 

Είναι γνωστή η απάντησή σας. Οι εργαζόµενοι θα αµειφθούν
µε ρεπό ή θα απασχολούνται δέκα ώρες επί τέσσερις ηµέρες,
ώστε να τους µείνει η Παρασκευή για να κάνουν τις δουλειές
τους, να ασχοληθούν µε τα παιδιά τους ή να πάνε στο γιατρό,
διότι εσχάτως ακούστηκε και αυτό το τραγικό. Τόσο ωµά, τόσο
κυνικά. Δηλαδή, θα ζουν µόνο για να δουλεύουν και ας έχουν και
µια ηµέρα για να διευθετήσουν και τις προσωπικές τους υποχρε-
ώσεις. 

Το οκτώ ώρες εργασία, οκτώ ώρες ανάπαυση και οκτώ ώρες
αναψυχή, πολιτιστικές δραστηριότητες, προσωπικά ενδιαφέ-
ροντα, δεν υπάρχει. Πιστεύαµε ότι αποτελούσε κεκτηµένο από
το 1886 στο Σικάγο. Το τόσο µακρινό των εκατόν είκοσι πέντε
ετών φτάνει να συζητείται και να γίνεται αντικείµενο διαµάχης
σήµερα. Με άλλα λόγια, µας επιστρέφετε στον εργασιακό µεσαί-
ωνα!

Για πρώτη φορά καθιερώνεται µε αίτηµα -ας διαβαστεί η εν-
τολή του εργοδότη- αναγκαστική άδεια του εργαζόµενου, ο
οποίος θα τίθεται ουσιαστικά σε διαθεσιµότητα σε περιόδους
κατά τις οποίες η επιχείρηση έχει χαµηλή παραγωγικότητα.
Μέχρι τώρα, αντίστοιχη δυνατότητα υπήρχε µόνο κατόπιν αιτή-
µατος του εργαζόµενου. 

Και για να µην πλήττουν και τεµπελιάζουν οι εργαζόµενοι, την
περίοδο έντασης των εργασιών της επιχείρησης ιδού και η αύ-
ξηση των υπερωριών, όπου ξεθεώνοντάς τους τούς φορτώνετε
από ενενήντα έξι και εκατόν είκοσι ώρες σε εκατόν πενήντα, συ-
νολικά σε ετήσια βάση, µε χορήγηση όµως µειωµένης προσαύ-
ξησης και ξεκάθαρη µείωση των αποδοχών τους. 

Τρία σε ένα υπέρ της εργοδοσίας! Ξεθέωµα των εργαζοµένων,
χαµηλότερες αποδοχές και έµµεσο όφελος από τη µη πρόσληψη
του αναγκαίου επιπρόσθετου προσωπικού. Μετά, µιλάµε για
brain drain, µιλάµε για ανεργία!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Και επειδή θα έχουν ξεκουραστεί πολύ µε τα υποχρεωτικά
ρεπό, έρχεται ως αντιστάθµισµα και η επιβολή κυριακάτικης υπο-
χρεωτικής εργασίας -µην καθόµαστε!- σε ένα σωρό δραστηριό-
τητες που δεν έχει κανένα νόηµα, ούτε υπάρχει απαραίτητη
ανάγκη να µην ισχύσει η κυριακάτικη αργία. Φαρµακαποθήκες,
ταχυδροµικές υπηρεσίες, κούριερ, logistics, data centers, ακόµα
και παραγωγή έτοιµου σκυροδέµατος, λατοµεία και ακολουθεί
ένας µακρύς κατάλογος πλήρους απελευθέρωσης για την εργο-
δοσία και σκλαβιάς του Σαββατοκύριακου για τους εργαζόµε-
νους. 

Να µην παραλείψουµε και το περιβόητο «σπαστό» ωράριο,
όπου η ελαστικότητα θα εξυπηρετεί τις επιχειρήσεις, αλλά θα
µετατρέψει τους εργαζόµενους σε λάστιχο. Δούλεψε τέσσερις
ώρες το πρωί, ξανά τέσσερις ώρες το απόγευµα ή το βράδυ, έχε
και τον χρόνο σου να µεταφερθείς από το σπίτι σου προς την
επιχείρηση και πάει ολόκληρη η ηµέρα. Η εργασία, όµως, δίνει
χαρά και ζωή. Τι θέλετε, δηλαδή, αναψυχή και διασκεδάσεις; Δεν
κάνετε τον σταυρό σας που έχετε δουλειά; Ένας στρατός ανέρ-
γων υπάρχει εκεί απ’ έξω. 

Γνωστές κουβέντες, τετριµµένες από µέρους σας. Είναι ή δεν
είναι εκβιασµός αυτός; Απλώς, οι εργαζόµενοι πρέπει να βρί-
σκονται σε συνεχή ετοιµότητα εικοσιτετράωρη.

Όχι ότι θα αφήνατε και τον συνδικαλισµό απείρακτο. Στοχευ-
µένα συρρικνώνονται και υπονοµεύονται συλλογικά εργασιακά
δικαιώµατα, όπως η συλλογική διαπραγµάτευση και το ιερό δι-
καίωµα της απεργίας, καθώς και η προστασία της συνδικαλιστι-
κής δράσης. 

Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων καυτηρίασε ευθέως τα
άρθρα που καθιερώνουν και φέρουν ακόµα περισσότερα βάρη
και νοµοθετικούς περιορισµούς στο συνταγµατικό δικαίωµα στην
απεργία, το οποίο, όπως επισηµαίνει χαρακτηριστικά, καθίσταται
κενό περιεχοµένου, αφού µε τους ήδη υπάρχοντες περιορισµούς
το 90% των απεργιών, που έτσι και αλλιώς εκρίνοντο παράνοµες
και καταχρηστικές, µε τον νόµο πια δεν θα υφίστανται. 

Καταργείτε τον εµβληµατικό και φιλεργατικότερο νόµο της
χώρας, τον ν.1264/1982. Στο δηµόσιο, όπως επισήµανε η ΑΔΕΔΥ,
ουσιαστικά απαγορεύεται η απεργία, αφού για πρώτη φορά,
πέρα από το προσωπικό ασφαλείας, εφευρέθηκε το ένα τρίτο
ελάχιστης εγγυηµένης εργασίας, που βεβαίως αντιστοιχεί σε
σαφώς υψηλότερο ποσοστό εργαζοµένων. Ταυτόχρονα, παρα-
ποµπή στο µεσολαβητή, ο οποίος θα αποφασίσει, και η απεργία
ωστόσο αναστέλλεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λιγότερο από ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-
ριστώ.

Δεν αναφέρθηκα στις πολλές ενστάσεις, που εγέρθηκαν από
την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. Σε µία
µόνο θέλω ιδιαίτερα να σταθώ και να επισηµάνω. Αναφέρει τα
ακόλουθα: «Στην επιστήµη του Εργατικού Δικαίου αµφισβητείται
εν γένει η αυθεντικότητα των ατοµικών συµφωνιών, λόγω ακρι-
βώς της εξάρτησης του εργαζοµένου από τον εργοδότη.». Δεν
πρέπει να είναι κανείς νοµικός, για να καταλάβει το αυτονόητο,
ποιος είναι ο ισχυρός που µπορεί να επιβάλει τους όρους του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω. Ο κ. Μητσοτάκης έλεγε προ µηνός από το Πόρτο να
έχουµε περισσότερες και καλύτερες δουλειές, λιγότερες ανισό-
τητες, καλύτερες συνθήκες εργασίας µέχρι που εισηγηθήκατε
αυτό το νοµοσχέδιο, κάνοντας το µαύρο-άσπρο και εµπαίζοντας
τον κόσµο της εργασίας και τους εργαζόµενους. Το όχηµα που
επιλέξατε, τόσο ο Πρωθυπουργός της Κυβέρνησης όσο και ο
Υπουργός της εργοδοσίας, είναι η πλήρης αποδοχή συνέχισης
της πολιτικής των µνηµονίων, αυτή τη φορά µε απόλυτη ιδιοκτη-
σία ιδεολογική και πολιτική.
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Αύριο θα είναι µία δύσκολη µέρα. Δεν θα είναι, όµως, η τελευ-
ταία για τους λαϊκούς αγώνες. Θα µας βρείτε µπροστά σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρος Καλογιάννης.
Μετά, θα µιλήσουν ο κ. Βούτσης, ο κ. Πουλάς, ο κ. Λαζαρίδης
και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Σκουρλέτης.

Κύριε Καλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε το σχέδιο νόµου για

την προστασία της εργασίας στις συνθήκες που έχουν δηµιουρ-
γηθεί στην ψηφιακή εποχή µας και µετά την πανδηµία του
COVID-19. 

Πρόκειται για µία ευρεία νοµοθετική παρέµβαση, η οποία συν-
δυάζει ρυθµίσεις, που αφορούν διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας
και την ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδηγίας, στην κατεύθυνση εκ-
συγχρονισµού ουσιαστικών ρυθµίσεων του ατοµικού και συλλο-
γικού Εργατικού Δικαίου. 

Μεταξύ άλλων, µε το σχέδιο νόµου κυρώνονται δύο συµβάσεις
της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για την ασφάλεια και υγεία
και για την εξάλειψη της βίας στην εργασία. Ενσωµατώνεται, επί-
σης, η σηµαντική οδηγία για ισορροπία µεταξύ επαγγελµατικής
και ιδιωτικής ζωής. 

Το Υπουργείο Εργασίας επιχειρεί να αντιµετωπίσει προβλή-
µατα των εργαζοµένων, αδικίες που υφίστανται οι νέοι και οι γυ-
ναίκες, καθώς και αναχρονιστικές εργασιακές ρυθµίσεις, µετά
τις καταιγιστικές αλλαγές που έχουν συντελεστεί στον χώρο της
απασχόλησης στην ψηφιακή εποχή.

Με το σχέδιο νόµου προστατεύονται το οκτάωρο και το πεν-
θήµερο, καταπολεµώνται η µαύρη εργασία και οι αδήλωτες υπε-
ρωρίες.

Θεσµοθετείται η ψηφιακή κάρτα εργασίας, η οποία συνδέεται
µε το πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», έτσι ώστε να µπορεί
να ελέγχεται ανά πάσα στιγµή εάν υπάρχουν υπερβάσεις στο
ωράριο κάθε εργαζόµενου. Αυτό αποτελεί, πράγµατι, µια καινο-
τοµία στον έλεγχο της αδήλωτης και υποδηλωµένης εργασίας.

Κατοχυρώνονται, επίσης, δικαιώµατα για τους άνδρες εργα-
ζόµενους, όπως είναι η άδεια πατρότητας και προστατεύονται
όσοι εργάζονται µε νέες µορφές απασχόλησης, όπως η τηλερ-
γασία και οι ψηφιακές πλατφόρµες.

Βασικότερες τοµές του νοµοσχεδίου, που συζητάµε στο συν-
δικαλιστικό δίκαιο είναι η λήψη µέτρων για διαφάνεια στον συν-
δικαλισµό, η εισαγωγή της αστικής ευθύνης για συνδικαλιστές
οι οποίοι ενώ απεργούν εµποδίζουν όσους δεν µετέχουν στην
απεργία να εργαστούν, ο ορισµός ενός ελάχιστου ποσοστού -
της τάξεως του 33%- εγγυηµένης υπηρεσίας κατά τη διάρκεια
απεργιών για την κοινή ωφέλεια, για την προστασία –προφανώς-
του κοινωνικού συνόλου, όπως συµβαίνει σε πολλές ευρωπαϊκές
χώρες.

Σε ό,τι αφορά το ωράριο, επί της ουσίας δεν υπάρχουν αλλα-
γές στα θέµατα, που αφορούν το οκτάωρο, το πενθήµερο, τις
σαράντα ώρες εργασίας την εβδοµάδα, σε σχέση µε το µέχρι
σήµερα ισχύον καθεστώς, παρά τις προσπάθειες και τις υπερβο-
λές -επιτρέψτε µου να πω- πολλών να πείσουν για το αντίθετο.

Εισάγονται ρυθµίσεις στο πλαίσιο διευθέτησης του χρόνου ερ-
γασίας, η κατοχύρωση και αύξηση των υπερωριών σε εκατόν πε-
νήντα ώρες τον χρόνο µε παράλληλη εξίσωση στη βιοµηχανία
και σε λοιπούς κλάδους, ακριβώς όπως ισχύει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει, επίσης, τη σύσταση ανεξάρτητης
αρχής επιθεώρησης εργασίας στη θέση του Σώµατος Επιθεω-
ρητών Εργασίας µε λειτουργική ανεξαρτησία και οικονοµική αυ-
τοτέλεια. Με αυτή τη ρύθµιση το Υπουργείο αποσκοπεί στον
αποκλεισµό ενδεχόµενων πολιτικών παρεµβάσεων στον έλεγχο
της αγοράς εργασίας.

Σχετικά µε την ισορροπία της επαγγελµατικής και οικογενει-
ακής ζωής, µε το σχέδιο νόµου εισάγονται θετικές ρυθµίσεις.
Προβλέπονται δεκατέσσερις ηµέρες άδεια πατρότητας -έναντι
δέκα σήµερα- προστασία του νέου πατέρα κατά της απόλυσης
για έξι µήνες από τη γέννηση του τέκνου, γονική άδεια τεσσάρων

µηνών για τους δύο γονείς και µάλιστα για πρώτη φορά µε επι-
δότηση επί δύο µήνες.

Για την αντιµετώπιση της βίας στο σχέδιο νόµου προβλέπεται
διεύρυνση προστασίας και σε βία και σε απλή παρενόχληση.

Σε ό,τι αφορά την τηλεργασία, η οποία έχει πλέον µπει για τα
καλά στη ζωή µας και προφανώς ήρθε για να µείνει, εφαρµόζεται
µετά από συµφωνία µεταξύ εργαζοµένων και εργοδοτών. Οι τη-
λεργαζόµενοι έχουν τα ίδια ακριβώς δικαιώµατα και υποχρεώ-
σεις µε τους εργαζόµενους εντός των εγκαταστάσεων µιας
επιχείρησης.

Άκουσα µε προσοχή τους εισηγητές και πολλούς συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης. Πολλοί εξ αυτών επικαλέστηκαν τον
ν.1264/1982 περί «εκδηµοκρατισµού του συνδικαλιστικού κινή-
µατος», ο οποίος, βεβαίως, τροποποιείται µε το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου.

Ορθώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκσυγχρονίζεται αυτός
ο νόµος. Είναι κοσµογονικές οι αλλαγές οι οποίες έχουν επέλθει
στον τοµέα της εργασίας -και όχι µόνο- τις τελευταίες δεκαετίες.

Εν κατακλείδι, το νοµοσχέδιο επιχειρεί ένα σηµαντικό βήµα
µπροστά µε την προσαρµογή του στις βέλτιστες ευρωπαϊκές
πρακτικές, όπως είναι η ενίσχυση των γονικών αδειών, οι υπερω-
ρίες, η διευθέτηση του χρόνου εργασίας, η τηλεργασία, µε τον
εκσυγχρονισµό του Εργατικού Δικαίου, την αποκατάσταση αδι-
κιών, την κατάργηση αναχρονιστικών ρυθµίσεων.

Αναφέρω ενδεικτικά την τροποποίηση ρύθµισης του 1920, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αφορά τις διακρίσεις µεταξύ
υπαλλήλων και εργατοτεχνιτών.

Παράλληλα, εισάγονται ρυθµίσεις για διαφάνεια στον συνδι-
καλισµό και µέτρα τα οποία προστατεύουν τόσο το δικαίωµα
στην απεργία όσο, βεβαίως και το κοινωνικό σύνολο από αντί-
στοιχες καταχρήσεις.

Επιγραµµατικά, θα έλεγα ότι το σχέδιο νόµου εξυπηρετεί
ανάγκες της εργασίας στην ψηφιακή οργάνωση της κοινωνίας
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και το Προεδρείο
σας ευχαριστεί, κύριε Καλογιάννη, ακριβώς on time.

Προχωράµε, λοιπόν. Ο κ. Βούτσης είναι εδώ, ωραία. Όπως
γνωρίζετε, οι πρώην Πρόεδροι της Βουλής έχουν λίγο ηυξηµένο
χρόνο, οπότε να µην δείτε τον χρόνο και αρχίσετε να ρωτάτε.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Συρεγγέλα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, επιτρέψτε µου πριν να ξεκινήσω να επαναφέρω στη δηµόσια
συζήτηση το πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα της ρύθµισης, της διευ-
θέτησης και της αποπληρωµής των χρεών των κοµµάτων του
Κοινοβουλίου, το οποίο έχει ανακύψει και µάλιστα µέσα σε συν-
θήκες κρίσης. Δεν θα υποκαταστήσω τον Πρόεδρο του κόµµα-
τος, που ήθελε να θέσει την ερώτηση και δεν ήρθε για να
απαντήσει ο Πρωθυπουργός την Παρασκευή στην ανάπτυξη
αυτής της ερώτησης. Θα επισηµάνω ότι ήταν λάθος και ήταν
πρόκληση -θα έλεγα- το ότι δεν δόθηκε η ευκαιρία στον Αρχηγό
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να κοινολογήσει, να δηµοσιο-
ποιήσει αυτό το κορυφαίο ζήτηµα, διότι αφορά εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια.

Θέτω αυτό το ζήτηµα για να καλέσω όλα τα κόµµατα -και βε-
βαίως, πρώτα από όλα και το κυβερνών κόµµα- να φέρουν στην
Ολοµέλεια και να υπερψηφίσουµε όλοι µαζί την πρόταση νόµου,
που κατετέθη από τον ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία ή και
άλλες προτάσεις και προσεγγίσεις, αν υπάρχουν, από τα άλλα
κόµµατα, έτσι ώστε διαφανώς και βλέποντας προς το µέλλον να
ξέρει η ελληνική κοινωνία, που τώρα υφίσταται ό,τι υφίσταται –
και όχι µόνο από το πτωχευτικό, αλλά και από τις δύο κρίσεις
που έχουν οδηγήσει σε πολλαπλές φτωχοποιήσεις- το πώς τα
πολιτικά κόµµατα και δη τα κυβερνητικά κόµµατα χειρίζονται,
διαχειρίζονται, ή δεν χειρίζονται και υπονοµεύουν τη γενικότερη
εθνική προσπάθεια πάνω στο κρίσιµο ζήτηµα της οικονοµίας
µέσω των απλήρωτων δανείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω, εκτιµώ ότι είστε
Υπουργοί µίας Κυβέρνησης συντηρητικής αναδίπλωσης και ότι
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αυτό δεν τιµά ούτε τη ρητορική σας ούτε καν τις προγραµµατι-
κές σας δηλώσεις, διότι µέσα στην πανδηµία και αξιοποιώντας
εµµονικά, εκµεταλλευόµενοι τις συνθήκες της πανδηµίας, φέρ-
νετε σήµερα την κορωνίδα νεοφιλελεύθερων µεταρρυθµίσεων -
«αντιµεταρρυθµίσεις» τις έχουµε πει- σε όλα τα βασικά των
δηµοκρατικών κεκτηµένων της Μεταπολίτευσης, τοπική αυτοδι-
οίκηση. Μίλησε προηγούµενα και ο κ. Σκανδαλίδης για το πτω-
χευτικό, για το εθνικό σύστηµα υγείας, για την παιδεία, για τις
συνταγµατικές προβλέψεις και εγγυήσεις για το συνέρχεσθαι και
συνεταιρίζεσθαι.

Είστε µία Κυβέρνηση που συνειδητά, εµµονικά και µε κορω-
νίδα το αντεργατικό νοµοσχέδιο θέλετε η χώρα αντί να πάει δυ-
ναµικά προς τα µπρος µετά από αυτές τις επάλληλες κρίσεις να
πάει προς τα πίσω, να συντηρητικοποιηθεί, να χαϊδέψει τις πλέον
συντηρητικές απόψεις, που µέσα στην πανδηµία έρχονται στην
επιφάνεια µέσα από τον φόβο του κόσµου, αλλά κυρίως να εκ-
πληρώσει γραµµάτια, κυρίως να ικανοποιήσει µεγάλα συµφέ-
ροντα.

Και δεν είναι τυχαίο -και το συνδέω και συνδέεται επί της ου-
σίας- και το ζήτηµα, που αφορά τη συµπεριφορά σας, την ιδεο-
λογία σας, τις απόψεις σας σε σχέση µε τις γυναίκες, που είναι
από τις πλέον πληττόµενες κατηγορίες προφανέστατα µαζί και
µε τους νέους µέσα σε αυτές τις πολλαπλές κρίσεις.

Μόλις πριν από λίγες µέρες είχαµε συζητήσει για το νοµοσχέ-
διο για την υποχρεωτική συνεπιµέλεια. Μέχρι προχθές υπήρχε
αυτό το περίφηµο συνέδριο για την υπογεννητικότητα και την
αναπαραγωγική αυτονοµία όπως ονοµαζόταν. Είναι σαφές ότι
υπάρχει βαριά κυβερνητική ευθύνη για τις συµµετοχές και για
την οργάνωση αυτού του συνεδρίου. Η άτακτη υποχώρηση µετά
τα όσα γράφτηκαν στο διαδίκτυο -περί αυτού πρόκειται- δεν σας
περιποιεί τιµή και δεν αφαιρεί καµµία ψηφίδα από το παζλ µιας
γενικότερης συντηρητικής αντίληψης και σε αυτόν τον κρίσιµο
τοµέα. Αυτό είχε καταδειχθεί άλλωστε και από την αποδυνάµωση
της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας και πλέον της σύµπτυξης µε
τα δηµογραφικά, µε την οικογένεια, µε ένα συµπίληµα εννοιών
και αναγκών και πολιτικών που πρέπει να ασκηθούν για πολλα-
πλά ζητήµατα τα οποία προφανώς είναι σε αντίστιξη και σε αντι-
διαστολή µε τη συνέχιση ενός δυναµικού, ρωµαλέου κινήµατος
και στις µέρες µας για την πραγµατική ισότητα. 

Οι κοινοτικές οδηγίες, που έρχονται και τα άλλα τα οποία εµ-
περιέχονται σε σειρά άρθρων του νοµοσχεδίου, οι οποίες έχουν
χαιρετιστεί, µήπως µένουν γράµµα χωρίς πνεύµα και χωρίς πεδίο
υλοποίησης; Σκεφτείτε το. Η συρρίκνωση των εγγυήσεων και των
ελέγχων, που έρχονται µαζί µε το υπόλοιπο νοµοσχέδιο, τα σπα-
στά την ώρα στις ελαστικές σχέσεις, η κυριακάτικη εργασία,
πόσο βοηθάνε την οικογένεια, τις γυναίκες για την παρουσία
τους µέσα στην αγορά εργασίας, για την ισοτιµία τους στις αµοι-
βές, στα ωράρια, για τη δυνατότητα που έχουν άντρες και γυναί-
κες στον οικογενειακό προγραµµατισµό; Είναι έννοιες και
πολιτικές, που αντιφάσκουν πασίδηλα υπέρ των εργοδοτών,
υπέρ των µεγάλων συµφερόντων. Γι’ αυτό σας λέω ότι είστε µέλη
µιας Κυβέρνησης συντηρητικής αναδίπλωσης. 

Πρέπει να είµαστε πάρα πολύ σαφείς, διότι υπάρχουν ιδεολο-
γικά και πολιτικά ζητήµατα τα οποία µπαίνουν στη συζήτησή µας.
Είναι απόλυτα ανήθικη ιστορικά η εξοµοίωση δυνατοτήτων, ευ-
καιριών, εγγυήσεων ανάµεσα στους εργαζόµενους και στους ερ-
γοδότες. Γιατί την αποτολµάτε; 

Αν γινόταν στις επιτροπές µέσα στους φορείς να κληθούν από
όλα τα κόµµατα νέοι άνθρωποι χωρίς κοµµατική ταυτότητα, οι
οποίοι µέσα στην πανδηµία –κι έχουµε τέτοιες εξοµολογήσεις
όλες και όλοι- προσπάθησαν να βρουν δουλειά ή ήταν εργαζό-
µενοι, τι θα σας φέρνανε στην ακρόαση των φορέων; Το γνωρί-
ζετε όλοι! Γιατί σιωπούµε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα; Το τι
εκβιασµός έπεσε, το τι αυθαιρεσία υπήρξε, το τι απολύσεις ορα-
τές ή κάτω από το τραπέζι υπήρξαν, το τι συρρίκνωση δικαιωµά-
των, το τι αβεβαιότητα µέσα στη νεολαία ή και στους
παλαιότερους εργαζόµενους υπήρξε αυτούς τους µήνες, είναι
άνευ προηγουµένου. Το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά! Είναι στο
πεδίο της πραγµατικής οικονοµίας, ακόµα και για τις µικρές οι-
κογενειακές επιχειρήσεις, τους µικροµεσαίους, κ.λπ.. Αυτή είναι
η κατάσταση. Θεραπεύεται από αυτό το νοµοσχέδιο; 

Αντί να αντιληφθείτε τα διδάγµατα της πανδηµίας, τα οποία
είναι πολλαπλά και διεθνώς συζητούνται, τα οποία προφανώς συ-
νηγορούν υπέρ της άποψης για ενίσχυση, για στήριξη µε επιπλέον
εγγυήσεις, µε ελέγχους, µε αύξηση των αµοιβών, µε αύξηση των
δυνατοτήτων στη δουλειά, µε µεγαλύτερη δυνατότητα για να κα-
ταπολεµηθεί η ανεργία, αντ’ αυτού αµέσως ή εµµέσως -διότι ανα-
λύθηκαν αυτά και από την κ. Ξενογιαννακοπούλου και από τους
άλλους εισηγητές- προωθείτε και ευνοείτε την ανεργία, ευνοείτε
την καθήλωση και τη µείωση των αµοιβών και των µισθών και βε-
βαίως αφήνετε έξω, βγάζετε το «πέπλο» των οποίων γλίσχρων εγ-
γυήσεων και των ελέγχων που υπήρχαν, που θα µπορούσαν να
ήταν ένα αποκούµπι για τον απλό εργαζόµενο ενώπιον του εργο-
δότη. Αυτό κάνετε. Αυτά είναι τα δικά σας διδάγµατα από την παν-
δηµία. 

Δεν ρωτήσαµε, λοιπόν, τα παιδιά κι ερχόµαστε εδώ και λέµε για
το δικαίωµα της εργασίας. Άκουσα τον συνάδελφο εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας να λέει για το balance, που πρέπει να µπει ανά-
µεσα στο δικαίωµα της εργασίας και της απεργίας. Είναι δυνατόν;
Το δικαίωµα της εργασίας και συνταγµατικά και νοµοθετικά και
ιστορικά προφανώς υπάρχει και πρέπει να κατοχυρώνεται και να
στηρίζεται απέναντι στην ανεργία, απέναντι σε αυτούς οι οποίοι
είναι τα εµπόδια για την εργασία και τη συµµετοχή στην παραγω-
γική διαδικασία. Δεν είναι απέναντι στην ανεργία και στην διεκδί-
κηση µέσω και της απεργίας για καλύτερους όρους ζωής.
Πουθενά δεν ακούστηκε αυτό. Αυτό είναι ένα κλασικό επιχείρηµα
της απεργοσπασία, είναι ένα κλασικό επιχείρηµα κοινωνικού αυ-
τοµατισµού. 

Επίσης, επαναφέρετε το απίθανο ιδεοληπτικό επιχείρηµα -µια
προσήλωση έχετε- που οδηγεί τελικά σε υπερεκµετάλλευση και
σε υπερκέρδη ότι -τάχατες µου- οι ελαστικές µορφές, η µείωση
των αµοιβών, η δυνατότητα να απολύει κανείς, βοηθάνε τις επεν-
δύσεις, βοηθάνε τον επενδυτή, βοηθάνε την ανάπτυξη. 

Ιστορικά, ακόµα και στο πικ προ πανδηµίας και προ οικονοµι-
κής κρίσης του νεοφιλελευθερισµού παγκοσµίως µέσα στα όρια
της παγκοσµιοποίησης, πουθενά δεν καταδείχθηκε η αλήθεια
αυτού του επιχειρήµατος. Αντίθετα είναι το κλείσιµο του µατιού
σε συµφέροντα για υπερεκµετάλλευση και για επιπλέον κέρδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι έχετε εξαπολύ-
σει έναν πόλεµο εναντίον της εργασίας. Κηρύξατε τον πόλεµο
εναντίον της εργασίας και πιστεύω και εργαζόµαστε όλοι και θα
εργαστούν και οι εργαζόµενοι και οι άνεργοι ή κοινωνία για να
χάσετε αυτόν τον πόλεµο. Οι ίδιες οι κατευθύνσεις και οι δεσµεύ-
σεις στο Ταµείο Ανάκαµψης δείχνουν ότι πάµε για νέες και οξυ-
µένες ανισότητες και πάµε για µία µεροληπτική απολύτως
πολιτική υπέρ αυτών οι οποίοι κέρδισαν ή κερδοσκόπησαν ή εν
πάση περιπτώσει, δεν έχασαν µέσα στις δύο επάλληλες κρίσεις. 

Επί της ουσίας πουθενά δεν έχετε τη µέριµνα για τον µικρο-
δανειολήπτη, για την ανεργία, για την ίδια την εργασία και τη στή-
ριξή της, για µία παραγωγική ανάπτυξη µε συµµετοχή των
εργαζοµένων και υπέρ των εργαζοµένων. Αντίθετα σαφέστατα
θέλετε να οδηγήσετε τη χώρα σε αυτό που, επίσης, αναφέρθηκε
και από την εισηγήτρια µας, σε µια ειδική οικονοµική ζώνη µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, θέλω να πω σα-
φέστατα ότι και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, το σηµερινό διά-
βηµα το οποίο κάνετε που είναι πολιτικό, ιδεολογικό, κοινωνικό
διάβηµα απέναντι στην εργασία, αναδεικνύεται περισσότερο από
κάθε άλλη φορά η ανάγκη για εναλλακτική προοδευτική διακυ-
βέρνηση, για να ηττηθούν αυτές οι πολιτικές και να ηττηθεί και η
διακυβέρνηση της νέας δεξιάς. 

Εµείς από την πλευρά µας κάνουµε πρόκληση και πρόσκληση
σε όλους τους κοινωνικούς φορείς, στα συνδικάτα, ιδιαίτερα στη
νεολαία, σε νέες δυνάµεις και σε µια νέα δυναµική που πρέπει
να υπάρξει, στα επιστηµονικά σωµατεία, στις επαγγελµατικές
ενώσεις, στα κόµµατα του ευρύτερου προοδευτικού δηµοκρατι-
κού τόξου, στην ίδια την κοινωνία να συνεγερθούν, να συναπο-
τελέσουν και να συναποτελέσουµε µέσα από όρους διαφάνειας,
αγώνα και πάλης για να ηττηθούν αυτές οι πολιτικές, το νέο συ-
νασπισµό κοινωνικών και πολιτικών δυνάµεων, που προσδοκούµε
να έχει ραχοκοκαλιά τον ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, έτσι
ώστε όσο το δυνατόν πιο γρήγορα, όχι µόνο να ηττηθούν στην
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πράξη αυτές τις πολιτικές, αλλά να ανοίξει µια νέα σελίδα πραγ-
µατικών προοδευτικών µεταρρυθµίσεων και προοδευτικής δια-
κυβέρνησης στη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο τώρα έχει
ο συνάδελφος από το Κίνηµα Αλλαγής κ. Ανδρέας Πουλάς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, οι νοµοθετικές παρεµβάσεις για την εργασία τόσο σε ευρω-
παϊκό όσο και σε εθνικό επίπεδο έχουν ξεκινήσει από τις αρχές
της δεκαετίας του ‘90 και το προτεινόµενο σχέδιο νόµου δεν
αποτελεί έκπληξη. Δεν βρισκόµαστε µπροστά σε λανθασµένη µε-
ταφορά Ενωσιακού Δικαίου ή κακότεχνη διατύπωση, αλλά σε µία
συνειδητή επιλογή: ολοένα και µεγαλύτερη αποµείωση εργασια-
κών δικαιωµάτων, µε κατάργηση προστατευτικών νοµοθετικών
ρυθµίσεων και θέσπιση περιορισµών, που ακυρώνουν συνταγµα-
τικές διατάξεις προς όφελος της ευελιξίας και της µεγαλύτερης
κερδοφορίας των επιχειρήσεων. 

Ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησής σας για τη ρύθµιση της αγο-
ράς εργασίας ήταν αρκετό για να βγάλει τον κόσµο και την κοι-
νωνία στους δρόµους. 

Παρ’ ότι προσπαθήσατε να εκβιάσετε την κοινοβουλευτική συ-
ναίνεση στριµώχνοντας στα εκατόν είκοσι εννέα άρθρα του δύο
ευρωπαϊκές οδηγίες για τη βία και για την παρενόχληση στην
αγορά εργασίας και για την επέκταση των γονικών αδειών, που
θα έπρεπε να είχαν ενσωµατωθεί στο Εθνικό µας Δίκαιο εδώ και
καιρό, δεν πετύχατε τον στόχο σας. Και αυτό διότι οι εργασιακές
ρυθµίσεις δικής σας εµπνεύσεως, που είναι και ο πυρήνας του
νοµοσχεδίου, βρίσκονται µακριά από τις ανάγκες των εργαζοµέ-
νων, µακριά από την πρακτική που εφαρµόζεται στα ανεπτυγ-
µένα ευρωπαϊκά κράτη και µακριά από τις πραγµατικές
απαιτήσεις της αγοράς. Σας θυµίζω ότι η µεγαλύτερη οικονοµική
ανάπτυξη εµφανίζεται σε οικονοµίες µε ισχυρά συνδικάτα και
απαραβίαστα εργασιακά δικαιώµατα. 

Τις ρυθµίσεις αυτές τις φέρνετε προς συζήτηση σήµερα, που
θεωρείτε ότι οι συγκυρίες σας ευνοούν, τώρα που η οικονοµία
πάλι ξεκινάει και προσπαθούν οι επιχειρηµατίες και οι εργαζόµε-
νοι να µειώσουν τη ζηµιά που τους προκάλεσαν ο εγκλεισµός και
οι αναστολές εργασίας. Η πραγµατικότητα είναι ότι οι ρυθµίσεις
που εισάγετε, ταιριάζουν σε αποικιοκρατικά καθεστώτα, σε υπο-
ανάπτυκτες οικονοµίες και σε παρωχηµένες εποχές. Χαροποιούν
µόνο την κακώς εννοούµενη επιχειρηµατικότητα, της αρπαχτής.

Το χρέος, όµως, µιας κυβέρνησης, που ευαγγελίζεται την ανοι-
κοδόµηση της οικονοµίας, είναι να υπηρετήσει εκείνο το µοντέλο
ανάπτυξης που βασίζεται σε καθαρούς και σταθερούς κανόνες
και όχι να ευνοείται η ασυδοσία και η εκµετάλλευση. Εσείς ευ-
λογείτε κάθε εργοδοτική υπερβολή, όπως την αύξηση του ωρα-
ρίου λειτουργίας των σουπερµάρκετ µέχρι τις 22.30’ καθηµερινά,
αλλά και τη συστηµατική και σκόπιµη παραβίαση του ωραρίου
των εργαζοµένων που, λόγω πανδηµίας, εργάζονται υπερωριακά
από το σπίτι τους χωρίς επιπλέον αµοιβή. Και ας µην απαντήσετε
ότι εισάγετε την ψηφιακή κάρτα εργασίας, γιατί η εφαρµογή της
θα είναι πιλοτική και, µάλιστα, µετά το 2022, κλείνοντας το µάτι
σε εκείνους τους εργοδότες, που ως µόνιµοι παραβάτες του Ερ-
γατικού Δικαίου δεν καταλαβαίνουν ούτε από ωράρια, αλλά ούτε
και από υπερωρίες. 

Την ίδια ώρα οι εργαζόµενοι που σήκωσαν ένα σηµαντικό
βάρος των συνεπειών της πανδηµίας, ζουν µε το φόβο και την
ανασφάλεια για τη διατήρηση της εργασίας τους. 

Επίσης, η µέθοδος της τηλεργασίας που εφαρµόστηκε όλο
αυτό το διάστηµα, έχει επιπτώσεις τόσο στην ψυχική υγεία του
εργαζόµενου όσο και στις προσωπικές του σχέσεις και στην οι-
κογενειακή του γαλήνη. Και µετά απορείτε για την υπογεννητι-
κότητα, που ήρθε πρόσφατα µε το πολύκροτο συνέδριο που
τελικά αναβλήθηκε. Πώς περιµένετε να αυξηθούν οι γεννήσεις
όταν ο µέσος όρος των εργαζοµένων στην Ελλάδα είναι χαµηλά
αµειβόµενοι, όταν η υψηλή φορολογία θερίζει, όταν τα ωράρια
εργασίας είναι εξαντλητικά και όταν οι µητέρες-εργαζόµενες
µετά την παρέλευση του χρονικού διαστήµατος από τη γέννηση
του παιδιού τους που τις προστατεύει ο νόµος, συχνά βλέπουν

την πόρτα της εξόδου από την εργασία τους; 
Αντί προστασίας εσείς τι κάνετε; Υποβαθµίζετε το ΣΕΠΕ, µε-

τατρέποντάς το σε ανεξάρτητη αρχή µε διοίκηση επιλεγµένη από
την εκάστοτε κυβέρνηση και συµβασιούχους υπαλλήλους, όπου
όλοι µαζί θα υπηρετούν τις κυβερνητικές κατευθύνσεις και εντο-
λές, µε ανεξάρτητη αρχή που ποτέ δεν θα µπορέσει να αντικα-
ταστήσει το κύρος και την αξιοπιστία και τη δουλειά που κάνει
ένας δηµόσιος φορέας. 

Εσείς, όµως, αντί να ενισχύσετε το ΣΕΠΕ µε προσωπικό, µε
µόνιµους υπαλλήλους νέα παιδιά µε όρεξη για δουλειά, µε µη-
χανογράφηση, µε υποδοµές, ρίχνετε την µπάλα στην εξέδρα
αποπροσανατολίζοντας την κοινωνία ότι αυτό που έφταιγε για
την αδυναµία του να ανταποκριθεί στο έργο του, ήταν ότι δεν
είχε µετατραπεί σε ανεξάρτητη αρχή και όχι η εγκατάλειψή του
και το σταδιακό «ξεδόντιασµα» από υποδοµές, προσωπικό και
αρµοδιότητες.

Ενθαρρύνετε τις ελαστικές µορφές εργασίας, τη χορήγηση
ρεπό αντί για µισθό, την αύξηση ωραρίου των µερικώς απασχο-
λούµενων και επιτρέπετε στον εργοδότη να απαγορεύσει την
πρόσβαση στην εργασία σε εκείνο τον εργαζόµενο, που έχει
λάβει προειδοποίηση απόλυσης, µεταφέροντας το βάρος της
απόδειξης από τον εργοδότη στον εργαζόµενο.

Για την αύξηση του κατώτατου µισθού ούτε µία κουβέντα,
ούτε, όµως, και για την ικανοποίηση των αιτηµάτων των υγειονο-
µικών να ενταχθούν στα βαρέα και στα ανθυγιεινά. Μάλιστα, η
επιτροπή για τα βαρέα και ανθυγιεινά έχει συνεδριάσει από το
Σεπτέµβριο του 2020. Μέχρι τώρα τι γίνεται; Παντού κωλυσιερ-
γία. Γιατί υπάρχει αυτή;

Τι βλέπουµε από την άλλη µεριά; Βλέπουµε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες της Αµερικής. Τι γίνεται εκεί; Αυξάνουν µισθούς προκει-
µένου να αυξηθεί η κατανάλωση και η ζήτηση µετά την πανδηµία.
Άλλη φιλοσοφία πού; Μέσα στην καρδιά του καπιταλισµού. 

Είναι κρίµα που φέρνετε προς ψήφιση αυτό το απορρυθµι-
στικό και καθαρά ταξικό νοµοσχέδιο, ενώ άλλα σοβαρά ζητήµατα
αρµοδιότητας του Υπουργείου σας παραπαίουν.

Τι γίνεται µε τις συντάξεις; Η απονοµή των συντάξεων που
είναι; Πόσα χρόνια περιµένουν οι άνθρωποι; Τι κάνετε για αυτό
το θέµα; Αυτό προέχει. Αυτά τα προβλήµατα του ελληνικού λαού
πρέπει να λύσουµε. Εδώ είναι το ζητούµενο.

Και πάλι προχωράτε σε ιδιωτικοποιήσεις παντού.
Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θα πω το εξής: Η Κυβέρνηση ει-

σάγει ένα νοµοσχέδιο, που φανερώνει απροκάλυπτα τα τοξικά
της σχέδια και την ταξική της κατεύθυνση. Δεν ανταποκρίνεται
στις ανάγκες εργασίας, αλλά ούτε και της πραγµατικής οικονο-
µίας. Αποτελεί ξεκάθαρη ανταπόδοση των κοµµατικών σας γραµ-
µατίων προς εκείνους, που σας στήριξαν για να κυβερνάτε
σήµερα. Απάντηση στις ανάγκες της οικονοµίας και της κοινω-
νίας είναι µόνο η δίκαιη αναδιανοµή του πλούτου, η σταθερή ερ-
γασιακή νοµοθεσία, ο έλεγχος των εργοδοτών και η εκ βάθρων
αλλαγή εργασιακής και εργοδοτικής κουλτούρας. Αυτό το πέ-
τυχε µόνο ένας: Ο Ανδρέας Παπανδρέου το 1981. Για αυτό ο
λαός τον αγάπησε και τον µνηµονεύει ακόµα και σήµερα, για την
ελπίδα, για την προοπτική που έδωσε στον εργαζόµενο, στον ερ-
γάτη, στον αγρότη. 

Ας µην υποτιµάτε, λοιπόν, τη νοηµοσύνη των πολιτών. Κάποια
στιγµή θα έρθει ο λογαριασµός και σε εσάς.

Κύριοι της Κυβέρνησης, κάνατε την επιλογή σας. Είστε οι άν-
θρωποι, που εξυπηρετείτε τα συµφέροντα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μακάριος Λαζαρίδης.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, οι επιλογές του σήµερα κρίνουν τον κόσµο του αύριο. Ιδιαι-
τέρως κλισέ θα µου πείτε και θα συµφωνήσω. Και αυτό γιατί τον
κόσµο του αύριο τον έχουν ήδη κρίνει οι επιλογές του χθες και
θα έλεγα ότι τον έχουν καταδικάσει τόσο σε επίπεδο νοοτροπιών
όσο και σε επίπεδο θεσµικής θωράκισης, γιατί κανείς από εσάς,
που σήµερα προσχηµατικά επαναστατείτε, δεν φρόντισε να λει-
τουργήσει πραγµατικά φιλεργατικά. 
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Τι εννοώ; Εννοώ, πολύ απλά, ότι αναφορικά µε τα εργασιακά
εµείς, όχι εσείς, σήµερα προσθέτουµε φίλτρα προστασίας σε ένα
ήδη στρεβλό και παραµορφωµένο εργασιακό περιβάλλον. Εµείς
σήµερα, όχι εσείς, παρέχουµε τα όπλα στον εργαζόµενο προκει-
µένου να διασφαλίσουµε τα δικαιώµατά του. Σήµερα όχι εσείς,
αλλά η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, διά του Υπουργού
Εργασίας Κωστή Χατζηδάκη, έρχεται ορθότατα να νοµοθετήσει
υπέρ της διασφάλισης του οκταώρου και του πενθήµερου όταν
ο µέσος όρος των ωρών εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα σήµερα
είναι 10,3 ώρες έξι ηµέρες την εβδοµάδα. Και το κάνουµε χωρίς
ιδεοληψίες και αναχρονισµούς, µε µόνο γνώµονα τη ρεαλιστική
προσαρµογή στην εργασιακή πραγµατικότητα προς όφελος των
εργαζοµένων.

Εµείς δεν κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Το παρόν
νοµοσχέδιο δεν είναι καν κάποια κορυφαία θεσµική τοµή. Είναι,
όµως, µία γενναία προσπάθεια να προσαρµόσουµε και να επικαι-
ροποιήσουµε τις συνθήκες υπέρ των εργαζοµένων.

Για εσάς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, είναι µία
αφορµή για να κάνετε αυτό, που ξέρετε να κάνετε καλύτερα, να
πείτε όχι σε όλα και έτσι να αποδείξετε περίτρανα για ακόµα µία
φορά ενώπιον του ελληνικού λαού το αυταπόδεικτο, την απόλυτη
ένδεια επιχειρηµάτων, την παντελή έλλειψη προσαρµοστικότη-
τας, την επίµονη ιδεοληπτική αγκύλωσή σας, την ενοχική ταύτιση
και συµπόρευση µε έναν συνδικαλισµό ζόµπι, την προσκόλλησή
σας σε αιτήµατα, συνθήµατα και πρακτικές ακόµα και της πολύ
µακρινής δεκαετίας του ’80.

Το αρτηριοσκληρωτικό του πράγµατος αποδείχτηκε περί-
τρανα όταν πριν καν διαβάσετε το κείµενο, του παρόντος σχε-
δίου νόµου, είχατε ήδη προαποφασίσει το τσιτάτο σας περί
κατάργησης του οκταώρου. Λοιπόν, για να τελειώνουµε µε αυτήν
τη σπέκουλα, η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν καταργεί το οκτάωρο,
αλλά αντίθετα θωρακίζει και βάζει τάξη στις συνθήκες αυθαιρε-
σίας, που παρατηρούνται στους χώρους εργασίας.

Ελάτε λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, να απα-
ριθµήσουµε µαζί σε τι η καθεµιά και ο καθένας από εσάς θα πείτε
όχι αύριο, Τετάρτη 16 Ιουνίου 2021. Θα πείτε όχι στην εφαρµογή
της ψηφιακής κάρτας εργασίας µε την οποία αντιµετωπίζονται η
µαύρη εργασία και οι αδήλωτες υπερωρίες, ψηφιακή κάρτα, που
αποτελούσε µόνιµο και διαχρονικό αίτηµα της ΓΣΕΕ. Θα πείτε
όχι στην προστασία της ισορροπίας της οικογενειακής και επαγ-
γελµατικής ζωής, που έρχεται µέσα από το δικαίωµα της απο-
σύνδεσης. Θα πείτε όχι στη θέσπιση νέων αδειών για τους γονείς
και φροντιστές, όπως η άδεια δεκατεσσάρων ηµερών για τους
νέους πατέρες και η επιδοτούµενη από τον ΟΑΕΔ γονική άδεια
και για τους δύο γονείς. Θα πείτε όχι στην αύξηση των υπερω-
ριών σε εκατόν πενήντα. Θα πείτε όχι στην αναβάθµιση της επι-
θεώρησης εργασίας σε ανεξάρτητη αρχή. Θα πείτε όχι στην
αναβάθµιση του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» µε µείωση του διοικητι-
κού φόρτου για τις επιχειρήσεις και βεβαίως διευκόλυνση των
ελέγχων. Θα πείτε όχι στην κύρωση της Σύµβασης 187 της Διε-
θνούς Οργάνωσης Εργασίας για την υγεία και ασφάλεια στην
εργασία. Θα πείτε όχι στην εξίσωση των αποζηµιώσεων των ερ-
γατοτεχνιτών µε εκείνες των υπαλλήλων, πάγιο και διαχρονικό
αίτηµα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Θα πείτε όχι στη
διεύρυνση της προστασίας των εργαζοµένων από άκυρες απο-
λύσεις και στη θέσπιση δυνατότητας επιπλέον τριπλάσιας απο-
ζηµίωσης αντί επαναπρόσληψης στις υπόλοιπες περιπτώσεις. Θα
πείτε όχι στο τείχος προστασίας, που υψώνουµε για τις γυναίκες
είτε απέναντι στα ποσοστά ανεργίας είτε απέναντι στην απειλή
απόλυσης, που σχετίζεται µε την αυθαιρεσία και την παρενό-
χληση. Θα πείτε όχι στην εµπέδωση όρων διαφάνειας και εξυ-
γίανσης του συνδικαλιστικού κινήµατος και ενίσχυσης της
αντιπροσωπευτικότητας του µε διευκόλυνση της συµµετοχής
των εργαζοµένων στις συνεδριάσεις και τις ψηφοφορίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να συνεχίσω για
πολύ ακόµη, ό,τι και να πω, όµως, εσείς θα πείτε όχι. Εκτός πια
και αν αλλάξετε γνώµη και αποφασίσετε να πείτε ναι σε ορισµένα
από αυτά, ενώ ταυτόχρονα θα επιµένετε για πλήρη απόσυρση
του σχεδίου νόµου. 

Πέρα από την προφανώς σχιζοειδή αυτή προσέγγιση τρία
πράγµατα καθίστανται πασιφανή. Πρώτον, ότι εσείς λέτε ένα µε-

γάλο ναι στην αδήλωτη εργασία, στη διαιώνιση των αδικιών της
ανοµίας και της αυθαιρεσίας. Δεύτερον, ότι χάνουµε ως πολιτεία
ακόµα µια ευκαιρία να µιλήσουµε εθνικά για την πραγµατική
ατζέντα του εργασιακού που δεν είναι άλλη από το να µιλήσουµε
και να δούµε από κοινού, αλλά όχι φοβικά, τις κατακλυσµικές µε-
ταβολές στους όρους και τις συνθήκες εργασίας, που φέρνουν
οι νέες τεχνολογίες, η τεχνητή νοηµοσύνη, η ροµποτική, το ίν-
τερνετ και τόσα άλλα, που βρίσκονται ήδη µαζί µας. 

Και τρίτον και κυριότερο, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης,
ότι ενώ εγώ θα µπορώ να λέω στον Γιώργο από τη Λεκάνη, στον
Θέµη από το Παλαιοχώρι και στον Γιάννη από τις Ελευθερές Κα-
βάλας µε περηφάνια για την προστασία, που η Κυβέρνηση τους
παρέχει, εσείς θα αλληλοσυγχαίρεστε για µία ακόµα εκπλήρωση
µίας «αγωνιστικής» υποχρέωσής σας, καθώς θα επιχειρήσετε να
πουλήσετε ανεπιτυχώς τον εργασιακό µεσαίωνα, που δεν έρχε-
ται. Κι αυτό δυστυχώς για εσάς θα γίνεται για ακόµα µία φορά
ερήµην των εργαζοµένων και των δικαιωµάτων τους και ασφα-
λώς και του ελληνικού λαού. 

Υπερψηφίζω, βεβαίως, το παρόν νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε
Λαζαρίδη.

Με δεδοµένο ότι ο Υπουργός θα µιλήσει περίπου γύρω στις
12:30, ο κ. Σκουρλέτης ζήτησε να περιµένει να ακούσει τον
Υπουργό, εποµένως δεν τον εκφωνώ τώρα.

Καλώ στο Βήµα τον συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Εµµα-
νουήλ Θραψανιώτη και στην συνέχεια σειρά έχει ο κ. Βαρεµένος. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µείνει

στην ιστορία ως το µοναδικό που κατόρθωσε να συσπειρώσει
απέναντι τη συντριπτική πλειοψηφία των εργαζοµένων, σύσσωµη
την Αντιπολίτευση και τους επιστηµονικούς φορείς. Από τους
τριάντα δύο εκπροσώπους που τοποθετήθηκαν στο νοµοσχέδιο
κατά τη διάρκεια της συζήτησης οι τριάντα τάχθηκαν κατά. 

Δεν λες εύκολα ότι παρασύρθηκαν, όπως είπε ο εισηγητής
σας, για τους εκπροσώπους των δικηγόρων. Το Οικονοµικό Επι-
µελητήριο Ελλάδας κατά, η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελµα-
τιών Βιοτεχνών Ελλάδας, η οποία εκπροσωπεί µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, απασχολεί δηλαδή εργαζόµενους κατά. Η Ένωση
Δικαστών και Εισαγγελέων µε ανακοίνωσή της επισηµαίνει ότι το
νοµοσχέδιο κλονίζει τη συνταγµατική ισορροπία ανάµεσα στο δι-
καίωµα της ιδιοκτησίας, στα µέσα παραγωγής και στην υποχρέ-
ωση του κράτους να µεριµνά για την ηθική και υλική εξύψωση
του εργαζόµενου πληθυσµού. Η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής, ο σύµβουλος του κράτους δηλαδή εκφράζει επιφυλά-
ξεις και αντιρρήσεις για το νοµοσχέδιο. 

Ποιοι το υπερασπίζονται, όµως; Μονάχα εσείς, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων και η Πα-
νελλήνια Οµοσπονδία Ξενοδόχων.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, λιγότερο και περισσότερο ο εισηγητής
της Νέας Δηµοκρατίας µε φανατισµό στρέψατε την κριτική σας
κυρίως στην Αριστερά και πρωτίστως στον ΣΥΡΙΖΑ και τα υπό-
λοιπα κόµµατα. Γιατί, όµως, τόσο µένος ενάντια στον ΣΥΡΙΖΑ; 

Γιατί η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ σε χρόνια αυστηρής δηµοσιο-
νοµικής εποπτείας, εξαιτίας σας για να µην το ξεχνάµε, επανέ-
φερε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, κατήργησε τον
υποκατώτατο µισθό και αύξησε τον κατώτατο µισθό κατά 11,5%.
Χάρη σ’ αυτήν την αύξηση, να το ακούσουν όσοι µας παρακο-
λουθούν, παίρνουν σήµερα το επίδοµα των 534 ευρώ οι εργαζό-
µενοι που έχουν τεθεί σε αναστολή, διαφορετικά θα έπαιρναν
11,5% λιγότερα. Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκλεψε και άφησε ταµεία γε-
µάτα. Γιατί αποκάλυψε σκάνδαλα που εσείς ονοµάζεται σκευω-
ρίες. Γιατί τέλος ο ΣΥΡΙΖΑ στήριξε ανάµεσα στα τόσα άλλα και
το ΕΣΥ που σήκωσε το βάρος της πανδηµίας. 

Γράφει ο κ. Μανώλης Κοττάκης, πιστεύω να τον ξέρετε: «Την
ίδια εποχή προεκλογικώς, παρά το αρνητικό κλίµα που υπήρχε
στην πολιτική κονίστρα για τον αψύ Σφακιανό, πρέπει να οµολο-
γήσω ότι εντός του ΕΣΥ άκουγα από τους υγειονοµικούς καλά
λόγια για τους Πολάκη, Ξανθό, καθώς φέρεται ότι ανταποκρινό-
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ταν στις εκκλήσεις τους και τους έλυναν προβλήµατα». Θα το κα-
ταθέσω µετά στα Πρακτικά. 

Να, λοιπόν, γιατί τα πυρά σας στο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµ-
µαχία. Τον φοβάστε, γιατί εσείς χωρίς τα συστηµικά µέσα που
χρυσοπληρώνετε δεν θα µπορούσατε να σταθείτε. 

Αυτό το νοµοσχέδιο θα µείνει στην ιστορία ως προσπάθεια
αποδόµησης των εργασιακών σχέσεων και κατάργηση των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων. Εσείς, κύριε Υπουργέ, λυπούµαι που θα
το πω, θα µείνετε στην ιστορία ως Υπουργός Προστασίας των
εργοδοτών κοινώς ως υπηρέτης αφεντάδων. Καθώς διάβαζα το
νοµοσχέδιο το µυαλό µου πήγαινε στη λέξη «φαµέγιος» για τους
εργαζόµενους. Ο Γιάννης Δαµιλάς περιγράφει σε βιβλίο του τον
«φαµέγιο» ως τον δούλο, τον υπηρέτη. Το βιβλίο παραπέµπει, βέ-
βαια, στην εποχή των απόλυτων ταξικών διακρίσεων, την εποχή
της καταπίεσης, της απουσίας κάθε δικαιώµατος. 

Το άρθρο 59 εισάγει τις ατοµικές συµβάσεις και καταργεί τον
κοινωνικό διάλογο. Ο χρόνος εργασίας θα ρυθµίζεται µε ατοµική
σύµβαση µε το πάνω χέρι να το έχει ο εργοδότης. «Τόσα και αν
σου αρέσει» είναι η συνήθης απάντηση, που παίρνει κάποιος ερ-
γαζόµενος όταν ζητάει δουλειά. 

Το νοµοσχέδιο πλήττει την κοινωνική πλειοψηφία και όλους
τους εργαζόµενους, πλήττει τους άνεργους καθώς ενθαρρύνει
την υπερκµετάλλευση µε µείωση αποδοχών των εργαζόµενων
και αποτρέπει προσλήψεις. Πλήττει κατ’ εξοχήν τη νέα γενιά, που
καταδικάζεται σε ένα µέλλον φθηνής εργασίας και εργασιακής
επισφάλειας χωρίς δικαιώµατα και θα οδηγήσει σε περαιτέρω
ενίσχυση του brain drain. Καταργεί το οκτάωρο και µειώνει τους
µισθούς. Επιβάλλει τη δεκάωρη εργασία µε µείωση αποδοχών,
το σπαστό ωράριο, τη µερική απασχόληση και τον διπλασιασµό
των φθηνών υπερωριών. Γιατί θέλετε να µετατρέψετε τη χώρα
σε µια ειδική οικονοµική ζώνη για χάρη των πολυεθνικών οµίλων. 

Καταργείτε το ΣΕΠΕ και το µετατρέπετε από όργανο υπηρε-
σίας κοινωνικού χαρακτήρα σε µηχανισµό καθαρά εισπρακτικό.
Αποποιείστε την πολιτική ευθύνη για τη λειτουργία του και την
αναθέτετε σε έναν διορισµένο τεχνοκράτη. Στο Λασίθι, µία πε-
ριοχή µε µεγάλο αριθµό εργαζοµένων στον τουρισµό και την
αγροτική οικονοµία, το ΣΕΠΕ παρά την υποστελέχωσή του
έπαιξε και παίζει σηµαντικό ρόλο στην καταπολέµηση της αδή-
λωτης, υποδηλωµένης και ανασφάλιστης εργασίας και την προ-
στασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Αυτήν την
εργοδοτική αυθαιρεσία εσείς µε αυτό το νοµοσχέδιο έρχεστε να
τη νοµιµοποιήσετε σε βάρος του εισοδήµατος και την αξιοπρέ-
πειας των εργαζόµενων. 

Αυτό το τερατούργηµα θα λειτουργήσει όπως θα λειτουργήσει
µόνο για όσο είστε Κυβέρνηση. Αµέσως µετά θα καταργηθεί. Το
στίγµα του όµως θα συνοδεύει εσάς και όσους το ψηφίσουν για
πάντα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Θραψανιώτης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-

ώργιος Βαρεµένος, συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που

µου δίνετε τον λόγο. Ευχαριστώ που εσείς, τουλάχιστον, δεν µου
κλείνετε το µικρόφωνο. Δεν είµαι δα και κανένας πρώην Πρωθυ-
πουργός για να το υποστώ αυτό. Ένας Βουλευτής είµαι, που κα-
λούµαι να µιλήσω για ένα νοµοσχέδιο το οποίο στον τίτλο φέρει
έναν πρωτοφανή ευφηµισµό. 

Ξέρετε, σε παλιότερες εποχές ο άνθρωπος αδύναµος µπρο-
στά στο κακό πολλές φορές, προκειµένου να το ξορκίσει το
κακό, κατέφευγε σε κάποιους ευφηµισµούς. Έτσι κατέληξε µια
ασθένεια να ονοµάζεται ευλογιά, δηλαδή κοντά στην ευλογία, ο
Ειρηνικός ωκεανός µε τις φουρτούνες του εξισώθηκε µε την
µπουνάτσα. Έτσι σε εκείνους που κατέφευγαν σε αυτούς τους
ευφηµισµούς υπήρχε µια αθωότητα. 

Εν προκειµένω υπάρχει ένας κυνισµός, ένα αναποδογύρισµα
της έννοιας των λέξεων και των εννοιών. Να δούµε πού βρίσκεται
η προστασία. Ποιος προστατεύει ποιον; Κράτα µε να σε κρατώ

για να κρατιόµαστε στην εξουσία. Ποιος θα µας προστατεύσει
από τους προστάτες; Αυτό είναι το µεγάλο ερώτηµα, που προ-
κύπτει σήµερα και πρέπει να το καταλάβει ο ελληνικός λαός µε
κάποιες εύληπτες λέξεις.

Ξέρετε κάτι; Κάποιες επιχειρήσεις εφαρµόζουν στο εσωτερικό
τους καλές πρακτικές όσον αφορά τις εργασιακές σχέσεις. Και
αυτές τις καλές πρακτικές τις εντάσσουν στη φήµη τους, στο
brand name τους και τις καθιστούν στοιχείο του ανταγωνισµού
υπέρ τους. Δεν είναι αυτές οι επιχειρήσεις, που σας ζήτησαν να
κάνετε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν είναι οι µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, που σας ζήτησαν να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο. Έχουν εκ-
φράσει κατηγορηµατικά και σε κάθε τόνο ότι είναι ενάντια σε
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Εποµένως ποιοι σας το ζήτησαν; Λίγοι και ισχυροί. Αυτοί το ζή-
τησαν και αυτοί το επιβάλλουν. Δεν έρχεστε να προστατέψετε
τις καλές πρακτικές. Έρχεστε να προστατέψετε µια ροπή ορι-
σµένων προς την ασυδοσία. Να τους κάνετε πιο δυνατούς απ’
ό,τι είναι σήµερα. Αυτή ακριβώς την ασυδοσία έρχεστε να κατο-
χυρώσετε.

Ανοίγετε την κερκόπορτα στην κατάργηση του οκταώρου. Δεν
σας το λέµε εµείς αυτό. Σας το λέει η ίδια η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής. Ακτιβιστές είναι και αυτοί; Σας ξέφυγαν τέ-
τοιοι ακτιβιστές µέσα στο Κοινοβούλιο; Εσείς είστε ειδικοί για να
κάνετε τέτοιου είδους εκκαθαρίσεις. Δεν είναι δυνατόν! Σας το
είπαν και αυτοί.

Ξέρετε πολύ καλά τι αντιπροσωπεύει στις σηµερινές συνθήκες
η απεργία στον ιδιωτικό τοµέα, δηλαδή ποια Καυδιανά δίκρανα
πρέπει να διέλθουν οι εργαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα για να
γίνει απεργία. Και µε αυτήν τη γνώση τι κάνετε; Θέλετε να πλή-
ξετε τον πυρήνα του δικαιώµατος της απεργίας. Θέλετε να φέ-
ρετε, δήθεν, το δικαίωµα στην εργασία απέναντι στην απεργία.
Ενώ προηγουµένως σας ειπώθηκε µε σαφήνεια ότι το θέµα της
κατοχύρωσης του δικαιώµατος στην εργασία περνάει από την
αντιµετώπιση του τέρατος της ανεργίας. Αυτό είναι το θέµα, η
ανεργία, αυτό το φάντασµα. 

Διότι εσείς θέλετε να παρουσιάζετε ένα αφήγηµα-παραµύθι
ότι εδώ ισχύει το εξής: ότι ο εργοδότης και ο εργαζόµενος είναι
δύο οι οποίοι µπορούν να καθίσουν στο τραπέζι και σαν καλοί
εταίροι να τα βρουν και για τα ρεπό της επόµενης εβδοµάδας
ισότιµα, gentlemen agreement, συµφωνία µεταξύ κυρίων. Αυτό
το παραµύθι θέλετε να παρουσιάσετε, ενώ το ξέρετε ότι δεν
ισχύει αυτό το πράγµα στις σηµερινές συνθήκες εδώ και πάρα
πολύ καιρό.

Θα φτάσουµε στο σηµείο, που η ανεργία θα σηµαίνει ένα ατέ-
λειωτο ρεπό. Δεν θα µείνει ελιά αµάζευτη κατά τον κύριο
Υπουργό. Ξέρετε κάτι; Κάποτε στην Αιτωλοακαρνανία τις ελιές
τις κατεβάζαµε µε το καλάµι. Τώρα δεν υπάρχει το καλάµι διότι
το πήραν κάποιοι και έχουν εφορµήσει, καλπάζουν µε αλαζονεία,
µε αυταρέσκεια, θεωρώντας ότι έχουν φτιάξει ένα προστατευ-
τικό, προπαγανδιστικό κέλυφος και εκεί µέσα είναι ανέγγιχτοι.
«Έχετε το δικαίωµα να µιλάτε αρκεί να µην σας ακούει κανείς,
αρκεί να µη σας µεταδίδουν τη φωνή». 

Εδώ λοιπόν, πρέπει κάποιος να σας πει µε δύναµη και κοντά
στο αυτί για να ακουστεί ότι η Ελλάδα δεν είναι τιµάριο λίγων και
ισχυρών. Ότι η δηµοκρατία δεν είναι ένα κληρονοµικό φέουδο.
Και αυτό πρέπει να σας το πει ο ελληνικός λαός. 

Έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο, κατά τη γνώµη µου, που πρέπει
να σηµάνει ένας συναγερµός. Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
στον βαθµό του δυνατού να αρθούν πάνω από εγωισµούς τόσο
όσο επιβάλλει µία ανάγκη αφύπνισης διότι η Κυβέρνηση ποντά-
ρει στην απάθεια, στην αδράνεια, στο ναρκωτικό της προπαγάν-
δας. Πρέπει λοιπόν να υπάρξει αυτή η απήχηση, αυτός ο
συναγερµός για να µην µένουµε µόνο στην άµυνα, αλλά να ση-
µάνει µια αντεπίθεση και να δώσουµε στον ελληνικό λαό να κα-
ταλάβει ποιο είναι το όραµα, ποια είναι η φιλοδοξία για το µέλλον
αυτού του τόπου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κλείσουµε τη ροή
του καταλόγου µε τον τελευταίο εκφωνηθέντα, τον κ. Πάτση και
µετά τον λόγο θα πάρει ο κύριος Υπουργός. Μετά τον Υπουργό
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θα µιλήσει ο κ. Σκουρλέτης, δεν ξέρω εάν θέλει άλλος Κοινοβου-
λευτικός, αλλιώς θα συνεχίσουµε τη ροή µε τον κ. Παπαναστάση
–καλά πρέπει να το διαβάζω- από το ΚΚΕ, τον κ. Οικονόµου, τον
κ. Δρίτσα, τον κ. Λιούπη, τον κ. Καλαµατιανό. Οπότε κλείνει ο ένα-
τος κύκλος οµιλιών. 

Μετά τον κ. Σκουρλέτη θα µιλήσει και ο κ. Βρούτσης.
Κύριε Πάτση, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µικροµε-

σαία ελληνική επιχείρηση είναι η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας
µας. Είναι η τάξη που επωµίζεται το βάρος να ενισχύσει την οι-
κονοµία της χώρας, να δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας, να
στηρίξει τον εργαζόµενο και την οικογένεια. Η µικροµεσαία ελ-
ληνική επιχείρηση καλείται να επενδύσει και να παραγάγει
πλούτο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, εσείς τεσσεράµισι χρόνια µιλούσατε για επενδύσεις, τις επι-
ζητούσατε και τις πανηγυρίζατε. Ονειρευόσασταν ανάπτυξη και
εισροή χρήµατος από µεγάλα κεφάλαια και funds του εξωτερι-
κού. Όµως, τεσσεράµισι χρόνια όλα αυτά έµειναν κενά λόγια. Να
σας πω το γιατί; Γιατί στην πραγµατικότητα δεν τις θέλατε. Σας
βόλευε και σας βολεύει ένα πεπαλαιωµένο και αναχρονιστικό
πλαίσιο των εργασιακών σχέσεων και συνεχίζετε εκεί κολληµένοι.
Βέβαια αυτή είναι η ιδεολογία σας και πολιτική σας.

Το παρόν νοµοσχέδιο αναµορφώνει και εκσυγχρονίζει το πλαί-
σιο λειτουργίας των επιχειρήσεων, όπως συµβαίνει εδώ και χρό-
νια σε όλες σχεδόν τις ευρωπαϊκές χώρες, αφουγκράζεται τις
ανάγκες της κοινωνίας και προσαρµόζει την ελληνική επιχειρη-
µατικότητα στην ανταγωνιστικότητα και τις προκλήσεις της νέας
εποχής.

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε στην υγιή επιχειρηµα-
τικότητα, ενισχύουµε τη δυνατότητα της προσαρµογής των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων στα δεδοµένα και τις απαιτήσεις της
εποχής και των αγορών. Όµως, απαιτούµε και την εφαρµογή των
νόµων, τη συνέπεια προς τις υποχρεώσεις και την προστασία των
δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Θέλουµε δυνατές επιχειρήσεις,
σύγχρονες, ανταγωνιστικές, µε κέρδη όπου θα επενδύουν και θα
δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας και οι θέσεις των εργαζόµε-
νων θα βελτιώνονται συνεχώς µέσα από την ανάπτυξη της επι-
χείρησης.

Η θέση του εργαζόµενου είναι ταυτισµένη µε την πορεία της
επιχείρησης. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, µία πραγµατικότητα
της παγκόσµιας αγοράς και οικονοµίας. Οι εργαζόµενοι λένε
«ναι» στην εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας για να αντιµετωπιστεί
επιτέλους η µαύρη εργασία και οι αδήλωτες υπερωρίες που προ-
φανώς, για κάποιους από εσάς, οι οποίοι αντιτίθεστε µε το µέτρο
αυτό, δεν υφίσταται µέχρι σήµερα και άρα, υπάρχει µια ανα-
τροπή µε το παρόν νοµοσχέδιο. Λένε «ναι» στη σύσταση της Επι-
θεώρησης Εργασίας ως ανεξάρτητης διοικητικής αρχής και
οµολογώ ότι δυσκολεύοµαι να καταλάβω πώς η αναβάθµιση του
ΣΕΠΕ σε ανεξάρτητη διοικητική αρχή, µη ελεγχόµενη, µε τεχνο-
κράτες, οι οποίοι θα την εποπτεύουν, για σας είναι υποβάθµιση.
Προφανώς κάτι άλλο έχετε στο µυαλό σας αλλά φοβόσαστε να
το οµολογήσετε δηµόσια.

Οι εργαζόµενοι λένε «ναι» στη θέσπιση των αδειών για τους
γονείς. Οι εργαζόµενοι λένε «ναι» στη διευθέτηση του χρόνου
εργασίας, ένας θεσµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που ισχύει
εδώ και δεκαετίες στην Ευρώπη και αναπτύσσεται µε γοργούς
ρυθµούς κατά την τελευταία δεκαπενταετία.

Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, όσοι
από την Αντιπολίτευση δηλώνετε φιλοευρωπαϊστές, δεν γνωρί-
ζετε τις αλλαγές αυτές, που γίνονται σε όλη την Ευρώπη ή εκεί
τάχα δεν υπάρχουν εργαζόµενοι και δεν υπάρχουν ισχυρά συν-
δικάτα και δεν επιβάλλονται µεσαίωνες; Επιµένετε δυστυχώς να
ταυτίζεστε µε έναν ανύπαρκτο συνδικαλισµό και µάλιστα υπερη-
φανεύεστε και για αυτό. Οχυρώνεστε στα χαρακώµατα προσπα-
θώντας να εγείρετε µνήµες από άλλες εποχές, θεωρώντας ότι
µε αυτό τον τρόπο µπορείτε να ξεσηκώσετε αλλά και να συγκρα-
τήσετε το κοµµατικό σας ακροατήριο, γιατί στην πραγµατικότητα
δεν σας καίγεται καρφί για τον εργαζόµενο και για την οικογένειά
του, µπαχαλάκηδες αναζητάτε. Δεν µπορείτε να διαβάσετε τις
εξελίξεις και να προσαρµόσετε τον βηµατισµό σας, απλά γιατί

δεν έχετε ούτε θέση, αλλά δυστυχώς δεν έχετε ούτε γνώσεις για
όσα συµβαίνουν γύρω σας στην παγκόσµια αγορά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ετοιµαστή-
κατε για το παρόν νοµοσχέδιο σαν να ήταν µία µεγάλη ευκαιρία
για να ακουστείτε ως Αντιπολίτευση. Δυστυχώς, για εσάς για
άλλη µία φορά χάσατε. Δίπλα στον συνδικαλιστικό αναχρονισµό
προσθέσατε και τον δικό σας πολιτικό αναχρονισµό. Ο κόσµος
της µισθωτής εργασίας σας έµαθε. Δεν ξεγελάτε πια κανέναν. Η
προσπάθειά σας να επαναφέρετε συνθήµατα και θέσεις, που
είχαν νόηµα στην Ελλάδα της Μεταπολίτευσης πλέον δεν έχουν
καµµία θέση στο 2021. Ξυπνήστε, εάν θέλετε. Η κοινωνία έχει αλ-
λάξει. Η ρητορική σας βρίσκεται πλέον στο χρονοντούλαπο της
ιστορίας γιατί εκεί είναι η θέση της.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως είπα τον λόγο
θα πάρει τώρα ο κύριος Υπουργός και θεωρώ αυτονόητο πέρα
των δεκαοκτώ λεπτών να του βάλω λίγα λεπτά παραπάνω γιατί
µιάµιση µέρα, επί πολλές ώρες άκουσε πάρα πολλούς συναδέλ-
φους και θα πρέπει να δώσει και απαντήσεις.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ξεκινήσω από αυτά που συµφωνούµε, ελπίζω. Ο
κόσµος αλλάζει. Οι νέες τεχνολογίες µπαίνουν δυναµικά στη ζωή
µας. Η τηλεργασία το ίδιο. Η τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση
είναι εδώ. Την ίδια στιγµή η Ελλάδα εξέρχεται από µία δεκαετή,
δυστυχώς, οικονοµική κρίση, βαθιά τραυµατισµένη οικονοµικά
και κοινωνικά. 

Τελείωσαν τα σηµεία συµφωνίας. Η Κυβέρνηση υιοθετεί σε
αυτό το πλαίσιο µια σειρά από προοδευτικές αλλαγές µε βάση
το προεκλογικό µας πρόγραµµα, για το οποίο ψηφιστήκαµε άλ-
λωστε από τον ελληνικό λαό. Ξεκινήσαµε, όχι να αυξάνουµε,
όπως γινόταν επί ΣΥΡΙΖΑ, αλλά να µειώνουµε τους φόρους. Ξε-
κινήσαµε και προχωρήσαµε στη µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών. Προχωρήσαµε στην απλούστευση των αδειοδοτήσεων.
Προχωρούµε σε εκσυγχρονιστικές αλλαγές στην παιδεία, στο
περιβάλλον, στην χωροταξία και βεβαίως θα κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε, όχι απλά για να απορροφήσουµε, αλλά για να εκµεταλ-
λευτούµε στο έπακρο τους πόρους, όχι µόνο του νέου ΕΣΠΑ,
αλλά και του Ταµείου Ανάκαµψης που θα είναι µια πολύ σηµαν-
τική στήριξη για την ελληνική οικονοµία. Την Πέµπτη γι’ αυτό θα
είναι στην Αθήνα, από όσο ξέρω, η Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής.

Την ίδια προσπάθεια κάνουµε και στο Υπουργείο Εργασίας.
Θα σταθώ επιγραµµατικά σε τρεις άξονες. Πρώτος άξονας είναι
το νέο πλαίσιο για τις επικουρικές συντάξεις των νέων ασφαλι-
σµένων, το οποίο θα παρουσιαστεί και επισήµως σύντοµα, θα
είναι µε βάση όσα είχαµε πει προεκλογικά, στηριγµένο σε ένα
ατοµικό κουµπαρά, θα ακολουθεί το µοντέλο όλων σχεδόν των
ευρωπαϊκών κρατών και κυρίως θα έχετε τη δυνατότητα να συγ-
κρίνετε το µοντέλο, που υιοθέτησε εδώ και χρόνια η Σουηδία,
ένα κράτος το οποίο έχει παράδοση στον κοινωνικό τοµέα. 

Την ίδια προσπάθεια θα κάνουµε για την κατάρτιση µε ένα φι-
λόδοξο, πιστεύω, νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση της κατάρτι-
σης στην Ελλάδα, καθώς είµαστε δυστυχώς εδώ και πάρα πολλά
χρόνια η χώρα µε το µεγαλύτερο χάσµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση
ανάµεσα στις δεξιότητες, που δίνουν τα κέντρα επαγγελµατικής
κατάρτισης ή η εκπαίδευση, όπως και να το µετρήσετε, και στη
ζήτηση της αγοράς εργασίας, ενώ την ίδια στιγµή έχουµε και τη
µεγαλύτερη ανεργία στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δεν είναι νοητό να αδρανούµε µπροστά σε αυτό το φαινόµενο.
Και εκτός από τις επικουρικές συντάξεις µε τον ατοµικό κουµπαρά
και το νέο πλαίσιο της κατάρτισης για το οποίο, όπως αντιλαµβά-
νεστε, θα βασιστούµε και σε νέες δεξιότητες, σε ψηφιακές δεξιό-
τητες και σε συνεργασία επίσης και µε διεθνείς κολοσσούς σε
αυτόν τον τοµέα, προχωρούµε στην υιοθέτηση ενός νέου πλαισίου
για την αγορά εργασίας. 

Ο βασικός κορµός του σηµερινού πλαισίου πηγαίνει πίσω στο
1982, σαράντα περίπου χρόνια πίσω, αλλά υπάρχουν και ρυθµί-
σεις, που τροποποιούνται µε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο για την
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προστασία της εργασίας, οι οποίες πηγαίνουν ακόµα πιο πίσω,
στο 1920. 

Ποιος είναι ο στόχος µας; Ο στόχος µας είναι διττός. Από τη
µία πλευρά, να στηρίξουµε την ανάπτυξη και την ανταγωνιστικό-
τητα, γιατί αυτός είναι ο τρόπος, για να δηµιουργηθούν νέες θέ-
σεις εργασίας και να προχωρήσει η χώρα µπροστά. Από την άλλη
πλευρά, ο στόχος µας είναι να προστατεύσουµε τους εργαζόµε-
νους, µε βάση τις προβλέψεις του ευρωπαϊκού κοινωνικού χάρτη
και µε βάση τις ανάγκες της κοινωνίας για συνοχή. Και όπως έχω
επισηµάνει και το υπογραµµίζω για ακόµη µία φορά, εµείς πι-
στεύουµε σταθερά ότι δεν µπορεί να υπάρξουν εργαζόµενοι
χωρίς επιχειρήσεις, αλλά δεν µπορούν να υπάρξουν και επιχει-
ρήσεις µε τους εργαζόµενους στα κεραµίδια. 

Με αυτό το πνεύµα, λοιπόν, προσπαθούµε να βρούµε τις ανα-
γκαίες συνθέσεις και σε αυτό το νοµοσχέδιο, έτσι ώστε η Ελλάδα
να ακολουθήσει ένα σύγχρονο δρόµο. Ποιος είναι αυτός ο δρό-
µος; Από πού εµπνεόµαστε; Εµπνεόµαστε από τον δρόµο, που
έχουν ακολουθήσει τα προηγµένα ευρωπαϊκά κράτη. Αυτό θέ-
λουµε να κάνουµε και µε αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτός είναι ο γνώ-
µονας µας, αυτός είναι ο οδηγός µας. 

Έχουµε αναφερθεί και στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια σε
µια σειρά ρυθµίσεων, λέγοντας ότι αυτό που φέρνουµε εδώ, εκεί,
παραπέρα ισχύει σε µία σειρά χωρών. Τις έχουµε κατονοµάσει.
Θα σας ήµουν ευγνώµων πραγµατικά, αν αυτά τα οποία λέτε, αρ-
χίζετε κι εσείς να κατονοµάζετε πού ισχύουν, πού συζητούνται
ως µέτρα πολιτικής, τουλάχιστον στο ευρωπαϊκό πλαίσιο. Έτσι,
λοιπόν, θέλουµε να προχωρήσουµε. 

Το νοµοσχέδιο αυτό έχει µία σειρά µέτρων. Δεν θα αναφερθώ
σε ένα-ένα -είναι αδύνατον στο πλαίσιο αυτής της οµιλίας-, αλλά
έχω προσπαθήσει να οµαδοποιήσω τα µέτρα αυτά σε πέντε άξο-
νες, προκειµένου να µπορέσουµε και εµείς να συνεννοηθούµε
καλύτερα και να επικοινωνήσουµε, επίσης, µε τους Έλληνες πο-
λίτες. 

Ο πρώτος άξονας είναι η εισαγωγή της ψηφιακής κάρτας ερ-
γασίας και η αναβάθµιση του «ΕΡΓΑΝΗ» µε την προώθηση του
«ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ». Το «ΕΡΓΑΝΗ» ήταν ένα βήµα πολύ σηµαντικό για
την καταγραφή του τι γίνεται στην αγορά εργασίας, όπως επίσης
ήταν σηµαντικό ότι για την αντιµετώπιση της «µαύρης» και της
υποδηλωµένης εργασίας εισήχθη ένα µέτρο µε πολιτικό κόστος
από τον Γιάννη Βρούτση ήδη από την περίοδο, που υπήρχε η κυ-
βέρνηση Σαµαρά, το πρόστιµο των 10.500 ευρώ στις επιχειρή-
σεις, που δεν έχουν δηλώσει τους εργαζοµένους τους. Νοµίζω
ότι ανεξάρτητα από το πώς τοποθετήθηκε τότε η αντιπολίτευση,
όλοι συµφωνούµε ότι το µέτρο αυτό είναι θετικό και πρέπει να
το κρατήσουµε.

Εµείς, λοιπόν, οι ανάλγητοι κάνουµε κάτι, το οποίο εσείς οι
ευαίσθητοι ξεχάσατε να κάνετε επί τεσσεράµισι χρόνια που κυ-
βερνούσατε. Τι κάνουµε; Προχωρούµε ένα αίτηµα της ΓΣΕΕ, που
είναι η ψηφιακή κάρτα εργασίας, και το συνδυάζουµε µε ένα κεν-
τρικό ηλεκτρονικό µηχανισµό, που θα λειτουργεί στο Υπουργείο
και στη νέα επιθεώρηση εργασίας που λέγεται «ΕΡΓΑΝΗ II».
Αυτός ο µηχανισµός θα είναι µια επανάσταση στην αγορά εργα-
σίας, διότι θα καταγράφεται σε πραγµατικό χρόνο πότε ξεκινά ο
εργαζόµενος να δουλεύει, τι γίνεται µε τις υπερωρίες, τι γίνεται
µε τη διευθέτηση, τι γίνεται µε οτιδήποτε αφορά τον εργασιακό
του χώρο. 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που φέρνει όλες αυτές τις κα-
ταστροφές, τις οποίες δεν φείδεσθε να περιγράφετε, εισάγουµε
αυτήν την αλλαγή. Εγώ όσο ξέρω –εσείς δεν έχω καµµία αµφι-
βολία ότι τα ξέρετε όλα καλύτερα- έχω αντιληφθεί αυτούς τους
µήνες, που είµαι Υπουργός Εργασίας ότι το βασικό πρόβληµα
των εργαζοµένων είναι αυτό. Με όσους εγώ, τουλάχιστον, έχω
µιλήσει, αυτό που προτάσσουν -έχουν κι άλλα οι άνθρωποι- είναι
ότι δεν καταγράφεται ο χρόνος εργασίας τους, ότι δεν δηλώνον-
ται οι υπερωρίες τους, ότι δεν υπάρχει προστασία σε σχέση µε
τους εργοδότες τους, ανεξάρτητα από το ποια είναι η νοµοθεσία.
Βεβαίως και έχει σηµασία η νοµοθεσία και είναι κάτι, που πρέπει
να το δούµε και εµείς το βλέπουµε µε το δικό µας πνεύµα, αλλά
ανεξάρτητα από τη νοµοθεσία, το βασικό πρόβληµα των εργα-
ζοµένων είναι αυτό.

Θα χαιρόµουν, λοιπόν, αύριο, το µέτρο αυτό της εισαγωγής

της ψηφιακής κάρτας και της αναβάθµισης του «ΕΡΓΑΝΗ» να το
ψηφίσουν και οι τριακόσιοι Βουλευτές της Βουλής των Ελλήνων.
Θα ήταν αδιανόητο για εµένα για λόγους κοµµατικής εµπάθειας
κάποιοι Βουλευτές να βρεθούν και να µην ψηφίσουν αυτό το
µέτρο. Εµείς θα κάνουµε ονοµαστική ψηφοφορία σε όλα τα
άρθρα του νοµοσχεδίου ανεξαιρέτως, οπότε θα µετρήσουµε και
θα δούµε ποιοι τοποθετούνται και πώς τοποθετούνται απέναντι
σε αυτόν τον οδοστρωτήρα και στο συγκεκριµένο εδώ µικρό
οδοστρωτήρα της ψηφιακής κάρτας εργασίας, µε την κατα-
στροφή, που θα επιφέρει στους εργαζόµενους. 

Το εργαλείο αυτό θα είναι γενικής εφαρµογής. Θα ξεκινή-
σουµε από τις µεγάλες επιχειρήσεις, για να πιάσουµε µεγαλύ-
τερη µάζα εργαζοµένων, αλλά θα προχωρήσουµε γρήγορα σε
όλες τις επιχειρήσεις σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης µε βάση τα χρονοδιαγράµµατα, που δώσαµε και
µε χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από το Ταµείο
Ανάκαµψης. 

Ένα ερώτηµα θέλω να υποβάλω. Εµείς που είµαστε κακοί και
θέλουµε να έχουµε απέναντι τους εργαζόµενους και επίσης θέ-
λουµε να χάσουµε και τους ψηφοφόρους µας -εκατοντάδες χι-
λιάδες εργαζόµενοι µας ψήφισαν, αλλά θέλουµε να
αποξενωθούµε, διότι κατά τη λογική σας µας αρκούν οι βιοµή-
χανοι, για να εκλεγόµαστε-, αν θέλαµε να βλάψουµε τους εργα-
ζόµενους, γιατί έχουµε αποφασίσει να εισαγάγουµε αυτήν την
ψηφιακή κάρτα; Θα ήθελα πραγµατικά µια απάντηση. Διότι εδώ
είναι κατ’ εξοχήν ένα µέτρο προστασίας των εργαζοµένων. Κα-
νένας δεν τόλµησε να ψελλίσει -ούτε µέσα στις ακρότητες που
ελέχθησαν δεν το άκουσα- ότι  αυτό το µέτρο είναι εναντίον των
εργαζοµένων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν µας ακούσατε εµάς;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ε, λοιπόν, αφού είναι υπέρ των εργα-
ζοµένων, πώς συνάδει αυτό µε τη γενικότερη ισοπεδωτική κρι-
τική σας ότι εµείς έχουµε πάρει τις µπουλντόζες και τους
οδοστρωτήρες και θέλουµε να ισοπεδώσουν µε την αγορά ερ-
γασίας και ειδικά τους εργαζόµενους; Και επίσης, θα ήθελα να
ρωτήσετε αρκετούς επιχειρηµατίες, να δείτε αν είναι ευτυχείς µε
την εισαγωγή αυτού του µέτρου. Κάποιους δεν τους ενοχλεί προ-
φανώς, γιατί κάνουν σωστά τη δουλειά τους, αλλά υπάρχουν και
πολλοί που δεν την κάνουν. Για ρωτήστε, για να µιλάµε, όχι µε
κοµµατικό ξύλινο λόγο, αλλά µε τι πραγµατικά συµβαίνει στην
Ελλάδα. 

Επίσης, έχω ένα ερώτηµα µόνο για τη νέα ανεξάρτητη διοικη-
τική αρχή, την Επιθεώρηση Εργασίας. Αν θέλαµε να κάνουµε παι-
γνίδια µε την αγορά εργασίας, αν θέλαµε να ευνοούµε και να
αδικούµε, όπως µας καταγγέλλετε και να καλύπτουµε τους φί-
λους µας, να κυνηγάµε άλλους και ούτω καθεξής, για ποιο λόγο
να µην κρατήσουµε σε εµάς, το Υπουργείο Εργασίας, το ΣΕΠΕ,
το Σώµα Επιθεωρητών, όπως είναι σήµερα, και να κάνουµε την
ανεξάρτητη διοικητική αρχή; Αλλά και για ποιο λόγο εµείς ψηφί-
σαµε την ΑΑΔΕ, την ανεξάρτητη διοικητική αρχή για τα φορολο-
γικά, το 2016, όταν την έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ, και ενώ φέρνουµε κάτι
αντίστοιχο τώρα για την Επιθεώρηση Εργασίας, εσείς κάνετε το
αντίθετο σαν τα µικρά παιδιά; Άσπρο λέµε εµείς, µαύρο λέτε
εσείς. Μαύρο λέµε εµείς, άσπρο λέτε εσείς. Τα λέω απευθυνό-
µενος βασικά στους εργαζόµενους, που µας βλέπουν, για να κα-
ταλάβουν όλοι µε απλά λόγια το πνεύµα του καθενός. 

Πρώτη, λοιπόν, παρέµβαση η ψηφιακή κάρτα εργασίας και η
ανεξάρτητη διοικητική αρχή. Δεύτερη παρέµβαση η συµφιλίωση
προσωπικής και επαγγελµατικής ζωής. Έχω δει έρευνες, όπου
οι εργαζόµενοι θεωρούν προτεραιότητα την αντιµετώπιση αυτού
του προβλήµατος σε ποσοστά, που αγγίζουν ακόµη και το 80%.
Είναι δηµοσιευµένα, δεν είναι κάτι µυστικό και κατ’ επανάληψη.

Τι κάνουµε στο πλαίσιο αυτό; Φέρνουµε µία σειρά από µέτρα,
πάρα πολλά. Έχουν συζητηθεί σε τίτλους, θα αναφέρω δύο-τρία,
προκειµένου ίσα-ίσα να κάνουµε πιο κατανοητό το µήνυµα. 

Εισάγουµε για πρώτη φορά άδεια πατρότητος για δεκατέσσε-
ρις ηµέρες, πληρωµένη άδεια πατρότητος, όχι µόνο για τη µη-
τέρα, αλλά και για τον πατέρα. Όταν γεννιέται το παιδί, µπορεί
να λείπει από τη δουλειά για δεκατέσσερις ηµέρες. Εισάγουµε
πληρωµένη γονική άδεια και για τους δύο γονείς, για δύο µήνες,
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πληρωµένη από τον ΟΑΕΔ. Εισάγουµε άδεια φροντιστή για πέντε
ηµέρες, προκειµένου κάποιος να δει τους άρρωστους ηλικιωµέ-
νους γονείς του, για παράδειγµα. Και, φυσικά, εισάγουµε ευέλι-
κτες ρυθµίσεις, µε βάση την οδηγία 1158/2019, που είχε
ψηφιστεί, όπως έχω επαναλάβει, όταν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ στην κυ-
βέρνηση και εµείς τώρα την ενσωµατώνουµε στο Εθνικό Δίκαιο.
Ευέλικτες ρυθµίσεις ωραρίου για τη συµφιλίωση της προσωπι-
κής µε την επαγγελµατική ζωή, για τη διευκόλυνση του εργαζο-
µένου, οι οποίες συνδέονται, προφανώς, γιατί το ίδιο πνεύµα έχει
σε γενικές γραµµές µε τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας.

Τώρα, επειδή διευρύνουµε αυτό, που εσείς ψηφίσατε, δηλαδή,
να υπάρχει διευκόλυνση και ευέλικτο ωράριο για τους γονείς που
έχουν παιδιά, τουλάχιστον έως οκτώ ετών, το διευρύνουµε και
στους υπόλοιπους γονείς ή το διευρύνουµε και στους εργαζό-
µενους που δεν έχουν παιδιά. Εν πάση περιπτώσει, έχετε κάνει
µείζον πολιτικό ζήτηµα εδώ και, τουλάχιστον, δύο µήνες, µιλών-
τας –µίλησε και ο Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ χθες το βράδυ- για απλή-
ρωτα δεκάωρα και υπερωρίες που θα πληρώνονται µε ρεπό,
αποδίδοντάς τα, µάλιστα, σε εµένα. Μάλιστα. Ας το δεχθούµε,
για να διευκολυνθεί η συζήτηση και να καταλάβει και ο κόσµος
όλοι τι λέµε. 

Ερωτήµατα: Αν είναι έτσι όπως το λέτε και έχουµε απλήρωτα
δεκάωρα και υπερωρίες που θα πληρώνονται µε ρεπό, δεδοµέ-
νου ότι το σύστηµα είναι παλιό και ισχύει στην Ελλάδα εδώ και
τριάντα χρόνια, απλώς εµείς το διευρύνουµε και πάµε σε ατοµι-
κές συµβάσεις -πρώτο ερώτηµα- ο κ. Τσίπρας, ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν το γνώριζε το καλοκαίρι του
2017, όταν πήγε στον «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟ»; Διότι ο «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟΣ»
έχει σύστηµα διευθέτησης του χρόνου εργασίας, αυτό το τρι-
σκατάρατο. Ο κ. Τσίπρας -και θα το καταθέσω µετά στα Πρα-
κτικά- µεταξύ των άλλων στις 29 Αυγούστου του 2017 -τότε
Πρωθυπουργός- αφού πρώτα λέει διάφορα -συγχαίρει την επι-
χείρηση και καλά κάνει- µεταξύ των άλλων, στο τέλος λέει: «δεν
έχετε σχέση εσείς µε αυτά τα φαινόµενα…» -που καταγγέλλει-
«…γιατί έχετε την τύχη να εργάζεστε σε µία υγιή επιχείρηση, σε
µία επιχείρηση η οποία φροντίζει να διασφαλίσει τις εργασιακές
σχέσεις». Δηλαδή, τη διευθέτηση, την τρισκατάρατη διευθέτηση!

Ένα συγγνώµη θα ήθελα από τον κ. Τσίπρα, όταν αύριο θα
έρθει να µας καταγγείλει. Προτού µας καταγγείλει, ας πει µία
φορά και ένα συγγνώµη αντί να παριστάνει συνεχώς τον εισαγ-
γελέα. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Συλλογική σύµβαση
είναι, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Διότι, µε συγχωρείτε, αφού µιλάµε γι’
αυτό το τρισκατάρατο σύστηµα της διευθέτησης, εκεί δεν υπήρ-
χαν όταν πήγε και το χαιρέτησε το σύστηµα ο κ. Τσίπρας απλή-
ρωτα δεκάωρα; Δεν υπήρχαν υπερωρίες που κληρονόµησαν µε
ρεπό; 

Και να κάνει κριτική το ΚΚΕ σ’ αυτό το θέµα, πραγµατικά το
καταλαβαίνω -διαφωνώ πλήρως φυσικά, θεωρώ ότι είναι τελείως
εσφαλµένη- αλλά να κάνετε όλοι εσείς οι υπόλοιποι, το Κίνηµα
Αλλαγής που το νοµοθέτησε το 2010, και ο κ. Τσίπρας µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που έχουν αυτή την πολιτική και αυτές τις δηλώσεις, ε,
αυτό πια ξεπερνάει και τη φαντασία. 

Επίσης, δεν το γνώριζε ο κ. Τσίπρας αυτό το θέµα και ο ΣΥΡΙΖΑ
πριν από έναν, ενάµιση µήνα, όταν µας καλέσατε να κάνουµε
υποχρεωτική τη σύµβαση της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξενο-
δόχων µε τους ξενοδοχοϋπαλλήλους; Μας κατηγορούσατε ότι
αργήσαµε να την κάνουµε υποχρεωτική, την κάναµε χθες, αλλά
–προσέξτε- µέσα η σύµβαση έχει διευθέτηση του χρόνου εργα-
σίας. Το απαράδεκτο σύστηµα. Το σύστηµα της σκλαβιάς, το
οποίο µας ζητήσατε -και το κάναµε- να το κηρύξουµε υποχρεω-
τικό, όχι µόνο για τις επιχειρήσεις που το υπέγραψαν, αλλά και
για τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις που δεν το υπέγραψαν, δε-
δοµένου ότι µε βάση τις αρχές επεκτασιµότητας το είχαν υπο-
γράψει πάνω από το 50% των επιχειρήσεων. Πραγµατικά είµαι
περίεργος -εγώ χαρακτηρισµούς δεν κάνω- και θα ήθελα να
ακούσω τις απαντήσεις σας. 

Τρίτο θέµα σε σχέση µε αυτό. Λέτε για τελευταίο καταφύγιο.
Μα, όλα αυτά που λες, κύριε Χατζηδάκη, είναι συλλογικές συµ-

βάσεις. Μάλιστα, είναι συλλογικές συµβάσεις. Τότε γιατί ψηφί-
σατε την οδηγία 1158, που, όπως είπα, για γονείς που έχουν παι-
διά µέχρι οκτώ ετών, µιλάει ξεκάθαρα για ατοµικές συµβάσεις
για τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας; Και δεν έχετε δει ότι οι
ατοµικές συµβάσεις εργασίας είναι κανόνας για τη διευθέτηση
στην πλειονότητα των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Παρουσίασα στην επιτροπή τα στοιχεία από επίσηµη ιστοσε-
λίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θα το διαψεύσετε; Θα διαψεύ-
σετε ότι ίσχυε και ισχύει στην Ισπανία και την Πορτογαλία, όπου
κυβερνούν οι σοσιαλιστές µαζί µε την Αριστερά; Δηλαδή, εµείς
πρέπει να είµαστε πιο αριστεροί και από τους Αριστερούς της
Πορτογαλίας και της Ισπανίας; Αυτό θέλετε; Δεν καταλαβαίνω.
Δεν αντιλαµβάνεστε ότι κάνετε τη µία γκάφα µετά την άλλη; Πέ-
φτετε στη µια αντίφαση µετά την άλλη και εµφανίζεστε ταυτό-
χρονα αδιάβαστοι και υποκριτές. 

Τελευταίο ερώτηµα. Λέτε -το άκουσα προηγουµένως και από
συνάδελφο που είχε έρθει εδώ στο Βήµα και µίλησε- «µα, δεν
βλέπετε ότι ο εργοδότης είναι πιο ισχυρός σε σχέση µε τον ερ-
γαζόµενο; Με αυτό το σκεπτικό, λοιπόν, θα επιτρέψετε να γίνει
ατοµική σύµβαση για το θέµα της διευθέτησης;» Απάντηση -και
πραγµατικά θα ήθελα να δώσω µια ανταπάντηση- αυτό δεν ισχύει
στις υπερωρίες; Τόσες δεκαετίες που έχουµε υπερωρίες εκεί δεν
υπογράφεται ατοµική σύµβαση; Τι συµβαίνει στις υπερωρίες;
Ξαφνικά στις υπερωρίες ο εργοδότης γίνεται ισοδύναµος µε τον
εργαζόµενο και γι’ αυτό δέχεστε τις ατοµικές συµβάσεις, ενώ
σας ενοχλεί στη διευθέτηση; 

Δεν σας ενοχλεί η διευθέτηση. Νοµίζατε αφελώς ότι µε αυτό
το νοµοσχέδιο θα µπορούσατε να κερδίσετε κάποιους πόντους
στις δηµοσκοπήσεις. Αλίµονο, όµως, πάτε από το κακό στο χει-
ρότερο! Διότι ο κόσµος αντιλαµβάνεται ότι δεν σας νοιάζει ο ερ-
γαζόµενος, σας νοιάζει το κοµµατικό σας µαγαζί κι αυτή είναι η
διαφορά µας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Πληρώστε

τους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Χρωστάτε 350 εκατοµµύρια

και λέτε για µαγαζιά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ζαχαριάδη,

εσείς είστε ήσυχος, τι σας έπιασε τώρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Εν πάση περιπτώσει, εκείνο το οποίο θέλω, επί-
σης, να ρωτήσω τον κάθε Έλληνα και την κάθε Ελληνίδα που µας
ακούει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχεις τον Μπάρκα
δίπλα, που σε τσιγκλάει, αυτός είναι η πηγή του κακού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων) … να υπογραφούν συλλογικές συµβά-
σεις για τη διευθέτηση, µάλιστα να υπογραφούν. Αλλά αν σε κά-
ποιο εργασιακό χώρο δεν υπάρχει σωµατείο ή εάν ένας
εργαζόµενος το θέλει για να διευθετήσει το δικό του χρόνο, µε
βάση την οδηγία την ευρωπαϊκή, που ψήφισε ΣΥΡΙΖΑ, τι πρέπει
να κάνουµε; Να του το αρνηθούµε µέχρι να γίνει σωµατείο ή θα
πάµε εσείς και εµείς και θα κάνουµε κουµάντο στο σπίτι του κάθε
εργαζόµενου;

Ο σεβασµός, τουλάχιστον απέναντι στον εργαζόµενο, θα
έπρεπε να σας κάνει να είστε πιο φειδωλοί, διότι τα συνδικάτα
τα οποία υπερασπίζεστε υπάρχουν, από όσο ξέρω, για να υπη-
ρετούν τους εργαζόµενους, όχι οι εργαζόµενοι για να υπηρετούν
τα συνδικάτα και µέχρι να γίνει συνδικάτο ο εργαζόµενος εκεί
που δεν υπάρχει θα είναι µειωµένων δικαιωµάτων. Αυτό πραγµα-
τικά ξεπερνάει την απλή λογική.

Σας µίλησα, λοιπόν, µέχρι τώρα για την ψηφιακή κάρτα. Σας
µίλησα για τη διευθέτηση και έθεσα συγκεκριµένα ερωτήµατα.
Είµαι εξαιρετικά περίεργος να δω τι θα απαντήσετε.

Περνώ στον τρίτο άξονα, που είναι τα µέτρα, που ενισχύουν
την οικονοµία και την ανάπτυξη και φυσικά και τον εργαζόµενο,
διότι όταν πάει µπροστά η χώρα, ανεβαίνει και ο εργαζόµενος.
Εδώ δεν θα κάνω µεγάλη ανάλυση, αλλά θα αναφερθώ σε τίτ-
λους, στις υπερωρίες τις οποίες τις αυξάνουµε, όπου πάµε στον
ευρωπαϊκό µέσο όρο και δίνουµε τη δυνατότητα στις επιχειρή-
σεις πράγµατι να καλύψουν καλύτερα τις ανάγκες τους, αλλά
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ταυτόχρονα και στους εργαζόµενους να βάλουν παραπάνω
λεφτά στην τσέπη τους. Και το εξασφαλίζουµε αυτό και µε την
ψηφιακή κάρτα εργασίας. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τις Κυριακές, για να γίνουµε περισσό-
τερο ανταγωνιστικοί. Όλος ο ευρωπαϊκός νότος είναι ανοιχτός.
Εµείς είµαστε κλειστοί. Με αυτόν τον τρόπο, επίσης, είτε ο ερ-
γαζόµενος θα βάλει 75% παραπάνω χρήµατα στην τσέπη του
είτε θα δηµιουργηθούν παραπάνω θέσεις εργασίας. Ακολου-
θούµε και εδώ τον δρόµο της Ευρώπης και κυρίως εδώ ακολου-
θούµε τον δρόµο της µεσογειακής Ευρώπης, ό,τι γίνεται στην
Ιταλία, στην Ισπανία κ.λπ..

Ο τέταρτος άξονας έχει να κάνει µε µέτρα, που ικανοποιούν
διάφορα αιτήµατα που είχαµε από τους εργαζοµένους εδώ και
καιρό. Ένα από τα αιτήµατα αυτά είναι το πακέτο µέτρων που
φέρνουµε. Θα µιλήσει αργότερα η Μαρία Συρεγγέλα, η αρµόδια
Υφυπουργός, την οποία θέλω να ευχαριστήσω µε αυτήν την ευ-
καιρία και για τη συνεργασία. Είναι το πακέτο για τη βία και τη
σεξουαλική παρενόχληση στην εργασία, που αφορούν, όπως
είπα και χθες, µέτρα που έχουν αντανάκλαση και στους ίδιους
τους εργοδότες. Αναφέρθηκα χθες στο άρθρο 4.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επίσης, εδώ, σε αυτά τα µέτρα που ικανοποιούν αιτήµατα των
εργαζοµένων, είναι η εξίσωση των εργατοτεχνιτών µε τους υπαλ-
λήλους προς τα πάνω και βεβαίως είναι και τα µέτρα, που παίρ-
νουµε για τους αυτοαπασχολούµενους εργαζόµενους στα
delivery ή µήπως το αρνείται κανένας; Είναι και για τον συνδικα-
λισµό και τα µέτρα για την υγεία και την ασφάλεια.

Άρα, ψηφιακή κάρτα, συµφιλίωση προσωπικής και επαγγελµα-
τικής, µέτρα που ενισχύουν την οικονοµία και την ανάπτυξη,
µέτρα που ικανοποιούν διάφορα αιτήµατα των εργαζοµένων.
Είµαι περίεργος, επίσης, και σε αυτό να δω τι θα κάνετε αύριο.
Εδώ είµαι περίεργος να δω τι θα κάνει ακόµη και το ΚΚΕ σε αυτά
τα αιτήµατα. 

Κλείνω την απαρίθµηση των µέτρων, των αξόνων που αφορούν
αυτό το νοµοσχέδιο, µε τα µέτρα που φέρνουµε, τους νέους κα-
νόνες για το συνδικαλισµό. Είναι και πάλι σύγχρονοι ευρωπαϊκοί
κανόνες. Λέµε, ας πούµε, ότι θα πρέπει να έχουµε ηλεκτρονικά
µητρώα. Χθες που το είπα άκουσα τα εξ αµάξης. Σήµερα το πρωί
είδα το «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» στη σελίδα 5, εάν δεν απατώµαι. Μπορεί
να κάνω λάθος καµιά σελίδα. Έχει έναν τίτλο και κακώς που δεν
το έχω εδώ µαζί µου, που λέει: «Κατορθώµατα των εργατοπατέ-
ρων στην Κοζάνη». Κατηγορεί τους αντιπάλους του ΠΑΜΕ για
διάφορες µεθοδεύσεις που έκαναν -δεν τα έχω ελέγξει- για τον
έλεγχο του Εργατικού Κέντρου. Φαίνεται ότι υπήρξε ένταση,
ήρθε και η Αστυνοµία κ.λπ..

Ερώτηµα: Χθες δεν τα έλεγα; Χθες δεν έλεγα απ’ αυτό εδώ το
Βήµα ότι καλό είναι να φύγουµε από τις πεπαλαιωµένες ρυθµί-
σεις και να πάµε σε ηλεκτρονικά µητρώα, έτσι ώστε να αποφύ-
γουµε τους ξυλοδαρµούς, τις εντάσεις και να έχουµε ένα
καθεστώς διαφάνειας; Περιµένω, λοιπόν, εδώ και από το ΚΚΕ,
που κατήγγειλε τους εργατοπατέρες σήµερα επισήµως στο «ΡΙ-
ΖΟΣΠΑΣΤΗ», να ψηφίσει αυτό το µέτρο, διότι το µέτρο αυτό είναι
η απάντηση ακριβώς σ’ αυτήν την άθλια, απαράδεκτη κατά-
σταση, την οποία την κατήγγειλα πρώτος εγώ χθες από εδώ και
σήµερα την καταγγέλλει ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Συνεχίζω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πρέ-

πει να κλείσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, τι να κάνω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε τότε τι θα

κάνουµε. Επειδή µε οµόφωνη συναίνεση του Σώµατος, αντί για
δεκαοκτώ, σας έβαλα είκοσι πέντε λεπτά, από εδώ και πάνω όσα
λεπτά µιλήσατε θα τα πάρω από τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Συνεχίστε,
λοιπόν. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να δώσω και τον δικό µου χρόνο
στον κύριο Υπουργό. Είναι σηµαντικό το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Έχουµε, επίσης, ρυθµίσεις για την
αποφυγή της παράκαµψης των αποφάσεων της δικαιοσύνης.
Έρχεται το Εργατικό Κέντρο και καλύπτει µια απόφαση ενός σω-
µατείου από τα εννέα του µετρό, για το οποίο η απεργία είχε κη-
ρυχθεί παράνοµη. Εδώ, νοµίζω, κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας.
Είναι ένα γαϊτανάκι το οποίο πρέπει να τελειώσει. 

Είναι, επίσης, οι αστικές ευθύνες στο συνδικαλιστή, όταν πα-
ρανοµεί, όταν καταφεύγει σε παράνοµες πράξεις κατά τη διάρ-
κεια µιας απεργίας. Είστε αντίθετοι. Το ερώτηµα είναι το εξής:
Κάθε Έλληνας που κάνει παράνοµες πράξεις, συµπεριλαµβανο-
µένων των Βουλευτών, που ορθώς αίρεται η ασυλία τους, είναι
υπόλογος. Ο συνδικαλιστής είναι για εσάς η ιερή αγελάδα; Εί-
µαστε όλοι ίσοι ενώπιον του νόµου, εκτός των συνδικαλιστών,
που ό,τι και να κάνουν θα είναι ατιµώρητοι. Εντάξει, το ακούω,
δεν µπορώ να πω ότι δεν εκπλήσσοµαι, αλλά, εν πάση περιπτώ-
σει, λυπάµαι που θα σας στενοχωρήσω, θα επιµείνουµε σ’ αυτή
τη ρύθµιση του νοµοσχεδίου, γιατί είναι ρύθµιση κοινής λογικής. 

Επίσης, θα επιµείνουµε και στη ρύθµιση, έτσι ώστε στην κοινή
ωφέλεια, όπως γίνεται σε µία σειρά ευρωπαϊκών και άλλων
χωρών, να λειτουργεί το ένα τρίτο της υπηρεσίας, έτσι ώστε να
µην προστατεύεται, όπως είπα και χθες, µόνο το δικαίωµα της
απεργίας, αλλά και το δικαίωµα του φοιτητή να πάει να δώσει τις
εξετάσεις του, του αρρώστου να πάει να πάρει τα φάρµακά του,
του αναπήρου να εξυπηρετηθεί στοιχειωδώς από το µετρό. 

Τώρα, µιλώντας για τον συνδικαλισµό, θα ήταν παράλειψη, νο-
µίζω, να µην κάνω µια αναφορά στην απεργία που έχει προκη-
ρυχθεί για αύριο από την ΑΔΕΔΥ αρχικά και χτες το βράδυ από
το Εργατικό Κέντρο της Αθήνας. Βεβαίως, έλαβαν τις αποφάσεις
τους και κρίνονται και εκείνοι, όπως κρινόµαστε και εµείς –εννο-
είται- για το νοµοσχέδιο και για τις τοποθετήσεις µας. Αρχικά,
την Παρασκευή, είχαν πάρει µια απόφαση, όπως είχε πάρει και
η ΓΣΕΕ, να κάνουν µια τετράωρη στάση εργασίας και να διαδη-
λώσουν, όπως έχουν δικαίωµα, εναντίον του νοµοσχεδίου και
εναντίον µου και εναντίον της Κυβέρνησης εδώ έξω από τη
Βουλή. Χθες αποφάσισαν να το κάνουν εικοσιτετράωρη απεργία,
παραβιάζοντας για την προκήρυξη της απεργίας -από τη δική
µας ανάγνωση τουλάχιστον- και τις σχετικές διατάξεις του
νόµου. Τα ερωτήµατα, νοµίζω, είναι απλά. Τι άλλαξε από την Πα-
ρασκευή που προκήρυξαν την τετράωρη στάση εργασίας το µε-
σηµέρι µέχρι χτες που άλλαξαν την απόφασή τους; Άλλαξε το
νοµοσχέδιο; Έχουµε καινούργια δεδοµένα; Δεύτερον, ποιον εξυ-
πηρετεί αυτή η αλλαγή στάσης;

Εγώ εκείνο το οποίο βλέπω είναι ότι τα θύµατα αυτής της νέας
τοποθέτησης ξεκάθαρα θα είναι, λόγω του ότι αύριο έχουµε πα-
νελλαδικές εξετάσεις, οι µαθητές που δεν θα µπορούν να δώ-
σουν τις εξετάσεις τους και οι γονείς τους οι οποίοι έχουν την
ίδια αγωνία µε τα παιδιά τους. Η µεν ΑΔΕΔΥ, που δεν την αφορά
και πάρα πολύ έτσι και αλλιώς το νοµοσχέδιο, και το Εργατικό
Κέντρο της Αθήνας θα τοποθετηθούν όπως νοµίζουν. Εγώ, όµως,
θα ήθελα από όλα ανεξαιρέτως τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
µια τοποθέτηση για όλο αυτό το θέµα. Είστε µε τους συνδικαλι-
στές του µετρό που αποφάσισαν αύριο να κλείσουν την Αθήνα ή
είστε µε τους µαθητές και τους γονείς τους; Ξεκάθαρες απαντή-
σεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Γονείς και µαθητές εργαζόµενοι είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Επίσης, θέλω να είµαι δίκαιος. Οι συν-
δικαλιστές, απ’ όσο έµαθα, των λεωφορείων αλλά και των τρόλεϊ
αποφάσισαν, έχοντας την ίδια αντίθεση απέναντι στο νοµοσχέ-
διο, απέναντί µας είναι και αυτοί, να µεταθέσουν τη στάση εργα-
σίας έτσι όπως την είχαν προγραµµατίσει -ήταν πρωί και βράδυ-
και να την κάνουν από τη 1 το µεσηµέρι µέχρι τις 5 το απόγευµα.
Γιατί δεν µπορείτε να συστήσετε στους ανθρώπους αυτούς, που
υποτίθεται ότι αγωνίζεστε µαζί τους, να κάνουν το ίδιο πράγµα;
Θα κάνουν την κινητοποίησή τους, θα µας καταγγείλουν, θα έρ-
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θουν εδώ πέρα να διαδηλώσουν, αλλά θα µπορέσουν τα παιδιά
να δώσουν τις εξετάσεις τους. Ζητάω κάτι υπερβολικό;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι, θέλω να κλείσω την τοποθέτησή µου µε έναν

προσωπικό τόνο. Εδώ και δυόµισι µήνες το νοµοσχέδιο αυτό είναι
πολύ ψηλά στη δηµοσιότητα. Και τι δεν έχω ακούσει! Θα µου
πείτε, είναι καταδικασµένη όλη η Ελλάδα να συµφωνεί µαζί σου;
Προφανώς όχι. 

Και επίσης, θέλω να πω ότι οι επιθέσεις που έχω -σε κάποιον
βαθµό τουλάχιστον- και εδώ στη Βουλή από αρκετούς από τους
συναδέλφους της Αντιπολίτευσης ήταν πολιτικές. Δεν ήταν προ-
σωπικές, αλλά στην πλειονότητά τους οι επιθέσεις που δέχοµαι
είναι προσωπικές, είναι δολοφονία χαρακτήρος. Είναι επιθέσεις οι
οποίες δεν δείχνουν τίποτα άλλο παρά το ότι δεν σας ενδιαφέρει
το νοµοσχέδιο και το περιεχόµενό του, αλλά έχετε ένα άγχος σε
σχέση µε το πού, πώς πάτε δηµοσκοπικά και αντιπολιτευτικά και
βγάζετε µόνο µία εµπάθεια και ένα µίσος. Ναι και ένα µίσος, αδια-
φορώντας µε αυτά που λέτε -ότι εξυπηρετεί τον έναν, τον άλλον,
κάνει βρώµικες δουλειές οποιοσδήποτε και τα λοιπά- ότι ο άνθρω-
πος, ο όποιος άνθρωπος κατηγορείται έχει µια οικογένεια, έχει µια
διαδροµή, έχει µια παρουσία στην πολιτική. Δεν είµαι καινούργιος,
έχω κριθεί κατ’ επανάληψιν από τους Έλληνες πολίτες. Έχουν
ακούσει αυτή την κριτική µε την οποία και τώρα µε περιλούζετε
κατ’ επανάληψιν.

Όµως, πρέπει να σας πω ότι από το 2007 που κατεβαίνω εκλέ-
γοµαι σταθερά στις πρώτες θέσεις και στις τελευταίες εκλογές -
το ξέρετε- εξελέγην παίρνοντας την πρώτη θέση στον Βόρειο
Τοµέα της Β’ Αθηνών όπου εκλέγοµαι.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και θα συνεχίσεις να εκλέγεσαι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Ακούστε, λοιπόν: Βγήκε χτες και ο Αρχη-
γός σας -δεν δίνω, να σας πω και τόσο µεγάλη σηµασία- και είπε
και εκείνος πάλι τα γνωστά κοσµητικά επίθετα. Δεν δίνω ιδιαίτερη
σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με αυτό κλείστε, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων): Διότι όλοι είµαστε γνωστοί σε αυτή τη
χώρα, ξέρουµε πόσο επιρρεπής είναι ο κ. Τσίπρας στην αλήθεια,
έχει πάρει διαζύγιο εδώ και πολλά χρόνια και εποµένως, δεν
θεωρώ ότι τον πιστεύουν και πάρα πολλοί άνθρωποι.

Όµως, θα µου επιτρέψετε να πω ότι όλοι κρινόµαστε από την
παρουσία µας και από το έργο µας.

Εγώ, λοιπόν -γιατί τα έχω ακούσει αυτά- είµαι περήφανος γιατί
γλιτώσαµε 1 εκατοµµύριο ευρώ την ηµέρα από την Ολυµπιακή, το
θέµα της οποίας έκλεισα οριστικά.

Είµαι περήφανος γιατί αντιµετώπισα το ζήτηµα του ΟΣΕ, που
και εκεί είχαµε µια χαίνουσα πληγή 2 εκατοµµυρίων ευρώ την
ηµέρα και δεν έχει γίνει, βεβαίως, ένα αστέρι φωτεινό ο ΟΣΕ, άλλα
συγκριτικά µε το 2009, όπως και να το κάνουµε, είναι καλύτερη η
κατάσταση. 

Είµαι περήφανος για την προσπάθεια να εκσυγχρονιστούν τα
περιφερειακά αεροδρόµια, τα οποία δεν έχουν προφανώς καµµία
σχέση µε αυτά που βρήκα εγώ το 2007 και το 2008 και ήσασταν
απέναντι και όταν υπογράψατε τη σύµβαση για τα περιφερειακά
αεροδρόµια, κλαίγατε –υποτίθεται- από τη στενοχώρια σας.

Είµαι περήφανος για το ότι βρήκα τη µετοχή της ΔΕΗ να έχει
αξία 1,2 ευρώ και σήµερα έχει 9 ευρώ. Αυτά τα έκανα εγώ, ο ανάλ-
γητος, ο νεοφιλελεύθερος που µε περιλούζετε µε τόσα κοσµητικά
επίθετα. Τα κοσµητικά επίθετα µένουν για σας, για µένα µένει το
έργο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε

Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Και να σας πω κιόλας και κάτι άλλο; Από εδώ και πέρα θα κρι-

θούµε στην πράξη και εσείς και εγώ, εσείς για όλα αυτά που λέτε
για τούτο εδώ το νοµοσχέδιο και εµείς θα κριθούµε από την ψη-
φιακή κάρτα και την εφαρµογή της, θα κριθούµε από τις γονικές
άδειες και –προσέξτε!- θα κριθούµε και οι δυο από τους γονείς

που θα πάρουν γονικές άδειες. Θα κριθούµε από τους πατεράδες
που θα παίρνουν άδεια από εδώ και πέρα δεκατεσσάρων ηµερών.
Θα κριθούµε από τους εργατοτεχνίτες που θα δουν την εξίσωσή
τους µε τους υπαλλήλους. Θα κριθούµε από τους σκληρά εργα-
ζόµενους στις ταχυµεταφορές.

Φέρνετε συνέχεια καταστροφές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, παρα-

καλώ, τελειώστε. Έχω εκατόν δέκα συναδέλφους που περιµένουν!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ απλώς σε σχέση µε την εικόνα της µιζέριας και της απαι-

σιοδοξίας που επιχειρήθηκε να δοθεί από την Αντιπολίτευση, έχω
εδώ µια έκθεση της MANPOWER παγκόσµια για τις εργασιακές
προοπτικές σε ολόκληρο τον κόσµο σε σαράντα δύο χώρες. Η Ελ-
λάδα, λοιπόν -θα το καταθέσω στα Πρακτικά- είναι τέταρτη χώρα
στον κόσµο σε σχέση µε τις εργασιακές προοπτικές. Γιατί; Λόγω
του σχεδίου που εφαρµόζει η Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Εµείς, λοιπόν, προχωρούµε µε το σχέδιό µας, προχωρούµε
στον δρόµο της Ευρώπης και εσείς µπορείτε να πάρετε τις γαλέ-
ρες στις οποίες αναφέρεστε και να ταξιδέψετε ολοταχώς για τον
µεσαίωνα!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παφίλη, ακού-

στε: Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Σκουρλέτης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για τριάντα δευτερόλεπτα µου επιτρέ-

πει ο κ. Σκουρλέτης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Για τριάντα δευτερό-

λεπτα µπορεί να µιλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας βάζω καθόλου

χρόνο, ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρετε ότι η

ΑΔΕΔΥ έχει εξαιρέσει αυτούς που παίρνουν µέρος στις πανελλα-
δικές εξετάσεις; Δεν ξέρετε ότι τα σωµατεία –να το πω- των λεω-
φορείων -για να καταλάβει ο κόσµος, να µην πω ο ΟΣΥ- έχουν
πάρει απόφαση να αρχίσουν όταν θα τελειώσει η µεταφορά; Προς
τι η αναφορά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το είπε ο Υπουργός
αυτό, το είπε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, είπε το ανάποδο. Δεν τους είπατε,
λέει, να αρχίσουν στη 1.00’ ώρα;

Ακούστε, εγώ άλλο πράγµα θέλω να πω, αυτά τα ξέρετε και τα
ξέρουν και οι άλλοι: Αν έχετε στο µυαλό σας να προβοκάρετε την
απεργία, να ξέρετε ότι δεν είµαστε σηµερινοί και έχουµε πάρει και
µέτρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπατε τριάντα δεύ-
τερα, τελειώστε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελείωσα, ούτε τριάντα δεν ήταν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Απλά, πάρτε, διαβάστε τα Πρακτικά, για τα λεωφορεία ήταν ξε-

κάθαρος ο Υπουργός και ζήτησε παρόµοιο πράγµα να γίνει και µε
τους καθηγητές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων): Και µε το µετρό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακριβώς και µε το
µετρό, βεβαίως.

Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Έχω µια ιδέα: Θα µπορούσα να πάρω τον χρόνο των επόµενων

τριών νοµοσχεδίων, να µου τον δώσετε, να διευθετήσουµε έτσι
τον χρόνο, να εισαγάγουµε αυτή την πολύ ωραία καινοτοµία που
µας είπε πριν, που υποστήριξε ο κ. Χατζηδάκης στον Κανονισµό
λειτουργίας µας;

Βεβαίως, κύριε Χατζηδάκη, θέλω να σας ευχαριστήσω γιατί µε
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ενηµερώσατε ότι θα µιλήσετε και έτσι, ενώ ήταν να µιλήσω προ-
ηγουµένως, είχα την ευκαιρία να σας ακούσω και να συµφω-
νήσω, πράγµατι, ότι ο κόσµος αλλάζει. Ο κόσµος αλλάζει, είχε
µια πρωτόγνωρη εµπειρία, την εµπειρία της πανδηµίας. Είναι αν-
τιµέτωπος µε µια πολλαπλή κρίση, υγειονοµική, κρίση ανισοτή-
των, κρίση µεταναστευτικού, κρίση δηµοκρατίας, κρίση
κλιµατική.

Και σε έναν κόσµο που αλλάζει είναι θλιβερό η ελληνική Κυ-
βέρνηση να µας φέρνει και να υποστηρίζει λύσεις και σχέδια που
υποστήριζε η νεοφιλελεύθερη παράταξη εδώ και τριάντα χρόνια.
Τόσο παλιές, τόσο αραχνιασµένες, τόσο µουχλιασµένες είναι
αυτές οι προτάσεις που ήδη έχετε αρχίσει και τις κάνατε πράξη
πριν την πανδηµία, συνεχίζετε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας
και από ό,τι φαίνεται, παραµένετε αµετανόητοι.

Ήρθατε να µας πείτε ότι είναι θετικό το γεγονός ότι καταργή-
σατε τις εισφορές υπέρ του ΟΑΕΔ, ότι ακυρώνετε έναν βραχίονα
κοινωνικής πολιτικής, µε αποτέλεσµα -αυτό θα το δούµε πάρα
πολύ σύντοµα- ήδη να µην υπάρχουν προγράµµατα κοινωνικής
εργασίας;

Είστε υπερήφανος διότι έχετε εκτινάξει τους λογαριασµούς
της ΔΕΗ και είµαστε ξανά απέναντι σε ένα νέο ενδεχόµενο κύµα
αποκοπών; Έχουµε το ακριβότερο οικιακό ρεύµα στην Ευρώπη
και είστε υπερήφανος για αυτό το πράγµα, όταν επί των ηµερών
µας δεν υπήρξε ούτε 1 ευρώ, ούτε 1 ευρώ δεν αυξήθηκε σε πολύ
δύσκολες συνθήκες το κόστος ενέργειας για τα νοικοκυριά; Αν-
τίθετα, µέσω της µείωσης του ΕΤΜΕΑΡ είχαµε και µια µείωση
στις συνολικές χρεώσεις.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Γι’ αυτό βούλιαξε η ΔΕΗ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν βούλιαξε, αλλά

ένα πράγµα ξέρετε µόνο, να διορίζετε νέες διευθύνσεις µε γραµ-
µατείς και αυτοκίνητα. Αυτό κάνετε στη Βουλιαγµένη, λοιπόν,
ΔΕΗ, όχι στη Βουλιαγµένη τον Δήµο. Ξέρετε το νέο οργανό-
γραµµα της ΔΕΗ; Αφήστε, λοιπόν, ρωτήστε τον πρώην Υπουργό
να σας πει.

Είστε υπερήφανοι που απλουστεύσατε –λέει- τις διαδικασίες
για την αδειοδότηση; Δηλαδή τι; Καταργήσατε την περιβαλλον-
τική νοµοθεσία, χαρίσατε κατά σκανδαλώδη τρόπο τις υποχρε-
ώσεις της «ELDORADO» στη Χαλκιδική. Μπορούν πλέον ιδιώτες
ελεγκτές περιβάλλοντος επιλογής των ιδιωτών επενδυτών να
υποκαθιστούν τις κρατικές και δηµόσιες υπηρεσίες προστασίας
της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας και το λέτε αυτό πρόοδο και
όχι αναχρονισµό;

Ειλικρινά, σηκώνω τα χέρια µου, αλλά ένα πράγµα καταλα-
βαίνω: Όσο και να έχετε ένα πρόσωπο το οποίο προδιαθέτει πάν-
τοτε, φτιάχνει µια καλή διάθεση, είστε ένας γλυκός άνθρωπος εξ
όψεως, εµένα µου έρχεται στο µυαλό ένα φιλµ. Τον τίτλο του δεν
θα τον πω, γιατί τότε θα παρεξηγηθείτε και θα λέτε ότι σας κάνω
προσωπικές επιθέσεις. Είναι ένα φιλµ νουάρ µε τίτλο «… µε το
αγγελικό πρόσωπο».

Αλλά εν πάση περιπτώσει, αυτό που διαπιστώνει κανείς είναι
µια εµµονή κι ένας δογµατισµός και µας προαναγγέλλετε ότι έρ-
χονται και άλλα όπως η ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλι-
σης. Εσείς που µαζί µε τον άλλο εταίρο του πάλαι ποτέ κραταιού
δικοµµατισµού επί σαράντα και πενήντα χρόνια είχατε χωρίς
τόκο τα αποθεµατικά των ταµείων στην Τράπεζα της Ελλάδος,
εσείς που κάνατε το PSI, εσείς που βγάλατε τα δοµηµένα οµό-
λογα. Το «εσείς» περιλαµβάνει και τους δύο εταίρους του δικοµ-
µατισµού, διότι η πολιτική σας επί χρόνια ήταν συµπληρωµατική
στα πλαίσια κάποιων νεοφιλελεύθερων στρατηγικών που τις πλη-
ρώνουµε.

Και σας ρωτώ, λοιπόν: Η εµµονή στη µείωση του εργασιακού
κόστους που επιβεβαιώθηκε; Σε ποια χώρα οδήγησε σε ανά-
πτυξη; Μας µιλήσατε περί ανάπτυξης και νέων επενδύσεων. Τι
είδους ανάπτυξη ήταν αυτή; Με περισσότερες ανισότητες; Ναι
ή όχι; Πώς το σχέδιο εσωτερικής υποτίµησης, άγριας λιτότητας
µέσω των µνηµονίων έδωσε θέση στη χώρα µας; Πόσο άλλο πρέ-
πει να χάσουν οι εργαζόµενοι και οι οικογένειές τους; Πόσα σκα-
λιά πρέπει να κατρακυλήσει η χώρα για να εγκαταλείψετε αυτό
το νεοφιλελεύθερο δογµατισµό, τον οποίο έρχεστε να υπηρετή-
σετε µε όσα περιέχονται στο νοµοσχέδιο;

Όσον αφορά για κατάρτιση, µια συµβουλή να σας δώσω. Ελ-

πίζω να µην έχουµε επανάληψη της εµπειρίας της πανδηµίας µε
τα «ΣΚΟΙΛ ΕΛΗΚΙΚΟΥ». Φαντάζοµαι αυτό να το έχετε µάθει. 

Μας λέτε, λοιπόν, για την ψηφιακή κάρτα. Τι κάνει η ψηφιακή
κάρτα; Αποτυπώνει την πραγµατική σχέση. Ναι, είναι µια διαφά-
νεια, µια δυνατότητα να ξέρουµε τι ακριβώς συµβαίνει. Άρα πολύ
µεγαλύτερη σηµασία ίσως έχει όχι µόνο αυτό, αλλά το περιεχό-
µενο των σχέσεων που θα αποτυπώνονται. 

Έρχεστε εσείς, λοιπόν, και εισάγετε τις απλήρωτες υπερω-
ρίες, που θα γίνονται µε τον νόµο αφού προηγουµένως µας πα-
ρουσιάζετε την ιδέα της ανεξαρτητοποίησης του ΣΕΠΕ ως µια
καινοτόµα ιδέα. Πρόσεξε, το ΣΕΠΕ δεν είναι δικαστής, δεν είναι
διαιτητής. Το ΣΕΠΕ ιδρύθηκε ως εργαλείο προστασίας της ερ-
γασίας. Αυτό αποτυπώνεται. Αυτό πάτε να γκρεµίσετε αυτή τη
στιγµή. Καταλάβετε το! Γι’ αυτό ιδρύθηκε το ΣΕΠΕ. Άρα, λοιπόν,
δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που ονοµάζουµε «ρόλο ανεξάρ-
τητων αρχών». 

Να σας πω κάτι ακόµα, πολλά από αυτά που λέτε, ξεχνάτε ότι
ήταν βήµατα που έγιναν επί των ηµερών µας. Η δυνατότητα, δη-
λαδή, για πρώτη φορά ο εργαζόµενος να έχει πρόσβαση στο
«ΕΡΓΑΝΗ» για τα στοιχεία που αφορούν τους όρους εργασίας
του, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το έκανε. Ελπίζω να µην το καταρ-
γήσετε, διότι δώσατε στην πανδηµία την δυνατότητα να αναστα-
λεί η υποχρέωση των εργοδοτών να ενηµερώνουν το «ΕΡΓΑΝΗ».
Ναι ή όχι; 

Δεν σεβαστήκατε, λοιπόν, τις ιδιαίτερες συνθήκες και υποκρι-
τικά έρχεστε τώρα -και σας το είπε πριν ο συνάδελφος από το
ΚΚΕ- να ρίξετε κροκοδείλια δάκρυα για τους χιλιάδες µαθητές
αφού τους γεµίσατε µε πολλές ευχές για την αυριανή απεργία,
ενώ ξέρετε ότι η ΟΛΜΕ πριν την κήρυξη της απεργίας είχε ζητή-
σει εξαίρεση για οκτώ από τους έντεκα εκπαιδευτικούς που κά-
νουν χρέη επιτηρητών. Το γνωρίζετε πολύ καλά. Δεν θεωρώ ότι
δεν σας ενηµερώσανε. Υποκριτικά, όµως, λέτε: «Θα το πω. Θα
παίξει ο µηχανισµός Πέτσα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Θα
τσιµπήσουν κάποιοι στο ψέµα!». Πες, πες κάτι µένει. Γκέµπελς
λέγεται αυτό. Έτσι κυβερνάτε, µε γκεµπελικές πολιτικές. 

Είστε υποκριτές, όµως, διότι σε αυτούς τους µαθητές λέτε: Να
γράψεις καλά, παιδί µου, αλλά να ξέρεις ότι είκοσι πέντε χιλιάδες
θέσεις θα µείνουν κενές φέτος. Γιατί; Διότι η ταξική και µερολη-
πτική πολιτική της Κυβέρνησής σας θέλει κάποιους από αυτούς,
που έχουν δύο και τρία ως βαθµό εισαγωγής, να τους σπρώξει
στα ιδιωτικά κολλέγια όπου εκεί πέρα µπορούν να µπουν, εφόσον
πληρώσουν, παρ’ όλο που είναι µαθητές του δύο και του τρία,
και να έχουν ισότιµα δικαιώµατα µε αυτούς που θα τελειώσουν
τα δηµόσια ελληνικά πανεπιστήµια. 

Πώς τη βλέπετε αυτήν την εξίσωση; Δίκαιη; Εισάγεται, λοιπόν,
µια σειρά ρυθµίσεων οι οποίες αποσκοπούν σε ένα και µόνο, να
µειώσουν το κόστος εργασίας, διότι τελικά, όχι µόνο από αυτές
τις ρυθµίσεις, αναδεικνύεται η αντίληψή σας για το ποιο αναπτυ-
ξιακό µοντέλο θέλετε για τη χώρα. Θέλετε µια πλήρως ελαστι-
κοποιηµένη εργασία, χωρίς δικαιώµατα ο εργαζόµενος
συλλήβδην. Λέτε για τον συνδικαλισµό ότι είναι εργατοπατερι-
σµός όταν υπήρξατε η παράταξη που κυβερνήσατε µε τον κρα-
τικό συνδικαλισµό δεκαετίες τώρα. Τι να κάνουµε; Περιορισµένη
δηµοκρατία και περιορισµένες συνδικαλιστικές ελευθερίες εί-
χαµε µετά τον Εµφύλιο στην Ελλάδα. Υποθέτουµε ότι έχετε βάλει
µυαλό και ότι έχετε γυρίσει σελίδα αλλά όχι! Εδώ βλέπουµε πι-
σωγυρίσµατα. 

Χτυπάτε, λοιπόν, στον πυρήνα των συνταγµατικών κατοχυρω-
µένων ελευθεριών την έννοια του Εργατικού Δικαίου. Το Δίκαιο
λέγεται Εργατικό, δεν λέγεται εργοδοτικό και ήταν µια κατά-
κτηση µε τον νοµικό πολιτισµό διότι αναγνώριζε ανάµεσα στην
ετεροβαρή σχέση που υπάρχει αντικειµενικά ανάµεσα στον ερ-
γοδότη, την επιχείρηση και τον εργαζόµενο την ανάγκη προστα-
σίας του. Γι’ αυτό λέγεται Εργατικό Δίκαιο και όχι εργοδοτικό
δίκαιο ή δίκαιο που διέπει γενικώς τις σχέσεις εργασίας. 

Αυτά όλα θέλετε να τα ξεπέρασε ακόµη και παραβιάζοντας και
τη δικιά σας παράδοση της λαϊκής Δεξιάς. Είναι αρκετοί αυτοί οι
οποίοι αναγνωρίζουµε ψιθυριστά µέσα σε αυτήν την Αίθουσα ότι
αυτό που κάνετε είναι αντικοινωνικό, εγκληµατικό και οδηγεί σε
καταστάσεις βαθιά αντικοινωνικές, υποβάθµισης της εργασίας,
περιθωριοποίησης της εργασίας. 
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Αυτά, λοιπόν, είναι το περιεχόµενο των διατάξεων που µας πα-
ρουσιάζετε, διότι βασίζεται σε ένα σκληρό, ιδεολογικό, αυταρ-
χικό και δογµατικό νεοφιλελεύθερο πυρήνα που χαρακτηρίζει
την ιδεολογία σας. 

Η έννοια της ελευθερίας για σας έχει να κάνει µε την ελευθε-
ρία του εργοδότη απέναντι στην ασυδοσία του εργαζόµενου. Την
έννοια της ελευθερίας την προσεγγίζετε όχι σε συλλογικό επί-
πεδο, αλλά σε απόλυτα ατοµικό. Θυµηθείτε τι µας λέγατε την πε-
ρίοδο της πανδηµίας. Ο κόσµος αρρώσταινε διότι δεν
αναλάµβανε την ατοµική του ευθύνη. Η πολιτεία, όµως, που ήταν
ανοχύρωτη, που δεν έκανε τίποτα για τα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς, που δεν µπόρεσε να στηρίξει σε πάρα πολλές περιπτώσεις
και από το Νοέµβριο -δεν µπορεί να αποκρύπτετε αυτό- µέχρι
και χθες είµαστε µέσα στις χειρότερες χώρες σε απώλειες ζωών
στην Ευρώπη, αυτό δεν είναι χωρίς κόστος. Είναι η δικιά σας ευ-
θύνη! 

Και το πιο τραγικό από όλα είναι, µετά από µια τέτοια εµπειρία,
επειδή δεν µπορείτε να κρύψετε τον πραγµατικό χαρακτήρα της
ιδεολογίας σας, να βγαίνει ο Πρωθυπουργός προχθές σε ένα φό-
ρουµ για την υγεία και να λέει ότι θα πρέπει να διευθετήσουµε
τις σχέσεις ανάµεσα στο δηµόσιο σύστηµα και τον ιδιωτικό
τοµέα. Επαναφέρει το ξαναζεσταµένο φαγητό των ΣΔΙΤ. Και οι
Ευρωβουλευτές σας στο Ευρωκοινοβούλιο µόλις πριν από λίγες
µέρες να µην ψηφίζουν υπέρ της άρσης των δικαιωµάτων της
πατέντας. Γιατί; Γιατί τα κέρδη είναι πάνω από τις ανθρώπινες
ζωές, πάνω από το δηµόσιο αγαθό της υγείας. Αυτός είναι ο πυ-
ρήνας των προτάσεών σας.

Για εσάς, λοιπόν, ατοµική είναι η ευθύνη του εργαζόµενου που
δεν βρίσκει δουλειά. Αυτός φταίει που δεν είναι καταρτισµένος.
Αυτός φταίει που αρρωσταίνει. Και προσπαθείτε να αποκόψετε
τον πολίτη από οποιαδήποτε κοινωνική διεργασία. 

Γι’ αυτό ακούω και πολλούς από εσάς εδώ πέρα που παρου-
σιάζουν χωρίς να έχουν καταλάβει τι συνέβη την προηγούµενη
δεκαετία στην Ελλάδα και να µιλάνε για λαϊκισµό. Δεν καταλά-
βατε τις µεγάλες ανατροπές ότι τα µεσαία στρώµατα φτωχοποι-
ήθηκαν, ότι οι επιχειρήσεις κλείσανε, ότι οι άνθρωποι σε µία µέρα
είδαν να χάνουν τις δουλειές τους, να τίθεται σε διαθεσιµότητα
-ο σηµερινός Πρωθυπουργός το έκανε αυτό- στην εκπαίδευση. 

Σε αυτούς τους εκπαιδευτές, αυτούς τους δασκάλους που
έχουν έγνοια για τα παιδιά και που υπηρέτησαν µαζί µε τους για-
τρούς στο δηµόσιο συµφέρον, που εσείς τους αφήνετε στον
αέρα και που τώρα, ένα χρόνο µετά από αυτήν την υγειονοµική
κρίση, δεν έχετε να παρουσιάσετε ένα ολιστικό σχέδιο για την
υγεία µε προσλήψεις. Σας έχουµε πει για δεκαπέντε χιλιάδες
προσλήψεις και στήριξη της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,
αλλά κοιτάτε πώς θα δώσετε κοµµάτια του δηµόσιου συστήµα-
τος υγείας για εκµετάλλευση στους ιδιώτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό δεν βρίσκει
κανείς λέξεις για να το χαρακτηρίσει. Μας γυρνάει πίσω και κα-
ταστρέφει τη ζωή των εργαζοµένων. 

Ωστόσο, νοµίζω -και απευθύνοµαι ιδιαίτερα στις δυνάµεις της
Προοδευτικής και Αριστερής Αντιπολίτευσης- ότι εδώ υπάρχει
µία ευκαιρία. Αυτές οι δηµοσκοπήσεις που γίνονται τώρα, δεί-
χνουν ότι πλειοψηφικά -πάνω από το 60%- έχει συνειδητοποιήσει
τον χαρακτήρα αυτών των αλλαγών και αρνείται να εγκρίνει, δεν
συναινεί σε αυτές τις αλλαγές. Είναι µία ευκαιρία, λοιπόν, οι πο-
λιτικές δυνάµεις πάνω στη βάση µιας πρότασης που θα προτάσ-
σει το δίκαιο και τα συµφέροντα του κόσµου της εργασίας, να
συµπράξουν, ανοίγοντας µία νέα σελίδα και να ζητήσουν εδώ και
τώρα αύξηση του κατώτατου µισθού στα 751, να µπουν στα
βαρέα και ανθυγιεινά οι ντελιβεράδες, οι νοσοκοµειακοί, να επα-
νέλθουν οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις, η επεκτασιµότητα, να
επανέλθει η µετενέργεια, να απαντήσουµε στο ανοσιούργηµα
της ατοµικής σύµβασης που ψευδώς υποκρίνεται εδώ ο Υπουρ-
γός και λέει ότι εισαγάγεται µέσα από τις ευρωπαϊκές συµβάσεις. 

Σιγά µη µας πείτε ότι τις γράψατε και εσείς τις ευρωπαϊκές
συµβάσεις. Παράδειγµα κακής νοµοθέτησης και τρικ είναι αυτό
που κάνετε. Φέρνετε αυτονόητες ευρωπαϊκές συµβάσεις για να
λειτουργήσουν ως περιτύλιγµα για ένα αντικοινωνικό περιεχό-
µενο. Το αντικοινωνικό περιεχόµενο, όµως, θα καταψηφιστεί και
από εµάς και στη συνείδηση του κόσµου. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι υπάρχουν περιθώρια να ζητήσουµε τριαν-
ταπεντάωρο, να ζητήσουµε να επανέλθουν οι συλλογικές συµ-
βάσεις και, ακόµα, να καταργήσουµε µνηµονιακές διατάξεις, οι
οποίες µας επιβλήθηκαν τα προηγούµενα χρόνια, όπως τη διά-
ταξη για την Ένωση Προσώπων.

Μην κουνάτε τα χέρια σας, συνάδελφοι. Αν συµφωνείτε σε
αυτά, αµ’ έπος, αµ’ έργον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκουρλέτη,
κλείστε όµως.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν σας ζητώ -και τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε- να χάσετε την αυτονοµία σας και τη δια-
κριτότητά σας. Άλλωστε, µας χωρίζουν πάρα πολλά σε επίπεδο
στρατηγικής και οράµατος για το σοσιαλισµό και για τον κοινω-
νικό µετασχηµατισµό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και για το ΝΑΤΟ…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ωστόσο, όµως, οι ερ-

γαζόµενοι δεν µπορούν να περιµένουν πότε θα ωριµάσουν οι πο-
λιτικές δυνάµεις. Εδώ, λοιπόν, χρειάζεται ενότητα και αγώνας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει

τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας,
ο κ. Βρούτσης και µετά θα συνεχιστεί ο κατάλογος.

Ορίστε, κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για χάρη αυτής της ζωντανής,

της δηµοκρατικής συζήτησης που διεξάγεται για αυτό το πολύ
σηµαντικό νοµοσχέδιο στη Βουλή, ένα εύλογο ερώτηµα, διαδε-
χόµενος τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήταν
το εξής: Όλα αυτά τα οποία είπε περί της εργασίας και της προ-
στασίας της, περί βαρέων και ανθυγιεινών, περί ενίσχυσης πε-
ραιτέρω των εργασιακών σχέσεων, αµείλικτα προκύπτει ένα
ερώτηµα: Καλά, τεσσερισήµισι χρόνια γιατί δεν τα κάνατε; Τεσ-
σερισήµισι χρόνια είχατε την ευκαιρία, κυβερνώντας τον τόπο,
όλα αυτά για τα οποία καλείτε εµάς και µας εγκαλείτε ότι δεν τα
κάναµε, να τα κάνετε εσείς πράξη. 

Όµως, ας µπούµε στην ουσία των θεµάτων, γιατί οφείλω προ-
καταβολικά να αποκαταστήσω ιδεολογικά και αξιακά ένα ζήτηµα
το οποίο επαναλαµβάνει συνεχώς ο ΣΥΡΙΖΑ. Και δεν το επανα-
λαµβάνει τώρα συνολικά η Αριστερά στον τόπο µας, το επανα-
λαµβάνει διαχρονικά. 

Θέλω, λοιπόν, και οφείλω να πω µερικά πράγµατα τα οποία
αφορούν τη Νέα Δηµοκρατία, την πολιτική µας παράταξη, τη
δική µου πολιτική παράταξη και αυτών που είµαστε σε αυτή τη
Νέα Δηµοκρατία και την αισθανόµαστε από µικρά παιδιά και
έχουµε γαλουχηθεί µέσα στο αξιακό της σύστηµα, όπως κι εγώ
και ο Κωστής Χατζηδάκης και πάρα πολλοί εκ µέρους των Βου-
λευτών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πρώτα και κύρια για τη Νέα Δηµοκρατία στο επίκεντρο βρί-
σκεται ο εργαζόµενος και όχι οι επιχειρήσεις. Να το ξεκαθαρί-
σουµε αυτό. Δεν είµαστε το κόµµα της εργοδοσίας, όπως λέτε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Είµαστε το κόµµα που στο επίκεντρο έχει τον άνθρωπο και τον
εργαζόµενο. Η επιχειρηµατικότητα για εµάς, όµως, είναι το ερ-
γαλείο για να µπορέσουµε να διαµορφώσουµε πλούτο και να αυ-
ξήσουµε διαµέσου αυτού του πλούτου, το βιοτικό επίπεδο των
ανθρώπων. Αυτή είναι η ιδεολογική µας διαφορά. Εσείς αυτο-
προσδιορίζεστε µονοσήµαντα ως κόµµα των εργαζοµένων. Μια
καλή κουβέντα, όµως, για το πώς θα δηµιουργηθεί ο πλούτος -
ιδεολογικά το βάζω- δεν λέτε ποτέ. Διότι δεν µπορεί να υπάρξει
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του ανθρώπου ή του εργαζόµε-
νου, εάν δεν υπάρξει από την άλλη επιχειρηµατικότητα, µέσα
από την οποία θα προσελκύσουµε επενδύσεις για να τη διευρύ-
νουµε, για να την αυξήσουµε, θα της δώσουµε το περιθώριο να
αυξήσει τα κέρδη της, µέσα από τη φορολογία θα της πάρουµε
χρήµατα για να βελτιώσουµε τα βασικά δηµόσια αγαθά και να
δοθεί και η δυνατότητα η επιχείρηση να αυξήσει τον µισθό του
εργαζόµενου. Αυτόµατα γίνονται αυτά; Δηλαδή, ένα πρωί πατάς
το κουµπί και δίνεις τη δυνατότητα, νοµοθετείς, να αυξηθούν στο
τριπλάσιο οι µισθοί ή να αυξήσεις τα βασικά δηµόσια αγαθά;
Πώς θα γίνει αυτό χωρίς δηµόσιους πόρους;
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Άρα, εµείς ιδεολογικά, αξιακά πιστεύουµε στον άνθρωπο που
τον έχουµε στο επίκεντρο, στον εργαζόµενο και πιστεύουµε ότι
µέσα από την ιδιωτική πρωτοβουλία µπορούµε να διαµορφώ-
σουµε το περιβάλλον εκείνο για να κάνουµε καλύτερη τη θέση
του στην κοινωνία, στην οικονοµία και να αυξήσουµε το βιοτικό
του επίπεδο.

Δεύτερον, ποτέ δεν πιστεύαµε και δεν πιστεύουµε ότι ο αντα-
γωνισµός και η βελτίωση των κερδών των επιχειρήσεων θα έρθει
µέσα από µείωση µισθών και εξαθλιωµένους εργαζόµενους ή θα
στηριχθεί η ανάπτυξη σε αυτό. Αντίθετα, πιστεύαµε, πιστεύουµε
και θα πιστεύουµε -ιδεολογικά και αξιακά και πολιτικά το κάνουµε
πράξη- στη βελτίωση του εργαζόµενου µε ποιοτικές και καλά
αµειβόµενες θέσεις εργασίας. Μόνο έτσι µπορεί να συνυπάρξει
µε µία κανονική ανάπτυξη το πλαίσιο αυτό.

Και τρίτον -το οποίο οφείλω και αυτό να το αποκαταστήσω- πι-
στεύουµε στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Δεν διαταράχ-
θηκαν οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Οι συλλογικές
συµβάσεις εργασίας είναι καθαρά φιλελεύθερο µέτρο, διότι δια-
σφαλίζουν τον υγιή ανταγωνισµό σε µία οικονοµία και µέσα από
αυτόν τον υγιή ανταγωνισµό µπορούν οι επιχειρήσεις, χωρίς να
προσβλέπουν στο κέρδος διαµέσου της µείωσης του µισθού του
εργαζόµενου, να βελτιώσουν τις επιδόσεις τους διαµέσου της
βελτίωσης του προϊόντος που πουλάνε. Και έτσι γίνεται µια κα-
θαρή, υγιή, ανταγωνιστική διαδικασία όχι σε βάρος του εργαζό-
µενου. Οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας υπήρχαν και
υπάρχουν. Ο ν.1876/1990 παραµένει ακλόνητος. Αυτές είναι οι
βασικές ιδεολογικές και αξιακές θέσεις, οι οποίες για µας παρα-
µένουν αδιαπραγµάτευτες και συνεχίζουν να υπάρχουν σήµερα. 

Δεύτερη παρατήρηση, σηµαντική: Ακούγοντας τον ΣΥΡΙΖΑ σε
όλη αυτήν την κριτική που ασκεί, σχετικά µε την καταστροφολο-
γία που σήµερα ακούµε από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και από
όλη την Αντιπολίτευση για αυτό που έρχεται διαµέσου του νοµο-
σχεδίου σε όλα τα επίπεδα, ανεξαρτήτως ενός ή άλλου άρθρου,
στο σύνολό του -«θα αυξηθεί η ανεργία», «θα καταστραφούν οι
εργαζόµενοι», χίλιες δύο κριτικές προβλεπόµενες για το µέλλον-
απαντώ τα εξής: Η κριτική αυτή δεν είναι καινούργια, κύριοι συ-
νάδελφοι. Είναι µια κριτική που έρχεται από το παρελθόν κάθε
φορά που επιχειρούµε µε νοµοσχέδιο να εκσυγχρονίσουµε το
πλαίσιο της αγοράς εργασίας, όπως οφείλουµε, στη νέα κοινω-
νική και οικονοµική πραγµατικότητα. Η κριτική σας από το πα-
ρελθόν, που είναι η ίδια και η ίδια, έχει πέσει στο κενό. 

Δείτε τι λέγατε -τα θυµάµαι- για τον νόµο που είχα φέρει τον
Σεπτέµβριο του 2019, το σηµαντικό νόµο βάσει του οποίου κα-
ταργήσαµε τον περίφηµο βάσιµο λόγω απόλυσης, τις αντιδρά-
σεις που είχατε φέρει, που καλά καταργήσαµε, που ήταν µία
αρνητική θέση µέσα στο σύστηµα της Ευρώπης για την Ελλάδα:
«Θα αυξηθεί η ανεργία» κ.λπ.. Τίποτα από αυτά δεν έγινε. Η ανερ-
γία για την οποία συζητάµε, από το 17,3% σήµερα είναι στο
15,5%. Συνεχίζει να µειώνεται η ανεργία -και παρά την κρίση-
µέσα από τα σωστά µέτρα που πήρε η Κυβέρνηση του Κυριάκου
του Μητσοτάκη, µέσα από τα µέτρα που προστατέψαµε τις θέ-
σεις εργασίας. Το 2020 ήµασταν εµείς και η Ιταλία οι δύο χώρες
που µειώθηκε η ανεργία αυτήν την περίοδο. Και προστατέψαµε
θέσεις εργασίας, συνειδητοποιώντας την αναγκαιότητα της κοι-
νωνικής συνοχής υπέρ του εργαζόµενου. Αυτή ήταν η θέση µας. 

Δεύτερο θέµα: Ζήτηµα το οποίο αφορά την αδήλωτη εργασία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να φωτίσω µια πτυχή η οποία
έχει µία αξία ιδιαίτερη, γιατί έρχεται διαµέσου του νοµοσχεδίου
του Κωστή Χατζηδάκη και της Κυβέρνησης συνολικά, µε την «ΕΡ-
ΓΑΝΗ ΙΙ», να προεκτείνω λίγο για αυτό το οποίο έρχεται µε την
«ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» και ίσως δεν είναι ευρέως γνωστό.

Πώς νικήσαµε την πιο καταχρηστική, απαράδεκτη συµπερι-
φορά των επιχειρήσεων -όχι όλων, αυτών που συνειδητά λειτουρ-
γούν καταχρηστικά, γιατί δεν είναι όλες οι επιχειρήσεις το ίδιο-
το 2013 µε το 40,73% αδήλωτη εργασία; Ως Υπουργός Εργασίας
το είδα τότε, µε δύο µέτρα. 

Πρώτον, το 10.500, το οποίο δεν στηρίχτηκε, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, από εσάς. Ήσασταν απέναντι στο πιο σκληρό µέτρο που
υπήρξε ποτέ στο Εργατικό Δίκαιο της χώρας, 10.500 ανά αδή-
λωτο εργαζόµενο. 

Και δεύτερον, η «ΕΡΓΑΝΗ Ι», η οποία θωράκισε πλήρως το

ΣΕΠΕ για να µπορεί να βλέπει προσλήψεις, απολύσεις και πρώτη
φορά λοιπόν είχαν στα χέρια τους εργαλεία οι εργαζόµενοι του
ΣΕΠΕ.

Πόσο είναι σήµερα η αδήλωτη εργασία; Κάτω από το 4%. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει, κύριε Γκιουλέκα, ότι η Ελλάδα σε αυτήν
την καταχρηστική αθλιότητα των επιχειρήσεων, αυτών των λίγων,
νίκησε. Νίκησε η Κυβέρνηση συνολικά διαχρονικά -και ο ΣΥΡΙΖΑ
το κράτησε και µπράβο και έτσι έπρεπε να γίνει και αυτή είναι η
συνέχεια του κράτους- την αδήλωτη εργασία. Σήµερα η αδήλωτη
εργασία σχεδόν πλησιάζει το µηδέν, γιατί φοβούνται το 10.500.

Και θα σας εξοµολογηθώ και κάτι, όπως και ο Κωστής έκανε
τις προσωπικές του αναφορές. Όταν έφερα αυτό το µέτρο θο-
ρυβήθηκε και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ τότε οι Βουλευ-
τές που ήταν συµπολίτευση, βρέθηκα απέναντι σε ένα κύµα
αντίδρασης. Το 10.500 ήταν πολύ σκληρό µέτρο. Και έδωσα εν-
τολή στα κλιµάκια του ΣΕΠΕ να πάνε στην περιοχή µου στις Κυ-
κλάδες για να δώσω πρώτος το παράδειγµα ότι ως Υπουργός
δεν δειλιάζω το πολιτικό κόστος. Τότε είχα πει προς τον Γενικό
Γραµµατέα του ΣΕΠΕ: «Πηγαίνετε στις Κυκλάδες», γιατί όφειλα
ως Υπουργός να δώσω πρώτος το παράδειγµα. Η κριτική στο
πρόσωπό µου ήταν αµείλικτη για τα πρόστιµα που έπεσαν στις
Κυκλάδες. 

Βλέπετε, όµως, ότι αυτό τελικά δικαιώνεται, διότι και Βουλευ-
τής επανεκλέχθηκα το 2015, ήταν πολύ δύσκολη διαδικασία και
περισσότερες ψήφους πήρα και από ανθρώπους οι οποίοι είχαν
τιµωρηθεί µε το πρόστιµο αυτό. Και σήµερα το πρόστιµο αυτό
σε όλη την επικράτεια είναι ο φόβος και ο τρόµος των καταχρα-
στών επιχειρήσεων και επιχειρηµατιών και έχουµε µηδενίσει την
αδήλωτη εργασία. 

Τι γεννήθηκε, όµως; Γεννήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ η υποδηλωµένη ερ-
γασία, δηλαδή η εργοδοτική καταχρηστική συµπεριφορά βρήκε
νέο τοπίο, απλήρωτες υπερωρίες. Αυτή είναι η ονοµαζόµενη υπο-
δηλωµένη εργασία. Αυτό δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε τους
ελεγκτές του ΣΕΠΕ. Είναι αδύνατον. Και έναν ελεγκτή του ΣΕΠΕ
να βάζαµε έξω από κάθε επιχείρηση, που δεν είναι δυνατόν, δεν
θα µπορούσε να γίνει.

Έρχεται λοιπόν η πολιτεία, η Ελλάδα, κυρία Ξενογιαννακοπού-
λου, που το ξέρετε πλέον, να εφαρµόσει αυτό που εισάγεται σή-
µερα σε αυτό το νοµοσχέδιο, που συµφωνώ ότι είναι
επανάσταση, την «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ», το ψηφιακό ωράριο. Το ψηφιακό
ωράριο δεν ταυτίζεται µε αυτό που είχε προτείνει η ΓΣΕΕ το 2011
την κάρτα εργασίας. Η κάρτα εργασίας, που είναι σωστό µέτρο,
θα εφαρµοστεί και ήδη εφαρµόζεται σε κάποιες περιοχές της
αγοράς εργασίας των επιχειρήσεων και θα διευρυνθεί. Η δια-
φορά µε την «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» και το ψηφιακό ωράριο είναι ότι το κον-
τρόλ δεν θα αποτυπώνεται στα ψηφιακά συστήµατα, τα
πληροφοριακά συστήµατα της επιχείρησης, στο Υπουργείο Ερ-
γασίας. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ο ελεγκτής του ΣΕΠΕ µε ένα
εξειδικευµένο πολύ σύγχρονο laptop θα µπορεί να παρακολουθεί
σε πραγµατικό χρόνο, σε ζωντανό χρόνο τον εργαζόµενο και
πόση ώρα δουλεύει. Καταλαβαίνετε ότι είµαστε πολύ µπροστά
από όλη την Ευρώπη; Αυτό το µέτρο θα νικήσει την υποδηλω-
µένη εργασία, θα βοηθήσει τον ισότιµο ανταγωνισµό µεταξύ των
υγιών επιχειρήσεων και θα βάλει στην άκρη τους κατεργαραίους.

Και το πρόστιµο που φέρνει ο Κωστής Χατζηδάκης είναι αυτό
που αξίζει σ’ αυτόν ο όποιος δεν θα µπει στην κάρτα εργασίας.
Είναι ισότιµο µε το 10.500 του αδήλωτου, γιατί είναι αδήλωτος
και στην υπερωρία και θα νικήσουµε και την υποδηλωµένη εργα-
σία. 

Η χρηµατοδότησή του από το Ταµείο Ανάκαµψης σηµατοδοτεί
και κάτι ακόµα. Το 2013 στο Υπουργείο Εργασίας µε την κοινω-
νική ασφάλιση καθιερώσαµε την µηνιαία ηλεκτρονική αναλυτική
περιοδική δήλωση εργασίας, την ονοµαζόµενη ΑΠΔ για και να
παίρνουµε τις εισφορές από το µισθό των εργαζοµένων. Αυτό
ήταν κάτι πολύ σηµαντικό, ήταν ένα πολύ σηµαντικό βήµα. 

Τι παρατηρήθηκε, όµως; Παρατηρείται πλέον διαµέσου της
«ΕΡΓΑΝΗ» ότι ο χρόνος εργασίας -ακούστε το αυτό- που αποτυ-
πώνεται στην «ΕΡΓΑΝΗ» είναι µεγαλύτερος από τον χρόνο που
δηλώνεται στις αναλυτικές περιοδικές δηλώσεις. Η προοπτική,
λοιπόν, είναι να καταργηθεί η αναλυτική περιοδική δήλωση εν
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ευθέτω χρόνω -αυτό θέλει χρόνο και ετοιµασία στα πληροφο-
ριακά συστήµατα- και η ΑΠΔ να είναι η «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» που θα απο-
τυπώνει τον πραγµατικό χρόνο των εργαζοµένων, θα παίρνουµε
και τα πραγµατικά ασφάλιστρα για τους εργαζόµενους. Επανά-
σταση και αυτό! Αυτό θέλει, όµως, προετοιµασία. Το Υπουργείο
Εργασίας και ο Κωστής ο Χατζηδάκης, το έχουµε συζητήσει, θα
το ετοιµάσει µεθοδικά. Σε κάποιους µεταγενέστερους χρόνους
θα γίνει πράξη και αυτό. Άρα, πραγµατικά η Ελλάδα πρωταγωνι-
στεί και πρωτοπορεί στα θέµατα της αγοράς εργασίας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι.

Κριτική για το ΣΕΠΕ. Όλο αυτό το διάστηµα άκουγα για τον κ.
Ηλιόπουλο ότι το ΣΕΠΕ επί ΣΥΡΙΖΑ λειτουργούσε καλύτερα και
είχε περισσότερα πρόστιµα. Πέστε την αλήθεια. Εγώ προσπαθώ
πάντα καλοπροαίρετα να τοποθετούµαι µε αξιοπρέπεια και εντι-
µότητα και µε αλήθειες από αυτό το Βήµα. Πράγµατι ο ΣΥΡΙΖΑ
προσπάθησε δια µέσου των ελεγκτών του ΣΕΠΕ να αντιµετωπί-
σει παραβατικές συµπεριφορές. Δεν έκανε, όµως, κάτι καινούρ-
γιο. Το αυτονόητο έκανε µέσα στη λειτουργία που έχει ως
Υπουργός Εργασίας ο Γενικός Γραµµατέας του ΣΕΠΕ µε τα ερ-
γαλεία που του δώσαµε το 10.500, την «ΕΡΓΑΝΗ Ι» και πράγµατι
αυτή η δουλειά είχε ένα αποτέλεσµα. 

Η ίδια δουλειά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, και απευθύνοµαι στην
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ που ασκεί κριτική, συνεχίστηκε και τα δύο
χρόνια που ήµουν Υπουργός και τώρα επί του Κωστή Χατζηδάκη.
Δεν δόθηκε ποτέ εντολή µην κάνετε ελέγχους στους ελεγκτές
του ΣΕΠΕ από κανέναν ούτε από το ΣΥΡΙΖΑ για να είµαι ειλικρι-
νής -το ξέρετε και εσείς, γιατί θα είχατε κάνει επανάσταση- ούτε
από εµάς. 

Η δουλειά του ΣΕΠΕ είναι συγκεκριµένη και κρίνεται το ΣΕΠΕ
από την ανεξαρτησία του, που παραµένει ανεξάρτητο όλα αυτά
τα χρόνια και από τα εργαλεία που του δίνουµε. Ανεξάρτητα από
τη νέα οργανωτική δοµή που θα πάρει µέσα από την ανεξάρτητη
αρχή το πιο σηµαντικό για το ΣΕΠΕ είναι ότι θα έχει στα χέρια
του για πρώτη φορά εργαλεία σύγχρονα, όπως είναι το «ΕΡΓΑΝΗ
ΙΙ» που θα αλλάξει το πλαίσιο ελέγχων στην αγορά εργασίας και
αυτό θα κρίνει την αποτελεσµατικότητα του ΣΕΠΕ απέναντι στις
καταχρηστικές συµπεριφορές. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των προστίµων για το οποίο ασκή-
σατε κριτική και ακούω για ένα πρόστιµο που βάλατε σε τράπε-
ζες και τα υπόλοιπα. Πράγµατι να σας πω ότι στο τέλος του 2020
κάλεσα τους επιθεωρητές του ΣΕΠΕ και δηµιούργησα µία επι-
τροπή και ζήτησα από την επιτροπή µετά από πάνω από δεκα-
πέντε χρόνια να φτιάξει ένα νέο πλαίσιο κυρώσεων και ποινών
ενιαίο, διότι υπήρχε η καταχρηστική λειτουργία µέσα από την
επιβολή προστίµων άλλος επιθεωρητής να βάζει από 1.000 και
άλλος για την ίδια παράβαση 10.000. Αυτό δεν ήταν ούτε φυσιο-
λογικό ούτε λογικό. Το ξέρετε, κύριε Σκουρλέτη, αυτό και κυρία
Ξενογιαννακοπούλου. Υπήρχαν µεταξύ τους πρόστιµα, τα οποία
το ένα αναιρούσε το άλλο και µπορούσε ένας επιθεωρητής να
βουλιάξει µια επιχείρηση και ένας άλλος να την σώσει µέσα από
τη διαδικασία των προστίµων. Αυτά δεν επιτρέπονται. 

Έτσι, λοιπόν, µετά από τέσσερις µήνες η Επιτροπή του ΣΕΠΕ
των ελεγκτών µου έφερε ένα πόρισµα, το οποίο πλέον είναι ένα
εγχειρίδιο, το νέο πλαίσιο ποινών και κυρώσεων του ΣΕΠΕ. Αυτό
το έχει κάθε επιχείρηση. Καθαροί κανόνες! Κάθε επιχείρηση γνω-
ρίζει ότι τη στιγµή που θα πατήσει το πόδι του ο ελεγκτής του
ΣΕΠΕ εάν πέσει σε παράβαση, θα πληρώσει. Όχι αυθαίρετα
πράγµατα, όχι κάτω από το τραπέζι συναλλαγές, όχι υπονοού-
µενα. Καθαροί κανόνες για όλους. Και αυτό το πλαίσιο κυρώ-
σεων και ποινών είναι µία πλέον νέα πραγµατικότητα για το
ΣΕΠΕ, αλλά και για τις επιχειρήσεις. Καθαροί κανόνες!

Μπαίνω τώρα στα υπόλοιπα θέµατα του νοµοσχεδίου. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο
το οποίο έχει κοινωνικό, αναπτυξιακό πρόσηµο. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο του οποίου η εφαρµογή του στην πράξη δεν θα φέρει την
καταστροφή, την οποία περιγράφετε. Αντίθετα θα συµβάλει µε
την κοινωνική διάσταση που έχει και για τα ζητήµατα που αφο-
ρούν την προσβολή ή τη βία στον χώρο εργασίας που δεν
υπήρχε και υιοθετούµε την ευρωπαϊκή οδηγία από τις πρώτες
χώρες ή το ζήτηµα το οποίο αφορά την υγεία και ασφάλεια των
εργαζοµένων που υιοθετούµε την ευρωπαϊκή οδηγία ή το ζήτηµα

που αφορά την εναρµόνιση της οικογενειακής και επαγγελµατι-
κής ζωής. 

Ειπώθηκαν πολλά για τις δεκατέσσερις µέρες άδεια. Θετικό
είναι για τους άντρες. Να φωτίσω µόνο µία πολύ σηµαντική ανα-
πτυξιακή πλευρά που δεν ανέδειξε Υπουργός. Από τις έρευνες
που έχουν διεξαχθεί έχει αποδειχθεί ότι υστερούµε στην αναπτυ-
ξιακή διαδικασία στο ότι οι γυναίκες δεν είναι το ίδιο ελκυστικές
στην αγορά εργασίας και αυτό χτυπάει αρνητικά στην αναπτυ-
ξιακή διαδικασία του τόπου. Είµαστε από τις χώρες της Ευρώπης
που έχουµε τη µεγαλύτερη αρνητική συµπεριφορά σε αυτό.

Τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Κάνει µία διπλά θετική κίνηση. Η
πρώτη είναι να δώσει στους άντρες το δικαίωµα της πατρότητας
µέσα από τις άδειες που τους δίνει. Την ίδια, όµως, στιγµή µέσα
από αυτήν την άδεια που δίνει στους άντρες φέρνει µία ίση αντι-
µετώπιση από τις επιχειρήσεις απέναντι στις γυναίκες και τους
άντρες µε αποτέλεσµα η εφαρµογή αυτού του νόµου και του
συγκεκριµένου άρθρου να δώσει τη δυνατότητα στις επιχειρή-
σεις να έχουν τα ίδια κίνητρα να προσλάβουν άντρα και γυναίκα.

Τι σηµαίνει αυτό; Ότι θα υπάρξει αύξηση της συµµετοχής των
γυναικών στην αγορά εργασίας και αυτό θα βοηθήσει στην ανά-
πτυξη του τόπου περισσότερο. Αυτή είναι η δεύτερη οπτική που
µπορεί να δει κάποιος κάτω από αυτήν τη συγκεκριµένη διάταξη,
που είναι πολύ θετική για την αγορά εργασίας, τις γυναίκες και
την οικονοµία του τόπου µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλοι πλέον πρέπει να
καταλάβουµε ότι τα πράγµατα στην Ελλάδα έχουν πάρει µία νέα
τροπή. Έχουµε φύγει από τους δηµοσιονοµικούς αναγκαστικούς
περιορισµούς που προσαρµοστήκαµε ως χώρα σε ένα δύσκολο
περιβάλλον. Μπήκαµε σε ένα περιβάλλον έκτακτο πανδηµίας, σε
ένα αχαρτογράφητο πέλαγος το οποίο δεν είχε υπολογίσει και
δεν είχε εκτιµήσει κανείς. Τα καταφέραµε και βγαίνουµε από το
αυτό τούνελ το δύσκολο. Και τώρα έχουµε µπροστά µας να αν-
τιµετωπίσουµε µία νέα πραγµατικότητα σε ένα παγκόσµιο γίγνε-
σθαι το οποίο αλλάζει, σε µία οικονοµία παγκόσµια και σε µία
κοινωνία που µεταβάλλεται, σε νέα επαγγέλµατα τα οποία δηµι-
ουργούνται. Πρέπει να προσαρµοστούµε. Η προσαρµογή είναι
το κλειδί και η απάντηση στο αύριο. Χωρίς προσαρµογή στις νέες
τεχνολογίες είµαστε καταδικασµένοι να µείνουµε αγκυλωµένοι,
αδρανείς σε ένα περιβάλλον του χθες το οποίο θα είναι εις
βάρος και της κοινωνίας, και των εργαζοµένων, και των ανέργων.

Αυτές οι προκλήσεις είναι για εµάς αυτές που ως Κυβέρνηση
αποτελούν την πυξίδα για τις πολιτικές µας αποφάσεις που παίρ-
νουµε. Να είστε σίγουροι ότι οι πολιτικές µας αποφάσεις κινούν-
ται ακριβώς στον δρόµο των προκλήσεων που έρχονται από το
µέλλον, ένα µέλλον το οποίο το βλέπουµε πλέον καθηµερινά δια
µέσου της ψηφιακής τεχνολογίας η οποία αλλάζει τα πάντα γύρω
µας. Αλλάζει αυτά τα στερεότυπα τα οποία ξέρουµε για αιώνες
στον κόσµο, αλλάζουν όλα µέσα σε λίγα δευτερόλεπτα. 

Η ελληνική αυτή Κυβέρνηση είναι σύγχρονη, ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης σύγχρονος πολιτικός, γενναίος, θαρραλέος, όπως πι-
στεύω και οι περισσότεροι από εµάς, αν αφήσουµε έξω τις
κοµµατικές σκοπιµότητες. Οφείλουµε ως πολιτικοί καθοδηγητές
και δηµιουργοί των πολιτικών στη χώρα µας, που εµείς χαράσ-
σουµε τη νοµοθεσία, το µέλλον του τόπου, να έχουµε την απα-
ραίτητη γενναιότητα και θάρρος να ανοίξουµε τους δρόµους όχι
για εµάς πλέον, αλλά για τις επόµενες γενιές που έρχονται µετά
από εµάς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Νοµίζω οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και της Νέας Δηµο-

κρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορούν να έχουν παράπονο από το
Προεδρείο.

Οι πέντε επόµενοι οµιλητές είναι ο κ. Γκιόκας, ο κ. Οικονόµου,
ο κ. Δρίτσας, ο κ. Λιούπης και ο κ. Καλαµατιανός. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γκιόκας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση και ο Υπουργός Εργασίας µε τους γνωστούς µο-

νολόγους τους στα κανάλια εδώ και πάνω από έναν µήνα προ-
σπάθησαν να µας πείσουν, να πείσουν τους εργαζόµενους για
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το πόσο ωφέληµα είναι για αυτούς η διευθέτηση του εργάσιµου
χρόνου, οι απλήρωτες υπερωρίες, η κατάργηση της Κυριακάτι-
κης αργίας, το χτύπηµα των συνδικαλιστικών δικαιωµάτων. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Φάγατε τα µούτρα σας, διασυρθή-
κατε. Οι εργαζόµενοι σας απάντησαν µε την πιο επιτυχηµένη και
πιο µαζική απεργία των τελευταίων ετών και θα σας απαντήσουν
και αύριο µε νέα απεργιακή µάχη παρά την προσπάθεια που κά-
νετε να βρωµίσετε τον αγώνα των εργαζοµένων µε προβοκά-
τσιες, φτάνοντας σε τέτοιο σηµείο θράσους να εµπλέξετε τους
µαθητές των πανελληνίων και το ευαίσθητο θέµα των εξετάσεων
όταν ήσασταν εσείς που εδώ και έναν χρόνο ταλαιπωρείτε αυ-
τούς τους µαθητές µε την τηλεκπαίδευση, µε τα µπρος-πίσω, µε
τις µάσκες αερόστατα, µε τα τάµπλετ που ακόµα δεν έχουν φτά-
σει στους µαθητές, µε, µε, µε. Εσείς ήσασταν που βασανίζατε
εδώ και έναν χρόνο τους µαθητές και τους γονείς τους. 

Και αφού διασυρθήκατε -και το ξέρετε πολύ καλά από τις µε-
τρήσεις που και εσείς παραγγέλνετε για την αποδοχή του νοµο-
σχεδίου- αφού διασυρθήκατε µε τις ελιές, που θα µαζεύουν οι
εργαζόµενοι, µε αυτό που έλεγε Βουλευτής σας εδώ, για τον
ασθενή που θα δουλεύει παραπάνω για να πάρει δυο-τρεις µέρες
ρεπό για να πάει να γιατρευτεί, λες και δεν υπάρχουν αναρρωτι-
κές άδειες -εκτός αν θέλετε να τις καταργήσετε και αυτές- µε
τους φοιτητές εργαζόµενους, που τους διαγράφετε µε βάση το
ν+2, αφού διασυρθήκατε µε όλα αυτά τα επιχειρήµατα τώρα κα-
ταφεύγετε σε επιχειρήµατα απελπισίας και συκοφαντίας και επι-
κεντρώνεστε σε ορισµένα µεµονωµένα άρθρα του νοµοσχεδίου
για να κρύψετε τον συνολικό βαθιά αντεργατικό χαρακτήρα του.

Ακόµη όµως και αυτά τα άρθρα που επικαλείστε ως θετικά είτε
είναι κάποιες διακηρύξεις κενές περιεχοµένου είτε υποκρύπτουν
νέες αντεργατικές ρυθµίσεις. Ας δούµε ορισµένα που αυτά που
έχετε κάνει καραµέλα και ο Υπουργός λίγο πριν.

Ψηφιακή κάρτα. Εµείς από την πρώτη στιγµή κάναµε κριτική
εποµένως ότι αυτό θα υπερψηφιστεί και από τους τριακόσους
αφήστε τα. Τι λέτε για την ψηφιακή κάρτα; Θα δείχνει, λέει, πόσο
δουλεύει ο εργαζόµενος και θα αντιµετωπίζει τη µαύρη εργασία.
Λέτε ψέµατα! Άλλος είναι ο πραγµατικός στόχος της ψηφιακής
κάρτας και γι’ αυτόν τον λόγο χρηµατοδοτείται αδρά από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Δεν σας έπιασε ο πόνος για τη µαύρη και αδή-
λωτη εργασία, την οποία άλλωστε νοµιµοποιείτε µε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο. 

Η ψηφιακή κάρτα είναι ο προάγγελος για την εφαρµογή του
ενεργού και ανενεργού εργάσιµου χρόνου, για να καταγράφεται
ο χρόνος που ο εργαζόµενος θα είναι σε εργασιακή ετοιµότητα,
όπως λέτε, και δεν θα πληρώνεται γιατί δεν θα εργάζεται, για να
καταγράφεται ακόµη και ο χρόνος που θα πηγαίνει στην τουα-
λέτα και άρα δεν θα πρέπει να υπολογίζεται ως χρόνος εργασίας.
Αυτός είναι ο στόχος της ψηφιακής κάρτας που όλοι σας, και η
Κυβέρνηση και τα άλλα κόµµατα, σπεύσατε να υιοθετήσετε ως
µέτρο διαφάνειας.

Παρακάτω, µιλάτε για το δικαίωµα αποσύνδεσης του τηλερ-
γαζόµενου και το εµφανίζετε ως µεγάλη κατάκτηση. Αντιλαµβά-
νεστε τι λέτε; Η αποσύνδεση του τηλεργαζόµενου είναι τόσο
αυτονόητη όσο είναι για έναν απλό εργαζόµενο να σταµατήσει
να εργάζεται και να φεύγει από τον χώρο δουλειάς όταν τελει-
ώνει το ωράριό του και να απαγορεύεται ο εργοδότης να απα-
σχολεί εργαζόµενους εκτός ωραρίου. Και αυτό το αυτονόητο
εσείς το βαφτίζετε δικαίωµα. Γιατί; Διότι αν ένας τηλεργαζόµενος
υποκύπτει στην εργοδοτική πίεση, ο εργοδότης δεν θα έχει καµ-
µία συνέπεια. Και τι θα επικαλείται; Ότι ο εργαζόµενος δεν
άσκησε το δικαίωµά του στην αποσύνδεση. Να, λοιπόν, που οδη-
γούν αυτά τα καινοτόµα, και τα σύγχρονα, και τα φύκια που που-
λάτε εδώ για µεταξωτές κορδέλες.

Καλά για τις άδειες πατρότητας δεν αναφερόµαστε καν. Όταν
έχεις επιβάλλει δεκάωρη και δωδεκάωρη εργασία, όταν καταρ-
γείς την Κυριακάτικη αργία για εβδοµάδες, για µήνες, το να δί-
νεις δεκατέσσερις ηµέρες δουλειάς είναι αυτό που είπα πριν,
δηλαδή πουλάτε φύκια για µεταξωτές κορδέλες. 

Φτάσατε στο σηµείο, δύο φορές ο Υπουργός, µία χθες και µία
σήµερα, να λέτε ψέµατα και να συκοφαντείτε ότι δήθεν σήµερα
οι συνδικαλιστές προστατεύονται υπέρµετρα και έχουν ασυλία
και δεν µπορούν να απολυθούν ακόµα και αν προβούν σε σε-

ξουαλική παρενόχληση. Είναι ψέµα, αθλιότητα, ξετσιπωσιά και
για τους συνειρµούς που προσπαθείτε να καλλιεργήσετε! 

Δεν γνωρίζετε τη νοµολογία των δικαστηρίων για τέτοιες πε-
ριπτώσεις; Δεν τη γνωρίζετε και λέτε κοτσάνες εδώ µέσα δήθεν
για ασυλία των συνδικαλιστών; Αλλά ακόµη και αν δεχθούµε ότι
υπήρχε τέτοιο ζήτηµα, για ποιον λόγο δεν προσθέτετε στο νοµο-
σχέδιο ότι σε περίπτωση ποινικής καταδίκης για µια σειρά αδι-
κήµατα θα υπάρχει λόγος απόλυσης και βάζετε τον «σπουδαίο
λόγο»; Άλλος λοιπόν είναι ο στόχος. Είναι να στοχοποιήσετε,
είναι να ποινικοποιήσετε και να διώκετε πρωτοπόρους εργαζό-
µενους συνδικαλιστές. 

Σε ένα πράγµα βεβαίως θα συµφωνήσουµε µαζί σας: Ότι
όντως αυτές είναι πρακτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βέλτιστες
για το κεφάλαιο. Είναι οι κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για τη διευθέτηση του εργάσιµου χρόνου και όχι µόνο, που εδώ
και χρόνια εφαρµόζονται, υλοποιούνται βήµα-βήµα στα κράτη-
µέλη. 

Ήταν τεράστια η συµβολή όλα αυτά τα χρόνια µε τους αγώνες
που έγιναν του ταξικού συνδικαλιστικού κινήµατος, του ΚΚΕ που
αυτά τα µέτρα εµποδίστηκαν και καθυστέρησαν. Σήµερα αυτά
τα µέτρα γίνονται τα προαπαιτούµενα για την ένταξη της Ελλά-
δας στο Ταµείο Ανάκαµψης, το νέο υπερµνηµόνιο των λαών της
Ευρώπης, όπου την κάθε αποταµίευση που θα πηγαίνει στους
οµίλους της πράσινης και ψηφιακής οικονοµίας θα καλούνται να
την πληρώνουν πάρα πολύ ακριβά οι εργαζόµενοι µε νέες απώ-
λειες δικαιωµάτων.

Να, λοιπόν, γιατί κανένα κόµµα, καµµία κυβέρνηση που ορκί-
ζεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που αποδέχεται το Ταµείο Ανά-
καµψης, που πίνει νερό στο όνοµα της ανταγωνιστικότητας και
της καπιταλιστικής ανάκαµψης ούτε θέλει ούτε µπορεί ούτε πρό-
κειται να αντιπαρατεθεί σε αυτούς τους νόµους. Και εδώ υπάρχει
η εµπειρία και της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, της πρόσφατης δια-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ που όχι µόνο δεν κατήργησε τους µνηµο-
νιακούς νόµους, αλλά και για τη διευθέτηση και για την απεργία
και για την κυριακάτικη αργία τι έκανε; 

Βάλατε τριάντα δυο Κυριακές στο εµπόριο, κύριε Σκουρλέτη.
Εννιά µήνες τον χρόνο βάλατε κυριακάτικη δουλειά για τους ερ-
γαζόµενους και τις εργαζόµενες εµποροϋπάλληλους. Αυτά, λοι-
πόν, κάνατε. Αυτά έκαναν οι προοδευτικές δήθεν διακυβερνήσεις
και έρχεστε τώρα και µιλάτε για το 751, για τους µνηµονιακούς
νόµους. Πεντακόσια τριάντα σωµατεία, η µεγαλύτερη συσπεί-
ρωση σωµατείων και µε συνδικαλιστές προερχόµενοι από τον
ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσαν πρόταση νόµου για να καταργηθούν, µετά την
τυπική έξοδο από τα µνηµόνια. Πού ήσασταν; Πού ήταν η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ τότε; Να σας πω πού ήταν. Μείωνε τη φορολογία
στα κέρδη και στα µερίσµατα των µετοχών από το 15% στο 10%.
Αυτά κάνατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Γκιόκα, πρέπει να
ολοκληρώσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό, λοιπόν, που χρειάζεται σήµερα δεν είναι απλά ένα κί-

νηµα που θα καθυστερεί και θα εµποδίζει µέτρα, αλλά ένα κίνηµα
που θα περνά στην αντεπίθεση, στηριγµένο στην οργάνωση των
εργαζοµένων, στη κοινωνική συµµαχία µε τα άλλα λαϊκά στρώ-
µατα και βάζοντας µπροστά τις σύγχρονες ανάγκες που µπο-
ρούν να ικανοποιηθούν µε βάση τη αλµατώδη ανάπτυξη της
τεχνολογίας, της επιστήµης, της παραγωγικότητας της εργα-
σίας, δυνατότητες σήµερα, όµως, που είναι στα χέρια µιας χού-
φτας παρασίτων. Χρειάζεται µια νέα κοινωνική οργάνωση που θα
απελευθερώσει αυτές τις δυνατότητες και αυτή η νέα κοινωνική
οργάνωση είναι µόνο σοσιαλισµός. Αυτό είναι πραγµατικά το µο-
ναδικό προοδευτικό και σύγχρονο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Οικονόµου από τη
Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και ακολουθεί ο κ. Δρίτσας. 

Παρακαλώ πρέπει να γίνει µια προσπάθεια να κρατάµε τον
χρόνο, γιατί δεν βρισκόµαστε ούτε στη µέση του καταλόγου των
οµιλητών. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η µητέρα των

µαχών δεν πάει καλά. Δεν πάει καλά γιατί πραγµατικά το τσου-
νάµι των αντιδράσεων και η προσπάθεια να δηµιουργηθεί πολι-
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τικό ζήτηµα από τη µεριά της Αντιπολίτευσης δεν βρήκε ακροα-
τήριο. Ο πολεµικός λόγος στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων
την περασµένη εβδοµάδα -στην οποία έχω την τιµή να προ-
εδρεύω, αλλά δεν µπορώ να σχολιάσω και τώρα µου δίνεται το
φιλόξενο Βήµα για να πω και εγώ τον λόγο µου- και ο σηµερινός
πολεµικός λόγος, δηλαδή των συνεδριάσεων στην Ολοµέλεια,
δεν βοηθάει και δεν δίνει το κατάλληλο έδαφος για να γιγαντω-
θούν οι αντιδράσεις.

Η απεργία µε πενιχρά αποτελέσµατα. Οι εκδηλώσεις ελάχι-
στες. Η συζήτηση που γίνεται από µεριάς βάσης εργαζοµένων
δεν έχουν καµµία αντανάκλαση σε αυτά που ακούµε σήµερα
εδώ. Γιατί; Γιατί πραγµατικά οι εργαζόµενοι βρίσκονται σε ένα
τελείως διαφορετικό κόσµο από ό,τι βρίσκονται οι κοµµατικές και
οι συνδικαλιστικές ηγεσίες. Οι συνδικαλιστικές ηγεσίες αυτή τη
στιγµή εκφέρουν έναν κοµµατικό λόγο. Είναι τα µακριά χέρια των
κοµµάτων εδώ, τα οποία προσπαθούν να δηµιουργήσουν το µεί-
ζον ζήτηµα –υποτίθεται- για την Κυβέρνηση. Αυτός ο κοµµατικός
λόγος πιστεύτε πραγµατικά, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολι-
τεύσεως, ότι ενδιαφέρει καθόλου τον µέσο εργαζόµενο, τον άν-
θρωπο της εργασίας, αυτούς οι οποίοι δίνουν τον καθηµερινό
αγώνα για τον βιοπορισµό; 

Έχει αντανάκλαση αυτή η συζήτηση που κάνετε σήµερα εδώ
µε αυτά που πιστεύει ο καθένας; Γιατί αν πραγµατικά είχε αντα-
νάκλαση, να είστε σίγουροι ότι θα είχε θορυβηθεί η µεγάλη πλει-
οψηφία των εργαζοµένων. Τους αφήνει παγερά αδιάφορους ο
λόγος σας, ένας λόγος κοµµατικός, αγωνίας και προσπάθειας
να διασκεδαστούν εντυπώσεις από δύο καταθλιπτικά χρόνια,
όπως καταγράφονται στις δηµοσκοπήσεις µιας πολιτικής ηγε-
σίας του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία αυτή τη στιγµή βλέπει µε απόγνωση να
µειώνονται τα ποσοστά αντί να αυξάνονται, ο λόγος της να µην
έχει απήχηση και να προσπαθεί να στήσει πραγµατικά τις µητέ-
ρες των µαχών, οι οποίες θα δώσουν λίγο οξυγόνο. 

Δεν γίνεται έτσι το οξυγόνο. Το πολιτικό οξυγόνο θέλει ιδέες.
Το πολιτικό οξυγόνο θέλει οράµατα, θέλει προοπτική, θέλει να
δίνει λύσεις πραγµατικές στον εργαζόµενο. Και πραγµατικά ένας
λόγος που έχει µείνει στο 1980, µόνο αυτός, δεν είναι ικανός
αυτός ο λόγος να µπορεί να αναζωπυρώσει το κίνηµα το συνδι-
καλιστικό, το κοινωνικό ή όπως θέλετε να το πείτε. 

Άρα, λοιπόν, εδώ βλέπουµε τις ηγεσίες τις κοµµατικές να δί-
νουν τις εντολές τους, οι συνδικαλιστικές ηγεσίες να προσπα-
θούν να τις υλοποιήσουν, αλλά να µην ανταποκρίνεται από κάτω
–να το πω έτσι λαϊκά- το πόπολο.

Όχι, δεν ανταποκρίνεται γιατί πιστεύουν αφελώς οι κοµµατικές
ηγεσίες πως όταν θα γίνεται η συζήτηση –ας πούµε- για την ηλε-
κτρονική κάρτα εργασίας ότι απευθύνονται σε ψηφιακά αγράµ-
µατους εργαζόµενους και άρα δεν θα καταλάβει κανένας τίποτα
και µέσα σε ένα περιβάλλον και λόγο σύγχυσης και θολούρας
θα µπορέσουν να περάσουν µια γραµµή γι’ αυτά τα οποία αυτές
οι ηγεσίες έχουν φτιάξει το αφήγηµά τους. 

Κι όµως, ο µέσος εργαζόµενος αντιλαµβάνεται ότι η ψηφιακή
κάρτα θα δώσει µία πολύ σοβαρή απάντηση σε αυτό το οποίο
σήµερα όλοι λέµε: Υπάρχει µαύρη και υποδηλωµένη εργασία.
Υπάρχει η απλήρωτη εργασία, η υπερωρία η οποία δεν πληρώ-
νεται και η µόνη µέθοδος που µπορείς να την πιάσεις δεν είναι
ένα ΣΕΠΕ, το οποίο το ακούω συνέχεια. Και πραγµατικά είναι
στην προστασία των δικαιωµάτων του εργαζοµένου, αλλά εδώ –
ως διά µαγείας- πάλι πέφτουµε έξω γιατί αυτό αναβαθµίζεται
καθώς η Κυβέρνηση το κάνει ανεξάρτητη αρχή, δηλαδή ένα κα-
λύτερο εργαλείο για την προστασία του εργαζόµενου. 

Η ψηφιακή κάρτα, λοιπόν, έρχεται να καταγράψει στην «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» καθαρά ποια είναι η εργασία και ποια είναι η υπερωρία.
Αυτό δεν το θέλει ο µέσος εργαζόµενος; Το θέλει. Αυτό δεν το
καταλαβαίνει ο µέσος πολίτης αυτής της χώρας ότι είναι ένα
µέτρο προς θετική κατεύθυνση; Το καταλαβαίνει. Ό,τι και να
λέµε σήµερα εδώ, εγώ, εσείς, ο καθένας έχει µικρή αξία µπροστά
στην αλήθεια του θέµατος.

Εµείς λοιπόν, βάζουµε ζητήµατα πολύ αυτονόητα, όπως το
θέµα της πατρικής άδειας. Ό,τι και να συζητάτε εδώ, ό,τι και να
λέτε, ότι είναι ένα µέτρο επουσιώδες και µικρής αξίας, πραγµα-
τικά είναι µικρής αξίας; Για τους χιλιάδες εργαζόµενους που µπο-
ρούν να κάνουν χρήση αυτού του µέτρου, είναι µικρής αξίας; 

Όχι! Για εσάς είναι µικρής αξίας γιατί δεν θα κάνετε ποτέ τέ-
τοια χρήση, όπως εσείς πιστεύετε ή πιστεύετε ότι αυτό στη συ-
νείδηση του µέσου πολίτη δεν έχει µεγάλη αξία. Όµως, δεν
µπορείτε να αφουγκραστείτε τη συνείδηση, την άποψη και το
πώς βιώνει ο µέσος πολίτης τα πράγµατα. Για το µέσο πολίτη,
λοιπόν, για τον το πατέρα που εργάζεται, έχει αξία. 

Ανάµεσα λοιπόν σε αυτό το οποίο έχει αξία στην πραγµατικό-
τητα και σε αυτό που έχει αξία στους δικούς σας σχεδιασµούς
τους κοµµατικούς υπάρχει ένα χάος, µια µεγάλη απόσταση. 

Πώς καταγράφεται αυτό; Κηρύσσεται απεργία και έχει συµµε-
τοχή της τάξεως του 2% µε 5%. Κάνετε διαδήλωση και συλλαλη-
τήριο έξω και είναι µερικές εκατοντάδες, χιλιάδες ελάχιστες.
Όµως, οι εκατοντάδες χιλιάδες, τα εκατοµµύρια των εργαζοµέ-
νων απέχουν. 

Τι συζήτηση να κάνουµε εδώ και πώς λοιπόν, να ερµηνεύσουµε
το φαινόµενο ότι όχι µόνο δεν έγινε η µητέρα των µαχών, αλλά
δεν υπάρχει ούτε µία λογική ανταπόκριση των συµπολιτών µας,
των εργαζοµένων του ιδιωτικού τοµέα, ας πάρουµε και την εφε-
δρεία του δηµοσίου; Και δεν θα κάνω εγώ την κουβέντα για την
απεργία τη µεθαυριανή γιατί το παιδί µου δίνει πραγµατικά τις
εξετάσεις και θα χρησιµοποιήσει τώρα ιδιωτικό µέσο για να πάει
να δώσει το µάθηµά του. 

Όµως, εγώ λέω κάτι άλλο. Εµείς προσπαθούµε εδώ να περι-
φρουρήσουµε τον εργαζόµενο, το µέσο εργαζόµενο χωρίς δια-
µεσολαβητή κοµµατικό. Γιατί αν ο συνδικαλιστικός του
εκπρόσωπος δούλευε και ασχολείτο µε τα προβλήµατα της ερ-
γασίας και τα προβλήµατα των δικών του δικαιωµάτων, θα είχε
και άλλη αντανάκλαση αύριο ή σήµερα στην εκπροσώπηση και
στην απήχηση. 

Όµως, δεν τον ενδιαφέρει το µέσο εργαζόµενο η αγωνία του
κ. Τσίπρα τι θα κάνει αύριο για να διασωθεί στην ηγεσία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για να µπορέσει να χρησιµοποιήσει αυτό που λέµε «εργα-
τικό κίνηµα» ως προµετωπίδα για να διασώσει τις θέσεις του.
Πολλή αγωνία νοµίζετε ότι έχει ο µέσος εργαζόµενος να πάει να
δώσει τα στήθη του για την κοµµατική καρέκλα του καθενός και
για αυτούς που εκπροσωπούν µόνο αυτή την καρέκλα, δηλαδή
τους συνδικαλιστές, που αυτοί µονό ανταποκρίνονται σε αυτή τη
στενή ερµηνεία και λογική! Μπαίνουν κι αυτοί στο περιθώριο. 

Δεν τους βάζει καµµία κυβέρνηση, κανένας νόµος στο περι-
θώριο. Όταν θα είχε κάτω µια διαδήλωση δεκάδων χιλιάδων,
εκατό χιλιάδων εργαζοµένων, όλοι αλλιώς θα συζητάγαµε και θα
µιλάγαµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Οικονόµου, παρα-
καλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όταν έχει από κάτω δυο-τρεις χιλιάδες όλους κι όλους, πραγ-

µατικά φαίνεται και η απήχηση και ο λόγος του καθενός. 
Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να πω ότι επιτέλους

επικαιροποιείται η εργατική νοµοθεσία, µετά από σαράντα χρό-
νια προς τη θετική κατεύθυνση. Είναι µέσα πολλές ευεργετικές
διατάξεις. 

Η ονοµαστική ψηφοφορία που θα γίνει θα είναι αποκαλυπτική
και θα καταγράψει τον υποκριτικό λόγο και το νοµοσχέδιο-
έκτρωµα, το οποίο θα αναγκαστούν κατά 80% να ψηφίσουν τις
διατάξεις του οι κύριοι -αν δεν φύγουν µε ελαφρά πηδηµατάκια
από την Αίθουσα- θα δείξει για ποιο λόγο είναι τόσο χαµηλά, όχι
στις δηµοσκοπήσεις, αλλά στην εκτίµηση του λαού.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Θεό-
δωρος Δρίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο κ. Αθανάσιος
Λιούπης. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και όµως, κύριε Οικονόµου, η µάχη των µαχών πάει καλά,

προς µεγάλη ανησυχία σας, και αλλάζει τα πράγµατα και δεν
είναι τυχαίο ότι -δεν ξέρω ποια επιτελεία το εµπνεύστηκαν- και ο
Υπουργός και ο εισηγητής και το σύνολο των Βουλευτών και των
Βουλευτριών της Νέας Δηµοκρατίας ασχολούνται µε το ΣΥΡΙΖΑ
και την Αντιπολίτευση και ελάχιστα µε το νοµοσχέδιο. Αυτό ση-
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µαίνει πανικό ή τουλάχιστον ανησυχία. 
Δεν θα µου έκανε καθόλου έκπληξη αν όλα αυτά τα έχει επε-

ξεργαστεί -γιατί είναι πολύ στοχευµένα και διαρκώς επαναλαµ-
βανόµενα- και τα έχει σχεδιάσει µια καλοπληρωµένη εταιρεία
επικοινωνίας και προπαγάνδας. Δεν το ξέρω, αλλά δεν µου είναι
και εντελώς απίθανο. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µια ανοχή ενός λεπτού, γιατί θέλω να
αναφερθώ και σε δυο-τρία άλλα ζητήµατα. Έχουν κατατεθεί δύο
τροπολογίες, µία βουλευτική και µία υπουργική, από τον κ. Πανα-
γιωτόπουλο, που αφορούν τα θέµατα της άµυνας. Είναι αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και άλλων Υπουργείων. 

Θα ήταν χρήσιµο να έρθει, κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός κ. Πα-
ναγιωτόπουλος σήµερα ή αύριο να δώσει µερικές εξηγήσεις, για
να αποσαφηνιστούν ορισµένα ζητήµατα, αναφορικά κυρίως µε
την υπουργική τροπολογία, ώστε να µπορέσουµε να σχηµατί-
σουµε πληρέστερη και βέβαιη άποψη. Δεν είµαστε κατ’ αρχήν
αντίθετοι, αλλά εν πάση περιπτώσει, οφείλουµε να σχηµατίσουµε
σοβαρή και σταθερή άποψη και είναι αναγκαίο και αυτό αφορά
όλα τα κόµµατα. 

Θα ήθελα να ευχηθώ στις µαθήτριες και στους µαθητές, στις
νέες και στους νέους που έχουν αρχίσει τις πανελλαδικές εξετά-
σεις, καλή επιτυχία, σε όλες και όλους. Να µην επηρεαστούν από
αυτή την κακότροπη αθλιότητα που επιχείρησε λίγο πριν ο
Υπουργός ότι δήθεν οι απεργοί δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν την αγω-
νία των µαθητών, των γονιών και των εκπαιδευτικών και, χωρίς
να αποσπάται η προσοχή τους, να δώσουν όλο τους τον εαυτό
στην επιτυχία τους. 

Όταν τελειώσουν οι εξετάσεις, να ξέρουν ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ και
οι εκπαιδευτικοί και πολλοί γονείς και οι ίδιοι οι µαθητές έχουµε
µαζί να δώσουµε έναν καινούργιο αγώνα να ακυρωθεί αυτό το
µέτρο αποκλεισµού εικοσιπέντε χιλιάδων νέων φοιτητών από τα
ελληνικά πανεπιστήµια. 

Να πω επίσης -επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε- ότι οφείλω να
διαµαρτυρηθώ και να εκφράσω τη δυσφορία µου για όσα συνέ-
βησαν την προηγούµενη εβδοµάδα µε το κλείσιµο του µικροφώ-
νου στον Αλέξη Τσίπρα. Εκφράζω τη δυσφορία µου για όσα
έπραξε ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Τασούλας, κλείνοντας το µι-
κρόφωνο στον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ και Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, επικαλούµενος µε λάθος τρόπο, αλλά και σε
κάθε περίπτωση, υποκειµενική ερµηνεία του Κανονισµού. Είναι
αδιανόητο και εν πάση περιπτώσει και επί της ουσίας η συζήτηση
για το πώς αυξάνονται τα χρέη της Νέας Δηµοκρατίας και δεν
εξυπηρετούνται τα δάνειά της. Είναι µια κεντρική συζήτηση, όχι
σκανδαλοθηρική, αλλά που αφορά τη λειτουργία του πολιτικού
συστήµατος και αφορά όλο τον ελληνικό λαό. 

Προχωρώ τώρα στο νοµοσχέδιο. Λείπει και ο Υπουργός, λείπει
και ο εισηγητής, λείπει και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ.
Βρούτσης, στον οποίον ήθελα να πω σχετικά µε αυτά που είπε
ότι οι τρεις αυτές αξιακές αρχές στις οποίες αναφέρθηκε και που
υποτίθεται ότι διέπουν την κοσµοθεωρία της Νέας Δηµοκρατίας
µάλλον είναι τρεις αρχές που καθόλου δεν υπηρετούνται από
αυτό το κόµµα, παρά µόνο µε τη λογική να αλλάζουµε το κρέας
σε ψάρι. Και µόνο ότι είπε στη συνέχεια για αγορά εργασίας, όχι
εν τη ρύµη του λόγου αλλά ως όρο, ο οποίος είναι όρος που κα-
θιερώθηκε από τη Θάτσερ κι αυτός και αντικατέστησε τους
όρους εργασιακές σχέσεις και εργατικά δικαιώµατα,  αυτό φτά-
νει. Το µόνο που του αναγνωρίζω είναι ότι στέκεται στον αθέµιτο
ανταγωνισµό. Εκεί πράγµατι, του αναγνωρίζω αυθεντικότητα και
γνησιότητα και είναι και αυτό υπαρκτό θέµα, γιατί όλη αυτή η
υπερεκµετάλλευση των εργαζοµένων και η εργασιακή ζούγκλα
βάζει και ορισµένες επιχειρήσεις σε δύο κατηγορίες. Από αυτήν
την άποψη αυτή είναι η προσέγγισή τους και όχι η φιλεργατική
θέση αυτού του κόµµατος στην πραγµατικότητα. 

Ο κ. Χατζηδάκης είπε ότι ο κόσµος αλλάζει. Το σχολίασε και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος Παναγιώτης Σκουρλέτης.
Πράγµατι, εδώ είµαστε σε ένα σηµείο που ο Μπάιντεν, µετά την
αποτυχηµένη προσπάθεια του Οµπάµα µε το «Obamacare» που
πέτυχε µέχρι ενός σηµείου, αλλά την ακύρωσαν τα ισχυρά κέν-
τρα της οικονοµίας και της πολιτικής στις Ηνωµένες Πολιτείες,
ο Μπάιντεν που δεν είναι αριστερός, λέει σήµερα «φορολογήστε
τους πλούσιους». Φορολογήστε τους πλούσιους, αυτό είναι το

µήνυµα του Μπάιντεν και πολλά άλλα, όχι γιατί έγινε αριστερός,
αλλά γιατί ο κόσµος αλλάζει. Γιατί σαράντα χρόνια νεοφιλελεύ-
θερων επιλογών έχουν οδηγήσει σε πλήρες αδιέξοδο, που το πα-
ρόξυνε η πανδηµία. Είναι πια αδύνατον να προχωρήσει η
παγκόσµια ανθρωπότητα έτσι. 

Έρχεται η Νέα Δηµοκρατία µε το νοµοσχέδιο αυτό να προσαρ-
µόσει τα εργατικά ζητήµατα -όπως κάνει πάντα- είκοσι χρόνια
µετά, όταν αυτά εφαρµόστηκαν στην Ευρώπη και δεν οδήγησαν
σε εργασιακή ειρήνη και εργασιακή δικαιοσύνη ούτε σε ανά-
πτυξη. Αυτό είναι η πεµπτουσία αυτού του νοµοσχεδίου. 

Από αυτήν την άποψη, αισθάνοµαι κάποιες στιγµές, όταν
ακούω και τον Υπουργό και τον εισηγητή και τους Βουλευτές,
αυτό το πασαλιµανιώτικο που λέγαµε «Βρε µπαγάσηδες, βρε θε-
οµπαίχτες, είναι δυνατόν να τα λέτε αυτά;».  Παρουσιάζουν την
ψηφιακή κάρτα ως τη µεγάλη εγγύηση. Ναι, θετικοί είµαστε σε
γενική κατεύθυνση µε την ψηφιακή κάρτα, αλλά είναι δυνατόν
αυτό να είναι η απάντηση σε όλη αυτήν τη ζούγκλα;

Παρουσιάζουν την ανεξάρτητη αρχή ως την απάντηση. Μα, η
ανεξάρτητη αρχή κάνει διαιτησία. Είναι δυνατόν να είναι η εγ-
γύηση; Παρουσιάζουν τα όποια θετικά έχει η σύµβαση 190 της
Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας, η σύµβαση 187 της Διεθνούς
Οργάνωσης Εργασίας και επίσης η Οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Ιουνίου 2019, που είναι
ενσωµατωµένα στο νοµοσχέδιο αυτό και προβλέπουν και για την
άδεια του πατέρα, την πατρογονική, και τα όλα τα άλλα. 

Δεν είπε ο Υπουργός πουθενά -µόνο στον τίτλο του νοµοσχε-
δίου υπάρχει, το αποκρύπτουν όλοι- ότι αυτά δεν είναι νοµοθέ-
τηση της Κυβέρνησης, αυτά είναι δεσµευτική υποχρέωση
απέναντι στις οδηγίες που έρχεται δεσµευτικά η Κυβέρνηση να
ενσωµατώσει στο εθνικό δίκαιο. Δεν είναι πολιτική της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας αυτά. Μιλάνε γι’ αυτά
και µας εγκαλούν αν θα τα ψηφίσουµε ή όχι. Θα κάνουν και ονο-
µαστική ψηφοφορία. Φοβηθήκαµε! Αν είναι δυνατόν!

Αυτά είναι «µπαγασιές», είναι «θεοµπαιξίες», δεν είναι σοβα-
ρές, έντιµες πολιτικές στάσεις και από αυτήν την άποψη οι ατο-
µικές συµβάσεις εργασίας δεν ήταν στο πρόγραµµα της Νέας
Δηµοκρατίας. Ας το λέγατε τότε φωναχτά και δυνατά ότι «εµείς
θα υποβαθµίσουµε τις συλλογικές συµβάσεις, γιατί προτιµάµε
τις ατοµικές συµβάσεις που προστατεύουν τα εργασιακά δικαιώ-
µατα…». Δεν το είπατε, το αποκρύψατε. Άλλη πονηριά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Δρίτσα…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η διευθέτηση του εργασιακού χρόνου στον «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟ»,

άσχετη και άγνωστη µε την πραγµατικότητα -Μαρίες Αντουανέ-
τες, αφ’ υψηλού- είναι µια ιστορία που αφορά ένα εργοστάσιο
και µια επιχείρηση, που από την περίοδο του ΕΑΜ και του ΕΛΑΣ
έχει ιστορική παράδοση -και οι εργαζόµενοι και µέρος της εργο-
δοσίας- στη στήριξη των εργαζοµένων και της εργασιακής σχέ-
σης και ειρήνης µέσα από πολύ ουσιαστικές συνθήκες και
συµβάσεις. Γι’ αυτό πήγε µπροστά η εταιρεία «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟΣ».
Έχει κι ένα εργασιακό σωµατείο δεκαετιών, που έχει επιµείνει
και έχει διεκδικήσει ένα σωρό πράγµατα. Ας ψάξουν να βρουν τι
είδους διευθέτηση χρόνου εργασίας έχει η εταιρεία «ΠΑΠΑ-
ΣΤΡΑΤΟΣ» και να δούµε τι σχέση έχει το νοµοσχέδιο του κ. Χα-
τζηδάκη µε αυτά. Ας είναι και εξαίρεση. Γιατί η υπόλοιπη αγορά
είναι πλήρης ζούγκλα και δεν θα ρυθµίσει τον «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟ»
το νοµοσχέδιο Χατζηδάκη.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι αδιανόητο να µας λένε ότι
εµείς υπερβάλλουµε ή λέµε ψέµατα ή τερατολογίες όταν µιλάµε
για την κατάργηση του όρου. Όταν εργαστείς οκτώ ώρες και
υποχρεωτικά άλλες δύο και δεν αµείβεσαι γι’ αυτό, διότι σε προ-
οπτική εξαµήνου θα ρυθµιστεί κάποια αργία που θα πάρεις, αυτό
είναι πραγµατική αιτίαση που οδηγεί τον κ. Χατζηδάκη να εκρή-
γνυται κιόλας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ λέει φοβερά πράγµατα, ότι καταργεί-
ται το οκτάωρο; Βεβαίως καταργείται το οκτάωρο επί της ουσίας,
όχι στον νόµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Δρίτσα…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Το τελευταίο είναι µια άλλη άθλια αναφορά για τους εργατο-

πατέρες. Η Δεξιά έχει εργατοπατέρες και το ΠΑΣΟΚ όταν µπήκε
στη διαδικασία του εκφυλισµού του. Η Αριστερά δεν έχει εργα-
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τοπατέρες, έχει εργαζόµενους, έχει εργατικά συνδικάτα, έχει
αγώνες, έχει όλα αυτά. Μην προσβάλλετε τους ανθρώπους και
ειδικά για την τροµοκρατία στους εργασιακούς χώρους, που για
να απεργήσει κανείς, πρέπει να είναι πάρα πολύ αποφασισµένος
για την επόµενη µέρα του. 

Σας ευχαριστώ. Να είστε καλά. Η µάχη των µαχών έχει ξεκινή-
σει και θα φέρει αποτελέσµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Λιού-

πης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο κ. Καλαµατιανός
από τον ΣΥΡΙΖΑ, µε τον οποίο κλείνει και ο ένατος κύκλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα σχέδιο νόµου που έφερε αντιδράσεις και µόνο στο
άκουσµα ότι πρόκειται για εργασιακό νοµοσχέδιο. Η Αντιπολί-
τευση το καταδίκασε από την πρώτη στιγµή, χαρακτηρίζοντάς
το «αντεργατικό» και «αντιδηµοκρατικό». Είναι, όµως, έτσι; Ας
δούµε µερικές µόνο από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου που ει-
σάγονται για πρώτη φορά στην ελληνική έννοµη τάξη. Το νέο
προστατευτικό πλαίσιο, που περιλαµβάνει πλήθος αδειών και ευ-
νοϊκών διατάξεων, χωρίς αποκλεισµούς για όλους τους εργαζό-
µενους γονείς, φυσικούς θετούς, αναδόχους, µητέρες που
αποκτούν παιδί, µέσω παρένθετης µητέρας. 

Για πρώτη φορά, καθιερώνεται άδεια φροντιστή για ανθρώ-
πους, συγγενείς ή και ανθρώπους που ζουν στο ίδιο σπίτι, για
σοβαρό ιατρικό λόγο. Για τη διευκόλυνσή τους εργαζόµενοι µε
παιδιά επιλέγουν ευέλικτες µορφές εργασίας για ορισµένο
χρόνο, όπως είναι η τηλεργασία, το ευέλικτο ωράριο ή τη µερική
απασχόληση, όταν τα παιδιά είναι µέχρι δώδεκα ετών. 

Μέχρι σήµερα, θεωρούνταν αυτονόητη η άδεια µητρότητας,
αλλά όχι και η άδεια πατρότητας. Η ισότητα των φύλων και η
ανάγκη για δηµιουργία ισχυρού συναισθηµατικού δεσµού ανά-
µεσα στα παιδιά και τον πατέρα τους προϋποθέτουν ενεργή συµ-
µετοχή του πατέρα από τις πρώτες ώρες της ζωής των παιδιών.
Για πρώτη φορά, προβλέπεται υποχρεωτική άδεια δεκατεσσά-
ρων ηµερών και στον πατέρα. 

Επεκτείνεται το µέτρο της µη απόλυσης και στον νέο πατέρα,
έως έξι µήνες από τη γέννηση του παιδιού. Μια σηµαντική παρά-
λειψη διορθώνεται. Άδεια µητρότητας και πατρότητας παίρνουν
και όσοι υιοθετούν παιδί έως 8 ετών. 

Διευρύνεται η άδεια παρακολούθησης σχολικής επίδοσης σε
δεκαοκτώ έτη από δεκαέξι που ήταν µέχρι σήµερα, ενώ για
πρώτη φορά λαµβάνουν άδεια και οι γονείς παιδιών µε αναπηρία
που φοιτούν σε δοµές ειδικής εκπαίδευσης, Κέντρα Διηµέρευ-
σης ΑΜΕΑ ή ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ. Πρόκειται για ένα πολύ σηµαντικό
βήµα για τη βελτίωση της γονικής άδειας, που κατανέµεται σε
διάφορα διαστήµατα µέχρι την ηλικία των οκτώ ετών για κάθε
παιδί. Η µεγάλη αλλαγή είναι ότι για πρώτη φορά οι δύο από
τους τέσσερις µήνες επιδοτούνται από τον ΟΑΕΔ και εποµένως,
παρέχεται ισχυρό κίνητρο στους γονείς να την αξιοποιήσουν.

Τέλος, ποιος µπορεί να διαφωνήσει µε το ότι διευρύνονται οι
περιπτώσεις καταχρηστικής συµπεριφοράς του εργοδότη, που
καθιστούν άκυρη την απόλυση; Πραγµατικά, αναρωτιέµαι: Μπο-
ρεί να βρεθεί έστω και ένας Βουλευτής του Κοινοβουλίου, που
θα καταψηφίσει όλες αυτές τις ευνοϊκές ρυθµίσεις, που στηρί-
ζουν τον εργαζόµενο;

Έρχοµαι τώρα στις διατάξεις, που προκάλεσαν τη σφοδρή αν-
τίδραση της Αντιπολίτευσης. Η µόνιµη επωδός αυτές τις µέρες
είναι ότι θίγεται το καθιερωµένο οκτάωρο. Κάτι τέτοιο όχι απλώς
δεν συµβαίνει, αλλά οι σαράντα ώρες εργασίας και η πενθήµερη
οκτάωρη απασχόληση επαναλαµβάνονται στο άρθρο 55 µε σα-
φήνεια, αναλυτικά και χωρίς περιθώριο αµφισβήτησης.

Η επόµενη δηµοφιλής κριτική είναι ότι οι υπερωρίες δεν θα
πληρώνονται. Αντιθέτως, στην πραγµατικότητα οι υπερωρίες αυ-
ξάνονται από εκατόν είκοσι σε εκατόν πενήντα, που είναι ο ευ-
ρωπαϊκός µέσος όρος, και φυσικά, θα αµείβονται µε 40%
επιπλέον.

Ας δούµε τι αλλάζει στην πραγµατικότητα. Προσφέρεται στον
εργαζόµενο µια δυνατότητα επιλογών για το πώς επιθυµεί να κα-
τανέµει τον χρόνο εργασίας του. Ο εργαζόµενος µπορεί να επι-
λέξει την τετραήµερη µε δέκα ώρες ηµερησίως, κάτι που συνιστά

πλήρη απασχόληση στο πλαίσιο του συστήµατος διευθέτησης
του χρόνου εργασίας. Η διευθέτηση δεν είναι µια καινοτοµία του
σηµερινού νοµοσχεδίου. Υπάρχει ήδη στην ελληνική εργατική νο-
µοθεσία εδώ και τρεις δεκαετίες. Εξάλλου, µε βάση την ευρω-
παϊκή οδηγία που ενσωµατώνουµε, είναι απολύτως θεµιτές και
οι ευέλικτες ρυθµίσεις εργασίας για γονείς και φροντιστές αρ-
ρώστων. 

Άλλο ένα µεγάλο ψέµα, που ακούστηκε είναι ότι οι εργαζόµε-
νοι θα πληρώνονται µε ρεπό. Όλοι οι εργαζόµενοι που εργάζον-
ται περισσότερες από σαράντα ώρες την εβδοµάδα θα
πληρώνονται κανονικά για τις υπερωρίες τους. Δεν αλλάζει τί-
ποτα σ’ αυτό το σηµείο. Πρέπει να γίνει απολύτως αντιληπτό ότι
όλα αυτά γίνονται για εργαζόµενους, που επιθυµούν να έχουν
µία ηµέρα της εβδοµάδας κενή, ελεύθερη για να την αξιοποι-
ήσουν όπως θέλουν. Κανένας εργαζόµενος δεν µπορεί να υπο-
χρεωθεί να εργάζεται τέσσερις ώρες την εβδοµάδα και κανένας
εργαζόµενος δεν επιτρέπεται να απολυθεί, επειδή αρνήθηκε να
δουλέψει µε αυτόν τον τρόπο.

Θεσπίζεται ενιαίο και σαφές πλαίσιο για την τηλεργασία. Η Ελ-
λάδα είναι η τρίτη χώρα στην Ευρώπη, που θεσπίζει το δικαίωµα
για την αποσύνδεση εκτός ωραρίου και φυσικά, κατά την άδεια
του εργαζοµένου.

Μεγάλη καινοτοµία αποτελεί η ψηφιακή κάρτα εργασίας. Κάθε
εργοδότης οφείλει να διαθέτει ηλεκτρονικό σύστηµα καταγρα-
φής χρόνου εργασίας, που θα είναι άµεσα συνδεδεµένο µε την
«ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ». Έτσι, καταγράφονται όλα σε πραγµατικό χρόνο,
όπως η έναρξη και η λήξη της εργασίας, τα διαλείµµατα, αλλά
και κάθε υπερωρία. 

Η αναβάθµιση του ΣΕΠΕ σε Ανεξάρτητη Αρχή αυξάνει την
αξιοπιστία και την αντικειµενικότητά του, αποβλέποντας στο να
συγκεντρώσει την εµπιστοσύνη των εργαζοµένων, που θα καταγ-
γέλλουν πιο εύκολα παραβιάσεις της εργατικής νοµοθεσίας.

Τέλος, διαφωνίες προκάλεσαν και οι αλλαγές στη συνδικαλι-
στική νοµοθεσία. Όµως, µε τι ακριβώς µπορεί να διαφωνήσει κα-
νείς; Με την πλήρη κατάργηση της χρηµατοδότησης των
συνδικαλιστικών οργανώσεων από εργοδότες και κοµµατικούς
οργανισµούς; Με την ψηφιοποίηση των βιβλίων των µελών των
συνδικαλιστικών οργανώσεων; Με τη δυνατότητα να έχουν όλοι,
ακόµα και οι εξ αποστάσεως, τη δυνατότητα να συµµετέχουν
στις συνελεύσεις και στις ψηφοφορίες; Δεν νοµίζω ότι µπορεί
κάποιος να διαφωνήσει µε την ευρύτερη δυνατή νοµιµοποίηση
που επιτυγχάνεται.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, όλα τα µέτρα, που λαµβάνονται
µε το σηµερινό νοµοσχέδιο κατατείνουν και στην ενίσχυση του
θεσµού της οικογένειας. Οι διευκολύνσεις και τα δικαιώµατα,
που κατοχυρώνονται δίνουν ώθηση στις Ελληνίδες και τους Έλ-
ληνες να κάνουν οικογένεια, γνωρίζοντας ότι η εργατική νοµο-
θεσία τούς στηρίζει. Το δηµογραφικό πρόβληµα της Ελλάδας
είναι ένα πολύ πολύπλοκο ζήτηµα, του οποίου η λύση εναπόκει-
ται σε πολλές µικρές και µεγαλύτερες παρεµβάσεις υπέρ της οι-
κογένειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση χρησιµοποιεί ως πρόφαση το
συµφέρον των εργαζοµένων για να ανεβάσει τους πολιτικούς τό-
νους, προβάλλοντας ψευδώς ότι θίγονται τα εργασιακά δικαιώ-
µατα. Κανένα δικαίωµα των εργαζοµένων δεν προσβάλλεται µε
το νοµοσχέδιο. Το αντίθετο! Διασφαλίζονται πλήρως οι εργαζό-
µενοι, στους οποίους δίνεται για πρώτη φορά η πρωτοβουλία να
επιλέξουν το πώς θα διαχειριστούν και θα κατανείµουν τον χρόνο
εργασίας τους. Πρόκειται για ένα πραγµατικά φιλεργατικό, κατά
τη γνώµη µου, νοµοσχέδιο, που συµβαδίζει µε τις απαιτήσεις της
εποχής σε σχέση µε τις ανάγκες των εργαζοµένων.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ, κύριε Λι-
ούπη και για την τήρηση του χρόνου. 

Λόγω µιας εσωτερικής αλλαγής που µόλις έγινε, θα µιλήσει ο
κ. Τσακαλώτος εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 

Πριν δώσω, όµως, τον λόγο στον κ. Τσακαλώτο, θα ήθελα να
κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
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Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου της Επιτροπής
Επαγγελµατικού Αθλητισµού, διατάξεις εναρµόνισης µε ολιστική
µελέτη FIFA-UEFA για το ποδόσφαιρο και την Ελληνική Ποδο-
σφαιρική Οµοσπονδία, αναδιάρθρωση επαγγελµατικών κατηγο-
ριών ποδοσφαίρου, λειτουργική ενίσχυση Εθνικού Οργανισµού
Καταπολέµησης Ντόπινγκ, αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου προ-
πονητών αθληµάτων και λοιπές τροποποιήσεις της αθλητικής νο-
µοθεσίας». Όπως καταλαβαίνετε, η Διάσκεψη των Προέδρων θα
προγραµµατίσει τη συζήτηση του αντίστοιχου νοµοσχεδίου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Τσακαλώτος και µετά θα ξεκινήσει ο
δέκατος κύκλος οµιλητών µε πρώτο οµιλητή τον κ. Μανωλάκο. 

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το νοµοσχέδιό σας είναι εκτός τόπου και χρό-

νου. Είναι εκτός χρόνου, γιατί πρόκειται για την ίδια πολιτική που
εφαρµόζεται στις χώρες του ΟΟΣΑ εδώ και τριάντα χρόνια.
Έχετε κάποια ανάλυση για τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτι-
κής; Τα τελευταία τριάντα, σαράντα χρόνια έχουµε αυξητική
τάση των µισθών; Αυτό είναι κάτι που ισχυρίζεστε; Τα τελευταία
τριάντα χρόνια οι επενδύσεις ως ποσοστό του ΑΕΠ, είτε δηµό-
σιες είτε ιδιωτικές, έχουν αυξηθεί λόγω αυτής της πολιτικής; 

Σε σχέση µε την αύξηση της παραγωγικότητας και της ανά-
πτυξης, είναι θετικά τα αποτελέσµατα; Έχετε βρει κάποιον συ-
σχετισµό, σχετικά µε το ότι η µεγαλύτερη ευελιξία αυξάνει την
παραγωγικότητα και την ανάπτυξη; 

Σε σχέση µε την ασφάλεια των εργαζοµένων και την ποιότητα
των θέσεων εργασίας, έχετε δει το ποσοστό των ανθρώπων που
δουλεύουν σε δουλειές που δεν έχουν ασφάλεια; Θεωρείτε ότι
αυτές οι πολιτικές έχουν βοηθήσει αυτόν τον κόσµο να έχει στα-
θερές δουλειές µε κάποια προοπτική;

Θα µπορούσατε αυτό το νοµοσχέδιο να το φέρετε σε οποιαδή-
ποτε στιγµή, το 1995, το 2005. Δεν προλάβατε στο πρώτο και στο
δεύτερο µνηµόνιο. Στο τρίτο µνηµόνιο µας καταγγέλλατε ότι κα-
θυστερούµε τις αξιολογήσεις γιατί δεν παίρνουµε τέτοια µέτρα.
Έχω να σας πω ότι είστε χειρότεροι από το ΔΝΤ, γιατί το ΔΝΤ το
έχω κατηγορήσει επισήµως ότι έκανε κάτι απαράδεκτο. Προ-
ωθούσε, δηλαδή, «policy based stevidence». Τι σηµαίνει αυτό;
Προωθούσε στοιχεία βασισµένα στην πολιτική, που ήθελε να
κάνει έτσι κι αλλιώς. Τι πολιτική ήθελαν να κάνουν; Βρίσκω τα
στοιχεία που το στηρίζουν, αντί για «evidence based policy», δη-
λαδή πολιτικές βασισµένες στα στοιχεία, αφού αναλύουµε τα
στοιχεία µετά από την εµπειρική ανάλυση.

Όµως, εσείς είτε πιο ειδικοί ακόµα και από το ΔΝΤ. Εσείς δεν
παρουσιάζετε καθόλου στοιχεία. Δεν κάνετε καµµία ανάλυση των
εµπειρικών στοιχείων γύρω από το τι έχει γίνει τα τελευταία εί-
κοσι και τριάντα χρόνια. 

Είστε εκτός τόπου. Αυτές οι πολιτικές δεν εµπλέκονται καθό-
λου µε την ελληνική πραγµατικότητα.

Κυρία Μιχαηλίδου, είστε έτοιµη να έρθετε στο Βήµα και να
πείτε ότι η αγορά εργασίας στην Ελλάδα είναι πολύ ρυθµισµένη;
Πραγµατικά, αυτό πιστεύετε, ότι δηλαδή δεν είναι ευέλικτη η
αγορά εργασίας στην Ελλάδα; Θεωρείτε, δηλαδή, σε σχέση µε
τον ΟΑΣΑ ότι έχουµε τις πολλές ρυθµίσεις; Αυτό ισχυρίζεστε και
φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο;

Αυτή η πολιτική ανταποκρίνεται στην παραγωγική δοµή αυτής
της χώρας και των µεσαίων και µικρών επιχειρήσεων; Αυτό ισχυ-
ρίζεστε; Δεν είναι µία πολιτική για µερικές µεγάλες επιχειρήσεις
και συγκεκριµένους κλάδους, όπως τον τουρισµό που το θέλουν
αυτό;

Θα µιλήσω, συνάδελφοι και συναδέλφισσες και για την πολι-
τική διάσταση και για την οικονοµική διάσταση των προτάσεών
σας. Αρχίζω µε την πολιτική διάσταση.

Κυρία Μιχαηλίδου, θα σας κάνω µια άλλη ερώτηση, αφού δεν
είναι εδώ ο κ. Χατζηδάκης. Θα έρθετε εδώ και θα ισχυριστείτε
ότι η µεγάλη τάση τα τελευταία τριάντα χρόνια είναι η αύξηση
της δύναµης των εργαζοµένων σε σχέση µε το κεφάλαιο; Αυτό
θα πείτε; Έχετε δει τη µείωση της συµµετοχής των εργαζοµένων
στα συνδικάτα; Προφανώς, άµα δεν υπάρχουν συλλογικές συµ-
βάσεις, δεν υπάρχει λόγος να υπάρχει συνδικάτο.

Θα ήθελα να σας δώσω δύο στοιχεία για να τα κοιτάξετε.
Εδώ, κυρία Μιχαηλίδου, θα δείτε -όπως και οι συνάδελφοι- δύο

γραµµές που πηγαίνουν σε αντίθετη κατεύθυνση από τα τέλη του
1960 και µετά στην Αµερική. Η αυξητική τάση είναι τι εισόδηµα
παίρνει το δέκατο πιο πλούσιο κοµµάτι της διανοµής εισοδήµα-
τος. Η άλλη τάση είναι πόσοι εργαζόµενοι συµµετέχουν σε συν-
δικάτα.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, θα καταθέσω κι αυτό το διάγραµµα. Βλέπετε δύο
γραµµές που η µία γραµµή ακολουθεί την άλλη. Η µια γραµµή
πάλι, δείχνει τη µείωση της συµµετοχής των συνδικάτων. Η άλλη
γραµµή δείχνει το µερίδιο του εισοδήµατος, που παίρνουν τα µε-
σαία στρώµατα.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εσείς ενδιαφέρεστε για τα µεσαία στρώµατα, έτσι δεν είναι;
Εµείς τα καταστρέψαµε, εσείς ενδιαφέρεστε!

Άρα, το επιχείρηµα δεν είναι καν ότι χτυπάτε τους εργαζόµε-
νους και τις εργαζόµενες, τους εργάτες που λέγαµε, αλλά και τα
µεσαία στρώµατα, γιατί τα µεσαία στρώµατα, όταν υπήρχαν συν-
δικάτα και όταν υπήρχε ρυθµισµένη αγορά εργασίας, είχαν ένα
πάτωµα, κάπου δηλαδή που µπορούσαν να πάνε από κάτω. Μ’
αυτές τις πολιτικές δεν χτυπάτε µόνο τους εργαζόµενους και τις
εργαζόµενες, αλλά και πολύ µεγάλο κοµµάτι της ίδιας της µε-
σαίας τάξης.

Για το µερίδιο της εργασίας στις χώρες του ΟΟΣΑ τα τελευ-
ταία είκοσι χρόνια τι έχετε να πείτε; Είναι αυξητικό το µερίδιο της
εργασίας και µειώνεται το µερίδιο του κεφαλαίου; Αυτό λέτε;
Αυτό ισχυρίζεστε και έρχεστε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Το έχω κα-
ταθέσει πολλές φορές το σχεδιάγραµµα που δείχνει τη µείωση
του µεριδίου της εργασίας. Δεν το ξανακάνω, είναι στη διάθεσή
σας από τα αρχεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Αναφορικά µε τη στασιµότητα των µισθών; Αυτό ισχυρίζεστε,
ότι δηλαδή τα τελευταία είκοσι, τριάντα χρόνια, επειδή οι εργα-
ζόµενοι και οι εργαζόµενες ήταν τόσο ισχυροί, υπήρχε αυξητική
τάση των µισθών; Για τον αριθµό των εργαζοµένων σε θέσεις επι-
σφαλούς εργασίας τι έχετε να πείτε; Η ευελιξία θα βοηθήσει για
καλύτερες θέσεις εργασίας, για θέσεις εργασίας που έχουν δυ-
νατότητα για επαγγελµατική άνοδο;

Ας πάµε τώρα στην οικονοµική διάσταση. Πού είναι τα στοιχεία
ότι η µεγαλύτερη ευελιξία οδηγεί σε µεγαλύτερες επενδύσεις
και σε µεγαλύτερη ανάπτυξη; Έχετε; Τα καταθέσατε; Ασχολείστε
µε τα στοιχεία στο επιτελικό κράτος;

Ας πούµε κάτι για τις απολύσεις. Όλες οι έρευνες δείχνουν ότι
αν είναι πιο εύκολες οι απολύσεις, στην άνοδο του κύκλου όντως
οι επιχειρηµατίες παίρνουν περισσότερους εργαζόµενους. Στην
κάθοδο, όµως, απολύουν και περισσότερους. Άρα, δεν έχει καµ-
µία αποτελεσµατικότητα στο επίπεδο της απασχόλησης. Αυτό
δεν σηµαίνει, όµως, ότι είναι ουδέτερη πολιτική, γιατί δηµιουργεί
ανασφάλεια στους εργαζόµενους και αυτή η ανασφάλεια µειώνει
την ευηµερία γενικότερα. 

Αυτά είναι οικονοµικά στοιχεία, οικονοµικές µελέτες. Έχετε
τον κ. Τσακλόγλου στο Υπουργείο σας. Ρωτήστε τον να σας πει
ποιες είναι οι µελέτες και τι έχουν βγάλει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για ένα-δύο λεπτά θέλω την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Για την ασφάλεια και την ανασφάλεια, στις εκλογές του 2019

ένας από τους πυλώνες σας ήταν η ασφάλεια, ότι δηλαδή υπάρ-
χει µεγάλη ανασφάλεια και µόνο η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρα-
τίας µπορεί να την αντιµετωπίσει. Μόνο που θέλατε να
περιορίσετε την έννοια της ασφάλειας στην εγκληµατικότητα και
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στην παραβατικότητα. Από τη µία µεριά, οι επιδόσεις σας, που
ακόµα και σε αυτή τη στενή ερµηνεία δεν τις λες και εντυπωσια-
κές τον τελευταίο καιρό για την εγκληµατικότητα και την παρα-
βατικότητα. Όµως, από την άλλη, στην πιο ευρεία έννοια του τι
σηµαίνει «ασφάλεια», έχετε ένα τεράστιο έλλειµµα: εργαζόµενοι
σε επισφαλείς θέσεις εργασίας, νέοι άνθρωποι, που είναι µεταξύ
χαµηλόµισθης εργασίας και καµµίας εργασίας, νέοι και νέες
χωρίς καµµία προοπτική για επαγγελµατική εξέλιξη και -σε λίγο-
νέοι και νέες, χωρίς προοπτική κάποιας σύνταξης. Το περιµέ-
νουµε και αυτό το νοµοσχέδιο. Τι λέτε, λοιπόν, στα παιδιά; Τους
λέτε: κάντε παιδιά, κάντε οικογένεια. Και στέλνετε τους Βουλευ-
τές σας να µιλήσουν σε απαράδεκτα συνέδρια, µε απαράδεκτα
µηνύµατα που στοχοποιούν τις γυναίκες.

Ε, λοιπόν, όχι! Δεν φταίνε οι γυναίκες. Φταίνε νοµοσχέδια σαν
αυτά. Και µην το ακούτε από εµένα. Ακούστε το από τη Μαίρη
Συνατσάκη, που έκανε από τα πιο καλά πολιτικά βίντεο, που έχω
δει.

Εσείς δεν θα το έχετε δει έτσι που µε βλέπετε, αλλά εξακόσιες
χιλιάδες άνθρωποι το έχουν δει, κυρία Μιχαηλίδου.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ε, όχι κι έτσι, κύριε Τσακαλώτο!

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αναρωτιέται: πώς να κάνεις παιδί
πριν από τα σαράντα, όταν δεν έχεις αρχική δουλειά ή έχεις δου-
λειά και πληρώνεσαι τόσο, που οριακά τα βγάζεις πέρα, όταν µά-
λιστα δεν στηρίζονται οι µονογονεϊκές οικογένειες και οι άνεργοι
γονείς;.

Τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ; Θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς θα παίξουµε στο ισχυρό σας γήπεδο. Θα παίξουµε στην

ασφάλεια. Θα έχουµε µία αναπτυξιακή στρατηγική, όπου ο κό-
σµος της εργασίας θα είναι στον πυρήνα, µε αυξήσεις στον κα-
τώτατο µισθό, µε συλλογικές συµβάσεις, γιατί θέλουµε µία
ανάπτυξη, που δεν βασίζεται στον χαµηλό µισθό, αλλά σε νέες
αγορές, νέες τεχνολογίες, νέα προϊόντα, µε ένα ρυθµιστικό πλαί-
σιο και ένα ΣΕΠΕ που οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες θα ξέ-
ρουν ότι το κράτος είναι δίπλα τους ενάντια στην εργοδοτική
αυθαιρεσία.

Όµως, µιλάµε και για ασφάλεια παντού, όπως στην υγεία,
όπου δεν θέλουµε καµµιά και κανείς να φοβάται ότι σε µία δύ-
σκολη στιγµή το δηµόσιο σύστηµα υγείας δεν θα µπορεί να αν-
ταποκριθεί. Μιλάµε, όµως και για µία πολιτική για τις πόλεις, τις
περιφέρειες, τις γειτονιές που δηµιουργεί ασφάλεια, επειδή θα
υπάρχουν καλά σχολεία, ασφαλείς γειτονιές µε δυναµικό και δη-
µιουργικό κοινωνικό και οικονοµικό ιστό.

Αυτό σηµαίνει ασφάλεια για µας, αυτό σηµαίνει για µία προ-
οδευτική κυβέρνηση. Αυτό καλούµε και το ΚΚΕ και το ΜέΡΑ25
να ακούσουν και να συζητήσουµε για µία προοδευτική κυβέρ-
νηση που καταλαβαίνει τι σηµαίνει ασφάλεια, που καταλαβαίνει
τι έχει γίνει τα τελευταία είκοσι, τριάντα χρόνια και καταλαβαίνει
ότι δεν µπορούµε να συνεχίσουµε µε πολιτικές, που δεν έχουν
ούτε εµπειρική υποστήριξη και πολιτικά είναι απαράδεκτες.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Να είστε καλά. Καλό µεσηµέρι και από εµένα.

Την αυλαία του δέκατου κύκλου θα ανοίξει ο κ. Νικόλαος Μα-
νωλάκος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο οποίος εκλέγεται στον Πει-
ραιά.

Άλλωστε, απ’ ό,τι βλέπω στον δέκατο κύκλο έχουµε τα καλύ-
τερα παιδιά, αυτούς που τηρούν το επτάλεπτο, αν θυµάµαι καλά.
Στον ένατο είχαµε κάποιους -εντός εισαγωγικών- «άτακτους»,
αλλά αυτός τελείωσε και πάµε στον δέκατο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επι-

τρέψετε προτού µπω στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο να ανα-
φερθώ στις τελευταίες εξελίξεις, που θαρρώ ότι εξόργισαν την
κοινωνία και που έχουν σχέση µε την εφαρµογή της Συµφωνίας
των Πρεσπών. 

Πριν λίγες εβδοµάδες, από αυτό το Βήµα είχα επισηµάνει ότι
η Κυβέρνησή µας δέχεται τα απόνερα µιας κάκιστης συµφωνίας,
την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ µε ιδιαίτερο ζήλο, θα έλεγα, είχε σπεύσει να

υπογράψει όταν ήταν κυβέρνηση και πριν «αλέκτωρ λαλήσαι
τρεις» είχαµε την πρόκληση των βορείων γειτόνων µας στο Ευ-
ρωπαϊκό Πρωτάθληµα Ποδοσφαίρου, µε τη χρησιµοποίηση του
ονόµατος «Μακεδονία», χωρίς τον γεωγραφικό προσδιορισµό. Τι
απάντησαν µε περίσσιο θράσος στο κάλεσµά µας να µην το κά-
νουν; Απάντησαν ότι η ποδοσφαιρική οµοσπονδία δεν χρηµατο-
δοτείται από το κράτος, άρα µπορούν να χρησιµοποιούν όποια
ονοµασία θέλουν, λες και εκπροσωπούν τη Ζιµπάµπουε και όχι
τη χώρα τους!

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς λέγεται; Για µένα λέ-
γεται εµπαιγµός. Επειδή τελευταία ακούµε πάρα πολλά για συγ-
γνώµες, ερωτώ τον ΣΥΡΙΖΑ: Ποιος θα ζητήσει συγνώµη για ό,τι
γίνεται τώρα στη συνέχεια της συµφωνίας που υπέγραψαν; Επί-
σης σε ό,τι αφορά τους βόρειους γείτονες θα πρέπει να τους θυ-
µίσω να προσέχουν, ότι υπάρχει και το άρθρο 60 της Σύµβασης
της Βιέννης για το δίκαιο των συνθηκών. Τι ακριβώς λέει αυτό το
άρθρο; Ουσιαστική παραβίαση διµερούς συνθήκης από το ένα
µέρος παρέχει το δικαίωµα στο άλλο µέρος να επικαλεστεί την
παραβίαση αυτή ως λόγο λήξεως της συνθήκης ή αναστολής της
εφαρµογής της εν όλω ή εν µέρει. Το λέω αυτό, γιατί υπάρχουν
και οι αλλαγές που έχουν συµφωνηθεί -και τους πονάνε- να γί-
νουν στα εκπαιδευτικά τους συγγράµµατα σε ό,τι έχει σχέση µε
τον αλυτρωτισµό, όπως επίσης και οι συζητήσεις για τα εµπορικά
σήµατα. Συνεπώς, θα πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι υπάρχουν
όροι και όρια, ακόµα και στο θράσος!

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στο παρόν σχέδιο νόµου, το
οποίο θα έλεγα ότι χαρακτηρίζεται από µια µεγάλη πρωτοτυπία.
Είναι ένα εργασιακό νοµοσχέδιο, που έχει ως επίκεντρο τον ερ-
γαζόµενο. Για πρώτη φορά, µε την κύρωση της σύµβασης για
την εξάλειψη της βίας και της παρενόχλησης στον κόσµο της ερ-
γασίας, προστατεύεται η αξιοπρέπεια του εργαζόµενου και το
δικαίωµά του στην ελεύθερη ανάπτυξη της προσωπικότητας. Ο
εργαζόµενος δεν αντιµετωπίζεται ως το γρανάζι µιας µηχανής,
αλλά ως άνθρωπος. Θεµελιώδης ανάγκη κάθε ανθρώπου είναι η
δηµιουργία µιας οικογένειας. Με τις ευεργετικές διατάξεις, που
εισάγονται µε πνεύµα δίκαιης και ίσης µεταχείρισης, εργαζόµενοι
και των δύο φύλων ενθαρρύνονται να δηµιουργήσουν στέρεες
οικογένειες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν χωράει αµφιβολία ότι το υπό
ψήφιση νοµοσχέδιο έχει δύο βασικά χαρακτηριστικά: Είναι και
ανθρωποκεντρικό και φιλεργατικό. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
δεν το καταλαβαίνει αυτό; Φυσικά και το καταλαβαίνει, αλλά δεν
την αφήνει ο µόνιµος λαϊκισµός της να το παραδεχτεί και διαρ-
ρηγνύει τα ιµάτιά της ότι δήθεν, καταργείται το οκτάωρο και ότι
χάνουν οι εργαζόµενοι τις υπερωρίες τους και ότι η Επιθεώρηση
Εργασίας ως ανεξάρτητη πλέον αρχή θα είναι όργανο της κάθε
κυβέρνησης. 

Μα, υπάρχει κανείς που να µην αντιλαµβάνεται ότι µια ανεξάρ-
τητη αρχή θα διασφαλίζει καλύτερα τα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων από µια υπηρεσία που ελέγχεται και εξαρτάται από την
εκάστοτε κυβέρνηση; Ποιες υπερωρίες ακριβώς θα χάνονται;
Αυτές που θα καταγράφονται ψηφιακά; Το οκτάωρο, που λέτε
ότι παραβιάζεται, δεν είναι αυτό που θωρακίζεται µε τη νέα ψη-
φιακή κάρτα που ζητούσε και η Γενική Συνοµοσπονδία Εργατών
Ελλάδος και την καθιερώνει η Κυβέρνησή µας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µόνο δικαίωµα που θίγει το
παρόν νοµοσχέδιο είναι το καταχρηστικό δικαίωµα στη µη κανο-
νικότητα. Υπερψηφίζω το παρόν σχέδιο νόµου και το ίδιο καλώ
να κάνετε και εσείς. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μανωλάκο. Το είπα εγώ, στον δέκατο έχουµε τα
καλύτερα παιδιά, συνεπείς στο επτάλεπτο.

Ζήτησε τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την
Ελληνική Λύση κ. Χήτας για τη δευτερολογία του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε ευχαριστώ πολύ. Θα
είµαι πολύ σύντοµος. 

Κυρία Παπανάτσιου, ευχαριστώ πάρα πολύ που µου παραχω-
ρήσατε τη θέση σας.

Είχα σκοπό να αναφερθώ σε κάποια άλλα ζητήµατα ως Κοινο-
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βουλευτικός Εκπρόσωπος, αλλά, κύριε Μανωλάκο, εγώ δεν κα-
τάλαβα τι µας είπατε τώρα εδώ; Ότι η, για εµάς, κατάπτυστη
Συµφωνία των Πρεσπών είναι και για σας κατάπτυστη; Δεν κατά-
λαβα. Μας έχετε µπερδέψει εδώ µέσα. Βγήκατε σήµερα εδώ να
µας πείτε τι, ως Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας; Πείτε µας.
Πραγµατικά, δεν κατάλαβα. Εδώ µέσα -το έχω πει πολλές φορές-
και να θες να αγιάσεις, δεν µπορείς. Γιατί ξύνεστε συνέχεια; Όχι
εσείς προσωπικά, όλοι εσείς. Γιατί ξύνεστε; 

Ωραία, λοιπόν, αφού είναι τόσο χάλια αυτή η συµφωνία, ελάτε
εδώ να αναµετρηθούµε, κύριε Μανωλάκο, εσείς και οι υπόλοιποι
Βουλευτές που µε κοιτάτε τώρα. Βγάλτε απ’ τα συρτάρια τα αρα-
χνιασµένα εδώ και µήνες πρωτόκολλα της Συµφωνίας των Πρε-
σπών και αν έχετε πολιτική ανδρεία ελάτε εδώ στο Κοινοβούλιο
να κουβεντιάσουµε. Να σας δω, όταν έρθει η ώρα της ψήφου τι
θα ψηφίσετε: «ναι», «όχι», «παρών», «απών», «ασθενής» ή «οδοι-
πόρος»; Να µας πείτε, αλλά δεν θα κάνετε πολιτική σπέκουλα.
Καλά κάνετε και κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ακούστε όµως, κάτι, ο
ΣΥΡΙΖΑ υπέγραψε µια άθλια συµφωνία, καταδικαστική για την
Ελλάδα για τη Μακεδονία. Αυτό λέµε εµείς. Τουλάχιστον το είπε:
Εµείς κάνουµε αυτό. Βγήκε στον κόσµο και είπε: Εµείς κάνουµε
αυτό. Θέλετε να µας ψηφίσετε; Τους ψήφισαν. Στην Πέλλα
πήραν 30%, στην επικράτεια πήραν 30%. Εσείς τι είπατε; Εσείς
τι κάνετε; 

Αφού είναι τόσο κατάπτυστη η συµφωνία, κύριε Μανωλάκο,
που ήρθατε να κατακεραυνώσετε σήµερα εδώ τους Σκοπιανούς
-τι πρεµούρα είναι αυτή;- ασκήστε βέτο, λοιπόν, στην ένταξη των
Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τι κάνει η Κυβέρνησή σας;
Ασκήστε πίεση και βέτο αυτήν τη στιγµή να µην µπουν τα Σκόπια
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Εσείς, όµως, όχι µόνο δεν το ασκείτε,
αλλά τρέµει η ψυχή σας, µην ασκήσει η Βουλγαρία βέτο. Εκεί
φτάσατε. Ακούστε τι είπε ο Μπάιντεν. Το πήρατε το µήνυµα: Μην
τολµήσει κανείς και αµφισβητήσει τη συµφωνία, είπε ο Μπάιντεν,
θα σας κάνω «ντα». Έτσι είπε. Είστε, λοιπόν, υπέρ της συµφω-
νίας ή είστε κατά της συµφωνίας; Είστε ειλικρινείς απέναντι στον
κόσµο ή είστε πολιτικοί ψεύτες; Πείτε µας τι είστε, τι κυνηγάτε,
ποιος είναι ο στόχος σας. Δεν µπορεί να κοροϊδεύετε τον κόσµο
συνέχεια, κύριε Μανωλάκο, και συγγνώµη που απευθύνοµαι σε
εσάς, αλλά µου ερεθίσατε σήµερα τη σκέψη πριν ανέβω στο
Βήµα µε αυτά που άκουσα.

Διαµαρτύρεστε εσείς για την κατάντια; Εβδοµήντα δύο παρα-
βιάσεις, πριν το χθεσινό αίσχος -εδώ τα έδειχνα- µε το «Μακεδο-
νία» σκέτο από το Εuro, µια κορυφαία διοργάνωση, στην οποία
καθηµερινά εκατοµµύρια βλέµµατα είναι στραµµένα και αυτοί να
διαφηµίζουν τη Μακεδονία, οι Βουλγαρο-Σλαβο-Αλβανοί να µας
το παίζουν Μακεδόνες σκέτοι. Το «Νότια Μακεδονία», το «Βόρεια
Μακεδονία», που λέτε, ισχύει µόνο για µας. Για όλους τους υπό-
λοιπους είναι σκέτο «Μακεδονία». Πολύ ωραία. Αυτά είναι τα
αποτελέσµατα της συµφωνίας του ΣΥΡΙΖΑ, την οποία εσείς -συγ-
γνώµη πραγµατικά από όλους όσοι µας ακούνε- θα το πω πολύ
απλά και λαϊκά, σεβόµενος τον χώρο, το «κάνετε γαργάρα».

Σας βόλεψε µια χαρά, αλλά τουλάχιστον καθίστε στα αυγά σας
ή ελάτε εδώ να αναµετρηθούµε, να δούµε πόσα απίδια παίρνει ο
σάκος και να δούµε ποιοι από εσάς είστε αντίθετοι σε αυτή τη
συµφωνία και θα την καταψηφίσετε εδώ. Κύριε Μανωλάκο, ελάτε
µαζί µας. Εµείς είµαστε δέκα Βουλευτές κι εσείς ένας, σύνολο
έντεκα, να υπερψηφίσετε κι εσείς την πρόταση σύστασης εξετα-
στικής επιτροπής. Δεν αλλάζει η συµφωνία; Εµείς λέµε ότι αλλά-
ζει. Αλλά έστω ότι δεν αλλάζει. Ελάτε να δούµε τι έγινε εκείνο το
διάστηµα, να δούµε τι έγινε, κύριε  Μανωλάκο. Ακούσαµε πολλά,
πιέσεις, βαλίτσες τροχήλατες, πηγαινέλα, ανταλλαγές. Ακούστη-
καν. Δεν ξέρω. Να µην δούµε τι έγινε; Να µην κάνουµε µια εξε-
ταστική επιτροπή; Εδώ για ψύλλου πήδηµα κάνετε. Ψάχνετε
ακόµα τα 2 εκατοµµύρια του Παππά. Κάντε, είναι µείζον εθνικό
θέµα. Ντροπιάζεται η Ελλάδα καθηµερινά. Τι κάνετε εσείς; Γι’
αυτό σας λέω: ή επιδείξτε πολιτική ανδρεία και ελάτε να αναµε-
τρηθούµε µε θεατές τον ελληνικό λαό, τους Έλληνες πολίτες ή
καθίστε και σιωπήστε.

Επίσης, θέλω να απευθυνθώ στην Κυβέρνηση. Τώρα τι κά-
νουµε; Κυρία Υπουργέ, τι κάνουµε τώρα; Για πείτε µας. Θέλω να
µου πείτε -µιας και ασχολείστε στο ανθρώπινο κοµµάτι περισσό-
τερο- τι θα πείτε στον πατέρα αυτόν που λέει «Θέλω η επιτροπή

να εξηγήσει στα παιδιά µου γιατί χάθηκε η µητέρα τους για να
σωθούν άλλοι». Ένας χαροκαµένος Κρητικός. Όταν οι Υπουργοί
και οι δικοί σας οµολόγησαν πως έκαναν έγκληµα. Τι θα πει στα
παιδιά του, τι θα του απαντήσετε; Αναφέροµαι στο εµβόλιο της
«AstraZeneca», κυρία Υπουργέ και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Τι θα απαντήσετε στους χιλιάδες νέους σήµερα, µετά τη χθεσινή
απόφαση της επιτροπής να µη χορηγείται το εµβόλιο στους κάτω
των εξήντα ετών; Τι θα πείτε σήµερα; Να πάνε να κάνουν δεύ-
τερη δόση από άλλο εµβόλιο; Τι το κάναµε, ποικιλία κρεατικών,
λίγο από εδώ και λίγο από εκεί; Μιλάµε για ανθρώπινες ζωές.
Ακούσατε τι είπε σήµερα -αφήστε τι λέει ο Χήτας, ο Βελόπουλος,
η Ελληνική Λύση, ο καθένας- ο καθηγητής Πνευµονολογίας του
Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης κ. Κιουµής; Είπε ότι
οι εταιρείες που βγάζουν τα εµβόλια αν το δεύτερο εµβόλιο είναι
από άλλη µάρκα, δεν φέρουν καµµία ευθύνη.

Άρα, τι έχουµε τώρα εδώ; Έχουµε το ακαταδίωκτο για εσάς,
το ακαταδίωκτο για τους λοιµωξιολόγους, το ακαταδίωκτο για
τις εταιρείες και εσύ λαέ, κάντε τα πειραµατόζωα. Αυτό λέτε. 

Η προσωρινή έκτακτη άδεια, φωνάζει ο Βελόπουλος επί µήνες,
είναι conditional, η έκτακτη άδεια που έχουν τα εµβόλια αφορά
µόνο σε δόσεις από την ίδια εταιρεία και όχι σε κοκτέιλ εµβολίων.
Κάνετε πειράµατα πάνω στα πειράµατα; Αντί να ζητήσετε συγ-
γνώµη, κουνάτε και το δάχτυλο, τζογάρετε µε τη δηµόσια υγεία,
τζογάρετε µε τις ζωές των Ελλήνων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να ολοκλη-
ρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα σας θυµίσω εγώ δηλώσεις. 
Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός: «Το καλύτερο εµ-

βόλιο είναι το πιο γρήγορο».
Κικίλιας: «Έχουν βρεθεί ελάχιστα περιστατικά παρενεργειών

στη χώρα µας», έξι, λέει σήµερα, στο ένα εκατοµµύριο. Κι άµα
είστε εσείς ένας από τους έξι; Δεν το κατάλαβα αυτό.

Βασιλακόπουλος: «Δεν υπάρχει κάποιο στοιχείο που να λέει
ότι το «AstraZeneca» είναι επισφαλές για εγκύους».

Θεµιστοκλέους: «Ασφαλές το εµβόλιο της “AstraZeneca”».
Θεοδωρίδου: «Το εµβόλιο της «AstraZeneca» να γίνεται από

άτοµα δεκαοκτώ ετών και άνω». Τώρα τι µας λέει η κυρία αυτή,
που έθεσε ήδη απαγόρευση;

Άδωνις Γεωργιάδης: «Το επίτευγµα της Βρετανίας έχει γίνει
µε το “AstraZeneca”». 

Η Βρετανία, κύριε Γεωργιάδη, σταµάτησε να χορηγεί «As-
traZeneca», τη δεύτερη δόση, σε άτοµα κάτω των πενήντα. Εµείς
τα δικά µας!

Γεροτζιάφας: «Το εµβόλιο της «AstraZeneca» είναι ασφαλές
και αποτελεσµατικό». 

Τζανάκης: «Σπαρακτικές σκηνές στις ΜΕΘ. Ασφαλές το εµβό-
λιο της “AstraZeneca”». 

Παγώνη: «Δεν υπάρχει πρόβληµα, συνεχίζουµε κανονικά».
Τι κάνουµε τώρα; Πείτε µας τι κάνουµε τώρα µε τους ανθρώ-

πους αυτούς, που χθες ξαφνικά τους είπατε ότι κάτω από εξήντα
ετών δεν θα εµβολιάζονται µε το συγκεκριµένο εµβόλιο. 

Γι’ αυτό εµείς, από την πρώτη στιγµή είπαµε και κρατήσαµε
την πιο σοβαρή, την πιο έντιµη στάση απέναντι στους Έλληνες
πολίτες: έχουµε επιφυλάξεις. Δεν είµαστε αρνητικοί σε τίποτα.
Επιφυλάξεις διατυπώνουµε και είµαστε προβληµατισµένοι όπως
όλος ο κόσµος. 

Τρέξτε τώρα να µαζέψετε τα ασυµµάζευτα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει τώρα η Βολιώτισσα κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου

από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, θα µπορούσαµε

να πούµε ότι πέφτουµε από τα σύννεφα, αλλά θα ήταν ψέµα. Δεν
µας εκπλήσσει η επιλογή της Κυβέρνησης να επιτεθεί στον
κόσµο της εργασίας. Η θέση αυτή ενισχύεται ακόµη περισσό-
τερο, αν κάποιος δει τη συνολική της πορεία.
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Υπάρχει βέβαια, µία σταθερά, αυτό το αναγνωρίζουµε. Τα προ-
ηγούµενα χρόνια, για να δικαιολογηθεί η χρεοκοπία της χώρας
και η επιβολή των µνηµονιακών δεσµεύσεων, υλοποιήσατε την
εσωτερική υποτίµηση. Ισχυρίζεστε ότι το νοµοσχέδιο, που συζη-
τάµε κινείται στην κατεύθυνση του ευρωπαϊκού κεκτηµένου. Δυ-
στυχώς, για τους εργαζόµενους και τις εργαζόµενες, για όλους
µας, η απάντηση είναι αρνητική, γιατί πολύ απλά, η χώρα µας
δεν είναι µια απλή ευρωπαϊκή αγορά εργασίας. Μπορούµε να
δούµε την πρόσφατη µελέτη του Ινστιτούτου Ερευνών της ΓΣΕΕ.
Εκεί εµφανίζεται η χώρα µας να έχει τον χαµηλότερο δείκτη σχε-
τικά µε την ποιότητα της εργασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό
οφείλεται στον εργάσιµο χρόνο. Η τυπική εβδοµάδα εργασίας
εµφανίζει την υψηλότερη διάρκεια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το
ερώτηµα που πρέπει να απαντηθεί, λοιπόν, είναι: Ζείτε σε µια
άλλη πραγµατικότητα ή είναι πραγµατικά αυτό που θέλετε;

Εµείς δεν εθελοτυφλούµε. Δεν θα σας δώσουµε κανένα ελα-
φρυντικό. Αυτή την αγορά εργασίας επιθυµείτε, αυτό το µοντέλο
θέλετε, αυτές τις πολιτικές προωθείτε. Έχετε κάνει µεγάλο
αγώνα γι’ αυτό. Για παράδειγµα, το ποσοστό κάλυψης από συλ-
λογικές συµβάσεις βρίσκεται στο 14,7% σε σχέση µε το 60%
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το ποσοστό ανεργίας είναι στο 16%
έναντι 7,3% στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ η αγοραστική δύναµη
του κατώτατου µισθού στη χώρα είναι η πέµπτη χαµηλότερη σε
όλη την Ευρώπη. Αν το ζητούµενό σας, λοιπόν, ήταν η σύγκλιση
µε το ευρωπαϊκό µοντέλο οι στοχεύσεις και οι ασκούµενες πολι-
τικές θα έπρεπε να ήταν διαφορετικές. 

Για τη Νέα Δηµοκρατία, βέβαια, η κρίση ισοδυναµεί µε ευκαι-
ρία. Ευκαιρία λοιπόν για την κατάργηση του οκτάωρου. Το κά-
νατε δεκάωρο, ενώ µάλιστα ο χρόνος εργασίας θα διευθετείται
πλέον µέσω ατοµικών συµβάσεων. Οι εργαζόµενοι θα εργάζονται
απλήρωτες υπερωρίες, ενώ ταυτόχρονα αυξάνεται το όριο των
υπερωριών σε εκατόν πενήντα. Θεσπίζεται και διακεκοµµένο
ωράριο στη µερική απασχόληση. 

Αυτές είναι οι καλοπληρωµένες θέσεις εργασίας, που υποσχέ-
θηκε ο κ. Μητσοτάκης προεκλογικά και συνεχίζει µέχρι και σή-
µερα να διακηρύττει; Εξαπατήσατε τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, εξαπατήσατε τους εργαζόµενους για να κλέψετε την
ψήφο τους. Κροκοδείλια δάκρυα χύνετε για την ανεργία στους
νέους. Υποσχεθήκατε ότι θα τη µειώσετε και φέρνετε ένα νοµο-
σχέδιο που µε µαθηµατική ακρίβεια θα οδηγήσει στην απώλεια
χιλιάδων θέσεων εργασίας. Κροκοδείλια δάκρυα χύνετε και για
το δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας, που προσπαθείτε να αν-
τιµετωπίσετε µε συνέδρια-παρωδία, την ίδια ώρα που ψηφίζετε
δεκάωρη εργασία και πληρωµή υπερωριών µε ρεπό. Πώς θα
κάνει οικογένεια, κύριε Υπουργέ, ένα νέο ζευγάρι που αναγκά-
ζεται να δουλεύει δέκα ώρες κάθε µέρα; Πώς θα κατατµήσει τον
χρόνο του; Πώς θα συντηρεί τα παιδιά του; Θα πληρώνει γάλα
και πάνες µε ρεπό;

Η επίλυση του δηµογραφικού περιλαµβάνει σειρά µέτρων στή-
ριξης. Πρώτον, οικονοµική εξασφάλιση. Δεύτερον, ποιοτικό ερ-
γασιακό και προσωπικό χρόνο. Τρίτον, ισχυρό κοινωνικό κράτος.
Εσείς αποδοµείτε και τους τρεις αυτούς πυλώνες µε κάθε σας
νοµοσχέδιο, φανερώνοντας και τον βαθύ συντηρητισµό σας. Δεν
σας ενδιαφέρει η ανεργία, αλλά η εξυπηρέτηση συµφερόντων.
Δεν σας ενδιαφέρει ούτε το δηµογραφικό. Ο καθένας και η κα-
θεµία µόνος και µόνη στην εργασιακή και κοινωνική ζούγκλα που
φέρνετε.

Υπηρετείτε πιστά την έκθεση Πισσαρίδη, η οποία υπογράµµιζε
την ανάγκη για περισσότερη ευελιξία στην αγορά εργασίας και
µείωση του εργασιακού κόστους. Αυτή είναι η ανάπτυξη που
ευαγγελίζεστε; Αυτό το µοντέλο όµως είναι πλήρως αποτυχη-
µένο και αντιαναπτυξιακό. Δοκιµάστηκε και απέτυχε την περίοδο
2010-2014.

Ζητούµενο, λοιπόν, του νοµοσχεδίου, που υπερηφανεύεστε
ότι εκσυγχρονίζει την αγορά είναι η επέκταση του διευθυντικού
δικαιώµατος και ο καθορισµός του εργάσιµου χρόνου, προς όφε-
λος των εργοδοτών. 

Εργοδότες και εργαζόµενοι, λοιπόν. Ο δυνατός πόλος της δια-
πραγµάτευσης ο ένας και αντίστοιχα ο πιο αδύναµος ο άλλος.
Είχαν και έχουν διαφορετικές αντιλήψεις για το πλαίσιο και τη
δοµή των εργασιακών σχέσεων. 

Η ρύθµιση βασικών εργασιακών όρων, λοιπόν, όπως αυτό του
χρόνου που επηρεάζει όλο το φάσµα της ζωής των εργαζοµέ-
νων, ήταν µέχρι τώρα και εγγυηµένη και προστατευµένη. Η δια-
πραγµάτευση ακόµα και γι’ αυτούς τους όρους θα µετατραπεί
σε µια προσπάθεια συµβιβασµού διαφορετικών συµφερόντων.
Ποιος, όµως, θα έχει το πάνω χέρι, ειδικά στις ατοµικές συµβά-
σεις; Δεν θέλει και πολύ µυαλό: Ατοµική ευθύνη, ατοµική δια-
πραγµάτευση, ατοµικές συµβάσεις και όποιος αντέξει. 

Καταλαβαίνουµε επίσης ότι ο έλεγχος είναι ένα από τα βασικά
σηµεία τριβής σε µια αγορά εργασίας. Με βάση στοιχεία του
Υπουργείου, σε µία στις τέσσερις επιχειρήσεις, που ελέγχει το
ΣΕΠΕ εντοπίζονται παραβάσεις. Είναι τουλάχιστον οξύµωρο να
διαλύεις το πλαίσιο του εργάσιµου χρόνου και την προστασία
των εργαζοµένων σε µια αγορά εργασίας, που εµφανίζει παρα-
δοσιακά έναν από τους υψηλότερους δείκτες παράνοµης ευελι-
ξίας. 

Εδώ βέβαια, πρέπει να γίνει κατανοητό ότι η όλη συζήτηση για
τη δοµή του ΣΕΠΕ δεν αφορά απλά την οργανωτική µορφή µιας
δηµόσιας υπηρεσίας. Αφορά, όµως, το επίπεδο της προστασίας
των εργαζοµένων. 

Τι κάναµε εµείς την περίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ; Έγι-
ναν βήµατα σχετικά µε την προστασία των εργαζοµένων, την ενί-
σχυση του ελεγκτικού µηχανισµού, την επιβολή κυρώσεων στους
παραβάτες. Έχουµε πάρα πολλά παραδείγµατα. Με το «καλη-
µέρα» της νέας Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ξηλώθηκαν
διατάξεις της ενίσχυσης των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, κα-
ταργήθηκε ο βάσιµος λόγος απόλυσης, υποβαθµίστηκε το ΣΕΠΕ. 

Δεν θα επιτρέψουµε να µονιµοποιηθεί αυτή η κατάσταση, δεν
θα επιτρέψουν οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες να γίνει πράξη
το δίκιο του ισχυρού. Αυτός ο νόµος θα καταργηθεί την πρώτη
µέρα της προοδευτικής διακυβέρνησης του τόπου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κ. Παπανάτσιου. 

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Θεσσαλονικιό φίλο µου κ. Κων-
σταντίνο Γκιουλέκα, της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο
κ. Μπιάγκης από το Κίνηµα Αλλαγής και στη συνέχεια ο κ. Σταύ-
ρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Αραχωβίτη, δεν ήσασταν στην Αίθουσα. Δώσαµε τον
λόγο µας ότι στον δέκατο κύκλο θα τηρούµε το επτάλεπτο, για
να µπορέσουν να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι. 

Κύριε Γκιουλέκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, και χθες και σήµερα ακούγονται διάφορες απόψεις. Λογικό
είναι. Είναι ένα θέµα και ένα πεδίο, στο οποίο υπάρχουν διαφο-
ρετικές απόψεις, υπάρχουν διαφορετικές θέσεις, διαφορετικές
τοποθετήσεις. Αλλά, ξέρετε, πέρα από όλα αυτά, θα έλεγα ότι
εδώ µέσα -για όλους µας ισχύει αυτό- κρίνεται και η συνέπεια
των λόγων και των πράξεών µας. 

Το λέω αυτό, γιατί ακούσαµε από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας τις συγκεκριµένες θέσεις του, που είναι γνωστές. Έχει
αυτή τη συνέπεια, υπερασπίζεται συγκεκριµένες θέσεις και συ-
νεχίζει να τις υπερασπίζεται µιλώντας και για το παρόν νοµοσχέ-
διο. Ακούµε, όµως, από άλλες πλευρές της Αίθουσας και κυρίως
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να ανακαλύπτουν αίφνης ότι
υπάρχει µια επίθεση στα εργασιακά δικαιώµατα από αυτήν την
Κυβέρνηση, ότι αυτή η Κυβέρνηση τάσσεται υπέρ των εργοδο-
τών, λες και όσοι ψήφισαν τη Νέα Δηµοκρατία στην Ελλάδα είναι
οι εργοδότες και όλοι οι υπόλοιποι είναι οι εργαζόµενοι, που
εσείς εκπροσωπείτε. 

Ας σταµατήσουµε αυτές τις γενικεύσεις. Μου θυµίζει αυτό που
κάποτε άλλοτε ελέγετο σε αυτήν την Αίθουσα: «Οι υπόλοιπες δη-
µοκρατικές δυνάµεις», λες κι εµείς δεν ήµασταν δηµοκρατική δύ-
ναµη, ήταν δηµοκρατικές δυνάµεις κάποιες άλλες. Μα, όλοι
είµαστε δηµοκράτες και µε την ψήφο του ελληνικού λαού είµα-
στε εδώ. Θεωρώ ότι κανένας δεν µπορεί να πείσει τον οποιοδή-
ποτε συµπατριώτη µας- συµπολίτη µας όταν έρχεται µε τέτοιου
είδους γενικεύσεις για να πει ότι «αυτή η Κυβέρνηση χρειάζεται
επιδράµει εναντίον των δικαιωµάτων των εργαζοµένων». Ο καθέ-
νας έχει τις απόψεις του, ασφαλώς. 
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Επιτρέψτε µου, όµως να πω, επειδή είµαι και δικηγόρος και
µιλώ µε τη δικηγορική µου ιδιότητα, ότι, βεβαίως, έχετε δίκιο. Το
Εργατικό Δίκαιο θεσπίστηκε για να διασφαλίσει τη θέση του ερ-
γαζόµενου, ακριβώς επειδή είναι αδύναµος ο εργαζόµενος µπρο-
στά στον εργοδότη. Αυτή είναι µία πάγια αρχή που ισχύει στο
Εργατικό Δίκαιο και γι’ αυτό βλέπετε ότι και τα εργατικά δικα-
στήρια κατ’ αρχήν τίθενται υπέρ του εργαζοµένου, προσπαθών-
τας να προστατέψουν τον εργαζόµενο, όταν βεβαίως υπάρχει το
δίκιο µε το µέρος του. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Και το νοµικό πλαίσιο. Δικάζουν και µε
το νοµικό πλαίσιο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Για το νοµικό πλαίσιο µιλώ,
κύριε συνάδελφε. Γι’ αυτό είπα ότι θεσπίστηκε το Εργατικό Δί-
καιο, ακριβώς για να προστατεύσει τον εργαζόµενο, που είναι σε
ασθενέστερη θέση απ’ ό,τι ο εργοδότης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το υπογράµµισε ως
νοµικός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Λέω, όµως, το εξής και εδώ
νοµίζω ότι πρέπει να σταθούµε. Το να θεσπίζουµε µία ψηφιακή
κάρτα εργασίας όπου µπορεί να ελέγχεται ο χρόνος εργασίας
του κάθε εργαζόµενου, το πότε έρχεται, το πότε φεύγει από τη
δουλειά του, όπου µπορεί να ελέγχεται από την άλλη πλευρά το
ζήτηµα των υπερωριών, µε άλλα λόγια, µπορεί να πατάσσεται µε
αυτόν τον τρόπο η αδήλωτη και υποδηλωµένη εργασία, αυτό
είναι σε βάρος του εργαζόµενου; 

Το γεγονός ότι το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας ανάγεται
πλέον σε µια ανεξάρτητη αρχή, όπως και η ΑΑΔΑΕ, η Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, ακριβώς για να µην υπάρχει περιθώριο
πολιτικών παρεµβάσεων, αυτό είναι σε βάρος των εργαζοµένων; 

Μια σειρά από ρυθµίσεις που έχει αυτό το νοµοσχέδιο, τα
µέτρα κατά της βίας, κατά της σεξουαλικής παρενόχλησης, τα
µέτρα υπέρ της υγείας, υπέρ της ασφάλειας στην εργασία, όλα
αυτά στρέφονται κατά των εργαζοµένων; 

Επειδή άκουσα εδώ διάφορα και για τις ιδεολογικές διαφορές
και ιδεολογικές µάχες, που δίνονται σε αυτή την Αίθουσα, µε
αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο -µάλιστα κάποιοι από τους συνα-
δέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µίλησαν για τη «µάχη
των µαχών» µε αυτό το νοµοσχέδιο- επιτρέψτε µου, απευθυνό-
µενος σε κάποιους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, να πω ότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κόσµος, ο
ελληνικός λαός που µας παρακολουθεί σ’ αυτή την Αίθουσα δεν
έχει κοντή µνήµη. Γι’ αυτό είπα από την αρχή της τοποθέτησής
µου ότι πρέπει όλοι να αποδεικνύουµε την αξιοπιστία µας µε συ-
νέπεια µε αυτά που κάναµε και αυτά που λέµε. Γιατί ξαφνικά, έρ-
χονται κάποιοι άνθρωποι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης εδώ,
που κυβερνούσε τον τόπο πριν από ενάµιση-δύο χρόνια για τεσ-
σεράµισι χρόνια ακόλλητα, µε εκείνη τη συµµαχία Καµµένου -
Τσίπρα, και ξαφνικά, θέλουν να µας πείσουν ότι εκείνοι εφάρµο-
σαν µία φιλεργατική πολιτική, ότι ήταν κοντά στον εργαζόµενο
και ότι έρχεται η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και επε-
λαύνει εναντίον των εργαζοµένων. 

Με συγχωρείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µήπως άκουσε
κανείς σ’ αυτή την Αίθουσα ποιος απελευθέρωσε τις οµαδικές
απολύσεις και πότε το έκανε; Επί ΣΥΡΙΖΑ και Αλέξη Τσίπρα έγινε
αυτό. Το ξεχνάτε; Επειδή µιλάµε για ιδεολογικές µάχες. Μήπως
άκουσε κανείς σ’ αυτή την Αίθουσα και για κάποιες άλλες ρυθµί-
σεις οι οποίες είχαν γίνει; Το δικαίωµα στην απεργία, που το πε-
ριορίσατε µε το 50%+1, εσείς δεν το κάνατε, όταν κυβερνούσε
η κυβέρνηση Τσίπρα αυτό τον τόπο; Για τους τους µισθούς των
350 ευρώ -αυτή τη γενιά των εργαζοµένων των 350 ευρώ- εσείς
δεν το κάνατε; 

Ναι, ξέρω. Είχατε πει: «Είχαµε αυταπάτες. Θα σκίζαµε τα µνη-
µόνια. Τελικά, οι αυταπάτες µας οδήγησαν να αντιληφθούµε την
πραγµατικότητα και τότε, όχι µόνο ακολουθήσαµε τα µνηµόνια,
φέραµε και ψηφίσαµε και άλλα µνηµόνια εµείς που αγωνιζόµαστε
ιδεολογικά -όπως λέγανε κάποιοι από εσάς εδώ µέσα σε αυτή την
συζήτηση για το παρόν νοµοσχέδιο- υπέρ των εργαζοµένων». 

Μα, αυτά εσείς δεν τα κάνατε; Τις ευέλικτες µορφές εργασίας
εσείς δεν τις θεσπίσατε; Η ευρωπαϊκή οδηγία 1158/2019, µια
εβδοµάδα πριν από τις εκλογές, δεν εισήχθη στην Ελλάδα ως
ρύθµιση από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Είναι δυνατόν σήµερα,

ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να έρχεστε και να αντιτίθεστε σε
αυτό που φέρνατε ως κυβέρνηση; Για όνοµα του Θεού! Και δεν
έγιναν αυτά πριν από τριάντα χρόνια, έγιναν τα προηγούµενα
χρόνια που κυβερνούσατε τον τόπο. 

Μην µπούµε, λοιπόν, σε αυτή τη συζήτηση της ιδεολογικής
µάχης. Γιατί αν θέλετε να µιλήσουµε για ιδεολογική µάχη, ο κα-
θένας µπορεί να υπερασπιστεί πολλά από αυτά που έγιναν, όπως
και εσείς κάνατε -και κάνατε σηµαντικά πράγµατα στον τοµέα
της εργασίας- όπως είχαν γίνει και πριν από εσάς, όπως γίνονται
τώρα και όπως θα γίνονται πάντοτε. 

Καµµία κυβέρνηση δεν έρχεται µε ένα µηδενιστικό χαρακτήρα
να ισοπεδώσει τα πάντα από τη µία ή από την άλλη πλευρά.
Αλλά, αφού θέλετε να το θυµηθούµε, να το θυµηθούµε. Το είπε
προηγουµένως και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος Γιάν-
νης Βρούτσης. Ποιος έφερε αυτό το βαρύτατο πρόστιµο των
10.500 ευρώ για την αδήλωτη εργασία; Η τότε κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, του κόµµατος δηλαδή που εσείς κατηγορείτε
ότι είναι υπέρ των εργοδοτών. Μα, τι φοβερές ρυθµίσεις υπέρ
των εργοδοτών έφερε αυτή η Κυβέρνηση! Τους τσάκισε στα
πρόστιµα. Και εσείς το ακολουθήσατε -και καλά κάνατε και το
ακολουθήσατε- και υπάρχει και σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές λοιπόν οι ρυθµίσεις όλες κατατείνουν στο να δηµιουρ-

γήσουν όσο το δυνατόν ένα πιο ισχυρό περίβληµα για την προ-
στασία των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Πάντοτε θα
προσπαθούν κάποιοι αυτά τα δικαιώµατα να τα καταστρατηγούν
από την πλευρά των εργοδοτών. Αυτό, λοιπόν, κάνει και η πολι-
τεία, η εκάστοτε κυβέρνηση, να λαµβάνει µέτρα ακριβώς για να
ελαχιστοποιεί τις πιθανότητες που υπάρχουν για την καταστρα-
τήγηση αυτών των δικαιωµάτων. Ότι θα γίνεται προσπάθεια κα-
ταστρατήγησης! Θα γίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το
ξέρουµε. Γι’ αυτό προσπαθούµε όλοι. Εδώ θέλουµε προτάσεις,
ακόµη και σήµερα και αύριο, ωσότου ψηφιστεί το νοµοσχέδιο.
Φέρτε κι άλλες προτάσεις να τις συζητήσουµε. Δεν είναι δογµα-
τικός ο Κωστής Χατζηδάκης. Σας το είπε και στην επιτροπή. Το
είπε στον δηµόσιο διάλογο. Κανένας δεν είναι, όπως είπατε και
εσείς, από τη µία ή από την άλλη πλευρά. 

Σε κάθε περίπτωση, προσδοκούµε να δηµιουργήσουµε µια
ελεύθερη αγορά εργασίας µε απόλυτη προστασία των δικαιω-
µάτων των εργαζοµένων, να δηµιουργήσουµε καλύτερες θέσεις
εργαζοµένων, να δηµιουργήσουµε καλύτερα αµειβόµενες θέσεις
εργαζοµένων. Αλλά σε κάθε περίπτωση, αυτή η προσπάθεια µπο-
ρεί να γίνει καλύτερα αν γίνει συνολικά. Όσο ορθώνουµε σε αυτή
την Αίθουσα στεγανά και αρχίζουµε να θυµόµαστε πρακτικές των
άλλων δεκαετιών, νοµίζω ότι αντί να πάµε µπροστά πηγαίνουµε
πίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Γκιουλέκα.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης του Κινήµατος

Αλλαγής, ο Κερκυραίος µας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µετά από ενάµιση χρόνο πανδηµίας, εγκλεισµού, περιορισµών
και τηλεργασίας ο καθένας από εµάς θα περίµενε ένα µεταρρυθ-
µιστικό νοµοσχέδιο, που πέρα από τη στήριξη των εργαζοµένων
θα διαµόρφωνε ένα νέο, σύγχρονο βιώσιµο µοντέλο εργασίας µε
πυξίδα την πράσινη ανάπτυξη, µε επίκεντρο τον άνθρωπο και τις
αληθινές ανάγκες του, όπως άλλωστε αυτές σταδιακά διαµορ-
φώνονται στη µετά COVID εποχή. Προσδοκούσαµε, λοιπόν, µετά
από αυτήν την πολύµηνη ταλαιπωρία, να δούµε ένα παραγωγικό
εργασιακό µοντέλο, που θα δίνει έµφαση στον άνθρωπο και στις
λέξεις παραγωγή, δηµιουργία, καινοτοµία, άνθηση, ανάπτυξη,
εξωστρέφεια καρποφορία. Αντί αυτού, η Κυβέρνησή σας φέρνει
στη Βουλή ένα, θα έλεγα και επιτρέψτε µου, νοµοσχέδιο
έκτρωµα, που απορρυθµίζει εντελώς την αγορά εργασίας, δια-
λύει τις εργασιακές σχέσεις, καταργεί το οκτάωρο, ενισχύει την
εργοδοτική ασυδοσία και για µία ακόµη φορά, δυστυχώς, απο-
δεικνύει το ακραιφνώς συντηρητικό πρόσωπό της. 
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Κύριε Υπουργέ, προωθείτε ένα νοµοσχέδιο αγνοώντας πλή-
ρως τους κοινωνικούς εταίρους, χωρίς να έχετε προχωρήσει σε
διάλογο και κάποιας µορφής προγενέστερης διαβούλευσης µαζί
τους. Με τη θεσµοθέτηση του δεκαώρου επί της ουσίας δεν κά-
νετε τίποτα, παρά να πολεµάτε την εργαζόµενη γυναίκα. Μάχε-
στε κατά του ίδιου του θεσµού της οικογένειας. Γυρνάτε την
πλάτη σας στις διαρκώς µεταβαλλόµενες κοινωνικές ανάγκες.
Το χειρότερο από όλα, µηδενίζετε την ίδια την ανθρώπινη φύση
όταν επιδιώκετε να µετατρέψετε έναν εργαζόµενο σε ένα παθη-
τικό δεκάωρο ροµπότ, που θα εκτελεί εντολές, χωρίς να του δί-
νεται η δυνατότητα αυτός ο εργαζόµενος να δηµιουργεί, να
συνθέτει, να καινοτοµεί.

Με το παρόν σχέδιο νόµου αποδεικνύετε εµπράκτως τον αυ-
ταρχισµό σας µε την επαναφορά των ατοµικών συµβάσεων, µε
την παράλληλη στήριξη της εργοδοτικής ασυδοσίας, µε την κα-
ταπάτηση των κεκτηµένων, των δικαιωµάτων των εργαζοµένων.
Οδηγείτε σε µαζικές απολύσεις. Παρεµποδίζετε την άσκηση των
συνδικαλιστικών ελευθεριών. Υποδαυλίζετε την ανάπτυξη. Φαί-
νεται ότι υπηρετείτε πιστά ένα πολύ σκληρό συντηρητικό δόγµα. 

Έρχεστε σήµερα µε αυτό το σχέδιο νόµου να µας πείσετε ότι ο
εργαζόµενος «τάδε» µόνος του, αδύναµος σε ένα ετεροβαρές ερ-
γασιακό ατοµικό συµφωνητικό θα καταφέρει να υψώσει άλλωστε,
το ανάστηµά του και θα διαπραγµατευτεί µόνος του ένα καλύτερο
ωράριο εργασίας ή µια καλύτερη εργασιακή συνθήκη έναντι στον
πολυδύναµο εργοδότη του! Ξεχνάτε όµως ταυτόχρονα ότι η
αµοιβή, η ασφάλιση, οι όροι και οι συνθήκες εργασίας, το νόµιµο
ωράριο, η ετήσια άδεια, η µέριµνα της υγιεινής και της ασφάλισης
έναντι εργατικών ατυχηµάτων περιλαµβάνονται στα γενικά εργα-
σιακά δικαιώµατα και κατακτήθηκαν µέσα από συλλογικούς αγώ-
νες και όχι µέσα από ατοµικές συνδιαλλαγές.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου, δυστυχώς,
η Ελλάδα επιστρέφει πολλές δεκαετίες πίσω, γυρίζει και πάλι
στον εργασιακό µεσαίωνα. Τα σηµαντικότερα εργασιακά κεκτη-
µένα καταργούνται µέσα από τις διατάξεις του παρόντος νοµο-
σχεδίου. Θα ζήλευε σήµερα και ο πιο σκληρός νεοφιλελεύθερος
τη θεωρία σας περί εργασίας, όταν καθιερώνετε και θεσµικά
πλέον το ωράριο λάστιχο, τους εργαζόµενους µε ατοµική και όχι
συλλογική σύµβαση εργασίας, µετά από πρόταση κιόλας του ερ-
γαζόµενου. Θα έχουµε ελαστικοποίηση της εργασίας, ηµερήσια
εργασία ακόµη και δέκα ώρες όταν το επιθυµεί προφανώς ο ερ-
γοδότης χωρίς αύξηση αποδοχών µε µοναδικό κέρδος για τον
εργαζόµενο αντίστοιχη µείωση του ωραρίου εντός εξαµήνου ή
ρεπό. 

Στη σηµερινή Ελλάδα των χαµηλών µισθών, που η Κυβέρνηση
αρνείται πεισµατικά να αυξήσει τον κατώτατο µισθό, ο εργοδό-
της βάζει τον εργαζόµενο να δουλεύει παραπάνω για να πάρει
ρεπό και όχι για να αυξήσει το πενιχρό εισόδηµά του. Απεχθάνε-
στε τον συνδικαλισµό και θέλετε τον εργαζόµενο µόνο και αβοή-
θητο. Προσπαθείτε να τροµοκρατήσετε τους εργαζόµενους, να
διασπείρετε τον φόβο και να επιφέρετε καταλυτικές συνέπειες
στην άσκηση του συνδικαλισµού και στο απεργιακό δικαίωµα,
επιχειρώντας την de facto κατάργησή του. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να αντιλη-
φθείτε τη δεινή κατάσταση στην οποία βρίσκονται οι εργαζόµενοι
αξίζει να αναφερθούµε στο πρόβληµα, που αντιµετωπίζουν και
το οποίο παλεύουν από πέρυσι το καλοκαίρι -ένα χρόνο περίπου-
οι οδηγοί των τουριστικών λεωφορείων, όπως επίσης και οι ερ-
γαζόµενοι στα αφορολόγητα, όπως επίσης και οι εργαζόµενοι
στα τουριστικά γραφεία, οι οποίοι για να ξεπεράσουν τον χαρα-
κτηρισµό της εποχικότητας των εταιρειών που εργάζονται -λαµ-
βάνοντας έτσι την πολυπόθητη ανεργία- είναι ακόµα στους
δρόµους. Δυστυχώς, το Υπουργείο σας δεν είχε ανταποκριθεί
στο ελάχιστο µέχρι και σήµερα ακόµη, µε αποτέλεσµα, το όποιο
µικρό βοήθηµα δώσατε να µην έχει φτάσει καν στο σύνολο των
εργαζοµένων. Τυχαία επιτρέψτε µου να αναφερθώ εκ νέου στους
οδηγούς των τουριστικών λεωφορείων, οι οποίοι από πέρυσι,
κύριε Υπουργέ -µιλάµε για ανθρώπους οικογενειάρχες, δεν µι-
λάµε για απλούς αριθµούς- µέχρι και τώρα που συζητάµε δεν
έχουν πάρει ούτε 1 ευρώ σε αυτή τη δύσκολη περίοδο, που όλοι
βιώνουµε. 

Με αυτήν την πολιτική σας, κύριε Υπουργέ, πλήττονται υπέρ-

µετρα κατηγορίες εργαζοµένων, που απασχολούνται υπό ιδιαί-
τερες συνθήκες, όπως οι ναυτικοί. Μετά την πρόσφατη κατάρ-
γηση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας και τη µείωση των
µισθών µε το ν.4714/20, προχωράτε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
σε περαιτέρω υπονόµευση των εργασιακών δικαιωµάτων τους
και των δυνατοτήτων τους για συνδικαλιστικές διεκδικήσεις, πα-
ραγνωρίζοντας τη φύση και τις ιδιαιτερότητες της εργασίας.
Αυτός είναι ο λόγος, λοιπόν, που τα ναυτεργατικά σωµατεία αν-
τιστέκονται και αντιδρούν στις µεθοδεύσεις σας µε πλήθος κινη-
τοποιήσεων, τις οποίες και δεν µπορούµε βεβαίως παρά να
στηρίξουµε. 

Στο σηµείο αυτό, κύριε Πρόεδρε, επιστρέψτε µου να ανα-
φερθώ επιγραµµατικά, έχοντας άλλωστε αναφερθεί εκτενώς και
µέσα από ερώτησή µου, στο θέµα της εσφαλµένης και άδικης
φορολόγησης των µικρών ιδιωτικών σκαφών αναψυχής, µέσω
του ν.4646/19. Θα ήθελα να χαιρετίσω, έστω και τη µικρή βελ-
τίωση του παραπάνω λάθους σας µε το σχετικό άρθρο της τρο-
πολογίας που κατατέθηκε από τον κ. Σταϊκούρα, υπενθυµίζοντας
ωστόσο ότι δεν προκύπτουν έσοδα από την εκµετάλλευση των
σκαφών αυτών, και ως εκ τούτου, δεν θα έπρεπε να εµπίπτουν
καν στο επίπεδο εφαρµογής του ν.27/1975, που αφορά σε φο-
ρολόγηση εισοδήµατος από την εκµετάλλευση πλοίων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήδη, πριν καν

ψηφιστεί αυτό το σχέδιο νόµου, η αγορά εργασίας και δη σε του-
ριστικές περιοχές, όπως το νησί από το οποίο κατάγοµαι, η Κέρ-
κυρα, βρίσκεται σε πολύ δύσκολη κατάσταση. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να αµαυρώσει ακόµα περισ-
σότερο αυτή τη θλιβερή εικόνα στην αγορά εργασίας και οδηγεί
µε µαθηµατική ακρίβεια στην ολοσχερή εξαθλίωση των εργαζο-
µένων.

Είναι ξεκάθαρο, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι φοβάστε µάλλον
τη δύναµη των πολλών και προσπαθείτε γι’ αυτόν τον λόγο να
αποδυναµώσετε και να εξουδετερώσετε τις συλλογικότητες.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κίνηµα Αλλαγής,
ως κατ’ εξοχήν φορέας της εργασίας, ο οποίος βρίσκεται δίπλα
στους ανθρώπους της εργασίας, δεν µπορεί να ψηφίσει και να
συναινέσει στην υπερψήφιση τέτοιων νοµοσχεδίων, νεοφιλελεύ-
θερων, µε πλήθος συµπληρωµατικών διατάξεων, που µετατρέ-
πουν τους εργαζόµενους σε έρµαια των εργοδοτών, χωρίς
φωνή, χωρίς λόγο.

Είµαστε κάθετα αντίθετοι µε τη λογική σας, γιατί για µας, το
επίκεντρο της πολιτικής µας είναι ο άνθρωπος και δη, ο άνθρω-
πος εργαζόµενος και όχι ο υποταγµένος εργαζόµενος.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. Και
εµείς ευχαριστούµε.

Πάµε στον Λάκωνα, τον κ. Σταύρο Αραχωβίτη από τον ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία.

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν
είµαι εγώ µετά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μετά είστε. Ο κ. Αρα-
χωβίτης ήταν σε επιτροπή, ήταν στο νούµερο «50».

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η κατάσταση λέει
άλλο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, το ξέρω. Βάλαµε
τον κ. Αραχωβίτη, επειδή ήταν στο «50». Έπρεπε ήδη να έχει µι-
λήσει. Ήταν σε επιτροπή. Τι να κάνουµε; Μίλησε το Κίνηµα Αλ-
λαγής. Μετά είστε εσείς. Δεν υπάρχει πρόβληµα για επτά λεπτά.
Θέλετε να έρθετε εσείς;

Ορίστε, κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, θα ήθελα

να εκφράσω τις ευχές µου στα παιδιά της Γ’ λυκείου που αυτή
την ώρα δίνουν τη µεγάλη µάχη για την εισαγωγή στα πανεπι-
στήµια. Τους ευχόµαστε να έχουν υγεία, κουράγιο, καλή επιτυχία
στον αγώνα και καλό αέρα στα όνειρα τους, που λέει και το τρα-
γούδι!
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσα δεν κατάφερε να θεσµοθε-
τήσει η τρόικα και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στη χώρα µας
ενάντια στον κόσµο της εργασίας έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας να το κάνει αυτοβούλως, µε νόµο που σε
λίγες ώρες ψηφίζεται µέσα σε αυτήν την Αίθουσα.

Σήµερα, λοιπόν, δεν σας κλέβει τη δόξα η τρόικα. Σήµερα δο-
ξάζεστε από τον ΣΕΒ και από τους ισχυρούς αυτής της χώρας,
που τρίβουν τα χέρια τους. Εισάγετε τον πλήρη στραγγαλισµό
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων στην εργασία, την ποινικο-
ποίηση της συλλογικής τους δράσης και εκπροσώπησης, κονιορ-
τοποιείτε τον ελεύθερο χρόνο των εργαζοµένων από τον χρόνο
ανατροφής των παιδιών τους και επιβάλλετε τη δεκάωρη εργα-
σία χωρίς πρόσθετες αποδοχές. Και τολµάτε να λέτε ότι η πλη-
ρωµή µπορεί να γίνει µε ρεπό.

Αλήθεια, πιστεύετε ότι µπορείτε να κοροϊδεύετε τους εργαζό-
µενους, τους ανέργους και τους νέους, λέγοντάς τους ότι το
οκτάωρο είναι οπισθοδρόµηση; Αλήθεια, ποιος σκέφτηκε αυτό
το απίθανο επιχείρηµα, ότι η µητέρα εργαζόµενη µπορεί να απο-
φασίζει η ίδια πότε θα κάνει υπερωρίες, έχει-δεν έχει δουλειά η
επιχείρηση και πότε µπορεί να πάρει το ρεπό της, έχει-δεν έχει
δουλειά η επιχείρηση και ο εργοδότης θα συναινεί, έχει-δεν έχει
ανάγκες η επιχείρηση. Αυτό είναι κοροϊδία και µόνο που το εκ-
φράζετε σαν επιχείρηµα.

Νοµίζω ότι είναι υποτιµητικό προς τη νοηµοσύνη του ελληνι-
κού λαού και θα παρακαλούσα ειλικρινά, µε όση αξιοπρέπεια έχει
µείνει σε αυτή την Αίθουσα, να εκφραζόµαστε µε βάση την αλή-
θεια και τη λογική.

Ως προς τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας µε ατοµική σύµ-
βαση, είναι πραγµατικά η κατοχύρωση της ισχύος του εργοδό-
της σε µια de facto άνιση σχέση. Αυτό είναι και τίποτε άλλο.
Υπάρχει, άραγε, κάποιος µισθωτός, ένας νέος και µια νέα που
δεν αντιλαµβάνεται τι σηµαίνει να δουλεύει δεκάωρο απλήρωτο
και να παίρνει ρεπό µέσω της ατοµικής σύµβασης;

Σας το είπε ευσχήµως και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βου-
λής αυτό που και οι πέτρες γνωρίζουν, ότι στην επιστήµη του Ερ-
γασιακού Δικαίου αµφισβητείται εν γένει η αυθεντικότητα των
ατοµικών συµφωνιών µεταξύ εργαζόµενου και εργοδότη λόγω
ακριβώς της εξάρτησης του πρώτου από τον δεύτερο.

Με την ανεργία, λοιπόν, στο ζενίθ, εσείς διαλύετε τις δικλίδες
ασφαλείας προστασίας της εργασίας και των εργαζοµένων, µε
τις οικονοµικές ανισότητες να διευρύνονται. Είδαµε τα στοιχεία
µέσα στην πανδηµία, µε τους πλούσιους να γίνονται πλουσιότε-
ροι, µε την κοινωνία να φτωχοποιείται, εσείς διαλύετε κάθε πλαί-
σιο προστασίας και συµβάλλετε στην αύξηση των κερδών των
επιχειρήσεων. Αυτό θέλετε να κάνετε; Δεν ακούτε την κοινωνία;
Δεν διαβάζετε τα στοιχεία; Δεν βλέπετε τι έχει συµβεί στην παγ-
κόσµια και πολύ περισσότερο, στην ελληνική οικονοµία;

Όµως, υπάρχει άλλος δρόµος; Και βέβαια, υπάρχει. Τη στιγµή
που σε άλλες χώρες ήδη προχωρούν σε λιγότερες ώρες δου-
λειάς, εσείς αποσχίζετε τη χώρα µας από την ευρωπαϊκή εργα-
σιακή νόρµα. Τη στιγµή που και ο ίδιος ο Πρόεδρος των
Ηνωµένων Πολιτειών προτείνει τη φορολόγηση των µεγαλύτε-
ρων επιχειρήσεων προς όφελος της προστασίας της κοινωνίας
και των εισοδηµάτων, εσείς φέρνετε τον εργασιακό µεσαίωνα,
φέρνετε τον θατσερισµό και τον ρηγκανισµό σαράντα χρόνια
µετά. Και όχι µόνο αυτό, αλλά το πάτε ακόµα πιο πίσω, στον 18ο

αιώνα. Ό,τι κατακτήθηκε, δηλαδή, µε αγώνες και µε κόπο. Μα, τι
ιδεοληψίες είναι αυτές στο τέλος-τέλος;

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι όλα αυτά τα επιχειρείτε και µά-
λιστα, χωρίς αιδώ, εν µέσω πανδηµίας. Σε συνθήκες γενικευµέ-
νης εργασιακής και κοινωνικής επισφάλειας, εσείς δεν ενθαρ-
ρύνετε και εισάγετε την απορρύθµιση της αγοράς εργασίας και
την επίθεση στους εργαζόµενους και τα δικαιώµατά τους. Σε
συνθήκες εκτόξευσης της ανεργίας, φανερής και κρυφής -κα-
λυµµένης- εσείς νοµοθετείτε αντίθετα σε κάθε λογική προστα-
σίας της εργασίας.

Κάνετε, όµως, ένα τραγικό λάθος, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι: Ερµηνεύετε τον φόβο, το µούδιασµα, την ανασφάλεια της
κοινωνίας σαν αποδοχή σε αυτά που φέρνετε. Τραγικό. Σας απο-
κοιµίζουν οι δηµοσκοπήσεις που σας φέρνουν οι καλοί σας φίλοι.
Δεν βλέπετε, όµως, τα στοιχεία που σας στεναχωρούν, όπως οι

απαντήσεις που παρουσιάζει το ευρωβαρόµετρο. Άλλα λένε
αυτά και όχι µόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο απο-
δεικνύετε ότι εχθρεύεστε τη νεολαία, τη νέα γενιά, το µέλλον
αυτού του τόπου. Εχθρεύεστε καθετί παραγωγικό, τις νέες και
τους νέους επιστήµονες των ελληνικών πανεπιστηµίων και του
µόχθου. Εχθρεύεστε τις εργαζόµενες γυναίκες και τη µητρότητα.
Διότι δεν είναι µόνο η γέννα των παιδιών, αλλά και οι συνθήκες
ανατροφής των παιδιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, σε λίγη ώρα
θα ψηφίσετε εσείς µόνοι και αποµονωµένοι από όλη την κοινωνία
και το Κοινοβούλιο, αυτό το νοµοσχέδιο που τόσο έχει συζητηθεί
και τόσο έχει κατακριθεί. Αν σας ρωτήσουν τα παιδιά σας, η νέα
γενιά αύριο γιατί το ψηφίσατε, ενώ ξέρετε τι ζηµιά που προκαλεί
στο µέλλον και τη ζωή τους, τι θα τους απαντήσετε; Έχετε ακόµα
λίγο χρόνο να το ξανασκεφτείτε. Και τι να ευχηθώ; Καλή απολο-
γία!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Αραχωβίτη και για την τήρηση του χρόνου. Δεν το
περίµενα, να είµαι ειλικρινής!

Καλείται στο Βήµα ο κ. Μιχαήλ Παπαδόπουλος από τη Νέα Δη-
µοκρατία και την όµορφη Κοζάνη.

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πτολεµαΐδα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κοζάνη γράφει. Αυτό
είπα. Και η Κοζάνη όµορφη είναι! Όλος ο νοµός είναι πανέµορ-
φος.

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Άλλο ένα νοµοσχέδιο, ακριβώς το ίδιο µοτίβο από την Αντιπο-
λίτευση: Παραπληροφόρηση, φόβος στην κοινωνία, υποκρισία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για την προστα-
σία της εργασίας εντάσσεται στις τολµηρές µεταρρυθµίσεις -χα-
ρακτηριστικό Κωστή Χατζηδάκη- που είναι αποφασισµένη η
παρούσα Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη να υλοποιήσει,
µε σκοπό να µπει τέρµα στην καθήλωση των τελευταίων ετών.

Η αναιµική, άλλωστε, οικονοµική ανάπτυξη της διακυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ στηριζόταν στην υπερφορολόγηση, σε αντίθεση µε
την οικονοµική αντίληψη µε έντονο κοινωνικό περιεχόµενο που
έχει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Το νοµοσχέδιο για την προστασία της εργασίας έχει δύο στό-
χους. Πρώτος στόχος είναι η ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής,
µε µέτρα προστασίας των εργαζοµένων, µέτρα αντιµετώπισης
των σύγχρονων πραγµατικών προβληµάτων τους, των γυναικών,
των νέων, µέτρα που αποκαθιστούν τις αδικίες που υπάρχουν
µέχρι σήµερα.

Ο δεύτερος στόχος είναι µια παραγωγική Ελλάδα, που θα προ-
σελκύσει επενδύσεις, µε ρυθµίσεις που προσαρµόζουν την ερ-
γατική νοµοθεσία στις κοινωνικές, οικονοµικές, τεχνολογικές
εξελίξεις της εποχής και άγουν σε προσαρµογή του πλαισίου της
εργατικής νοµοθεσίας στις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση είναι εξαι-
ρετικά κρίσιµη, γιατί αφορά εκατοµµύρια συµπολίτες µας,
αφορά όλο σχεδόν τον ιδιωτικό τοµέα. Είναι εξαιρετικά αντιπρο-
σωπευτική της ιδεολογικής αφετηρίας όλων των µελών του Κοι-
νοβουλίου. Ξέρετε γιατί; Διότι αναδεικνύουν τις πραγµατικές
διαφορές που έχουµε, τα πραγµατικά πιστεύω που έχουµε, τις
πραγµατικές αρχές και αξίες που έχουµε µεταξύ µας. Είναι συ-
ζήτηση ενός εξαιρετικά σηµαντικού νοµοσχεδίου, γιατί γκρεµίζει
απαρχαιωµένες αναπτυξιακές ρυθµίσεις του εργασιακού βίου,
απελευθερώνοντας δυνάµεις, τόσο των εργαζοµένων όσο και
της επιχειρηµατικότητας, δεύτερον γιατί προστατεύει, µε έναν
σηµαντικό τρόπο, τον εργαζόµενο από φαινόµενα εκµετάλλευ-
σης της εργασίας του, τρίτον γιατί ενδυναµώνει τον εργαζόµενο
και επεκτείνει τα δικαιώµατά του, όπως την πατρότητα και πολλά
άλλα, και τέταρτον γιατί παρέχει στο κράτος-στρατηγείο καινο-
τόµα εργαλεία για την επόπτευση, την τήρηση των νόµων, δια-
σφαλίζοντας τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, όπως αυτά
διαµορφώνονται στη µεταβιοµηχανική καπιταλιστική κοινωνία,
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χωρίς την υποταγή στην εργοδοσία. Αυτή είναι µια πολύ σηµαν-
τική διαφορά για όσους το καταλαβαίνουν. 

Αγαπητοί συνάδελφοι και κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, κατ’ αρχάς να σας πω ένα µυστικό, µεταξύ µας: Επειδή
θεωρώ ότι -αδίκως βέβαια και λανθασµένα, αλλά το κόµµα σας
το πιστεύει αυτό, ότι είναι δυνάµει κυβέρνηση- το κόµµα σας χαί-
ρεται µε το νοµοσχέδιο και τις ρυθµίσεις του Κωστή Χατζηδάκη.
Χαίρεται, γιατί λύνονται θέµατα που δεν θα τολµούσε να λύσει.
Ενώ δικαίως το επιδιώκει, συµφωνεί, δεν το λέει. Αλλά το γνωστό
πηγαινέλα το οποίο κάνετε µεταξύ του άκρατου λαϊκισµού ως αν-
τιπολίτευση και της υποταγής που είχατε τεσσεράµισι χρόνια
στην εργοδοσία ως κυβέρνηση, σας κάνει να χαίρεστε για το νο-
µοσχέδιο αυτό. Αλλά και όσοι από εσάς αντιδράτε ειλικρινώς στο
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έχετε µείνει στα διακυβεύµατα και τα
διλήµµατα της δεκαετίας του ‘80 και του ‘90. 

Κυρίες και κύριοι, η στάση σας, η άρνησή σας να οικοδοµή-
σουµε ένα ισχυρό θεσµικό πλαίσιο για την προστασία των εργα-
ζοµένων, που θα απαντά στις αντιξοότητες και τις απειλές που
δυνητικά αντιµετωπίζουν σήµερα στο 2020, το 2030, το 2050 εξη-
γείται και εξηγείται είτε λόγω των ιδεολογικών αγκυλώσεων που
έχετε είτε λόγω του λαϊκισµού που κάθε µέρα µας δείχνετε. Πρέ-
πει, όµως, να αντιληφθείτε την ποιότητα των πολιτικών διληµµά-
των του παρόντος και του µέλλοντος που έρχεται αλλά και την
ευθύνη που έχετε να συνδράµετε σε ένα νέο θεσµικό περιβάλλον
χωρίς λαϊκισµό ενδεδυµένο µε ιδεολογικές ρητορείες. 

Η ευελιξία της αγοράς εργασίας, όπως η εργασιακή κινητικό-
τητα στον εργασιακό βίο του καθενός και της καθεµιάς, είναι γε-
γονότα που ορίζουν την πραγµατικότητα, είτε συµφωνείτε εσείς,
είτε συµφωνεί ο µαρξισµός, είτε συµφωνεί ο ξεχασµένος συνδι-
καλιστής που εκπροσωπεί τον εαυτό του και στα καταγώγια του
συνδικαλισµού πράττει αντικοινωνικά, κλείνοντας την Ακρόπολη,
δένοντας τα καράβια, δηµιουργώντας απεργία µες στις πανελ-
λήνιες εξετάσεις, προσπαθώντας να διαλύσει το συνέδριο του
Εργατικού Κέντρου Κοζάνης πριν από δύο µέρες, ενώ δεν είχαν
δικαίωµα συµµετοχής -και το σταµατάω εδώ, να µην συνεχίσω
και επεκταθώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε ξεκάθαρα ικανοποιηµέ-
νοι από την ψήφιση και το νοµοσχέδιο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Για τους εκπροσώπους τους εκλεγ-
µένους…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν ντρέπεστε λίγο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Δεν
διέκοψε. Ο κόσµος θα κρίνει. Ό,τι θέλει ο κόσµος θα το κρίνει,
όχι εσείς!

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ήσασταν εκεί.
Έχετε λάθος ενηµέρωση. Ρωτήστε σοβαρούς ανθρώπους και θα
σας πουν τι έγινε στο Εργατικό Κέντρο Κοζάνης. Ενηµερωθείτε
τέλος πάντων µια φορά! Ξεκολλήστε από αυτό που είστε, ξεκολ-
λήστε!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
Είµαστε λοιπόν, εξαιρετικά ικανοποιηµένοι για το υπό ψήφιση

νοµοσχέδιο. Είναι φιλελεύθερο, είναι κοινωνικά δίκαιο, προασπί-
ζει την ατοµικότητα και σέβεται το σύνολο. Είναι σίγουρο ότι στο
µέλλον θα χρειαστούν, κύριε Υπουργέ, αναµφισβήτητα νοµοπα-
ρασκευαστικές βελτιώσεις και εφαρµοστικές εγκύκλιοι. Είναι σί-
γουρο ότι η ανατροφοδότηση µε τα συµπεράσµατα της
εφαρµογής του, ό,τι δηλαδή σηµαίνει καλή και χρηστή νοµοθέ-
τηση και διακυβέρνηση, να προχωράς, να νοµοθετείς, να εφαρ-
µόζεις, να ελέγχεις, να διορθώνεις, όλα αυτά είναι στοιχεία που
θα τα βρούµε µπροστά µας και βέβαια έτσι λειτουργεί η δηµο-
κρατία. Διότι αυτό που γίνεται σήµερα είναι από τις µεγάλες ευ-
θύνες που έχει η Νέα Δηµοκρατία και τις επιλογές που κάνει. 

Και πιστέψτε µε, για µένα και για πολλούς άλλους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας, µεγάλες επιλογές δεν είναι µόνον
οι στρατηγικές επιλογές της χώρας, αλλά πρωτίστως οι µεγάλες
επιλογές για τους ανθρώπους της, για τον λαό και κυρίως για
τους πολλούς, και ακόµα καλύτερα για τους πλέον αδύναµους,
όπως είναι ο βιοµηχανικός εργάτης, ο εµποροϋπάλληλος, ο ντε-
λιβεράς. Εσείς τι λέτε ακριβώς; Τι προτείνετε; Τίποτα απολύτως
ουσιαστικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας –κι ευχαριστώ για τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε-
ήθελα να πω ότι η χώρα, κυρίες και κύριοι, έχει ήδη αλλάξει σε-
λίδα. Είναι καιρός να το καταλάβετε και να το συνειδητοποι-
ήσετε. Το ανέφερε ο Πρωθυπουργός αρνητικά, στην οµιλία του
πριν από µερικές µέρες. Και ευτυχώς που εσείς, κυρίες και κύριοι
της Αντιπολίτευσης, δεν µπορείτε να το σταµατήσετε αυτό. Είναι
σε µια τροχιά ανάπτυξης και δεν θα σταµατήσει ποτέ. 

Ήθελα λοιπόν να πω ότι υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο και να πα-
ροτρύνω κι εσάς να µην το ψηφίσετε το νοµοσχέδιο. Ξέρετε
γιατί; Για να αποδείξετε άλλη µια φορά τι µεγάλη διαφορά
έχουµε σε αυτά που αντιλαµβανόµαστε εµείς, καταλαβαίνει η
κοινωνία και δεν µπορείτε εσείς να αντιληφθείτε. Διότι έτσι απο-
δεικνύετε το πόσο υπολογίζετε τον εργαζόµενο τον εργάτη και
όχι στα λόγια, αλλά στις πράξεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Θα πάµε πάλι στην Πελοπόννησο, στον κ. Διονύση Καλαµατιανό
από τον ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία και τον Νοµό Ηλείας, την
Ηλεία. Μετά ακολουθεί η Λακωνία, εκεί γύρω θα γυρίζουµε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουν γίνει αλλα-
γές στον κατάλογο, θα µας πείτε πάλι τη σειρά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, µετά είναι ο κ.
Κρητικός, ο κ. Παπαναστάσης και ο κ. Μελάς.

Κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Μετά την εκτεταµένη συζήτηση, τόσο στις επιτροπές της Βου-

λής όσο και στην Ολοµέλεια, έχει αποκαλυφθεί ο πραγµατικός
χαρακτήρας του νοµοσχεδίου. Βάλατε ως βιτρίνα, ως περιτύ-
λιγµα, τις διεθνείς συµβάσεις και την οδηγία την ευρωπαϊκή, που
όλα αυτά πρέπει να ενσωµατωθούν. Δεν µπορείτε όµως να ξεγε-
λάσετε µε όλα αυτά κανέναν. Έχει αποκαλυφθεί η ουσία, η πραγ-
µατική στόχευση του νοµοσχεδίου. Επιδιώκετε την ισοπέδωση
εργασιακών δικαιωµάτων, τον ενταφιασµό εργασιακών κατακτή-
σεων, που οι εργαζόµενοι κατάκτησαν και πέτυχαν µε πολύ σκλη-
ρούς αγώνες. Ωράριο, υπερωρίες, αποδοχές, προστασία από τις
απολύσεις, κυριακάτικη αργία, συλλογική δράση εργαζοµένων
και άλλα πολλά µπαίνουν στο στόχαστρο της Κυβέρνησης. 

Είναι ξεκάθαρο ότι µε αυτές τις διατάξεις µεγάλοι κερδισµένοι
είναι οι λίγοι, οι ισχυροί, οι εκλεκτοί της Κυβέρνησης µεγαλοερ-
γοδότες. Μεγάλοι χαµένοι οι µισθωτοί, οι µικροµεσαίοι επιχειρη-
µατίες, οι άνεργοι, η νέα γενιά, η µεγάλη πλειοψηφία της
κοινωνίας. Από την εποµένη των εκλογών του 2019 δείξατε τις
διαθέσεις σας. Εφαρµόσατε την ίδια σκληρή αντεργατική πολι-
τική, όπως κατά το διάστηµα 2012-2014. Και τι κάνατε; Σπεύσατε
να καταργήσετε από τον Αύγουστο του 2019 όποια επωφελή διά-
ταξη έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ για να επουλώσει τα χτυπήµατα που είχατε
επιφέρει στον κόσµο της εργασίας. 

Τώρα, µε αυτό το νοµοσχέδιο, όλοι έχουν καταλάβει ότι η επί-
θεσή σας στα εργασιακά δικαιώµατα συνεχίζεται και παίρνει τη
µορφή χιονοστιβάδας. Προσπαθείτε βέβαια, κύριε Υπουργέ, να
πείτε ότι δήθεν το νοµοσχέδιο προστατεύει τους εργαζοµένους.
Προσπαθείτε να πείσετε ότι δήθεν το ωράριο προστατεύεται,
οπότε εντάξει, βρε αδελφέ, δεν συµβαίνει και τίποτα, δύο ώρες
παραπάνω δουλειά, κάποια στιγµή θα δώσετε στους εργαζοµέ-
νους ρεπό ή άδεια. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, αν δεν το ξέρετε αυτήν τη στιγµή
όποιος δουλεύει παραπάνω έχει δικαίωµα να ζητήσει την υπε-
ρεργασία και την υπερωρία του. Ξέρετε ο εργαζόµενος έχει
ανάγκη από τον µισθό. Το ανακάλυψε πρόσφατα και ο Πρωθυ-
πουργός, που διαπίστωσε δηµόσια ότι υπάρχουν άνθρωποι που
είναι εξαρτηµένοι από τον µισθό τους. 

Με αυτό όµως που ψηφίζετε, η διευθέτηση του χρόνου απα-
σχόλησης δεν θα γίνεται µε συλλογική σύµβαση. Δηλαδή ο ερ-
γαζόµενος χάνει την προστασία του σωµατείου του και θα
πηγαίνει ατοµικά να διαπραγµατεύεται, µε ατοµική σύµβαση, µε
τον εργοδότη. 
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Φαίνεται, κύριε Υπουργέ, ότι δεν έχετε ή δεν θέλετε να έχετε
καµµία σχέση και να γνωρίζετε την εργασιακή ζούγκλα που επι-
κρατεί εκεί έξω. Κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε ότι ο εργοδότης
είναι ο ισχυρός, που δίνει τη δουλειά, που δίνει τον µισθό και ο
εργαζόµενος είναι ο αδύναµος που ζητά τη δουλειά, ζητά τον
µισθό, για να µπορέσει να επιβιώσει. 

Γιατί αν είχατε επαφή µε την εργασιακή πραγµατικότητα, θα
γνωρίζατε ότι µε αυτό που ψηφίζετε, φέρνετε το εξής: Φέρνετε
τη δυνατότητα στον κακόβουλο εργοδότη να εκβιάζει και να
απειλεί τον εργαζόµενο. Θα µπορεί να καλεί ο κακόβουλος ερ-
γοδότης τον εργαζόµενο και να του λέει: Παιδί µου, η εταιρεία
έχει πρόβληµα, έχει ανάγκες. Θέλεις να αιτηθείς να δουλεύεις
δύο ώρες παραπάνω από το οκτάωρό σου τζάµπα ή θα απολυ-
θείς και θα έρθει κάποιος άλλος στη θέση σου από το ένα εκα-
τοµµύριο ανέργους που υπάρχουν εκεί έξω και παρακαλάνε; Α
και πού είσαι, αν τελικά δεχτείς, κάποια στιγµή όταν πέσει η δου-
λειά, θα σου δώσω το ρεπό σου. 

Αυτά φέρνετε και αν τολµήσει ο εργαζόµενος να αρνηθεί να
υπογράψει ατοµική σύµβαση να αιτηθεί κάτι τέτοιο και απολυθεί
–άκυρα και παράνοµα- και πάει στο δικαστήριο και πράγµατι το
δικαστήριο ακυρώσει την παράνοµη και άκυρη αυτή απόλυση,
δεν θα µπορεί µε το νοµοσχέδιό σας, µε το άρθρο 66, να επι-
στρέψει στη δουλειά του και να πάρει και τους µισθούς υπερη-
µερίας, όπως λέµε στα νοµικά, δηλαδή τους µισθούς από την
άκυρη απόλυση µέχρι την επαναπρόσληψη. Θα του δίνει ο εργο-
δότης κάποια παραπάνω χρήµατα, µια µικρή αποζηµίωση και
κλείνει η υπόθεση. Αυτό ψηφίζετε. 

Και σας ακούω συνεχεία να λέτε για την ηλεκτρονική κάρτα
εργασίας. Μα καλά, δεν υπάρχουν νοµικοί ανάµεσά σας να σας
ενηµερώσουν ότι η ηλεκτρονική κάρτα εργασίας έχει ψηφιστεί
από το 2011, εδώ και µια δεκαετία; Δέκα χρόνια είναι νόµος του
κράτους και δεν την εφαρµόσατε ούτε εσείς µέχρι σήµερα. Προ-
βλέπεται µε το άρθρο 26 του ν.3996/2011. 

Δείτε το, κύριε ναύαρχε. Δεν εφαρµόστηκε. 
Όµως, ούτε µε αυτό που ψηφίζετε τώρα εφαρµόζεται και το

έχετε ως σπουδαίο υπερόπλο κατά της αδήλωτης εργασίας, της
παράβασης του Εργατικού Δικαίου. Και δεν έχει εφαρµοστεί
ούτε τώρα το εφαρµόζετε. Προβλέπεται πιλοτικά σε ένα εξάµηνο
ότι θα εφαρµοστεί η ηλεκτρονική κάρτα εργασίας.

Όµως, όλες οι άλλες διατάξεις που ισοπεδώνουν τα εργα-
σιακά δικαιώµατα είναι αµέσου εφαρµογής. Από αύριο, αν το ψη-
φίσετε, όλα αυτά που ανέφερα προηγουµένως συν η κατάργηση
της κυριακάτικης αργίας για πολλούς κλάδους εργαζοµένων,
συν οι φθηνές ή απλήρωτες υπερωρίες, η απαγόρευση επανα-
πρόσληψης ή οτιδήποτε εφαρµόζονται αµέσως. Η ηλεκτρονική
κάρτα εργασίας στο µέλλον και βλέπουµε. 

Μας λέτε ότι θέλετε να ενισχύσετε τους ελέγχους και τι κά-
νετε; Μετατρέπετε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας σε ανεξάρ-
τητη αρχή. Μα, όλες τις δεκαετίες που λειτουργεί το Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας λειτουργεί µε την εγγύηση του κράτους,
για να προστατεύει τους εργαζόµενους. Οι εργαζόµενοι κάνουν
καταγγελίες, όχι οι εργοδότες, στην Επιθεώρηση Εργασίας. 

Και τι λέτε τώρα εσείς; Ότι θα είναι µια ανεξάρτητη αρχή, δι-
αιτησία δηλαδή. Εκεί που είναι για την προστασία των εργαζο-
µένων αποκλειστικά, εσείς το κάνετε µια ανεξάρτητη αρχή και
λέτε «µπράβο, τι ωραία, τους προστατεύουµε». Μα είναι δυνατόν
να λέτε αυτά τα πράγµατα;

Αν θέλατε πραγµατικά να ενισχύσετε τους ελέγχους στους χώ-
ρους δουλειάς, δεν θα µετατρέπατε ξανά τον Αύγουστο του
2019 το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας από Γενική Γραµµατεία
σε µια απλή Διεύθυνση του Υπουργείου Εργασίας, δεν θα καταρ-
γούσατε την προδήλωση των υπερωριών που εµείς, η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ έφερε, για να αναγκάζει τους κακόβουλους εργοδότες
να δηλώνουν τις υπερωρίες και είχε αποτέλεσµα αυτό. Εκατοµ-
µύρια υπερωρίες δηλώθηκαν και αυξήθηκαν τα έσοδα των εργα-
ζοµένων.

Εσείς την καταργήσατε. Γιατί; Αν πραγµατικά θέλατε να αντι-
µετωπίσετε τις παραβιάσεις της εργατικής νοµοθεσίας που συν-
θλίβουν τους εργαζόµενους και δηµιουργούν συνθήκες αθέµιτου
ανταγωνισµού, που λέτε εσείς, θα προσλαµβάνατε προσωπικό
στο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας και θα ενισχύατε υλικοτεχνικά

το Σώµα. Όχι, δεν κάνετε τίποτα τέτοιο. Δεν υπάρχει ούτε µία
διάταξη που να προβλέπει κάτι τέτοιο σε όλο το νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Όµως, αντίθετα, υπάρχει διάταξη που προβλέπει το σπαστό
ωράριο στη µερική απασχόληση για πρώτη φορά. Έχετε κατα-
λάβει τι κάνετε µε αυτό; Θα µπορεί ένας εργαζόµενος να δου-
λεύει τέσσερις ώρες το πρωί µε µερική απασχόληση, να φεύγει
για κάποιο διάστηµα και να τον υποχρεώνει ο εργοδότης να ξα-
νάρθει το απόγευµα να δουλέψει άλλες τρεις ώρες για πόσο; Για
12% προσαύξηση την ώρα, για 4,5 ευρώ την ώρα, 13 ευρώ το
τρίωρο. Δηλαδή επτά ώρες δουλειάς θα αντιστοιχούν σε 338
ευρώ για έναν εργαζόµενο που παίρνει 325 ευρώ το µήνα, για
παράδειγµα. Δηλαδή, οκτάωρο µε κάτω από 400 ευρώ.

Γιατί να προσλάβει ο εργοδότης εργαζόµενο µε οκτάωρο;
Ποιος ο λόγος; Αφού θα υπερεκµεταλλεύεται αυτόν που έχει µε
τη µερική απασχόληση και θα τον υποαµείβει, θα τον πληρώνει
ψίχουλα. Μα, τι κάνετε; Αυτό το λέτε «αξιοπρέπεια στη δουλειά»;
Αυτό το λέτε «προστασία στον εργαζόµενο»; Πραγµατικά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε
παρακαλώ. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μια στιγµή,
κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πήρατε ένα λεπτό. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μα, περίµενα

και παραπάνω. 
Γι’ αυτό η µελέτη δείχνει ότι µε τις φθηνές και απλήρωτες υπε-

ρωρίες και µε αυτά που φέρνετε µε την ελαστικοποίηση των συν-
θηκών εργασίας, αποτρέπονται να γίνουν τριάντα οχτώ χιλιάδες
προσλήψεις. Αυξάνεται η ανεργία, δεν βοηθάτε καθόλου την
ανεργία. 

Κοιτάξτε στα µάτια τις νέες και τους νέους που µετανάστευ-
σαν για να έχουν καλύτερες συνθήκες δουλειάς και καλέστε τους
να έρθουν να δουλέψουν πίσω µε αυτές τις συνθήκες εργασίας.
Κοιτάξτε στα µάτια τους νέους και τις νέες που είναι εκεί έξω και
ψάχνουν δουλειά ή δουλεύουν µε µερική απασχόληση ή οκτά-
ωρο και πείτε τους «αυτό το εργασιακό µέλλον φτιάχνουµε για
εσάς, µείνετε στην πατρίδα να δουλέψετε». Κοιτάξτε στα µάτια
όλους αυτούς που τους τάζατε πολλές και καλές δουλειές. Αυτές
είναι οι πολλές και καλές δουλειές; Αυτό που περιγράφω; Σπα-
στά ωράρια, απλήρωτες υπερωρίες ή φθηνές υπερωρίες; Κανέ-
νας έλεγχος στους χώρους δουλειάς; 

Θα ήθελα να αναφέρω και άλλα πολλά. Όµως, κύριε Υπουργέ,
είπατε ότι ο κόσµος αλλάζει. Πράγµατι, αλλάζει ο κόσµος και
αποδεικνύεται στην πράξη ότι καταρρέει η ιδεοληψία σας που
λέει ότι δήθεν µε τη µείωση του κόστους εργασίας, τη µείωση
των εργασιακών δικαιωµάτων βελτιώνεται η ανταγωνιστικότητα.
Έχει καταρρεύσει µε πάταγο αυτή η θεωρία, ακόµα και στις Ηνω-
µένες Πολιτείες, όπου η νέα κυβέρνηση λέει «θα ενισχύσουµε
τους εργαζόµενους». Σε πολλές χώρες της Ευρώπης ενισχύουν
τα εργασιακά δικαιώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Καλαµατιανέ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Εσείς µένετε
πίσω. Μένετε µε τις αποτυχηµένες, παρωχηµένες συνταγές, για
να εξυπηρετήσετε µεγαλοεργοδοτικά συµφέροντα. Μένετε µε τη
µοναξιά της αποτυχίας. 

Δεν ακούτε την Αντιπολίτευση, όλη την Αντιπολίτευση. Δεν
ακούτε τους επιστηµονικούς φορείς. Δεν ακούτε την Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής. Δεν ακούτε την Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων. Δεν ακούτε τους µικροµεσαίους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εσείς δεν ακούτε
εµένα! 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Η συντριπτική
πλειοψηφία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων δεν θέλουν αυτό το
νοµοθέτηµα και συνεχίζετε!

Τι, δεν ακούσατε τον κ. Καββαθά τι είπε ως εκπρόσωπος,
όλους τους µικροµεσαίους, όλα τα επιµελητήρια; Ήταν υπέρ των
διατάξεων αυτών; Όχι βέβαια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ πολύ!
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Εµείς έχουµε
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ένα εντελώς διαφορετικό µοντέλο ανάπτυξης. Πιστεύουµε στην
ενίσχυση των εργαζοµένων. Πιστεύουµε στην ενίσχυση της δια-
πραγµατευτικής τους δύναµης. Πιστεύουµε ότι τα δικαιώµατα
στην εργασία είναι ο κινητήριος µοχλός της δίκαιης και βιώσιµης
ανάπτυξης.

Είµαστε µε την πρόοδο, είµαστε µε την κοινωνική συνοχή. Στε-
κόµαστε στη σωστή πλευρά της Ιστορίας και γι’ αυτό καταψηφί-
ζουµε αυτές τις διατάξεις και δεσµευόµαστε ότι θα τις
καταργήσουµε, όταν µας δώσει εντολή ο ελληνικός λαός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Νεοκλής Κρητικός, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας, ο Λάκωνας, ο οκτακοσάρης, ο δροµέας, ό,τι
θέλετε πείτε. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν διαβάσει κανείς λίγο Ιστορία, κα-
τανοεί ότι συνεχώς διαδραµατίζονται αλλαγές και συνεχώς σε
αυτές οι αλλαγές έχει όλους τους συµµετέχοντες, οι οποίοι ανά-
λογα µε τις χρονικές περιόδους που ζουν, χαρακτηρίζουν τα γε-
γονότα ιστορικά, τις αλλαγές αυτές ιστορικές. 

Η φράση, λοιπόν, «ζούµε ιστορικές στιγµές» ακούγεται δια-
χρονικά και από τον άνθρωπο, θα λέγαµε, των σπηλαίων µέχρι
σήµερα. Ζούµε, λοιπόν, ιστορικές στιγµές και είναι αλήθεια ότι
όταν δίνεις το δικαίωµα έκφρασης σε κάθε εργαζόµενο και ερ-
γαζόµενη, πρέπει να αισθάνεσαι περηφάνια και ικανοποίηση και
όχι άγχος, όπως νιώθει η Αριστερά. Νιώθει άγχος γιατί από εδώ
και µπρος θα αναµετρηθεί µε την κοινωνία. Θα µετρήσει την
πραγµατική της δύναµη και πλέον δεν θα µπορεί να παίξει µε τις
ζωές των πολλών. Αυτό το κλικ που λοιδόρησε στις επιτροπές
και στις οµιλίες θα είναι ό,τι πιο δηµοκρατικό έχει εφεύρει ο σύγ-
χρονος άνθρωπος. Αυτό το κλικ θα εκφράσει την πλατιά βάση
των συµπολιτών µας και έτσι η Αριστερά θα κληθεί να πείσει τους
πολλούς και όχι τους λίγους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν έρχονται στην Ολοµέλεια
νοµοσχέδια στα οποία έχουν προηγηθεί αρκετοί συνάδελφοι
Βουλευτές και Βουλεύτριες, προβληµατίζοµαι αν πρέπει να επα-
ναλάβω σηµεία του νοµοσχεδίου ή να τοποθετηθώ γενικά χωρίς
να µπω σε λεπτοµέρειες, αλλά δεν µπορώ να µην επισηµάνω
ευεργετικές διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου όπως τις δια-
τάξεις του άρθρου 66 για την προστασία των εργαζοµένων από
τις απολύσεις, καθώς θα είναι πλέον σίγουρο ότι δεν θα µπορεί
ο εργοδότης να απειλήσει αµέσως ή εµµέσως τον εργαζόµενο
µε απόλυση σε περίπτωση που ο εργαζόµενος ασκήσει νόµιµο
δικαίωµά του. Θα προβλέπεται πλέον ρητή ακυρότητα σε µια τέ-
τοια περίπτωση αλλά και αντιστροφή του βάρους αποδείξεως
υπέρ του εργαζοµένου. 

Επίσης, υπάρχουν οι διατάξεις του άρθρου 58 για την αµοιβή
των υπερωριών, στις οποίες ως εργαζόµενος θα αµείβεται µε
40% επιπλέον του ωροµισθίου µέχρι τις εκατόν πενήντα ώρες
ετησίως, όπως ισχύει µέχρι σήµερα, και µε 60% επιπλέον του
ωροµισθίου αν υπερβεί τις εκατόν πενήντα ώρες υπερωριών.
Ποιος είναι ο αντιπολιτευτικός λόγος σε αυτό; Ότι δεν χτυπάµε
έτσι την ανεργία και δίνουµε τη δυνατότητα στις επιχειρήσεις να
ανταποκρίνονται µε το υπάρχον προσωπικό. Δεν έχετε ιδέα, φαί-
νεται, από την αγορά και αυτό φαίνεται από το συγκεκριµένο επι-
χείρηµα.

Τέλος, υπάρχουν οι διατάξεις για την ψηφιακή κάρτα εργα-
σίας, η οποία για τους περισσότερους θεωρείται η κορυφαία διά-
ταξη και καινοτοµία σε µια αγορά που εξελίσσεται, σε µια
κοινωνία που αποκτά όλο και περισσότερα σύγχρονα χαρακτη-
ριστικά, που µεταβαίνει στην Τέταρτη Βιοµηχανική Επανάσταση
µε ταχείς ρυθµούς. Η ψηφιακή κάρτα εργασίας θα είναι ένα ερ-
γαλείο προστασίας του εργαζόµενου και της εργασίας από τον
εργοδότη. Ο συνεπής εργαζόµενος, αυτός που θα κάνει τίµια τη
δουλειά του, θα έχει ένα εργαλείο για να πληρώνεται το ωράριό
του και τις υπερωρίες του στο ακέραιο. Δίκαιο κράτος και κράτος
που προστατεύει και τον εργαζόµενο και τον εργοδότη. 

Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι, ότι ο χρόνος περνά, η τε-
χνολογία γίνεται ένα µε τη ζωή του πολίτη, του εργαζόµενου, της
επιχειρηµατία, της εµπόρου, του υπαλλήλου. Η τεχνολογία που
µπορεί να µας βοηθά και να µας διευκολύνει, να µας φέρνει

κοντά και να µας δίνει βήµα έκφρασης και αντιπροσωπευτικότη-
τας. Ζούµε την εποχή της προσωπικής διάκρισης, της προσωπι-
κής ανόδου, του προσωπικού αγώνα. 

Οι κοινωνίες µας λειτουργούν σαν τα µελίσσια. Στα µελίσσια
οι εργάτριες µέλισσες ανέχονται τους κηφήνες µόνο σε περιό-
δους αφθονίας. Σε περιόδους όµως που αγωνίζονται για να δια-
τηρήσουν το µελίσσι και να διαχειριστούν σωστά την τροφή
τους, τους κηφήνες τους εξοστρακίζουν. Οι κηφήνες στη νέα
εποχή των κοινωνιών, κύριοι και κυρίες, δεν έχουν καµµία θέση.
Η αξία της εργασίας θα µπορεί πλέον να µετρηθεί και να αποζη-
µιωθεί ο ευσυνείδητος εργαζόµενος, ο καλός υπάλληλος, ο σω-
στός και η σωστή επιχειρηµατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ιστο-
ρικό και θα επαναλάβω πάλι αυτό που πρώτοι οι άνθρωποι των
σπηλαίων µε νοήµατα και κραυγές έλεγαν: Ζούµε ιστορικές στιγ-
µές. Η αξία της εργασίας αποκτά βάρος και γίνεται µετρήσιµο
µέγεθος. Ο ευσυνείδητος και τίµιος εργαζόµενος θα προστα-
τεύεται από την κακή εργοδοσία. Ο σκληρά εργαζόµενος θα
αµείβεται αντίστοιχα και καλύτερα. Η ψηφιακή κάρτα θα είναι ένα
πανίσχυρο εργαλείο προστασίας του εργαζόµενου. Ο συνδικα-
λισµός θα αποκτήσει µεγαλύτερη αντιπροσωπευτικότητα και
συµµετοχικότητα.

Το παρόν νοµοσχέδιο τοποθετεί την Ελλάδα στην πρωτοπορία
της Ευρώπης. Αναβαθµίζει το εργασιακό περιβάλλον. Προστα-
τεύει την οικογένεια και τους νέους γονείς. Δηµιουργεί συνθήκες
ανάπτυξης και προόδου σε µια παγκόσµια κοινωνία που µεταβαί-
νει στην Τέταρτη Βιοµηχανική Επανάσταση, στο άρµα της οποίας
η Ελλάδα µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει ανέ-
βει και µάλιστα σε περίοπτη θέση. Υπερασπιζόµαστε τη δηµο-
κρατία, την ελεύθερη έκφραση, την πολυφωνία. Υπηρετούµε την
Ελλάδα και τους Έλληνες συµπολίτες µας. Υπερασπιζόµαστε τον
εργαζόµενο και την εργαζόµενη, τον εργοδότη, την εργοδότρια,
χωρίς διακρίσεις, χωρίς ταµπέλες. Υπηρετούµε τους Έλληνες
πολίτες, την ελληνική οικογένεια. Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσετε
αυτό το σηµαντικό για την εργασία και τους συµπολίτες µας νο-
µοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ ευχαριστώ, κύριε

Κρητικέ, και για την τήρηση του χρόνου.
Καλείται στο Βήµα ο Αιτωλοακαρνανός κ. Νικόλαος Παπανα-

στάσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
Κύριε Παπαναστάση, είστε από το κόµµα που έχετε να πείτε

πολλά και το καταλαβαίνω. Σας παρακαλώ όσο το δυνατόν…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Θα ζητήσω, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το κατάλαβα ότι θα

ζητήσετε πριν σηκωθείτε, µη στεναχωριέστε! Σας παρακαλώ,
κάντε το για τους συναδέλφους, όχι για µένα! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Και σήµερα ο ρόλος και η απο-
στολή της Κυβέρνησης είναι ο εξωραϊσµός των απαιτήσεων της
µεγάλης εργοδοσίας. Καθήκον δικό µας, σε αντιδιαστολή, µαζί
µε τους εργαζόµενους είναι η αποκάλυψη των ανέντιµων πρακτι-
κών σας που εφαρµόζονται και σχετίζονται µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Το νοµοσχέδιό σας έχει ήδη καταδικαστεί από χιλιάδες εργα-
ζόµενους. Χιλιάδες απεργοί στάθηκαν απέναντι στην εργοδοτική
τροµοκρατία, αγνόησαν την κυβερνητική καταστολή, όπως είναι
χιλιάδες και αυτοί που απαίτησαν και απαιτούν την απόσυρσή
του. Είναι ένα νοµοσχέδιο που δεν παίρνει φτιασιδώµατα, δεν
βελτιώνεται, δεν εξωραΐζεται. Και επειδή θα κατεδαφιστεί, είναι
συνολικά για τα µπάζα. Σε κάθε λέξη του είναι αποτυπωµένος ο
τρόµος σας απέναντι στη δύναµη που µπορούν να αποκτήσουν
οι εργαζόµενοι, όταν αγωνίζονται µαζικά, όταν αγωνίζονται συλ-
λογικά. Αυτό θέλετε να χτυπήσετε µε το νοµοσχέδιο, αυτός είναι
ο στόχος σας, γιατί αυτό φοβάστε. 

Τώρα, όσον αφορά τη γεωγραφία του νοµοθετικού εκτρώµα-
τος, περιέχει δύο βασικές δέσµες προτάσεων. Η µία αφορά τη
ρύθµιση των όρων εργασίας και τις απολύσεις. Η δεύτερη, που
είναι και η µεγάλη ανατροπή σε ό,τι γνωρίζαµε µεταπολιτευτικά,
βάζει χέρι στο δικαίωµα στη συνδικαλιστική δράση, στην οργά-
νωση στα συνδικάτα, στην προστασία των συνδικαλιστών, αλλά
και στο απεργιακό δικαίωµα. Η τούρτα σας έχει και κερασάκι,
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που είναι η ταφόπλακα σε ό,τι είχε αποµείνει µέχρι σήµερα συ-
νολικά στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας.

Στην πρώτη δέσµη, πέρα από τη γενική αντεργατική κατεύ-
θυνση, υπάρχουν άρθρα που σηµατοδοτούν και το µέγεθος των
ανατροπών σε βάρος των εργαζοµένων. Για παράδειγµα, το
άρθρο 16 αποτελεί µια ωµή, µια βίαιη παρέµβαση στην ανά-
παυση των εργαζοµένων. Για πρώτη φορά καθορίζεται πόσο θα
είναι το διάλειµµα και αυτό πέρα από τον χρόνο εργασίας, επι-
πλέον. Συνήθως αυτό γινόταν σε συµφωνία του σωµατείου και
του εργοδότη ή εκεί που δεν υπήρχε σωµατείο γινόταν ανάµεσα
στους εργαζόµενους και τον εργοδότη. Τώρα καθορίζεται µε
απαρέγκλιτη αυστηρότητα. Δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να
υπερβαίνει τη µισή ώρα, ανεξάρτητα της φύσης, της βαρύτητας,
της επικινδυνότητας και της οποιασδήποτε ιδιαιτερότητας που
εµπεριέχει η εργασία. Ακόµη και αυτό το εξαιρεί από τη δυνατό-
τητα συλλογικής διαπραγµάτευσης. Είναι αδιανόητο ο χρόνος
διαλείµµατος να είναι επιπλέον του χρόνου εργασίας. Δηλαδή
έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση και νοµιµοποιεί την εκβιαστική
πρακτική που ήδη παράνοµα εφάρµοζε η εργοδοσία στους ερ-
γαζόµενους, που το οκτάωρο το έκανε οκταµισάωρο ή εννιάωρο.
Σήµερα οι εργοδότες τρίβουν τα χέρια τους. 

Το άρθρο 57 είναι στην κυριολεξία ένα άθλιο άρθρο που έχει
φέρει αντιδράσεις ακόµα και σε δικούς σας. Παροχή πρόσθετης
εργασίας από εργαζόµενους µερικής απασχόλησης. Είναι τρο-
ποποίηση του παλιού νόµου. Εδώ εισάγεται για πρώτη φορά το
περίφηµο «zero hours contract», το συµβόλαιο µηδενικού χρό-
νου, εξαγώγιµο προϊόν από το Ηνωµένο Βασίλειο. 

Περιµένει, δηλαδή, ο εργαζόµενος στο τηλέφωνο και µπορεί
ο εργοδότης να τον φέρει το πρωί για µία ώρα εργασίας και για
άλλες δύο ώρες το απόγευµα. Μέχρι σήµερα ίσχυε ότι δεν µπο-
ρεί να εφαρµοστεί µερική απασχόληση µε διακεκοµµένο ωράριο.
Για πρώτη φορά αυτό καταργείται και ο εργαζόµενος µπορεί να
κληθεί για εργασία, για παράδειγµα, για δύο ώρες το πρωί και
για δύο ώρες το απόγευµα. Κι αν κάνει και από δύο ώρες υπε-
ρωρίες το πρωί κι άλλες τόσες το απόγευµα, τέσσερις και τέσ-
σερις, να πώς έκλεισε το οκτάωρο. Όσο για την αµοιβή, αυτή
είναι 316 ευρώ για τη µερική απασχόληση συν 40% για τις υπε-
ρωρίες, πάµε στα 620-630 ευρώ, έχοντας ο εργοδότης τον ερ-
γαζόµενο για ένα πλήρες οκτάωρο. Πιο φιλεργατικός, πεθαίνει!

Και έρχοµαι στο άρθρο 58 που αφορά την αµοιβή υπέρβασης
των χρονικών ορίων εργασίας. Εδώ δεν είναι µόνο ότι αυξάνεται
ο χρόνος των νόµιµων υπερωριών στις εκατόν πενήντα, το γεγο-
νός δηλαδή ότι δίνεται 50% αύξηση στη βιοµηχανία, αφού µέχρι
σήµερα οι νόµιµες υπερωρίες ήταν ενενήντα έξι, αλλά πραγµα-
τικά είναι ασύλληπτη και η σκληρότητα αυτού του νοµοθετικού
εκτρώµατος, αφού προβλέπει σαν νόµιµη υπερωρία τις τρεις
ώρες ηµερησίως, προσθέτοντας σε αυτές τις τρεις ώρες και µία
ώρα υπερεργασίας, για την οποία µπορεί νόµιµα ο εργοδότης
να εξαναγκάσει κάποιον να µείνει στη δουλειά. Οι ώρες γίνονται
τέσσερις. Αν προσθέσουµε και τις οκτώ ώρες του κανονικού χρό-
νου εργασίας, πάµε στις δώδεκα ώρες. Αν προσθέσουµε και το
διάλειµµα, πάµε στις δωδεκάµισι, δεκατρείς ώρες. Αυτό, κατά
την Κυβέρνηση, αποτελεί φιλεργατική πολιτική. Βέβαια, αυτό γι-
νόταν και σήµερα µε εργοδοτική αυθαιρεσία. Να, όµως, που η
ψευτο-φιλεργατική Κυβέρνηση το νοµιµοποιεί και µάλιστα µε πιο
φθηνή αµοιβή υπερωρίας. Λέει ξεκάθαρα στους εργοδότες «Ξε-
φορτωθείτε προσωπικό και όποτε σας βολέψει από πλευράς κερ-
δοφορίας, τους παίρνετε ξανά». Δίνει κίνητρα, για παράδειγµα,
στις τουριστικές επιχειρήσεις να γενικεύσουν το µοντέλο της µε-
ρικής απασχόλησης.

Και έρχοµαι στο δεκάωρο. Σχεδόν όλες οι κυβερνητικές φωνές
που έχουν ακουστεί µέχρι τώρα αναρωτήθηκαν πού βλέπουµε
ότι καταργείται το οκτάωρο. Εµείς δεν λέµε απλά ότι καταργείται
το οκτάωρο, εµείς λέµε ότι µε αυτή την αντεργατική «σαβούρα»
πάτε να νοµιµοποιήσετε το ήδη παράνοµα καταργηµένο οκτά-
ωρο. Σήµερα µε το υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο το 17% των ερ-
γαζοµένων εργάζεται πάνω από σαράντα οκτώ ώρες την
εβδοµάδα και το 33% δουλεύει και τα Σαββατοκύριακα. Ποιος
τα λέει αυτά; Ένα δικό σας εργαλείο, η ΕΛΣΤΑΤ. Μήπως γι’ αυ-
τούς έχει ήδη καταργηθεί το οκτάωρο; Η απάντηση είναι «και βέ-
βαια». Άρα, το σύνολο των µέχρι τώρα κυβερνητικών οµιλητών ή

διαβάζουν χαρτιά που τους έχετε µοιράσει χωρίς να γνωρίζουν
τι διαβάζουν ή ψεύδονται συνειδητά και ασύστολα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την κατάργηση της κυριακάτικης αργίας -άλλη µεθοδευµένη
κυβερνητική παραπληροφόρηση- την έχετε παρουσιάσει πια σαν
εργατική απαίτηση. Αυτό το άρθρο προσθέτει τριάντα πέντε
νέους κλάδους που θα δουλεύουν και την Κυριακή. Εδώ, βέβαια,
για να είµαστε δίκαιοι, πρέπει να πούµε ότι τις τριάντα δύο από
τις πενήντα δύο συνολικά Κυριακές-αργίες του χρόνου τις είχε
ήδη κλέψει από χιλιάδες εργαζόµενους ο ΣΥΡΙΖΑ. Και αναφερό-
µαστε σε έναν τεράστιο όγκο εργαζοµένων που απασχολείται
στο λιανικό και χονδρικό εµπόριο, αλλά και στον τουρισµό και
από τον Μάιο µέχρι αρχές Νοέµβρη ξεχνούν τι είναι Σαββατοκύ-
ριακο.

Απ’ όπου κι αν πιάσεις αυτό το νοµοσχέδιο δείχνει ξεκάθαρα
ότι Κυβέρνηση και πλουτοκρατία πάνε χέρι-χέρι. Οι εργαζόµενοι
δεν θα γίνουν σκλάβοι στον 20ό αιώνα. Η ταξική πάλη δείχνει τον
δρόµο και θα δώσει την τελική απάντηση. Το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας είναι στην πρώτη γραµµή του αγώνα µαζί µε
πολλές χιλιάδες εργαζοµένων και κάθε µέρα που περνά αυτοί θα
γίνονται όλο και περισσότεροι, όσο κι αν το πολεµήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παπαναστάση. 

Επίσης, θα ήθελα να ευχαριστήσω µέσα από την καρδιά µου
τον κ. Μελά που δέχτηκε το αίτηµά µου. 

Και τώρα θα δώσω τον λόγο στην κ. Αχτσιόγλου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον κ. Μελά, κυρία

Αχτσιόγλου! Κύριος!
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και εβδοµάδες που αντιπα-

ρατιθέµεθα για το εργασιακό νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση διά στό-
µατος του κ. Χατζηδάκη, διά στόµατος του κυρίου Πρωθυπουργού
υποστηρίζει ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο νοµοθετεί για την προστα-
σία και τα συµφέροντα των εργαζοµένων. Νοµίζω ότι δεν θα µου
πάρει πάνω από τρία, τέσσερα λεπτά για να σας αποδείξω για
ποιων τα συµφέροντα ακριβώς νοµοθετεί και ποιων ακριβώς τα
συµφέροντα υπηρετεί.

Σταχυολογώ, λοιπόν: Στη µελέτη µε τίτλο «Το µέλλον της εργα-
σίας σε έναν κόσµο που αλλάζει», δηµοσιευµένο σε ένα special
report του ΣΕΒ, λέει ο ΣΕΒ τα εξής: «Οι ραγδαίες τεχνολογικές
εξελίξεις και η κρίση του COVID ανέδειξαν ότι το ανθρώπινο δυ-
ναµικό θα πρέπει να επιδείξει ευελιξία και ανθεκτικότητα». Το νο-
µοσχέδιο «Χατζηδάκη» έρχεται να κάνει συγκεκριµένες αυτές τις
αόριστες έννοιες, την ευελιξία και την ανθεκτικότητα δηλαδή, µε
τις δύο βασικές ρυθµίσεις. Η µία αφορά την εργασία για περισσό-
τερες από οκτώ ώρες χωρίς πρόσθετη αµοιβή, πρόβλεψη που
προφανώς εξαντλεί τον εργαζόµενο, προφανώς µειώνει τον µισθό
του και προφανώς δηµιουργεί αντικίνητρο για νέες προσλήψεις
από τη στιγµή που ο εργοδότης θα µπορεί να «ξεχειλώνει» τον υφι-
στάµενο εργαζόµενο. Ωστόσο, κάνει πράξη το αίτηµα του ΣΕΒ. 

Η έτερη ρύθµιση, που αφορά το ότι οι εργαζόµενοι µερικής
απασχόλησης θα υποχρεούνται πια να δουλεύουν περισσότερο
από το συµφωνηµένο τους ωράριο, σε σπαστό ωράριο, προφα-
νώς και διαλύει την ιδιωτική ζωή του εργαζόµενου, προφανώς
τον εξοντώνει και προφανώς δηµιουργεί αντικίνητρο για νέες
προσλήψεις. Ωστόσο, κάνει πράξη το αίτηµα του ΣΕΒ. 

Πάµε, όµως, λίγο παρακάτω, γιατί τα πράγµατα γίνονται πιο εν-
διαφέροντα. Σε πρόσφατο άρθρο της η Senior Advisor του ΣΕΒ,
του τοµέα απασχόλησης του ΣΕΒ, µιλάει επί λέξει για την επιτα-
κτική ανάγκη να αυξηθούν τα αναχρονιστικά όρια, όπως τα λέει,
της νόµιµης υπερωριακής εργασίας. Το νοµοσχέδιο του κ. Χατζη-
δάκη έρχεται να κάνει πράξη ακριβώς αυτό το αίτηµα, αυξάνει δη-
λαδή τα όρια της νόµιµης υπερωρίας στις εκατόν πενήντα ώρες
ετησίως, πράγµα που προφανώς θέτει σε κίνδυνο την υγεία των
εργαζοµένων, προφανώς εµποδίζει τις νέες προσλήψεις και προ-
φανώς σε συνδυασµό µε τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας
µπορεί να οδηγήσει και σε εργασία µέχρι και δεκατρείς ώρες την
ηµέρα. Ωστόσο, κάνει πράξη το αίτηµα του ΣΕΒ.
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Σε ηµερίδα του ΣΕΒ µε θέµα «Το µέλλον της εργασίας µετά το
µνηµόνιο», ο Σύµβουλος Διοίκησης του ΣΕΒ υποστηρίζει ότι το
προβληµατικό σηµείο του ν.1264, του συνδικαλιστικού νόµου δη-
λαδή, είναι το υπερβολικό εύρος προστασίας των συνδικαλιστών.
Έρχεται, λοιπόν, κι εδώ το νοµοσχέδιο «Χατζηδάκη» και κάνει και
αυτή την επιθυµία πράξη και µειώνει τον αριθµό των συνδικαλι-
στικών στελεχών που προστατεύονται από την απόλυση. 

Σε κείµενο του Συνδέσµου Βιοµηχανιών Θεσσαλίας και Κεντρι-
κής Ελλάδας στην ίδια ηµερίδα του ΣΕΒ προτείνει ο Σύνδεσµος
να καταχωρούνται µεν ηλεκτρονικά οι υπερωρίες, η υπερεργα-
σία, οι τροποποιήσεις του ωραρίου, αλλά εκ των υστέρων. Μετά
την παροχή της εργασίας δηλαδή, να έχει ένα περιθώριο ηµερών
ο εργοδότης να τροποποιήσει, να αλλάξει, να δηλώσει αλλιώς
κ.λπ.. Προφανώς η εκ των υστέρων καταχώρηση δεν επιτρέπει
τον έλεγχο και προφανώς αφήνει το περιθώριο για κάθε µορφής
εργοδοτική ασυδοσία και εργοδοτική αυθαιρεσία. Το νοµοσχέδιο
του κ. Χατζηδάκη έρχεται να κάνει πράξη ακριβώς αυτό το αί-
τηµα, το δικαίωµα δηλαδή του εργοδότη να δηλώνει εκ των υστέ-
ρων όλες αυτές τις αλλαγές του ωραρίου και να τις τροποποιεί,
κάνει δηλαδή πράξη άλλο ένα αίτηµα του ΣΕΒ. 

Σε άρθρο του νοµικού συµβούλου του ΣΕΒ για εργασιακά θέ-
µατα λέει συγκεκριµένα: Θα ήταν ευκταία, λέει, µια ρύθµιση στην
οποία η συνδικαλιστική οργάνωση που κηρύσσει µια απεργία θα
αναλαµβάνει την ευθύνη για την εργασία των απεργοσπαστών
και µάλιστα επί ποινή. Θα πρέπει, δηλαδή, να έχει και κάποια νο-
µική συνέπεια η ανάληψη αυτής της ευθύνης. Στο νοµοσχέδιο
«Χατζηδάκη» προβλέπεται ακριβώς αυτό, ότι δηλαδή η συνδικα-
λιστική οργάνωση που κηρύσσει την απεργία έχει την ευθύνη για
την εργασία των απεργοσπαστών. Μάλιστα, προβλέπεται ότι αν
δεν τηρήσει την ευθύνη της αυτή, τότε και η απεργία θα είναι
άκυρη, αλλά και η συνδικαλιστική οργάνωση θα οφείλει και απο-
ζηµίωση.

Το νεοφιλελεύθερο «think tank», το Κέντρο Φιλελεύθερων Με-
λετών (ΚΕΦΙΜ), αγαπηµένο του κ. Μητσοτάκη, σε πρόσφατη µε-
λέτη του για τα εργασιακά προτείνει συγκεκριµένα µεταξύ άλλων
να δίνεται στον εργοδότη η δυνατότητα αντί να προειδοποιεί τον
εργαζόµενο για την απόλυση, να τον απολύει αµέσως, καταβάλ-
λοντας κάτι παραπάνω ως αποζηµίωση. 

Το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη υλοποιεί και αυτό ακριβώς
το αίτηµα, δηλαδή να µπορεί ο εργοδότης να ξεµπερδεύει πάρα
πολύ γρήγορα µε τον εργαζόµενο, χωρίς άλλα τινά και να αφήνει
παντελώς ξεκρέµαστο τον εργαζόµενο. Προβλέπει δε και κάτι
ακόµη πιο ακραίο, ότι δηλαδή σε περίπτωση που µία απόλυση
κριθεί άκυρη από το δικαστήριο, ο εργοδότης δεν θα έχει τις ευ-
θύνες και τις συνέπειες που παράγει η ακυρότητα, δηλαδή να
πληρώσει µισθούς υπερηµερίας και να τον επαναπροσλάβει,
αλλά θα απαλλάσσεται από αυτές τις υποχρεώσεις, λες και το
δικαστήριο δεν έκρινε ότι η απόλυση ήταν άκυρη!

Το ΚΕΦΙΜ ζητά, επίσης, συγκεκριµένα –όλα όσα σας λέω είναι
σε εισαγωγικά από το τι έχουν απαιτήσει- η µη τήρηση από τον
εργοδότη των τυπικών προϋποθέσεων της απόλυσης να µην
οδηγεί αυτόµατα σε ακυρότητα της απόλυσης, αλλά να έχει τη
δυνατότητα να κάνει διορθώσεις.

Το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη προβλέπει ακριβώς αυτό.
Το ΚΕΦΙΜ, επίσης, λέει ότι η απόλυση συνδικαλιστικών στελε-

χών να επιτρέπεται για κάθε περίπτωση σπουδαίου λόγου και όχι
για τις µέχρι σήµερα περιοριστικώς αναφερόµενες περιπτώσεις
που υπάρχουν στον νόµο.

Το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη έρχεται να προβλέψει και
αυτό ακριβώς το αίτηµα, να απολύονται δηλαδή τα συνδικαλι-
στικά στελέχη για κάθε περίπτωση σπουδαίου λόγου και όχι µόνο
για τους µέχρι σήµερα περιοριστικά αναφερόµενους λόγους.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι προφανές και δεν χρειάζεται περαι-
τέρω συζήτηση για ποιον νοµοθετεί αυτή η Κυβέρνηση. Νοµοθε-
τεί για τον σκληρό πυρήνα του ΣΕΒ. Είναι αυταπόδεικτο. Πού
στοχεύει αυτή η νοµοθέτηση; Δεν έχουµε να κάνουµε απλώς µε
µία σειρά αντεργατικών µέτρων. Έχουµε να κάνουµε µε ένα σχέ-
διο πολύ συγκροτηµένο, πολύ συνεκτικό. Το σχέδιο είναι το σχέ-
διο της υποτίµησης της εργασίας. Είναι το σχέδιο της µείωσης
του κόστους της εργασίας. Δι’ αυτού του δρόµου η Κυβέρνηση
αντιλαµβάνεται την ανάπτυξη. Έτσι την αντιλαµβανόταν αυτή η

παράταξη και πριν το 2014. Έτσι τώρα έρχεται να πιάσει το νήµα
από αυτό το σχέδιο που υλοποιούσε ήδη µέχρι τα τέλη του 2014,
για να το συνεχίσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντοµα.
Ποιο είναι το βασικό εργαλείο υλοποίησης αυτού του σχεδίου;

Είναι η ατοµική σύµβαση εργασίας. Η ατοµική σύµβαση εργα-
σίας είναι αυτή που επιτρέπει να κυριαρχεί αυτή η ανισότητα που
υπάρχει ούτως ή άλλως εγγενώς στα µέρη της εργασιακής σχέ-
σης, δηλαδή στον εργοδότη και στον εργαζόµενο. Μιλάµε για
δύο εγγενώς άνισα µέρη. Όταν υπάρχει υπερίσχυση, παντοκρα-
τορία της ατοµικής σύµβασης εργασίας, εγκαθιδρύεται αυτή η
ανισότητα. Γι’ αυτό και ελευθερία χωρίς ισότητα δεν νοείται. Γι’
αυτό, αυτό το νοµοσχέδιο δεν απελευθερώνει τον εργαζόµενο –
µας έχει πει και αυτό ο κ. Χατζηδάκης- αλλά τον υποδουλώνει
µέσα από την παντοκρατορία της ατοµικής σύµβασης εργασίας.

Βρισκόµαστε, λοιπόν, σήµερα, ο ΣΥΡΙΖΑ, τα συνδικάτα, όλη η
Αντιπολίτευση να παλεύουµε, να πολεµάµε ουσιαστικά αυτό το
προ-εργατοδικαιΪκό καθεστώς της ατοµικής σύµβασης εργασίας,
ενώ οι ανάγκες του κόσµου της εργασίας βρίσκονται εντελώς
αλλού. Οι ανάγκες του βρίσκονται σήµερα στο να υπάρχει πολύ
µεγαλύτερη προστασία και πολύ περισσότερες προστατευτικές
ρυθµίσεις µετά από αυτό που συνέβη µε την απόλυτη ευελιξία
που επικράτησε στον COVID. Οι ανάγκες του βρίσκονται στο να
υπάρχουν ρυθµίσεις για τους εργολαβικούς εργαζόµενους, στο
να υπάρχουν ρυθµίσεις που να βάζουν τους εργαζόµενους στις
πλατφόρµες κάτω από το πλαίσιο προστασίας της µισθωτής ερ-
γασίας, στο να υπάρχουν περισσότερες συλλογικές συµβάσεις
που να καλύπτουν περισσότερους εργαζόµενους. Οι ανάγκες
βρίσκονται στο να κινηθούµε προς το τριανταπεντάωρο, χωρίς
µείωση µισθού, να δηµιουργηθούν περισσότερες θέσεις εργα-
σίας πλήρους απασχόλησης και όχι να ξεχηλώνονται υφιστάµε-
νοι εργαζόµενοι µέσα από µία δεξαµενή φθηνών υπερωριών και
να αυξηθεί η αγοραστική δύναµη του µισθού. 

Εκεί βρίσκονται οι ανάγκες της εργασίας και όχι σε αυτά που
περιέχει αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
πολύ, κυρία Αχτσιόγλου και µε το καλό!

Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Αλέκα Παπαρήγα από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
µίλησε για ένα εγκληµατικό νοµοσχέδιο, για ένα τερατούργηµα.
Πιστεύω ότι η ελληνική γλώσσα έχει πάρα πολλά κοσµητικά επί-
θετα και προσδιοριστικά ουσιαστικά και πραγµατικά κανείς δεν
ξέρει τι άλλο να προσθέσει. Όµως, η ουσία δεν βρίσκεται σε
αυτή τη γενική εκτίµηση.

Η Νέα Δηµοκρατία οπωσδήποτε µε αυτό το νοµοσχέδιο έδειξε
πολύ καθαρά το πρόσωπό της καθαρά και απροκάλυπτα. Δη-
λαδή, το πρώτο που λέει –όχι µε λόγια- είναι «Είµαι αποφασι-
σµένη πάση θυσία να ανεβάσω στον ανώτατο δυνατό βαθµό τον
βαθµό εκµετάλλευσης της εργατικής τάξης» και, δεύτερον,
«Είµαι διατεθειµένη να τσακίσω µε κάθε µέσον το εργατικό συν-
δικαλιστικό κίνηµα, το κίνηµα των λαϊκών στρωµάτων».

Το είπε καθαρά. Βεβαίως, εµείς, όπως δεν επιβραβεύουµε και
την υποκρισία, έτσι δεν επιβραβεύουµε και την προκλητική ειλι-
κρίνεια. 

Όµως, πολλοί ονόµασαν αυτή τη συζήτηση στο Κοινοβούλιο
«Μητέρα των µαχών». Αυτά είναι υπερβολικά πράγµατα. Οι
µάχες στο Κοινοβούλιο έχουν την αξία τους κι εµείς νιώθουµε
την υποχρέωση να τις δώσουµε. Όµως, η πραγµατική µάχη, η
µητέρα ή ο πατέρας των µαχών, κρίνεται όταν ψηφιστεί ένα νο-
µοσχέδιο στο Κοινοβούλιο. Έγιναν, βεβαίως, κινητοποιήσεις και
πριν, αλλά για µας αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να µείνει στα χαρ-
τιά. 

Κοιτάξτε, δεν είναι καθόλου υπερβολή αυτό που λέµε. Παρά
το γεγονός ότι το εργατικό συνδικαλιστικό κίνηµα βρίσκεται στο
ιστορικά χαµηλό ποσοστό οργάνωσης, παρ’ όλα αυτά, ακόµα και
σε συνθήκες πανδηµίας που δεν ήταν εύκολη υπόθεση, άφησε
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στα χαρτιά πολλές αποφάσεις του Υπουργού Δηµόσιας Τάξης
και της Κυβέρνησης. Να σας θυµίσω ότι η Κυβέρνηση επέτρεπε
συγκεντρώσεις µέχρι εννιά ατόµων. Βέβαια, από τους εννιά, τους
έκανε εκατό. Και απεργίες έγιναν και χιλιάδες συγκεντρωµένοι –
όχι µόνο στο κέντρο της Αθήνας, αλλά και σε άλλες πόλεις- απέ-
δειξαν ότι ένα σηµαντικό µέρος των εργαζοµένων –δεν λέµε ότι
είναι όλοι έτοιµοι- µπορούν τους νόµους να τους αφήσουν στα
χαρτιά. Όσες κουβέντες, ατάκες, φωνές να βγάλουµε µέσα στη
Βουλή, το νοµοσχέδιο περνάει. Κι εµείς δεν θα επαναλάβουµε
αυτό που γράφτηκε σε αρθρογραφία της εφηµερίδας «ΑΥΓΗ»,
ότι δηλαδή είναι ένα θέµα όταν ψηφίζεται ένα νοµοσχέδιο, γιατί
δηµιουργεί και ορισµένα τετελεσµένα και είναι δύσκολο να ανα-
τραπεί µετά, υπάρχει και η συνέχεια.

Σ’ αυτό που λένε δεν έχουν άδικο, γιατί από τη στιγµή που
υπάρξει κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ –ή συνεργασίας- αυτή η κυβέρνηση
δεν µπορεί να καταργήσει αυτόν τον νόµο, όχι γιατί δεν µπορεί
να βρει ψήφους να τον καταργήσει –φαντάζοµαι όσοι τουλάχι-
στον λέµε να µείνει στα χαρτιά, θα ψηφίζαµε την κατάργησή του-
αλλά διότι ξέρει πάρα πολύ καλά ότι αυτός ο νόµος είναι νόµος
ο οποίος είναι απόλυτα συνδεδεµένος µε την ανάκαµψη της κα-
πιταλιστικής κερδοφορίας, απόλυτα συµβατός µε τις ευρωπαϊκές
πρακτικές. Το λέω, διότι εδώ ακούσαµε κάτι περίεργο, ότι δη-
λαδή υπάρχουν βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές. Αυτά που γί-
νονται στην Ελλάδα έχουν γίνει προ πολλού στην Ευρώπη. Είναι
παγκόσµιες πρακτικές και δεν συµβαίνουν µόνο στην Ευρώπη.

Εν πάση περιπτώσει, τι σηµαίνει για µας «να µείνει στα χαρτιά»;
Σηµαίνει ότι δίνεται µάχη στον τόπο δουλειάς. Αν όλοι οι εργάτες
ενός εργοστασίου, αν όλοι οι εργάτες και οι εργάτριες ενός κλά-
δου απεργήσουν, τι θα κάνουν, θα τους απολύσουν όλους; Τι θα
τους κάνουν; Υπάρχει πείρα. Εποµένως θα µείνει στα χαρτιά,
όταν ο αγώνας ο ενωµένος, ο άφοβος, ξεκινήσει από τον τόπο
δουλειάς, από τον κλάδο, στην περιοχή, στην περιφέρεια και
στην πορεία γίνει πανελλαδικός. Τέτοιοι αγώνες υπήρξαν και στο
19ο αιώνα και στον 20ο αιώνα, µε αποτελέσµατα θετικά σε µία
φάση. Σε ορισµένες περιπτώσεις πάρθηκαν πίσω. Βεβαίως, όταν
παίρνονται πίσω τα µέτρα στις συνθήκες του καπιταλισµού, πρέ-
πει να θεωρηθείς νικητής µε την έννοια ότι µπορείς να συνεχίσεις
και να κλιµακώσεις ακόµα πιο επιθετικά τον αγώνα σου.

Για µας είναι καθαρό: Η Νέα Δηµοκρατία στην προκειµένη πε-
ρίπτωση δείχνει µεγάλη ταξική διορατικότητα. Έρχεται να πάρει
τέτοια µέτρα έντασης της ταξικής εκµετάλλευσης και αντιδηµο-
κρατικά, αντεργατικά κ.λπ. ιδιαίτερα απέναντι στο συνδικαλιστικό
κίνηµα, σε συνθήκες που έχει ιστορική υποχώρηση το κίνηµα.
Γιατί τα παίρνει; Γιατί ξέρει ότι πρέπει να προλάβει, πριν αρχίσει
η αντίστροφη πορεία στην ταξική πάλη -που θα αρχίσει αργά η
γρήγορα-, γιατί τότε δεν θα µπορεί να προλάβει. Έχει µεγάλη
ταξική διορατικότητα από την πλευρά της. 

Δυστυχώς τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης τι είπαν κυ-
ρίως; «Όταν θα γίνουµε κυβέρνηση, εµείς θα καταργήσουµε τον
νόµο», δηλαδή «εργάτη, εργάτρια, υπάλληλε, χωρικέ, αγρότη,
αυτοαπασχολούµενε της πόλης, άνεργε πτυχιούχε, επιστήµονα,
περίµενε την επόµενη µάχη των µαχών, τις εκλογές». Τον Οκτώ-
βρη, τον Δεκέµβρη, σε έναν χρόνο, σε δύο χρόνια. Δεν µας εν-
διαφέρει να κάνουµε πρόβλεψη. Είναι µια σηµαντική µορφή
πάλης, αλλά εµείς αυτήν τη µορφή πάλης την βλέπουµε ως ένα
σταθµό στην καθηµερινή πορεία της ταξικής πάλης. 

Τι είπατε λοιπόν; Περιµένετε, καθίστε, δεν χρειάζεται να απει-
ληθείτε και µε απόλυση, δεν χρειάζεται να τρέχετε πάνω-κάτω,
περάστε από καµµιά διαδήλωση πού και πού και να έρθουµε κι
εµείς µπροστά, όταν δεν έχουµε κάνει και τίποτε για να οργανω-
θεί µια διαδήλωση, µια απεργία, και περιµένετε τις εκλογές.
Αυτός είναι ο συνεπής αγώνας κατά της φιλελεύθερης πολιτικής
της Νέας Δηµοκρατίας;

Γι’ αυτό και εµείς αυτά τα αντινεοφιλελεύθερα ή αντιφιλελεύ-
θερα µέτωπα θεωρούµε ότι είναι µέτωπα τα οποία υποσκάπτουν,
παροπλίζουν το εργατικό και το λαϊκό κίνηµα αντί να του δίνουν
ώθηση µέσα από ένα κλίµα ανάλογο για να εξελιχθεί σε ένα ορ-
µητικό ποτάµι αντεπίθεσης. 

Και εν πάση περιπτώσει, ακούστηκαν από αυτό εδώ το Βήµα
πράγµατα τα οποία επιβεβαιώνουν για άλλη µια φορά ότι υπάρ-
χει κοινή γραµµή πλεύσης ανάµεσα στα κόµµατα που είναι µέσα

στη Βουλή, σε κόµµατα που κυβέρνησαν και σε µικρότερα κόµ-
µατα, όπως υπήρχαν και µε άλλα µικρότερα κόµµατα που δεν
υπάρχουν σήµερα στη Βουλή. 

Θα πω ορισµένα παραδείγµατα. 
Πρώτον, λέει η κ. Ξενογιαννακοπούλου: Μπορεί να γίνει ανά-

πτυξη µε µισθούς χαµηλούς και µε αντεργατικούς νόµους και
χωρίς συνδικαλιστικές ελευθερίες; Αν µπορεί να γίνει! Μιλάµε για
την καπιταλιστική ανάπτυξη. Κατ’ αρχάς η ώθηση της καπιταλιστι-
κής ανάπτυξης και η καθολική της ισχύ στα όρια ενός κράτους,
µιας χώρας έγινε µετά από µια µεγάλη Γαλλική Επανάσταση και
άλλες αστικές επαναστάσεις, που χρησιµοποίησαν τον εξοπλι-
σµένο λαό για να πάρουν αυτήν την εξουσία. Καπιταλιστική ανά-
πτυξη έχουµε την περίοδο δικτατοριών στην Ευρώπη, στη Λατινική
Αµερική κ.α. Έχουµε ακόµα και στις αποικίες, παρότι ήταν υπό κα-
θεστώς αποικιακό έγινε καπιταλιστική ανάπτυξη. Η καπιταλιστική
ανάπτυξη δεν γίνεται ούτε µε δηµοκρατία -την αστική δηµοκρα-
τία- ούτε µόνο µε κάποιες αυξήσεις µισθών κ.λπ. γιατί µιλάµε για
καπιταλιστική ανάπτυξη. Και µόνο αυτό το επιχείρηµα αποδεικνύει
ότι η αλλαγή την οποία επιδιώκετε είναι απλώς αλλαγή διακυβέρ-
νησης.

Δεύτερον, έγινε συζήτηση για την απεργία και το απεργιακό
δικαίωµα. Κοιτάξτε να δείτε, αυτήν τη στιγµή βεβαίως σωστά βά-
ζουµε στο κάδρο τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι ο πρωταγωνιστής,
αυτή έφερε το νοµοσχέδιο. Δεν µπορεί όµως να βγάλουµε από
το κάδρο την περίοδο του ΠΑΣΟΚ, την περίοδο της συνεργασίας
ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας, την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ. Άκουσα, πα-
ραδείγµατος χάριν, από στελέχη του ΚΙΝΑΛ και από στελέχη του
ΠΑΣΟΚ, που τώρα είναι στον ΣΥΡΙΖΑ και τα οποία ήταν στελέχη
και επί ΠΑΣΟΚ για τη σηµασία των συνδικαλιστικών ελευθεριών.
Ξεκίνησαν από τον ν.1264. Βεβαίως ο ν.1264 σε σχέση µε τον
ν.330 ήταν ένα σηµαντικό βήµα προς τα µπρος. Αυτή την αξία
έχουν οι νόµοι. 

Να σας θυµίσω κάτι, που δεν αφορά την εργατική τάξη, έτσι
για να µην ξεχάσουµε και αυτούς. Όταν τα εκτελεστικά αποσπά-
σµατα της κυβέρνησης Σηµίτη τρύπησαν τα λάστιχα των τρακτέρ
χιλιάδων αγροτών στην εθνική οδό αυτό τι ήταν; Οι συνδικαλι-
στικές ελευθερίες; Επί ΣΥΡΙΖΑ δεν υπήρχε τίποτε; Δεν υπάρχει
το ιδιώνυµο για τη λαϊκή κατοικία, για τη µαταίωση των πλειστη-
ριασµών; Δεν υπήρχε χτύπηµα των ΜΑΤ; Βεβαίως ήταν πολύ λι-
γότερα τα κρούσµατα βίας επί ΣΥΡΙΖΑ, γιατί δεν χρειάστηκε,
γιατί δυστυχώς οι αυταπάτες και οι ελπίδες που καλλιέργησε ο
ΣΥΡΙΖΑ απλώθηκαν σε ένα µεγάλο µέρος του λαού και δόθηκε
και πίστωση χρόνου. Ήταν επίσης η κρίση και τάχα µου όλα οφεί-
λονταν στην κρίση κ.λπ.. 

Τα λέω αυτά, γιατί, κοιτάξτε να δείτε, ο καπιταλισµός, η κερδο-
φορία για το κεφάλαιο δηλαδή, αναπτύσσεται και µε συνδικαλι-
στικές ελευθερίες και χωρίς συνδικαλιστικές ελευθερίες. Όταν
λέµε «ανάπτυξη», τουλάχιστον να ξέρουµε για ποια ανάπτυξη µι-
λάµε.

Ας πάρουµε και µια άλλη πλευρά. Βεβαίως σωστά έγινε το
οκτάωρο, το δεκάωρο, η διευθέτηση του εργάσιµου χρόνου. Η
Νέα Δηµοκρατία υποστηρίζει ότι το οκτάωρο θα µείνει, ξεχνών-
τας βέβαια ότι ο ηµερήσιος εργάσιµος χρόνος είναι το καθορι-
στικό. Όταν πας σε έναν γιατρό σε ρωτάει πόσες ώρες κοιµάσαι,
πόσες ώρες ελεύθερο χρόνο έχεις, πόσες ώρες δουλεύεις. Δεν
σου λέει πόσες ώρες είναι ο ελεύθερος χρόνος στη βδοµάδα,
στον µήνα ή στον χρόνο. Και εµείς βεβαίως υπερασπιζόµαστε το
οκτάωρο και όλα τα κόµµατα σήµερα εµφανίζονται υπερασπι-
στές του οκταώρου. Η Νέα Δηµοκρατία µε τον δικό της απατηλό
τρόπο, τα άλλα κόµµατα µε τον δικό τους. 

Όµως έτσι όπως τοποθετείτε τον εργάσιµο χρόνο και τον
µισθό µε αυξήσεις κ.λπ., ταυτόχρονα γίνεται µία µεγάλη συγκά-
λυψη, ότι ο εργάτης, ο υπάλληλος δεν παίρνει µισθό που καλύ-
πτει το οκτάωρο, ούτε το δεκάωρο, ακόµα και επτάωρο ο
ηµερήσιος χρόνος που εµείς παλεύουµε -πέντε µέρες τη βδο-
µάδα, τριάντα πέντε ώρες την εβδοµάδα- αµείβεται για δύο,
τρεις ώρες δουλειάς. Η υπόλοιπη δουλειά είναι απλήρωτη. Η ερ-
γατική δύναµη, η ικανότητα του ανθρώπου προς εργασία είναι
το µέγιστο των εµπορευµάτων στον καπιταλισµό γιατί παράγει
αξία. Τα µηχανήµατα αν τα αφήσεις αχρησιµοποίητα δεν παρά-
γουν καµµιά αξία. Το χρήµα αν το βάλεις σε µία ντουλάπα δεν
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παράγει καµµία αξία. Και αυτή είναι η ιστορία. 
Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, εµείς όταν πηγαίνουµε στην ερ-

γατική τάξη, παίρνουµε υπ’ όψιν τον συσχετισµό δυνάµεων, ότι
ένα µεγάλο µέρος είναι µη οργανωµένο, σε τι κατάσταση είναι
τα φτωχά λαϊκά στρώµατα της πόλης και της υπαίθρου και προ-
βάλλουµε αιτήµατα ριζοσπαστικά, παίρνοντας υπ’ όψιν τον ρόλο
της τεχνολογίας, τις βιοµηχανικές επαναστάσεις. Τέταρτη βιο-
µηχανική επανάσταση, λέει. Αυτό σηµαίνει επτάωρο, εξάωρο,
πεντάωρο. Δεν ξέρω. Εµείς το δεχόµαστε. Το ΚΚΕ δεν µπορούσε
το 1918 να προτείνει επτάωρο. Στις σοσιαλιστικές χώρες, όµως,
στη Σοβιετική Ένωση έγινε. Βεβαίως παίρνουµε υπ’ όψιν την επι-
στήµη. Αλίµονο.

Εσείς όµως αυτά όλα τα συγκαλύπτετε µε τον εργάσιµο
χρόνο. Εµφανίζεται ο µισθός ότι καλύπτει το σύνολο του εργά-
σιµου χρόνου. Το «κουµπί» είναι αυτό. Πρώτον, ο εργάσιµος χρό-
νος ο αναγκαίος και ο απλήρωτος και, δεύτερον, η ατοµική
διευθέτηση που γίνεται για το τσάκισµα του εργατικού κινήµα-
τος. Είναι ακόµα χειρότερη η ατοµική διευθέτηση από το έγ-
κληµα που κάνει η Κυβέρνηση µε τους νέους αντιαπεργιακούς
νόµους.

Εµείς λέµε, λοιπόν, στην εργατική τάξη και στους συµµάχους
της, στα φτωχά λαϊκά στρώµατα ότι βεβαίως ο καπιταλισµός έχει
µεγάλη δύναµη, είναι δυνατός παγκόσµια. Αυτό είναι γνωστό. Και
στην Ελλάδα. Είναι δυνατός όχι γιατί υπάρχουν χαρισµατικοί ηγέ-
τες και έξυπνα κόµµατα, αλλά γιατί η αστική τάξη έχει την ιδιο-
κτησία και την εξουσία στα χέρια της. Όµως οι εργαζόµενοι
έχουν ένα υπερόπλο στα χέρια τους, ιδεολογικό, πολιτικό και
όπλο µαχητικό. Ο πυρήνας αυτού του υπερόπλου είναι στο να
συνειδητοποιηθεί το εξής πράγµα: ότι µια κοινωνία µπορεί να
ζήσει χωρίς καπιταλιστές, χωρίς εργατική τάξη, εργαζόµενους,
δεν υπάρχει τέτοια κοινωνία.

Θα µου πείτε πού το είδαµε αυτό; Το είδαµε στον 20ό αιώνα.
Ξέρω τι θα µου απαντήσετε: Μα πού είναι ο σοσιαλισµός σήµερα,
πού είναι το σοσιαλιστικό σύστηµα; Η νίκη της αντεπανάστασης
στις χώρες του σοσιαλισµού είναι η µεγάλη επιβεβαίωση αυτής
της γενικής µας θέσης. Ο καπιταλισµός είχε πεντακόσια χρόνια
πείρας, βεβαίως όχι σε όλο τον κόσµο, αλλά στις πρώτες χώρες
που εµφανίστηκε. Η σοσιαλιστική οικοδόµηση ήταν ένα καινούρ-
γιο βιβλίο από ένα σηµείο και µετά χωρίς να προϋπάρχει σχέδιο.

Δεν το λέµε για να θολώσουµε τα λάθη, αλλά ακριβώς σ’ αυτές
τις χώρες δεν έγινε επανάσταση. Είδατε καµµία ένοπλη επανά-
σταση τύπου Γαλλικής, τύπου 1821, πήρε τα όπλα ο λαός και
τους έδιωξε; Διαβρώθηκε το ίδιο το σύστηµα, πότε; Όταν απέ-
ναντι στα νέα προβλήµατα που έµπαιναν µπροστά τους δανεί-
στηκαν και χρησιµοποίησαν λύσεις του καπιταλισµού. Από εκεί
και πέρα βεβαίως άρχισε η διάβρωση και η υπόσκαψη. Ακόµα και
τα λάθη που έγιναν στον σοσιαλισµό, που δεν τα συγχωρούµε,
επιβεβαιώνουν αυτό το πράγµα, ότι µια κοινωνία µπορεί να ζήσει
και να αναπτυχθεί µε την εργατική τάξη στην εξουσία και δεν έχει
ανάγκη τους καπιταλιστές. Όποτε τους χρησιµοποίησε διαβρώ-
θηκε, και τα κόµµατά τους εννοείται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Παπαρήγα.

Ήρθε επιτέλους η σειρά του κ. Μελά. Καλείται, λοιπόν, στο
Βήµα ο κ. Ιωάννης Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία, ο οποίος
εκλέγεται στην Α’ Πειραιώς.

Θα ακολουθήσουν ο κ. Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµοκρατία,
ο κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης και θα κλείσουµε µε τον κ. Δη-
µήτριο Κωνσταντόπουλο από το Κίνηµα Αλλαγής.

Έχετε τον λόγο, κύριε Μελά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαριστώ

για τις δύο υποχωρήσεις που κάνατε σε σχέση µε τη σειρά σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Στον Πειραιά είµαστε ιππότες, όπως είπατε

και εσείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βέβαια. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η συζήτηση ενός νοµοσχεδίου που αφορά τα εργασιακά ζη-
τήµατα αποτελεί πάντα µια συζήτηση µε πάρα πολλές διαφωνίες
και πολλές αντιπαραθέσεις. Ο λόγος που συµβαίνει αυτό είναι

γιατί τα εργατικά ζητήµατα κατά το παρελθόν αποτελούσαν βα-
σικό σηµείο τριβής και ιδεολογικής αντιπαράθεσης µεταξύ των
κοµµάτων. Υποτίθεται ότι η Αριστερά αγωνιζόταν για τον εργα-
ζόµενο, ενώ οι «κακοί» δεξιοί εξυπηρετούσαν τον εργοδότη. Πολ-
λοί µάλιστα στον χώρο της Αριστεράς έκαναν καριέρα στον
συνδικαλισµό και την πολιτική καλλιεργώντας αυτόν τον διχασµό
και προσπαθούν µάλιστα να τον σπείρουν δυστυχώς ακόµα και
σήµερα, ευτυχώς όµως χωρίς επιτυχία.

Η Αντιπολίτευση µάς κατηγορεί ότι καταργούµε το οκτάωρο,
µας κατηγορεί ότι θεσµοθετούµε τις απλήρωτες υπερωρίες, µας
κατηγορεί ότι έχουµε κηρύξει τον πόλεµο στον κόσµο της εργα-
σίας, όπως ανέφερε κι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης. Ανταποκρίνονται όµως αυτοί οι ισχυρισµοί στην πραγµα-
τικότητα; Φυσικά και όχι. Μπορεί εξάλλου αυτό να το διαπιστώσει
κάποιος απλά µε το να διαβάσει το τι γράφει αυτό το νοµοσχέδιο.
Ούτε το οκτάωρο καταργούµε, ούτε θεσµοθετούµε τις απλήρωτες
υπερωρίες, ούτε έχουµε κηρύξει κάποιον πόλεµο στον κόσµο της
εργασίας. Αντιθέτως, διαµορφώνουµε ένα νοµοσχέδιο, ένα προ-
στατευτικό πλαίσιο για τους εργαζόµενους, ένα θεσµικό πλαίσιο
φιλικό για την προσέλκυση νέων επενδύσεων. 

Βασικό σηµείο κριτικής που δεχόµαστε για το νοµοσχέδιο είναι
η διευθέτηση του χρόνου εργασίας. Η διευθέτηση του χρόνου
εργασίας δεν καταργεί το οκτάωρο ούτε υποκαθιστά τις υπερω-
ρίες. Είναι µια εναλλακτική επιλογή για τον εργαζόµενο, η οποία
στην Ελλάδα µάλιστα ισχύει από το 1990. Με την τροποποίηση
που έρχεται ο εργαζόµενος µόνο µε τη δική του θέληση και πρω-
τοβουλία θα µπορεί να προτείνει και να ρυθµίζει τον χρόνο ερ-
γασίας του. 

Ας δούµε λίγο τι ισχύει σήµερα. Η διευθέτηση λοιπόν σήµερα
του χρόνου εργασίας καθορίζεται είτε µε επιχειρησιακές συλλο-
γικές συµβάσεις, είτε µε συµφωνία του εργοδότη µε τον συνδι-
καλιστικό φορέα της επιχείρησης, είτε µε συµφωνία του
εργοδότη και ένωσης προσώπων. Αν σε µία επιχείρηση εργάζον-
ται περισσότεροι από είκοσι εργαζόµενοι η ένωση των προσώ-
πων πρέπει να είναι τουλάχιστον το 25%, αν είναι λιγότεροι από
είκοσι άτοµα θα πρέπει να συµµετέχει στην ένωση προσώπων το
15%, δηλαδή τρία άτοµα περίπου αν είναι είκοσι.

Άκουσα λοιπόν πριν πολλούς συναδέλφους από τον ΣΥΡΙΖΑ και
τον κ. Τσακαλώτο κάποια στιγµή, ο οποίος αναρωτήθηκε αν µε τη
διευθέτηση, µε το ελεύθερο αυτό ωράριο που δηµιουργείται, µε
τις ευέλικτες αυτές µορφές εργασίας, αυξάνεται η παραγωγικό-
τητα. Το ερώτηµα αυτό το έθεσαν όλοι και ο κ. Τσακαλώτος προς
τον Υπουργό Εργασίας, προς την Υφυπουργό, προς την Κυβέρ-
νηση. Το ερώτηµά µας είναι: αντί να το θέσουν προς εµάς γιατί
δεν θέτουν το ίδιο ερώτηµα προς τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ οι
οποίοι το 2011 ψήφισαν τον ν.3986 και το άρθρο 42, το οποίο ορί-
ζει ακριβώς αυτό, τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας; Μάλιστα
µία από τους Βουλευτές που ψήφισαν τότε το εν λόγω άρθρο ήταν
και η κ. Ξενογιαννακοπούλου και είναι και κάποιοι άλλοι οι οποίοι
δεν βρίσκονται αυτή τη στιγµή στην Αίθουσα. Και καταθέτω στα
Πρακτικά την ονοµαστική ψηφοφορία η οποία είχε γίνει τότε, για
να δούµε ποιος έχει ψηφίσει τι.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μελάς καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής. Εντάξει, τότε το ψήφισαν,
τώρα διαφωνούν κάποιοι που βρίσκονται σήµερα στον ΣΥΡΙΖΑ. Τα
χρόνια κατά τα οποία ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν στην κυβέρνηση κι ενώ αυτή
η διάταξη ήταν σε ισχύ, γιατί δεν την κατήργησε; Γιατί λοιπόν δεν
κατήργησαν το ευέλικτο ωράριο, που σήµερα έρχονται και το χα-
ρακτηρίζουν ως αντεργατικό; Γιατί δεν θέλουν να δώσουν το δι-
καίωµα σε έναν νέο φοιτητή ο οποίος αποφασίζει να κάνει ένα
µεταπτυχιακό και αποφασίζει ότι κάποιες ώρες της εβδοµάδας
θέλει να δουλέψει περισσότερο γιατί κάποιες άλλες µέρες έχει µά-
θηµα και θέλει να πάει να παρακολουθήσει τα µαθήµατα στο µε-
ταπτυχιακό του; Γιατί διαφωνούν µε το να µπορεί µια µητέρα να
µείνει κάποιες ώρες περισσότερες µε το παιδί της, µε τα παιδιά
της ενδεχοµένως και να δουλέψει κάποιες ώρες περισσότερο; 

Στην πραγµατικότητα, για να ξέρουµε τι λέµε, αυτό που έρχε-
ται το σηµερινό νοµοσχέδιο και φέρνει είναι ότι µπορεί µόνο ο
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εργαζόµενος ακόµα και ατοµικά να αλλάξει αυτή τη διευθέτηση
του ωραρίου του, που µπορεί να συµφωνήσει απευθείας µε τον
εργοδότη του και να ξεπεράσει µε αυτόν τον τρόπο τους εργα-
τοπατέρες και τους επαγγελµατίες συνδικαλιστές που θέλουν να
εξαρτώνται οι εργαζόµενοι από αυτούς, για δικούς τους κοµµα-
τικούς σκοπούς. 

Πάµε όµως παρακάτω. Σας ακούµε να διαφωνείτε όµως και µε
το σύνολο του νοµοσχεδίου. Διαφωνείτε λοιπόν µε τη θέσπιση
του πλαισίου τηλεργασίας και του δικαιώµατος της αποσύνδε-
σης για τους εργαζόµενους, που δεν υπάρχει σήµερα κανένα τέ-
τοιο πλαίσιο λειτουργίας; Διαφωνείτε µε τη διεύρυνση των
περιπτώσεων των άκυρων απολύσεων; Θα είναι άκυρη µε αυτό
το νοµοσχέδιο µία απόλυση του πατέρα που για έξι µήνες µετά
τη γέννηση του παιδιού του απολύθηκε. Θα είναι άκυρη η από-
λυση των εργαζόµενων που δεν υπέκυψαν σε πίεση του εργο-
δότη τους για να υποβάλουν αίτηµα διευθέτησης. Θα είναι άκυρη
η απόλυση των εργαζόµενων σε καθεστώς που άσκησαν το δι-
καίωµα της αποσύνδεσης. 

Διαφωνείτε µε τη λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της βίας
και της παρενόχλησης στους χώρους εργασίας; Διαφωνείτε µε
τη θέσπιση του πλαισίου προστασίας για τους εργαζόµενους σε
ψηφιακές πλατφόρµες; Πάρα πολλοί νέοι εργάζονται σε ψηφια-
κές πλατφόρµες, εργάζονται ως delivery, εργάζονται σε πλατ-
φόρµες που αφορούν τον τουρισµό και αυτή τη στιγµή
δηµιουργούµε ένα πλαίσιο προστασίας για αυτούς. 

Τέλος, θέλω να σας ρωτήσω: διαφωνείτε µε µια διάταξη η
οποία είναι πάγιο αίτηµα των εργατοτεχνιτών, η εξίσωση των
αποζηµιώσεών τους µε εκείνες των υπαλλήλων; Και µία πρόταση
που θα µπορούσε να γίνει ακόµα από το Υπουργείο είναι ότι θα
πρέπει να εξετάσουµε αυτό να συνδυαστεί µε τη βελτίωση και
την πιστοποίηση των δεξιοτήτων των εργατοτεχνιτών.

Θα ήθελα να αναφερθώ για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν έχω
την ανοχή σας, και στην ψηφιακή κάρτα εργασίας, µια σηµαντική
καινοτοµία προς όφελος τόσο των εργαζοµένων όσο και του
ίδιου του εργοδότη. Η χρήση της θα βοηθήσει στην καταπολέ-
µηση της µαύρης και υποδηλωµένης εργασίας, της εισφοροδια-
φυγής και των αδήλωτων υπερωριών. Ο εργαζόµενος θα έχει την
κάρτα του, θα τη χτυπάει όταν ξεκινά την εργασία του και όταν
τελειώνει και το ίδιο θα κάνει και µε τις υπερωρίες του. Με αυτόν
λοιπόν τον τρόπο θα αµείβεται η πραγµατική υπερωριακή απα-
σχόληση. Η ψηφιακή κάρτα εργασίας καθιερώνεται ως το βασικό
όργανο καταµέτρησης και ελέγχου της τήρησης του ωραρίου.
Θα διασυνδέεται ηλεκτρονικά µε το «ΕΡΓΑΝΗ II» όπου θα κατα-
γράφεται κάθε µεταβολή του χρόνου εργασίας. 

Η «ΕΡΓΑΝΗ» πρόκειται να αναβαθµιστεί εξάλλου και να µετε-
ξελιχθεί ψηφιακά, ενώ θα είναι διαθέσιµη και µέσω του gov.gr.
Θα χρηµατοδοτηθεί από το Ταµείο Ανάκαµψης και θα προωθηθεί
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Τέλος, κλείνοντας, θέλω να πω τα εξής. Οι ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου δεν είναι ενάντια στον εργαζόµενο, όπως προσπαθεί
η Αντιπολίτευση να περάσει στην κοινωνία. Λειτουργούν προς το
συµφέρον του, διασφαλίζοντας την ισορροπία µεταξύ της επαγ-
γελµατικής και της ιδιωτικής του ζωής. Αντιµετωπίζουν προβλή-
µατα και αποκαθιστούν αδικίες, ειδικά σε ό,τι αφορά τις γυναίκες
και τους νέους ανθρώπους. 

Οι συνθήκες εργασίας αλλάζουν, οι τεχνολογικές εξελίξεις ει-
σάγουν νέες µορφές στην εργασία, όπως είναι η τηλεργασία. Η
Ελλάδα, λοιπόν, σε όλο αυτό δεν µπορεί να µείνει στο παρελθόν
και στα αναχρονιστικά στερεότυπα και συνθήµατα της Αριστε-
ράς, που πλέον δεν ανταποκρίνονται στις ανάγκες της εποχής.
Εσείς επιλέγετε το παρελθόν. Εµείς επιλέγουµε να ακολουθή-
σουµε το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
κ. Μελά. 

Θα ζητήσω συγγνώµη από τον κ. Βασιλειάδη, αλλά είµαι αναγ-
κασµένος να δώσω τον λόγο στην κ. Σοφία Σακοράφα από το
ΜέΡΑ25, διότι θα προεδρεύσει στις 17.00’. 

Κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο κυβερνητικό νοµοσχέδιο

είναι µια ακόµη πρόκληση κατά της κοινωνίας. Όσο ωραία λόγια
κι αν χρησιµοποιήσετε, όσο κι αν προσπαθήσετε να κρύψετε την
αλήθεια, η πραγµατικότητα είναι µία. Θέλετε να εγγράψετε στο
πολιτικό σας βιογραφικό µία ακόµη τολµηρή µεταρρύθµιση. Έτσι
λέγεται στη γλώσσα του νεοφιλελευθερισµού η αδιανόητη απο-
διάρθρωση των κοινωνικών και ατοµικών δικαιωµάτων. Έτσι υλο-
ποιείται στον τοµέα της εργασίας το κυβερνητικό δόγµα «Η
κρίση και η πανδηµία σαν ευκαιρία». 

Φέρνετε το άρθρο 55 όπου υποτίθεται ότι κατοχυρώνετε λε-
κτικά το οκτάωρο και τις σαράντες ώρες την εβδοµάδα, το πεν-
θήµερο. Όλοι σας λένε ότι αυτό το άρθρο δεν χρειάζεται γιατί
όλα αυτά είναι ήδη κατοχυρωµένα. Γιατί, λοιπόν, το βάζετε; Μα,
για να το έχετε να το δείχνετε στα κανάλια, για να το χρησιµο-
ποιήσετε σαν προπέτασµα για να αποκρύψετε, αν είναι δυνατόν,
τα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου, που υπηρετούν έναν
σκοπό, την καταστρατήγηση και αποδόµηση της προστασίας
που ισχύει µέχρι σήµερα. Με τον ίδιο τρόπο, άλλωστε, χρησιµο-
ποιείτε σαν προπέτασµα και τις µεµονωµένες θετικές διατάξεις
του νοµοσχεδίου µε δευτερεύουσα, βέβαια, σηµασία. 

Θα ήταν, λοιπόν, πιο ειλικρινές αν λέγατε ότι κατοχυρώνονται
τα όρια, οκτάωρο, πενθήµερο, σαράντα ώρες, αλλά σαν κατώ-
τατα και όχι ανώτατα όρια απασχόλησης. Οι σκοπιµότητές σας,
εάν δεν είναι ήδη γνωστές, γίνονται αµέσως προφανείς. Αλλά,
στη νοµιµότητα η φιλελεύθερη νοµοθετική ευρηµατικότητά σας
είναι εντελώς προβληµατική. 

Σας το λέει και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής ότι η δια-
τύπωση του άρθρου 55 είναι προβληµατική, αφού προσφέρει έρει-
σµα για έκνοµες καταστάσεις. Αντίστοιχα, η Επιστηµονική
Επιτροπή σας εκθέτει και για τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας
και για την απλήρωτη προσαύξηση της επιπρόσθετης απασχόλη-
σης στο άρθρο 59. Λέει ότι στο Εργατικό Δίκαιο αµφισβητείται η
αυθεντική αξία των ατοµικών συµφωνιών εργαζόµενου και εργο-
δότη λόγω ακριβώς της εξάρτησης του πρώτου µε τον δεύτερο.
Επίσης, ότι δεν προβλέπεται προηγούµενη καταχώριση της συµ-
φωνίας στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», ώστε να γίνεται γνωστή για τον
έλεγχο και να εξασφαλίζεται η τήρησή της. 

Αλήθεια, µέχρι ποιον βαθµό θεωρεί η Κυβέρνηση ότι έχει τη
δυνατότητα και το δικαίωµα να υποτιµά τη νοηµοσύνη όλων των
υπολοίπων; Κυρίαρχη και επικρατούσα η ατοµική σύµβαση κα-
τόπιν δήθεν αιτήµατος του εργαζοµένου; Υποκρίνεστε ότι είναι
ισότιµα µέρη; Το ξέρετε ότι δεν είναι και ότι δεν µπορούν να είναι
ισότιµα µέρη η εργοδοσία και ο εργαζόµενος και µάλιστα ο κάθε
εργαζόµενος ξεχωριστά. 

Λέτε ότι σαν νεοφιλελεύθεροι είστε τολµηροί στις µεταρρυθ-
µίσεις. Αν ήσασταν τολµηροί, θα είχατε το θάρρος να πείτε ευ-
θέως και ποιος είναι ο σκοπός σας και ποια συµφέροντα
επιλέγετε να εξυπηρετήσετε. Μπορεί και να έχετε δίκιο, να το συ-
ζητήσουµε. Ας οµολογήσετε, όµως, την πολιτική σας άποψη, ότι
για το καλό της οικονοµίας και της χώρας πρέπει από τώρα και
για το µέλλον να υπερισχύσουν τα δικαιώµατα και τα συµφέ-
ροντα της εργοδοσίας. Επιχειρηµατολογήστε, λοιπόν, αν έχετε
το πολιτικό θάρρος γι’ αυτά που κάνετε και όχι να βάζετε τίτλο
στο νοµοσχέδιο «για προστασία της εργασίας» ούτε να εµπαίζετε
προκλητικά τους πάντες µε δηµόσιο λόγο για προστασία ή ενδυ-
νάµωση των εργαζοµένων. 

Σοβαρά, κύριοι της Συµπολίτευσης, ατοµική συµφωνία και
ελεύθερη βούληση του εργαζόµενου στη διευθέτηση του χρόνου
εργασίας και την απλήρωτη υπερεργασία στη χώρα που τα δώρα
των εορτών εισπράττονται µε τους εργαζόµενους να πηγαίνουν
στο µηχάνηµα ανάληψης µαζί µε τον εργοδότη ή άλλον έµπιστο
της επιχείρησης, ακόµη και έναν µπράβο, για να του αποδώσουν
αµέσως τα χρήµατα; Στη χώρα που ακόµα και οι µεγάλες απρό-
σωπες, οργανωµένες και υπεράνω κάθε υποψίας επιχειρήσεις,
όπως είναι οι τράπεζες, έχει αποδειχθεί ότι εκβιάζουν και εκµε-
ταλλεύονται συστηµατικά τη µαύρη υπερεργασία; 

«Προστασία της εργασίας» και στο άρθρο 58, όπου αυξάνετε
τις υπερωρίες σε εκατόν πενήντα τον χρόνο από ενενήντα έξι
που ίσχυε µέχρι σήµερα στη βιοµηχανία και εκατό είκοσι στους
λοιπούς κλάδους. 
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«Προστασία της εργασίας» και η τροποποίηση στο δίκαιο των
απολύσεων. Και εδώ, όµως, η Επιστηµονική Επιτροπή της Βου-
λής σας λέει ότι διαµορφώνεται πλαίσιο εκτροπής από την επι-
βαλλόµενη προστασία του δικαιώµατος στην εργασία, που είναι
στο άρθρο 22 του Συντάγµατος. 

Με ανάλογο τρόπο κάνετε ένα ακόµα µεγάλο βήµα και στην
επέκταση της εργασίας την Κυριακή σε µεγάλο αριθµό επιχειρή-
σεων και σε µεγάλο αριθµό εργαζοµένων. Μάλλον και εκεί δεν
έχετε το θάρρος να προχωρήσετε άµεσα στην κατάργηση της
αργίας, στην οποία κατά βάθος πιστεύετε ως φιλελεύθεροι και
την προωθείτε, γιατί ξέρετε ότι εξυπηρετεί τα συµφέροντα των
ισχυρών της αγοράς. Γιατί ξέρετε ότι αλλάζει καταλυτικά τους
όρους του ανταγωνισµού και εκµηδενίζει τις αντοχές και τη βιω-
σιµότητα της πιο αδύναµης επιχειρηµατικότητας. 

Ανάλογη πλάγια µέθοδος φυσικά και στις απεργίες. Θα ήταν
πιο ειλικρινής µια καθολική νοµοθετική απαγόρευση, κύριοι συ-
νάδελφοι. Δεν µπορείτε, όµως, να την κάνετε. Δεν φτάνει µέχρι
εκεί το κυβερνητικό θάρρος και η πολιτική σας ειλικρίνεια. Φέρ-
νετε τα άρθρα 91, 93 και 95. Προσθέτετε και σωρεύετε διατάξεις
για να διαµορφώνεστε ένα πλαίσιο όπου όλες ή σχεδόν όλες οι
απεργίες θα κρίνονται παράνοµες. Ούτως η άλλως, όµως, και
πριν το σηµερινό νοµοσχέδιο το 90% των απεργιών κρίνονταν
παράνοµες. Σας το λέει αυτό και η Ένωση Δικαστών και Εισαγ-
γελέων. 

Ίσως, µε βάση το δείγµα της ισοτιµίας των µερών και της αξίας
της σύµφωνης γνώµης να παρακάµψετε όλη αυτή την περιττή
αντιαπεργιακή νοµοθέτηση, να την αντικαταστήσετε µε έναν
νόµο και µε ένα άρθρο, ότι η απεργία επιτρέπεται µόνο µετά από
συµφωνία ή και κατόπιν αιτήµατος της εργοδοσίας. 

Εκµεταλλεύεστε, βέβαια, ότι έχετε απέναντί σας ένα συνδικα-
λιστικό κίνηµα αλλοτριωµένο στην κεντρική του έκφραση, ένα
συνδικαλιστικό κίνηµα που οι κυρίαρχες πολιτικές δυνάµεις έκα-
ναν ό,τι µπορούσαν για να το απαξιώσουν, για να έρχεστε σή-
µερα και να επικαλείστε αυτή την απαξίωση µιλώντας για
«εργατοπατέρες». Γνωστή η µέθοδος. Έτσι απαξιώσατε επί
σειρά ετών και δηµόσιες επιχειρήσεις, για να επικαλείστε µετά
την απαξίωσή τους για τα επόµενα βήµατά τους. Για λόγους ταυ-
τοπροσωπίας θα αναφέρω στον κ. Χατζηδάκη µόνο τα χαρακτη-
ριστικά παραδείγµατα της Ολυµπιακής και της ΔΕΗ. 

Κλείνω µε κάτι τελευταίο. 
Κύριε Υπουργέ -αν ήσασταν στην Αίθουσα- έχουµε στις αρµό-

διες επιτροπές αναφερθεί για την ανάγκη να κυρώσει επιτέλους
και η Ελλάδα δύο θεµελιώδεις διεθνείς εργασιακές συµβάσεις:
Την 131 του 1970 για τους κατώτατους µισθούς και τα ηµεροµί-
σθια και την 154 του 1981 για την προώθηση των συλλογικών
διαπραγµατεύσεων. Μάλιστα, στην επιτροπή για την πρώτη δε-
σµευτήκατε ότι θα το κάνετε, ότι θα τη φέρετε στη Βουλή. Και,
όµως, σήµερα φέρνετε την κύρωση δύο άλλων διεθνών συµβά-
σεων, αλλά όχι αυτών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Σακοράφα. 
Το Προεδρείο δίνει το παράδειγµα. Δεκατέσσερα δευτερόλε-

πτα άργησε µόνο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµο-

κρατία και την όµορφη Πέλλα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η επιτυχία της Νέας Δη-

µοκρατίας στις εκλογές του Ιουλίου του 2019 βασίζεται σε µία
σειρά από πολιτικές δεσµεύσεις που ανέλαβε απέναντι στον ελ-
ληνικό λαό και τις οποίες σταδιακά υλοποιεί από την πρώτη κιό-
λας µέρα. 

Κυρίαρχη δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας και του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη ήταν να δηµιουργήσουµε πολλές
και καλές νέες θέσεις εργασίας για όλους. Ήδη από τότε γνωρί-
ζαµε ότι αυτό δεν είναι εύκολο. Δεν υπάρχουν µαγικά ραβδιά που
δηµιουργούν θέσεις εργασίας. Ούτε µε ένα νόµο και ένα άρθρο
έρχεται η ανάπτυξη. 

Στόχος του προγράµµατός µας και στόχος της Κυβέρνησης
σήµερα είναι η δηµιουργία του οικονοµικού περιβάλλοντος εκεί-

νου που θα προσελκύσει επενδύσεις, ιδιαίτερα εκείνες που απαι-
τούν εξειδικευµένο ανθρώπινο δυναµικό. Όλον αυτόν τον καιρό
έχουµε δει νοµοθετικές πρωτοβουλίες προς αυτήν ακριβώς την
κατεύθυνση. Και είναι ενδιαφέρον και βεβαίως αισιόδοξο ότι,
παρά την πανδηµία και τις πρωτοφανείς επιπτώσεις της, βλέ-
πουµε συνέχεια ανακοινώσεις από µεγάλες εταιρείες του εξωτε-
ρικού, του κλάδου της τεχνολογίας για παράδειγµα, οι οποίες
επιλέγουν την Ελλάδα για να επενδύσουν. Αυτές τις επιχειρήσεις
θέλουµε, τις επιχειρήσεις που κοιτάζουν µπροστά σε κλάδους
του µέλλοντος. 

Τι συζητάµε όµως σήµερα; Έχουµε µπροστά µας µια νοµοθε-
τική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που εκσυγχρονίζει το πλαίσιο
της εργατικής νοµοθεσίας ακριβώς για να µπορέσει να ανταπε-
ξέλθει στις προκλήσεις του µέλλοντος.

Είναι κρίµα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, να
χάνεται για µία ακόµη φορά η ευκαιρία ουσιαστικού διαλόγου και
παραγωγικής πολιτικής αντιπαράθεσης για ένα τόσο σοβαρό
θέµα, µέσα στη βοή συνθηµάτων προηγούµενων δεκαετιών, για
να µην πω αιώνων. Δεν µπορούµε να µιλάµε σήµερα για την ερ-
γασία του µέλλοντος µε όρους του 2017, όταν η πανδηµία έχει
επιταχύνει αλλαγές στην ίδια τη φύση της εργασίας, πόσω µάλ-
λον µε όρους του 1917. Ούτε βεβαίως είναι χρήσιµη η προσκόλ-
ληση στο ν.1264/1982, έναν νόµο που οφείλουµε να πούµε ότι
αν µη τι άλλο έχει αποδείξει την αντοχή του στον χρόνο. 

Κατά τη γνώµη µου, λοιπόν, το Υπουργείο Εργασίας επεξερ-
γάστηκε και φέρνει σήµερα ένα ολοκληρωµένο σχέδιο νόµου µε
αναπτυξιακό χαρακτήρα που θέτει τις βάσεις για τις εργασιακές
σχέσεις του µέλλοντος. Ωστόσο αυτό που ξεχωρίζει µέσα από
τις προτεινόµενες διατάξεις, είναι ο κοινωνικός χαρακτήρας του
σχεδίου νόµου γιατί, όπως είπαµε, θέλουµε πολλές δουλειές,
αλλά θέλουµε και καλές δουλειές. Ούτε θέλουµε, ούτε φυσικά
νοµοθετούµε τις «γαλέρες» του 21ου αιώνα, όπως είδα να αναφέ-
ρεται µαζί µε άλλες αχρείαστες πραγµατικά υπερβολές στον δη-
µόσιο διάλογο. 

Αντιθέτως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχοι του σχεδίου
νόµου είναι η πάταξη της µαύρης εργασίας, της υποδηλωµένης
εργασίας, των αδήλωτων υπερωριών και της εκµετάλλευσης των
εργαζοµένων, όλων των δεινών δηλαδή που αντιµετωπίζουν οι
εργαζόµενοι έξω στην πραγµατική οικονοµία. Από τις σηµαντι-
κότερες µεταρρυθµίσεις ξεχωρίζω τη σταδιακή εφαρµογή της
ψηφιακής κάρτας εργασίας, η οποία, σε συνδυασµό µε την ανα-
βάθµιση του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ», περιορίζει τον απαιτούµενο
χρόνο και τη γραφειοκρατία, εισάγοντας περισσότερη διαφάνεια
στις εργασιακές σχέσεις. 

Επιπλέον, αναβαθµίζεται η Επιθεώρηση Εργασίας σε ανεξάρ-
τητη αρχή. Στο πλαίσιο του διαχρονικού διλήµµατος «ποιος ελέγ-
χει τους ελεγκτές» και έχοντας γνώση του επιτυχηµένου
προηγούµενου της ΑΑΔΕ, εισάγονται ανοιχτές αντικειµενικές
διαδικασίες επιλογής του Συµβουλίου Διοίκησης, το οποίο εγκρί-
νεται από τη Βουλή. Εισάγεται µεγαλύτερη διαφάνεια στον συν-
δικαλισµό µε τη θέσπιση δυνατότητας εξ αποστάσεως
συµµετοχής των εργαζοµένων στις αποφάσεις, ενώ παράλληλα
µπαίνει τάξη και στις απεργίες. 

Έρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, σε µια σειρά µεταρρυθµίσεων κοι-
νωνικού χαρακτήρα τις οποίες θα περίµενε κανείς, έστω αυτές,
να τις στηρίξει µερίδα της Αντιπολίτευσης. Αναφέροµαι φυσικά
στη θέσπιση νέων αδειών για γονείς και φροντιστές, όπως η
άδεια δεκατεσσάρων ηµερών για τους νέους πατέρες και η επι-
δοτούµενη από τον ΟΑΕΔ γονική άδεια και για τους δύο γονείς.
Εδώ θα περίµενε κανείς να συµφωνήσουµε. Θα περίµενε να συµ-
φωνήσουµε για το σύστηµα διευθέτησης του χρόνου εργασίας,
έναν θεσµό που υπάρχει εδώ και δεκαετίες στις ανεπτυγµένες
χώρες της Ευρώπης. Και όµως για αυτές τις διατάξεις ακούσαµε
και δυστυχώς ακούµε µέχρι σήµερα τις µεγαλύτερες ανακρί-
βειες. 

Ούτε κατάργηση του οκταώρου, ούτε πληρωµή µε ρεπό, ούτε
απλήρωτες υπερωρίες προβλέπονται, κυρίες και κύριοι της Αν-
τιπολίτευσης. Αρκετά µε την παραπληροφόρηση!

Μια ακόµη καινοτοµία αυτού του νοµοθετήµατος είναι βέβαια
η θέσπιση δικαιώµατος αποσύνδεσης στην τηλεργασία. Η χώρα
µας πρωτοπορεί. Και εδώ φαίνεται ξεκάθαρα η µατιά στο µέλλον
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της Κυβέρνησης και του Υπουργείου που προσπαθώ να ανα-
δείξω.

Δεν θέλω να παραλείψω και να µην αναφερθώ στην Κύρωση
της Σύµβασης 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας και στα
µέτρα που προβλέπονται για την αντιµετώπιση της βίας και πα-
ρενόχλησης στην εργασία. Είναι πολύ σηµαντικό τέτοια φαινό-
µενα να αντιµετωπίζονται µε ταχύτητα και αυστηρότητα.

Τέλος -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- θα ήθελα να ανα-
φερθώ και στην τροπολογία/προσθήκη του Υπουργείου Οικονοµι-
κών µε γενικό αριθµό 931 και ειδικό αριθµό 64 και συγκεκριµένα
στο άρθρο 7, το οποίο προβλέπει την οριστικοποίηση προσυµφώ-
νων αγοραπωλησίας ακινήτων χωρίς την προσκόµιση πιστοποιητι-
κών. Πρόκειται για ένα σηµαντικό ζήτηµα που αφορά µεγάλο
αριθµό ακινήτων, ειδικά στη Βόρεια Ελλάδα, και το οποίο είχα
θέσει επανειληµµένως στο Υπουργείο Οικονοµικών. Ειλικρινά χαί-
ροµαι που έγινε το πρώτο βήµα προς την οριστική λύση. Χρειάζε-
ται όµως να ξεκαθαριστεί ότι και το πιστοποιητικό ΕΝΦΙΑ δεν
αναζητείται από οποιονδήποτε τρίτο, παρά µόνο από τον ίδιο
νοµέα και κάτοχο εκ προσυµφώνου αγοραστή, καθώς σε πολλές
περιπτώσεις σήµερα ζητείται για παράδειγµα από εργολάβους
που µπορεί να µην βρίσκονται καν στη ζωή, αλλά και αντίστοιχη
πρωτοβουλία από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, κύριε Υπουργέ, αναφορικά µε το αποδεικτικό ασφαλιστικής
ενηµερότητας.

Εκφράζοντας και πάλι τη στήριξή µου στο νοµοσχέδιο, θεωρώ,
κύριε Πρόεδρε, πως η ψήφισή του θα αποδειχθεί ιστορικής ση-
µασίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Βασιλειάδη. Είστε πάντα σωστός στην ώρα σας.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης από τον
ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία. Εκλέγεται στην Α’ Αθηνών. 

Ο δέκατος κύκλος οµιλητών θα κλείσει µε τον κ. Δηµήτριο
Κωνσταντόπουλο από το Κίνηµα Αλλαγής.

Κύριε Βερναρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο κατατίθεται σε µια συγκυρία όπου έχουµε τέσ-

σερα γενικά χαρακτηριστικά. Πρώτον, το µερίδιο της µισθωτής
εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα κατά τη δεκαετία της κρίσης υπο-
χώρησε πάνω από οκτώ εκατοστιαίες µονάδες του εθνικού εισο-
δήµατος µε αντίστοιχη αύξηση του µεριδίου των κερδών. Αυτό
µεταφράστηκε σε απόλυτη µείωση των µισθών στον ιδιωτικό
τοµέα. 

Δεύτερον, καταγράφηκε αύξηση του ποσοστού των υπερω-
ριών που µε την ανακατανοµή των ωρών εργασίας θα µπορούσε
να απασχολήσει αντίστοιχο αριθµό ανέργων που υπολογίζονται
περίπου σε τριάντα οχτώ χιλιάδες θέσεις πλήρους απασχόλη-
σης. Δηλαδή διαµορφώθηκε ένα υπόστρωµα παγίωσης υποαµει-
βόµενης υπερεργασίας που το νοµοσχέδιο αυτό σπεύδει να
διευρύνει θεσµικά. Σε αυτό συµβάλλει και το υψηλό ποσοστό
εποχικής απασχόλησης που είναι και το πιο ευάλωτο στην εργο-
δοτική αυθαιρεσία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Τρίτον, η αύξηση του ποσοστού κέρδους των επιχειρήσεων
δεν συνοδεύτηκε από αντίστοιχη αύξηση επενδύσεων παγίου κε-
φαλαίου. Αντίθετα µάλιστα εντοπίζεται απροθυµία ή αποχή επεν-
δύσεων και επιπλέον το παρασιτικό και αργούν κεφάλαιο
απαίτησε µερίδιο από το εθνικό προϊόν, συµπιέζοντας περαιτέρω
τη µισθωτή εργασία. Και αυτό συµβαίνει ενώ, δήθεν, από την
άλλη µεριά γίνεται λόγος για την τέταρτη βιοµηχανική επανά-
σταση και για πολιτικές γύρω από αυτήν τη στρατηγική. Τελείως
διαφορετικά πράγµατα. Τελείως διαφορετική κατεύθυνση της
αγοράς και βεβαίως και της Κυβέρνησης.

Τέταρτον, χρωµατίστηκε η περίοδος και από τις επιπτώσεις
της πανδηµίας, η οποία χρησίµευσε και χρησιµεύει ως ένα µα-
κάβριο όχηµα διεκπεραίωσης βαθιά αντιδραστικών πολιτικών σε
βάρος της εργασίας. 

Έτσι το νοµοσχέδιο αυτό φτάνει στο σηµείο να ελαστικοποι-
ήσει σε υπέρµετρο βαθµό τις εργασιακές σχέσεις. Καταστρατη-

γεί µέχρι τα όρια της συνταγµατικής πρόκλησης τις πρόνοιες του
Εργατικού Δικαίου µε την ακραία απίσχνανση συλλογικών δικαιω-
µάτων των µισθωτών, µε την αποσάθρωση τόσο της µορφής όσο
και του περιεχοµένου της εργασίας και την κατάργηση στην
πράξη του οκταώρου.

Το νοµοσχέδιο επιχειρεί να ρυθµίσει σχεδόν όλα τα θέµατα
των εργασιακών σχέσεων στην κατεύθυνση µιας αντιδραστικής
αναδιάρθρωσης. Ωστόσο, µία είναι η βασική κεντρική του στό-
χευση, ο κεντρικός στρατηγικός του στόχος και δεν πρέπει να
τον χάσουµε από την ανάλυσή µας: Η σε βάθος χρόνου µετάλ-
λαξη της εργασίας µε την εισαγωγή σε ευρεία κλίµακα ελαστικών
µορφών απασχόλησης, που θα διευκολυνθούν από την τηλεργα-
σία, την εργασία σε πλατφόρµες κ.ο.κ.

Εργαλείο επιβολής αυτής της πολιτικής και αυτού του στρα-
τηγικού στόχου είναι η επιδίωξη της γενίκευσης των ατοµικών
συµβάσεων, η ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων, η συρ-
ρίκνωση του κοινωνικού συλλογικού χαρακτήρα της εργασίας.
Εισάγονται άτυπες σχέσεις εργασίας και σχεδιάζεται να κυριαρ-
χήσουν σταδιακά συµβάσεις τύπου µηδενικού χρόνου, οι λεγό-
µενες «mini jobs», οι νοµάδες εργαζόµενοι και διάφορα άλλα
φαινόµενα εργασιακών σχέσεων που παρατηρούνται σε ευρεία
κλίµακα σε ευρωπαϊκές χώρες, σε άλλες χώρες, αλλά σιγά-σιγά
και στην Ελλάδα.

Αναφέρθηκαν πολλοί. Θα αναφέρω απλώς επιγραµµατικά τα
κλειδιά του νοµοσχεδίου, γιατί τα έχουν αναλύσει. Το πρώτο είναι
η παρέµβαση στον χρόνο απασχόλησης, µε την ουσιαστική κα-
τάργηση του συµβατικού οκταώρου, την αντικατάστασή του από
το δεκάωρο και τη θεσµοθέτηση της γενίκευσης των µη αµειβό-
µενων υπερωριών. Εδώ ας κρατήσουµε το εξής: Η πολιτική αυτή
στοχεύει στο να αυξήσει τα κέρδη της εργοδοσίας όχι από την αύ-
ξηση της παραγωγής ή των πωλήσεων, αλλά µε παρασιτικό τρόπο
από τη µείωση των αποδοχών και την εξοικονόµηση του κόστους
των υπερωριών των εργαζοµένων. Είναι µια επάνοδος στα συστή-
µατα του αναχρονιστικού καπιταλισµού της απόλυτης υπεραξίας.

Στο δεύτερο έχουν αναφερθεί πάρα πολλοί. Είναι η παρέµ-
βαση στο δικαίωµα της απεργίας.

Το τρίτο είναι η παρέµβαση στις απολύσεις.
Θα κάνω µια µνεία στο τέταρτο µεγάλο ζήτηµα, στην παρέµ-

βαση στον έλεγχο των παραβάσεων εργασίας µε την Ανεξάρτητη
Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας και την υποβάθµιση του ΣΕΠΕ, την
ανάθεση δηλαδή σε µια ανεξάρτητη αρχή. Είναι η συνεπής
γραµµή του ακραίου νεοφιλελευθερισµού να περνά πολιτικές αρ-
µοδιότητες, ευθύνες και καθήκοντα της πολιτικής εξουσίας, της
διοικητικής εξουσίας, να περνά διοικητική ύλη σε υβρίδια δήθεν
ανεξάρτητων διοικητικών αρχών, έξω από τον τυπικό κοινοβου-
λευτικό και πολιτικό έλεγχο και έξω από τη σφαίρα των αρµοδιο-
τήτων της δηµόσιας διοίκησης και του Δηµοσιοϋπαλληλικού
Δικαίου. Το βλέπουµε συνεχώς, το βλέπουµε εκτεταµένα.

Αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να συµπληρώσει αυτή τη στρατη-
γική επιλογή που γίνεται σε µια αντιδραστική, κατά την άποψή
µας, µεταλλαγή του ίδιου του κράτους και του κυβερνητικού µη-
χανισµού.

Το κατατεθέν νοµοσχέδιο λειτουργεί σαν ένας πολιορκητικός
κριός της εργοδοσίας ενάντια στην εργασία µεθοδικά, συνδυα-
στικά. Όµως, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας τον παράλληλο
χρόνο στον παρόν, στο µέλλον και στο παρελθόν της εργασίας.

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν πρέπει να το δούµε αποσπασµατικά.
Είναι κεντρικό στοιχείο σε ένα παζλ ολοκληρωτικής επίθεσης
στην εργασία και διεξάγεται σήµερα, στον παρόντα χρόνο, όπου
φροντίζει να θεσµοθετήσει ένα ασφυκτικό πλαίσιο υποταγής της
µισθωτής εργασίας στην εργοδοσία, µε την εξανέµιση της συλ-
λογικής κοινωνικής υπόστασης του εργαζόµενου κ.ο.κ. Έχουν
αναφερθεί πολλοί.

Δεύτερον, στον µελλοντικό χρόνο, υπονοµεύοντας την κοινω-
νική κινητικότητα µε τις πολιτικές στο πεδίο της παιδείας: Κατάρ-
γηση πανεπιστηµιακών τµηµάτων, µείωση του αριθµού των
εισακτέων στα ΑΕΙ, ακαδηµαϊκή και οικονοµική υποβάθµιση των
πτυχιούχων, εξίσωση των πτυχίων ως προς τα επαγγελµατικά δι-
καιώµατα µε τα χαρτιά των κολλεγίων. Επιτίθεται, δηλαδή, στη
δυνατότητα των παιδιών των µισθωτών στρωµάτων να αναβαθ-
µίσουν την κοινωνική τους θέση στο µέλλον.
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Όµως -µην το ξεχάσουµε- και στον παρελθόντα χρόνο, δηλαδή
στην παγιωµένη σε στοιχεία ιδιοκτησίας παρελθούσα και συντε-
λεσθείσα εργασία. Αυτό είναι πρωτοφανές και επιχειρείται µε την
ευρεία εφαρµογή του νέου Πτωχευτικού Κώδικα, που θα ωθεί σε
πτώχευση τους χρεωµένους πολίτες. Είναι µια καθαρά ληστρική
και ρεβανσιστική πολιτική αρπαγής από το κεφάλαιο ακόµα και
του παρελθόντος της µισθωτής εργασίας, λειτουργώντας κυριο-
λεκτικά σαν βρικόλακας και ζόµπι. Το παρασιτικό κεφάλαιο, αντί
να αφεθεί να καταστραφεί, επιβιώνει, απαλλοτριώνοντας τη
νεκρή εργασία. Είναι µια τεράστια συνολική πολιτική αλλαγή την
οποία επιχειρεί αυτή η Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτό το πεδίο θα πρέπει να προστεθεί και η σχεδιαζόµενη
επίθεση της νεοφιλελεύθερης Κυβέρνησης στο ασφαλιστικό-
συνταξιοδοτικό, µε την επιχείρηση ιδιωτικοποίησης τµηµάτων
του και την παγίωση συστηµάτων της λεγόµενης «flexicurity». Εν-
νοείται ότι οι ανάγκες µιας σύγχρονης διακυβέρνησης απαιτούν
τη διασφάλιση του ύψους των µισθών και την αύξησή τους σε
αντιστοιχία µε την αύξηση του ΑΕΠ και πιο ειδικά, µε τη µεγέ-
θυνση του παραγόµενου εισοδήµατος ανά κλάδο και βεβαίως,
σε σχέση µε την αύξηση της παραγωγικότητας της εργασίας,
την επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων για την ενί-
σχυση της θέσης της εργασίας έναντι της εργοδοσίας, την ανα-
τροπή της διαδικασίας ελαστικοποίησης των εργασιακών
σχέσεων και την επαναφορά των καταργηµένων δικαιωµάτων µε
µεγαλύτερο εύρος...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε σιγά-σιγά, σας παρακαλώ.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Τέλος, µε την ενίσχυση των µηχανισµών ελέγχου και την επα-

ναφορά και αναδιοργάνωση του ΣΕΠΕ στον πυρήνα του διοικη-
τικού και πολιτικού συστήµατος.

Στην πολιτική αυτή κατεύθυνση πρέπει να αντισταθούµε στον
κοινωνικό και εργασιακό εκβαρβαρισµό. Δεν περισσεύει κανένας,
κανένα πολιτικό κόµµα, κανένας πολίτης, κανένα πολιτικό ρεύµα.
Μόνο ένα µεγάλο πολιτικό και κοινωνικό µέτωπο βάσης µπορεί
να αλλάξει τη ροή της εξελισσόµενης κοινωνικής βαρβαρότητας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα Αλ-
λαγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν για κάτι είναι
περήφανο το σύγχρονο ελληνικό κράτος, είναι οι βασικές αρχές
που εισήχθησαν µε τον εκσυγχρονισµό του Ελευθερίου Βενιζέ-
λου. Μία από τις τοµές του ήταν η θέσπιση του οκταώρου και η
αποδοχή της σχέσης δυνατού και αδυνάµου, όπως χαρακτηρί-
ζουν τα εκατό χρόνια το ελληνικό Εργατικό Δίκαιο.

Να σηµειώσω ότι η σχέση δυνατού-αδυνάτου εν τέλει καταλή-
γει στο ότι ο αδύναµος διαπραγµατεύεται πάντα συλλογικά.

Αγαπητοί συνάδελφοι, σε µια εποχή µεγάλης ανασφάλειας,
όπου το οκτάωρο αµφισβητείται και µάλιστα, θα λέγαµε µε από-
λυτο εµπαιγµό προς τους εργαζόµενους, έχουµε µπροστά µας
και βλέπουµε ότι το ατοµικό υπερισχύει του συλλογικού και θα
έλεγα ότι υπονοµεύεται επί της αρχής η έννοια του συνδικαλι-
σµού. Παρεµπιπτόντως, τον συνδικαλισµό που ακόµη και ο νέος
Πρόεδρος των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν θα έλεγα ότι υπερασπίστηκε,
λέγοντας πως η Αµερική δεν κτίστηκε από τη Γουόλ Στριτ, αλλά
από τη σπουδαία µεσαία τάξη, µια µεσαία τάξη που ακριβώς δια-
µορφώθηκε µέσα από τον συνδικαλισµό.

Εδώ θα πρέπει να τονιστεί ότι λίγες µέρες νωρίτερα, είχε υπο-
γράψει προεδρικό διάταγµα για την αύξηση του κατώτατου ωρο-
µισθίου στα 15 δολάρια, αύξηση δηλαδή κατά 37%, αλλά και την
αύξηση της φορολογίας στις επιχειρήσεις. Και διερωτάται κα-
νείς; Είναι, άραγε, ο Πρόεδρος των ΗΠΑ αριστερών πεποιθή-
σεων ή µήπως εκφράζει µια από τις συγκρούσεις µε τις µεγάλες
αλλαγές που συντελούνται ανά τον κόσµο;

Η πανδηµία, αγαπητοί συνάδελφοι, απέδειξε ότι το µοντέλο
της εργασίας µε την ελάχιστη προστασία και τα ελάχιστα δικαιώ-
µατα απέτυχε. Καιρός, λοιπόν, να ξεπεραστεί από όλες και από
όλους µας. Το ίδιο και η λογική του φθηνού και εξαθλιωµένου
εργατικού δυναµικού, καθώς και τα δικαιώµατα µε χαµηλά εισο-
δήµατα, µοντέλο που ήδη εφαρµόζεται -ιδιαίτερα, θα έλεγα- στις
αναδυόµενες οικονοµίες της Ασίας.

Εν κατακλείδι, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό δεν µπορεί και δεν
πρέπει να είναι το µέλλον της Ευρώπης, πόσω µάλλον όταν αυτά
τα ζητήµατα, δηλαδή όπως το οκτάωρο, οι συλλογικές συµβά-
σεις και γενικότερα, τα εργασιακά δικαιώµατα υπήρξαν το δικό
µας κοινωνικό συµβόλαιο στην Ελλάδα.

Εδώ, κυρία Υπουργέ, µπαίνει το ερώτηµα: Γιατί, λοιπόν, ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο σήµερα; Τι εξυπηρετεί; Τι υπηρετεί; Η απάν-
τηση είναι η εξής: Υπηρετεί το δόγµα της κοινωνίας, που αποτε-
λείται από µεµονωµένα άτοµα, όπου πάντα υπερισχύει το δίκαιο
του ισχυρότερου. Ποιο το αποτέλεσµα;

Η Κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι, διαλύει επί της ουσίας
το Εργατικό Δίκαιο, όπως το ξέρουµε τις τελευταίες δεκαετίες.

Οι προθέσεις της, θα έλεγα, φάνηκαν άλλωστε κατά την πε-
ρίοδο της πανδηµίας, όπου δεν επέλεξε την επιδότηση εργασίας
εξακοσίων χιλιάδων εργαζοµένων, που έµειναν να ζουν µε 534
ευρώ όλο το διάστηµα της καραντίνας και ενώ ταυτόχρονα κιν-
δυνεύουµε, το αµέσως επόµενο διάστηµα, να έχουµε νέα κοινω-
νική κρίση. Το παρόν νοµοσχέδιο, αγαπητοί συνάδελφοι, θίγει
ουσιαστικά, συνολικά, την αγορά εργασίας, ανοίγει τον δρόµο
για την καθολική ευελιξία, τη µείωση των αποδοχών και απελευ-
θέρωση των απολύσεων, την αποδυνάµωση των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων έναντι της ατοµικής διευθέτησης του χρόνου
εργασίας και τον περιορισµό στο δικαίωµα του συνδικαλισµού
και της απεργίας. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, µόνο προστασία των εργαζοµένων δεν
ονοµάζεται και απορώ γιατί προκλητικά αναφέρεται στον τίτλο
του νοµοσχεδίου. Μετατρέπετε, κυρία Υπουργέ, το Σώµα Επιθε-
ώρησης Εργασίας, το ΣΕΠΕ, σε Ανεξάρτητη Αρχή. Μάλιστα, εδώ
θα έλεγα, σε ανεξάρτητη αρχή, που δεν επιλέγει την ηγεσία της
η Βουλή, αλλά ποιος; Ο Υπουργός. Τα συµπεράσµατα, κυρία
Υπουργέ, δικά σας.

Εδώ να θυµίσω το άρθρο 101 του Συντάγµατος περί της δια-
δικασίας εκλογής των µελών της ανεξάρτητης αρχής. Η επιλογή
των προσώπων γίνεται µε απόφαση της Διάσκεψης των Προ-
έδρων της Βουλής. Για να είναι ανεξάρτητη λοιπόν η αρχή πρέ-
πει, κυρία Υπουργέ, τα µέλη και ο Πρόεδρός της να ορίζονται
από τη Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής. Άρα, αν πράγµατι
εννοείτε το ΣΕΠΕ ως Ανεξάρτητη Αρχή και θέλετε το ΣΕΠΕ Ανε-
ξάρτητη Αρχή πρέπει να προβείτε άµεσα στις απαραίτητες διορ-
θώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάπτυξη δεν ταυτίζεται µε την
ασυδοσία των ισχυρών και την εκµετάλλευση των αδυνάµων. Γι’
αυτό και πρέπει να στηρίζονται και όχι να απαξιώνονται τα συνδι-
κάτα και οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Δεν µπορεί δηλαδή οι
εργοδότες να είναι ανεξέλεγκτοι. Κι όµως τι βλέπουµε στο νοµο-
σχέδιο αυτό; Ηµερήσια εργασία ακόµα και δέκα ώρες και τούτο
όταν το επιθυµεί εργοδότης και χωρίς αύξηση αποδοχών. Η υπε-
ρωρία δηλαδή εδώ γίνεται ρεπό ή µείωση κατ’ αντιστοιχία του
ωραρίου εντός εξαµήνου. Άρα βλέπουµε έναν εργασιακό λαβύ-
ρινθο χωρίς να βλέπουµε εν τοις πράγµασι την έξοδο.

Κυρία Υπουργέ, ωστόσο τι βλέπουµε στην Ευρώπη; Βλέπουµε
στην Ευρώπη τη θέση των κοινωνικών εταίρων και της κοινωνικής
εκπροσώπησης να ενισχύεται την ίδια στιγµή που εµείς εδώ οδη-
γούµαστε σε έναν κρατικό κορπορατισµό. Και αναρωτιούνται
πολλοί τι κάνει η Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση λοιπόν χρησιµοποιεί
την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα κατά το δοκούν. Κρύβεται πίσω
από τις δήθεν καλές πρακτικές άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ταυτόχρονα, δεν συγκρίνει ανόµοια δεδοµένα από
άλλες χώρες. Στην Ευρώπη, κυρία Υπουργέ, είναι διαφορετικοί
οι τοµείς της οικονοµίας, διαφορετικό το παραγωγικό µοντέλο,
διαφορετικές οι συνθήκες απασχόλησης. Άρα δεν µπορεί και δεν
πρέπει να γίνονται τέτοιες συγκρίσεις. Τα λέµε όλα αυτά µε
πλήρη επίγνωση για το τι θα ακολουθήσει. Διότι πραγµατικά θα
ακολουθήσει µια γκρίζα κατάσταση στα εργασιακά. 
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Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορεί ωστόσο να καίγονται µε τα
ξερά και τα χλωρά. Υπάρχουν διατάξεις στο νοµοσχέδιο που κι-
νούνται προς τη σωστή κατεύθυνση, όπως η κατάργηση της διά-
κρισης εργάτη-υπαλλήλου, άρθρο 64, η αντιστροφή του βάρους
απόδειξης λόγω ακυρότητας της απόλυσης σε συγκεκριµένες
περιπτώσεις, άρθρο 66, ο έλεγχος υπερωριακής απασχόλησης,
το δικαίωµα της αποσύνδεσης στην τηλεργασία, άρθρο 67, η
πρόνοια για τα ζητήµατα βίας και παρενόχλησης στην εργασία,
καθώς και η συµφιλίωση οικογενειακής ζωής και εργασίας, όπως
η άδεια πατρότητας.

Επίσης, θετική είναι και η ψηφιακή κάρτα στο άρθρο 74. Εδώ
θα πω δυο λόγια για την ψηφιακή κάρτα. Ήταν ένα νοµοθέτηµα
του ΠΑΣΟΚ, της κυβέρνησης του Γιώργου Παπανδρέου επί
Υπουργίας Ανδρέα Λοβέρδου. Η ψηφιακή κάρτα θα µπορούσε
να αποτελέσει ασφαλιστική δικλίδα ως βασικό όργανο µέτρησης
ωραρίου και ελέγχου για την τήρησή του. Εδώ να τονιστεί, κυρία
Υπουργέ, ότι η ψηφιακή κάρτα εργασίας διασυνδέεται ηλεκτρο-
νικά µε το πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» και καταγράφει σε
πραγµατικό χρόνο κάθε µεταβολή του χρόνου εργασίας του ερ-
γαζοµένου. Βέβαια, η εφαρµογή της θα κριθεί στην πράξη και
αυτό θα το κρατήσουµε, δεδοµένης µάλιστα της νέας διευθέτη-
σης του χρόνου εργασίας, όπου το δεκάωρο θα έχει άµεση ισχύ.
Εδώ η ψηφιακή κάρτα θα αρχίσει να εφαρµόζεται πιλοτικά στις
µεγάλες επιχειρήσεις. Οπότε θα δούµε στην πράξη εν τέλει το
πώς θα λειτουργήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και ουδέποτε υπήρξα κα-
ταστροφολόγος, αναφέρθηκα και στις θετικές ρυθµίσεις του νο-
µοσχεδίου. Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, ο πυρήνας του νοµοσχεδίου
είναι καταστροφικός και για τις εργασιακές σχέσεις και για τα
εργασιακά δικαιώµατα. Και εδώ τι βλέπουµε; Να προσπορίζονται
οφέλη µόνο για την εργοδοσία. Γι’ αυτό και το καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε συνάδελφε.
Περνάµε τώρα στον ενδέκατο κύκλο οµιλητών µε φυσική πα-

ρουσία και καλώ στο Βήµα τον κ. Κόνσολα από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι πολύ χα-

ρούµενος σήµερα, γιατί από το 1982 που έγινε η τελευταία µε-
ταρρύθµιση για τα ζητήµατα εργασίας συζητάµε σήµερα ένα
πολύ σηµαντικό θέµα. Και δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει ότι
η σύσταση µιας ανεξάρτητης αρχής είναι ένα σηµαντικό θέµα
για την εργασία. Δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει ότι το θέµα
που σχετίζεται µε την προστασία της εργασίας, που είναι θέµα-
επίκεντρο και κυρίαρχο σε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι πολύ ση-
µαντικό θέµα και δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει ότι
ζητήµατα που άπτονται της ισορροπίας της εργασίας µεταξύ
ιδιωτικότητας, οικογενειακής δηλαδή και κοινωνικής-εργασιακής
ζωής, είναι πολύ σηµαντικό θέµα. Δεν πρέπει να έχουµε αναχώ-
µατα, να παρακάµψουµε τις όποιες ιδεολογικές διαφορές ή εν-
δεχόµενα και φιλοσοφικές διαφορές για την εργασία για να
πούµε ότι θα πρέπει σήµερα να συζητήσουµε το αυτονόητο, να
συγκλίνουµε σε τέτοια στοιχεία, που θα µπορέσει ο πολίτης, ο
εργαζόµενος να ευηµερεί, αλλά κυρίως να είναι ευτυχής σε έναν
χώρο εργασίας που οι προκλήσεις είναι πλέον µεγάλες. 

Το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γιατί ο κοινωνικός
µετασχηµατισµός, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός αλλά και η ίδια
η πραγµατικότητα που συντελείται επιβάλλουν συναίνεση, επι-
βάλλουν συγκλίσεις και επιβάλλουν µεταρρυθµίσεις. Και αυτό το
νοµοσχέδιο έχει στοιχεία µεταρρυθµιστικής προσπάθειας, µια
νοµοθετική πρωτοβουλία που νοµίζω ότι κι ο πιο δύσπιστος πα-
ρατηρητής θα µπορεί να καταγράψει βασικά στοιχεία συνεννόη-
σης για αυτό το νοµοσχέδιο σε ένα θεσµικό πλαίσιο που έχει
ανάγκη η χώρα για να προχωρήσει µπροστά. 

Ας αναλογιστούµε όλοι µας πόσα πράγµατα έχουν αλλάξει
από το 1982 µέχρι σήµερα. Πάρα πολλά. Εργασιακοί χώροι, συν-
θέσεις του προσωπικού σε µια επιχείρηση, σε µια δοµή διοικη-
τική, διαφορετικές προκλήσεις από το εξωτερικό, διαφορετικές
ανάγκες εργαζοµένων, επαγγελµατιών, επιχειρηµατιών. Αυτά
όλα συνθέτουν µια νέα πραγµατικότητα και κυρίως πόσα νέα

επαγγέλµατα έχουν ενταχθεί σε µια διαφορετική ζωή, σε µια ερ-
γασιακή νοοτροπία πλέον, που αυτά τα νέα επαγγέλµατα δηµι-
ουργούν νέες ανάγκες και νέες συνθήκες. Η απασχόληση µε τις
τεχνολογικές εξελίξεις έχει διαφοροποιήσει την εργασία από τις
προηγούµενες δεκαετίες. Πόσο σηµαντικός λοιπόν έχει γίνει ο
παράγων που λέγεται «ελεύθερος χρόνος» στη δηµιουργία µιας
µορφής ισορροπίας ανάµεσα στην οικογενειακή και την επαγ-
γελµατική ζωή;

Άκουσα και ακούστηκαν φωνές από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση αλλά και από συνάδελφους Βουλευτές από τα άλλα κόµ-
µατα, µε µια ρητορική στις τοποθετήσεις τους που έχει σηµείο
αναφοράς το παρελθόν. Επιτρέψτε µου, ωστόσο, να καταθέσω
τον προβληµατισµό µου. Η χώρα και οι πολίτες περιµένουν να
ακούσουν και θέλουν να ακούσουν προτάσεις κυρίως για το µέλ-
λον αλλά και για το παρόν, όχι για το παρελθόν. Είναι αλήθεια
ότι το παρελθόν µάς διδάσκει, και από τη µια πλευρά και από την
άλλη. Αλλά πρέπει να προχωρήσουµε µπροστά και για να γίνει
αυτό πρέπει να δούµε το µέλλον. 

Η κριτική της Αντιπολίτευσης επικεντρώνεται σε δύο κυρίως
στοιχεία. Άκουσα τον εισηγητή µας κ. Μαραβέγια πολύ σωστά
και εύστοχα να καταθέτει προτάσεις σε σχέση µε αυτά τα δύο
ζητήµατα, κάνοντάς το ξεκάθαρο, ζητήµατα δηλαδή που αφο-
ρούν την υποτιθέµενη κατάργηση του οκταώρου αλλά και τη δι-
ευθέτηση του χρόνου εργασίας. Ακούστηκαν και σήµερα τέτοιες
προτάσεις, τέτοια ζητήµατα. Το άρθρο 55, ωστόσο, είναι ξεκά-
θαρο. Είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για όσους
θέλουν να ερµηνεύσουν νηφάλια και τεκµηριωµένα τις διατάξεις.
Το οκτάωρο δεν καταργείται. Το τονίζω από αυτό το Βήµα, το
τόνισαν και οι συνάδελφοί µου στις εισηγήσεις τους.

Αν µετά από µια συµφωνία µε τον εργοδότη και µε την προ-
ϋπόθεση ότι αποτελεί επιλογή του εργαζόµενου και εφόσον ο τε-
λευταίος εργαστεί δύο ώρες παραπάνω, τότε θα εργάζεται
λιγότερες ώρες το επόµενο διάστηµα. Είναι ξεκάθαρο. Και όλοι
µας ζούµε στους εργασιακούς µας χώρους δάνειες ώρες του
οκταώρου, που τις συµπληρώνουµε την ώρα που µπορούµε και
απαλλασσόµαστε τις επόµενες µέρες. Είναι αυτονόητο, είναι βα-
σική ανάγκη πλέον της ευηµερίας.

Η διευθέτηση του χρόνου εργασίας δεν είναι κάτι νέο. Ισχύει
εδώ και πολλά χρόνια και έχει ενταχθεί µάλιστα και σε κλαδικές
συµβάσεις, όπως η κλαδική συλλογική σύµβαση των ξενοδοχοϋ-
παλλήλων. 

Εγώ και ο κ. Ξανθός που ζούµε σε νησιωτικές και τουριστικές
περιοχές το ξέρουµε πολύ καλά αυτό και το γνωρίζουµε γιατί το
θέλουν και οι εργαζόµενοι και οι επαγγελµατίες και οι επιχειρη-
µατίες, δηλαδή συλλογικές συµβάσεις εργασίας που προσαρµό-
ζονται στην προηγούµενη αναφορά.

Επιπρόσθετα, θα ήθελα να επισηµάνω ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
συνυπέγραψε την ευρωπαϊκή οδηγία 1158/2019 που κυρώνεται
σε αυτό το νοµοσχέδιο και η οποία συνδέεται µε τη διευθέτηση
του χρόνου εργασίας.

Παρατηρώ, επίσης, ότι η Αντιπολίτευση προσπερνά το γεγο-
νός ότι µια κυβέρνηση της κεντροδεξιάς, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, είναι αυτή που εισάγει διατάξεις για την
προστασία των εργαζοµένων, αλλά και νέα δικαιώµατα. Γιατί σε
έναν εργασιακό χώρο µε το µετασχηµατισµό που προανέφερα,
δηµιουργούνται νέες υποχρεώσεις, δηµιουργούνται όµως και
νέα δικαιώµατα και αυτό το νοµοσχέδιο προβλέπει τα νέα δικαιώ-
µατα, τα αντιµετωπίζει.

Αντιλαµβάνοµαι τη δύσκολη θέση που βρίσκεται ενδεχοµένως
µερίδα συναδέλφων Βουλευτών από διάφορες πτέρυγες, αλλά
ξέρετε δυστυχώς στην ονοµαστική ψηφοφορία αύριο θα υποχρε-
ωθούµε να υπερψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε ευεργετικές
διατάξεις για τα προαναφερόµενα και ρυθµίσεις όπως είναι για
παράδειγµα οι ακόλουθες:

Πρώτον, η άδεια πατρότητας δεκατεσσάρων ηµερών. 
Δεύτερον, η γονική άδεια δύο µηνών και για τους δύο γονείς,

η οποία θα είναι µε αποδοχές που θα καλύπτονται από τον
ΟΑΕΔ.

Τρίτον, η απαγόρευση απόλυσης του πατέρα µέσα σε έξι
µήνες από τη γέννηση του παιδιού. 

Τέταρτον, η θέσπιση άδειας πέντε ηµερών στον εργαζόµενο,
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προκειµένου να σταθεί δίπλα σε συγγενικά του πρόσωπα που αν-
τιµετωπίζουν προβλήµατα και χρήζουν βοήθειας. 

Πέµπτον, η διεύρυνση του καταλόγου των περιπτώσεων µε
βάση τις οποίες µία απόλυση κρίνεται παράνοµη και άκυρη.

Έκτον, το νοµοσχέδιο προβλέπει επίσης ρυθµίσεις όπως η κα-
τοχύρωση των δικαιωµάτων για όσους εργάζονται µε καθεστώς
τηλεργασίας. Βιώσαµε την περίοδο της πανδηµίας πόσο βασική
είναι αυτή η ρύθµιση. 

Έβδοµον, η εξίσωση των αποζηµιώσεων των εργατοτεχνιτών
µε εκείνες των υπαλλήλων που ισοδυναµούν µε µισθούς έως και
δώδεκα µηνών. Αναφέρθηκε προηγουµένως η κ. Αχτσιόγλου για
κάποιες υπερωρίες. Αυτή είναι η απάντηση: η εξίσωση των απο-
ζηµιώσεων των εργατοτεχνιτών που ισοδυναµούν µε µισθούς
έως και δώδεκα µηνών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ ένα λεπτάκι. 
Όγδοον, τα µέτρα που θεσπίζονται εναντίον της βίας και της

παρενόχλησης της εργασίας. 
Ένατον, οι ευνοϊκές ρυθµίσεις για όσους εργαζόµενους γονείς

έχουν παιδιά έως και δώδεκα ετών, ρυθµίσεις που προβλέπουν
τη δυνατότητα τηλεργασίας και ευέλικτου ωραρίου. 

Δέκατον, οι ρυθµίσεις που αφορούν τη θέσπιση της ψηφιακής
κάρτας εργασίας, µε την οποία θα αµείβεται η πραγµατική υπε-
ρωριακή απασχόληση που µέχρι τώρα έµενε αδήλωτη και απλή-
ρωτη, ενώ ταυτόχρονα θα αποτελεί εγγύηση για την τήρηση του
ωραρίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δεν είναι αυτές ευνοϊκές ρυθ-
µίσεις, ποιες θα µπορούσε να ήταν;

Κυρία Πρόεδρε, για όλα αυτά τα οποία περιλαµβάνονται στο
νοµοσχέδιο, δεν υπάρχουν αναφορές από τους συναδέλφους
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και θα κληθούµε αύριο να πά-
ρουµε θέση γι’ αυτά.

Κυρίες Υπουργοί, στον επίλογό µου, θα µου επιτρέψετε να
αναφερθώ στην τροπολογία που κατατέθηκε από το Υπουργείο
και να σταθώ στην κατάρτιση και τις προϋποθέσεις για εγγε-
γραµµένους τουλάχιστον για τέσσερις µήνες το τελευταίο δω-
δεκάµηνο στο Μητρώο Ανέργων, προκειµένου να συµµετάσχει
κάποιος σε επιδοτούµενο πρόγραµµα κατάρτισης. Πρόκειται για
ένα θετικό µέτρο, ωστόσο θα µπορούσαµε να προβλέψουµε ότι
πιθανόν να έχουµε ακόµα έναν δύσκολο χειµώνα και ενδέχεται
να µη δουλέψουν φέτος και να είναι χωρίς εισοδηµατική κάλυψη
κάποιοι εργαζόµενοι.

Στην προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας κατέ-
θεσα σχετική πρόταση αξιοποίησης πόρων από το ΕΣΠΑ και είχε
γίνει αποδεκτή η πρόταση αυτή, όπως είχε γίνει αποδεκτή από
τον διοικητή και τη διοίκηση του ΟΑΕΔ που εισηγητικά κατέθεσε
την πρότασή του στον κ. Τσακίρη, στο Υπουργείο Ανάπτυξης, ο
οποίος και αυτός το έβλεπε θετικά.

Αυτή την προοπτική µην την απεµπολήσετε, κυρία Υπουργέ,
και σας παρακαλώ σε ένα δύσκολο εργασιακό τοπίο εξαιτίας της
πανδηµίας θα πρέπει να εφοδιάσουµε και µε δεξιότητες αλλά και
µε δυνατότητα εισοδήµατος τους εργαζόµενους που δεν έχουν
καλύψει τα νώτα τους εξαιτίας της δυσπραγίας που έφερε η παν-
δηµία. 

Θα κλείσω την οµιλία µου µε αυτό που ξεκίνησα. Χρειάζεται
συναίνεση, οµοθυµία και συνεννόηση. Σας καλώ, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο.

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Απόστολος Πάνας από το Κίνηµα Αλ-
λαγής. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε χώρα της

Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να µεριµνά, ώστε η εθνική της νο-
µοθεσία να προστατεύει τα δικαιώµατα αυτά τα οποία κατοχυ-
ρώνονται µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία περί απασχόλησης. 

Καθώς λοιπόν η ευρωπαϊκή κοινωνία εξελίσσεται λόγω παρα-
γόντων, όπως η τεχνολογική πρόοδος, η παγκοσµιοποίηση και η

γήρανση του πληθυσµού, έτσι και οι εργασιακές συνθήκες εξε-
λίσσονται και επηρεάζονται. Αναµφίβολα λοιπόν, οι εργασιακές
σχέσεις χρειάζεται να εναρµονιστούν µε τις νέες συνθήκες και η
στιγµή αυτή είναι η καταλληλότερη, καθώς τα σχεδόν δύο χρόνια
πανδηµίας έχουν διαµορφώσει ένα νέο και άτυπο εργασιακό
πλαίσιο.

Συµφωνούµε στο γεγονός ότι οι νέες µορφές εργασίας δύνα-
ται να συµβάλλουν στην επίτευξη των στόχων της οικονοµικής
ανάπτυξης αλλά και της αύξησης της απασχόλησης. Όµως, αυτή
η µετάβαση πρέπει να υλοποιηθεί σύµφωνα µε τις αρχές της δια-
σφάλισης της προστασίας του εργαζόµενου και την προαγωγή
των όρων ποιότητας στην εργασία. 

Γίναµε µάρτυρες όλοι µας, κατά την περίοδο των σκληρών
lockdown, του αποκλεισµού ορισµένων τηλεργαζοµένων από την
προστασία του Εργατικού Δικαίου µε τη σύναψη συµβάσεων ανε-
ξάρτητης εργασίας, που υπέκρυπταν όµως εξαρτηµένη. Την ίδια
περίοδο, οι καταγγελίες για καταστρατήγηση του ωραρίου ερ-
γασίας των τηλεργαζοµένων αυξάνονταν ραγδαία. 

Κατά συνέπεια, κρίναµε πως ένα νοµοσχέδιο που θα διασφά-
λιζε τα εργασιακά δικαιώµατα ήταν αναµενόµενο και θεµιτό να
συµβεί. Όµως, περιµέναµε ένα σχέδιο νόµου, το οποίο θα προ-
στάτευε τα εργασιακά δικαιώµατα από τις παγίδες όχι µόνο της
ευέλικτης εργασίας, όπως για παράδειγµα της τηλεργασίας που
γνωρίσαµε κατά την προηγούµενη περίοδο. 

Αντίθετα όµως, οι επιχειρούµενες αλλαγές του παρόντος νο-
µοσχεδίου δεν προσθέτουν τις απαραίτητες εγγυήσεις, που θα
εξασφαλίζουν την εργασιακή ασφάλεια και την ισότιµη σχέση
των εργαζοµένων και εργοδοτών στο ζήτηµα διευθέτησης του
χρόνου εργασίας.

Τα εργασιακά δικαιώµατα, υπό το πρίσµα του παρόντος νοµο-
σχεδίου, δεν γίνονται σεβαστά. Και αυτό δεν το ισχυριζόµαστε
εµείς µόνο ως Κίνηµα Αλλαγής, αλλά και σύσσωµη η Αντιπολί-
τευση. Χθες µόλις η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής ήρθε στη δηµοσιότητα επιβεβαιώνοντας αυτά τα οποία
ήδη έχουµε τονίσει.

Πρώτον, η βασική διάταξη του νοµοσχεδίου που προβλέπει τη
διευθέτηση του ωραρίου εργασίας, ακόµα και µε δεκάωρη απα-
σχόληση ηµερησίως µέσω ατοµικής σύµβασης εργοδότη-εργα-
ζόµενου, θεωρείται ασύµβατη µε το Εργατικό Δίκαιο. 

Δεν το λέµε εµείς, κύριε Υπουργέ. Το λέει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής. 

Δεύτερον, το άρθρο 59, η καρδιά του νοµοσχεδίου που ορίζει
τη δυνατότητα να ορίζεται µε ατοµική σύµβαση ανάµεσα στον
εργοδότη και τον εργαζόµενο εργασία έως και δέκα ηµερών για
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα δεν θεωρείται γενικά στο εργα-
τικό δίκαιο αποδεκτή λόγω της ανισοτιµίας της σχέσης εργοδότη
και εργαζόµενου. 

Δεν το λέµε εµείς, κύριε Υπουργέ. Το λέει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής. 

Τρίτον, επίσης η δυνατότητα συµψηφισµού των ωρών εργα-
σίας ενός χρονικού διαστήµατος µε τις λιγότερες ώρες απασχό-
λησης ενός άλλου αντίστοιχου χρονικού διαστήµατος ασκεί
άµεση επίδραση στην εφαρµογή των διατάξεων της κείµενης νο-
µοθεσίας που αφορούν την υπέρβαση χρονικών ορίων εργασίας,
ενώ επιδρά και στο κόστος εργασίας όπως και στην αµοιβή των
εργαζοµένων των 600 ευρώ. 

Κύριε Υπουργέ, όλα αυτά τα θέτει η Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής. Θέτει ένσταση που εγείρει σύσσωµη η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση αµφισβητώντας τη διάταξη για διευθέτηση του
χρόνου εργασίας. Πώς λοιπόν ζητάτε να στηρίξουµε ένα νοµο-
σχέδιο, το οποίο αναµφίβολα βελτιώνει την ανταγωνιστικότητα
των επιχειρήσεων, των οποίων τα συµφέροντα διασφαλίζετε
µόνο, αλλά είναι εις βάρος των εργαζοµένων ξεκάθαρα;

Αντιλαµβανόµαστε πως δεν υπάρχουν εργαζόµενοι χωρίς επι-
χειρήσεις, όµως πρέπει να αντιληφθείτε κι εσείς πως ούτε οι επι-
χειρήσεις µπορούν να σταθούν µε εργαζόµενους στα κεραµίδια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ενίσχυση της ανάπτυξης απο-
τελεί µέληµα όλων µας ανεξαιρέτως. Οι επικλήσεις της αλληλεγ-
γύης τόσο των επιχειρήσεων όσο και του εργατικού δυναµικού
της χώρας γίνονται επιτακτικό αίτηµα έχοντας ως βάση την τω-
ρινή πανδηµία. Όµως, η ελευθερία που απολαµβάνει κανείς στην
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ελεύθερη αγορά, δηλαδή η ελευθερία να πουλάει την εργατική
του δύναµη ή να αγοράζει την εργατική δύναµη άλλων, πρέπει
να οριοθετηθεί και όχι να καταπατηθεί. Μάλιστα, το νέο νοµο-
σχέδιο για την ωµή καταπάτηση των εργασιακών δικαιωµάτων
καταργεί τη διευθέτηση χρόνου εργασίας που µέχρι στιγµής κα-
θορίζεται µε συλλογικές συµφωνίες και νοµιµοποιεί τις ατοµικές
συµφωνίες οι οποίες θα συνάπτονται έπειτα από πρόταση του
εργαζοµένου. Αλήθεια τώρα, ας σοβαρευτούµε επιτέλους. Είναι
κοινά παραδεκτό πως η αυθεντικότητα των ατοµικών συµφωνιών
εργαζόµενου και εργοδότη αµφισβητείται λόγω ακριβώς της
εξάρτησής του πρώτου από τον δεύτερο, οπότε αυτή η κοροϊδία
καλό θα ήταν να σταµατήσει.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, καταλήγοντας, ελαστικοποιεί το
ωράριο –παρεµπιπτόντως το οκτάωρο- στην άνιση ατοµική δια-
πραγµάτευση, απαξιώνει τις συλλογικές συµβάσεις, απελευθε-
ρώνει ακόµα περισσότερο τις απολύσεις, διαλύει συνειδητά τους
ελεγκτικούς µηχανισµούς και αποδυναµώνει τη συνδικαλιστική
εκπροσώπηση των εργαζοµένων και όλα αυτά χωρίς να έχει γίνει
ο απαιτούµενος διάλογος και η διαβούλευση µε το Διεθνές Γρα-
φείο Εργασίας, χωρίς καµµία αξιολόγηση µε τη µέχρι σήµερα
πορεία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας. Και αντί να ανα-
βαθµιστεί, πρέπει να θωρακιστεί σε µια περίοδο που έχουµε και
κρίση. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, πλην από κάποιες θετικές
ρυθµίσεις, φαίνεται ότι δεν έχει σχέδιο διαµόρφωσης συνθηκών
για αξιοπρεπή εργασία αλλά και στήριξης της υγιούς επιχειρη-
µατικότητας. 

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πρέπει να σταµατήσουµε να µιλάµε και για το brain drain σαν να
είναι φυσικό φαινόµενο. Το brain drain έχει αιτία δηµιουργίας και
είναι συγκεκριµένες οικονοµικές και πολιτικές επιλογές. Υπάρχει
λόγος που φεύγουν οι νέοι άνθρωποι από την Ελλάδα και σί-
γουρα δεν το κάνουν επειδή είναι ευχαριστηµένοι από το καλό
εργασιακό περιβάλλον και τις προοπτικές της χώρας. Το νοµο-
σχέδιο αυτό, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς φοβάµαι ότι θα διώξει
από τη χώρα µας και τους υπόλοιπους καταρτισµένους ανθρώ-
πους, έχοντας ως αποτέλεσµα τη µείωση της παραγωγικότητας
της οικονοµίας και µεγαλώνοντας τις κοινωνικές ανισότητες. 

Κυρίες και κύριοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει πινελιές
µεταρρυθµιστικής πολιτικής. Το κυριότερο σηµείο θεωρώ ότι
είναι αναχρονιστικό και δεν διασφαλίζει τον εργαζόµενο, αλλά
κυρίως δεν διασφαλίζει και την υγιή επιχειρηµατικότητα. Στο
πλαίσιο λοιπόν αυτό, είµαι υποχρεωµένος να το καταψηφίσω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησε χθες στην Ολοµέλεια

της Βουλής η συζήτηση για το νέο εργασιακό νοµοσχέδιο, ένα
νοµοσχέδιο που µας παίρνει από το χθες και µας πάει στο αύριο,
που µας παίρνει από το 1982 και µας πάει στο 2021 και µιλάει µε
µελλοντικούς όρους. Και επιτέλους, σε αυτήν την Αίθουσα ξεκα-
θαρίστε πού συµφωνείτε και πού διαφωνείτε. Γιατί έρχεστε να
διαφωνήσετε σε δέκα από τα εκατό περίπου άρθρα και έχετε φα-
γωθεί εδώ και εβδοµάδες να κινδυνολογείτε, να λασπολογείτε
και να λέτε ό,τι θέλετε στον ελληνικό λαό µέσω των µέσων µαζι-
κής ενηµέρωσης. 

Εδώ και πολλές εβδοµάδες, πριν κατατεθεί το νοµοσχέδιο στη
Βουλή, πριν καν δηµοσιοποιηθεί, είχε ξεκινήσει µία µεθοδευµένη
παραπληροφόρηση από την πλευρά της Αντιπολίτευσης σε όλα
τα µέσα επικοινωνίας. Μία παραπληροφόρηση προς τους εργα-
ζόµενους που προκάλεσε αναστάτωση, ανασφάλεια, άγχος σε
µια χρονική περίοδο που οι εργαζόµενοι έχουν βιώσει αυξηµένη
πίεση, άγχος, απώλεια, ριζικές αλλαγές εξαιτίας της υγειονοµι-
κής  κρίσης. 

Και τι κάνει η Αντιπολίτευση; Συνεχίζει να κινδυνολογεί. Διαδί-
δει κατάργηση του οκταώρου δήθεν και πληρωµή υπερωριών µε
ρεπό. Η δε «υπεύθυνη» Αξιωµατική Αντιπολίτευση καλεί σε απερ-
γιακές κινητοποιήσεις που δεν απευθύνονται σε κανέναν σηµε-

ρινό εργαζόµενο και εκτός από την ατελείωτη ταλαιπωρία που
δηµιουργούν σε χιλιάδες πολίτες, βάζουν και σε νέο κίνδυνο τη
δηµόσια υγεία. 

Αυτό είναι το ενδιαφέρον σας για τους εργαζόµενους; Εκ νέου
κλείσιµο της οικονοµικής δραστηριότητας; Πριν από ελάχιστες
ηµέρες εδώ, στην ίδια Αίθουσα, σε συζήτηση και ψήφιση του νο-
µοσχεδίου που θέσπιζε για πρώτη φορά ένα πλαίσιο λειτουργίας
για την τηλεργασία στο δηµόσιο, τι κάνατε; Μιλούσατε για το ση-
µερινό νοµοσχέδιο. Θα µιλήσετε σήµερα για την τηλεργασία, µια
και καταρρίφθηκαν τα ψέµατα που προσπαθήσαµε να περάσετε
πριν από µία εβδοµάδα; 

Ευτυχώς -ή δυστυχώς για κάποιους- οι εργαζόµενοι έχουν αν-
τίληψη και ζουν στον πραγµατικό κόσµο. Γνωρίζουν τις ανάγκες,
τα δικαιώµατα και το συµφέρον τους και σίγουρα δεν έχουν
ανάγκη από προστάτες. Οι εργαζόµενοι και οι πολίτες της χώρας
έχουν φωνή, εκφράζονται εποικοδοµητικά και διατυπώνουν προ-
τάσεις, κάτι που δεν κάνουν οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης
οι οποίοι µόνο φωνάζουν για να ακουστούν προφανώς. 

Αλλά πού είναι οι προτάσεις σας; Η διαφωνία είναι κάτι καλό
στον διάλογο, κάτι που το θέλουµε. Αλλά πού είναι οι προτάσεις
σας; Υπάρχει µια µεγάλη µερίδα που διαµαρτύρονται διότι ξεβο-
λεύονται. Αντιδρούν σε κάθε αλλαγή. Δεν µπορούν και δεν θέ-
λουν να συµβαδίσουν µε τις εξελίξεις. Δεν θέλουν ισότητα γιατί
θα χάσουν τη φωνή τους, το βόλεµά τους, τα κεκτηµένα τους.

Ας πάµε λοιπόν στις διατάξεις του πολυσυζητηµένου σχεδίου
νόµου. Πρώτον, τα µέτρα κατά της βίας και η παρενόχληση στην
εργασία. Η Ελλάδα κυρώνει άµεσα τη σύµβαση 190 της Διεθνούς
Οργάνωσης Εργασίας και προχωράµε και στο επόµενο βήµα, θε-
σπίζοντας µια σειρά νέων µέτρων και ρυθµίσεων µε τα οποία δι-
ευρύνουµε την υφιστάµενη προστασία και θέτουµε ένα  ολοκλη-
ρωµένο και σύγχρονο πλαίσιο για την πρόληψη, την καταπολέ-
µηση και την αντιµετώπιση συµπεριφορών βίας και παρενόχλη-
σης κατά την εργασία. 

Δεύτερον, τα µέτρα για την ασφάλεια και την υγεία στην ερ-
γασία. Στο πλαίσιο αυτό η Ελλάδα κυρώνει τη σύµβαση 187 της
Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για την προώθηση της ασφά-
λειας και της υγείας στην εργασία και φέρνουµε και µια σειρά
ρυθµίσεων, όπως το εθνικό πρόγραµµα για την υγεία και την
ασφάλεια και τη θέσπιση συνεργασίας του Υπουργείου Εργα-
σίας, της Επιθεώρησης Εργασίας και του Ελληνικού Ινστιτούτου
Υγιεινής και Ασφάλειας της Εργασίας. 

Τρίτον, ο εκσυγχρονισµός και η αναβάθµιση της Επιθεώρησης
Εργασίας, η οποία γίνεται Ανεξάρτητη Αρχή. Με τον τρόπο αυτό
µπαίνει τέλος στην πιθανότητα ενδεχόµενων πολιτικών παρεµβά-
σεων. Έτσι, η Επιθεώρηση Εργασίας φεύγει από τον έλεγχο του
εκάστοτε Υπουργού. Λειτουργεί ανεξάρτητα, µε διαφάνεια και µε
αποκλειστικό σκοπό το συµφέρον του εργαζόµενου. Θα καταψη-
φίσετε και αυτές τις διατάξεις, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Να
θυµίσω πως η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων συστάθηκε µε
τον ν.4389/2016 και ξεκίνησε τη λειτουργία της την 1-1-2017;

Τέταρτον, οι νέες άδειες και για τους δύο γονείς, η επέκταση
των γονικών αδειών και στην υιοθεσία, η άδεια επτά ηµερών για
την υποβοηθούµενη αναπαραγωγή και στον ιδιωτικό τοµέα, όλα
αυτά θεσπίζονται για πρώτη φορά και είναι σηµαντικές ρυθµίσεις
για τους νέους γονείς. Συµβάλλουν σε µεγάλο βαθµό στην ισορ-
ροπία µεταξύ οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής. 

Στο σηµείο αυτό όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-
τρέψτε µου να καταθέσω και µία πρόταση, µε την οποία θα συµ-
φωνήσουν όλες οι παρατάξεις. Επειδή εχθές ήταν η Παγκόσµια
Ηµέρα Εθελοντή Αιµοδότη, η πρόταση είναι η άδεια του εθε-
λοντή αιµοδότη και όσων συµµετέχουν στις τράπεζες αίµατος
και των συνδικαλιστικών οργανώσεων από δύο µέρες να γίνει
τρεις ηµέρες. Αυτό το καταθέτω ως πρόταση, διότι σε αυτό το
νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται συγκεκριµένες και πολύ σοβαρές
άδειες και είναι κάτι πολύ σηµαντικό, όταν η χώρα µας πρέπει να
αυξήσει τον εθελοντισµό, ιδιαίτερα όσον αφορά τον εθελοντισµό
για τις αιµοδοσίες. 

Και έρχοµαι στο κεφάλαιο για τα συνδικαλιστικά, που µάλλον
αυτός είναι και ο πραγµατικός λόγος των αντιδράσεων.

Με τις σηµερινές ρυθµίσεις θεσπίζεται η διαφάνεια στις συν-
δικαλιστικές ενώσεις, στις συνδικαλιστικές οργανώσεις. Μπαίνει
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τέλος στα παράλογα προνόµια, αλλά και στην ταλαιπωρία της
κοινωνίας. Το νοµοσχέδιο συνεχίζει να προστατεύει τους συνδι-
καλιστές, γιατί έτσι πρέπει και έτσι γίνεται σε όλα τα σύγχρονα
κράτη, αλλά µπαίνουν και κάποια συγκεκριµένα θεσµοθετηµένα
όρια. Οι ψηφοφορίες µπορεί να γίνονται και ηλεκτρονικά και από
απόσταση. Θεσπίζεται η υποχρέωση να υπάρχει προσωπικό εγ-
γυηµένης υπηρεσίας για κρίσιµους κλάδους και υπηρεσίες. 

Ταυτόχρονα, φέρνουµε ρυθµίσεις και για περαιτέρω προστα-
σία του συνδικαλισµού και διευρύνουµε αυτό το δικαίωµα, για
παράδειγµα στους εργαζόµενους στις συνεργατικές ψηφιακές
πλατφόρµες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι πολλές οι διατάξεις και είναι όλες εξίσου σηµαντικές. 
Επιγραµµατικά, η ψηφιακή κάρτα εργασίας θα φέρει τέλος

στις απλήρωτες και αδήλωτες υπερωρίες. Τοποθετηθείτε, λοι-
πόν, για την ψηφιακή κάρτα εργασίας. Συµφωνείτε ή διαφωνείτε; 

Επιπλέον, έχουµε την εξίσωση της αποζηµίωσης απόλυσης για
τους εργατοτεχνίτες µε εκείνη των υπαλλήλων. Είναι µία ρύθµιση
που αποτελούσε ένα διαχρονικό αίτηµα που ικανοποιείται µε
αυτό το νοµοσχέδιο.

Επίσης, κατοχυρώνονται η περαιτέρω προστασία από απολύ-
σεις, η διευθέτηση του χρόνου εργασίας, η δυνατότητα για επι-
πλέον ελεύθερη ηµέρα και τέλος η θέσπιση του δικαιώµατος
στην αποσύνδεση, διότι η αλήθεια είναι πως η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας σέβεται πραγµατικά το ωράριο του εργαζό-
µενου και το δικαίωµά του για προσωπικό χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεξαρτήτως ιδεολογιών και
προσωπικών βιωµάτων και επιθυµιών, το εργασιακό καθεστώς
έχει αλλάξει. Ο τρόπος και ο χώρος που εργαζόµαστε έχουν αλ-
λάξει. Ως πολιτεία οφείλουµε να ακολουθούµε τις κοινωνικές εξε-
λίξεις. Δεν µπορεί, λοιπόν, η εργασία να ρυθµίζεται σήµερα µε
όρους του προηγούµενου αιώνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και κλείστε, σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου, κυρία
Πρόεδρε, να κλείσω -και σας ευχαριστώ πολύ- µε τα παρακάτω,
γιατί έχουµε και δύο φορολογικά θέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, αλλά έχει περάσει
ο χρόνος, κύριε συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν µπο-
ρούµε να παραλείψουµε ότι έρχονται και σηµαντικές τροπολογίες
για την ένταξη άµισθων υποθηκοφυλάκων στο Κτηµατολόγιο, για
µέτρα για εποχικά εργαζόµενους στον τουρισµό και την εστίαση,
για το ανοιχτό πρόγραµµα του Υπουργείου Εργασίας εκατό χιλιά-
δων επιδοτούµενων θέσεων εργασίας, για παροχές και διευκολύν-
σεις σε αναδόχους γονείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ, µη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κλείνοντας, κυρία Πρό-
εδρε -και σας ευχαριστώ πολύ- θέλω να πω ότι έχουµε σηµαντι-
κές διατάξεις για την επέκταση της απαλλαγής µισθώµατος
επαγγελµατικών µισθώσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πάρα πολύ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Και κλείνω λέγοντας ότι
είναι πολύ σηµαντική, γιατί γίνεται πολύς λόγος γι’ αυτή, η επέ-
κταση της απαλλαγής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, στε-
ρείται χρόνο από συνάδελφό σας! Σας παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ:…των αγροτεµαχίων των
φυσικών προσώπων για τον συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ και η χορή-
γηση µείωσης ΕΝΦΙΑ φυσικών προσώπων για το 2021. 

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι όλες
οι πτέρυγες θα πρέπει να υπερψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
κάνει παρατήρηση το Προεδρείο! Σας λέω ότι στερείτε χρόνο
από τους συναδέλφους σας. Το καταλαβαίνετε αυτό; Και εσείς
µε αγνοείτε! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Δεν µπορώ να µην πω,
κυρία Πρόεδρε, για τις φορολογικές διατάξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Να τις πείτε, κύριε συ-
νάδελφε, αλλά στον χρόνο που σας δίνουν. Ο χρόνος σας είναι
επτά λεπτά και όχι δέκα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Μην κάνετε διακρίσεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ!

Έχουµε άλλους εκατόν πενήντα συναδέλφους. Πότε θα µιλή-
σουν; Αν εσείς κάνετε κατάχρηση χρόνου, θέλω να µου πείτε
πότε θα µιλήσουν οι υπόλοιποι συνάδελφοί σας!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Μην το κάνετε θέµα, κυρία
Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να το κάνω
θέµα, κύριε συνάδελφε, για να το καταλάβετε. Σας παρακαλώ,
λοιπόν, να είµαστε συνεπείς στον χρόνο µας. Υπάρχει πάντα µια
ανοχή, αλλά όχι να παίρνετε τον χρόνο που έχει ένας Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δερµεντζόπουλος από τη Νέα Δηµο-
κρατία και αµέσως µετά ο κ. Τριανταφυλλίδης. 

Ορίστε, κύριε Δερµεντζόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα στην Εθνική

Αντιπροσωπεία ένα σχέδιο νόµου για την προστασία της εργα-
σίας, που στην ουσία του ρυθµίζει και αντιµετωπίζει αποτελεσµα-
τικά, σύγχρονα και πραγµατικά προβλήµατα των εργαζοµένων
και θέτει νέα γερά θεµέλια στο εργασιακό οικοδόµηµα.

Είναι αναµφισβήτητο γεγονός ότι σε µια περίοδο παγκόσµιας
οικονοµικής κρίσης εν µέσω της πανδηµίας οι ισορροπίες στον
χώρο της εργασίας έχουν αλλάξει. Έχουν θιγεί εργασιακά δι-
καιώµατα και γενικότερα υφίστανται διακρίσεις και ανακολουθίες
ως προς τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.

Ας δούµε, λοιπόν, τι κάνει το παρόν νοµοσχέδιο. Περιλαµβάνει
µία σειρά ρυθµίσεων που αποκαθιστά χρόνιες αδικίες. Καταργεί
ή αναθεωρεί τις αναχρονιστικές ρυθµίσεις, βελτιώνει σειρά οπι-
σθοδροµικών πρακτικών και προσαρµόζει το πλαίσιο της εργα-
σιακής νοµοθεσίας στις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές. 

Η αλήθεια είναι ότι πολλές φορές πρέπει να κοιτάµε την πραγ-
µατική αξία των προτεινόµενων ρυθµίσεων. Θα πρέπει κάπου να
αντιληφθούµε ότι η στείρα αντιπολίτευση που γίνεται χωρίς να
υπάρχουν συγκεκριµένες αντιπροτάσεις µόνο και µόνο για να
ικανοποιήσουµε συγκεκριµένο κοµµατικό κοινό δεν επιφέρει κα-
νένα θετικό αποτέλεσµα και δεν κινητοποιεί τις δυνατότητες µε-
τεξέλιξής µας, που είναι και το ζητούµενο. Ας αφήσουµε, λοιπόν,
τις οποιεσδήποτε µικροπολιτικές και µικροκοµµατικές σκοπιµό-
τητες.

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα πάντρεµα της ανάπτυξης και της
ανταγωνιστικότητας, κυρίως γιατί πατάσσει τη µαύρη και υποδη-
λωµένη εργασία µε τη χρήση της νέας ψηφιακής κάρτας µε απώ-
τερο τελικό στόχο την πάταξη της φοροδιαφυγής και την
αποφυγή κάθε είδους εργασίας που δεν πληρώνεται. Θα ελέγ-
χεται και θα καταγράφεται πλήρως το ωράριο προσέλευσης και
αποχώρησης του εργαζόµενου, ο χρόνος διαλείµµατός του, η
υπέρβαση του νόµιµου ωραρίου, οι άδειες και οι υπερωρίες,
όλες σε µία ψηφιακή κάρτα, χωρίς να έχει τη δυνατότητα ο ερ-
γοδότης να µεταβάλλει κατά το δοκούν τα συστατικά της κάρτας
αυτής. Είναι, λοιπόν, ένα χρήσιµο εργαλείο στα χέρια του εργα-
ζόµενου για να µπορεί να διαφυλάττει τα δικαιώµατά του, ενώ
παράλληλα βοηθάει και στη µείωση της γραφειοκρατίας. Εν ολί-
γοις, θα είναι η εγγύηση για την τήρηση των δικαιωµάτων του σε
θέµατα ωραρίου, πληρωµής και αµοιβής.

Επίσης, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου υιοθετούνται µέτρα για
την πρόληψη, την αντιµετώπιση και την καταπολέµηση συµπερι-
φορών βίας και παρενόχλησης στον δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα.
Προωθούνται µέτρα απαγόρευσης κάθε µορφής βίας ή παρενό-
χλησης µε οποιονδήποτε τρόπο. Προσδιορίζονται και οι υποχρε-
ώσεις του εργοδότη σχετικά µε την πρόληψη και αντιµετώπιση,
ενώ πλέον ρυθµίζονται τα δικαιώµατα των θιγοµένων, καθώς και
οι συνέπειες κάθε τέτοιας παραβίασης. 

Ένα καθοριστικό µέτρο που προβλέπεται είναι η πλήρης απα-
γόρευση και η ακυρότητα της καταγγελίας ή η µε οποιονδήποτε
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τρόπο λύση της έννοµης σχέσης που λειτουργεί ως αντίµετρο
σε καταγγελία, µαρτυρία ή παροχή πληροφοριών για περιστα-
τικό βίας ή παρενόχλησης στον εργασιακό χώρο. Ο εργαζόµε-
νος, δηλαδή, δεν θα φοβάται να καταγγείλει οποιαδήποτε µορφή
παρενόχλησης στην εργασία µε τον κίνδυνο της απόλυσης. Εί-
µαστε από τις πρώτες χώρες που προχωρά σε τέτοιες ρυθµίσεις. 

Επίσης, συστήνεται αυτοτελής νέα ανεξάρτητη διοικητική
αρχή της Επιθεώρησης Εργασίας µε αρµοδιότητα τον έλεγχο και
την εφαρµογή της εργατικής νοµοθεσίας. Πρόκειται για µία αρχή
που θα λειτουργεί άµεσα και αποτελεσµατικά στην αντιµετώπιση
των όποιων παραβάσεων εντοπίζονται στον χώρο εργασίας. Θα
ασκεί τις αρµοδιότητές της ως ένα όργανο ανεξάρτητο και αυ-
τοτελές, χωρίς να είναι αγκυλωµένο στον έλεγχο του Υπουργείου
Εργασίας.

Κορωνίδα και προτεραιότητα του σηµερινού νοµοσχεδίου
αποτελεί, βέβαια, η αλληλένδετη και αρµονική σύνδεση µεταξύ
επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής. Με ποιο τρόπο; Προ-
ωθείται η άδεια πατρότητας, όπως έχουν πει και οι προηγούµενοι
οµιλητές, δεκατεσσάρων ηµερών έναντι δύο που ίσχυε έως σή-
µερα, ενώ προστατεύεται ο νέος πατέρας κατά της απόλυσης
για έξι µήνες. Μπορεί κάποιος να επιχειρηµατολογήσει σοβαρά
ότι δεν είναι ιδιαίτερα σηµαντικό και κυρίως ανθρωπιστικό; Ότι
δεν είναι ιδιαίτερα σηµαντικό το ότι ενισχύεται η προστασία της
εγκύου και της εργαζόµενης µητέρας και προωθούνται και νέες
ευέλικτες για τον εργαζόµενο ρυθµίσεις, όπως είναι η τηλεργα-
σία;

Αυτές είναι, λοιπόν, οι ρυθµίσεις µε τις οποίες προστατεύεται
και θωρακίζεται αποτελεσµατικά και στην πράξη ο θεσµός της
οικογένειας. Η ευρεία χρήση της τηλεργασίας, όπως σας προ-
ανέφερα, σε συνδυασµό µε την επιτάχυνση του ψηφιακού µετα-
σχηµατισµού και την ενίσχυση των ψηφιακών δυνατοτήτων των
πολιτών και των επιχειρήσεων είναι άµεσα συνυφασµένη µε την
περαιτέρω ανάπτυξη της παραγωγικότητας. Ο ψηφιακός αυτός
µετασχηµατισµός του δηµοσίου τοµέα αποτελεί καθοριστικό πα-
ράγοντα ανάπτυξης της χώρας µας. Όλα αυτά θα έπρεπε να
είναι αυτονόητα για όλους µας. Για όλους αυτούς, βέβαια, που
θέλουν τη βελτίωση της παραγωγικότητας και της ανταγωνιστι-
κότητας των επιχειρήσεών µας. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, βάζει σαν προτεραιότητα και τον ερ-
γαζόµενο, καθώς περιλαµβάνει πλήθος ρυθµίσεων που στηρί-
ζουν τον ίδιο απευθείας. Ο εργαζόµενος επιβάλλεται να
αντιµετωπίζεται ως ισότιµο µέλος. Ικανοποιούνται πάγια αιτή-
µατα, όπως η κατάργηση της διάκρισης µεταξύ υπαλλήλων και
εργατοτεχνιτών, ενώ οι αποζηµιώσεις τους, που ήταν λίγα και πε-
νιχρά µεροκάµατα, εξισώνονται µε εκείνες των υπαλλήλων.
Σπάµε, λοιπόν, στην πράξη και όχι στα λόγια αυτόν τον φαύλο
κύκλο της ανισότητας στον εργασιακό χώρο και υιοθετούµε
µέτρα στήριξης των αδυνάτων. 

Ο ισχυρισµός σας, κύριοι της Αντιπολίτευσης, για κατάργηση
του οκταώρου αποτελεί φυσικά αστείο ευφυολόγηµα και αντιπο-
λιτευτικό τρικ εντυπωσιασµού. Το οκτάωρο ήταν, είναι και θα
είναι νοµοθετικά κατοχυρωµένο, καθώς από εδώ και πέρα όχι
µόνο απλά θα προβλέπεται, αλλά και θα εφαρµόζεται. 

Η δυνατότητα που δίνουµε στον εργαζόµενο να ζητήσει από
τον εργοδότη να εργαστεί πιο πολύ για ένα διάστηµα, κερδίζον-
τας σε άδεια σε µία εποχή που θα το επιλέξει ο ίδιος, είναι κάτι
που εφαρµόζεται στο εξωτερικό και δεν µπορούµε να διαστρε-
βλώνουµε την ουσία του και να το στερούµε από ανθρώπους που
το επιθυµούν.

Επιπλέον, µε το παρόν σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση Νέας Δη-
µοκρατίας βάζει τάξη και λαµβάνει µέτρα για τη διαφάνεια στον
συνδικαλισµό. Όλες οι συνδικαλιστικές οργανώσεις θα καταχω-
ρούνται ηλεκτρονικά και αναλυτικά. Η καταχώρηση του καταστα-
τικού, των µελών, της έδρας και του σκοπού είναι απαραίτητη
προϋπόθεση. Μ’ αυτόν τον τρόπο θα ενισχυθεί η αξιοπιστία και
η αντιπροσωπευτικότητα του συνδικαλιστικού κινήµατος. Το νέο
σχέδιο νόµου προστατεύει τους συνδικαλιστές από απολύσεις
και θα επιτρέπεται εφ’ εξής µόνο για σπουδαίο λόγο, τον οποίο
θα τον κρίνουν και τα δικαστήρια. Αντίθετα µε όσα υποστηρίζον-
ται αυτές τις µέρες από την Αντιπολίτευση ψευδώς, διασφαλίζε-
ται το δικαίωµα στην απεργία, καθώς αποτελεί συνταγµατικώς

κατοχυρωµένο δικαίωµα, αλλά και αυτονόητα κατοχυρωµένο και
στο παρόν νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα κάνει ένα µεγάλο
βήµα µπροστά. Ακολουθεί τις πολιτικές των πιο προηγµένων ευ-
ρωπαϊκών χωρών. Αντιστέκεται στις φωνές που συστηµατικά αρ-
νούνται τις αλλαγές και τις µεταρρυθµίσεις. Προχωρά µπροστά
συγκροτηµένα, εφαρµόζοντας πολιτικές προς όφελος των πολι-
τών προωθώντας την ανάπτυξη, την καινοτοµία και την ανταγω-
νιστικότητα.

Απέναντι, λοιπόν, σε όλους αυτούς που συστηµατικά εξαπο-
λύουν κατηγορίες χωρίς εναλλακτική πρόταση, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας απαντά µε έργα, απαντά µε πράξεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είµαστε υποχρεωµένοι πια να ξεφύγουµε από στερεότυπα και
να σπάσουµε αυτό το απόστηµα οπισθοδρόµησης και φοβικής
λογικής. Και θα το πράξουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε, που ήσασταν και συνεπής µε τον χρόνο σας.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Τριανταφυλλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ και
θα τον παρακαλέσω επίσης να κρατήσει τον χρόνο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλη µία δύσκολη στροφή της
ιστορίας που επαναφέρει µε πολύ επίκαιρο τρόπο τη ρήση του
αείµνηστου πατριάρχη του Ποινικού Δικαίου της Νοµικής σχολής
του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης Ιωάννη Μανω-
λεδάκη που είπε «Πρέπει να παλέψουµε το αδύνατο, για να µη
βιώσουµε το αδιανόητο». Και το αδύνατο που θέλουν και ευελ-
πιστούν µε τις ψήφους τους να καταστήσουν τη ζωή µας αδια-
νόητη, είναι µπροστά µας, ενώπιόν µας. Αυτό βιώνουµε. 

Βέβαια, οι επικοινωνιολόγοι του Μαξίµου επιχειρούν µε το αµ-
παλάζ, το περιτύλιγµα των θετικών διατάξεων της ευρωπαϊκής
οδηγίας και των δύο συµβάσεων του ILO, καθώς και µε την επι-
λογή του χρόνου συζήτησης του νοµοσχεδίου, να προκαλέσουν
κοινωνικό αυτοµατισµό. Οι φορείς, η ΑΔΕΔΥ, η ΟΛΜΕ, τα συνδι-
κάτα στις µεταφορές, σας έδωσαν την απάντηση. Δεν τσίµπησαν
στην προβοκάτσια της Κυβέρνησης να προκαλέσει κοινωνικό αυ-
τοµατισµό. 

Επιχειρείτε να προκαλέσετε συντριπτικό χτύπηµα στις εργατι-
κές κατακτήσεις. Ποιος; Ποια; Η Κυβέρνηση της χρεοκοπηµένης
Νέας Δηµοκρατίας που χρωστά 342 εκατοµµύρια στις τράπεζες,
το κόµµα των µπαταχτσήδων που επιβαρύνει κάθε χρόνο µε 30
εκατοµµύρια το χρέος στις τράπεζες και τελικά σε βάρος του ελ-
ληνικού λαού που πληρώνει. Αυτό το κόµµα κάνει σε όλους εµάς
και στον ελληνικό λαό µαθήµατα εκσυγχρονισµού και προόδου.
Λένε ότι είναι το µπροστά της ευνοµίας, της ευταξίας, της νοικο-
κυρεµένης διαχείρισης, την ίδια στιγµή που χρωστούν στις τρά-
πεζες, στη ΔΕΗ, ξέρετε, αυτήν την εταιρεία µε τα «golden boys»
που κόβει το ρεύµα τους ανέργους και στα κλειστά καταστήµατα
των µικροµεσαίων για να τους τιµωρήσει. Μα, τόση αλαζονεία;
Τόση έπαρση;

Η Νέα Δηµοκρατία, µε σήµα το κουταλοπήρουνο όπως λέει ο
Μιθριδάτης ή κατά άλλους το κόµµα µε το τρισυπόστατο «Λι-
γνάδη-Φθουρθιώτη-Γεωργιάδη», των αρίστων τέκνων της, µας
κάνει µαθήµατα ήθους, ύφους και ευρωπαϊκού εκσυγχρονισµού.
Κοίτα ποιοι µιλάνε! Είναι η ίδια Νέα Δηµοκρατία που µε τον ξαφ-
νικό θάνατο, το χαµένο σήµα της δηµοκρατίας, απέλυσε το βράδυ
της 11ης Ιουνίου του 2013 δύο χιλιάδες εξακόσιους εργαζόµενους
µε σύµβαση αορίστου χρόνου ιδιωτικού δικαίου ρίχνοντας
«µαύρο» στην ΕΡΤ! Από το «µαύρο» στην ΕΡΤ Σαµαρά-Βενιζέλου,
στο «κατάµαυρο» Μητσοτάκη-Χατζηδάκη το 2021.

Είστε σεσηµασµένοι, αµετανόητοι νοσταλγοί του «µαύρου».
Επιχειρείτε να βυθίσετε την ελληνική κοινωνία στο «κατάµαυρο»
της εργασιακής ερηµοποίησης. Αν ήταν εδώ ο κ. Χατζηδάκης –
δεν ήταν ούτε στην επιτροπή- θα ήθελα να τον ρωτήσω πώς νοι-
ώθει ο απολυµένος στο δηµόσιο ή στον ιδιωτικό τοµέα. Βέβαια,
για να νοιώσεις πώς είναι να απολυθείς, πρέπει να προσληφθείς
νωρίτερα, για να έχεις αυτήν την εικόνα, αυτήν την παράσταση,
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όταν ο απολυµένος νοιώθει ότι χάνεται το έδαφος από τα πόδια
του.

Θα σας πω ποια είναι η άποψη του ανδρός για τους εργαζό-
µενους. Είχε πει ως Υπουργός Ανάπτυξης τότε στην κυβέρνηση
Σαµαρά - Βενιζέλου είκοσι µέρες µετά το «µαύρο» στη «DI
WELT», στη γερµανική εφηµερίδα, δεδοµένου ότι από την
πλευρά του ο αρµόδιος Υπουργός δεν κατέθεσε προτάσεις, «Δεν
είχαµε άλλη επιλογή από το να κλείσουµε τον σταθµό. Έπρεπε
να βρούµε δύο χιλιάδες θέσεις προς κατάργηση». Δεν µιλάµε για
ανθρώπους, αλλά για θέσεις. Το λέω για να ξέρουµε πώς αντι-
λαµβάνονται την ανθρώπινη ζωή, την ανθρώπινη αξία και την αξία
της εργασίας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Τσίπρας άνοιξαν την ΕΡΤ και επαναπροσέλα-
βαν το σύνολο των απολυµένων εργαζοµένων, όλους τους εργα-
ζόµενους. Ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Τσίπρας ήταν αυτοί που βρήκαν λύση,
όταν οι «Μαρινόπουλοι», η γνωστή αλυσίδα των σουπερµάρκετ,
το έσκασαν στο εξωτερικό για να βρουν τις «off shore» τους και
έστειλαν στον καιάδα της ανεργίας δώδεκα χιλιάδες εργαζόµε-
νους. Αυτοί ήταν που βρήκαν λύση για να µη χάσουν τη δουλειά
τους και να µη µείνουν στον δρόµο δώδεκα χιλιάδες εργαζόµενοι
του ιδιωτικού τοµέα, χωρίς οκτάωρο, χωρίς συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας, χωρίς προστασία του εργαζόµενου, µε τον ευ-
νουχισµό της Επιθεώρησης Εργασίας, της οποίας στελέχη
επισηµαίνουν –πολύ κρίσιµο ζήτηµα- ότι όταν θα προκύπτει ένα
πολύ σοβαρό και επίκαιρο ζήτηµα που εκ της φύσεώς του θα
θέλει πολιτική λύση και όχι υπηρεσιακή, ο εκάστοτε Υπουργός
στη λογική Πόντιου Πιλάτου θα µπορεί να πετάει την µπάλα στην
εξέδρα και να λέει «Να σας λύσει το θέµα η ανεξάρτητη αρχή».
Με αυτόν τον τρόπο είναι τριπλό το κόστος, καθώς και το πρό-
βληµα δεν λύνεται και η πολιτική ευθύνη χάνεται και σταδιακά
αποµειώνεται η αξιοπιστία του οργανισµού. Αυτό επιδιώκετε. 

Υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό νέες θέσεις εργασίας, καλά
αµειβόµενες, πριν τις εκλογές. Στην πόλη µου τη Θεσσαλονίκη
που είναι πρωταθλήτρια στην ανεργία ειδικά των νέων και των
γυναικών, µιλήσατε για καλά πληρωµένες θέσεις εργασίας. Και
τι τους λέτε τώρα; Τους λέτε «Θα πληρώνεστε µε ρεπό». Αν αυτό
είναι το µπροστά που ονειρεύεται η Νέα Δηµοκρατία, ο Μητσο-
τάκης και ο Χατζηδάκης για τις ζωές των Ελλήνων, αναρωτιέµαι
πώς είναι το πίσω.

Κι έρχοµαι στο τελευταίο κοµµάτι της παρέµβασής µου και της
αναφοράς µου στο εθνικό Κοινοβούλιο.

Δεήσατε, κύριε Χατζηδάκη, µετά τις οχλήσεις και τις παρεµ-
βάσεις Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, συνδικαλιστικών φορέων –επιτέ-
λους, έναν µήνα και πλέον µετά τη θετική γνωµοδότηση του
Ανώτατου Συµβουλίου Εργασίας- να υπογράψετε και να κηρύ-
ξετε ως υποχρεωτική την κλαδική σύµβαση εργασίας για τους
ξενοδοχοϋπαλλήλους, έτσι ώστε να µην αµείβονται µε τις απο-
δοχές του ανειδίκευτου εργάτη. 

Αν ήταν εδώ, θα του έλεγα και πάλι «Δεν ξέρετε τι σας γίνεται,
κύριε Χατζηδάκη». Γιατί το λέω αυτό; Αναφέροµαι στην κλαδική
σύµβαση των ηλεκτρολόγων και θα τα καταθέσω όλα στα Πρα-
κτικά. Στις 18 Μαρτίου, η Οµοσπονδία Ηλεκτρολόγων Ελλάδος
υπογράφει την κλαδική της σύµβαση. Στις 2 Απριλίου, τρία µέλη
συνεργείου εργολαβικού στην Εύβοια που εκτελούσε εργασίες
του ΔΕΔΔΗΕ, χάνουν τη ζωή τους. Στις 8 Απριλίου, σε επιστολή
που σας στέλνει η Οµοσπονδία Ηλεκτρολόγων σας ζητά δραµα-
τικά να κυρώσετε επιτέλους ως υποχρεωτική την κλαδική τους
σύµβαση, για να µη θρηνήσουµε και άλλα θύµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μόνο ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη.
Στις 14 Απριλίου, σας κατέθεσα σχετική αναφορά για το δυ-

στύχηµα στην Ερέτρια και τη συλλογική σύµβαση εργασίας της
Οµοσπονδίας Ηλεκτρολόγων που αναφέρει συγκεκριµένα «…
ώστε να µη θρηνήσουµε και άλλα θύµατα», µιλάει για µαύρη ερ-
γασία και αναφέρεται στο θανατηφόρο ατύχηµα λέγοντας «Πε-
ριµένουµε σύντοµα την απόφασή σας».

Έχουν περάσει εξήντα πέντε µέρες από τότε που κατέθεσε ο
Βουλευτής την αναφορά του. Απάντηση δεν δώσατε. Και δεν δώ-
σατε απάντηση όχι µόνο σε µένα, αλλά δεν δώσατε αµέσως µετά
ούτε στην ίδια την Οµοσπονδία των Ηλεκτρολόγων Ελλάδος.

Δύο µέρες µετά την αναφορά τους, και δεύτερο ατύχηµα στον
ΑΗΣ Κοζάνης, δύο ακόµη νεκροί εργολαβικοί τεχνίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κλείνω και σας ευχαρι-
στώ, κυρία Πρόεδρε.

Και αποκαλύπτω τώρα το δελτίο Τύπου του Υπουργείου Ερ-
γασίας στις 8 Μαΐου, που λέει ότι το ΑΣΕ πέρασε την κλαδική
σύµβαση των ηλεκτρολόγων. Σήµερα πόσο έχουµε, κυρία Συρεγ-
γέλα; 14 Ιουνίου. Γιατί δεν έχετε υπογράψει την κλαδική σύµ-
βαση; Να σας πω γιατί; Εγώ αλλάζω την άποψή µου. Ζητώ
συγγνώµη από τον κ. Χατζηδάκη που του είπα ότι δεν ξέρει τι του
γίνεται. Ξέρετε πολύ καλά τι σας γίνεται, κύριε Χατζηδάκη. Βά-
ζετε πλάτη στους εργολαβικούς, κύριε Χατζηδάκη. Δεν είστε
Υπουργός Εργασίας, είστε Υπουργός Εργολαβίας. Ξεπληρώνετε
γραµµάτια παίζοντας µε τις ζωές των ανθρώπων. Μετατρέψατε
την ελληνική κυβέρνηση σε µπάτλερ της ολιγαρχίας. 

Κλείνω. Εσείς ατοµικές συµβάσεις. Εµείς συλλογικές συµβά-
σεις. Εσείς ρεπό. Εµείς µισθό. Εµείς µε ΣΕΠΕ. Εσείς µε δήθεν
ΣΕΠΕ. Στο τέλος της ηµέρας οι εργαζόµενοι αποφασίζουν.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν θα επιτρέψω ξανά, ειλικρινά σας το

λέω, να γίνει τέτοια παράβαση χρόνου. Το πολύ ένα λεπτό θα
σας το δώσω. Τέτοια παράβαση χρόνου δεν θα το επιτρέψω
ξανά. Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Μου ζητάτε µισό λεπτό και µετά
χρησιµοποιούµε δύο και τρία λεπτά ο καθένας. Νοµίζω ότι αυτό
δεν είναι σωστό απέναντι στους συναδέλφους σας. Το έχω πει
πολλές φορές.

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ. Συρεγγέλα.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, µέσα στα επόµενα λεπτά που µου έχουν
δοθεί, θα ήθελα να απαντήσω σε κάποια ερωτήµατα που έχουν
τεθεί και εντός της Αιθούσης, αλλά και εκτός της Αιθούσης.

Άκουσα σήµερα ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µει-
ώνει τα θέµατα ισότητας, τα υποτιµά. Ήταν κάτι που είχαµε
ακούσει και όταν µεταφέρθηκε η Γενική Γραµµατεία από το
Υπουργείο Εσωτερικών στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, ότι θα χαθούν τάχα οι οριζόντιες πολιτικές, ότι πλέον
θα κλείσουν τα συµβουλευτικά κέντρα, οι ξενώνες φιλοξενίας, η
γραµµή 15900, όλο το δίκτυο των δοµών για την πρόληψη και
την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών. 

Και τελικά τι έγινε; Όχι µόνο δεν έκλεισαν -για να µπούµε τώρα
και στην ενίσχυση της εργασίας-, αλλά έξι µήνες πριν τη λήξη
του προγράµµατος πήραµε παράταση για πρώτη φορά στα χρο-
νικά και µε αυτόν τον τρόπο εξασφαλίσαµε και την εργασία των
στελεχών των δοµών του δικτύου και ταυτόχρονα εξασφαλίσαµε
και τις ωφελούµενες να µη χάσουν ούτε µία ώρα συνεδρίας,
όπως συνέβαινε στο παρελθόν, που οι υπάλληλοι και τα στελέχη
των δοµών για µεγάλο χρονικό διάστηµα έµεναν απλήρωτοι.

Ενίσχυση της γυναικείας εργασίας. Ξεκινήσαµε µέσα από τα
ίδια τα συµβουλευτικά κέντρα σε συνεργασία µε τον ΟΑΕΔ. Και
τι κάναµε; Είδαµε ότι ένα µεγάλο ποσοστό των γυναικών που
ήταν στα συµβουλευτικά κέντρα αυτά ήταν ανώτερης και ανώ-
τατης εκπαιδευτικής µόρφωσης και ταυτόχρονα άνεργες, οπότε
προηγούνται στα προγράµµατα του ΟΑΕΔ, ώστε να βρίσκουν
πολύ πιο εύκολα εργασία και να φεύγουν από τον κύκλο της βίας.
Ταυτόχρονα, ξεκινήσαµε µελέτη για το πώς όλο αυτό το δίκτυο
των δοµών θα περάσει στον κρατικό προϋπολογισµό µετά τα
τέλη του 2023 που τελειώνει το πρόγραµµα. 

Άκουσα χθες από τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης ότι αυτά που περνάµε σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι κατά του
δηµογραφικού για τη χώρα, σαν να µην έχουµε διαβάσει τα
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µέτρα για τη στήριξη των νέων γονέων, σαν να µην υπάρχουν
αυτές οι άδειες πατρότητας που περνούν, σαν να µην διαβάσαµε
τους τρόπους µε τους οποίους ερχόµαστε να θωρακίσουµε απέ-
ναντι στον κίνδυνο της απόλυσης τους νέους γονείς, τους φρον-
τιστές, που κάνουν χρήση των δικαιωµάτων τους, χρήση των
διευκολύνσεων.

Θα ξεκινήσω, λοιπόν, µε τις αιτιάσεις σας σχετικά µε τα µέτρα
που δήθεν πλήττουν τον θεσµό της οικογένειας και την επίλυση
του δηµογραφικού. Όταν δηλαδή κάποιος έρχεται να βάλει σε
τάξη τα κακώς κείµενα, σηµαίνει πως χτυπά την οικογένεια; Προ-
τιµάµε να κλείνουµε τα µάτια µπροστά στις αδήλωτες υπερω-
ρίες, µπροστά στη µαύρη εργασία; Προτιµάµε τα δικαιώµατα των
γονέων, όπως είναι οι ειδικές άδειες, να αφορούν µόνο όσους
και όσες τεκνοποιήσουν και όχι όσους υιοθέτησαν; Προτιµάµε
να µπορεί µια γυναίκα στο δηµόσιο να παίρνει την άδεια για να
πραγµατοποιήσει εξωσωµατική γονιµοποίηση -αυτές οι µέρες
που ψηφίσατε εσείς, του ν.4604, τις οποίες στηρίξαµε τότε γιατί
ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση-, αλλά αυτό να µην το δικαιού-
ται η γυναίκα στον ιδιωτικό τοµέα; Να µην µπορεί η γυναίκα στον
ιδιωτικό τοµέα να παίρνει την άδεια αυτή;

Η στήριξη της οικογένειας γίνεται όχι µε ευχολόγια, όχι µε
δήθεν ευαισθησίες, αλλά µε συγκεκριµένα µέτρα που στηρίζουν
τη θέση της γυναίκας στην αγορά εργασίας, που επιτρέπουν σε
άντρες και γυναίκες να εξισορροπήσουν την επαγγελµατική µε
την οικογενειακή ζωή, που τους προστατεύουν από τις απολύ-
σεις που σχετίζονται µε τις υποχρεώσεις τους ως γονείς. 

Αναφέρθηκε προηγουµένως από την Αντιπολίτευση, από το
ΚΙΝΑΛ, ότι είναι άλλα τα µοντέλα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι
δεν πρέπει να έχουµε το ίδιο µοντέλο. Μα φυσικά. Πήραµε την
ευρωπαϊκή οδηγία και δεν την ενσωµατώσαµε έτσι όπως µας
ήρθε. Όπου υπήρχε το κατ’ ελάχιστον, το προσαρµόσαµε στις
πραγµατικές ανάγκες και της ελληνικής κοινωνίας και της ελλη-
νικής οικογένειας. Άδεια πατρότητας: από δέκα µέρες, δεκατέσ-
σερις. Προστασία από την απόλυση για ένα χρονικό διάστηµα
έξι µηνών και για τον πατέρα. Πολλές φορές δεν έχουµε δει γυ-
ναίκες να πηγαίνουν να δίνουν συνέντευξη για εργασία -εγώ το
έχω αντιµετωπίσει στο παρελθόν- και να ρωτούν «σκέφτεστε να
κάνετε οικογένεια;», «σκέφτεστε να κάνετε παιδιά;», «έχετε σύ-
ζυγο ή σύντροφο;» και όλα αυτά να θεωρούνται ανασταλτικοί πα-
ράγοντες για να προσληφθούν οι γυναίκες. Τώρα δεν θα υπάρχει
αυτό το πρόβληµα. Γονική άδεια τεσσάρων µηνών για κάθε
γονέα µε επιδότηση από τον ΟΑΕΔ για τους δύο µήνες. Δικαίωµα
κάθε εργαζόµενου γονέα για ευέλικτη µορφή εργασίας, τηλερ-
γασία, ευέλικτο ωράριο. Αυτά είναι µε ατοµικές συµβάσεις. Αυτή
την ευρωπαϊκή οδηγία ο ΣΥΡΙΖΑ τη διαπραγµατεύτηκε. Εσείς την
υπογράψατε. Κρατάτε αρχείο για το τι έχετε υπογράψει; Εσείς
τη διαπραγµατευτήκατε και όπου µπορούσαµε το πήγαµε και ένα
βήµα παραπάνω για να µην φέρνουµε µόνο τα άλλα µοντέλα
χωρίς να προσαρµόζονται στις πραγµατικές ανάγκες της ελλη-
νικής κοινωνίας. 

Όσον αφορά τώρα τα θέµατα βίας και παρενόχλησης, έπρεπε,
λέει, να το είχαµε φέρει πιο νωρίς. Πόσο πιο νωρίς; Είµαστε η
όγδοη χώρα παγκόσµια που φέρνουµε την κύρωση 190 µαζί µε
τη σύσταση 206. Δεν γινόταν πιο νωρίς. Σας θυµίζω ότι ο ν.4531
που είναι η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης, υπεγράφη το 2011
και έγινε νόµος του κράτους και µε τη στήριξη τη δική µας το
2018. Εµείς τη φέραµε άµεσα την κύρωση της σύµβασης αυτής.

Ας συµφωνήσουµε, λοιπόν, σε αυτό, γιατί αδυνατώ να κατα-
νοήσω φωνές από την πλευρά της Αντιπολίτευσης που επιµένουν
να λένε πολλές φορές ότι οι συνδικαλιστές, παραδείγµατος
χάριν, που έχουν είτε βιαιοπραγήσει είτε εναντίον συναδέλφων
τους είτε γενικότερα είτε έχουν προβεί σε σεξουαλική παρενό-
χληση ή κάνουν το mobing θα πρέπει να είναι εκτός αυτού. Αυτό
ισχύει για όλες και για όλους. Δεν µπορεί οι συνδικαλιστές ή οι
συνδικαλίστριες να είναι εκτός αυτού. Σε κάθε περίπτωση θα
πρέπει να ισχύει για όλες και για όλους, εργοδότες, εργαζόµε-
νους, για όλους µας, για όλη την ελληνική κοινωνία. Ας συµφω-
νήσουµε επιτέλους σε κάτι. 

Δεν θα µπω στη διαδικασία. Ελπίζω να διαβάσετε περισσότερα
γιατί άκουσα µέχρι και ότι δεν υπάρχουν κανόνες πρόληψης και
αντιµετώπισης σε επιχειρήσεις κάτω των είκοσι ατόµων. Δεν

ισχύει αυτό. Οι γενικές αρχές ισχύουν για όλες τις επιχειρήσεις
από την πιο µικρή, από ένα άτοµο µέχρι όσο περισσότερα άτοµα
προσωπικό. Δεν ισχύει µόνο για κάτω των είκοσι.

Σε κάθε περίπτωση εγώ προέρχοµαι από µία παράταξη, από
ένα κόµµα το οποίο υπηρετώ πάρα πολλά χρόνια, από τότε που
ήµουνα στη νεολαία, το οποίο είναι λαϊκό και δεν βάζει ποτέ πα-
ρωπίδες ούτε ιδεοληψίες όταν έχει να κάνει και µε την πρόοδο
και µε τις πραγµατικές ανάγκες των εργαζοµένων ανδρών και γυ-
ναικών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ και εγώ,
κυρία Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο για δύο λεπτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θέλετε να κάνετε ερώ-
τηση στην κυρία Υπουργό; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μια παρέµβαση θέλω
να κάνω για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Νοµίζω ότι δεν µπο-
ρείτε αυτήν τη στιγµή. Ήδη έχετε κάνει αρκετές παρεµβάσεις.
Πρέπει να προχωρήσουµε λίγο τη διαδικασία. Αν είναι για παρέµ-
βαση…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Σας παρακαλώ! Γιατί
δεν µπορώ; Βάσει ποιου άρθρου του Κανονισµού;

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Βάσει του Κανονισµού
δικαιούται. Είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα σας πω αµέσως
γιατί. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, δεν
µπορεί να πάρει τον λόγο µετά από τοποθέτηση Υπουργού; Είναι
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν ζητάµε να µας κά-
νετε χάρη. 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Μετά όµως θα πρέπει να πάρω κι εγώ τον λόγο για
να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία, έχετε τον λόγο
για δύο λεπτά, κύριε Σκουρλέτη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Θέλω να πω το εξής. Κατ’ αρχάς κατ’ ουδένα τρόπο δεν επι-
βεβαιώθηκε η µεταφορά της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας από
το Υπουργείο Εσωτερικών στο Υπουργείο Εργασίας, γιατί τα θέ-
µατα της ισότητας δεν προσδιορίζονται και δεν έχουν να κάνουν
µόνο µε τα όσα συµβαίνουν και τις συνθήκες εντός του εργασια-
κού χώρου. Αλίµονο. Υπάρχει οικογένεια, υπάρχουν τα στερεό-
τυπα. Άρα ήταν µία λάθος επιλογή, η οποία δεν έχει επιβεβαιωθεί
και φαντάζοµαι ήδη να το έχετε καταλάβει και κάποια στιγµή
στον επόµενο ανασχηµατισµό, στην επόµενη αναδιάρθρωση του
κυβερνητικού σχήµατος να εισηγηθείτε -επειδή σας βλέπω ότι
καταφατικά κουνάτε το κεφάλι σας- να το διορθώσετε.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι το εξής. Επειδή µιλήσατε για
τις συνθήκες των γυναικών σάς λέω ότι τα θέµατα που έχουν να
κάνουν µε την αµοιβή της εργασίας, το ύψος της, την ασφάλεια
µέσα στην εργασία, το ωράριο, δηλαδή τον πυρήνα των διατά-
ξεων που αυτή τη στιγµή περιέχονται µέσα στο νοµοσχέδιο που
συζητάµε, είναι αυτά που ουσιαστικά λειτουργούν ως τροχοπέδη
για να κάνουν παιδιά, οικογένεια, σχέσεις, πολιτισµό, έρωτα και
οτιδήποτε άλλο. 

Και το τρίτο, σε σχέση µε την οδηγία. Βλέπω µια εργώδη προ-
σπάθεια και από εσάς, κυρία Υπουργέ και από όλους τους προ-
λαλήσαντες Βουλευτές µιάµιση µέρα τώρα να µας λένε «θα
δούµε τι θα κάνετε στην ονοµαστική ψηφοφορία». Δεν υπάρχει
καµµία έκπληξη, στην ονοµαστική ψηφοφορία θα στηρίξουµε
αυτές τις συµβάσεις που ούτως η άλλως έπρεπε να είχαν έρθει
ως ξεχωριστά νοµοσχέδια και όχι ως ένα κόλπο για να καλύψετε
τον αντεργατικό πυρήνα των διατάξεων του εν λόγω νοµοσχε-
δίου. Τι το λέτε και το ξαναλέτε; Μην κάνετε αντιπαράθεση σε
κάτι που δεν υπάρχει διότι πια καταντάει γραφικό και νοµίζω ότι
όλοι το έχουν καταλάβει µέσα εδώ. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΔ’ - 15 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 13931



ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων): Θεωρείτε ότι η ισότητα δεν πάει µε την ενίσχυση
της γυναικείας εργασίας που είναι ένας από τους πέντε βασικούς
πυλώνες του στρατηγικού σχεδίου δράσης της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής ενώ θεωρούσατε ότι επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ πήγαινε
µαζί µε την Αστική και Δηµοτική Κατάσταση στο Υπουργείο Εσω-
τερικών, γιατί αν δείτε το ΦΕΚ της Υφυπουργού θα το διαπιστώ-
σετε. Να σας δείξω το ΦΕΚ, το οποίο ΦΕΚ θα το καταθέσω και
στα Πρακτικά. Διαβάζω: «Α. στις αρµοδιότητες της Υφυπουργού
Εσωτερικών είναι η Αστική και Δηµοτική Κατάσταση του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών»

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων κ. Μαρία Συρεγγέλα καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν ΦΕΚ, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής).

Θεωρείτε δηλαδή ότι πάει µε την Αστική και Δηµοτική Κατά-
σταση, αλλά δεν πάει µε τη δηµογραφική πολιτική, µε την οικο-
γένεια, όπως είναι σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Οριζόντιες πολιτικές. Ήδη παρουσιάσαµε το Εθνικό Σχέδιο
Δράσης που θα βγει και στη διαβούλευση στο αµέσως επόµενο
χρονικό διάστηµα, το οποίο έχει οριζόντιες πολιτικές και συγκε-
κριµένες δράσεις από όλα τα Υπουργεία. Για πρώτη φορά, από
όλα τα Υπουργεία. Αυτό είναι το gender mainstreaming, αυτές
είναι οι οριζόντιες πολιτικές. Κι είναι οριζόντιες πολιτικές στην
πράξη, δεν είναι στη θεωρία.

Τώρα, όσον αφορά την ευρωπαϊκή οδηγία, σας είπαµε ότι ήδη
έχουµε πάει πολύ πιο µπροστά, όπου µας επέτρεπε η ευρωπαϊκή
οδηγία, για τη στήριξη και των γυναικών και των νέων εργαζοµέ-
νων και των γονέων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπογδάνος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατά πρώτον αλλιώς σκόπευα να το ξεκινήσω. Ας µην ακούµε

για γυναικεία δικαιώµατα από µία παράταξη η οποία προέτρεπε
µέλη της να κάνουν ησυχία και να µην µιλήσουν για παρενόχληση
από τον Βενεζουελάνο πρέσβη.

Δεύτερον, αν κόπτεσθε ορισµένοι για το πώς αισθάνεται κά-
ποιος όταν απολύεται, να σας θυµίσω τη φράση της Μάργκαρετ
Θάτσερ που λέει ότι το πρόβληµα µε τον σοσιαλισµό και γενικώς
µε τον κρατισµό είναι ότι κάποτε του τελειώνουν τα λεφτά των
άλλων και έτσι απολύεται ο κόσµος. Ειδικά σε µια χώρα µε την
παθογένεια του κρατισµού που έχει ζήσει η πατρίδα µας. 

Τρίτον, αν κάποιος πει ένα ψέµα εδώ µέσα προτείνω σε όλη
την Ολοµέλεια να συµφωνήσουµε να καταβάλει 100 ευρώ από
την βουλευτική του/της αποζηµίωση. Γιατί; Διότι δεν είναι δυνα-
τόν να ανεβαίνουν εδώ συνάδελφοι και είτε να µην ξέρουν ότι
είναι Δευτέρα και να διατυµπανίζουν ότι είναι Τρίτη είτε να το κά-
νουν από σκοπιµότητα θέλοντας να διαλύσουν τη δηµοκρατία
µας. Όταν λοιπόν ακούγονται πράγµατα όπως «να πληρώνονται
µε ρεπό», κάτι το οποίο είναι ουρανοµήκες ψέµα τοις πάσι γνω-
στό, ας συµφωνήσουµε όλοι εδώ µέσα -διότι απ’ ό,τι καταλα-
βαίνω ορισµένοι προοδευτικοί µόνο την τσέπη τους µετράνε στο
τέλος- να δίνουµε 100 ευρώ από τη βουλευτική µας αποζηµίωση,
εάν το ψέµα είναι αποδεδειγµένο και αδιαµφισβήτητο. Να δούµε
πώς θα γίνει από εδώ και πέρα η συζήτηση. Όποιος αγαπά την
αλήθεια δεν έχει λόγο να διαφωνήσει σε αυτό.

Και περνώ στο προκείµενο. Το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, που έχουµε την τιµή να συζητάµε εδώ δέχθηκε δύο
ειδών κριτικές. Η πρώτη, παραπληροφόρηση -το είπα και πριν-,
ότι οι υπερωρίες θα αποζηµιώνονται µε ρεπό, ότι καταργείται το
σαραντάωρο. Για ένα διάστηµα, δε, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
υποδαύλισε αυτή τη σπερµολογία και την υιοθέτησε στο πλαίσιο
της απόπειρας να σχηµατοποιήσει πολιτικό λόγο, που προφανώς
δεν έχει. Και δεν περιποιεί τιµή σε καµµία πολιτική δύναµη να

χρειάζεται να καταφεύγει στα ψεύδη για να κάνει αντιπολίτευση
και είµαι βέβαιος -δεν τσουβαλιάζω- ότι πολλοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ δεν αισθάνονται άνετα µε αυτές τις πρακτικές. 

Όπως όµως και να έχει, η αλήθεια αποκαλύπτεται στο τέλος
και εκθέτει αυτούς που προσπαθούν να τη συσκοτίσουν και να
τη διαστρεβλώσουν, συνεπώς δεν έχει νόηµα να παραµείνω επί
µακρόν στην εκστρατεία αυτή fake news, την οποία ξαναείδαµε
και είµαι βέβαιος, δυστυχώς, ότι θα ξαναδούµε από την πλευρά
κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά και της ευρύτερης
κοινοβουλευτικής εκπροσώπησης της ελληνικής Αριστεράς.

Αντίθετα, είναι πολύ χρήσιµο να απαντήσουµε µε τεκµηρίωση
και µε ενσυναίσθηση στο δεύτερο είδος της κριτικής διότι αυτή
εισέρχεται, κυρία Υπουργέ, στον πυρήνα της φιλελεύθερης δη-
µοκρατίας µας. Και τι είναι αυτή; Ξεκινάει από τη διαπίστωση
µιας ασυµµετρίας. Οι εργοδότες, υποστηρίζουν αυτοί που εκ-
φράζουν -το ΚΚΕ το λέει συχνά κι έχει ένα δίκιο σ’ αυτό- αυτήν
την κριτική, βρίσκονται εγγενώς και νοµοτελειακά σε θέση
ισχύος έναντι των εργαζοµένων. Δεδοµένης λοιπόν αυτής της
πραγµατικότητας, λέει αυτή η κριτική, κάθε πολιτική που ενισχύει
τις επιλογές ενισχύει ασύµµετρα τους ισχυρούς εργοδότες
έναντι των ανίσχυρων εργαζοµένων. Και αυτό, υποστηρίζουν οι
εκφραστές αυτής της κριτικής και όχι αβάσιµα, αποδεικνύεται
στην πράξη. Να δούµε, για παράδειγµα, την πραγµατικότητα της
µαύρης και της αδήλωτης εργασίας, να δούµε τις εντός εισαγω-
γικών «δοκιµαστικές» περιόδους εργασίας που ποτέ δεν καταλή-
γουν σε πρόσληψη, να δούµε τα δώρα που τα καταβάλλει µε το
ένα χέρι ο κακός εργοδότης, ο όντως κακός εργοδότης, και µε
το άλλο τα ζητάει πίσω. 

Απέναντι λοιπόν σε αυτήν την πραγµατικότητα της εκµετάλ-
λευσης ποιος πραγµατικά πιστεύει ότι η µεγαλύτερη ευελιξία στα
εργασιακά θα αποβεί όντως υπέρ των εργαζοµένων; Κι εδώ είναι
που πρέπει να µιλήσουµε πολιτικά, δηλαδή µε επιχειρήµατα και
µε παραδείγµατα. Και η αλήθεια είναι ότι 80% - 90% των όντως
υπαρκτών προβληµάτων στην εργασιακή κονίστρα επιλύονται,
πιστεύουµε εµείς οι φιλελεύθεροι τουλάχιστον, όταν η οικονοµία
είναι υγιής, είναι εύρωστη και η ανάπτυξη είναι βιώσιµη, δηλαδή
όταν υπάρχουν πολλές και καλές θέσεις εργασίας. Γιατί; Διότι
ένας κακός εργοδότης θα σε εκµεταλλευτεί όταν ξέρει ότι δεν
έχεις άλλες επιλογές. Όταν όµως ο εργαζόµενος µπορεί ανά
πάσα στιγµή να διεκδικήσει καλύτερους όρους εργασίας σε κά-
ποιον ανταγωνιστή, τότε τα περιθώρια να τύχει εκµετάλλευσης
στενεύουν δραµατικά.

Είπα πριν ότι η υγιής, η εύρωστη, η δυναµική οικονοµία επιλύει
το 80% µε 90% των εργασιακών παθογενειών. Υπάρχει όµως ένα
10% µε 20% όπου χρειάζεται η αυστηρή, η αδέκαστη, η σίγουρη
επιβολή του νόµου. Δηλαδή χρειάζονται κανόνες νοµοκρατίας
γενικής εφαρµογής, όργανα επιθεώρησης εργασίας που δεν θα
είναι ευεπίφορα σε πολιτικές επιρροές, που θα λογοδοτούν στην
κοινωνία ως προς τα αποτελέσµατα της δράσης τους και που τα
στελέχη τους δεν θα έχουν την ευχέρεια να εφαρµόσουν ή να
µην εφαρµόσουν τους νόµους. 

Δύο προϋποθέσεις, λοιπόν: Υγιής οικονοµία και ένα δίκαιο και
σύγχρονο ρυθµιστικό πλαίσιο το οποίο θα τηρείται απαρέγκλιτα.
Αυτή είναι η διπλή στόχευση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.
Αφ’ ενός, εκσυγχρονίζει το ρυθµιστικό περιβάλλον, ενισχύει την
ελευθερία επιλογών για εργαζόµενους και εργοδότες, βάζει
µέσα νέες τεχνολογικές δυνατότητες που είδαµε να λειτουργούν
και µέσα στην πανδηµία, παίρνει διδάγµατα. Αφ’ ετέρου, όµως,
ενισχύει τις δικλίδες προστασίας των εργαζοµένων και δηµιουρ-
γεί νέες: Η ψηφιακή κάρτα εργασίας. Η δηµιουργία της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Επιθεώρησης Εργασίας. Οι νέες δυνατότητες
διευθέτησης του χρόνου εργασίας, πάρα πολύ σηµαντικό. Η θέ-
σπιση νέων αδειών για γονείς και φροντιστές. Η κατοχύρωση του
δικαιώµατος αποσύνδεσης, κεφαλαιώδες στη νέα εποχή και την
τρίτη χιλιετία. Το νέο πλαίσιο για την προστασία από την παρε-
νόχληση –να το- στον χώρο εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Όλα αυτά καταδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-

τίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν νοµοθετεί απλά για να νο-
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µοθετήσει ούτε «κλείνει το µάτι» σε κάποιον έναντι κάποιου
άλλου, αλλά υπεύθυνα και σοβαρά υπηρετεί το κοινό καλό. 

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, επειδή γνωρίζω ότι,
όπως πρέπει, θα µου κάνετε σύσταση.

Αυτή, λοιπόν, η προσήλωση στο κοινό καλό θα πρέπει να δια-
φυλαχθεί. Και η δεύτερη, η πιο σοβαρή, κριτική που δέχτηκε το
νοµοσχέδιο αυτό δεν αµφισβητεί την ορθή λογική του νοµοσχε-
δίου, αλλά την ικανότητα του κράτους να εφαρµόσει αυτά τα
οποία το κράτος θεσπίζει. Γι’ αυτό και πρέπει να είµαστε ξεκά-
θαροι. Το νοµοσχέδιο αυτό θα κριθεί στην πράξη όταν κάποιοι
πάνε να παραβιάσουν τις διατάξεις του µε το «έτσι θέλω». Θα
κριθεί την πρώτη φορά που ένας εργοδότης επιχειρήσει να µην
καταβάλει την οφειλόµενη αµοιβή για την εργασία. Θα κριθεί
όταν εργοδότης πει σε εργαζόµενο ότι «θα τα πάρεις µαύρα και
αδήλωτα». Ή θα κριθεί όταν του πει: «Φέρε πίσω το δώρο των
Χριστουγέννων». Ή θα κριθεί όταν ένας εργατοπατέρας επιχει-
ρήσει να κλείσει µε το «έτσι θέλω» µια επιχείρηση χωρίς πρώτα
να έχει κηρυχθεί νόµιµη η απεργία, όπως έγινε. Θα κριθεί την
επόµενη φορά που θα έχουµε τα ίδια σκηνικά στο λιµάνι, όταν
παράνοµα και καταχρηστικά δηµιουργείται πρόβληµα και η πο-
λιτεία το κοιτάζει. Θα κριθεί την πρώτη φορά που αρχισυνδικα-
λιστές -µην τα ξεχνάµε αυτά- και εργοδοσία χέρι-χέρι θα
προσπαθήσουν να τα βρουν «κάτω από το τραπέζι» µε δωρεές
για συνέδρια και διακοπές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Όσοι πιστεύουµε στη νοµοκρατία, όσοι πιστεύουµε στην ελεύ-

θερη οικονοµία, όσοι πιστεύουµε στις περισσότερες επιλογές για
εργαζόµενους και εργοδότες οφείλουµε εδώ να είµαστε αµείλι-
κτοι. Διότι, εν τέλει, η µερική και η πληµµελής εφαρµογή του
νόµου, είτε µιλάµε για εργασιακά, είτε για διαδηλώσεις στους
δρόµους, είτε για µέτρα πανδηµίας, είτε για καταλήψεις, είτε για
βία στα πανεπιστήµια, δεν ακυρώνει µόνο χρήσιµες και ανα-
γκαίες επιµέρους διατάξεις για την ανάπτυξη και την προκοπή,
αλλά ακυρώνει το βασικό επιχείρηµα υπέρ της φιλελεύθερης δη-
µοκρατίας, δηλαδή την ισότητα έναντι του νόµου και την αµερό-
ληπτη υπηρέτηση του κοινού καλού. 

Ευχαριστώ όλες και όλους για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το 1894 στο Λαύριο για πρώτη φορά
διατυπώθηκε το αίτηµα «Οκτώ ώρες εργασία, οκτώ ώρες ανά-
παυση και οκτώ ώρες για ό,τι θέλουµε». Έτσι ακριβώς ήταν το
σύνθηµα. Ο ν.2269 του 1920 καθιέρωσε την οκτάωρη εργασία
στη χώρα µας, ενσωµατώνοντας την απόφαση του Διεθνούς
Γραφείου Εργασίας του 1919. Είχαν προηγηθεί σκληροί και αι-
µατηροί αγώνες, κυρίες και κύριοι, όταν έβαζαν τον στρατό οι
πρόγονοί σας οι πολιτικοί και η τάξη που είχε την εξουσία και πυ-
ροβολούσε µέσα στο πλήθος και δολοφονούσε εργαζόµενους.
Έτσι έγιναν αυτά. Είχαν προηγηθεί και οι δέκα ηµέρες που συγ-
κλόνισαν τον κόσµο, που γράφει ο Reed: Η µεγάλη Οκτωβριανή
Σοσιαλιστική Επανάσταση, που αποτελεί και σήµερα τον εφιάλτη
των εκµεταλλευτών των εργαζοµένων. Δεν φεύγει, ο «πάγος»
έσπασε και την εποµένη το «παγοθραυστικό» θα διαλύσει τους
«πάγους». 

Πέρασαν εκατό ένα χρόνια. Η Νέα Δηµοκρατία επαναλαµβάνει
µονότονα ότι άλλαξαν οι κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες. Άλλα-
ξαν; Πράγµατι άλλαξαν. Τι άλλαξε για τις οικονοµικές συνθήκες;
Τεράστια ανάπτυξη της επιστήµης, της τεχνολογίας, η παραγω-
γικότητα της εργασίας απογειώθηκε, ο πλούτος που παράγεται
είναι απίστευτος και τον παράγουν οι εργαζόµενοι. Γυρίστε
γύρω-γύρω και πέστε µας: Ποιος τα φτιάχνει όλα αυτά; Τα κινητά
σας, τα laptop, ό,τι έχετε; Ποιος τα φτιάχνει αυτά; Τα φτιάχνουν
οι εργαζόµενοι. Οι καπιταλιστές κάθονται και εισπράττουν και
κλέβουν τον ιδρώτα των εργαζοµένων. 

Έλεγε ο κ. Μητσοτάκης -και άλλοι το ψιθυρίζουν- ότι το οκτά-
ωρο πια είναι παρωχηµένο. Συµφωνούµε ότι είναι παρωχηµένο,

αφού θεσπίστηκε πριν από εκατό ένα χρόνια. Με τέτοια ανά-
πτυξη το επτάωρο πενθήµερο, τουλάχιστον, το τριανταπεντάωρο
ως σταθερός χρόνος εργασίας είναι το καινούργιο και το ζητού-
µενο; Είναι. Οι γενναίες αυξήσεις µε τον αµύθητο πλούτο που
παράγεται και που πάει στις τσέπες λίγων είναι το καινούργιο ή
είναι η πείνα στα 500 και 350 ευρώ µε δουλειά από το πρωί µέχρι
το βράδυ; Η κάλυψη δηµόσια και δωρεάν των κοινωνικών αναγ-
κών, παιδεία, υγεία, αθλητισµός, πολιτισµός, είναι ή δεν είναι
αυτό που πρέπει να γίνει; Είναι πρόοδος για την ανθρωπότητα
αυτά ή οπισθοδρόµηση; 

Εδώ, λοιπόν, αντιστρέφονται οι ρόλοι. Αυτά υποστηρίζουµε
εµείς. Είναι οπισθοδρόµηση; Και τι είναι το «µπροστά»; Το δωδε-
κάωρο; Τι είναι το «µπροστά»; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μην µας λέτε τέτοια τώρα και αρχίσω από τώρα. Μην κάνετε

γκριµάτσες, γιατί θα πω πολύ βαριά πράγµατα. 
Αυτά υποστηρίζει το ΚΚΕ. Αυτά θέλει και ο κόσµος, είτε το λέει

είτε το σκέφτεται, ανεξάρτητα το τι ψηφίζει και γιατί δεν βάζει
πλώρη για να τα κάνει. 

Ποιος το εµποδίζει, αλήθεια; Γιατί δεν γίνονται όλα αυτά, αφού
υπάρχει αυτός ο αµύθητος πλούτος και όλα όσα είπα προηγου-
µένως; Τα εµποδίζουν εκείνοι που ληστεύουν τον πλούτο που πα-
ράγουν οι εργαζόµενοι. Τα παράσιτα της κοινωνίας. Αυτοί που
στο σύνολο του παγκόσµιου πληθυσµού είναι 10% σαν φυσικά
πρόσωπα, είναι µια ισχνή µειοψηφία, «βρικόλακες», «ζόµπι» που
ρουφάνε κυριολεκτικά αυτό που παράγουν οι εργαζόµενοι. Αλλά,
οικονοµικά το 10% κατέχει το 70% του παγκόσµιου ΑΕΠ, του
παγκόσµιου πλούτου δηλαδή που παράγουν οι εργαζόµενοι. Κατ’
αναλογία και στην Ελλάδα. Αυτός είναι ο καπιταλισµός µε νού-
µερα. 

Αυτοί, λοιπόν, υπαγόρευσαν και το νοµοσχέδιό σας, το οποίο
έχει και ιστορία διαχρονικά. Λευκή Βίβλος. Ζήτω το ΠΑΣΟΚ!
Ζήτω η Νέα Δηµοκρατία! «Μαύρη», κατράµι ήτανε. Ούτε «µαύρη»
ούτε «άσπρη» ο ΣΥΡΙΖΑ. Και τους εργοδότες βοηθάει και τους
εργαζόµενους. Μόνο που το έγραψε ο Σύνδεσµος Βιοµηχάνων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεύτερο. Οδηγία «Φρανκενστάιν» 88 του 2003 και «έκθεση
Σέρκας», που ξεχειλίζουν από πρόοδο. Εκπληκτικό! Τις ψήφισαν,
εκτός ΚΚΕ, ή στάθηκαν µε το λευκό. Τίτλος: «Διευθέτηση του
χρόνου εργασίας». Ωραίο, ε; Τι σηµαίνει «διευθέτηση του χρόνου
εργασίας»; Σηµαίνει κατάργηση του σταθερού χρόνου εργασίας,
δηλαδή κατάργηση και του σταθερού ηµερήσιου χρόνου ανά-
παυσης. Αυτό δεν σηµαίνει η ευελιξία που λέτε; Ότι «ξεχάστε το
σταθερό ωράριο, ξεχάστε αυτά που ξέρατε, τώρα στον ζυγό από
το πρωί µέχρι το βράδυ». Τι άλλο λέει αυτό το «τέρας»; Μέχρι
δεκατρείς ώρες δουλειά, µέχρι εβδοµήντα οκτώ ώρες την εβδο-
µάδα, δώδεκα συνεχείς µέρες χωρίς ανάπαυση. Αυτό είναι η
πρόοδος; 

Δεν ντρέπεστε; Τι ξεφτίλα είναι αυτή; Εβδοµήντα οκτώ ώρες;
Να πάτε να δουλέψετε εσείς. Θα σας πάρουµε µία φορά και θα
σας βάλουµε µέσα στη «ΛΑΡΚΟ» να δουλέψετε µια βδοµάδα
εβδοµήντα οκτώ ώρες. Οι µισοί θα πεθάνετε µόνο και µόνο από
αυτά που θα αναπνέετε και από αυτά που θα βλέπετε. 

Να πάτε να δουλέψετε στα καράβια, εκεί που οξυγονοκολλούν
στο τρίτο αµπάρι, να ανεβείτε να καλουπώσετε στον έβδοµο
όροφο και να δουλεύετε εβδοµήντα οκτώ ώρες την εβδοµάδα
για να δούµε τι καλά που θα περάσετε! Αυτή είναι η πρόοδος του
καπιταλισµού της Νέας Δηµοκρατίας και άλλων που υποστηρί-
ζουν το σύστηµα.

Πού είναι ο Μπογδάνος; Έφυγε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Παρών!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μάλιστα. Για σκεφτείτε, το διάλειµµα

δεν αποτελεί χρόνο εργασίας. Έφυγε ο κ. Χατζηδάκης. Είναι εδώ
η Υφυπουργός. Είναι σωστό αυτό ή όχι, το ότι δεν αποτελεί; Το
λέει το νοµοσχέδιο ή όχι; Πείτε µου τώρα. Απαντήστε. Όχι; Όχι!
Πού είναι ο Μπογδάνος να µου δώσει το κατοστάρικο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Παρών!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Διαβάζω το Άρθρο 56: «Όταν ο χρόνος

ηµερήσιας εργασίας υπερβαίνει…» -και λοιπά- «…Το διάλειµµα
αυτό δεν αποτελεί χρόνο εργασίας και δεν επιτρέπεται να χορη-
γείται συνεχόµενο µε την έναρξη ή τη λήξη της ηµερήσιας εργα-
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σίας.», από ένα τέταρτο έως τριάντα λεπτά. Πάρτε το. Η Υπουργός
λέει ότι λέω ψέµατα. Πες της να βγάλει το κατοστάρικο να κό-
ψουµε κανά κουπόνι για το ΚΚΕ, µιας και βάζεις τέτοια θέµατα. Το
λέω για να ξέρετε τι λέτε, γιατί δεν τα έχετε διαβάσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Δύο κουπόνια.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, αν είναι πενηντάρικα δύο, αλλά

έχουµε και το κατοστάρικο. Κυρίως είναι πεντόευρα βέβαια. Δεν
έχουµε εµείς άλλες πηγές.

Αυτοί, λοιπόν, το έγραψαν. Αυτή η οδηγία είναι τέρας. Είναι
επιστροφή στο 1900. Και αυτό το λέτε «Προσαρµογή στις βέλτι-
στες πρακτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης», όλοι σας, πλην ΚΚΕ.
Σαν δεν ντρέπεστε; Βέλτιστες πρακτικές! Βέλτιστες πρακτικές
να δουλεύεις από ήλιο σε ήλιο; Και µάλιστα το απόγειο της υπο-
κρισίας είναι ότι το ζητά ο εργαζόµενος. Τι λέτε µωρέ τώρα; Πού
ζείτε; Ζητάει ο εργαζόµενος να δουλεύει δώδεκα ώρες για να
πάρει τέσσερις ηµέρες ρεπό, να µην πληρώνονται οι υπερωρίες;
Και, ξέρετε, είναι όντως στο 1900. Τι λέει ένα δηµοτικό τραγούδι
εκείνης της εποχής; Λέει: «Ήλιε µου γιατί άργησες να πας να βα-
σιλέψεις, σε βλαστηµάει η εργατιά, σε καταριέται ο κάµπος».
Εσάς λοιπόν σας βλαστηµάει όλη η εργατιά. Μην κοιτάτε που
δεν φαίνεται. Άλλωστε φαίνεται και στις δηµοσκοπήσεις. 

Αυτή είναι η πρόοδος! Αυτά ζητάει ο καπιταλισµός σήµερα.
Αυτό είναι το σύστηµά σας. Περισσότερη δουλειά, εξόντωση των
εργαζοµένων, λιγότερη αµοιβή. Γιατί; Για να αυξηθούν τα κέρδη.
Διότι το µέσο ποσοστό του κέρδους πέφτει γιατί υπάρχει κρίση.
Διότι για να επενδύσουν θέλουν µεγάλα κέρδη. Και για να βγά-
λουν µεγάλα κέρδη θέλουν εργαζόµενους µε µικρότερους µι-
σθούς. Διότι τα κέρδη δεν βγαίνουν από τα µηχανήµατα. Πάρτε
τα και φάτε τα! Δουλεύει µηχάνηµα χωρίς εργαζόµενο; Ούτε το
ροµπότ δουλεύει, γιατί άµα χαλάσει, κάποιος πρέπει να το επι-
σκευάσει. Γι’ αυτό ακριβώς φέρνουν αυτό το τέρας για να εξα-
σφαλίσουν µεγαλύτερα κέρδη.

Και έρχεστε εδώ και µας λέτε «δεν καταργούµε το οκτάωρο».
Ποιόν δουλεύετε; Στους εργαζόµενους λέτε «δεν καταργούµε το
οκτάωρο». Στους βιοµήχανους και στους άλλους λέτε «κατοχυ-
ρώνουµε το δεκάωρο». Εδώ µάλλον θα κάνουµε οικονοµική
εξόρµηση σήµερα! Και µάλιστα τι λέτε; Λέτε ότι από το δεκάωρο
πληρώνεται το δίωρο. Πληρώνεται. Πώς όµως πληρώνεται; Σαν
υπερωρία ή σαν µέρος του µισθού; Σαν µέρος του µισθού. Πόσα
πληρώνει ο εργοδότης; Θα σας το πω πολύ απλά. Μέσο όρο, για
να µην πούµε πολλά, πάνω από 150 ευρώ το µήνα κλέβει. Πεν-
τακόσιοι εργαζόµενοι, χίλιοι εργαζόµενοι, κάντε πολλαπλασια-
σµό για να δείτε πόσο κλέβει.

Βέβαια, τέρµα όλα όσα ξέρατε. Κυριακάτικη αργία τέλος.
Εσείς κάνετε τους Χριστιανούς. Εσείς κάνατε µεγάλους σταυ-
ρούς. Εσείς βγαίνετε στην τηλεόραση µε πέντε εικόνες από
πίσω. Πάτε στις εκκλησίες και φέρνετε και την τηλεόραση. Τι
είναι η Κυριακή; Αργία δεν είναι και µε τον Χριστιανισµό; Άρα, τι
είναι; Τριάντα δύο ο ΣΥΡΙΖΑ και τριάντα πέντε κλάδοι ακόµα, δη-
λαδή σχεδόν το σύνολο, όλες τις Κυριακές. Καλοί Χριστιανοί
είστε. Να πάτε στις εκκλησίες και να τα λέτε. Δεν είναι θέµα χρι-
στιανικό βέβαια. Λέω για την υποκρισία και αυτής της παράτα-
ξης, αλλά και άλλων. Λέτε εντάξει µε το δεκάωρο αλλά…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα παίρνω όλα, κυρία Πρόεδρε, δευτερολογίες, τριτολογίες
και τα λοιπά.

Λέτε όταν το ζητάει ο εργαζόµενος µπορεί ατοµικά, µε ατοµική
σύµβαση εργασίας, να το συζητήσει µε τον εργοδότη ή µε τα τσι-
ράκια του. Πολύ ωραία! Ίδιοι και οι δυο. Ίδια δύναµη! Και ο ερ-
γοδότης και ο µοναχός εργάτης! Θα το πω µεταφορικά. Γίνεται
διαπραγµάτευση –είναι αντίθετα τα πράγµατα βέβαια- του ελέ-
φαντα µε το ποντίκι µοναχό του. Βέβαια αν µαζευτούν χιλιάδες
ποντίκια θα τον κάνουν τον ελέφαντα σκελετό σε µισή µέρα. Οι
εργαζόµενοι δεν είναι ποντίκια. Τέτοια ισοτιµία; Καλά σε ποιόν
τα λέτε αυτά; Πού ζείτε; Στις βίλες σας; Πού ζείτε; Έχετε πάει
σε κανένα εργοστάσιο; Έχετε δει τι γίνεται, τι εκβιασµός, τι συµ-
βαίνει µε την εργοδοσία που έχει ξεσαλώσει, έχοντας εκατοµµύ-
ρια ανέργους απ’ έξω και εσάς να φυσάτε τα πανιά;

Ανεξάρτητα από αυτό, σας λέµε και κάτι ακόµα. Καλά, είναι
δυνατόν ένας άνθρωπος να δουλεύει δώδεκα και δεκατρείς ώρες

και µετά από δεκαπέντε είκοσι µέρες να πάρει τέσσερα ρεπό; Τι
να τα κάνει; Τα έχει φτύσει, για να το πω έτσι απλά! Ξέρετε τι ση-
µαίνει δεκατρείς ώρες και δώδεκα, συν δύο ώρες πήγαινε και
έλα, άµα είσαι σε ένα εργοστάσιο; Ποια οικογένεια! Ποια παιδιά!
Τι λέτε τώρα; Δεν θα τα βλέπουν ούτε στο ρεπό γιατί θα τρέχουν
συνέχεια στους γιατρούς. 

Από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας δηµοσιεύτηκε έρευνα.
Την είπαν τυπογραφικά τα κανάλια σας και την εξαφάνισαν εν
ριπή οφθαλµού. Τι λέει; Έρευνα πριν την πανδηµία σε αναπτυγ-
µένες χώρες: «επτακόσιες σαράντα πέντε χιλιάδες πρόωροι θά-
νατοι οφείλονται στην υπερεργασία µε βασικές αιτίες καρδιακά
προβλήµατα και εγκεφαλικά, επειδή εργάζονταν πάνω από πε-
νήντα πέντε ώρες.» Εσείς τώρα θα τους πάτε µέχρι εβδοµήντα
οκτώ. Λέει: «30% µεγαλύτερες πιθανότητες να πάθουν εγκεφα-
λικό και 17% παραπάνω από καρδιακό έµφραγµα.» Τους στέλ-
νετε στον θάνατο. Εκτός αν θέλετε πελατεία ορισµένοι που είναι
και γιατροί και δεν ντρέπονται να λένε ότι είναι καλός χρόνος οι
δώδεκα ώρες. 

Δεύτερη παράµετρος. Ας πούµε ότι ο εργαζόµενος λέει «όχι
εγώ δεν θέλω, δεν θα κάνω ατοµική σύµβαση». Τον ξεµοναχιάζει
βέβαια, τον εκβιάζει. Και τον εκβιάζει ακόµα και αν συµφωνήσει.
Γιατί; Διότι θα του πει «το ρεπό θα το πάρεις όταν στο πω εγώ,
όχι όταν το θέλεις εσύ». Έτσι δεν είναι; Έτσι! Για να µην πω και
άλλα περισσότερα. Αν είναι και αυτό ψέµα, γράψτε τα κατοστά-
ρικα του κ. Μπογδάνου!

Εποµένως τι κάνετε; Οι ατοµικές συµβάσεις είναι µεγάλο
κλειδί. Ξεµοναχιάζετε τον εργαζόµενο. Παλιά έλεγαν «µια βέργα
σπάει, αλλά όταν είναι πολλές µαζί δεν µπορεί να τις λυγίσεις».
Αυτό θέλετε να κάνετε. Ποιον εξυπηρετεί, τον εργαζόµενο ή τον
εργοδότη; Και µιλάµε για µεγάλους εργοδότες. Η απάντηση είναι
δεδοµένη. 

Τρίτη παράµετρος. Δοκιµαστικός χρόνος απόλυσης και απο-
λύσεις. Πρώτα ήταν δύο µήνες ο δοκιµαστικός χρόνος. Ναι.
Τώρα γίνεται ένας χρόνος. Ζήτω! Στον ενδέκατο µήνα σουτ! Τον
διώχνει και παίρνει άλλους την εποµένη, και δεν θα έχει και καµία
επίπτωση. Έντεκα µήνες δοκιµαστικός καταλαβαίνετε τι σηµαί-
νει. Τον ξεζουµίζει και στον ενδέκατο µήνα τον διώχνει. 

Απολύσεις. Εδώ που υπερασπίζεστε τους εργαζόµενους! Απο-
λύει έναν εργαζόµενο. Τι κάνει ο εργαζόµενος; Τι πρέπει να
κάνει; Να πάει στα δικαστήρια να πληρώσει! Πάει στα δικαστήρια
και πληρώνει. Ποιος έχει το βάρος της απόδειξης; Ο εργαζόµε-
νος. Καλά δεν ντρέπεστε; Και µου λέτε ότι τώρα υπερασπίζεστε
τους εργαζόµενους; Θα πάει ο εργαζόµενος µε τα 600 και 700
ευρώ να πληρώσει τα µαλλιά της κεφαλής του για να αποδείξει
αν είναι εύρωστη η επιχείρηση ή όχι και αν έχει ανάγκες; Γιατί
µέχρι εκεί φτάνετε. Θα πάει να πάρει όλους τους ισολογισµούς;
Θα κάνει έρευνες για να πει ότι «να, πάει καλά η επιχείρηση και
τον κόσµο απολύσατε;»; Αλλά εδώ δεν φτάνει. Γιατί λέτε «µπορεί
να έχει και αποφάσεις θετικές για τον εργαζόµενο». Πού πάτε
µετά; Λέτε: «Ακόµα κι αν αποφασίσει το δικαστήριο ότι προσλαµ-
βάνεται, µπορεί ο εργοδότης να του δώσει κάτι παραπάνω και
να µην τον προσλάβει.». Και µετά µάς λέτε για δικαιοσύνη και
γιατί εφαρµόζουµε τους νόµους! Μία εσείς; Διακόσιες εµείς,
γιατί εµείς έχουµε το δίκιο. Εσείς φτιάχνετε νόµο να ακυρώνει
την απόφαση του δικαστηρίου. Αυτό κάνετε. Και εκβιάζετε έναν
απολυµένο προκειµένου να τρέχει στα δικαστήρια µια ζωή αν,
πέρα από το ότι του κόβει την υπερηµερία και λοιπά, θα δεχθεί
έναν συµβιβασµό και να µην τον ξαναπροσλάβει. 

Είναι αλήθεια αυτό ή όχι; Είναι; Είναι. Δεν απαντάτε.
Κύριε Μπογδάνο, είναι αλήθεια αυτό ή όχι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Δεν σας παρακολουθούσα

τώρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι να παρακολουθήσεις; Ποιον να εξυ-

πηρετεί αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ψέµατα να σας πω;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τον εργαζόµενο εξυπηρετεί ή τον ερ-

γοδότη; Διότι λέτε ότι είστε το κόµµα των εργαζοµένων.
Τέταρτο και φαρµακερό: Πού είναι το πρόβληµα τώρα; Το ζόρι

είναι το συνδικαλιστικό κίνηµα, το σωµατείο, γιατί εκεί είναι η δύ-
ναµη των εργαζοµένων. Δεν έχει τίποτα άλλο. Άρα, τι θα κά-
νουµε; Σχέδιο στρατηγικό, διαβολικό.
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Όµως, δεν είναι το εργατικό κίνηµα σηµερινό ούτε και εµείς
είµαστε.

Τι λέτε, λοιπόν, εσείς; Πρώτον, ηλεκτρονικό µητρώο. Είπε και
ο κ. Ρουσόπουλος -και λυπάµαι, γιατί είναι γενικά από τους πιο
µετριοπαθείς- το εξής: Μα, τι φοβάστε; Δεν το φοβόµαστε.

Ρωτώ τον κ. Βρούτση: Ωραία, ηλεκτρονικό. Θα είναι δηµόσιο;
Ναι, λέει. Αφού είναι στο «ΕΡΓΑΝΗ», µπορεί να το βρει ο καθέ-
νας. Θα έχει ο εργοδότης µπροστά του τα πάντα, ναι ή όχι; Ποιος
είναι, από πού είναι, τι προβλήµατα έχει, το ένα, το άλλο. Μερικά
µπορεί να τα ξέρει. Δεν αµφιβάλλουµε, γιατί οι χαφιέδες είναι
πολλοί και η εργοδοσία δεν είναι άγγελος του Τσάρλι ή οτιδή-
ποτε άλλο.

Εποµένως, φακέλωµα γενικό όλων των εργαζοµένων. Καλά,
σήµερα δεν είναι στα πρωτοδικεία όλα αυτά τα στοιχεία; Δεν
µπορεί να τα πάρει η εργοδοσία. Πρέπει να υπάρχει λόγος. Γιατί
τα παίρνετε και τα πάτε σε ηλεκτρονικό µητρώο; Ακριβώς για να
τα παραδώσετε στην εργοδοσία.

Δεύτερον, απεργία. Μάλιστα. Για τα κόµµατα που κυβερνούν
όχι κάτω από 50%, αλλά κάτω από 40%, τι έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ;
Έφερε «50%+1» για να πας για απεργία και εσείς βγαίνετε και
κυβερνάτε την Ελλάδα µε 40%, µε 35%. Γιατί δεν βάζετε
«50%+1»; Γιατί το κάνετε αυτό; Για να µη µπορούν να πετύχουν
το «50%+1». Διότι ξέρεις ότι, για να µαζέψεις τους εργαζόµε-
νους σε εργοστάσια κ.λπ., που είναι σε διαφορετικές βάρδιες,
που µένουν από τη µια άκρη στην άλλη, δεν είναι και εύκολο.

Όµως, πού ξέρετε εσείς από εργοστάσια; Από εργοστασιάρ-
χες ξέρετε, όχι από εργοστάσια. Είναι έτσι ή δεν είναι; Είναι.

Όµως, δεν σας φτάνει αυτό, όχι το αν είστε µε εργοστασιάρ-
χες, αλλά, αν είναι έτσι, µπορούν να µαζευτούν από τα Οινόφυτα
όπου δουλεύουν, από τη Θήβα, από τη Λειβαδιά, από την Αθήνα,
από τον Πειραιά ή από οπουδήποτε αλλού; Πού να τα ξέρετε
αυτά; Μιλάµε να µαζευτούν στη συνέλευση.

Πάµε παρακάτω. Θα τα ακούσετε. Μη βιάζεστε.
Όµως, λέτε: Μπας και µαζευτούν; Άρα, τι θα κάνουµε; Ηλε-

κτρονική ψηφοφορία. Μα, τι λέτε τώρα; Ότι γλύφουµε το δά-
χτυλό µας; Θα κάθεται ο άλλος, θα ψηφίζει για την απεργία και
για τη διοίκηση του σωµατείου από την Αθήνα, από το χωριό µου,
από οπουδήποτε αλλού µε το κλικ; Και πού ξέρουµε αν ψηφίσει
το γραφείο του εργοδότη; Και πού ξέρουµε αν ψηφίσει από το
γραφείο του διευθυντή; Το ξέρει κανένας αυτό; Όχι.

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Αυτό είναι βασικό και επισηµαίνε-
ται ακόµα και από την Επιστηµονική Επιτροπή. Ποιο είναι το ου-
σιαστικό: Θέλετε να αποµονώσετε τους εργαζόµενους από τη
δηµοκρατία που την ψέλνετε και την κλίνετε σε όλες τις πτώσεις.
Να µαζευτούν στη συνέλευση, να πουν απόψεις, να συγκρου-
στούν απόψεις, να γίνει συµβιβασµός, να καταλήξουν όλοι µαζί.
Αυτό σηµαίνει άνθρωπος, συλλογικότητα, κοινωνία.

Εσείς δεν θέλετε. Θέλετε τον καθέναν αποµονωµένο για να
µπορεί να τον τρώει ο λύκος πιο εύκολα, γιατί όταν πολλοί, δεν
µπορεί. Αυτά κάνετε, λοιπόν. Φτάνουν αυτά; Αµ, δεν φτάνουν.
Έχετε ξεσαλώσει: Να το γνωστοποιεί έγκαιρα. Αλήθεια; Όταν
συµβαίνει ένα αιφνιδιαστικό, σκοτώνονται τρεις εργάτες -κτύπα
ξύλο- σκοτώνονται πολλοί και κατεβαίνουν αµέσως σε απεργία,
πρέπει να το γνωστοποιήσει; Αν κάνει στάση εργασίας, γιατί δεν
υπάρχουν ασφαλιστικά µέτρα, δεν έχει το δικαίωµα το σωµατείο;
Ποιος έχει το δικαίωµα εγκαίρως; Το «εγκαίρως» το λέτε για να
προετοιµάζεται ο εργοδότης και να µπορεί να κάνει τη δουλειά
και το κράτος και όλοι οι υπόλοιποι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάµε και παρακάτω. Ούτε αυτό σας φτάνει. Λέτε για προσω-
πικό ασφαλείας 33%. Ξέρετε τι µας είπαν; Ότι, αν ισχύσει ο
νόµος, θα είναι περισσότεροι στη βάρδια από όσοι είναι κάθε
µέρα και αυτό είναι γεγονός. Θέλετε, δηλαδή, να γίνεται απεργία
χωρίς απεργία. Μήπως θέλετε και περιβραχιόνιο;

Ακούστε: Εδώ δεν είναι Ιαπωνία. Εδώ είναι Ελλάδα και κουβα-
λάει αίµα πολύ για να υπάρχουν κατακτήσεις. Νοµίζετε ότι θα κά-
νετε τους εργαζόµενους ροµπότ χωρίς θέληση; Είστε µακριά
νυχτωµένοι.

Έχει και άλλα. Άµα, λέει, πας έξω και µιλήσεις µε τη ντουν-
τούκα ή άµα µοιράσεις τις προκηρύξεις ή άµα πεις «συνάδελφοι,

µη συµµετέχετε, γιατί έχουµε αυτά τα προβλήµατα και ενωµένοι
θα κερδίσουµε κ.λπ.», µια µήνυση. Ψυχολογική βία.

Δεν πάτε στον διά…, λέω εγώ; Ψυχολογική βία; Αυτά που κά-
νουν οι εργοδότες, τα τερατώδη κάθε µέρα δεν είναι ψυχολογική
βία; Τι είναι; Έχετε κάποιο µέτρο για αυτό, ότι όποιος εργοδότης
ασκεί ψυχολογική βία στους εργαζόµενους να µην απεργήσουν,
καταδικάζεται… Έχετε; Όχι. Ποιον εξυπηρετείτε; Τα συµφέροντα
της εργοδοσίας, να µην πω και πάρα πολλά άλλα.

Ποια είναι, εποµένως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-

πει να κλείσετε σιγά-σιγά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Εποµένως, όλο το σκεπτικό σας µε επιχειρήµατα καταρρέει.

Νοµοθετείτε για την εργοδοσία και όχι για τη µικρή, γιατί και η
µικρή αντίθετη είναι. Νοµοθετείτε για τα µονοπώλια, για τους επι-
χειρηµατίες. Ποια είναι η διέξοδος; Τώρα έχουµε στο ίδιο έργο
θεατές. Μνηµόνια ο ΣΥΡΙΖΑ: Φταίει η διαχείριση Νέας Δηµοκρα-
τίας-ΠΑΣΟΚ, όχι οι απαιτήσεις του κεφαλαίου σε ευρωπαϊκό και
παγκόσµιο επίπεδο. Με έναν νόµο και ένα άρθρο θα σκίσουµε το
µνηµόνιο. Τελικά, έγινε το αντίθετο. Ήρθε και τρίτο.

Σήµερα δεν φταίνε οι απαιτήσεις του κεφαλαίου, γιατί στην
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει φυσήξει άλλος αέρας, µόνο που είναι -
40 για τους εργαζόµενους. Στην Αµερική ο Μπάιντεν είναι φιλερ-
γατικός, σκέφτεται άλλα πράγµατα. Ο καπιταλισµός αλλού είναι
καλός. Τώρα φταίει ο Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία. Βε-
βαίως, φταίει ο Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία. Παντού δεν
γίνονται τα ίδια; Γιατί αθωώνεται το σύστηµα; Για να πείτε στον
κόσµο ότι η διαχείριση µπορεί να είναι καλύτερη, η οποία έχει
αποδειχθεί και έχει καταρρεύσει παγκόσµια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Παφίλη, πρέπει
να κλείσετε, σας παρακαλώ πολύ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Περιµένετε, γιατί έχει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας έδωσα και τριτο-

λογία και σας έδωσα και τεταρτολογία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Στην Πορτογαλία και στην Ισπανία

όλες οι κυβερνήσεις της Αριστεράς θα ακολουθήσουν τον κ. Χα-
τζηδάκη, που µίλησε σαράντα πέντε λεπτά. Εγώ θα µιλήσω λιγό-
τερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μη µε φέρνετε σε δύ-
σκολη θέση, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω σε τρία λεπτά. Θα τα πω
λίγο γρήγορα, γιατί αυτά είναι που πονάνε.

Για να δούµε, λοιπόν, τι γίνεται στην Ισπανία και στην Πορτο-
γαλία, όπου είναι οι αριστερές κυβερνήσεις «µαϊµού»; Τα ίδια δεν
εφαρµόζουν; Τα ίδια που κάνει εδώ η Κυβέρνηση; Και εσείς τα
ίδια θα κάνετε. Αυτό το αποδείξατε, γιατί; Να δούµε. Το δωδε-
κάωρο της Νέας Δηµοκρατίας είναι αντεργατικό -είναι πράγµατι-
ενώ το δωδεκάωρο του ΣΥΡΙΖΑ στους γιατρούς δεν είναι, είναι
φιλεργατικό. Έτσι δεν είναι; Μάλιστα. Μέχρι δώδεκα µέρες συ-
νεχόµενες, που λέει η οδηγία-τέρας του 2003 είναι και είναι
όντως δολοφονικό για τους εργαζόµενους, ενώ οι εννιά συνεχό-
µενες µέρες στους µηχανοδηγούς στον ΟΣΕ δεν είναι. Είναι σο-
σιαλιστικό µέτρο! Του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτό. Εσείς το ψηφίσατε.

Να πάµε και παρακάτω; Οι τριάντα δύο Κυριακές που θεσµο-
θετήσατε δεν είναι κακές, είναι καλές. Τώρα που αυξάνονται είναι
κακές. Κακές και οι µεν, κακές και οι δε. Δρόµο ανοίξατε και ακο-
λουθούν.

Όταν φέρατε την απεργία «50%+1», στην αρχή υµνούσατε ότι
είναι για να δυναµώσει το συνδικαλιστικό κίνηµα, λες και είµαστε
ηλίθιοι και δεν ξέρουµε γιατί τη φέρατε. Όταν σας στριµώξαµε
στην επιχειρηµατολογία, τι είπατε; Μνηµονιακή υποχρέωση.
Όταν βγήκαµε τον Αύγουστο, σας καταθέσαµε τροπολογία να
καταργηθεί. Γιατί δεν την καταργήσατε;

Αυτά θέλετε να κάνετε και η επανάληψη θα είναι τραγωδία για
τους εργαζόµενους, να µην πω και άλλα πολλά πράγµατα.

Τέλος πάντων, η διέξοδος είναι προοδευτικό µέτωπο...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, µη µε

φέρνετε σε δύσκολη θέση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι το τέλος.
Προοδευτικό µέτωπο, όλες οι δυνάµεις. Μάλιστα. Αν εµείς θέ-

λαµε να προδώσουµε τον λαό, να υπηρετήσουµε τον καπιταλι-
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σµό και να γίνουµε τσιράκια των Αµερικάνων και του ΝΑΤΟ, που
γίνατε εσείς, θα ήµασταν προδότες και δεν θα το κάναµε ποτέ,
γιατί έχουµε εκατό χρόνια ιστορία και µε τα λάθη µας και τις αδυ-
ναµίες µας δεν γονατίσαµε και δεν προσκυνήσαµε κανέναν και
δεν θέλαµε νταβατζή να µας πάει εκεί, αν θέλαµε να κάνουµε τέ-
τοια επιλογή.

Αυτά να τα πείτε, παραδείγµατος χάριν, στον κ. Βαρουφάκη,
που τώρα λέει «µετακαπιταλισµός» και κάτι µυστήρια για να
αθωώσει τον ίδιο τον καπιταλισµό. 

Η λύση είναι αγώνας των εργαζοµένων, ταξικός, σκληρός, για
σήµερα, µε στόχευση την εξουσία. Και για τους υπόλοιπους και
για εσάς µαζί, γυρίζετε στο 1900. Να µην ξεχνάτε ότι το 1900
έφερε το 1917. Εµείς δεν φοβόµαστε. Εσείς τρέµετε και ο φόβος
σας θα γίνει εφιάλτης, γιατί δεν θα υποταχθεί ο κόσµος τελικά
και θα νικήσει, αργά ή γρήγορα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τι θέλετε, κύριε Μπο-
γδάνο; Δεν αναφέρθηκε σε εσάς προσωπικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Μου έκανε ερωτήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν σας έκανε ερωτή-

σεις για να απαντήσετε. Με συγχωρείτε πάρα πολύ τώρα, δεν
ανοίγουµε συζήτηση. Οι ερωτήσεις είναι ρητορικές, δεν σας
έκανε ερωτήσεις για να απαντήσετε. Δεν ανοίγουµε συζήτηση.
Δεν υπάρχει περίπτωση να σας δώσω τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Θα είµαι συντοµότατος.
Έκανε συγκεκριµένες ερωτήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν υπάρχει περί-
πτωση να σας δώσω τον λόγο, κύριε Μπογδάνο. 

Θα πάµε στον επόµενο οµιλητή, στον κ. Φωτήλα από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Για ένα λεπτό θα µου δώσετε
τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν υπάρχει περί-
πτωση, κύριε συνάδελφε. Δεν ανοίγουµε συζήτηση. Δεν γίνεται,
κύριε συνάδελφε. Ρητορικές ερωτήσεις κάνει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, καταστρα-
τηγείτε τον Κανονισµό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, µην φωνάζετε. Τον Κανονισµό κρατάω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν επιτρέπεται να µι-

λήσετε, τελείωσε.
Κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Μου έδωσε τρεις αφορµές.

Παρακαλώ την Αντιπολίτευση να σταθεί στο ύψος της και να µου
δώσει η κυρία Πρόεδρος τον λόγο.

Κύριε Φωτήλα, σας παρακαλώ. 
Κυρία Πρόεδρε, δώστε µου τον λόγο! Είστε υποχρεωµένη να

το κάνετε. Δεν είναι στην ευχέρειά σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα

σας τα εξηγήσω ήρεµα για να µην συνεχίσουµε τη συζήτηση µε
αυτόν τον τρόπο. Μου επιτρέπετε; Μου επιτρέπετε σας παρα-
καλώ πολύ, κύριε συνάδελφε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Υπάρχει και Κανονισµός,
κυρία Πρόεδρε! Θα επιµείνω. Δεν µπορείτε να κάνετε κοινοβου-
λευτικό πραξικόπηµα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία, δεν σας επι-
τρέπω κι εγώ λοιπόν! Τελείωσε η συζήτηση. Έχει τον λόγο ο κ.
Φωτήλας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Υπάρχει Κοινοβουλευτικός
Κανονισµός! Έγιναν τρεις αναφορές, υποχρεούστε να µου δώ-
σετε τον λόγο. Τι δεν καταλαβαίνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Φωτήλα, έχετε
τον λόγο. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Πώς να ξεκινήσω έτσι, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, µπο-

ρείτε.
Κύριε Μπογδάνο, δεν θα σας δώσω τον λόγο! Δεν ανοίγουµε

συζήτηση, κύριε συνάδελφε, το ξέρετε. Φωνάξτε όσο θέλετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Θα µου δώσετε τον λόγο,

όπως υποχρεούστε να κάνετε! Δεν µπορείτε να παραβιάζετε τον
Κανονισµό από τη θέση της Προεδρεύουσας. Είναι δικαίωµά µου
σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής και είναι υποχρέωσή σας
αυτό το δικαίωµα του Βουλευτή Α’ Αθήνας να το τιµήσετε. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Μπογδάνο, ακούστηκες. Κατα-
γράφηκε νοµίζω και η ένστασή σου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µην
χρησιµοποιείτε τις κάµερες για να δηµιουργείτε θέµα, για να δη-
µιουργείτε εντυπώσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ποιες εντυπώσεις; Υποχρε-
ούστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όχι, δεν υποχρεούµαι.
Ακούστε µε λίγο και κάντε λίγη ησυχία. Κάντε λίγη ησυχία και
ακούστε την Πρόεδρο. Προεδρεύω της Αιθούσης. Όποτε ανε-
βαίνει συνάδελφος επάνω στο Βήµα και αναφέρεται σε οποιαδή-
ποτε οµιλία δεν ανοίγει συζήτηση µέσα στη Βουλή, το
καταλαβαίνετε αυτό το πράγµα; Τελείωσε λοιπόν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ο Κανονι-
σµός λέει σε αναφορά σε πρόσωπο, δίνεται ο λόγος επί προσω-
πικού και απορώ µε τους συναδέλφους! Εγώ, συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, θα σας υπερασπιζόµουν και το ξέρετε, εάν δεν
σας έδιναν τον λόγο.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Μπογδάνο, έκανες την ένστασή
σου και κατεγράφη, αλλά αποφασίζει η Πρόεδρος σε κάθε περί-
πτωση. Σωστά ή λανθασµένα, κρίνεται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ποιος είναι ο λόγος που δεν
µου δίνετε τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κανένας λόγος. Δεν
ανοίγουµε συζήτηση, κύριε συνάδελφε. Καθυστερείτε τη διαδι-
κασία, το καταλαβαίνετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Δεν νοµιµοποιείστε να µην
µου δίνετε τον λόγο. Αυθαιρετείτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Καθυστερείτε τη διαδι-
κασία σκοπίµως και ταλαιπωρείτε και τον συνάδελφό σας που
είναι στο Βήµα, το καταλαβαίνετε; Δεν πρόκειται να σας δώσω
τον λόγο, είναι απόφαση δική µου. Τελείωσε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Είµαι Βουλευτής µιας δηµο-
κρατίας που βασίζεται σε κανόνες, κυρία Πρόεδρε. Δεν θα τους
καταστρατηγήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Μπογδάνο, όσο
και να φωνάξετε δεν θα πάρετε τον λόγο. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Μπογδάνο, προβλέπεται διαδικα-
σία και για την καταστρατήγηση, εάν θεωρείς ότι καταστρατη-
γείται κάποιο δικαίωµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κύριε Φωτήλα, οφείλετε,
όπως θα έκανα κι εγώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, κύριε
Μπογδάνο! Με αυτό που κάνετε αυτήν τη στιγµή, δεν θα πάρετε
τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Έγιναν τρεις ονοµαστικές
αναφορές! Δικαιούµαι τον λόγο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ξέρετε σε πόσους ανα-
φέρθηκε ο προηγούµενος οµιλητής σε αυτήν την Αίθουσα; Ακού-
στε µε λίγο, σας παρακαλώ πάρα πολύ! Ο προηγούµενος
οµιλητής αναφέρθηκε σχεδόν σε ολόκληρη την Αίθουσα. Όλοι
θα έπαιρναν τον λόγο για να µιλήσουν; Τι είναι αυτά που µου λέτε
τώρα; Γιατί δηµιουργείτε αυτό το πρόβληµα στην Αίθουσα, κύριε
Μπογδάνο, µπορείτε να µου πείτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ανοίξτε τον Κανονισµό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον Κανονισµό τον

ξέρω καλύτερα από εσάς! Λοιπόν σας παρακαλώ πάρα πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Διαβάστε το άρθρο και

δώστε µου τον λόγο, κυρία Πρόεδρε! Δικαιούµαι να πάρω τον
λόγο. Αυθαιρετείτε όταν δεν µου τον δίνετε! Θα υπερασπιζόµουν
την Αντιπολίτευση αν ήταν στη θέση µου!

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Φταίω εγώ; Τώρα φαίνεται ότι εγώ
φταίω, σε παρακαλώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Εσείς, κύριε Φωτήλα, µπορεί
να παραιτείστε των δικαιωµάτων σας. Εγώ δεν θα παραιτηθώ, µε
έχουν ψηφίσει είκοσι πέντε χιλιάδες άνθρωποι. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ας προχωρήσουµε στον επόµενο οµιλητή!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Αυτό θέλω κι εγώ, να
µιλήσει ο κ. Φωτήλας, αν σταµατήσει ο κ. Μπογδάνος να φωνά-
ζει.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Επειδή είσαστε γυναίκα, επιµένω σε αυτό.
Όλη αυτή η ιστορία γίνεται, επειδή η Προεδρεύουσα είναι γυ-
ναίκα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Τι λέτε, κυρία Φωτίου; Τι
φαντασιοπληξίες είναι αυτές;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Εντάξει, κυρία Φωτίου, δεν νοµίζω ότι
έχει σχέση αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τελείωσε η συζήτηση. 
Κύριε Φωτήλα, ξεκινήστε σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Δεν θα σταµατήσω να διεκ-

δικώ αυτό που δικαιούµαι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα κάνω λοιπόν µια

ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Οι-
κονοµική αποκατάσταση παραχωρησιούχων αεροδροµίων λόγω
των συνεπειών της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19, για το
έτος 2020».

Κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Έχετε την υποχρέωση να

µου δώσετε τον λόγο, σύµφωνα µε το γράµµα και το πνεύµα του
Κανονισµού της Βουλής των Ελλήνων!

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μπορώ να ξεκινήσω; Κύριε Μπογδάνο,
εισακούστηκε το αίτηµά σου και θα αποφασίσει η Πρόεδρος. Δεν
µπορούµε να το παρακάµψουµε αυτό. Αυτή θα αποφασίσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Δεν θα σταµατήσω µέχρι να
µου δώστε τριάντα δεύτερα!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ελάτε, κύριε Φωτήλα,

σας παρακαλώ πολύ.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό

ψήφιση νοµοσχέδιο έρχεται µετά από σχεδόν µισό αιώνα να µε-
ταρρυθµίσει, να εκσυγχρονίσει και κυρίως να εναρµονίσει την ελ-
ληνική εργατική νοµοθεσία µε αυτήν των προηγούµενων
ευρωπαϊκών κρατών. Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να ανταπο-
κριθεί στις νέες ανάγκες του σήµερα, στη σύγχρονη ψηφιακή
πραγµατικότητα και στην αγορά εργασίας του εικοστού πρώτου
αιώνα. Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας είναι µία ακόµα
µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας. 

Ωστόσο, η Αντιπολίτευση και ο ακραίος ιδεοληπτικός συντηρη-
τισµός της µας προτρέπουν να αποσύρουµε το νοµοσχέδιο που
φέρεται σήµερα προς ψήφιση, καταλογίζοντας χαρακτηρισµούς
όπως «οδοστρωτήρας», «εργασιακό έκτρωµα», «εργασιακός µε-
σαίωνας». Και σας ερωτώ, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης,
καταδικάζετε συλλήβδην ένα νοµοσχέδιο που στα δύο τρίτα
αφορά την κύρωση διεθνών συµβάσεων και την ενσωµάτωση ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας; 

Άκουσα την κ. Ξενογιαννακοπούλου να λέει ότι χρησιµοποιούµε
τις διεθνείς συµβάσεις ως βιτρίνα. Άκουσον, άκουσον! Οι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ θεωρούν τις διεθνείς υποχρεώσεις και τη συµ-
µόρφωσή µας σε αυτές βιτρίνα!

Απαξιώνετε την κύρωση ύψιστης σηµασίας συµβάσεως, όπως
η σύµβαση 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για την εξά-
λειψη της βίας και παρενόχλησης στον χώρο της εργασίας. Η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την άλλη κυρώνει τη
σύµβαση 190 και µάλιστα σε χρόνο αρκετά προγενέστερο από
εκείνον που η ίδια η οδηγία θέτει ως προθεσµία για την ενσωµά-
τωσή της τον Αύγουστο του 2022, γιατί η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη αφουγκράζεται τις ανάγκες της κοινωνίας και
επιδεικνύει εξαιρετικά αντανακλαστικά στο κίνηµα «Me Too» και
στις δηµόσιες καταγγελίες όλων των θυµάτων εξουσιαστικής βίας
στον χώρο εργασίας τους.

Συγχρόνως µε το παρόν νοµοσχέδιο αντιµετωπίζουµε διαχρο-
νικά διαπιστωµένα και ανεπίλυτα προβλήµατα εργαζόµενων γο-
νέων. Θεσπίζουµε νέες γονικές άδειες, όπως είναι η άδεια
πατρότητας δεκατεσσάρων ηµερών µετ’ αποδοχή, ενώ για πρώτη
φορά κατοχυρώνουµε την προστασία και του νέου πατέρα κατά

της απόλυσης για έξι µήνες. Με γνώµονα δε την εµπέδωση της
ισότητας των δύο φύλων η νέα ρύθµιση περιορίζει επίσης τα αν-
τικίνητρα πρόσληψης των γυναικών. Η προστασία από τις απολύ-
σεις δεν επεκτείνεται µόνο στους νέους πατεράδες, αλλά
διευρύνεται πολύ περισσότερο και διευρύνεται σε κάθε περί-
πτωση αίτησης ή λήψης άδειας, αλλά και στην ενάσκηση οιουδή-
ποτε δικαιώµατος από πλευράς εργαζοµένου. Μετατρέπουµε
µετά από τόσα χρόνια τη νοµολογία των δικαστηρίων σε νόµο.

Και πάµε τώρα στα ψέµατα, τις ανακρίβειες, την παραφιλολο-
γία και την επικίνδυνη ράδιο αρβύλα σχετικά µε την περιβόητη
κατάργηση του οκταώρου. Καταργείται το οκτάωρο; Σαφώς και
όχι. Όχι µόνο δεν καταργείται, αλλά θα εφαρµόζεται και ουσια-
στικά µε τη νέα ψηφιακή κάρτα εργασίας την οποία εισάγουµε.
Για την ακρίβεια το οκτάωρο είναι κατοχυρωµένο σε όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν νοείται κατάργησή του
σε οποιοδήποτε κράτος-µέλος. Οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης θα έπρεπε να το γνωρίζουν αυτό, αντί να επιδίδονται σε έναν
αγώνα παραπληροφόρησης και αποπροσανατολισµού της κοι-
νωνίας.

Τι ακριβώς γίνεται, λοιπόν, µε τη διευθέτηση του χρόνου; Η δι-
ευθέτηση του χρόνου εργασίας είναι ένας ευρωπαϊκός θεσµός
που ισχύει εδώ και αρκετές µερικές δεκαετίες τόσο στην Ευ-
ρώπη, όσο και στην Ελλάδα. Δεν αυξάνεται ο συνολικός χρόνος
απασχόλησης του εργαζοµένου, όπως συµβαίνει µε τις υπερω-
ρίες, αλλά παρέχεται η δυνατότητα στον εργαζόµενο να συµπυ-
κνώσει την εργασία του σε λιγότερες ηµέρες. Θα µπορεί,
δηλαδή, να προσαρµόζει την εργασία του κατόπιν αιτήµατος του
ιδίου ανάλογα µε τις προσωπικές ή οικογενειακές του ανάγκες
και υποχρεώσεις. Κατ’ αυτόν τον τρόπο για παράδειγµα θα δύ-
ναται και για ένα διάστηµα να δουλέψει λίγο παραπάνω, Δευτέρα
έως Πέµπτη και την Παρασκευή να µην εργάζεται, αλλά να πλη-
ρώνεται και να βλέπει περισσότερο την οικογένειά του ή να
σπουδάζει, για παράδειγµα να παρακολουθεί ένα µεταπτυχιακό,
διαφυλάσσοντας σε κάθε περίπτωση το απαραβίαστο µέγιστο
των πέντε ηµερών ή σαράντα ωρών την εβδοµάδα. Είναι αυτή η
ευελιξία αντεργατική ρύθµιση; Ασφαλώς και δεν είναι. Συµβαίνει
σήµερα; Συµβαίνει. Συνέβη επί των ηµερών σας; Συνέβη σε πολ-
λές µεγάλες επιχειρήσεις. Τι θέλετε, δηλαδή; Επιθυµείτε τη δυ-
νατότητα να οργανώνουν και να διευκολύνουν τη ζωή τους να
την έχουν µόνο όσοι εργαζόµενοι εργάζονται σε µεγάλες επιχει-
ρήσεις που έχουν συνδικάτα και οι άλλες χιλιάδες των εργαζο-
µένων που δουλεύουν σε µικρές ή µεσαίες επιχειρήσεις, που δεν
έχουν συνδικάτα, να µην έχουν την ίδια δυνατότητα; Εµείς λέµε
το ίδιο δικαίωµα να το έχουν όλοι οι εργαζόµενοι, ανεξαρτήτως
των συνδικαλιστικών τους δραστηριοτήτων.

Πάµε τώρα στον θεσµό των υπερωριών. Σε αυτήν και µόνο σε
αυτήν την περίπτωση ο εργαζόµενος δουλεύει πλέον των σα-
ράντα ωρών εβδοµαδιαίως, εισπράττοντας ταυτόχρονα περισ-
σότερα χρήµατα. Με το παρόν νοµοσχέδιο οι υπερωρίες που
προβλέπονται είναι εκατόν πενήντα ώρες ετησίως, όπως ακριβώς
είναι δηλαδή ο µέσος ευρωπαϊκός όρος. Σε αντιστάθµισµα στον
περιορισµό του ελεύθερου χρόνου λόγω υπερωριών προβλέπε-
ται µεγαλύτερη αµοιβή, διότι οι υπερωρίες θα πληρώνονται 40%
επιπλέον, ναι, µε περισσότερα χρήµατα, όχι µε ρεπό όπως ψευ-
δώς ορισµένοι διαδίδουν.

Επιπλέον, µε την ψηφιακή καταγραφή του χρόνου εργασίας οι
υπερωρίες θα ελέγχονται και θα πληρώνονται στο σύνολό τους.
Και διερωτώµαι ξανά, η ψηφιακή κάρτα είναι αντεργατικό µέτρο;
Προφανώς και όχι. Η ψηφιακή κάρτα εργασίας συνιστά ένα πρω-
τοποριακό και σύγχρονο εργαλείο το οποίο θα εξασφαλίζει την
ακριβή καταγραφή και αποζηµίωση όλων των υπερωριών που θα
κάνουν οι εργαζόµενοι. Συν τοις άλλοις είναι το όπλο µας στη
µαύρη εργασία. Συγχρόνως, ισχυρό όπλο σε όλες τις παραβά-
σεις της εργατικής νοµοθεσίας είναι η ανεξάρτητη αρχή την
οποία συστήνουµε, η Επιθεώρηση Εργασίας. Η Επιθεώρηση Ερ-
γασίας θα απολαµβάνει λειτουργικής ανεξαρτησίας, διοικητικής
και οικονοµικής αυτοτέλειας και δεν θα υπόκειται σε έλεγχο ή
εποπτεία από κυβερνητικά όργανα. Θα λειτουργεί κατά τα πρό-
τυπα της ΑΔΑΕ, µε όλα τα εχέγγυα για ανεξάρτητη και αποτελε-
σµατική λειτουργία.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε το συλλογικό Εργατικό συνδικαλι-
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στικό Δίκαιο. Μας κατηγορήσατε ότι τάχα συρρικνώνουµε τη
συνδικαλιστική ελευθερία, όταν εµείς ενισχύουµε τη διαφάνεια
των συνδικαλιστικών οργανώσεων µε την πρόβλεψη σχετικού µη-
τρώου ηλεκτρονικής ψηφοφορίας και την απαγόρευση ενίσχυ-
σής τους από εργοδότες και κόµµατα, ακριβώς για να ενισχύ-
σουµε την ελεύθερη ανεµπόδιστη και οµαλή λειτουργία των συν-
δικαλιστικών οργανώσεων.

Κλείνοντας, πιστοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις αρχές,
το πρόγραµµα και τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις προχω-
ρούµε σε όλες τις καίριες µεταρρυθµίσεις. Δηµιουργούµε την
Ελλάδα που όλοι ονειρευόµαστε, την Ελλάδα που µας αξίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ζαχαριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ελάτε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο για τις αναφορές του κ. Παφίλη. Σας ζητώ τον λόγο για
τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα
σας το εξηγήσω ήρεµα. Ο κ. Παφίλης µιλώντας από το Βήµα της
Βουλής σήµερα αναφέρθηκε σε πάρα πολλούς και σε πολλά κόµ-
µατα στη Βουλή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Όχι, µόνο σε εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακούστε µε λίγο, σας

παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Μόνο σε εµένα αναφέρθηκε.

Ήδη είπατε κάτι που δεν ισχύει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ, για να

τελειώνουµε τη συζήτηση εδώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Γιατί δεν µου δίνετε για

τριάντα δεύτερα τον λόγο; Δεν θα ξεκινήσω τσακωµό. Μου έκανε
τρεις ερωτήσεις και θέλω να τις απαντήσω. Γιατί να τσακωνόµα-
στε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Γιατί τις ίδιες ερωτή-
σεις, κύριε συνάδελφε και κάποιες κατηγορίες απηύθυνε και
προς τον ΣΥΡΙΖΑ, απηύθυνε και στο ΜέΡΑ25 και σε όλα τα κόµ-
µατα εδώ µέσα και στο ΚΙΝΑΛ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Όχι. Σε εµένα τις απηύθυνε
προσωπικά, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακούστε µε λίγο. Εδώ
δεν είναι χώρος ανταλλαγής συζητήσεων µεταξύ του οµιλητή του
Βήµατος και της Βουλής από κάτω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Γι’ αυτό ακριβώς έχετε υπο-
χρέωση να µου δώσετε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν θα σας δώσω τον
λόγο και θα πάµε στον επόµενο συνάδελφο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα εξακο-
λουθήσω να ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Διότι, για να διαβάσετε
και λίγο τον Κανονισµό, είναι κατά την κρίση της Προέδρου αν
θα σας δώσει ή όχι τον λόγο.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε. Τελείωσε η συζήτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Έχω διαβάσει ολόκληρο τον

Κανονισµό. Ο Πρόεδρος υποχρεούται να δώσει τον λόγο. Ο Κα-
νονισµός έχει τη λέξη «δικαιούται», όχι αποφασίζει ο ή η Πρό-
εδρος. Το «δικαιούται» χρησιµοποιεί ο Κανονισµός. Δεν το
κρίνετε εσείς αυτό. Είναι ο Κανονισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ελάτε, κύριε συνά-
δελφε, σας παρακαλώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Θα µείνω εδώ και θα επι-
µείνω µόλις τελειώσει ο κ. Ζαχαριάδης. Σας καλώ να το ξανασκε-
φτείτε και να αναθεωρήσετε, να αρθείτε στο ύψος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ.
Κύριε Χατζηδάκη, αυτό εννοούσατε µε το προεκλογικό «ποι-

οτικές και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας»; Αυτά είναι εκείνα
τα οποία λέγατε προεκλογικά, σπαστό ωράριο 9.00’ µε 13.00’,
16.00’ µε 19.00’ τα Σαββατοκύριακα; Εδώ θεσµοθετείτε το δε-

κάωρο χωρίς πρόσθετες αποδοχές, διπλασιάζετε τις φθηνές
υπερωρίες, χάνουν εισόδηµα οι εργαζόµενοι.

Θα δώσω µερικά παραδείγµατα. Εργαζόµενος σε σουπερµάρ-
κετ µε µισθό 650 ευρώ σήµερα, µε δύο ώρες υπερωρία, παίρνει
επιπλέον 9,36 ευρώ. Αύριο δεν θα παίρνει τίποτα και αυτό είναι
µείωση µισθού. Οικοδόµος, µε µεροκάµατο 60 ευρώ σήµερα, µε
δύο ώρες υπερωρίες, παίρνει επιπλέον 21,6 ευρώ. Αύριο δεν θα
παίρνει τίποτα. Αυτό είναι µείωση µισθού. Εργαζόµενος σε ξενο-
δοχείο πλήρους απασχόλησης µε δύο έτη προϋπηρεσίας λόγω
συλλογικής σύµβασης εργασίας, σήµερα παίρνει 1.008 ευρώ. Αν
δεν υπήρχε η συλλογική σύµβαση εργασίας θα έπαιρνε 715
ευρώ. Αυτό είναι µείωση µισθού. Ηλεκτρολόγος σε οικοδοµή
πλήρους απασχόλησης χωρίς προϋπηρεσία λόγω κλαδικής συλ-
λογικής σύµβασης εργασίας παίρνει 825 ευρώ. Αν δεν υπήρχε,
θα έπαιρνε 650 ευρώ και πολλά, πολλά, άλλα παραδείγµατα.

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι µείωση µισθού. Αυτά που σας είπα
είναι για έναν εργαζόµενο. Βάλτε τα τώρα για δέκα εργαζόµε-
νους, για εκατό εργαζόµενους, για παραπάνω εργαζόµενους. Γι’
αυτό λέµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι παραγγελιά των µεγάλων
και των ισχυρών, γιατί αυτοί κερδίζουν.

Σ’ αυτό το νοµοσχέδιο που είναι τόσο καλό η Κυβέρνηση είναι
µόνη της. Σε αυτό το νοµοσχέδιο που είναι τόσο καλό όλοι οι φο-
ρείς που ήρθαν να µιλήσουν ήταν απέναντι. Εκτός από τον ΣΕΒ.
Να, λοιπόν, ποιοι ωφελούνται. Οι µεγάλοι τουριστικοί όµιλοι µε
τις υποπληρωµένες ατελείωτες υπερωρίες, τα µεγάλα δίκτυα
των ντελίβερι που θα χαµηλώσουν το κόστος εργασίας. 

Και κάτι το οποίο έχει µεγάλη σηµασία σε όλη την Ευρώπη, σε
όλη τη Δύση. Έχετε παρατηρήσει στις στατιστικές πότε συµβαί-
νουν τα εργατικά ατυχήµατα; Αφού τελειώσει κυρίως το ωράριο.
Στην υπερωρία. Εκεί που υπάρχει κόπωση. Με αυτό το νοµοσχέ-
διο θα αυξηθούν τα ατυχήµατα. 

Και κάτι άλλο. Λέµε ότι έχουµε µεγάλη ανεργία, τη µεγαλύτερη
σε όλη την Ευρώπη. Πού είναι οι άνεργοι σε αυτό το νοµοσχέδιο,
κύριε Τσακλόγλου; Πουθενά δεν είναι. Είναι αόρατοι. Διευκολύ-
νετε τις επιχειρήσεις. Εξοντώνετε τον εργαζόµενο. Δεν δίνεται
καµµία προοπτική στον άνεργο. Γιατί κάποιος να προσλάβει
άνεργο όταν µπορεί να τεντώσει τους υπάρχοντες εργαζόµε-
νους; Καταργείτε το ΣΕΠΕ και το κάνετε ανεξάρτητη αρχή. Δια
πάσαν νόσο στη χώρα ιδρύουµε και µια ανεξάρτητη αρχή. Πόσες
ανεξάρτητες αρχές χρειαζόµαστε; Για ποια θέµατα χρειαζόµα-
στε ανεξάρτητες αρχές; Η ανεξάρτητη αρχή θα έχει ρόλο διαι-
τητή; Ο ρόλος του ΣΕΠΕ είναι να προστατεύσει τον εργαζόµενο.
Αποσύρετε, λοιπόν, την ευθύνη της κυβέρνησης από την τήρηση
της νοµοθεσίας και την προστασία των εργαζοµένων. Διαιτητής.
Γιατί διαιτητής; Τι φοβάστε; Μήπως οι εργαζόµενοι καταστρατη-
γήσουν τα δικαιώµατα των επιχειρήσεων; Θυµάστε την προεκλο-
γική συζήτηση για την επταήµερη εργασία; Έλεγε τότε ο κ.
Μητσοτάκης: «ναι, το να δώσουµε τη δυνατότητα σε µία γυναίκα
να δουλεύει από το σπίτι της, είναι καλό, δεν είναι κακό. Μπορεί
να πηγαίνει κόντρα στην παραδοσιακή εργασία, οκτώ ώρες-
πέντε µέρες αλλά είναι καλό». Αυτά λέγατε προεκλογικά. Όταν
µια επιχείρηση συµφωνεί µε τους εργαζόµενους µε επιχειρη-
σιακή σύµβαση -εδώ δεν ισχύει αυτό, καταργείται- και πάει από
πενθήµερο σε επταήµερο µε τη σύµφωνη γνώµη των εργαζοµέ-
νων και µε πολύ καλύτερες απολαβές, αυτό είναι θετικό. 

Αυτά, λοιπόν, έρχεστε και νοµοθετείτε σήµερα. Εγώ σε ένα
θέµα συµφωνώ µε τον Υπουργό, κ. Χατζηδάκη. Ναι, ο κόσµος αλ-
λάζει. Η τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση είναι εδώ. Η ψηφιακή
εποχή είναι εδώ. Άρα, µπορούµε και πρέπει να εργαζόµαστε πιο
ποιοτικά, πιο αποτελεσµατικά, πιο λίγο και µε καλύτερες αµοιβές.
Δεν βλέπετε τι γίνεται στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής; Αυξά-
νεται ο κατώτατος µισθός για να αυξηθεί η ενεργός ζήτηση και
η κατανάλωση στην αγορά. Δεν βλέπετε τι γίνεται στην Ισπανία
µε την οκτάωρη απασχόληση, τέσσερις µέρες τη βδοµάδα; Είναι
πιλοτικό πρόγραµµα. Αυτό είναι που λένε από το πρωί για την
Ισπανία οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Να το φέρουν να
το νοµοθετήσουµε κανονικά και να δούµε εκεί ποιος ψηφίζει,
ποιος δεν ψηφίζει.

Χτες που έψαχνα για να γράψω την οµιλία µου έφτασα στο προ-
εκλογικό σας πρόγραµµα. Είδα, λοιπόν, εκεί και θυµήθηκα ότι εί-
χατε τάξει πριν βγείτε Κυβέρνηση ότι για κάθε 1% ανάπτυξη θα

13938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



υπάρχει 2% αύξηση του κατώτατου µισθού. Τον Δεκέµβρη του
2020 για το 2021 ψηφίσαµε στον προϋπολογισµό ανάπτυξη 4,9%.
Τώρα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τα διάφορα ινστιτούτα λένε ανά-
πτυξη 3,9%, 3,5%. Να το χαµηλώσουµε. Να το πάµε στο 3%. Φέρτε
αύξηση του κατώτατου µισθού 6%, κύριε Τσακλόγλου. Αυτές είναι
οι δικές σας προεκλογικές δεσµεύσεις και όχι οι δικές µας. 

Τι κάναµε εµείς; Εµείς µειώσαµε την ανεργία κατά 10%. Εµείς
καταργήσαµε τον υποκατώτατο µισθό και αυξήσαµε τον κατώ-
τατο µισθό 11% και η αύξηση του υποκατώτατου 22% από τα 480
ευρώ και τα 580 ευρώ στα 650 ευρώ. Το 2019 αυξήθηκε ο µέσος
µισθός κατά 4,6%. Ενισχύθηκε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας,
µειώθηκε η απλήρωτη και η υποαµειβόµενη εργασία. Και κάτι
άλλο διότι εδώ κάποια στιγµή πρέπει να συζητήσουµε και λίγο
ιδεολογικά. Αυτό το οποίο κάνετε σήµερα δεν τόλµησε να το
κάνει η Νέα Δηµοκρατία ούτε στα πιο σκληρά και δύσκολα µνη-
µονιακά χρόνια. Είπε προηγουµένως η κ. Συρεγγέλα, η Υπουρ-
γός, ότι είναι ένα φιλελεύθερο και λαϊκό κόµµα. Όχι, δεν είναι.
Εγώ κάνω κριτική στη Νέα Δηµοκρατία από θέσεις Αριστεράς και
της ευρύτερης προοδευτικής παράταξης. Αλλά µε αυτό το οποίο
ψηφίζετε σήµερα µετατοπίζεστε από τον φιλελεύθερο χώρο στο
νεοφιλελεύθερο χώρο. Αυτή είναι µια ιδεολογική µετατόπιση. Και
όταν όλος ο κόσµος µέσα στην πανδηµία και τα κόµµατα της δε-
ξιάς πηγαίνουν σε παρεµβατικά µοντέλα και σε µοντέλα κεϋνσια-
νισµού, η Νέα Δηµοκρατία πάει στον θατσερισµό. 

Λέει ο κ. Χατζηδάκης ότι είναι επιλογή του εργαζοµένου η δι-
ευθέτηση του χρόνου εργασίας. Δεν είναι έτσι. Είναι ύβρις ιστο-
ρική και κοινωνική να το λέει κάποιος, αλλά εν πάση περιπτώσει
για την οικονοµία της συζήτησης ας πούµε ότι είναι έτσι. Οι νέοι
εργαζόµενοι µε την ατοµική σύµβαση; Ο εργαζόµενος θα δια-
µορφώσει τους όρους ή ο εργαζόµενος θα κάτσει απέναντι από
τον εργοδότη και θα του πει «αυτοί είναι οι όροι»; Δεν θα µιλή-
σουµε για τις επόµενες γενιές εργαζοµένων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Αυτό το οποίο κάνουµε µε το νοµοσχέδιο είναι να λέµε τι θα

γίνει µε τους παλιούς. Με τους νέους τι θα γίνει; Είστε, λοιπόν,
µια Κυβέρνηση που είναι ανάλγητη και τα διαχειρίζεστε όλα µε
επικοινωνία. Και το εργασιακό και τη δηµόσια υγεία και τους εµ-
βολιασµούς. Έχετε καταλάβει, κύριε Υπουργέ, τι ζηµιά έχει γίνει
από χθες το απόγευµα στην προσπάθεια εµβολιασµού της
χώρας; Έχετε καταλάβει πόσο έχουν µπερδευτεί οι πολίτες; Ότι
δεν ξέρουµε τι ισχύει, τι δεν ισχύει, τι έχει επιστηµονική τεκµη-
ρίωση, τι είναι δεισιδαιµονίες; Όλα αχταρµάς, όλα χωρίς σχέδιο,
χωρίς καµία συνεννόηση. Βγαίνει ο Υπουργός Ανάπτυξης και λέει
«υποχρεωτικός εµβολιασµός». Βγαίνει µετά η Κυβερνητική Εκ-
πρόσωπος και παίρνει αποστάσεις. Βγαίνει χθες αυτό µε τα εµ-
βόλια. Είστε σοβαροί; Είστε Κυβέρνηση. Έχετε ευθύνη. Πρέπει
να διαχειριστείτε µια κρίση. Δεν µπορείτε όλα να τα διαχειρίζεστε
µε την επικοινωνία. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Προστασίας
του Πολίτη, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος κι Ενέργειας, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μετα-
φορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης κι Επενδύσεων, Εξωτερικών,
Υγείας και Εσωτερικών καθώς και Υφυπουργοί στον Πρωθυ-
πουργό, Προστασίας του Πολίτη και Πολιτισµού και Αθλητισµού
κατέθεσαν στις 15-6-2021 σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων µε τίτλο: «Απλούστευση του πλαισίου άσκη-
σης οικονοµικών δραστηριοτήτων αρµοδιότητας Υπουργείων
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Υποδοµών και Μεταφορών, Υγείας
και Τουρισµού, ρυθµίσεις για τις παραγωγικές δραστηριότητες
και άλλες διατάξεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης». 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Ελάτε, κυρία συνάδελφε. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν λίγο η Κυβέρνηση κατέθεσε τροπολογία µε αριθµό 930-

63 που τροποποιεί το άρθρο 12 του δικού µας ν.4538/2018 περί
υιοθεσίας και αναδοχής. Ζητάµε να αποσύρετε, κύριε Υπουργέ,
αυτή την αισχρή τροπολογία. Να ακυρώσετε την ΚΥΑ που έχει
εκδοθεί στις 26 Μαΐου πρωθύστερα. Καλούµε τον Πρωθυπουργό
να παρέµβει διότι δηλώνει ότι νοιάζεται για την αναπηρία, διότι
υπονοµεύεται µε το άρθρο 9 της τροπολογίας η αναδοχή των
ανάπηρων παιδιών. Ειδικότερα εξηγώ. 

Κόβεται το επίδοµα ανοχής µετά τα είκοσι έξι χρόνια στο ανά-
πηρο παιδί. Αυτό είναι εγκληµατικό. Δηλαδή, ένα αυτιστικό παιδί
για το οποίο κάνετε δήθεν ειδικό πρόγραµµα στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, δεν χρειάζεται η ανάδοχή του οικογένεια µετά τα είκοσι έξι
του αυτό το επίδοµα; Τι συµβαίνει; Το αυτιστικό παιδί είναι έτοιµο
για την αγορά εργασίας; Εµπαίζετε το ανάπηρο παιδί και την
ανάδοχη οικογένεια που το αναλαµβάνει βαφτίζοντας το αναπη-
ρικό επίδοµα, που παίρνει έτσι κι αλλιώς, ως επίδοµα αναδοχής.
Θα εξηγηθώ. Με την ΚΥΑ που είχαµε καταθέσει τον Ιούνιο του
2019 στο Υπουργείο που δεν προλάβαµε να εκδώσουµε το επί-
δοµα αναδοχής ήταν κλιµακούµενο από 325 ευρώ για παιδιά που
δεν έχουν αναπηρία και από κει και ύστερα για παιδιά µε 67%
αναπηρία 425 ευρώ, έως 80% αναπηρία 563 ευρώ και άνω των
80% 1063 ευρώ, ανεξάρτητα από το αναπηρικό τους επίδοµα. 

Μεσολάβησαν εκλογές, κάνατε δύο χρόνια να εκδώσετε την
ΚΥΑ, γυρνάει αριστερά-δεξιά η Υφυπουργός και λέει ότι θα δώ-
σετε 1.200 ευρώ στα ανάπηρα παιδιά. Και τι κάνετε; Περιορίζετε
το επίδοµα στα 325 ευρώ συν 50 ευρώ για τα ανάπηρα. Δηλαδή
375 ευρώ για τα ανάπηρα. Αυτή είναι η προσαύξηση, 50 ευρώ.
Και συγχρόνως, κάνετε εµπαιγµό στα ανάπηρα παιδιά γιατί µε-
τονοµάζετε το αναπηρικό επίδοµα, που έτσι κι αλλιώς παίρνει το
παιδί σε επίδοµα αναδοχής, για να εµφανίσετε ότι τους δίνετε
πάνω από 50 ευρώ. 

Σας παρακαλώ πολύ! Έχετε χρόνο µέχρι αύριο να το αποσύ-
ρετε. Είναι µεγάλη ντροπή αυτό που κάνετε για τα ελάχιστα παι-
διά, τα ανάπηρα, που θα τα πάρουν ανάδοχες οικογένειες.
Μεγάλη ντροπή.

Το νοµοσχέδιο που µόνη της ψηφίζει και στηρίζει η Νέα Δηµο-
κρατία είναι αντισυνταγµατικό, αντιδηµοκρατικό, αντεργατικό.
Μου κάνει µεγάλη εντύπωση µε τι χαρά έρχεστε να το υποστη-
ρίξετε, γιατί αυτή είναι η γραµµή. Και λέτε όλοι το ίδιο πράγµα�
«Ποιος εδώ µέσα διαφωνεί µε αυτό και µε αυτό;», αφού ξέρετε
ότι όλη η Βουλή διαφωνεί. Προς τι αυτό; Σας είπαν ότι θα παίξει
στα βραδινά κανάλια; 

Παραβιάζετε άρθρα 22, 23 του Συντάγµατος που προστα-
τεύουν το δικαίωµα στην εργασία µε συλλογικές συµβάσεις και
όχι ατοµικές, µε κατοχύρωση του δικαιώµατος στην απεργία και
στη συνδικαλιστική δράση. 

Έρχεται λοιπόν αυτό το σκοτεινό παγκόσµια, ευρωπαϊκό και
ελληνικό παρελθόν εδώ µε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά θα µείνει
σε αυτό το παρελθόν. Το νοµοσχέδιο έχει δύο µέρη προφανώς.
Το πρώτο µέρος το οποίο εισάγει καθυστερηµένα δύο θετικές
ευρωπαϊκές ρυθµίσεις του 2019 ακυρώνεται από το δεύτερο
µέρος, το οποίο είναι αντισυνταγµατικό και αντεργατικό και επι-
δεινώνει τη θέση των εργαζοµένων. Γι’ αυτό λέµε ότι είναι φερε-
τζές το πρώτο µέρος του δεύτερου. Διότι στην Ελλάδα, σε µια
αγορά εργασίας που υπολείπεται τραγικά της ευρωπαϊκής, τα
νούµερα είναι συγκλονιστικά. Οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας
είναι το 14,7% ενώ στην Ευρώπη είναι το 60%. Το ποσοστό ανερ-
γίας εδώ είναι 16%, ενώ στην Ευρώπη 7,3% και η αγοραστική δύ-
ναµη του κατώτατου µισθού -τον οποίο έφτασε ο ΣΥΡΙΖΑ στα 650
ευρώ και εσείς το καθηλώσατε από τότε και δεν κουνάτε- είναι η
πέµπτη χαµηλότερη σε όλη την Ευρώπη. Αυτό θέλω να πω και
σας παρακαλώ να καταλάβετε ότι δεν µπορεί σε αυτό το τοπίο
να έρχεται ο οδοστρωτήρας του κ. Μητσοτάκη. 

Είναι εξοργιστικό να περιφέρεται ανενόχλητος ο Υπουργός
Εργασίας στα κανάλια και να κλαίγεται, παραπληροφορώντας,
λέγοντας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει να ψηφίσει τις διατάξεις ενάντια
στη βία, την παρενόχληση στην εργασία και την επέκταση δικαιω-
µάτων στους εργαζόµενους, γονείς µε παιδιά, γιατί δήθεν «δεν
θέλουν οι συριζαίοι να περνούν περισσότερο χρόνο οι εργαζό-
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µενοι γονείς µε τα παιδιά τους». Πότε αλήθεια οι γονείς θα φρον-
τίζουν τα παιδιά τους, όταν καταργείτε και την κυριακάτικη αργία
που ήταν η µόνη µέρα που τα έβλεπαν έτσι κι αλλιώς; Πότε θα
τα βλέπουν; Τις καθηµερινές; Εκεί όµως, όσοι έχουν πλήρη απα-
σχόληση θα δουλεύουν µε τον νόµο δέκα ώρες αντί για οκτώ.
Τις δύο τζάµπα, µε ρεπό. Δηλαδή θα φεύγουν στις 8.00’ από το
σπίτι τους και θα γυρίζουν στις 20.00’. Και όσοι δουλεύουν σε
µερική απασχόληση, εποχικοί; Βάζετε το σπαστό ωράριο για να
µην υπάρχει πάλι κανένας χρόνος σταθερός να δεις το παιδί σου. 

Έχετε βάλει αυτές τις µέρες στο στόχαστρο και τις γυναίκες
ως υπεύθυνες για την υπογεννητικότητα και το δηµογραφικό.
Κατά τη Νέα Δηµοκρατία, την εκκλησία και τα ιδιωτικά κέντρα
κυκλώµατα ευγονικής και εξωσωµατικής, η εργαζόµενη γυναίκα
που καθυστερεί να γίνει µητέρα ευθύνεται για τη µείωση των γεν-
νήσεων. Μήπως δεν ξέρετε ότι σε κάθε πρόσληψη η νέα γυναίκα
αντιµετωπίζει το ερώτηµα «Μήπως σχεδιάζετε να κάνετε παιδί;».
Δεν το έχετε ακούσει εσείς;

Πρόκειται για νοµοσχέδιο προστασίας της εργοδοσίας και όχι
της εργασίας. Παραδίδει γυµνό τον εργαζόµενο, διαπραγµατεύε-
ται µόνος του µε τον εργοδότη τις ώρες που θα δουλεύει και την
αµοιβή του. Αυτό είναι η ατοµική σύµβαση. Αυτό σηµαίνει κατάρ-
γηση συλλογικών συµβάσεων και κλαδικών. Είναι η νοµιµοποίηση
του δίκαιου, του ισχυρότερου. Αυτός είναι ο νόµος της ζούγκλας
και γι’ αυτό σας το λέµε. Αν ο εργοδότης δεν συµφωνήσει µε τις
προτάσεις του εργαζοµένου, οδηγείται στην ανεργία ή στην από-
λυση. Νοµίζετε ότι αν δεν συµφωνήσει, του λέει «δεν πειράζει,
έλα»; Όταν σε µια χώρα που η αναλογία ενός ανέργου για κάθε
δύο θέσεις εργασίας ακυρώνει την όποια διαπραγµατευτική ισχύ
του εργαζόµενου; 

Η άδικη απόλυση χωρίς αιτιολογία γίνεται φτηνή για τον ερ-
γοδότη. Ακόµη κι αν δικαιωθεί ο εργαζόµενος στα δικαστήρια,
τα οποία πρέπει να πληρώσει από την τσέπη του, και αποδείξει
ότι µπορεί η επιχείρηση να τον αποζηµιώσει, δεν επαναπροσλαµ-
βάνεται και αποζηµιώνεται και µε λίγα χρήµατα. 

Είναι νοµοσχέδιο προστασίας των εργοδοτών, διότι αυξάνει
την παραβατικότητά τους που είναι ήδη υψηλή. Στις τέσσερις
επιχειρήσεις που ελέγχει το αποδυναµωµένο ΣΕΠΕ, η µία κάνει
παραβάσεις στην εργοδοσία. 

Με το νοµοσχέδιο δυσχεραίνεται ο έλεγχος, γιατί πέρα από το
ότι το ΣΕΠΕ γίνεται ανεξάρτητη αρχή -και άρα δεν λογοδοτεί
στην Κυβέρνηση, στο Υπουργείο Εργασίας-, πρέπει να ελέγχει
ακριβώς τις παραβάσεις,. Έχουµε πικρή πείρα και από τις
τριάντα επτά ανεξάρτητες αρχές, κυρίως γιατί κάθε παράβαση
επιχείρησης θα πρέπει να την ελέγχει δύο φορές. Μία ότι ο ερ-
γαζόµενος δεν έχει εργασίες πέραν του διευρυµένου ωραρίου
και µία ότι έχει πάρει τα δικαιούµενα ρεπό. Άρα κάνετε σχεδόν
αδύνατο πια τον έλεγχο των παραβάσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, πρέ-
πει να τελειώνετε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε και σας ευχαρι-
στώ.

Ο εργαζόµενος δεν κάνει υπερωρίες για να παίρνει ρεπό, τις
κάνει γιατί δεν φτάνει ο µισθός του. Το 85% των εργαζοµένων
αµείβεται το πολύ έως 1.000 ευρώ. Μέχρι σήµερα η εργαζόµενη
µητέρα που παίρνει 1.000 ευρώ -αυτό το τεράστιο πλαφόν, την
τεράστια αµοιβή- αν έκανε δύο ώρες υπερωρίες πέραν του οχτα-
ώρου, θα έφτανε τα 1.200 ευρώ. Με το νοµοσχέδιο χάνει και τα
200 ευρώ. 

Προτείνουµε αύξηση του κατώτατου µισθού στα 750 ευρώ,
τριανταπεντάωρη εβδοµάδα µε τους ίδιους µισθούς, κατοχυρω-
µένες δουλειές και αµοιβές µε συλλογικές και κλαδικές συµβά-
σεις και σοβαρούς ελεγκτικούς µηχανισµούς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεδίκογλου. Σας ζητώ συγγώµη για την αλ-

λαγή που έγινε. Ήταν δικό µου το λάθος.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι ας το πάµε λίγο διαφορετικά. Ας ξεκινήσουµε

µε µερικούς ορισµούς λέξεων όπως τους έχει αναρτήσει το Κέν-
τρο Ελληνικής Γλώσσας στην ψηφιακή του πύλη. Ο «συντηρητι-

κός» είναι αυτός που διαφυλάσσει την παράδοση, είναι υπέρ της
διαφύλαξής της σε όλους τους τοµείς της ανθρώπινης δραστη-
ριότητας και αντιµετωπίζει αρνητικά κάθε νεωτερισµό. Είναι ο
οπισθοδροµικός, ο αντιδραστικός και όποιο κόµµα υποστηρίζει
τις παραπάνω απόψεις είναι συντηρητικής ιδεολογίας. Στο λεξικό
του Μπαµπινιώτη διαβάζουµε επίσης ότι «συντηρητικός» είναι
αυτός που δεν ξεφεύγει από τα συνηθισµένα, που δεν αγαπά ή
δεν τολµά τις µεγάλες αλλαγές. 

Αντίθετα για τον «προοδευτικό» το Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας
αναφέρει ότι είναι αυτός που τοποθετείται µε την πλευρά της
προόδου, της εξέλιξης, που τείνει προς αυτήν και την επιδιώκει.
Σύµφωνα δε µε τον Μπαµπινιώτη «προοδευτικός» είναι αυτός
που σχετίζεται µε την πρόοδο, αυτός που αγαπά την πρόοδο και
γι’ αυτό ευνοεί ή αξιοποιεί τις νέες ιδέες και έχει ευνοϊκή στάση
απέναντι στις αλλαγές.

Βάσει, λοιπόν, αυτών των επιστηµονικών ορισµών το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο αποδεικνύει για µια ακόµη φορά, ίσως µε τον
πλέον απόλυτο τρόπο, ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι το
πλέον συντηρητικό κόµµα, ο κατ’ εξοχήν εκπρόσωπος της οπι-
σθοδρόµησης.

Η κοινωνία, αλλά και η συντριπτική πλειονότητα των εργαζο-
µένων, των άµεσα ενδιαφερόµενων δηλαδή, έχουν ήδη κρίνει,
έχουν ήδη τοποθετηθεί. Τελευταία απόδειξη είναι η θλιβερή ει-
κόνα της πρόσφατης γενικής απεργίας. Τα υποτιθέµενα θύµατα
του «εργασιακού µεσαίωνα» που καταγγέλλει ο ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή
οι εργαζόµενοι του ιδιωτικού τοµέα, έλαµψαν δια της απουσίας
τους στις σχετικές πορείες. 

Το «παρών» έδωσαν ολιγάριθµοι εργαζόµενοι του δηµόσιου
τοµέα, τους οποίους σηµειωτέον δεν αφορά ουσιαστικά το
παρόν νοµοσχέδιο. Όσο για τη συµµετοχή στην απεργία, εκεί
ήταν ακόµα πιο θλιβερά τα πράγµατα, αφού κινήθηκε σε µονο-
ψήφιους αριθµούς εκατοστιαίων µονάδων.

Μεγάλο θύµα αυτής της απεργίας, πέρα από τις εκατοντάδες
χιλιάδες πολιτών που ταλαιπωρήθηκαν στις µετακινήσεις τους,
ήταν το συνδικαλιστικό κίνηµα, έτσι όπως αυτό διαµορφώθηκε στα
πρώτα χρόνια της Μεταπολίτευσης, πριν από σχεδόν µισό αιώνα
δηλαδή. Αποδείχθηκε από κοινωνικής πλευράς κλινικά νεκρό,
χωρίς καµµία σχέση ή διασύνδεση µε τις προτεραιότητες της κοι-
νωνίας µας, µε τις πραγµατικές ανάγκες των εργαζοµένων. 

Υπάρχει µόνο για να εξυπηρετεί τα συµφέροντα µιας κάστας
επαγγελµατιών συνδικαλιστών, µιας συνδικαλιστικής νοµενκλα-
τούρας, που ενδιαφέρεται µόνο να διατηρήσει τα προνόµιά της.
Είναι κρίµα γιατί οι εργαζόµενοι πρέπει να έχουν ένα υγιές συνδι-
καλιστικό κίνηµα. Θέλω να πιστεύω ότι θα αναγεννηθεί, µε µεγα-
λύτερη συµµετοχή, µε πιστότερη αντιπροσώπευση, εκφράζοντας
πραγµατικά τους εργαζοµένους.

Το µεγαλύτερο ερώτηµα βέβαια αφορά την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση. Γιατί αποφάσισε να συµπαραταχθεί µε τους εργατο-
πατέρες, υιοθετώντας τα συµφέροντά τους; Πόσο αποκοµµένη
είναι από το κοινωνικό γίγνεσθαι, από τις ανάγκες των καιρών;
Γιατί εθελοτυφλεί; Γιατί υποκρίνεται;

Κορυφαίο παράδειγµα υποκρισίας θεωρώ την αντίδρασή της
στην αναβάθµιση της Επιθεώρησης Εργασίας σε ανεξάρτητη
αρχή. Είναι δυνατό να προτιµούν να παραµείνει η Επιθεώρηση
Εργασίας υπό τον έλεγχο του Υπουργού Εργασίας, του «κοινω-
νικού οδοστρωτήρα», όπως αποκαλούν τον Κωστή Χατζηδάκη;
Βέβαια είναι γνωστή η αλλεργία του ΣΥΡΙΖΑ στις ανεξάρτητες
αρχές, ίσως γιατί αρνούνται να εγκαταλείψουν την εκπεφρα-
σµένη επιδίωξή τους να ελέγξουν κάποια στιγµή «όλους τους αρ-
µούς της εξουσίας». 

Ας µη βαυκαλίζονται. Η Ελλάδα είναι και θα παραµείνει ευρω-
παϊκή δηµοκρατία, µε ανεξάρτητες αρχές, µε διάκριση των εξου-
σιών. Η ανεξάρτητη αρχή της Επιθεώρησης Εργασίας είναι ένα
σηµαντικό βήµα µπροστά. 

Σηµαντικό βήµα µπροστά είναι και η δυνατότητα εξ αποστά-
σεως συµµετοχής στη γενική συνέλευση σωµατείου. Προσωπικά
πιστεύω ότι µπορεί να συντελέσει στην αναγέννηση του συνδι-
καλιστικού κινήµατος, θα ενισχύσει τη συµµετοχή, θα είναι πιο
αντιπροσωπευτικές οι αποφάσεις. 

Εκτός και αν προτιµάτε οι αποφάσεις να συνεχίσουν να βγαί-
νουν µε τη βία και τον ξυλοδαρµό, µε τον τσαµπουκά. Να θυµά-
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στε όµως ότι αυτές οι πρακτικές είναι που ώθησαν τη συντριπτική
πλειονότητα των εργαζοµένων να αποστραφούν τον συνδικαλι-
σµό.

Έχει γίνει σαφής η αδυναµία σας στους εργατοπατέρες, αλλά
είναι δυνατό να θέλετε να έχουν µεγαλύτερη προστασία από τις
έγκυες γυναίκες; Να προστατεύονται ακόµα και σε εµπλοκή σε
βιαιοπραγία εναντίον συναδέλφου; Δεν αντιλαµβάνεστε ότι αυτά
τα σιχαίνεται ο κόσµος;

Δεν αντιλαµβάνεστε ότι οι πολίτες απεχθάνονται την οµηρεία
τους όταν γίνονται απεργίες σε υπηρεσίες κοινής ωφέλειας; Ότι
πρέπει να υπάρχει ελάχιστη εγγυηµένη υπηρεσία; Δεν διδαχθή-
κατε τίποτα από τα πρόσφατα γεγονότα στο λιµάνι του Πειραιά;
Είναι δυνατό να επιµένετε ότι πρέπει να µπορεί να επαναπροκη-
ρύσσεται άµεσα µια απεργία που έχει κηρυχθεί παράνοµη από
δικαστήριο; Τι είναι οι δικαστικές αποφάσεις; Κουρελόχαρτα; 

Και σε επιβεβαίωση της κοινωνικής αναλγησίας, αλλά και της
έλλειψης στοιχειώδους ευφυΐας που διακρίνει τους εργατοπατέ-
ρες, ήρθε και η χθεσινή απόφαση της ΑΔΕΔΥ να κηρύξει γενική
απεργία αύριο, προκαλώντας εµπλοκή στις γενικές εξετάσεις
των µαθητών. Ύστερα απ’ όλα όσα πέρασαν τα παιδιά µε την
πανδηµία, να πιαστούν και απεργιακοί όµηροι. Μόνο µετά την
πάνδεινη κατακραυγή που υπήρξε, αλλά και τη δικαστική προ-
σφυγή της Υπουργού Παιδείας, εδέησαν οι εργατοπατέρες να
επιτρέψουν τη διεξαγωγή των εξετάσεων, πολύ καθυστερηµένα
αφού «έφαγαν µεγάλο κράξιµο».

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Λάθος.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Λέτε ψέµατα…
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Είναι δυνατόν, κύριοι της Αξιωµατικής

Αντιπολίτευσης, να αρνείστε τη ψηφιακή κάρτα εργασίας; Ξέρετε
πόσοι εργαζόµενοι περιµένουν αυτή την ψηφιακή εγγύηση των
δικαιωµάτων τους, του ωραρίου τους, των υπερωριών τους, της
διευθέτησης του χρόνου εργασίας τους; 

Γιατί οι υπερωρίες και η διευθέτηση του χρόνου εργασίας,
όπως ορίζουν οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, συνιστούν δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων. Και επειδή έχει υπάρξει µεγάλη, και συ-
νειδητή πιστεύω, διαστρέβλωση, ας τα δούµε λίγο πιο αναλυτικά. 

Πρώτα απ’ όλα δεν υπάρχει θέµα οκταώρου. Είναι κατοχυρω-
µένο στον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη, είναι θεσµός κατοχυρω-
µένος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Από εκεί και πέρα υπάρχουν δύο
θεσµικές ρυθµίσεις, οι υπερωρίες και η διευθέτηση του χρόνου
εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Παρά το άγριο τρολάρισµα που υπήρξε, δυστυχώς και εντός
Κοινοβουλίου, οι υπερωρίες δεν πληρώνονται σε ρεπό, πληρώ-
νονται σε λεφτά, 40% παραπάνω και µόνον υπό τον όρο να συµ-
φωνήσουν οι εργαζόµενοι. Και η ψηφιακή κάρτα εργασίας είναι,
µεταξύ άλλων, και εγγύηση αυτής της πληρωµής. Αντίστοιχα, η
διευθέτηση του χρόνου εργασίας γίνεται µε αίτηµα του εργαζο-
µένου, εάν επιθυµεί να συνδυάσει διαφορετικά την επαγγελµα-
τική και την οικογενειακή και την προσωπική του ζωή. Είναι
δικαίωµά του.

Είναι πολλές ακόµα οι διατάξεις που θα ήθελα να αναφερθώ:
Για την τηλεργασία, τη διευρυµένη προστασία από απόλυση, για
την ενάσκηση δικαιωµάτων, για την υγεία και την ασφάλεια των
εργαζοµένων, για τους νέους που δουλεύουν ως ντελίβερι και
κούριερ, για τους αυτοαπασχολούµενους, για τις γονικές άδειες
και της µητέρας και του πατέρα. Όµως, ο χρόνος δυστυχώς δεν
επαρκεί.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω τα εξής. Με το νοµοσχέδιο αυτό
γίνονται πολλά βήµατα µπροστά στον εργασιακό τοµέα. Η Ελ-
λάδα εναρµονίζεται µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα. Και για να επα-
νέλθω στους επιστηµονικούς ορισµούς που ανέφερα στην αρχή,
µε το νοµοσχέδιο αυτό αποδεικνύεται ότι η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση είναι συντηρητική και οπισθοδροµική και η Κυβέρνηση
είναι προοδευτική. Σηµεία των καιρών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σάββας Χιονίδης από τη Νέα Δηµο-

κρατία.

ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

συζητούµε µε µεγάλη συµµετοχή ένα νοµοσχέδιο το οποίο φαί-
νεται πως έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Το ενδιαφέρον για άλλους
είναι ότι λένε πως αυτό µας µεταφέρει στον εργασιακό µεσαί-
ωνα, από την άλλη µεριά λέµε ότι αυτό είναι µια απαραίτητη
εναρµόνιση για την Ελλάδα του αύριο, την Ελλάδα II.

Οι νέες κοινωνικές δοµές που έχουν προκύψει στην Ελλάδα
που έρχεται και όπου δεν θα είναι σε καµµία περίπτωση η κοινω-
νία, οι οικονοµικές σχέσεις και οι εργασιακές σχέσεις ξανά οι
ίδιες µε αυτό που ζήσαµε πριν τον κορωνόϊό, µάς αναγκάζει να
προχωρήσουµε σε προσαρµογές, ώστε να διασφαλίσουµε,
πέραν όλων των άλλων, και το κοµµάτι των εργασιακών σχέσεων. 

Δεν θα σταθώ καθόλου στην εναρµόνιση µε το Ευρωπαϊκό Δί-
καιο, στο οποίο αναφέρθηκαν, ούτε σε λεπτοµέρειες του σχεδίου
νόµου που συζητείται.

Ποια είναι τα µεγάλα ζητήµατα τα οποία απασχολούν σήµερα
την Ελλάδα; Είναι το δηµογραφικό, όλοι λοιπόν θα πούµε ναι,
είναι η µετάβασή µας στις νέες τεχνολογίες, είναι το περιβάλλον
και το πώς θα δούµε το αύριο. Υπό αυτήν την έννοια στο συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου βλέπουµε ότι υπάρχουν µέριµνες για τη
µητέρα σε συνδυασµό µε µια σειρά άλλων νόµων που έχουν πε-
ράσει ή επίκεινται ώστε να βοηθήσουµε σε αυτό το κοµµάτι µε
όλες τις δυνάµεις µας -και σε αυτό πρέπει να συµφωνήσουµε
όλοι- τη µέριµνα σε σχέση µε το δηµογραφικό µας ζήτηµα.

Οι νέες τεχνολογίες, επίσης, είναι εδώ, γι’ αυτό λοιπόν ψηφί-
στηκε το κοµµάτι µε την τηλεργασία, γίνεται η συγκεκριµένη ψη-
φιακή κάρτα εργασίας και βάζουµε λοιπόν νέες συνθήκες στον
τρόπο εργασίας και σκέψης. Άρα, κι αυτό είναι απολύτως απα-
ραίτητο. Το να εργάζεται κάποιος σαράντα ώρες την εβδοµάδα
είναι κάτι το οποίο προβλέπεται από όλες τις διεθνείς συνθήκες,
αλλά και στην Ελλάδα.

Αν θέλει όµως κάποιος να διευθετήσει τον χρόνο του, ώστε να
κάνει τέσσερις ηµέρες εργασίας και να δουλέψει δέκα ώρες,
τότε ας του δώσουµε αυτό το δικαίωµα και αυτό το δικαίωµα δί-
νουµε. 

Νοµίζω ότι µπορεί και δικαιούται ο εργαζόµενος να έχει αυτές
τις επιλογές, να κάνει το τετραήµερο. Κι αν φτάσουµε, µε το
καλό, κάποια στιγµή, το τετραήµερο να είναι µια καλή πρακτική
και να γίνει και τριάντα πέντε ώρες, όπως άκουσα από τον Θα-
νάση Παφίλη, σαφώς και να προχωρήσουµε, αλλά ακόµα δεν
έχουµε αυτές τις δυνατότητες. Όταν έρθει η ώρα λοιπόν, να το
δούµε και αυτό. Δείτε το ως µία καλή πρακτική. Πρέπει να δούµε
αν πραγµατικά µπορεί να διαχειριστεί καλύτερα τον χρόνο του ο
εργαζόµενος. 

Σε αυτό που θέλω να σταθώ επίσης είναι ότι το 98% περίπου
των επιχειρήσεων στην Ελλάδα είναι είτε ατοµικές είτε µικρές
είτε πολύ µικρές επιχειρήσεις. Αυτές απασχολούν αρκετό κόσµο.
Δεν είναι όλοι αυτό το οποίο λέγεται, δηλαδή «καρχαρίες», οι
οποίοι το µόνο που σκέπτονται είναι να πιούν το αίµα του εργα-
ζόµενου. Είναι οι ίδιοι αυτοαπασχολούµενοι, οι ίδιοι έχουν ελά-
χιστους εργαζόµενους, οι οποίοι έχουν το δικαίωµα να έρχονται
σε καλή συµφωνία µε την εκάστοτε εργοδοσία και τη µικρή και
τη µικρο-µικρή. 

Γίνεται να είναι ίση η σχέση των εργαζοµένων; Είναι µία ετε-
ροβαρής σχέση. Σήµερα, µε τον νόµο που υπάρχει, δεν βλέ-
πουµε ότι γίνονται υπερβάσεις, παραβάσεις και πιέσεις στους
εργαζόµενους; Είναι µία ετεροβαρής σχέση πράγµατι. Αυτό προ-
σπαθεί να κάνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κάνοντας ανεξάρ-
τητη αρχή την εποπτεία εργασίας. Δηλαδή τι; Να το ελέγξουµε
ακόµη περισσότερο µε την ψηφιακή κάρτα, µε την ανεξάρτητη
αρχή, ώστε να µπορέσει αυτή η ετεροβαρής σχέση να µην είναι
τόσο ετεροβαρής εις βάρος του εργαζοµένου. 

Γιατί όλοι θα έχουµε ακούσει -και µην κοιτάµε αλλού- εργοδό-
τες οι οποίοι τους εξανάγκαζαν, µε το ισχύον σήµερα καθεστώς,
αυτό το οποίο λέµε ότι θα αλλάξουµε και θα πάµε σε εργασιακό
µεσαίωνα; Δεν έχετε ακούσει ποτέ ότι σε µικρά εστιατόρια µπο-
ρεί να δουλεύουν δεκατέσσερις ώρες κάποιοι εργαζόµενοι, επτά
µέρες τη βδοµάδα; Δεν έχει ακούσει κανείς εδώ µέσα πια ότι το
δώρο που µοιράζουν κάποιοι, στέκονται έξω από την τράπεζα και
το παίρνουν πίσω; Και τι κάναµε για όλα αυτά;
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Καταργούµε το ΣΕΠΕ!
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Άρα, λοιπόν, εδώ δεν έχω ακούσει κάτι

το οποίο να στέκεται, κάτι το οποίο να µας λέει ότι σήµερα λει-
τουργούν καλά ή αν αυτός ο νόµος είναι κακός. Η διαφορά µας
φαίνεται ξεκάθαρα ότι βρίσκεται στο πώς θα ελέγξουµε τις συν-
θήκες για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Αυτό λοιπόν προσπα-
θούµε να το επιτύχουµε. 

Το δεύτερο είναι ότι δεν άκουσα καµµία πρόταση. Με ποιον
τρόπο θα ελέγξουµε καλύτερα αυτές τις σχέσεις και την τήρηση
του νόµου; Και είναι πρόκληση και προς την πλευρά της Αντιπο-
λίτευσης να µας πει επιπλέον τρόπους που πιστεύουν, ώστε να
συµπεριληφθούν πιθανόν –ακούει ο κύριος Υπουργός- ή να
δούµε τι άλλο θα µπορούσαµε να συµπεριλάβουµε ώστε να κρα-
τήσουµε τους εργαζόµενους περισσότερο προστατευµένους.
Περιµένω λοιπόν να σας ακούσω µέχρι και αύριο. 

Όσον αφορά τώρα το συνδικαλιστικό κίνηµα, πιστεύω στα συν-
δικαλιστικά. Υπήρξα συνδικαλιστής και πιστεύω ότι το να υπάρχει
ο συνδικαλισµός είναι υγιές. Δεν είναι υγιές όµως, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να έχουµε πενήντα χι-
λιάδες ταξιτζήδες στην Αθήνα και να ψηφίζουν οι χίλιοι πεντακό-
σιοι και να βγαίνει διοίκηση, δηλαδή να ψηφίζει το 3%. 

Γιατί ο κόσµος αποστρέφεται το συνδικαλιστικό κίνηµα; Ποιος
οδήγησε τον εργαζόµενο στο να µη συµµετέχει στο συνδικαλι-
στικό κίνηµα, σε αυτό το οποίο θα του κάνει καλό και προβλέπε-
ται; Με ποιες συνθήκες, είτε στο δηµόσιο είτε στον ιδιωτικό
τοµέα; Άρα πρέπει να δούµε ότι κάτι κακό γίνεται εκεί. 

Αυτή τη συγκεκριµένη πρόταση ας ψηφίσουµε και εξ αποστά-
σεως και µε οποιοδήποτε τρόπο. Έτσι θα δυναµώσει το συνδι-
καλιστικό κίνηµα, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε καλύτερη
εκπροσώπηση, να έχουµε ανανέωση του προσωπικού που υπη-
ρετεί αυτές τις σπουδαίες θέσεις, του συνδικαλιστή και να µπο-
ρέσουµε να βελτιώσουµε τις συνθήκες και να προστατεύσουµε
καλύτερα τους εργαζοµένους. 

Και βέβαια, µέσα σε όλα, θα θυµίσω ότι σε νεκρό πολιτικό
χρόνο θεωρητικά βλέπουµε ότι αυτή η Κυβέρνηση εφαρµόζει νό-
µους. Ψηφίζουµε νόµους στο Κοινοβούλιο, µε τους οποίους κοµ-
µάτι- κοµµάτι χτίζουµε το παζλ της Ελλάδας του αύριο. Έχουµε
τη µείωση των εισφορών και για τους εργαζόµενους και για τους
εργοδότες. Έχουµε την επιµέλεια των τέκνων. Έχουµε µία σειρά
νοµοθετηµάτων, όπως την τηλεργασία, τον ΑΣΕΠ. 

Ξεκαθαρίζουµε λοιπόν το τοπίο για να ξέρει ο καθένας, που
θέλει να ζήσει, που θέλει να επενδύσει, που θέλει να σταθεί στην
Ελλάδα του αύριο, ότι έχουµε ένα σταθερό νοµικό καθεστώς,
ένα καθεστώς το οποίο είναι απολύτως εναρµονισµένο σε µία
διαφορετική κοινωνία, όπως προέκυψε µέσα και από τον κορω-
νοϊό. Βλέποντας µπροστά, στοχευµένα και προγραµµατισµένα η
Νέα Δηµοκρατία έκανε την πρότασή της στις εκλογές και ψηφί-
στηκε, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε µια καλύτερη Ελλάδα. 

Υπ’ αυτήν την έννοια θεωρώ ότι πρέπει να το δούµε µε ένα θε-
τικό τρόπο και από εκεί και πέρα η ζωή θα δείξει. Θα γίνουν προ-
τάσεις για να δούµε πώς µπορούµε να προστατεύσουµε
καλύτερα τους εργαζόµενους και να κάνουµε καλύτερη την κα-
τάσταση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Χιονίδη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να
πάρω τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, κύριε
Βρούτση. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κόκκαλης και αµέσως µετά ο κ.
Μάξιµος Σενετάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. Βλέποντας τον προ-
γραµµατισµό, πρέπει σήµερα να τελειώσουµε και τον δέκατο
πέµπτο κύκλο, δηλαδή µέχρι τον κ. Μπουρνούς. Και βέβαια θα
συνεχίσουµε αύριο το πρωί. Θα σας πούµε την ώρα για αύριο το
πρωί. 

Κύριε Κόκκαλη, µισό λεπτό. 
Ορίστε, κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ κατ’ αρχάς που µου δίνετε

τον λόγο. Δεύτερο, θέλω εκ προοιµίου να ζητήσω συγγνώµη και

προς το Προεδρείο και προς την πλευρά των άλλων κοµµάτων.
Παίρνω τον λόγο µόνο διαδικαστικά, χωρίς να θέλω να κάνω συ-
στάσεις προς την Έδρα. 

Πριν από λίγο συντελέστηκε ένα γεγονός στη Βουλή. Ο κ. Κων-
σταντίνος Μπογδάνος θεώρησε τον εαυτό του θιγµένο, υπό την
έννοια ότι πολλές φορές αναφέρθηκε το όνοµά του από τον ει-
σηγητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και ζήτησε επί
προσωπικού τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. 
Πιστεύω ότι σε τέτοιες περιπτώσεις θα πρέπει να δείχνουµε

µία ανοχή στα θέµατα που εγείρουν οι Βουλευτές, όταν νοµίζουν
ότι επί προσωπικού έχουν θιγεί. Και πρέπει το Προεδρείο να δεί-
χνει την ανάλογη ανοχή. 

Το λέω αυτό για να έχουµε καλύτερη διεξαγωγή της συζήτη-
σης, πιο καλή, πιο ήρεµη και να νιώθουν όλοι ικανοποιηµένοι ότι
συµµετέχουν στο διάλογο χωρίς να αισθάνονται ότι προσβάλ-
λονται και δεν έχουν το δικαίωµα να απαντήσουν. 

Αυτήν την απλή αναφορά ήθελα να κάνω, κύριε Πρόεδρε, µε
όλο το σεβασµό προς όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Αυτό δεν
αφορά µόνο τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. Αφορά όλους
τους Βουλευτές όλων των κοµµάτων, όταν και όποτε νοµίζουν
ότι έχουν θιγεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, κύριε

Βρούτση, αλλά να πω το εξής. Το θέµα σας το θέσατε πριν. Εµείς
τηρούµε τον Κανονισµό και ο Κανονισµός τηρείται απαρεγκλίτως
µε τις ίδιες αρχές και την ισότητα για όλους. 

Εφόσον ετέθη το ερώτηµα αυτό –γιατί εγώ τώρα το πληροφο-
ρούµαι- και στην προηγούµενη κυρία Πρόεδρο και έκρινε ότι δεν
υπήρχε προσωπικό, δεν έπρεπε να επανέλθει τώρα. Παρακαλώ
να µην επαναλαµβάνονται αυτά, διότι πολύ περισσότερο λείπει
εκείνος τον οποίο αφορά. Εκρίθη το θέµα, τελείωσε. Έπρεπε να
αποφασιστεί τότε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κόκκαλης. Μετά θα µιλήσει ο κ. Σενετάκης
και όπως σας είπα, θα τελειώσουµε και τον δέκατο πέµπτο
κύκλο. 

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ στο νοµοσχέ-

διο, επιτρέψτε µου να τονίσω και να επιστήσω την προσοχή για
τον κίνδυνο απαξίωσης της εκστρατείας εµβολιασµού. Εδώ όλοι
µας πρέπει να αναλάβουµε τις ευθύνες µας, διότι είµαστε Βου-
λευτές είτε επιστήµονες. Σύγχυση και ανασφάλεια επικρατεί
στον κόσµο, γι’ αυτό ειδικά οι ιθύνοντες και εδώ, αλλά και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να είναι ιδιαίτερα προσεκτικοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από χτες που ξεκίνησε αυτό το
νοµοσχέδιο ακούµε από την πλευρά της Κυβέρνησης και από τον
ίδιο τον κύριο Υπουργό να επαναλαµβάνει ότι είναι µε την κοινω-
νία και είµαστε µε τους εργατοπατέρες, ότι είναι µε την πρόοδο
και είµαστε µε την οπισθοδρόµηση.

Αλήθεια οι δικηγορικοί σύλλογοι, η Ένωση Δικαστών και Ει-
σαγγελέων δεν εκφράζουν την κοινωνία επιστηµονικά τουλάχι-
στον; Θα µου επιτρέψετε να σταθώ στον δούρειο ίππο της
κατάργησης βασικών δικαιωµάτων. Διότι στο νοµοσχέδιο σί-
γουρα υπάρχουν θετικές διατάξεις. Κανείς δεν το αµφισβητεί.
Υπάρχει όµως ένα µεγάλο «αλλά» το οποίο ανατρέπει οτιδήποτε
θετικό: Ατοµικές συµβάσεις, έγγραφη συµφωνία. 

Από λίγους έχει ακουστεί και έχει αναπτυχθεί από ακόµα λιγό-
τερους η άποψη της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής η
οποία τι λέει; «Πρέπει να σηµειωθεί ότι στην επιστήµη του Εργα-
τικού Δικαίου αµφισβητείται η αυθεντικότητα των ατοµικών συµ-
φωνιών εργαζόµενου και εργοδότη λόγω ακριβώς της
εξάρτησής του πρώτου από τον δεύτερο». Η διατύπωση αυτής
της ένστασης κατά τη γνώµη µου δεν κοµίζει συµπεράσµατα.
Γιατί άραγε το λέει αυτό Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και
γιατί σύµφωνα µε το Εργατικό Δίκαιο δεν είναι αποδεκτές τέ-
τοιου είδους έγγραφες συµφωνίες;

Τα τελευταία σαράντα µε πενήντα χρόνια η έννοµη τάξη στο
Εργατικό Δίκαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει διαµορφωθεί
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σε πολύ διαφορετικό τρόπο απ’ ότι στο Αστικό Δίκαιο. Τι εννοώ;
Η αρχή της ελευθερίας των συµβάσεων -το είπε ένας οµιλητής,
δεν θέλω να αναφερθώ σε ονόµατα- η αρχή της ισότητας απέ-
ναντι στον νόµο, τι ωραίο που ακούγεται! Εκφράζει την αρχή της
ελευθερίας των συµβάσεων αυτή η αρχή της ισότητας απέναντι
στον νόµο και η αρχή της ισοτιµίας. 

Μόνο όµως που στο Εργατικό Δίκαιο δεν γίνονται αποδεκτές
αυτές οι αρχές Στο Εργατικό Δίκαιο ισχύει η αρχή της προστα-
σίας της εργασίας. Η αρχή της προστασίας της εργασίας δεν
είναι απλά ένα µέτρο επιείκειας για τον εργαζόµενο αλλά έρχεται
και κινείται ανταγωνιστικά µε την αρχή της ελευθερίας των συµ-
βάσεων. Για ποιο λόγο; Διότι προϋποθέτει ότι τα δύο µέρη δεν
είναι ίσα. Διατάξεις τα τελευταία τριάντα χρόνια που έχουν ψη-
φιστεί και είχαν σκοπό -και έχουν µέχρι και αύριο- την προστασία
δικαιωµάτων, για αυτό τον λόγο έχουν ψηφιστεί.

Ποιος είναι ο φορέας αυτής της έννοµης τάξης η οποία έχει
χαρακτηριστεί ως η κοινωνική δηµόσια τάξη; Δηλαδή παρεµβαί-
νει η πολιτεία, παρεµβαίνει υπέρ του αδύναµου κρίκου. Και ειλι-
κρινά µε αυτό το νοµοσχέδιο θα ήταν πιο έντιµο να πείτε -όπως
το είπε ο προηγούµενος οµιλητής από τη Συµπολίτευση- ότι πι-
στεύουµε στην αρχή της ελευθερίας των συµβάσεων και δεν θε-
ωρούµε ότι τα δύο µέρη είναι ίσα. Αυτό θα ανοίξει ουσιαστικά
την κερκόπορτα για την παραβίαση σηµαντικών δικαιωµάτων. 

Ακούµε από τη Συµπολίτευση, από την Κυβέρνηση να λέει «µα
το ορίζουµε ξεκάθαρα, προστατεύεται το οκτάωρο, µην επιµένετε,
παραπληροφορείτε τον κόσµο, λέτε ψέµατα». Προβλέπεται στο
νοµοσχέδιο ευθέως όχι συµπερασµατικά η έγγραφη συµφωνία, η
οποία έγγραφη συµφωνία δηλώνει ότι το κράτος φεύγει από τις
σχέσεις των δύο µερών, όπως ακριβώς στο Αστικό Δίκαιο, σχέσεις
στο Αστικό Δίκαιο που είναι ανταγωνιστικές. Απεµπλέκεστε δη-
λαδή από οποιαδήποτε κοινωνική πολιτική. Βγαίνετε έξω από οποι-
αδήποτε πολιτική µε κοινωνικό πρόσηµο. Το έχετε κάνει και µε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το έχετε κάνει και µε την δυνατότητα που
είχατε να προστατεύσετε τον αδύναµο κρίκο στην παραγωγή και
πώληση των αγροτικών προϊόντων δηλαδή τον αγρότη. Δεν το κά-
νετε και τώρα. Βγαίνετε απ’ έξω και είστε θεατής σε µία σύµβαση
που ξέρετε εκ των προτέρων ότι δεν είναι ίση.

Νοµίζω ότι γι’ αυτούς τους λόγους αυτό το νοµοσχέδιο δεν
πρέπει να ψηφιστεί.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σενετάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και στη

συνέχεια η κ. Κεφαλίδου από το Κίνηµα Αλλαγής.
Κάνοντας έναν απολογισµό είναι ακόµα ογδόντα συνάδελφοι

που θα µιλήσουν όχι σήµερα, µέχρι τέλους. Συνεπώς θέλουµε
δέκα ώρες για τους συναδέλφους, εφόσον τηρείται το επτάλε-
πτο. Παρακαλώ λοιπόν να τηρείται το επτάλεπτο, γιατί πολύ φο-
βάµαι ότι αύριο που θα µιλήσουν όλοι οι Αρχηγοί, πολλοί
συνάδελφοί µας δεν θα µπορέσουν να µιλήσουν. Γι’ αυτό η πα-
ράκληση είναι να τηρείται το επτάλεπτο. Ένα λεπτό παραπάνω
για τον καθένα, σηµαίνει ότι θέλουµε µιάµιση ώρα παραπάνω.
Αντιλαµβάνεστε λοιπόν ότι θα µείνουν περίπου δώδεκα µε δεκα-
τέσσερις συνάδελφοι οι οποίοι δεν θα µιλήσουν. Γι’ αυτό παρα-
καλώ να τηρείται το ωράριο.

Τον λόγο έχει ο κ. Σενετάκης.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζη-

τάµε σήµερα µια πραγµατική µεταρρύθµιση στο εργασιακό. Είναι
µια συζήτηση που γίνεται ετεροχρονισµένα όπως άλλωστε κάθε
συζήτηση στον τόπο µας. Τη συζήτηση αυτή θα έπρεπε να την
έχουµε κάνει δεκαετίες πριν, να έχουµε συµφωνήσει σε δέκα
απλά πράγµατα που αφορούν την εργασία -γιατί τόσα είναι πάνω
κάτω- και να συζητάµε αυτή τη στιγµή τα πιο περίπλοκα και τα
πιο σύνθετα. Πώς δηλαδή η χώρα θα είναι ικανή να παράγει
πλούτο, πώς οι πολίτες θα ευτυχούν και θα ευηµερούν πώς θα
είναι η χώρα ισχυρή και ασφαλής, ποιο θα είναι το επίπεδο της
δηµοκρατίας και της κοινωνικής συνοχής. 

Δυστυχώς αντί να δούµε πώς θα αρχίσουµε να συζητάµε για
το µέλλον, εξακολουθούµε να ανακυκλώνουµε τα χιλιοειπωµένα
τσιτάτα του παρελθόντος, του πολύ µακρινού παρελθόντος, να
αναµασάµε το ίδιο ξαναζεσταµένο ιδεολογικό φαγητό που δεν

επιτρέπει στην κοινωνία µας να ωριµάσει και να προοδεύσει. 
Διότι δεν µπορεί να θεωρείς ότι είναι προοδευτικό να λες σε

έναν σύγχρονο άνθρωπο πως για να διαπραγµατευτεί τους
όρους και τις ώρες απασχόλησής µε τον εργοδότη του θα πρέπει
να πάρει την άδεια του σωµατείου ή του εργατοπατέρα. Δεν µπο-
ρεί να θεωρείς ότι είναι προοδευτικό να λες σε έναν σύγχρονο
άνθρωπο πως η αµοιβή του δεν εξαρτάται από το πόσο χρήσιµος
και παραγωγικός είναι αλλά από το πόσο έχουν συµφωνήσει τα
συνδικάτα, κράτος, πολιτεία µέσα από τις περιβόητες συλλογι-
κές διαπραγµατεύσεις, οι οποίες συλλογικές διαπραγµατεύσεις
a priori προστατεύουν τα συµφέροντα του εργαζόµενου.

Είναι έτσι; Και ποιος το λέει αυτό; Πάντως όχι οι εργαζόµενοι
οι οποίοι διαρκώς µειώνουν το βαθµό αξιοπιστίας απέναντι στις
συνδικαλιστικές ηγεσίες τους. Πρόκειται για ένα αξίωµα που αµ-
φισβητείται καθηµερινά από την ίδια τη ζωή αλλά κάποιοι επιµέ-
νουν να το θεωρούν ιερό δισκοπότηρο. Ε λοιπόν δεν είναι!

Η ζωή σήµερα δίνει στον σύγχρονο άνθρωπο, στον ενεργό και
συνειδητό πολίτη, το δικαίωµα, τα εχέγγυα και τις επιλογές να
ορίζει ο ίδιος τη ζωή του και όχι να αποφασίζουν άλλοι γι’ αυτόν
χωρίς αυτόν. 

Το να πιστεύεις λοιπόν βαθιά ότι αξία έχει ο άνθρωπος και ότι
δύναµη έχει εργαζόµενος αυτό ναι, είναι προοδευτικό, αυτό ναι,
είναι δηµοκρατικό, αυτό ναι, είναι κοινωνικά δίκαιο. 

Το νοµοσχέδιο για την προστασία της εργασίας που συζητάµε
σήµερα είναι κάτι περισσότερο από έναν νόµο που προστατεύει
πράγµατι την εργασία. Είναι ένα νοµοσχέδιο ανθρωποκεντρικό,
γιατί σέβεται τον άνθρωπο αφού προστατεύει την αξιοπρέπειά
του ως εργαζόµενου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι είναι αναξιοπρεπές
να εργάζεται κάποιος και υποαµειβόµενος και εκβιαζόµενος και
µε απλήρωτες υπερωρίες. Και είναι απάνθρωπο και υποκριτικό
συνδικαλιστικές ηγεσίες, κόµµατα, πολιτεία να βλέπουν αυτήν
την κατάσταση να διαιωνίζεται και να µην κάνουν τίποτα για πάρα
πολύ καιρό. 

Κι έρχεται αυτή εδώ η Κυβέρνηση να αλλάξει αυτό το καθε-
στώς, να σπάσει αυτό τον φαύλο κύκλο και αντί να βρει συµπα-
ραστάτη όλους εκείνους που κόπτονται για το δίκαιο του εργάτη,
τους βρίσκει απέναντί της. Πολύ ωραία, το γεγονός ότι είστε απέ-
ναντι µας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, βοη-
θάει τους πολίτες να καταλάβουν ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι και
δεν είµαστε ίδιοι γιατί εµείς δεν ανεχόµαστε για τους πολίτες τη
διαιώνιση αυτής της άθλιας κατάστασης και επιτέλους, τη ρυθ-
µίζουµε. 

Με τον νόµο που θα ψηφίσουµε καταπολεµούµε τη µαύρη ερ-
γασία και τις αδήλωτες υπερωρίες, θεσµοθετώντας την ψηφιακή
κάρτα εργασίας. Κι εδώ για εµάς το κλειδί είναι η ψηφιοποίηση
και οι δυνατότητες που µας προσφέρει η σύγχρονη τεχνολογία.
Και θα είµαστε από τις πρώτες χώρες που θα εφαρµόσουµε αυτό
το µέτρο που το ΣΕΠΕ θα παρακολουθεί σε πραγµατικό χρόνο
το ωράριο του εργαζόµενου και την τήρησή του. Έτσι προστα-
τεύεται ο εργαζόµενος στην πράξη, όχι µε λόγια.

Κατοχυρώνεται το δικαίωµα της ηλεκτρονικής αποσύνδεσης,
το δικαίωµα δηλαδή του κάθε εργαζόµενου να κατεβάζει ρολά,
να κλείνει δηλαδή κινητά και email, προστατεύοντας τον ελεύ-
θερό του χρόνο και την ποιότητα της ζωής του. 

Αντιµετωπίζουµε φαινόµενα σεξουαλικής παρενόχλησης, ερ-
γοδοτικής αυθαιρεσίας και εκβιασµού, υψώνοντας τείχος προ-
στασίας απέναντι στην απειλή της απόλυσης. 

Κατοχυρώνεται στους άνδρες εργαζόµενους την άδεια πατρό-
τητας. Έτσι δεν αναγνωρίζουµε µόνο τη συνεισφορά τους στην
οικογένεια, δεν εξισορροπούµε µόνο τους ρόλους των δύο γο-
νέων, αλλά µε την άδεια πατρότητας δίνουµε ισχυρή και ηχηρή
απάντηση στο αντικίνητρο για πρόσληψη των γυναικών που είναι
η εγκυµοσύνη. 

Θωρακίζουµε το οκτάωρο, δίνοντας δυνατότητα, όχι υποχρέ-
ωση, στον εργαζόµενο να ρυθµίσει τις ώρες εργασίας του µε
βάση τις ανάγκες του. Μπορεί λοιπόν να εργάζεται για ένα διά-
στηµα ως και δύο ώρες παραπάνω, µε αντίστοιχη µείωση του
ωραρίου άλλες µέρες, ώστε σε ορίζοντα εξαµήνου ο µέσος όρος
εργασίας να είναι πέντε µέρες την εβδοµάδα και οκτώ ώρες την
ηµέρα. 
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Λέµε όχι στις απλήρωτες υπερωρίες. Με την ηλεκτρονική
κάρτα εργασίας θα αποκαλύπτεται η πραγµατική υπερωριακή
απασχόληση, την οποία αυξάνουµε από ενενήντα έξι ώρες στη
βιοµηχανία και εκατόν είκοσι σε άλλους κλάδους σε εκατόν πε-
νήντα ώρες τον χρόνο. Αυτός είναι και ο ευρωπαϊκός µέσος όρος
άλλωστε. Και αυτές οι υπερωρίες θα πληρώνονται.

Αποκαθιστούµε την αδικία σε βάρος των εργατοτεχνιτών και
τερµατίζουµε το απαράδεκτο καθεστώς που τους ήθελε να απο-
ζηµιώνονται µε πολύ κατώτερες αποζηµιώσεις από τους υπαλ-
λήλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει µια σειρά από πρόνοιες
αυτό το νοµοσχέδιο που συνιστούν πράγµατι µια βαθιά µεταρ-
ρύθµιση του εργασιακού τοπίου. Θα κλείσω όµως µε µία ακόµα
τελευταία, την οποία θεωρώ πολύ σηµαντική. 

Με τη θέσπιση της υποχρεωτικής εγγραφής των συνδικαλιστι-
κών και εργοδοτικών οργανώσεων στο ηλεκτρονικό µητρώο και
µε την ψήφο εξ αποστάσεως στα συνδικάτα καταλύουµε τη
σχέση εξάρτησης και διαµεσολάβησης του επαγγελµατία συνδι-
καλιστή µεταξύ εργοδοτών και εργαζοµένων και διασώζουµε ό,τι
σώζεται ακόµα από τη χαµένη τιµή των συνδικάτων, τα οποία ενώ
θα µπορούσαν να έχουν ένα πραγµατικά εποικοδοµητικό ρόλο
για την εργασία, την οικονοµία, την κοινωνία, σήµερα τελούν σε
πλήρη απαξία χωρίς καθόλου, µα καθόλου αξιοπιστία. 

Επιτέλους, ήρθε η ώρα που οι εργαζόµενοι θα απελευθερω-
θούν από αυτόν τον λανθάνοντα πατερναλιστικό εναγκαλισµό, η
κοινωνία θα απαλλαχθεί από την ταλαιπωρία που επιφέρουν πα-
ράλογες αποφάσεις φερόµενων ως συνδικαλιστικών ηγεσιών και
επιτέλους, θα δοθεί η δυνατότητα και η ευκαιρία στο συνδικαλι-
στικό κίνηµα να επανεφεύρει τον εαυτό του και τον ρόλο του, αν
το µέλλον του επιφυλάσσει κάποιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ ευχαριστώ.
Η κ. Χαρά Κεφαλίδου έχει τον λόγο. Μετά την κ. Κεφαλίδου,

τον λόγο θα έχει ο κ. Κούβελας Δηµήτριος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω, ξεκινώντας, να

ευχηθώ καλή επιτυχία στα παιδιά των πανελληνίων εξετάσεων,
τους φετινούς αδίδακτους υποψηφίους που δίνουν τον αγώνα
τους µε όπλα ανεπαρκή, που τους στέρησε δυστυχώς και η πο-
λιτεία µε την ολιγωρία της και όχι µόνο η πανδηµία. 

Αυτοί σε λίγα χρόνια θα είναι οι νέοι άνθρωποι που θα αναζη-
τούν δουλειά και οι εργοδότες τότε µε βάση και το σηµερινό νο-
µοσχέδιο θα τους κάνουν λάστιχο ή ίσως και χειρότερα, θα
φτάσουν να πληρώνουν οι εργαζόµενοι για να µπορέσουν να
τους πάρουν σε µια δουλειά και να αποκτήσουν την περίφηµη
εργασιακή εµπειρία. 

Κι έτσι µπαίνω στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας,
όπου επιχειρήµατα που ακούστηκαν από τη µεριά της Κυβέρνη-
σης µπορούν να συνοψιστούν στο ότι οδεύουµε προς ένα ριζικό
εκσυγχρονισµό της εργασιακής νοµοθεσίας και εισάγονται στοι-
χεία ευελιξίας, αλλά και πρότυπα που εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια, σε πλήθος ευρωπαϊκών χωρών, έχουν επιβληθεί. Και
παραδείγµατα πολλά: άδεια πατρότητας δεκατεσσάρων ηµερών,
γονική άδεια δύο µηνών, και για τους δύο γονείς, πληρωµένη από
τον ΟΑΕΔ, άδεια φροντιστή πέντε ηµερών, ευέλικτες ρυθµίσεις
εργασίας για γονείς παιδιών έως δώδεκα ετών, απαγόρευση
απόλυσης πατέρα για έξι µήνες από τη γέννηση του κάθε παιδιού
του. 

Και κάπως έτσι θεωρεί η Κυβέρνηση ότι θα εκθέσει την αντι-
πολίτευση, γιατί σκέφτεται: «τι θα πουν στους εργαζόµενους
τους οποίους υποστηρίζουν;». Και µε αυτό το εύρηµα και της
ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των προωθούµενων ρυθµίσεων,
θεωρούν ότι θα στριµώξουν την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Εµείς, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, λεγόµαστε ΚΙΝΑΛ, όχι
ΣΥΡΙΖΑ. Και το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ, δεν τα κρίνει µε το
µέτρο αυτά τα οποία αποφασίζει να ψηφίσει ούτε µε το πλήθος
των άρθρων ούτε πόσες διατάξεις ψηφίζουµε και πόσες κατα-
ψηφίζουµε, αλλά κάθε µία µε βάση το ειδικό βάρος της ξεχωρι-
στά. 

Πράγµατι, η Κυβέρνηση φέρνει δέκα αυτονόητες -µιλώντας
πάντα για ένα σύγχρονο κράτος- αναίµακτες αλλαγές που κα-
ταρχήν δεν ενοχλούν κανέναν. Επανασυστήνετε στην κοινωνία
ρυθµίσεις ψηφισµένες εδώ και περισσότερο από µία δεκαετία,
τις οποίες πλασάρεται ως καινοφανείς και την ίδια ώρα κάνετε
µια ανεπαίσθητη προσθήκη, βάζετε µια µικρή «σφήνα». Λέτε:
«Δίνει τη δυνατότητα διευθέτησης του χρόνου εργασίας µε ατο-
µικές συµφωνίες µεταξύ εργαζόµενου και εργοδότη». Και για να
τηρήσετε και τα δηµοκρατικά προσχήµατα, προβλέπετε ως προ-
ϋπόθεση την ελεύθερη επιλογή του εργαζόµενου. 

Κυρίες και κύριοι, για να µην κοροϊδευόµαστε, µεταξύ όλων
των άλλων εύηχων και εκσυγχρονιστικών, µε το παρόν νοµοσχέ-
διο επιχειρείται εκ του πλαγίου η νοµιµοποίηση και άρα, η µονι-
µοποίηση παράκαµψης τής εδώ και δεκαετίες κατοχυρωµένης
οκτάωρης ηµερήσιας εργασίας. 

Εννοείται πως καµµία νοµοθετική πρωτοβουλία όσο ιδεολη-
πτική και αν είναι δεν είναι τόσο ανόητη ώστε να επιχειρήσει την
ευθεία κατάργηση του οκτάωρο. 

Ένα άλλο θέµα: διευθέτηση του χρόνου εργασίας, επίσης
νόµος του κράτους από το 1990. Υπάρχει και ευρωπαϊκή οδηγία
που ισχύει σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατά την προσφιλή τακτική του, ίσα για τον θόρυβο που θα
επιβεβαιώσει την παρουσία του, καλεί σε λαϊκό ξεσηκωµό, σε µία
ανέξοδη πολιτικά µάχη, σε έναν πόλεµο που δεν έγινε πριν
τριάντα χρόνια. 

Τι ισχύει µέχρι σήµερα; Προβλέπεται η δυνατότητα σε εργα-
ζόµενους, µέσω συµφωνίας µε συλλογική σύµβαση εργοδοτών
και εργαζοµένων, να µπορούν σε περιόδους αυξηµένης απασχό-
λησης να εργάζονται δύο ώρες επιπλέον την ηµέρα, µε ανάλογη
µείωση του ωραρίου ή επιπλέον άδειες σε περιόδους µειωµένης
απασχόλησης. Τελεία και παύλα. 

Το παρόν, όµως, εργασιακό νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης βάζει
σε αυτήν την πραγµατικότητα την προσθήκη της δυνατότητας
διευθέτησης του χρόνου εργασίας µε ατοµικές συµφωνίες µε-
ταξύ εργαζόµενου και εργοδότη κατόπιν ελεύθερης επιλογής
του εργαζόµενου. 

Ας κάνουµε όλοι µια µικρή προβολή της σχετικής διάταξης
στην ελληνική πραγµατικότητα. Ας σκεφτούµε έναν νέο της πο-
λυπληθούς οµάδας των ανέργων ότι πηγαίνει να αναζητήσει δου-
λειά και τον ρωτά ο εργοδότης του: «Μήπως θα ήθελες να
εργάζεσαι αντί για οκτώ ώρες την ηµέρα, πέντε µέρες την εβδο-
µάδα, δέκα ώρες την ηµέρα, τέσσερις µέρες την εβδοµάδα κι
αυτό να το κάνουµε για έξι µε οκτώ µήνες τον χρόνο;». Εσείς τι
πιστεύετε ότι, προκειµένου να προσληφθεί ο νέος αυτός, θα
απαντούσε; Ότι ξέρετε, δεν ταιριάζει µε εκείνη µε τον οικογενει-
ακό προγραµµατισµό που έχω ή µε τις υποχρεώσεις µου; Υπάρ-
χει κανείς που πιστεύει ότι στην Ελλάδα της ανεργίας του 15,8%,
από την οποία το 34% αφορά τους νέους ανθρώπους, υπάρχει
περίπτωση να διεξαχθεί ένας τέτοιος διάλογος;

Και κάπου εδώ όπως καταλαβαίνετε τελειώνει κάθε συζήτηση
µε όρους πραγµατικότητας και ξεκινά η φιλοσοφική κουβέντα
περί εργασιακών ρυθµίσεων της ιδανικής κοινωνίας. Τώρα εάν
στο Υπουργείο πιστεύετε ότι πραγµατικά δίνετε αυτή τη δυνατό-
τητα στους νέους ανθρώπους, τότε τα πράγµατα είναι ακόµη πιο
σοβαρά, γιατί µάλλον βρισκόµαστε εκτός τόπου και εκτός χρό-
νου. 

Και θέλω να θυµίσω ότι οι τελευταίοι που κυβέρνησαν τη χώρα,
νοµίζοντας πως βρίσκονται κάπου αλλού, κόστισαν την αξιοπι-
στία της χώρας, µαζί µε κάµποσα εκατοµµύρια που ξελάφρωσαν
από τις τσέπες όλων µας, κυρίως των εργαζοµένων του ιδιωτικού
τοµέα τους οποίους και στράγγισαν. Είναι οι ίδιοι που σήµερα
περιορίζουν την αντιπολίτευσή τους στο προσφιλές σπορ των
δονκιχωτικών µαχών µε κατασκευασµένους εχθρούς. 

Στόχος, πιστεύουµε εµείς, µιας σύγχρονης νοµοθετικής πρω-
τοβουλίας για τη ρύθµιση του εργασιακού περιβάλλοντος µε
όρους πραγµατικού, οφείλει να είναι τόσο η βελτίωση του παρε-
χοµένου επιπέδου προστασίας των εργαζοµένων σε σχέση µε το
απαρχαιωµένο θεσµικό πλαίσιο, όσο και η ταυτόχρονη εξασφά-
λιση υγιούς λειτουργίας της κάθε επιχείρησης. 

Πράγµατι, είναι παράλογο σε κάθε απεργιακή κινητοποίηση να
παραλύει το κράτος. Ναι, είναι απαραίτητη η κατάρτιση, η επι-
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καιροποίηση των µητρώων των εργαζοµένων. Είναι απαραίτητη
η δυνατότητα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας στις συνδικαλιστικές
οργανώσεις γιατί έτσι έχει µεγαλύτερη αντιπροσώπευση, περισ-
σότερη δηµοκρατία και µπορούν να λαµβάνονται αποφάσεις για
µείζονα εργασιακά ζητήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ναι, η ηλεκτρονική κάρτα εργασίας υπάρχει εδώ και δεκαετίες
στις µεγάλες επιχειρήσεις και είναι όντως εργαλείο ελέγχου και
τήρησης της εργασιακής νοµοθεσίας. Όµως, όταν λέτε ότι δίνετε
µεγαλύτερη ευελιξία στον εργαζόµενο χωρίς να µειώνεται το ει-
σόδηµά του, θέλω να σας πω ότι λέτε ένα µεγάλο ψέµα και το
κάνετε και κουτοπόνηρα, το κάνετε και χοντροκοµµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Γιατί τι να κάνει το παραπα-
νήσιο ρεπό ο εργαζόµενος και που χρωστάει και που κάνει υπε-
ρωρίες για να αυξήσει τον κάτω από τα όρια της αξιοπρέπειας
µισθό του που δεν του φτάνει να βγάλει τον µήνα; Πώς να πλη-
ρώσει φροντιστήρια, ΔΕΗ, σουπερµάρκετ, εφορία; Όλα αυτά,
λοιπόν, πρέπει να τα αξιολογούµε.

Και θέλω να σας θυµίσω ότι την περασµένη Πέµπτη απήργη-
σαν κυρίως αυτοί που δεν κινδυνεύουν να χάσουν τη δουλειά
τους, δεν κινδυνεύουν να χάσουν τις υπερωρίες τους, δεν δου-
λεύουν τις Κυριακές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ. Έχετε µπει στα εννιά λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Και αυτό κάτι πρέπει να λέει
και για την Κυβέρνηση και για τα συνδικαλιστικά όργανα, αλλά
και για µας όλους εδώ. 

Η πολιτεία θέτει κανόνες εφαρµόσιµους και πρέπει αυτοί οι
κανόνες να εξυπηρετούν το σύνολο των συντελεστών, αλλά και
την ίδια τη χώρα. Φοβάµαι ότι σήµερα ξοδεύουµε µια ιστορική
ευκαιρία πραγµατικού εκσυγχρονισµού του εργασιακού περιβάλ-
λοντος και αυτό θα το βρει µπροστά της όχι µόνο η Κυβέρνηση,
αλλά και η ίδια η χώρα. 

Σας ευχαριστώ. Ευχαριστώ και για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
αλλά να τηρείται ο χρόνος γιατί είναι σε βάρος συναδέλφων. 

Ο κ. Δηµήτρης Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο και στη συνέχεια ο κ. Αθανάσιος Παπαδόπουλος από τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν σας κρύβω

ότι παρακολουθώντας τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να
µιλούν για «εργασιακές γαλέρες», για «εργασιακό µεσαίωνα», για
«οδοστρωτήρες που θα σαρώσουν τα εργασιακά δικαιώµατα»,
γύρισα καµιά τριανταριά χρόνια πίσω στα φοιτητικά µας έδρανα,
όταν, αγαπητέ Υπουργέ Κωστή Χατζηδάκη, ακούγαµε ακριβώς
τα ίδια πράγµατα, την ίδια ρητορική από την Αριστερά.

Μα καλά, δεν κουραστήκατε ακόµη µε το ίδιο αυτό αναχρονι-
στικό αφήγηµα; Δεν έλιωσε ακόµη η καραµέλα των ιδεολογικών
εµµονών σας; Γιατί ξέρετε και αυτό, η διάρκεια δηλαδή, είναι
δείγµα ότι µιλάµε για το παρελθόν, είναι κάτι που έρχεται από το
παρελθόν. Κι αν το Κοµµουνιστικό Κόµµα αυτοπεριορίζεται σε
µια πολιτική κατάψυξη, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, αγα-
πητοί συνάδελφοι, ξεχνάτε ότι κυβερνήσατε την Ελλάδα;

Για µας είναι ξεκάθαρο ότι το νοµοσχέδιο δεν έχει «αντί». Έχει
θετικό πρόσηµο. Είναι φιλεργατικό, είναι φιλεργοδοτικό και κυ-
ρίως προοδευτικό, προσαρµοσµένο στις καλές ευρωπαϊκές πρα-
κτικές και στις σύγχρονες ανάγκες, αλλά και υποχρεώσεις της
χώρας µας. Πρώτα από όλα, είναι ένα σχέδιο νόµου κοινής λογι-
κής. Θέτει ως προτεραιότητα το δικαίωµα όλων των εργαζοµέ-
νων και όχι των εργατοπατέρων. 

Τελικά, εσείς οι προοδευτικοί, στα λόγια όµως, είστε και πα-
ραµένετε ό,τι πιο συντηρητικό έχει γεννήσει η ελληνική πολιτική
ζωή. Ακόµη επικαλείστε ως ευαγγέλιο τους νόµους της δεκαε-
τίας του 1980. Εσείς που την εποχή της ψηφιοποίησης αρνείστε
το ηλεκτρονικό µητρώο των συνδικαλιστικών σωµατείων. Εσείς
που βάζετε τα προνόµια των εργατοπατέρων πάνω από το συµ-

φέρον του κάθε εργαζόµενου που δυσκολεύεται να πάει το πρωί
στη δουλειά του παρ’ όλο που η απεργία στο µετρό κρίθηκε πα-
ράνοµη, κρίθηκε καταχρηστική. 

Αλήθεια, τι θα πείτε στους εργαζόµενους για µια σειρά διατά-
ξεων που θα καταψηφίσετε; Σας απασχολεί. Ακούστηκαν αυτά
τα ρητορικά ερωτήµατα από συναδέλφους της Αντιπολίτευσης
εδώ προηγουµένως στο Βήµα. Τι θα πείτε, λοιπόν, για την πρό-
βλεψη για πρώτη φορά να καλύπτει ο ΟΑΕΔ τις γονικές άδειες
για δύο µήνες και για τον πατέρα και για τη µητέρα; Τι θα πείτε
για την άδεια πατρότητας που καθιερώνεται για πρώτη φορά, δε-
κατέσσερις µέρες µε τη γέννηση κάθε παιδιού; Τι θα πείτε για
τις διατάξεις που αφορούν στα µέτρα για την κάθε µορφής βία,
τη σεξουαλική παρενόχληση στους χώρους εργασίας, που εν-
σωµατώνουµε την αντιµετώπισή τους στο Εθνικό µας Δίκαιο; Τι
θα πείτε για τις διατάξεις που διευρύνουν την προστασία των ερ-
γαζόµενων σε περίπτωση ακύρωσης απόλυσης µε έξι επιπλέον
λόγους; Τι θα πείτε για τις διατάξεις που θωρακίζουν επιπλέον
τις νόµιµες υπερωρίες -τις οποίες θα πληρώνεται ο εργαζόµενος,
τελεία και παύλα- χτυπώντας έτσι στη ρίζα του το φαινόµενο των
παράνοµων και απλήρωτων υπερωριών; 

Τελικά, δεν θέλετε. Αποδεικνύεται -αποδείχθηκε στη συζήτηση
στις επιτροπές, στην Ολοµέλεια- ότι κάθε νέο, κάθε καινούργιο
σας φέρνει αλλεργία. Σας θρέφει η στασιµότητα, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Επί δεκαετίες η ίδια
στείρα λογική, χωρίς ρεαλισµό. Είστε τελικά πιο παλιό και από το
παλιό και το αποδεικνύετε κάθε λεπτό αυτής της συζήτησης. 

Αντίθετα, εµείς δείχνουµε ποια παράταξη, ποια κυβέρνηση
είναι στον δρόµο της πραγµατικής προόδου, της πραγµατικής
αλλαγής, των πραγµατικών µεταρρυθµίσεων, που εκπροσωπεί
το γενικότερο συµφέρον όλων των πολιτών, η Κυβέρνηση που
κάνει ευκαιρίες τις ανάγκες που έχουν προκύψει αυτούς τους
δύσκολους καιρούς. 

Ακριβώς επειδή υπηρετούµε το δηµόσιο συµφέρον, πι-
στεύουµε σε µια βασική αρχή. Στην αγορά εργασίας δεν µπο-
ρούν να υπάρξουν εργαζόµενοι χωρίς τις επιχειρήσεις από τη
µία, ούτε βέβαια πετυχηµένες επιχειρήσεις χωρίς ικανοποιηµέ-
νους εργαζόµενους από την άλλη. Πιστεύουµε στην ανάγκη απο-
τελεσµατικής ρύθµισης της αγοράς εργασίας έτσι ώστε να
υπάρχει αυξηµένη προστασία των εργαζοµένων από παράνοµες
και καταχρηστικές εργοδοτικές συµπεριφορές. 

Πράγµατι, είναι ασθενέστερος ο εργαζόµενους σε αυτό το δί-
πολο. Έτσι λοιπόν πιστεύουµε σε αυξηµένη προστασία, αλλά πα-
ράλληλα επιπλέον κάλυψη των προσωπικών και οικογενειακών
αναγκών των εργαζοµένων, σε συνδυασµό µε τις ανάγκες της
επιχείρησης. 

Άρα, δικαιώµατα και υποχρεώσεις πρέπει να υπάρχουν και για
τις δύο πλευρές µε τρόπο που το επιχειρείν, αλλά και οι εργαζό-
µενοι να αισθάνονται όλοι ικανοποιηµένοι. 

Είναι απίστευτο ότι κάνετε ακόµη κριτική και στις συµβάσεις
για την εξάλειψη της βίας και της παρενόχλησης στους χώρους
εργασίας που αποτελούν διεθνή υποχρέωση της χώρας µας και
τις υπογράψατε εσείς ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυστηροποιούµε ακόµη το πλαίσιο των απολύσεων, προστα-
τεύουµε τον εργαζόµενο από τις αυθαίρετες εργοδοτικές συµ-
περιφορές, ενσωµατώνουµε την πρόσφατη οδηγία σχετικά µε
την ισορροπία ανάµεσα στην επαγγελµατική και ιδιωτική ζωή θε-
σπίζοντας νέες άδειες για γονείς, πατέρες, µητέρες ατόµων που
φροντίζουν άτοµα µε αναπηρίες. Έτσι θα µπορούν οι εργαζόµε-
νοι να προσαρµόζονται καλύτερα και να ανταποκρίνονται στις
προσωπικές τους και οικογενειακές τους υποχρεώσεις. 

Το οκτάωρο την ηµέρα, οι σαράντα ώρες την εβδοµάδα θω-
ρακίζονται ακόµη περισσότερο, ισχύουν και θα συνεχίσουν να
ισχύουν. Τελεία και παύλα. Πολλή συζήτηση γίνεται άσκοπα.

Κατοχυρώνουµε, επίσης, την καθολική πληρωµή των υπερω-
ριών για κάθε εργαζόµενο και θωρακίζουµε το δικαίωµα στη δι-
ευθέτηση του χρόνου εργασίας, κάτι το οποίο υπάρχει εδώ και
τριάντα χρόνια, έχει ήδη εφαρµοστεί από τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί είναι, λοιπόν, νεοφιλελεύ-
θερο και αντιδηµοκρατικό; Τώρα θωρακίζεται. 

Περίµενα τουλάχιστον σε δύο ρυθµίσεις που ζητούν εδώ και
χρόνια οι εργαζόµενοι να είστε όλοι υπέρ: 
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Πρώτον, η εισαγωγή της ψηφιακής κάρτας εργασίας, µε την
οποία καταπολεµούµε την αδήλωτη µαύρη εργασία. Ο εργαζό-
µενος αµείβεται για όσες ώρες εργάζεται. Βάζουµε τέλος στην
ασυδοσία και εσείς λέτε «όχι». 

Δεύτερον, περίµενα ένα καθολικό «ναι» στην αναβάθµιση και
πραγµατική ανεξαρτησία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας.
Για να εφαρµοστούν στην πράξη οι όποιες εργασιακές ρυθµί-
σεις, κάποιος πρέπει να φροντίσει για την τήρησή τους. Το
ΣΕΠΕ, λοιπόν, γίνεται ανεξάρτητη διοικητική αρχή, ένας ελεγκτι-
κός θεσµός αυξηµένου κύρους και αποτελεσµατικότητας και
προφανώς θα στελεχωθεί και θα εξοπλιστεί η νέα αυτή αρχή για
να µην έχουν απορίες κάποιοι. Και εδώ εσείς οι προοδευτικοί
λέτε και πάλι «όχι». 

Θα ολοκληρώσω λέγοντας ότι η σηµερινή νοµοθετική πρωτο-
βουλία αποτελεί πραγµατικά µια πρώτης τάξης ευκαιρία να επα-
νεξετάσουµε τις έννοιες της συντήρησης και της προόδου. 

Περιγράφετε ακόµη την αγορά εργασίας µε όρους προηγού-
µενου αιώνα και το λυπηρό είναι ότι απευθύνεστε µε αυτήν τη
ρητορική και στους νέους ανθρώπους, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές της Αντιπολίτευσης, για τους οποίους νέους ανθρώπους
συµφωνούµε όλοι ότι πρέπει να δηµιουργήσουµε τον διάδροµο
της επιστροφής τους προς την πατρίδα για να αξιοποιήσουµε τα
καλά µυαλά τους και τις ικανότητές τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ πολύ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Συνοµιλώ µαζί τους και οι νέοι σας
γυρίζουν όλο και περισσότερο την πλάτη τους. 

Εµείς συντονιζόµαστε µε τη σύγχρονη πραγµατικότητα και κυ-
ρίως µε τις έντονες κοινωνικές ανάγκες. Το δικό µας πολιτικό
DNA είναι ανέκαθεν ασύµβατο µε τα στεγανά και τις ιδεοληψίες.
Θέλουµε τους νέους µας πίσω. Βλέπουµε το µέλλον καθαρά
µέσα από το παρόν. Μόλις βγάλετε τα κοµµατικά γυαλιά σας, θα
το δείτε και εσείς. Μπορείτε ακόµη και τώρα. Ποτέ δεν είναι αργά
για πρόοδο άλλωστε. 

Σας καλώ όλους, έστω και αυτήν τη στιγµή, να υπερψηφίσουµε
το παρόν σχέδιο νόµου. 

Καλή επιτυχία σε όλους τους µαθητές που δοκιµάζονται -εξε-
ταστικά εννοώ- αυτές τις µέρες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Αθανάσιος
Παπαδόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ παρακαλώ να έλθει στο Βήµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όπως είναι γνωστό, άρχισαν
οι διεργασίες για το µέλλον της Ευρώπης. Τα κοινοβούλια, φο-
ρείς αυτοδιοίκησης και ενεργοί πολίτες από όλες τις ευρωπαϊκές
χώρες συζητούν, προτείνουν για πάρα πολύ σοβαρά ζητήµατα. 

Κυρίαρχα µεταξύ αυτών είναι τα ζητήµατα που αφορούν το
κοινωνικό κράτος της νέας εποχής, το νέο κοινωνικό συµβόλαιο
που θα διέπει τη δηµιουργική απασχόληση και θα ενσωµατώνει
δεξιότητες, επιστηµονική γνώση, ακόµη και τα επιτεύγµατα της
τεχνητής νοηµοσύνης, το νέο σύµφωνο συνοχής, αλληλεγγύης,
συµµετοχικής δηµοκρατίας, ποιότητας ζωής που θα αντικατα-
στήσει το νεοφιλελεύθερο σύµφωνο δηµοσιονοµικής πειθαρχίας.

Όταν οι προοδευτικές δυνάµεις στην Ευρώπη θα προτείνουν
ένα νέο κοινωνικό συµβόλαιο για την αξιοπρεπή, καλά αµειβό-
µενη εργασία, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τι ακριβώς
θα προτείνει; Την πλήρη αποδιάρθρωση των εργασιακών σχέ-
σεων, επειδή, όπως λέτε, αυτή είναι η πραγµατικότητα στην
αγορά εργασίας, την εξοργιστική επιβολή του ατοµικού απέναντι
στο συλλογικό, τις ατοµικές διαπραγµατεύσεις και τις ατοµικές
συµβάσεις εργασίας στη θέση των συλλογικών; 

Αυτή είναι η ευρωπαϊκή παρέµβασή σας, κύριε Χατζηδάκη;
Ποιοι εκτός από τους ακραία µονεταριστές και τους εκπροσώ-
πους, βέβαια, των κεφαλαιοκρατών θα συµφωνήσουν στη διά-
σκεψη για το µέλλον της Ευρώπης µε την επιλογή της Νέας
Δηµοκρατίας για διευθέτηση του χρόνου εργασίας σε ατοµικές
διαπραγµατεύσεις των εργαζοµένων µε τους εργοδότες και για
παραβίαση του οχταώρου που αποτελεί εµβληµατικό επίτευγµα
του εργασιακού πολιτισµού µετά από αιµατηρούς αγώνες. 

Ήδη στη Φινλανδία έχουµε ένα µεγάλο βήµα µπροστά σε αυτά
που πρέπει να συζητάµε για το µέλλον της Ευρώπης. Συζητάνε
ήδη -και µπορούν να το εφαρµόσουν- για έξι ώρες εργασίας σε
τετραήµερο εργασίας χωρίς µείωση αποδοχών, ενώ και στην
Ισπανία η κυβέρνηση Σάντσεθ µε Υπουργό Εργασίας τη Γιολάντα
Ντίαθ παίρνει µέτρα ήδη βελτίωσης των εργασιακών σχέσεων
και αύξησε ήδη τον κατώτερο βασικό µισθό στα 950 ευρώ. 

Να ευρωπαϊκά παραδείγµατα ενεργού παρέµβασης σε όλα
αυτά τα θέµατα προς το νέο κοινωνικό συµβόλαιο για τη δηµι-
ουργική εργασία. 

Όσον αφορά τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας σε ατοµικές
συµβάσεις, κοιτάξτε, οι Ισπανοί γιατροί και στη συνέχεια οι για-
τροί από πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες έκαναν προσφυγή στο
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο εδώ και πάρα πολλά χρόνια για τις εξου-
θενωτικές συνθήκες υπερωριακής απασχόλησης στις εφηµερίες
που οδηγούσαν στο σύνδροµο burn out, αλλά και σε τραγικά
λάθη, συνέπεια της κούρασης. Αποφασίστηκε τότε να υπάρξουν
κοινοτικές οδηγίες για το σαρανταοχτάωρο εβδοµαδιαίας απα-
σχόλησης ως ανώτατο όριο και για ευνοϊκές ρυθµίσεις για την
αµοιβή των υπερωριών και για µεγάλες αυξήσεις στον αριθµό
των γιατρών που θα συµµετείχαν στο σύστηµα εφηµεριών και θα
µπορούσαν να κάνουν υλοποίηση της εφαρµογής του σαραντα-
οχταώρου. 

Κοιτάξτε διαφορετική διαχείριση αυτής της έννοιας που απο-
τελεί ένα επίµαχο ζήτηµα: Διευθέτηση. Στη Βρετανία διευθέτηση
γίνεται µε ατοµικές συµβάσεις γιατρών που πηγαίνουν να κάνουν
εφηµερίες ακόµα και σαββατοκύριακα και καλούν γιατρούς που
υπογράφουν συµβάσεις, ακόµη και από την Ελλάδα, και πηγαί-
νουν συνάδελφοι µόνο για εφηµερίες σαρανταοχταώρου, δελε-
άζοντάς τους µε αυτά που δίνουν ως αποδοχές. 

Τι κάνουν πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες; Διευθέτηση, αλλά
τι είδους; Με χιλιάδες µόνιµες προσλήψεις, οι οποίες συνοδεύον-
ται και από γενναία αύξηση των αποδοχών και δελεάζουν και
τους νέους Έλληνες γιατρούς, οι οποίοι πηγαίνουν και υπηρε-
τούν το σύστηµα υγείας σε αυτές τις χώρες. 

Εµείς προσαρµοζόµαστε; Η Ελλάδα έχει ζητήσει εξαίρεση και
τότε, επειδή γνωρίζαµε ότι πρέπει να υπάρξει µεταβατικό διά-
στηµα εφαρµογής. Ξέραµε τα δεδοµένα. Τα µελετήσαµε στην
Οµοσπονδία Νοσοκοµειακών Γιατρών.

Ξέραµε για τους γιατρούς που πρέπει να κάνουν εφηµερίες
και είναι σε υποστελεχωµένα τµήµατα. Υπάρχουν µόνο τρεις
αναισθησιολόγοι σε νοσοκοµεία, ενώ σε πολλές άλλες κρίσιµες
ειδικότητες δύο ή τρεις. Ξέρετε την πραγµατικότητα στα νησιά.
Ξέρετε ποια είναι τα δεδοµένα, ειδικά στα µικρά νησιά, στα οποία
µπορεί να υπάρχει αγροτικός γιατρός ή στρατιωτικός γιατρός,
για να εξυπηρετεί ανάγκες εικοσιτετράωρης κάλυψης. 

Και γι’ αυτά τα δεδοµένα, τότε, είχαµε παρέµβει και είχαµε
κάνει µια συµφωνία, η οποία οδηγούσε σε πέντε χιλιάδες µόνιµες
προσλήψεις. Η Κυβέρνηση είχε κάνει προκήρυξη των δύο χιλιά-
δων µετά την παρέµβαση της ΟΕΝΓΕ. Μετά, οι µνηµονιακές συµ-
φωνίες τις εξαφάνισαν και οδηγηθήκαµε πάλι µε ευθύνη εκείνης
της Ευρώπης στο ένα προς πέντε για προσλήψεις, στη συνέχεια,
στο ένα προς ένα, για να µπορούµε να µιλάµε τώρα για τις νέες
ανάγκες. 

Τι κάνει σήµερα η Κυβέρνηση, κύριε Χατζηδάκη, που εκπρο-
σωπείτε σήµερα την Κυβέρνηση; Προσαρµόζεται στην ανάγκη,
αφού ζήτησε ακόµα µία διετία εφαρµογής των κοινοτικών οδη-
γιών; Κάνει προσαρµογή; Κάνει αυτές τις προσλήψεις που χρει-
αζόµαστε, ώστε το σύστηµα εφηµερίας να µην έχει πάνω από το
σαρανταοκτάωρο εβδοµαδιαίας απασχόλησης;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι αυτό το ζήτηµα που συζητάµε, καθώς και πάρα

πολλά άλλα, οδηγούν στο εξής απλό: Δηµιουργούν την προ-
γραµµατική βάση για σύγκλιση των προοδευτικών δυνάµεων,
όλων εκείνων που βλέπουν ότι µία νεοφιλελεύθερη κυβέρνηση
δεν µπορεί να οδηγήσει και την Ελλάδα και την Ευρώπη σ’ αυτά
που θέλουµε. Εµείς θα υπηρετήσουµε αυτή την αναγκαιότητα
µαζί µε όλους εκείνους που θέλουν να το κάνουν έµπρακτα. 

Ο Αλέξης Τσίπρας ήδη πρότεινε ότι πέραν της δυναµικής του
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εργατικού κινήµατος, για να ανατραπούν τέτοια αντεργατικά νο-
µοσχέδια χρειάζεται και η δέσµευση των προοδευτικών κοµµά-
των, ότι θα ακυρωθεί αυτή η νοµοθεσία στην πράξη. Να, λοιπόν,
µια πρόκληση προκειµένου να πάµε στην επόµενη ηµέρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει η κ. Έλενα Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας κάποιος τις

αντιδράσεις της Αντιπολίτευσης για το εργασιακό νοµοσχέδιο
δεν µπορεί παρά να διαπιστώσει πως πρόκειται για ένα παιχνίδι
πολιτικών εντυπώσεων που δεν έχει καµµία σχέση µε την ουσία
των νέων ρυθµίσεων. Το εργασιακό ήταν πάντοτε το προσφιλές
θέµα της Αριστεράς, η οποία έχοντας ανακηρυχθεί αυτόκλητος
προστάτης των εργασιακών δικαιωµάτων δεν χάνει ευκαιρία να
αλιεύσει κοµµατικά οφέλη και το προσπαθεί και αυτή τη φορά.

Σηµαία της αντίδρασης του ΣΥΡΙΖΑ είναι το άρθρο για τη δι-
ευθέτηση της εργασίας. Μα, δεν γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, πως η συγκεκριµένη πρακτική υπάρχει στην Ελλάδα
επί τριάντα χρόνια, πέντε από τα οποία κυβερνούσατε; Αν δεν
ήταν τόσο καλή, γιατί δεν την αλλάξατε; Γιατί δεν βγαίνατε µε
θάρρος να πείτε πως προσυπογράψατε την οδηγία 2019/1150,
που προβλέπει τη διευθέτηση της εργασίας; Και τώρα που την
ενσωµατώνουµε στο Εθνικό Δίκαιο θα καταψηφίσετε αυτό που
προσυπογράψατε; Αυτό που ψηφίζει όλη η Ευρώπη και ήδη
εφαρµόζουν δεκάδες χώρες δεν το θέλετε για τον Έλληνα ερ-
γαζόµενο; Μιλήστε ανοιχτά στους εργαζόµενους. Μήπως σας
ενοχλεί που δίνουµε την ίδια δυνατότητα, όχι µόνο στους παν-
τρεµένους µε παιδιά κάτω των οκτώ ετών, αλλά σε όλους τους
εργαζόµενους; Ποιον εργαζόµενο, άραγε έχετε στο µυαλό σας;
Σίγουρα, όχι τον σύγχρονο εργαζόµενο και τις ανάγκες του. 

Κυρίες και κύριοι, δεν υπάρχει καµµία -µα, καµµία- αµφιβολία
πως το εργασιακό νοµοσχέδιο έχει τολµηρές ρυθµίσεις που δια-
σφαλίζουν ένα καλύτερο περιβάλλον εργασίας. Η µαύρη εργα-
σία και οι αδήλωτες υπερωρίες αντιµετωπίζονται πλέον µε την
ψηφιακή κάρτα σε συνδυασµό µε τους ελέγχους της Επιθεώρη-
σης Εργασίας που γίνεται πλέον ανεξάρτητη αρχή, αποκλείοντας
πολιτικές παρεµβάσεις. Άραγε, γιατί θέλετε τόσο πολύ να παρα-
µείνει στον έλεγχο του Υπουργείου; Ποιον εξυπηρετεί αυτό;

Δίνονται νέες άδειες σε γονείς και φροντιστές, άδεια πατρό-
τητας και επιδοτούµενες άδειες στους δύο γονείς από τον ΟΑΕΔ.
Θα πείτε «όχι» και σε αυτή τη διάταξη; Έχουµε προστασία των
εργαζοµένων από άκυρες απολύσεις και µάλιστα, οι λόγοι απα-
γόρευσης απόλυσης αυξάνονται, ενώ και η αποζηµίωση απόλυ-
σης µπορεί να φτάσει µέχρι το τριπλάσιο αυτής που ισχύει
σήµερα. Σε τι µπορεί αυτό να σας ενοχλεί; 

Αυξάνονται οι επιτρεπόµενες υπερωρίες και είναι όλες πληρω-
µένες µε χρήµατα και όχι µε ρεπό, όπως παραπληροφορείτε
τους εργαζόµενους και µάλιστα, είναι πληρωµένες µε προσαύ-
ξηση 120% αντί για 80%. 

Τηλεργασία, αλλά και δικαίωµα αποσύνδεσης µπαίνουν στη
ζωή των εργαζοµένων, γιατί αυτό εξυπηρετεί τις σύγχρονες ερ-
γασιακές συνθήκες. Αναρωτιέµαι, κύριοι συνάδελφοι, τι σας ενο-
χλεί; Ποιον µπορεί να ενοχλεί η διαφάνεια στον συνδικαλισµό; 

Με τα ηλεκτρονικά µητρώα και τις ηλεκτρονικές ψηφοφορίες
αποφεύγεται ο κίνδυνος χειραγώγησης του συνδικαλιστικού κι-
νήµατος, το οποίο πλέον θα δουλεύει, όπως πρέπει, προστα-
τεύοντας πραγµατικά τους εργαζόµενους και διεκδικώντας γι’
αυτούς. Πλέον το δικαίωµα της απεργίας θα έχει κανόνες και
στόχο την Κυβέρνηση και την εργοδοσία και όχι το κοινωνικό σύ-
νολο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άφησα για το κλείσιµο της οµι-
λίας µου αυτό που για εµένα έχει µια ιδιαίτερη αξία στο εργασιακό
νοµοσχέδιο και θεωρώ πως δεν έχει αναδειχθεί όπως του αξίζει,
τα µέτρα για την καταπολέµηση της βίας και παρενόχλησης στους
χώρους εργασίας, ένα πολύ συχνό κοινωνικό πρόβληµα. Δεν είναι
ένα απλό ζήτηµα ούτε µια τυπική πρόβλεψη στο περιθώριο του
εργασιακού νοµοσχεδίου που συζητάµε. Υπάρχουν δεκάδες πε-
ριπτώσεις που µέχρι σήµερα δεν είχαν την ειδική αντιµετώπιση
που θα έπρεπε από το νοµοθετικό µας πλαίσιο. 

Η Ελλάδα είναι µία από τις πρώτες χώρες που κυρώνει τη Σύµ-
βαση 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας. Η παρενόχληση
αντιµετωπίζεται ως µορφή διάκρισης και έχει πλέον διευρυµέ-
νους κανόνες αντιµετώπισης. Η βία προστίθεται στις συµπεριφο-
ρές που τιµωρούνται. Δεν πρόκειται για συµπεριφορές που
αποτελούν ασκήσεις επί χάρτου, αλλά για δεκάδες γυναίκες που
βιώνουν τη βία και παρενόχληση καθηµερινά στη δουλειά τους.
Το πλαίσιο προστασίας περιλαµβάνει ακόµη και τους εθελοντές,
τους ασκούµενους και άλλους. Κανείς δεν µένει έξω από το πλαί-
σιο προστασίας. Κάθε επιχείρηση µε πάνω από είκοσι άτοµα πρέ-
πει να έχει εταιρική πολιτική για την καταπολέµηση της βίας και
της παρενόχλησης. Ίσως είναι από τις σηµαντικότερες διατάξεις
του νοµοσχεδίου, και σε επίπεδο πρόληψης και σε επίπεδο αντι-
µετώπισης. Ο εργοδότης έχει υποχρέωση πλέον να προλαµβά-
νει, να σταµατά και να αντιµετωπίζει τα περιστατικά βίας και
παρενόχλησης. Και υποχρέωση σηµαίνει έλεγχος, αυτό που
µέχρι σήµερα δεν υπήρχε πουθενά. 

Επίσης, ο εργοδότης οφείλει να λαµβάνει µέτρα για να στα-
µατήσει κάθε ανάλογο περιστατικό. Εφόσον, µάλιστα, κινδυνεύει
η ζωή ή η υγεία του προβλέπεται ακόµα και το δικαίωµα του θι-
γόµενου ν’ αποχωρήσει από την εργασία για όσο καιρό χρει-
αστεί. Τέλος, ο νέος νόµος έρχεται επίσης να απαγορεύσει την
απόλυση και δυσµενή µεταχείριση και του καταγγέλλοντος και
οποιουδήποτε µάρτυρα. Επιπλέον, το βάρος της απόδειξης αν-
τιστρέφεται και το έχει αυτός που καταγγέλλεται. 

Ο κύκλος της βίας και της σεξουαλικής παρενόχλησης δεν
έκλεισε µε τις καταγγελίες των τελευταίων µηνών. Με αυτές
άνοιξε. Σήµερα, µε το νοµοσχέδιο αυτό, η Κυβέρνηση αποδει-
κνύει έµπρακτα πως δεν θα αφήσει το κοινωνικό αυτό πρόβληµα
να καταστρέφει τις ζωές χιλιάδων εργαζοµένων σε όλους τους
χώρους και τα επαγγέλµατα. Όπου υπάρχει νοµοθετική δυνατό-
τητα, θα υπάρχει και ανάλογη ρύθµιση, για να συµβαίνουν όλο
και λιγότερα περιστατικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εργασιακό νοµοσχέδιο συµ-
φιλιώνει την προσωπική και την επαγγελµατική ζωή, δίνει λύσεις
στις ανάγκες του εργαζόµενου του 21ου αιώνα. Οι εργαζόµενοι
δεν χρειάζονται τις πολιτικές ερµηνείες των καθ’ έξη αντιρρησιών
σε κάθε µορφή προόδου για να δουν πώς αλλάζουν δεκάδες
πράγµατα προς το συµφέρον τους. Μπορούν να διαβάσουν τον
νόµο. Σε λίγες ηµέρες θα µπορούν να επωφεληθούν από τις δια-
τάξεις του. Υπάρχει η επιλογή να δείτε το µέλλον και να τον ψη-
φίσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Ράπτη, ειδικά για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Στη συνέχεια, θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο του Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Κεγκέρογλου για ένα
τρίλεπτο. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περιεχόµενο του νοµοσχε-

δίου συνδέεται µε το ερώτηµα για τον τρόπο ρύθµισης των ερ-
γασιακών σχέσεων που έχει τεθεί εδώ και πολλά χρόνια,
απαντήθηκε στη συνέχεια και µε το νοµοσχέδιο απαντάται µε
συγκεκριµένο τρόπο. Θα εξηγήσω µε ποιον τρόπο.

Το Εργατικό Δίκαιο αποτελεί κατάκτηση του κόσµου της ερ-
γασίας. Στον πυρήνα του βρίσκεται η σύµβαση εργασίας. Αρχικά
αποτελούσε µια από τις ανταλλακτικές συµβάσεις, όπως όλες οι
άλλες, στο πλαίσιο της ελευθερίας των συναλλαγών. Η σύµβαση
εργασίας αποσπάστηκε από τις υπόλοιπες ανταλλακτικές συµ-
βάσεις του αστικού δικαίου, διότι το αντικείµενό της, η παροχή
εργασίας, είναι συνυφασµένη µε τον ίδιο τον άνθρωπο και δεν
µπορεί να διαχωριστεί από αυτόν.

Κατά την παροχή της εργασίας η εργατική δύναµη του εργα-
ζοµένου προέρχεται και ταυτίζεται µε τον ίδιο τον εργαζόµενο
που είναι άνθρωπος µε σάρκα και οστά, αλλά και προσωπικό-
τητα. Εξάλλου ο εργαζόµενος ως η αδύναµη πλευρά της εργα-
σιακής σχέσης δεν διαπραγµατεύεται επί ίσοις όροις µε τον
εργοδότη και εποµένως χρήζει προστασίας.
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Έτσι γεννήθηκε το Εργατικό Δίκαιο, ως αυτοτελές δίκαιο σε
σχέση µε το αστικό, το ενοχικό δίκαιο, αποκτώντας και έχοντας
µια σηµαντική προστατευτική διάσταση. Και στην εξέλιξή του το
εργατικό δίκαιο απέκτησε µια ακόµη εξαιρετικά σηµαντική κυ-
ρίαρχη διάσταση, τη συλλογική. Η διαπραγµάτευση µεταφέρεται
από το ατοµικό στο συλλογικό επίπεδο ώστε η πλευρά των ερ-
γαζοµένων να µπορεί να διαπραγµατεύεται µε τον εργοδότη συλ-
λογικά µέσω των συνδικάτων και συνακόλουθα να επέρχεται µια
στοιχειώδης ισορροπία, δεδοµένης της εγγενούς ανισορροπίας
δυνάµεων µεταξύ εργοδότη και εργαζόµενου.

Οι νεοφιλελεύθερες πολιτικές που επικράτησαν κυρίως την τε-
λευταία δεκαετία του 20ου αιώνα και στις αρχές του 21ου αιώνα
βάσει των συσχετισµών δυνάµεων, κοινωνικών και πολιτικών που
αναδείχτηκαν, επεχείρησαν και επιχειρούν να ακυρώσουν τη συλ-
λογική διάσταση του Εργατικού Δικαίου µε τη διάλυση του συν-
δικαλιστικού κινήµατος, την υποβάθµιση των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας, εν ολίγοις µε την πλήρη αποδιάρθρωση,
την απορρύθµιση του συλλογικού εργατικού δικαίου. Έτσι επα-
νέρχονται η ατοµική σύµβαση εργασίας ως κυρίαρχος παράγον-
τας που διαπλάθει και ρυθµίζει τους όρους εργασίας και
συνακόλουθα η ανισοτιµία των δύο µερών των συµβαλλοµένων
στην εργασιακή σχέση. Αυτό επισηµαίνει και η έκθεση της Επι-
στηµονικής Επιτροπής της Βουλής.

Προς αυτή την κατεύθυνση, δηλαδή την αναγόρευση των ατο-
µικών συµβάσεων εργασίας σε κυρίαρχο διαµορφωτή της εργα-
σιακής σχέσης, κινείται και το υπό κρίση νοµοσχέδιο. Αυτό είναι
θεµελιώδες στοιχείο της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας. Κινεί-
ται προς την οπισθοδρόµηση και όχι προς την πρόοδο, την
οποία, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας επικαλείστε συ-
νεχώς, αφού η οπισθοδρόµηση δεν συνδέεται απαραιτήτως µε
τον χρόνο καθιέρωσης, τον χρόνο θέσπισης προστατευτικών ερ-
γατικών ρυθµίσεων. Αυτό υποστηρίζεται από πλευράς σας, ότι
λόγω της παρέλευσης χρόνων από την καθιέρωση εργατικών δι-
καιωµάτων, αυτά πρέπει να προσαρµοστούν στη σηµερινή «ερ-
γασιακή ζούγκλα», δηλαδή να καταργηθούν. Αυτό λέτε. Και ας
µην λησµονείται ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει χαρακτηρίσει
το οκτάωρο αναχρονισµό και ιδεοληπτική εµµονή, ενώ, κύριε
Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι είναι πρόοδος η εργοδοτική αυ-
θαιρεσία και η «εργασιακή ζούγκλα» που θεσµοθετείτε. Εξάλλου
αυτό είναι και το επιχείρηµά σας, δηλαδή ότι αφού υπάρχει «ερ-
γασιακή ζούγκλα» στην αγορά, ως ρεαλιστές αυτή θεσµοθετείτε
και εποµένως τη νοµιµοποιείτε. Άρα η εργασιακή πραγµατικό-
τητα παύει να είναι παράνοµη και γίνεται νόµιµη, µε τη βούλα και
µε το νοµοσχέδιό σας.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή είναι η πολιτική σας. Επα-
ναφέρετε και µάλιστα ενισχύοντας τες, τις µνηµονιακές πολιτι-
κές, των οποίων το εργατικό δίκαιο και η θέση του κόσµου της
εργασίας υπήρξαν το κυριότερο θύµα τους και µάλιστα τα προ-
σωρινά µνηµονιακά µέτρα µετατρέπονται σε πάγια, δηλαδή το
έγκληµα που διαπράττεται δεν είναι στιγµιαίο αλλά διαρκές και
αυτό γίνεται µετά την έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια -να το
θυµηθούµε αυτό, τον Αύγουστο του 2018-, δηλαδή χωρίς να
υπάρχουν δεσµεύσεις.

Εξάλλου µε το που ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας η
Νέα Δηµοκρατία προώθησε ρυθµίσεις οι οποίες ανέτρεψαν όσες
θεσπίστηκαν επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µετά την έξοδο της
χώρας από τα µνηµόνια: η µη προώθηση της περαιτέρω αύξησης
του κατώτερου µισθού, η κατάργηση του αιτιολογηµένου χαρα-
κτήρα των απολύσεων και της συνευθύνης, πλέγµα εξαιρέσεων
από το πεδίο εφαρµογής των συλλογικών συµβάσεων εργασίας,
ακρωτηριασµός του δικαιώµατος µονοµερούς προσφυγής στη
διαιτησία, µη υπαγωγή των νεοπροσλαµβανόµενων στη ΔΕΗ και
στα ΕΛΤΑ στις ρυθµίσεις των επιχειρησιακών συλλογικών συµ-
βάσεων εργασίας και των κανονισµών εργασίας κ.ά..

Έτσι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας διαπνεόµενη από
ακραία νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις επαναφέρει τη διαπραγµά-
τευση των όρων εργασίας στο ατοµικό επίπεδο, ενισχύοντας
αυτή τη µεταφορά και µε τη θεσµική ακύρωση-υπονόµευση της
συλλογικής αυτονοµίας, της συνδικαλιστικής δράσης και του δι-
καιώµατος της απεργίας. Και αυτό παρά την πανδηµία που έχει
οδηγήσει ακόµη και φιλελεύθερες και συντηρητικές κυβερνήσεις

να αναθεωρήσουν εν µέρει κάποιες από τις ακραία νεοφιλελεύ-
θερες απόψεις τους και να επαναφέρουν σε ευαίσθητους τοµείς,
όπως η εργασία και η υγεία, την κρατική και συλλογική παρέµ-
βαση, ώστε τουλάχιστον σε αυτά τα πεδία να µην αφήνονται όλα
στην αυθαιρεσία της αγοράς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό κρίση νοµοσχέδιο είναι
ψευδεπίγραφο, διότι άλλη είναι η στόχευσή του -την ανέπτυξα
προηγουµένως- και άλλος ο τίτλος του. Επιγράφεται «για την
προστασία της εργασίας». Βέβαια την προστασία της αδύναµης
πλευράς της σύµβασης εργασίας την ακυρώνετε. Διαπράττετε
όµως και µία -θα έλεγα- πολιτική ανεντιµότητα. Εντάσσετε στο
νοµοσχέδιο την κύρωση δύο διεθνών συµβάσεων και την ενσω-
µάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας. Με αυτόν τον τρόπο επιχει-
ρείτε να συγκαλύψετε τον αντικοινωνικό, αντιδηµοκρατικό και
αυταρχικό χαρακτήρα του νοµοσχεδίου που θα έχει ως αποτέ-
λεσµα τη θεσµική επιβολή της «εργασιακής ζούγκλας».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ολοκλη-
ρώστε σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο πλήττει όλη την κοινωνία, τους εργαζόµενους

του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, τους άνεργους καθώς απο-
τρέπει νέες προσλήψεις και τους νεοεισερχόµενους στην αγορά
εργασίας, αλλά και τους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, οι οποίοι
θα είναι οι αποδέκτες του περιορισµού της αγοραστικής δύνα-
µης των εργαζοµένων. Εν τέλει καταδικάζει τη νέα γενιά σε ένα
µέλλον φθηνής, ελαστικής εργασίας και εργασιακής επισφά-
λειας, χωρίς δικαιώµατα, οδηγώντας τους σε αναζήτηση εργα-
σίας στο εξωτερικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ. Κύριε Παπαηλιού, έχετε φτάσει στα εννιά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, αλλά έτσι

είναι σε βάρος των συναδέλφων σας. Πρέπει µόνοι µας να το κα-
ταλαβαίνουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Καταλύετε το δηµοκρατικό και κοι-
νωνικό κεκτηµένο της Μεταπολίτευσης. Η αναγκαία ενσωµάτωση
των συγκεκριµένων διεθνών συµβάσεων και ευρωπαϊκών οδη-
γιών δεν µπορεί να συγκαλύψει τον αντικοινωνικό χαρακτήρα του
νοµοσχεδίου, που επαναλαµβάνω θεσµοθετεί την επιβολή της
εργασιακής ζούγκλας και επαναφέρει τη ρύθµιση των εργασια-
κών σχέσεων πολλά χρόνια πίσω.

Κύριε Υπουργέ, απευθύνοµαι σε εσάς προσωπικά, είπατε ότι
δεν µπορούν να υπάρχουν εργαζόµενοι χωρίς επιχειρήσεις και
ότι δεν µπορούν να υπάρχουν επιχειρήσεις µε τους εργαζόµε-
νους στα κεραµίδια. Προφανώς εννοείτε µε τους εργαζόµενους
που έχουν δικαιώµατα, διαµαρτύρονται, συνδικαλίζονται, κινητο-
ποιούνται και απεργούν, µε άλλα λόγια ασκούν τα δικαιώµατά
τους. Αυτή δυστυχώς είναι η αντίληψή σας. Θεωρείτε τα δικαιώ-
µατα το πολύ-πολύ αναγκαίο κακό και την άσκησή τους διάπραξη
παράνοµων πράξεων. Γι’ αυτό και καταργείτε τα δικαιώµατα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, κ. Κεγκέρογλου έχει
τον λόγο. 

Αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλη η κοινωνία συζητά για το

εργασιακό. Οι άνθρωποι της εργασίας, οι µικρές και πολύ µικρές
επιχειρήσεις, οι επαγγελµατίες, όλοι κατανοούν τη στόχευση της
Κυβέρνησης να υποβαθµίσει τη θέση του εργαζόµενου και να
υπονοµεύσει τις δυνατότητές του να διαπραγµατευτεί αξιοπρε-
πώς. Πολύ περισσότερο το γνωρίζουν οι διευθυντές και οι διοι-
κήσεις των µεγάλων και πολύ µεγάλων επιχειρήσεων που τους
αφορά και περιµένουν πως και πως την ψήφισή του για να αρχί-
σουν την εφαρµογή του. 

Το νοµοσχέδιο πέρα από τις θετικές διατάξεις -τις οποίες αδι-
κεί ο τρόπος µε τον οποίο ήρθαν µαζί µε το µόρφωµα των ρυθ-
µίσεων για τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας και τα άλλα
ζητήµατα- πραγµατικά έχει να κάνει µε ένα αναχρονισµό που ει-
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σάγει. Είναι αντικοινωνικό και αντιπαραγωγικό. Και η Ελλάδα που
βρίσκεται µπροστά στην ανάγκη στη µετά COVID εποχή να αξιο-
ποιήσει το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ, όλες τις πλουτοπαρα-
γωγικές πηγές και θα µπορούσε να έχει ένα µεγάλο πλεονέκτηµα
µε την εργασία ως ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα, θα βρεθεί σε δυ-
σµενέστερη θέση. Μόνο αξιοπρεπείς αµοιβές και συνθήκες ερ-
γασίας καλές στο πλαίσιο των κανόνων του κοινωνικού
µερίσµατος της ανάπτυξης µε τη συλλογική εκπροσώπηση ως
εγγύηση, στο πλαίσιο ενός κοινωνικού συµβολαίου, µπορούν να
δώσουν τη σιγουριά για να προχωρήσουµε στην επόµενη µέρα. 

Το Κίνηµα Αλλαγής θέτει σήµερα ως προτεραιότητα την
ανάγκη για το πράσινο κοινωνικό συµβόλαιο και θεωρεί ότι µπο-
ρούµε και πρέπει να ανοίξουµε έναν σοβαρό κοινωνικό διάλογο
για τα κρίσιµα ζητήµατα που αναδεικνύονται από την τέταρτη
βιοµηχανική επανάσταση που ήδη τρέχει. Να αξιοποιήσουµε τα
αποτελέσµατα της επιστηµονικής έρευνας για τις επιπτώσεις
της. Βεβαίως η παραγωγή του νέου πλούτου είναι ένα από τα θε-
τικά αποτελέσµατα της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης
αλλά ταυτόχρονα συνοδεύεται από µείωση της απασχόλησης και
έτσι τίθενται νέα ερωτήµατα. Με ποιες πολιτικές και ποιους θε-
σµούς ο επιπλέον αυτός νέος πλούτος θα αξιοποιηθεί για την
κοινωνική ωφέλεια; Για µας πρέπει να εξεταστεί όχι η αύξηση
αλλά η µείωση των ωρών εργασίας και η δηµιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας όχι µόνο για να καλυφθούν οι απώλειες αλλά για
να ανοίξουν δρόµοι για τη νέα γενιά από το κοινωνικό µέρισµα
του νέου πλούτου που θα παραχθεί µε την τέταρτη βιοµηχανική
επανάσταση. 

Αυτή είναι η συζήτηση και δεν θα την εκτρέψουν οι οποιεσδή-
ποτε σκοπιµότητες. Και το λέω αυτό διότι η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε την Παρασκευή, ως είχε δικαίωµα,
να καταθέσει πρόταση νόµου για τη χρηµατοδότηση των κοµµά-
των, την εξυγίανση ή δεν ξέρω πως αλλιώς την τιτλοφορεί. Αυτό
ήταν πολιτικό δικαίωµά της. Όµως δεν έµεινε εκεί. Στις τοποθε-
τήσεις σήµερα πολλών στελεχών αναφέρθηκε το θέµα και βε-
βαίως στην τοποθέτηση του πρώην Προέδρου της Βουλής, του
κ. Βούτση. Αυτό λέγεται προσπάθεια αλλαγής της ατζέντας. Και
ενώ δικαιολογούνται οικονοµικά κέντρα και η Κυβέρνηση να αλ-
λάξουν την ατζέντα δεν ξέρω ποια είναι η σκοπιµότητα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ γι’ αυτήν την προσπάθεια. Για να µην υπάρχουν όµως
παρερµηνείες σε καµµία περίπτωση δεν θα µείνει από µας ανα-
πάντητη η πρόκληση και µάλιστα µετά την τοποθέτηση, όπως
είπα, του Προέδρου της Βουλής. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να σας πω ότι το Κίνηµα Αλλαγής όχι
µόνο δεν απεµπολεί τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τα εκ-
κρεµή δάνεια του ΠΑΣΟΚ αλλά τις έχει αναλάβει. Γι’ αυτό στο
πλαίσιο του πολιτικού σχήµατος που κατήλθαµε στις τελευταίες
εκλογές ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής και που µε βάση αυτό έχουµε
και την χρηµατοδότηση από το κράτος, το σύνολο του ποσού
από την κρατική ενίσχυση που κατευθύνεται στο ΠΑΣΟΚ πηγαίνει
έναντι των δανειακών οφειλών µας. Αυτό δείχνει και αποδεικνύει
την πολιτική µας βούληση σε σχέση µε το πρόβληµα που δηµι-
ουργήθηκε στο παρελθόν. 

Η πρόταση νόµου του ΣΥΡΙΖΑ δεν µιλά µόνο για την υποχρέ-
ωση των κοµµάτων αλλά και για την υποχρέωση των Βουλευτών.
Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής θα πρέπει να σας πω ότι ούτως ή
άλλως συµµετέχουµε στα οικονοµικά του κινήµατος σε αντιστάθ-
µισµα της κρατικής χρηµατοδότησης που πηγαίνει έναντι των δα-
νείων. Όµως οι περισσότεροι Βουλευτές σήµερα του Κινήµατος
Αλλαγής δεν έχουν σχέση µε την περίοδο που ελήφθησαν τα δά-
νεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω ενάµισι
λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε υπόλοιπο
αλλά θα το αφαιρέσουµε από τη δευτερολογία σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σοβαρά τώρα είδα την πρόταση
νόµου να την υπογράφει η κ. Ξενογιαννακοπούλου και ο κ. Ραγ-
κούσης; Οι δυο γραµµατείς της περιόδου υπερχρέωσης του
ΠΑΣΟΚ;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

Και λέει η κ. Ξενογιαννακοπούλου «για τα δικά µου λάθη της
περιόδου µου και του κ. Ραγκούση θα πληρώσει ο Μουλκιώτης,
ο Πάνας, ο Πουλάς, ο Φραγκίδης, όλοι όσοι δεν έχουν καµµία
σχέση µε εκείνη την περίοδο». Σοβαρά; Πού είναι η ηθική σας,
κυρία Ξενογιαννακοπούλου, προσωπικά; Σοβαρά, κυρία Ξενο-
γιαννακοπούλου; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ηρεµήστε, παρα-

καλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και βέβαια να πληρώσουν όλοι

όσοι απέκτησαν όνοµα µε το ΠΑΣΟΚ και µετά το πούλησαν δεξιά
κι αριστερά. Όλοι. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πιο ήρεµα παρα-

καλώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εκτός από τον κ. Ραγκούση και

την κ. Ξενογιαννακοπούλου, Κουρουµπλής, Μωραΐτης, Τζάκρη,
Σπίρτζης, αλλά κι αυτός που κατέβηκε από το Βήµα, ο κ. Παπαη-
λιού, απέκτησε όνοµα ως Γενικός Γραµµατέας στην κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ. Σοβαρά; Υπογράφετε τέτοια πρόταση; Και θα πά-
ρετε τώρα και τον λόγο και θα µας πείτε την αιτιολόγηση γιατί
θα πληρώσει ο Πουλάς κι όχι εσείς; Σοβαρά, κυρία; 

Ο Σίµος Κεδίκογλου, που αγκαλιάσατε τελευταία, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, συνοδεύεται κι από τη χρεωστική καρτέλα. Τον συνο-
δεύει το χρέος που του αναλογεί. Και βέβαια έχουµε και τους αν-
τίθετους από τη Νέα Δηµοκρατία, για να µην ξεχνιόµαστε.
Χρυσοχοΐδη και λοιπούς. Αλλά και ο Οικονόµου που έφυγε από
το ΠΑΣΟΚ γιατί δεν ήθελε να ψηφίσει µνηµόνια. Και από τότε έχει
ψηφίσει τέσσερα-πέντε. Έχει πάρει φόρα και έχει ψηφίσει τέσ-
σερα-πέντε. Ο κατάλογος είναι µακρύς και τον έχω δηµοσιοποι-
ήσει. 

Κυρίες και κύριοι, αυτό που περιµένουν οι πολίτες είναι µια κα-
λύτερη µέρα. Κι αυτή δεν µπορεί να έρθει αν δεν σταµατήσει η
υποχώρηση της πολιτικής στα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα
αλλά και στις σκοπιµότητες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το Κίνηµα Αλλαγής, λοιπόν, θα
δώσει τον αγώνα για τη χώρα, την κοινωνία και τους πολίτες. 

Ευχαριστώ. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η κ. Ξενογιαννα-

κοπούλου έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Προς τι η κ. Ξενογιαννακοπούλου;

Μετά την κ. Ξενογιαννακοπούλου θα ήθελα κι εγώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βρούτση,

για όνοµα του Θεού. 
Παρακαλώ να σεβόµαστε τον Κανονισµό. Έχω αντιληφθεί την

κ. Ξενογιαννακοπούλου. Είναι προσωπικό το θέµα και θα της
δώσω τον λόγο. Οι άλλοι γιατί επεµβαίνετε; Δεν µπορώ να κατα-
λάβω γιατί παρεµβαίνετε. Δεν είπε κάτι για σας προσωπικά, κύριε
Βρούτση. Για όνοµα του Θεού. 

Η κ. Ξενογιαννακοπούλου έχει τον λόγο για το προσωπικό της
θέµα. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να επισηµάνω δυο πράγµατα. Ο κ.
Κεγκέρογλου συνηθίζει να µιλάει µε ένα συγκεκριµένο τρόπο.
Εγώ δεν θα µιλήσω µε αυτόν τον τρόπο και δεν έχω µιλήσει ποτέ,
ούτε για συναδέλφους, ούτε για πρώην συντρόφους. Δύο πράγ-
µατα όµως θέλω να πω για να αποκαταστήσουµε την αλήθεια. 

Οι γραµµατείς του ΠΑΣΟΚ, όλοι οι γραµµατείς του ΠΑΣΟΚ,
συµπεριλαµβανοµένης και εµού δεν είχαµε ποτέ ευθύνη για τα
οικονοµικά και το ξέρει ο κ. Κεγκέρογλου. Δηµιουργεί απλώς εν-
τυπώσεις. Το ξέρει πάρα πολύ καλά. Δεν έχω να προσθέσω τί-
ποτα άλλο επί αυτού. Και δεν συνηθίζω κιόλας να µιλάω ποτέ
αρνητικά για ένα κόµµα που, στο κάτω-κάτω, από δεκαεφτά χρο-
νών το υπηρέτησα. 

Δεύτερον, διαγράφηκα και έφυγα από το ΠΑΣΟΚ το 2012.
Είναι ιδιαίτερα επίκαιρο που µιλάµε σήµερα για το εργασιακό νο-
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µοσχέδιο. Παραιτήθηκα από Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών για τα ευρωπαϊκά θέµατα επειδή διαφώνησα µε το δεύτερο
µνηµόνιο. Άρα, δεν ανέχοµαι από κανέναν να κάνει κριτική στην
πολιτική µου πορεία. Διαγράφηκα, έφυγα έξι χρόνια από την πο-
λιτική, δεν είµαι γυρολόγος και πήγα το 2018 στην κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ και συστρατεύτηκα επειδή πιστεύω ακριβώς ότι µαζί
µε τον ΣΥΡΙΖΑ και την Προοδευτική Συµµαχία αυτή τη στιγµή δη-
µιουργείται µια ελπίδα προοδευτική για τη χώρα. 

Όλα τα άλλα τα επιστρέφω στον κ. Κεγκέρογλου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό.
Έκανε µια τοποθέτηση επί προσωπικού και έδωσε τις απαραί-

τητες διευκρινήσεις, όπως νόµιζε. Δεν είπε κάτι που να σας θίγει.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα κάνω µια

πολύ µικρότερη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό. Δεν

θα µιλάει ο καθένας…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει κι εγώ τον
λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τριάντα δευτε-
ρόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό.
Κύριε Κεγκέρογλου, έδωσε µια εξήγηση γιατί ήταν προσωπικό

το θέµα. Πείτε µας µόνο σε τι συνίσταται το δικό σας προσωπικό
και στη συνέχεια θα πάρετε τον λόγο, που όπως λέει ο Κανονι-
σµός, θα κρίνουµε αν είναι προσωπικό. Πείτε µας σε τι συνίστα-
ται.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα σας πω τον λόγο, αυτό που
θεωρώ ότι είναι βάσιµο για να µου δώσετε τον λόγο. Αν και δεν
θα το χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ανέφερε η κ. Ξενογιαννακοπούλου ότι µου επιστρέφει. Δεν
µπορεί να µου επιστρέψει τίποτα, διότι δεν µε αγγίζει τίποτα σε
σχέση µε αυτά που είπε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι προ-
σβλητικό αυτό. Σας ανταποδίδει όσα είπατε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ακούστε, να τελειώσω.
Η κ. Ξενογιαννακοπούλου ανάλωσε όλη την τοποθέτησή της

στο πολιτικό σκέλος. Και καλά έκανε. Εγώ µίλησα για το ηθικό
σκέλος. Ο διαχειριστής και οι γραµµατείς της περιόδου δεν
έχουν ηθικό δικαίωµα, -ανεξάρτητα αν έχουν ευθύνες στη δια-
χείριση, έχουν στην πολιτική- να πούνε του Πουλά, του Μουλ-
κιώτη, του Μπιάγκη, του Φραγγίδη και όλων των άλλων που δεν
έχουν καµµίια σχέση µε αυτήν την περίοδο, να πληρώσουν για
τα λάθη τα δικά τους. Εντάξει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το είπατε, εντά-
ξει.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Μην υψώνεις το δάχτυλο όταν µιλάς!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εντάξει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,

κυρία συνάδελφε.
Σας παρακαλώ! Έδωσε τις εξηγήσεις η κ. Ξενογιαννακοπού-

λου.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ! Σας

παρακαλώ!
Μισό λεπτό, κύριε Βρούτση.
Είναι πολιτικές τοποθετήσεις του κάθε Βουλευτή. Μην πάµε

σε άλλο θέµα. Δεν ξέρω αν θα έπρεπε ή όχι να υπάρχει για τα
θέµατα αυτά νόµος για τα πολιτικά κόµµατα στη χώρα. Αυτό είναι
ένα ζήτηµα που θα αφορά την επόµενη αναθεώρηση.

Κύριε Βρούτση, έχετε ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν από λίγο είχα

πάρει τον λόγο και είχα πει ότι δεν µου αρέσει και ούτε θέλω,
ούτε είναι στη δική µου πολιτική συγκρότηση να κάνω συστάσεις
προς την Έδρα. Είµαι υποχρεωµένος τώρα να κάνω σύσταση
προς την Έδρα.

Κάνατε πολύ καλά και δώσατε τον λόγο στην κ. Ξενογιαννακο-

πούλου και δεν λέω τίποτα γι’ αυτό, όπως και στον κ. Κεγκέρο-
γλου. Η Έδρα, όµως, επιτέλους πρέπει να ευθυγραµµιστεί και
να συντονιστεί µεταξύ της. Όχι δύο µέτρα και δύο σταθµά. Ο κ.
Μπογδάνος πριν δύο ώρες ακριβώς για κάποιους αντίστοιχους
λόγους ήθελε να πάρει τον λόγο και η Έδρα δεν του τον έδωσε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Καµµία σχέση!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Σας παρακαλώ! Σας παρακαλώ! 
Εγώ δεν θέτω θέµα προς την κ. Ξενογιαννακοπούλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εσείς γιατί διακό-

πτετε τώρα; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Λέω δικαίως της έδωσε τον λόγο! Και

στον κ. Κεγκέρογλου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε την εντύ-

πωση ότι όποιος φωνάζει εντυπωσιάζει; Η επιχειρηµατολόγια
είναι αυτή που εντυπωσιάζει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε!
Κάνω λοιπόν την εξής σύσταση προς εσάς και διαµέσου ηµών

σε όλο το Προεδρείο. Θα πρέπει µεταξύ σας να βρείτε έναν
τρόπο συντονισµού και ενιαίας εφαρµογής της λειτουργίας της
έδρας. Όχι δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Αυτό ήθελα να πω στην παρέµβασή µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας εξήγησα και

πριν, πως αυτό ήταν ένα θέµα στο οποίο δεν ήµουν Πρόεδρος
εγώ. Λύθηκε µε Προεδρεύουσα άλλη συνάδελφο. Συνεπώς ό,τι
λύνεται δεν µπορεί να επαναλαµβάνεται. Δεν µπορεί να απορρί-
πτεται ας πούµε ένα αίτηµα, να επανέρχεται άλλος Πρόεδρος
και να επαναφέρεται. Αυτό είπα και αυτό λέει ο Κανονισµός.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκουρλέτη,
λίγο αργότερα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δύο
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αµέσως µετά τον
κ. Γκίκα, για να εκτονωθεί και η κατάσταση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κα-
λύτερα να µην µιλήσει ο κ. Γκίκας, για να ολοκληρωθεί εδώ το
θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ένα λεπτό, ορί-
στε.

Γενικά το λέω για όλους, η επιχειρηµατολογία δεν εντυπωσιά-
ζει µε την ένταση, αλλά µε το περιεχόµενό της.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν παίρνω τον λόγο
προφανώς για κανένα προσωπικό ζήτηµα. Παίρνω τον λόγο ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος γιατί µου προκαλεί εντύπωση ο
τρόπος που προσέγγισε ο κ. Κεγκέρογλου την πρόταση νόµου
που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ γύρω από το θέµα της υπερχρέωσης του
κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µπορούν τα κόµµατα του
2% του «SIEMENS» να µιλάνε έτσι µπροστά στην ελληνική κοι-
νωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό που είπε ο
κ. Κεγκέρογλου ήταν σε προσωπικό θέµα συγκεκριµένων συνα-
δέλφων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Είναι βαριά η ευθύνη
τόσο της Νέας Δηµοκρατίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν αφορούσε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας παρα-

καλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε, µην το ξανακάνετε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας παρα-

καλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Θέλω τον λόγο για τη

δευτεροµιλία µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος τώρα!
Μπορώ να τον έχω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Μα δεν µπορείτε να

το κάνετε αυτό. Σας παρακαλώ!
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Το έκανε ο κ. Τασούλας απέναντι στον κ. Τσίπρα! Μην επανα-
λαµβάνετε αυτήν την πρακτική της φίµωσης!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε! Εδώ δί-
νουµε τον λόγο σε όλους για να µιλούν και να αντικρούουν τα
επιχειρήµατα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν υπάρχει «σε
όλους». Υπάρχει Κανονισµός, υπάρχουν Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι. Το γνωρίζετε πολύ καλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν θέλετε τον
λόγο για δίλεπτη παρέµβαση ως Κοινοβουλευτικός…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ζήτησα τον λόγο για
δύο λεπτά, όπως δικαιούµαι ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Κάνετε την επιλογή, την ώρα που µιλάω και αναπτύσσω τις θέ-
σεις µου, να παρέµβετε καταπατώντας τη δεοντολογία και τον
ρόλο σας ως Πρόεδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, να σας
απαντήσω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν εφαρµόζουµε

εδώ κατά γράµµα τον Κανονισµό, σας λέω ότι…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Α, µπα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε να τελει-

ώσω!
Εγώ δεν αποκλείω κάποιον. Υπάρχει ανοχή σε ζητήµατα των

Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν ζητάω καµµία

ανοχή. Ασκώ τα δικαιώµατά µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Στα νοµοσχέδια,

εκτός από την ώρα που δικαιούται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος δικαιούται επίσης σύµφωνα µε τον Κανονισµό άπαξ να µι-
λήσει ενδιάµεσα. Μαζεύει όσα λένε οι Βουλευτές και τα οµιλεί.
Όµως, στην πράξη το έχουµε αφήσει. Υπάρχει ανοχή.

Επί προσωπικού λοιπόν, εφόσον δεν έχετε, δεν σας δίνω τον
λόγο.

Σας δίνω τον λόγο ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για δύο
λεπτά.

Ορίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Θα είχα τελειώσει,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν έχετε προσω-

πικό εσείς. Η κ. Ξενογιαννακοπούλου είχε προσωπικό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Προς τι λοιπόν η πα-

ρέµβαση; Προφανώς δεν σας άρεσε το περιεχόµενο αυτών που
έλεγα.

Υπάρχει µείζον πολιτικό ζήτηµα εδώ και χρόνια σε σχέση µε
την ασυλία που είχαν τα δύο κόµµατα, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δη-
µοκρατία µέσα στο πλαίσιο του δικοµµατισµού της διαπλοκής,
που µας χρεοκόπησε ως χώρα. Και είναι ενδεικτικό ότι και τα δύο
αυτά κόµµατα είναι υπερχρεωµένα. Δεν είναι προσωπικό το ζή-
τηµα, είναι βαθύτατα πολιτικό.

Κατά συνέπεια, θα έπρεπε να υπάρχει έστω µετά από τόσα
χρόνια, ντροπή λίγο και να αποστασιοποιηθείτε από αυτές τις
πρακτικές. Όταν ο κ. Τσουκάτος είχε µιλήσει για το 2% της
«SIEMENS», για τα µαύρα ταµεία και οι δύο σας είχατε την ίδια
πρακτική. Χρεωκοπήσατε µια χώρα.

Δεν µπορείτε σήµερα λοιπόν να προσπερνάτε την πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί αποτελεί ένα φτύσιµο στον ελληνικό λαό αυτή
η στάση σας.

Η έννοια λοιπόν της συµµετοχής και ολοκληρώνει, αυτή τη
στιγµή στις υποχρεώσεις αυτών των κοµµάτων έναντι των τρα-
πεζών είναι το λιγότερο που µπορούν να κάνουν και οι Βουλευτές
οι οποίοι εκλέγονται µε βάση αυτή την πολιτική ταυτότητα.
Βγείτε και αποστασιοποιηθείτε. Κάντε την αυτοκριτική σας. Τι να
κάνουµε! Όσο µιλάτε στο όνοµα εκείνων των ηµερών έχετε και
τις υποχρεώσεις.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εδώ δεν έχει προ-

σωπικό. Έκανε πολιτική τοποθέτηση. Απήντησε λοιπόν, στην κρι-
τική που κάνατε στην πρόταση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, κύριε Κεγκέ-

ρογλου. Δεν είναι προσωπικό. Μιλήσατε οκτώ λεπτά αντί τρία
που δικαιούστε.

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Γκίκα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, διαστρεβλώθη-

καν αυτά που είπα από το Βήµα της Βουλής. Θέλω τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Για να πείτε τι;

Μόνο αν θέλετε να διευκρινίσετε αν παραποίησε κάτι. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είπα πως ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δι-

καίωµα να καταθέσει πρόταση νόµου παρότι θα περιµέναµε να
τα έχει κάνει πέντε χρόνια που κυβερνούσε και όχι τώρα που κα-
ταθέτει την πρόταση νόµου. Είπα ότι έχει απόλυτο δικαίωµα.

Άλλα είπα: Έχει, άραγε, ηθικό δικαίωµα ο έχων την πολιτική
ευθύνη για τη διαχείριση εκείνης της περιόδου, ο Γραµµατέας
του κόµµατος, συγκεκριµένα και προσωπικά, ο κ. Ραγκούσης και
η κ. Ξενογιαννακοπούλου, να χρεώσουν αυτούς που δεν είχαν
καµµία σχέση; Αυτό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μάλιστα. Δόθηκαν

οι διευκρινίσεις.
Κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να

µην µπω στον πειρασµό, επειδή δεν είµαστε χθεσινοί. Εγώ µπήκα
στην πολιτική το 2007 και θυµάµαι τη γεωγραφία των προσώπων
στις εκλογές του 2009 πολύ καλά. Θυµάµαι µετά από µερικά χρό-
νια τις συνδιασκέψεις και τα συνέδρια του ΣΥΡΙΖΑ. Μία ήταν η
φωνή: «Το ΠΑΣΟΚ είναι εδώ ενωµένο, δυνατό». Λυπάµαι, αλλά
αυτή είναι η αλήθεια.

Μπαίνω τώρα στο πολύ σοβαρό αυτό νοµοσχέδιο το οποίο
θεωρώ ότι συνιστά τοµή στα εργατικά δεδοµένα της χώρας µας.
Είναι κρίµα διότι η αντιπολίτευση, Αξιωµατική και µη, δεν άδραξε
αυτή την ευκαιρία µε παραγωγικό τρόπο ώστε να συµβάλλει σε
µια συζήτηση προκειµένου να βελτιωθούν οι διατάξεις του νόµου
και να προσφέρει στους πολίτες θετικές υπηρεσίες. Δυστυχώς,
ακολούθησε µια ακραία αντιπολιτευτική τακτική, θα έλεγα, µε µι-
κροπολιτική λογική, ένα «όχι» σε όλα, χαρακτηρίζοντας το νοµο-
σχέδιο δήθεν αντεργατικό και αποκαλώντας µε απίστευτες
ονοµασίες τον νόµο αυτό, «έκτρωµα, οδοστρωτήρα, ολετήρα»
και άλλα πολλά.

Ποια είναι όµως η αλήθεια; Διαβάζοντας τα πλέον των εκατόν
είκοσι άρθρα αυτού του νόµου, βλέπουµε ότι είναι ένας νόµος
πρωτίστως φιλεργατικός. Πράγµατι προστατεύει την εργασία,
πράγµατι κυρώνει σοβαρές συµβάσεις του Διεθνούς Οργανι-
σµού Εργασίας και βεβαίως ενσωµατώνει στην κείµενη νοµοθε-
σία ευρωπαϊκή οδηγία για την ισορροπία µεταξύ της
επαγγελµατικής και της οικογενειακής-ιδιωτικής ζωής.

Η οδηγία αυτή δίνει τη δυνατότητα να ψηφιστούν παροχές που
µέχρι τώρα δεν υπήρχαν, παροχές οι οποίες βοηθούν τη µητρό-
τητα, την πατρότητα και ενισχύουν την οικογένεια. Είναι πάρα
πολύ σηµαντικό αυτό, διότι στις µέρες µας, δυστυχώς, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το µείζον πρόβληµα που αντιµετωπίζει η
χώρα είναι το δηµογραφικό. Συνεπώς, όταν υπάρχουν τέτοιοι
νόµοι που βοηθούν την οικογένεια µόνο θετικοί µπορεί να είναι
αυτοί.

Υπάρχει ένα επιχείρηµα από την Αντιπολίτευση ότι αυτές οι θε-
τικές διατάξεις αποτελούν ένα περίβληµα και µέσα βρίσκονται
αντεργατικές διατάξεις και ακραίες εναντίον των εργαζοµένων
πρόνοιες. Δεν είναι όµως έτσι τα πράγµατα. Νοµίζω ότι είναι ξε-
κάθαρο. Φωνάζετε από την αντιπολίτευση ότι καταργείται το
οκτάωρο. Μα πώς καταργείται το οκτάωρο, αφού το άρθρο 55
ακριβώς κατοχυρώνει το οκτάωρο; Φωνάζετε για την αύξηση των
υπερωριών. Μα γιατί φωνάζετε για την αύξηση των υπερωριών,
όταν οι εκατόν πενήντα ώρες που προβλέπονται στον νόµο υιο-
θετούν ακριβώς τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και µάλιστα µε αυξη-
µένη αµοιβή. Πολύς λόγος γίνεται για τη διευθέτηση των ωρών
της εργασίας. Μα δεν ανακαλύπτει τον τροχό η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Ισχύει η διευθέτηση του χρόνου εργασίας
εδώ και τριάντα χρόνια. Είναι ευρωπαϊκή τακτική η οποία βρίσκε-
ται πολλά χρόνια τώρα σε εξέλιξη.

Όµως, ο νόµος αυτός βάζει κι ένα φρένο -να µου επιτραπεί η
έκφραση- στη συνδικαλιστική ασυδοσία. Πολλά πράγµατα όλα
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αυτά τα χρόνια είχαν πάρει ένα κακό µονοπάτι. Δύο λόγια θα πω
γι’ αυτό: Καταργείται η δυνατότητα χρηµατοδότησης των συνδι-
καλιστικών οργανώσεων και φορέων από επιχειρήσεις, από κόµ-
µατα και από ΔΕΚΟ. Έτσι, διασφαλίζεται η ανεξαρτησία τους.
Θεσπίζεται επιτέλους, και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, η
προστασία του κοινωνικού συνόλου από τις συνέπειες των απερ-
γιακών κινητοποιήσεων αφού προβλέπεται η εξασφάλιση της πα-
ροχής της ελάχιστης εγγυηµένης υπηρεσίας στην κοινή ωφέλεια
η οποία ορίζεται στο 1/3 και είναι πάρα πολύ ουσιαστικό. Παράλ-
ληλα, µπαίνει τέλος στο φαινόµενο της καταστρατήγησης των
δικαστικών αποφάσεων όπου απεργίες που κρίνονται παράνοµες
επανακηρύσσονται την επόµενη ηµέρα.

Όµως, είναι επίσης πολύ σηµαντικό το «όπλο» το οποίο προ-
σφέρει αυτός ο νόµος στους εργαζόµενους για την προστασία
τους. Ποιο είναι αυτό; Είναι η ψηφιακή κάρτα του εργαζόµενου
που πλέον µε ηλεκτρονικό τρόπο όλα αυτά τα οποία είπαµε προ-
ηγουµένως -δηλαδή οι υπερωρίες, ο διακανονισµός της εργα-
σίας, το οκτάωρο ή αν θέλετε η ενισχυµένη απασχόληση-
φαίνονται και έτσι προστατεύεται ο εργαζόµενος, διότι δεν µπο-
ρεί να υπάρχει ασυδοσία από την εργοδοσία.

Άρα, αυτό σε συνδυασµό µε τη θέσπιση για πρώτη φορά της
τηλεργασίας δηµιουργεί ένα νέο τοπίο το οποίο πράγµατι υπη-
ρετεί τον εργαζόµενο και βάζει ένα πλαίσιο µέσα στο οποίο πρέ-
πει να κινηθεί η εργοδοσία.

Συνεπώς ο νόµος αυτός είναι ένας νόµος που εκσυγχρονίζει
την εργατική µας νοµοθεσία η οποία παρέµενε περίπου ίδια για
σαράντα χρόνια, βοηθάει τη µητρότητα, βοηθάει την πατρότητα,
βοηθάει τις νέες οικογένειες, έχει πάρα πολλές διατάξεις οι
οποίες περιορίζουν κακά φαινόµενα του παρελθόντος. Για όλους
αυτούς τους λόγους είναι ένας µεταρρυθµιστικός νόµος που θα
πρέπει όλοι να τον στηρίξουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο τώρα και

αµέσως µετά η κ. Αικατερίνη Παπακώστα - Παλιούρα από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή
µου για το νοµοσχέδιο θα ήθελα να καταδικάσω την πρωτοφανή
προσπάθεια φίµωσης του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης την περασµένη Παρασκευή σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα. Για
να καλυφθεί η φυγοµαχία του κ. Μητσοτάκη, το Προεδρείο της
Βουλής αρνήθηκε να δώσει τον λόγο στον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτική Συµµαχία για το θέµα του τεράστιου χρέους της
Νέας Δηµοκρατίας και έκλεισε άρον- άρον τη συνεδρίαση.

Ωστόσο, η αλήθεια είναι µία και δεν µπορεί να φιµωθεί. Ενώ
εκατοντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις ασφυκτιούν, αποκλεισµένες
από τον τραπεζικό δανεισµό, η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει κανένα
πρόβληµα να αυξήσει τα χρέη της την τελευταία πενταετία από
220 εκατοµµύρια σε 343 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή επί Προ-
εδρίας του κ. Μητσοτάκη το χρέος εκτινάχθηκε κατά 120 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Όποια µεθόδευση και να επιχειρήσετε όµως δεν
µπορείτε να κρύψετε την αλήθεια. Η Νέα Δηµοκρατία είναι ένα
ακόµα χρεοκοπηµένο κόµµα, ένας στρατηγικός κακοπληρωτής
που δανείζεται σε βάρος του Έλληνα φορολογούµενου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που συζη-
τούµε από χθες στην Ολοµέλεια η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δείχνει
το πιο σκληρό ταξικό της πρόσωπο. Και που το κάνει αυτό; Μα
φυσικά στο πεδίο της εργασίας. Εκεί ακριβώς που η ρύθµιση των
άνισων σχέσεων είναι απολύτως αναγκαία, η Κυβέρνηση ανατρέ-
πει τις κατακτήσεις των εργαζοµένων και καταργεί την απαραί-
τητη προστασία τους. 

Επιβεβαιώνει έτσι ότι νοµοθετεί για τους δυνατούς σε βάρος
των αδυνάτων, για τους µεγάλους σε βάρος των µικρών, για τους
λίγους σε βάρος των πολλών. Γιατί δεν είναι Κυβέρνηση όλων
των Ελλήνων, αλλά Κυβέρνηση της ολιγαρχίας. Δεν είναι Κυβέρ-
νηση που δηµιουργεί, που προσθέτει στο ενεργητικό της χώρας,
αλλά Κυβέρνηση που καταστρέφει, που αφαιρεί πόρους, περι-
ουσίες και δικαιώµατα. 

Εξυπηρετήσεις υπέρ των ηµετέρων συµφερόντων κρύβονται
πίσω από όλα της τα νοµοθετήµατα για την οικονοµία, την κατοι-
κία, την υγεία, την παιδεία, την εργασία. Με το νέο πτωχευτικό
κώδικα και τους πλειστηριασµούς δίνει βορά τις κατοικίες των
µικροµεσαίων στις τράπεζες και στα κοράκια των funds. Με το
νόµο για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση αποκλείει
είκοσι πέντε χιλιάδες µαθητές και µαθήτριες από τα πανεπιστή-
µια και τα ιδιωτικά κολλέγια τρίβουν τα χέρια τους φυσικά. Και
τώρα µε το νοµοσχέδιο έκτρωµα του κ. Χατζηδάκη δηµιουργεί
συνθήκες εργασιακής ζούγκλας και o ΣΕΒ χειροκροτά ενθουσια-
σµένος. 

Και µόνο η απαρίθµηση των βασικών διατάξεων του νοµοσχε-
δίου προκαλεί ανατριχίλα, κύριε Υπουργέ. Λείπει από την Αί-
θουσα. Θα τα µάθει οπωσδήποτε. Καταργείτε το οκτάωρο και
επιβάλλετε τη δεκάωρη εργασία χωρίς πρόσθετες αποδοχές,
αλλά µε πληρωµή σε ρεπό. Διπλασιάζετε τις φθηνές υπερωρίες,
καταλύετε τις συλλογικές συµβάσεις και οδηγείτε σε ανεξέλεγ-
κτες απολύσεις. Δεν σας πτοεί µάλλον ούτε το ηχηρό ράπισµα
που δεχτήκατε από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής για
τις ατοµικές συµβάσεις που σας λέει το αυτονόητο, ότι δεν υπάρ-
χουν αυθεντικές ατοµικές συµφωνίες εργαζοµένων και εργοδότη
αφού ο πρώτος εξαρτάται πάντα από τον δεύτερο. 

Εξάλλου δεν σας νοιάζει καν να τηρήσετε τα προσχήµατα και
γι’ αυτό δεν προβλέπετε ούτε την έγκαιρη καταχώρηση των ατο-
µικών συµφωνιών στην «ΕΡΓΑΝΗ» ώστε να είναι γνωστές στις
ελεγκτικές αρχές και να εξασφαλίζεται η τήρησή τους. Αλλά για
ποιες ελεγκτικές αρχές µιλάµε, αφού εσείς προωθείτε την πλήρη
διάλυσή τους και κλείνετε το µάτι στην εργοδοσία ότι κάθε πα-
ράβαση των κανόνων θα είναι πλέον ανεκτή;

Και βέβαια εξαπολύετε επίθεση χωρίς προηγούµενο στις συν-
δικαλιστικές ελευθερίες και ουσιαστικά καταργείτε το δικαίωµα
της απεργίας. Για να εκφοβίσετε τους εργαζόµενους που διεκ-
δικούν τα δικαιώµατά τους, διευκολύνετε την απόλυση των συν-
δικαλιστών και θεσπίζετε πονηρές διατάξεις περί αστικής
ευθύνης των σωµατείων.

Προσπαθώντας µάλιστα κύριοι της Κυβέρνησης να χρυσώσετε
το χάπι για τους εργαζόµενους συνδυάζετε τον κυνισµό µε την
υποκρισία. Γι’ αυτό προσθέσατε στο νοµοσχέδιο τις διεθνείς
συµβάσεις της διεθνούς οργάνωσης εργασίας για την υγεία και
την ασφάλεια, για τη βία και την κακοποίηση στο χώρο εργασίας
καθώς και την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις γονικές
άδειες. Οι µόνες θετικές διατάξεις δηλαδή του νοµοσχεδίου δεν
είναι δικές σας, αλλά σας επιβάλλονται από το Διεθνές Ενωσιακό
Δίκαιο. Αν ήταν στο χέρι σας βέβαια, δεν θα εντάσσονταν ποτέ.
Εξάλλου τις καθυστερήσατε πολύ για να είναι το φαντεζί περι-
τύλιγµα του πλαισίου της πλήρους απορρύθµισης που νοµοθε-
τείτε σήµερα. 

Προφανώς, κύριοι Υπουργοί, πιστεύετε ότι η πλήρης απορ-
ρύθµιση του εργασιακού τοπίου, η απόλυτη ελαστικοποίηση της
εργασίας θα βελτιώσει την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας,
αν και υπάρχουν µεµονωµένες φωνές και στο κόµµα σας που το
αµφισβητούν αυτό. Ζείτε το όνειρό σας. Σας δίνετε επιτέλους η
ευκαιρία να νιώσετε και εσείς λίγο «Chicago Boys» και να δοκι-
µάσετε στην Ελλάδα τις ξεπερασµένες νεοφιλελεύθερες συντα-
γές περασµένων δεκαετιών, εκείνες που εφάρµοσαν οι
ολιγαρχικές ελίτ σε όλη την Ανατολική Ευρώπη και τη Νότια Αµε-
ρική και µετέτρεψαν τις οικονοµίες τους και τις κοινωνίες τους
σε ερείπια, ενώ γνωρίζετε ότι η ανταγωνιστικότητα µπορεί να
βελτιωθεί µόνο µε επενδύσεις στη γνώση, στο ανθρώπινο κεφά-
λαιο, µε στήριξη των εργαζοµένων και των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων. 

Θυµάστε τις µεγαλόστοµες υποσχέσεις που κάνατε στη µε-
σαία τάξη για πολλές και καλές δουλειές; Αυτό που βλέπουν δύο
χρόνια τώρα είναι λίγες και κακοπληρωµένες δουλειές. Γι’ αυτό
εξάλλου το brain drain έχει ήδη επιστρέψει και η κατάσταση θα
γίνει ακόµα χειρότερη µε το νοµοσχέδιό σας. 

Μην ανησυχείτε όµως εσείς κάνετε τώρα υπερωρίες νοµοθε-
τώντας σε βάρος των εργαζοµένων, αλλά να είστε σίγουροι ότι
στις επόµενες κάλπες ο λαός θα σας ανταµείψει µε ρεπό διαρ-
κείας. Το νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, θα µείνει ανεφάρµο-
στο. Εκεί όπου οι εργαζόµενοι είναι οργανωµένοι ήδη σε ισχυρά
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σωµατεία αλλά και εκεί που αυτά δεν υπάρχουν ακόµη, οι εργα-
ζόµενοι θα συσπειρωθούν για να προασπίσουν τα δικαιώµατά
τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έξοδος από το τούνελ της
πανδηµίας θα φέρει την κοινωνία µας αντιµέτωπη µε πρωτόγνω-
ρες προκλήσεις. Η διαχείρισή τους απαιτεί την επιστροφή του
κράτους στο ρυθµιστικό, προστατευτικό και αναδιανεµητικό του
ρόλο. Απαιτεί δηλαδή µια νέα πραγµατικά προοδευτική διακυ-
βέρνηση για τη χώρα που θα ανατρέψει τις πολιτικές της Νέας
Δηµοκρατίας, θα προστατεύσει την κοινωνία από τη φτωχοποί-
ηση και τον αυταρχισµό και θα υλοποιήσει ένα νέο αποτελεσµα-
τικό παραγωγικό µοντέλο µε σεβασµό στο περιβάλλον και στα
δικαιώµατα των εργαζοµένων. 

Η διακυβέρνηση αυτή κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έρθει
µέσα από τη συνεργασία όλων των προοδευτικών δυνάµεων. Δεν
µπορούµε να αφήσουµε άλλο την κοινωνία έρµαιο στις καταστρο-
φικές πολιτικές της Δεξιάς. Σύντοµα η ζηµιά θα είναι µη αναστρέ-
ψιµη. Γι’ αυτό δεν περισσεύει κανείς. Πρέπει το συντοµότερο παρά
τις επιµέρους διαφορές µας να δουλέψουµε µαζί, να χτίσουµε µια
ισχυρή προοδευτική πλειοψηφία που θα βγάλει τη χώρα από το
τέλµα.

Κλείνοντας θα ήθελα να ευχηθώ και εγώ καλή δύναµη και επι-
τυχία στους µαθητές και τις µαθήτριες που δοκιµάζονται στις πα-
νελλήνιες εξετάσεις και να τους θυµίσω ότι στη ζωή δεν υπάρχουν
αδιέξοδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Παπακώστα - Παλιούρα. Και στη

συνέχεια να ετοιµάζεται η κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε
Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
απολύτως σεβαστό και θεµιτό σε µια Κοινοβουλευτική Δηµοκρα-
τία η Αντιπολίτευση και τα κόµµατα αυτής να επιδιώκουν µέσω
του αντιπολιτευτικού λόγου και της γόνιµης αντιπαράθεσης να
κερδίσουν µια ουσιαστική θέση στο πολιτικό προσκήνιο και γί-
γνεσθαι. Η Αντιπολίτευση όµως είθισται να συνδέεται µε στιβαρά
επιχειρήµατα και δοµηµένο λόγο και επουδενί µε νιχιλιστικές ρη-
τορικές, µε ψεύδη και αβάσιµες και ανέξοδες παραφιλολογίες.

Η αλήθεια είναι πως ενώ αναµέναµε για µία ακόµη φορά, αφε-
λώς προφανώς, προτάσεις και παραγωγικό διάλογο, εσείς αγα-
πητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης δεν κάνετε τίποτε άλλο
όλο αυτό το χρονικό διάστηµα του δηµόσιου αλλά και του κοινο-
βουλευτικού διαλόγου παρά να επιδίδεστε και να αναλώνεστε σε
άναρθρες κραυγές ισοπέδωσης και παραπληροφόρησης των
πάντων, σε έωλα επιχειρήµατα, σε ακραίους χαρακτηρισµούς. 

Δεν διστάσατε να το ονοµάσετε ως νοµοσχέδιο έκτρωµα, οδο-
στρωτήρα, θατσερικό, µεσαιωνικό, τιµωρητικό, οπισθοδροµικό,
αντεργατικό, αντιδηµοκρατικό, αντιδραστικό, αντισυνταγµατικό.
Νοµίζω ότι όποια λέξη υπήρχε στο ελληνικό λεξιλόγιο σε «αντί»
την έχετε επιστρατεύσει.

Και φυσικά για να µην σας αδικούµε, εννοείται ότι το έχουµε
ξαναδεί αυτό το έργο, το έχουµε ξαναζήσει. Βασικά είναι σαν
έχετε συντάξει µια άτυπη νόρµα όπου σε ό,τι νοµοσχέδιο κι αν
φέρει η Νέα Δηµοκρατία να επαναλαµβάνεστε µε τον ίδιο τυπο-
ποιηµένο ξύλινο χωρίς επιχειρήµατα λόγο, γεγονός το οποίο σας
καθιστά πια τόσο αναµενόµενους, για να µην πω αφόρητα βαρε-
τούς. 

Πάρτε για παράδειγµα το ψυχολογικό επιχείρηµά σας του
γιατί να φέρουµε το παρόν νοµοσχέδιο τώρα. Και φυσικά η απάν-
τησή µας είναι µία και µοναδική. Γιατί όχι τώρα; Δηλαδή για σας
πότε; Μετά από σαράντα χρόνια, όσα δηλαδή πέρασαν για να
βρεθεί επιτέλους µια Κυβέρνηση η οποία αφουγκράζεται προκει-
µένου για µια ακόµη φορά να µεταρρυθµίσει το αυτονόητο; Και
θέλετε εσείς να φέρετε τον τίτλο των προοδευτικών δυνάµεων
αυτού του τόπου, όταν µε τόσο πείσµα εµµένετε να παραµένετε
αγκυλωµένοι στην κοινωνική και εργασιακή πραγµατικότητα τεσ-
σάρων δεκαετιών πίσω;

Ξέρετε τι µου θυµίζει αυτό το επιχείρηµά σας; Μου θυµίζει
αυτήν την ακατάπαυστη θεωρητικολογία στην οποία επιδίδεται

ανέκαθεν η Αριστερά και υπό την στενή και υπό την ευρεία έν-
νοια και η οποία αρέσκεται ή µάλλον βολεύεται να θεωρεί όλα
τα κακώς κείµενα αποτέλεσµα του νεοφιλελευθερισµού και του
καπιταλιστικού κράτους. 

Είναι µια θεωρητικολογία ξεπερασµένη τόσο ως προς τις
αρχές της όσο και ως προς τη λεκτική της διατύπωση, η οποία
χρήζει δέκα χρόνια ανάλυσης και άλλα δέκα χρόνια προκειµένου
να διαπιστωθεί τυχόν συµφωνία ή διάσταση απόψεων, άλλα δέκα
για τυχόν επαληθεύσεις, άντε και καµµιά δεκαριά χρόνια να εί-
χαµε να λέγαµε, για να καταλήξουµε τελικά ότι η ίδια η κοινωνική
πραγµατικότητα έχει ξεπεραστεί. Μας άφησε -αν και µακάβριο
αυτό που θα πω- σαν τους συγχωρεµένους, χρόνους χαλεπούς. 

Είπατε επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι της Αριστεράς, ευρύτε-
ρης και µη, πως στον 21ο αιώνα είναι αδύνατον να γυρίζει η χώρα
µας σε σκοτεινές εποχές, όπου οι εργαζόµενοι δούλευαν από
ήλιο σε ήλιο χωρίς δικαιώµατα, χωρίς να αµείβονται ανάλογα µε
τον µόχθο και τη δουλειά τους. Πόσο βαθιά ψευδές, αλλά και
υποκριτικό ταυτόχρονα είναι αυτό; 

Και επειδή πραγµατικά όλες αυτές τις ηµέρες δεν κάνετε τί-
ποτε άλλο παρά να µας κουνάτε επιδεικτικά το δάχτυλο, θα έχει
ενδιαφέρον κάποια στιγµή να βλέπαµε τι πραγµατικά εργασιακές
συνθήκες επικρατούν στις ελάχιστες εναποµείνασες κοµµουνι-
στικές χώρες του κόσµου. 

Κόπτεστε δήθεν για το συµφέρον του εργαζοµένου, στην
ανάγκη του όµως ούτε τον πυρετό σας δεν θα του χαρίζατε! Μας
το αποδείξατε άλλωστε αυτό, όταν εν µέσω πανδηµίας δεν δεχ-
θήκαµε να δώσετε ούτε το µισό των δύο βουλευτικών σας µισθών
προς όφελος του συστήµατος υγείας που βαλλόταν βάναυσα,
επικαλούµενοι φθηνές ρητορικές. 

Μας το έχει αποδείξει άλλωστε στο παρελθόν και η κ. Παπα-
ρήγα, όταν δήλωνε ότι ήταν λογικό λοιπόν από τη στιγµή που
ενεπλάκησαν τα κοµµουνιστικά κόµµατα σε επιχειρηµατικές δρα-
στηριότητες εντός του καπιταλιστικού συστήµατος, να πρέπει να
συµπεριφερθούν όπως συµπεριφέρεται οποιοσδήποτε επιχειρη-
µατίας. 

Όταν πηγαίνουν, έλεγε, καλά οι δουλειές, γίνονται επενδύσεις
µε ένταξη των κοµµατικών επιχειρήσεων στους αναπτυξιακούς
νόµους. Όταν δεν πάνε όµως καλά οι δουλειές, παρουσιάζονται
καθυστερήσεις στις πληρωµές εργαζοµένων, βλέπε «ΑΥΓΗ» και
τον ραδιοφωνικό σταθµό «Στο Κόκκινο» ή µπαίνουν ακόµα και
λουκέτα, όπως στην «Τυποεκδοτική». Είπαµε, είστε Αριστεροί,
όχι ανόητοι! 

Συνεπώς για να βάλουµε τα πράγµατα στη θέση τους, τόσο οι
ορθόδοξοι κοµµουνιστές όσο και η ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ αγωνίζον-
ται για την υπεράσπιση των δικαιωµάτων όλων των εργαζοµένων,
πλην αυτών όµως που απασχολούνται στις επιχειρήσεις που ανή-
κουν στα κόµµατά τους. 

Για αυτούς έχει ενδιαφέρον πάλι τι δήλωνε η κ. Παπαρήγα τον
Ιούλιο του 2010 σχετικά µε τους µισθούς των εργαζοµένων και
του επιχειρείν. Σε µια σχετική ερώτηση δηµοσιογράφου γιατί
µέρος των µισθών τους οι εργαζόµενοι στις επιχειρήσεις του
ΚΚΕ αναγκάζονται να τον επιστρέφουν ως συνεισφορά στο
κόµµα και να το παρουσιάζει ως περικοπή µισθών, απάντησε: «Ο
«ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ» και ο «902» δεν είναι επιχείρηση. Είναι µηχανι-
σµοί, όργανα -πείτε το όπως θέλετε- προπαγάνδας του κόµµα-
τος. Προσλαµβάνονται σ’ αυτούς τους χώρους γιατί είναι
κοµµατική τους δουλειά και προσφορά». 

Εµείς όταν δίναµε αυξήσεις στα µέλη του κόµµατος, δεν δί-
ναµε ποτέ αυξήσεις πάνω από αυτές που έπαιρνε ο κανονικός
εργαζόµενος, γιατί αµέσως γινόταν ένα κίνητρο. Δηλαδή δεν δί-
ναµε αυτά που διεκδικούσαµε όταν λέγαµε 1.400 ευρώ, ας
πούµε. 

Επίσης, έλεγε ότι ο εργαζόµενος έχει πάρα πολλές µορφές
που παίρνει, και εννοούσε το µισθό. Έχει µορφές κόκκινων µε-
ροκάµατων. Ας πούµε, σε οικονοµικές εξορµήσεις για το κτήριο
του κόµµατος έχουν δοθεί κόκκινα µεροκάµατα, δηλαδή οι ερ-
γαζόµενοι δεν έπαιρναν τα µεροκάµατά τους. Οπότε αυτό που
πρέπει να συµπεράνουµε είναι ότι η κοµµουνιστική κοινωνία,
όπως την επαγγέλλεται η Αριστερά και στην οποία αναγκαστικά
όλοι θα ήµασταν µέλη του κόµµατος, τα µισά µας µεροκάµατα,
τα κόκκινα, θα ήταν απλήρωτα, οι µισθοί χαµηλοί και δεν θα µπο-
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ρούσαµε βεβαίως να λέµε και τίποτα. Εφιάλτης! 
Αυτοί είστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης

και δη της Αριστεράς, ευρύτερης και µη, απίστευτα παρωχηµέ-
νοι, απίστευτα δογµατικοί και εκτός πραγµατικότητας, απίστευτα
ψευδείς και υποκριτές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σας ενοχλεί σήµερα η διευθέτηση του χρόνου εργασίας, όταν

αυτή είναι θεσµοθετηµένη εδώ και χρόνια και όταν επί ηµερών
ΣΥΡΙΖΑ υπογράφτηκε η οδηγία 1158/19 και εφαρµοζόταν σε
πλείστες επιχειρήσεις. Σας ενοχλεί η ψηφιακή κάρτα, κατά
βάθος, ενώ αποτελεί διαχρονικό αίτηµα της ΓΣΕΕ. Σας ενοχλεί
που το ΣΕΠΕ ουσιαστικά αναβαθµίζεται σε ανεξάρτητη αρχή.
Γιατί άραγε; Σας ενοχλεί που δεν υπάρχει πια κυβερνητικός και
πολιτικός έλεγχος; 

Σας ενοχλεί η ευνοµία και επιθυµείτε τα συνδικαλιστικά όρ-
γανα να είναι στο θέµα των απεργιών υπεράνω της δικαιοσύνης;
Καλά, για τις γονικές άδειες σιγήν ιχθύος. Τις κάνετε γαργάρα,
κοινώς. Σας ενοχλεί επίσης η εξυγίανση στο συνδικαλισµό και η
θέση αρχών για τη διαφάνεια αυτού. Μάλιστα, δεν θέλετε την
ηλεκτρονική εγγραφή σε µητρώο των συνδικαλιστικών και εργο-
δοτικών σωµατείων. Γιατί άραγε; Μήπως γιατί σας αρέσει και
σας βολεύει να ψαρεύετε σε θολά νερά; Είναι αλήθεια βέβαια ότι
όταν είναι θολά τα νερά, πολλά πράγµατα δεν φαίνονται, ενώ
όταν είναι διαυγή, τα πάντα είναι ορατά. 

Σας ενοχλεί βεβαίως γιατί επιτέλους και οι συνδικαλιστές και
δη οι αρχισυνδικαλιστές δεν θα είναι στο απυρόβλητο. Για να κα-
ταλάβει και ο κόσµος δηλαδή, τους θέλετε προστατευµένους, µε
προστασία που υπερβαίνει αυτής της µιας εγκύου; Γιατί άραγε;
Μήπως γιατί κάποιοι εξ αυτών αποτελούν τα πειθήνια όργανά
σας στη δηµιουργία και πρόκληση καταστάσεων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κλείστε, σας πα-
ρακαλώ. Έχετε φτάσει στα εννιά λεπτά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Νοµίζω ότι αυτή είναι η απάντηση. Το παραδέχτηκε άλλωστε
εµµέσως και η κ. Αχτσιόγλου, πρώην Υπουργός Εργασίας του
ΣΥΡΙΖΑ, πριν µερικούς µήνες, σε µια διαδικτυακή κοµµατική εκ-
δήλωση. «Η κανονικότητα δεν ήταν ποτέ ευκαιρία για την Αρι-
στερά». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Βέβαια
για να µην αδικώ και τον πρώην Πρωθυπουργό, τον κ. Τσίπρα,
αυτός έχει πει στο παρελθόν µια µεγαλύτερη αλήθεια, ότι στη
δεύτερη φορά Αριστερά ο στόχος θα είναι ο έλεγχος όλων των
αρµών της εξουσίας. 

Είναι ξεκάθαρο λοιπόν γιατί τόση λάσπη στο παρόν νοµοσχέ-
διο. Οι εργαζόµενοι, όπως η ίδια η κοινωνία, έχουν απορρίψει
επιτέλους τον λαϊκισµό, τις ιδεοληψίες και την πολιτική χυδαι-
ότητα, µια χυδαιότητα η οποία δεν περιορίζεται µόνο στους
ακραίους χαρακτηρισµούς, αλλά και την ψεύτικη πατερναλιστική
στάση των εργατοπατερικών κοµµάτων που αντιµετωπίζουν τους
πολίτες ως κορόιδα, προφανώς επειδή κρίνουν εξ ιδίων τα αλλό-
τρια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Η κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο
και αµέσως µετά η κ. Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

Κυρία Ελευθεριάδου, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρώτα απ’ όλα θα κάνω µια ανα-

φορά στους σαράντα απολυµένους επικουρικούς προνοιακών
µονάδων, οι οποίοι έχουν στήσει σκηνές σήµερα έξω από το
Υπουργείο Εργασίας και αν δεν έχουν αρχίσει, ετοιµάζονται για
απεργία πείνας, γιατί µετά από εφτά χρόνια συνεχούς δουλειάς
τους πετάξατε στον δρόµο. Δεν είναι εδώ και ο κ. Χατζηδάκης

να ακούει τι λέµε σήµερα, σε µια τόσο σηµαντική συζήτηση. Τόση
αξία δίνει στο νοµοσχέδιό του.

Πολύ φοβάµαι ότι αυτές οι εικόνες, να κοιµούνται άνθρωποι
έξω από το Υπουργείο και να φτάνουν στην έσχατη λύση απελ-
πισίας, να διακινδυνεύουν τη σωµατική τους ακεραιότητα για να
διασώσουν την αξιοπρέπειά τους, θα γίνουν η κανονικότητα στις
µέρες σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και αυτό είναι ντροπή
για µια δηµοκρατική πολιτεία. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο ό,τι και να πείτε σήµερα, ό,τι και
να διαβάσετε από το σκονάκι που σας έχουν δώσει –που άλλοι
το καταλαβαίνουν κι άλλοι όχι- όσο και να συκοφαντήσετε τους
συνδικαλιστές, ακόµα και τους δικούς σας συνδικαλιστές, όσο
και να κατηγορήσετε την Αντιπολίτευση, παραµένετε στο πλευρό
των εργοδοτών και είστε εδώ για να κάνετε τη βρώµικη δουλειά
τους. 

Φροντίζετε να µην υπάρχει κανένας κανόνας και κανένας έλεγ-
χος στην αγορά εργασίας και τα επιχειρήµατά σας είναι από
αστεία έως τραγελαφικά. Ακούσαµε τον Υπουργό όλες αυτές τις
µέρες να λέει ότι οι εργαζόµενοι θα έχουν τη δυνατότητα να πάνε
να µαζέψουν ελιές. Ακούσαµε τον κ. Κυρανάκη να λέει ότι οι άρ-
ρωστοι θα δουλεύουν περισσότερο για να µπορούν να πάνε µετά
στο γιατρό. Ακούσαµε τον κ. Βολουδάκη σήµερα να λέει ότι το
κόστος των µετακινήσεων θα είναι το όφελος των εργαζοµένων,
αν δουλεύουν περισσότερες ώρες για λιγότερες µέρες. 

Ακούσαµε ακόµη και τον κ. Οικονόµου να µας λέει το τραγικό,
ότι δεν αντιδράτε διαφορετικά και δεν λέτε διαφορετικά πράγ-
µατα, επειδή στην απεργία της προηγούµενης βδοµάδας δεν
είχε πολύ κόσµο και ότι αν είχε πολύ κόσµο, τότε η στάση σας
θα ήταν διαφορετική. Άκουσον άκουσον! 

Ντρέπεστε να πείτε ότι καταργείτε το οκτάωρο. Το καταργείτε.
Όταν στο άρθρο 55, παράγραφος 2, λέτε ότι στην πλήρη απα-
σχόληση πλέον εµπεριέχεται και η τετραήµερη εργασία, καταρ-
γείτε το οκτάωρο. Το κάνετε δεκάωρο. Τέσσερις µέρες,
δεκάωρο. Άρα, καταργείτε το οκτάωρο. Τι δεν καταλαβαίνετε; Τι
λένε οι Βουλευτές σας; Τέσσερις µέρες, δεκάωρο!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Τέσ-
σερις, όχι πέντε. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Άλλο οι σαράντα ώρες εβδοµα-
διαίως, τις οποίες και αυτές τις καταργείτε και θα το πω στη συ-
νέχεια, και άλλο το οκτάωρο. Το οκτάωρο είναι οι ώρες που
δουλεύει κάποιος ηµερησίως. Το καταργείτε το οκτάωρο. Απλά
εσείς αναφέρεστε στις σαράντα ώρες εβδοµαδιαίως και µπερ-
δεύεστε.

Καταργείτε λοιπόν και τις σαράντα ώρες εβδοµαδιαίως µε τη
διευθέτηση εργασίας. Μπορεί κάποιος να δουλεύει πάνω από
σαράντα ώρες και να µην πληρώνεται κιόλας και να πληρώνεται
µε ρεπό. Και ενώ και η ΓΣΕΕ και το ανώτατο όργανο, η διεθνής
οργάνωση εργασίας, µάς έχει επανειληµµένα σε όλους µας πει
ακόµα και να δούµε τον θεσµό της ένωσης προσώπων γιατί
ακόµα και η ένωση προσώπων δεν είναι αρκετά δυνατή απέναντι
στον εργοδότη για να κάνει αναγκαστικές συµφωνίες για όλους,
εµείς όχι µόνο δεν τους ακούµε, αλλά πλέον δίνουµε τη «δυνα-
τότητα» στον απλό εργαζόµενο –δυστυχώς δίνουµε τη δυνατό-
τητα- να πάει ο απλός εργαζόµενος µόνος του και να συνάψει
συµφωνία µε τον εργοδότη, εκτός αν θέλετε να µας πείτε εδώ
ότι ο εργοδότης και ο εργαζόµενος έχουν ίση διαπραγµατευτική
ισχύ, ότι είναι ίσοι, ότι έχουν την ίδια δύναµη, την ίδια διαπραγ-
µατευτική ικανότητα και θα έχουν και τις ίδιες συνέπειες, αν δεν
µπορέσουν να συµφωνήσουν.

Το 99,9% των επιχειρήσεων στην Ελλάδα είναι µικροµεσαίες,
όπου δεν υπάρχουν σωµατεία. Κι εσείς έρχεστε και µας λέτε ότι
«µόνο αν δεν υπάρχει σωµατείο, θα πάει εργαζόµενος µόνος
του». Τι λέτε;

Μέχρι τώρα η διευθέτηση της εργασίας κατατίθεται στο ΣΕΠΕ,
ήταν συµφωνία µεταξύ του σωµατείου και του εργοδότη και κα-
τατίθεται στο ΣΕΠΕ. Τώρα εσείς πώς θα κρατάτε; Με τεφτέρι θα
κρατάνε τις παραπάνω ώρες που θα κάνουν για να τις πάρουν
σε ρεπό; Όποτε θέλει ο εργοδότης; Πώς θα γίνεται; Σήµερα δού-
λεψα µία, γράψε τη στο τεφτέρι µου το χρωστάς; 

Για τις υπερωρίες τι κάνετε; Αυξάνετε τις υπερωρίες τις νόµι-
µες, ουσιαστικά δηλαδή νοµιµοποιείτε όχι µόνο το δεκάωρο,
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αλλά και το δωδεκάωρο. Τι λέτε; Οκτώ ώρες νόµιµη εργασία συν
µία υπερεργασία, συν τρεις νόµιµη υπερωρία, δώδεκα ώρες. Και
λέτε ότι από κει και πέρα θα έχει προσαύξηση 120% η παράνοµη. 

Αλλά έχει και το δικαίωµα η Γενική Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου να κάνει παράνοµες και τις επιπλέον από τις εκατόν πε-
νήντα. Ουσιαστικά δηλαδή ποτέ δεν θα πάρει κανείς
προσαύξηση 120%, γιατί θα έρχεται η Γενική Γραµµατέας κ.
Στρατινάκη και θα λέει ότι «εγώ νοµιµοποιώ και τις πλέον των
εκατόν πενήντα ωρών» και θα το δείτε. 

Καλά, για την παροχή πρόσθετης εργασίας από εργαζόµενους
µερικής απασχόλησης και τη δυνατότητα που δίνεται κάποιος
εργοδότης να πει τον εργαζόµενο µερικής απασχόλησης «θα
δουλεύεις δύο ώρες το πρωί και δύο ώρες το απόγευµα» και δεν
θα µπορεί άνθρωπος µε τίποτα να βρει άλλη δουλειά για να συµ-
πληρώσει το εισόδηµά του, καταλαβαίνετε και δεν χρειάζεται να
σας πω εγώ ότι είναι παράλογο. 

Για την προστασία από απολύσεις, θέλω να ρωτήσω τον κύριο
Υπουργό ή τον κ. Τσακλόγλου. Κύριε Τσακλόγλου, αναφέρεται
περιοριστικά µερικές περιπτώσεις όπου η απόλυση είναι άκυρη.
Μακάρι να έχω τον χρόνο να σας εξηγήσω γιατί επιδεινώνετε τη
θέση των εγκύων και όλων των άλλων, γιατί τώρα η απόλυσή
τους είναι απόλυτα άκυρη, όχι άκυρη. 

Ένας εργοδότης λοιπόν θέλει να απολύσει όλους τους εργα-
ζόµενους του εργοστασίου του, της επιχείρησής του. Τους κάνει
λοιπόν µήνυση προσχηµατική ότι του έκαναν µια ζηµιά και απο-
λύει εκατό άτοµα. Και πάνε αυτοί και αθωώνονται ποινικά και δι-
καιώνονται δικαστικά. Το ξέρετε ότι δεν µπορούν να επιστρέψουν
στη δουλειά τους; Δεν µπορούν να επιστρέψουν στη δουλειά
τους, ενώ απολύθηκαν µε ψευδή και προσχηµατική µήνυση. Τι
θα γίνει σε αυτή την περίπτωση; Γιατί δεν προβλέπετε αυτή την
περίπτωση στο νοµοσχέδιό σας; Το έχει κάνει ο κ. Λαυρεντιάδης.
Έχει απολύσει εκατόν ογδόντα άτοµα µε ψευδή και προσχηµα-
τική µήνυση ότι έκαψαν το βουνό και δικαιώθηκαν και επέστρε-
ψαν στη δουλειά τους και αθωώθηκαν αµετάκλητα στα ποινικά
δικαστήρια. 

Από την ψήφιση του νοµοσχεδίου σας ο κάθε ένας εργοδότης
θα µπορεί να καταθέτει ψευδή µήνυση γιατί του έκλεψαν το
στυλό ή το ποτήρι το νερό και µόνο µε την υποβολή της µήνυσης
θα απολύονται χωρίς αποζηµίωση απόλυσης και δεν θα µπορούν
να επιστρέψουν στην εργασία τους. Αλλάξτε το ακόµα και τώρα!
Προσθέστε στις περιπτώσεις της άκυρης απόλυσης και τις δυ-
νατότητες να επανέλθουν στην εργασία τους, όταν αθωώνονται
µετά από την υποβολή µήνυσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρό-
εδρε.

Για την απεργία δεν το συζητάω. Δεν υπάρχει καµµία περί-
πτωση να γίνεται καµµία απεργία. Τι εννοείτε αν έρθει τρίτος και
κάνει ψυχολογική βία σε αυτούς που δεν απεργούν, θα έχουν
αστική ευθύνη οι εργαζόµενοι και θα κηρύσσεται η απεργία πα-
ράνοµη; Μπορούµε εµείς να ξέρουµε ποιος εισέρχεται στους
απεργούς µέσα; Και τι θα πει; 

Δηλαδή αν πάει ο απεργός και πει στον συνάδελφό του «δεν
ντρέπεσαι, απεργοσπάστη, που εγώ πεινάω και η οικογένειά µου
πεινάει και εσύ µπαίνεις στη δουλειά και είσαι απεργοσπάστης»
δεν έχει το δικαίωµα; Αυτό είναι ψυχολογική βία και θα κηρύσ-
σεται η απεργία παράνοµη; Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να
µην κηρυχθεί η απεργία παράνοµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ. Έχετε πάει στα εννέα λεπτά.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Και ολοκληρώνω. Δυστυχώς
είχα πάρα πολλά να πω.

Τελικά λοιπόν ούτε εσείς ούτε ο κ. Μητσοτάκης δεν εµπεδώ-
σατε ακόµη ότι υπάρχουν άνθρωποι που είναι εξαρτηµένοι από
τον µισθό τους ή ακόµα χειρότερα, το εµπεδώσατε και ανέντιµα
το αγνοείτε. 

Η κοινωνία όµως δεν θα αγνοεί για πολύ ακόµα τις σκοπιµό-
τητές σας και τα συµφέροντα που εξυπηρετείτε όσες λίστες
Πέτσα και να δηµιουργήσετε για να φιµώσετε την ενηµέρωση και
να κάνετε πλύση εγκεφάλου στους πολίτες.

Τα αδιανόητα που ψηφίζετε σήµερα και µέσα στο διάστηµα
της πανδηµίας δεν έχουν την παραµικρή κοινωνική συναίνεση και
έτσι θα ανακληθούν από την ίδια την κοινωνία στην πράξη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ.
Η κ. Βρυζίδου Παρασκευή έχει τον λόγο και αµέσως µετά η κ.

Μερόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεκαετής οι-

κονοµική κρίση και οι δυσλειτουργίες που προέκυψαν από την
πανδηµία δηµιούργησαν καινούργια δεδοµένα και πολλά προ-
βλήµατα, τα οποία η Κυβέρνηση και όλοι εµείς οφείλουµε να διε-
ρευνήσουµε και να δώσουµε λύσεις, να έχουµε προτάσεις για
όλα αυτά και να διευκολύνουµε τον Έλληνα πολίτη. 

Και ποια είναι τα προβλήµατα τα οποία δεν πρέπει να αγνο-
ούµε σήµερα; Είναι ότι όλα αυτά που περάσαµε δηµιούργησαν
δυσκολίες στην εξεύρεση θέσεων εργασίας. Η ανεργία διαρκώς
απειλεί να αυξηθεί. Πρέπει λοιπόν να πάρουµε τα µέτρα µας έτσι
ώστε να διατηρηθούν οι θέσεις εργασίας, να µπορούν οι εργα-
ζόµενοι να είναι ασφαλισµένοι, να µπορούν οι γυναίκες να βρουν
δουλειά, οι ηλικιωµένοι οι οποίοι δεν έχουν συνταξιοδοτηθεί και
είναι δύσκολο να βρούνε µια θέση εργασίας, να υπάρχει πρό-
βλεψη µέχρι να συνταξιοδοτηθούν, όπως και τα άτοµα µε ανα-
πηρία. 

Όλα αυτά τα θέµατα έχουν εξεταστεί και υπάρχει µέριµνα. Το
προηγούµενο διάστηµα και πριν ακόµη από την πανδηµία υπήρξε
µέριµνα για πρόστιµα στους εργοδότες που δεν ασφάλιζαν τους
εργαζόµενους. Ο ΟΑΕΔ έχει προγράµµατα χρηµατοδότησης και
επιδότησης 70% και 90% για άτοµα τα οποία είναι πενήντα πέντε-
εξήντα πέντε χρόνων ή έχουν ποσοστό αναπηρίας αντίστοιχα. 

Επίσης, την περίοδο της πανδηµίας υπήρξε ιδιαίτερη µέριµνα
για τους εργαζόµενους, που µε την αναστολή εργασιών διατή-
ρησαν όλοι τις εργασίες τους και παράλληλα είχαν και ένα εισό-
δηµα. Αυτές οι συµπεριφορές δείχνουν τη λογική, δείχνουν τη
νοοτροπία και αποδεικνύουν ότι πραγµατικά η Κυβέρνηση σαν
πρώτο µέληµά της έχει τη στήριξη του εργαζόµενου, γιατί δεν
είναι κάτι απλό ούτε µπορούµε να είµαστε σίγουροι ότι κάτι αν-
τίστοιχο θα γινόταν και από άλλες κυβερνήσεις. 

Και σήµερα η Κυβέρνηση αυτή η οποία απέδειξε ότι νοιάζεται
για τον εργαζόµενο και µεριµνά γι’ αυτόν µε όλα τα µέτρα που
έχει πάρει ως τώρα, θέλει να προχωρήσει και άλλα βήµατα, οφεί-
λει να το κάνει γιατί υπάρχουν κι άλλες ανάγκες και πρέπει να
προστατεύσει τον εργαζόµενο και σε άλλους τοµείς, όπως είναι
οι υπερωρίες και ο χρόνος που δουλεύει που δεν καταγράφεται.
Έτσι, γίνεται η εισαγωγή της κάρτας εργασίας. 

Με αυτό τον τρόπο ο κάθε εργαζόµενος θα έχει το σύνολο των
ωρών που εργάζεται καταγεγραµµένο και θα µπορεί να διεκδι-
κήσει τις υπερωρίες του και βέβαια είναι υποχρεωµένος να του
τις δώσει ο εργοδότης.

Παράλληλα, έχουµε µέριµνα για ειδικές άδειες. Υπάρχουν διά-
φορες κατηγορίες. Θα ήθελα να σταθώ, όµως, σε αυτή την άδεια
του πατέρα, µε την οποία παίρνει τις δεκατέσσερις µέρες µετά
τη γέννηση του παιδιού. Κι εδώ είναι ένα µήνυµα ισότητας, ανα-
γνώρισης του δικαιώµατος και του πατέρα να αφιερώσει χρόνο
στο νεογέννητο παιδί του. 

Παράλληλα, υπάρχει γονική άδεια τεσσάρων µηνών και στους
δύο γονείς, όπου οι δύο µήνες επιδοτούνται από τον ΟΑΕΔ και
για έξι µήνες και ο πατέρας δεν µπορεί να απολυθεί από τη δου-
λειά του γιατί έχει αποκτήσει ένα παιδί. Αυτή η πρόβλεψη βοη-
θάει και τις γυναίκες τις οποίες οι εργοδότες έβλεπαν µε
καχυποψία και φόβο µήπως και προχωρήσουν στη γέννηση ενός
παιδιού και αναγκαστούν να πληρώνουν χωρίς να είναι παρού-
σες. Τώρα δεν υπάρχει αυτός ο διαχωρισµός και νοµίζουµε ότι
ευκολότερα και καλύτερα οι γυναίκες θα µπορούν να εδραι-
ωθούν στον χώρο της εργασίας.

Επίσης, έρχεται πρόβλεψη για τη βία και τη σεξουαλική παρε-
νόχληση στον χώρο της εργασίας. Είναι ένα κοµµάτι το οποίο
βασάνιζε τις γυναίκες. Όσοι έχουµε ασχοληθεί και διερευνήσαµε
τέτοια θέµατα ξέρουµε ότι ήταν ιδιαίτερα επώδυνο, ότι κάποιους
εργαζόµενους, κυρίως γυναίκες, τις οδήγησε στην ανεργία
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καθώς αναγκάστηκαν να φύγουν ή αναγκάστηκαν να περάσουν
πάρα πολύ δύσκολες διαδικασίες. Είναι µια πάρα πολύ σωστή
πρόβλεψη την οποία πρέπει και να αναδείξουµε και να ψηφί-
σουµε το σύνολο των Βουλευτών.

Το επόµενο στο οποίο θα ήθελα να κάνω αναφορά είναι η τη-
λεργασία. Παρ’ ότι δεν υπήρχε υποδοµή από τα προηγούµενα
χρόνια και από την προηγούµενη κυβέρνηση, σε γρήγορο διά-
στηµα καλύφθηκε το κενό και η Κυβέρνηση κατάφερε να αξιο-
ποιήσει αυτή την παράµετρο η οποία ήταν πάρα πολύ χρήσιµη
για την καθηµερινή µας λειτουργία, ακόµη και για την εκπαί-
δευση. 

Εδώ θέλω να αναφερθώ στο θέµα του οκταώρου για το οποίο
έγινε πάρα πολλή κουβέντα. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας κι όλοι εµείς νοιαζόµαστε για τον εργαζόµενο. Το αποδεί-
ξαµε µε όλα αυτά που ψηφίστηκαν µέχρι τώρα και µε το νέο
νοµοσχέδιο, αλλά κι εµείς από την πορεία µας, από τις ενέργειες
που έχουµε κάνει και από τις προσπάθειες και τη δουλειά δίπλα
στον εργαζόµενο. 

Όµως, εκπλήσσοµαι µε την αγωνία και την ένταση που διαµαρ-
τύρονται Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ,
γιατί καταργείται το οκτάωρο και δεν θα πάρουν τις υπερωρίες
που θα είναι εννιά και δέκα ώρες σε χρήµατα και θα τις πάρουν
σε ρεπό. Κι αναρωτιέµαι: Δεν γνωρίζουν µέχρι σήµερα ότι συνέ-
βαινε το να δουλεύουν χωρίς να πληρώνονται τις υπερωρίες και
χωρίς να παίρνουν και το ρεπό; Αυτό που είναι χίλιες φορές χει-
ρότερο αντιµετωπίστηκε τα προηγούµενα χρόνια από την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ; Ποιο µέτρο, ποιος νόµος προστάτευσε τον
εργαζόµενο από αυτή την κατάσταση;

Σήµερα έρχεται το ρεπό, το οποίο είναι χρήσιµο και το χρει-
άζονται κάποιοι εργαζόµενοι. Δεν είναι αρνητικό. Το έχει αποδεί-
ξει η αγορά, το έχουν αποδείξει οι νέοι επιστήµονες, οι άνθρωποι
που δεν βρήκαν εργασία στην οικογένειά τους δίπλα, αλλά σε
άλλη πόλη και θέλουν να δουλεύουν περισσότερο κάποιες µέρες
και κάποιες άλλες µέρες να επιστρέφουν στο σπίτι τους και να
βλέπουν τα παιδιά τους. Υπάρχουν και κατηγορίες ανθρώπων
που διευκολύνονται µε αυτή τη διαδικασία. 

Πραγµατικά, δεν µπορώ να καταλάβω πώς υπερασπιζόµαστε
τα συµφέροντα των εργαζοµένων, όταν δεν υπερασπιζόµαστε
την ίδια την εργασία. Η Νέα Δηµοκρατία είναι στη σωστή βάση.
Το απέδειξε µέχρι τώρα. Την ενδιαφέρει η ανοδική πορεία της
ανάπτυξης και της οικονοµίας. Κάθε τοµέα τον στηρίζει µε τέτοιο
τρόπο ώστε να µπορούµε να έχουµε πρόοδο, να νιώθουµε ασφά-
λεια. Η οικονοµική ασφάλεια προσελκύει τους επενδυτές και η
ανάπτυξη και η ισχυρή οικονοµία είναι αυτή που θα δηµιουργήσει
τις θέσεις εργασίας και που πραγµατικά θα στηρίξει τον εργα-
ζόµενο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Η κ. Μερόπη Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και στη συ-
νέχεια να ετοιµάζεται η κ. Κωνσταντίνα Αδάµου από ΜέΡΑ25. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε

στην κορύφωση της κοινοβουλευτικής διαδικασίας για το νοµο-
σχέδιο Χατζηδάκη-Μητσοτάκη, καθ’ όλα έτοιµο ,περίτεχνα φορ-
τισµένο και µακιγιαρισµένο, αγαπηµένο νοµοθέτηµα των λίγων
και ισχυρών, που σύντοµα βέβαια θα αναµετρηθεί µε την κοινω-
νία και τον ελληνικό λαό.

Παρ’ όλες τις προσπάθειες της Κυβέρνησης να κρύψει τις αν-
τεργατικές της προθέσεις και τον αυταρχισµό της, χρησιµοποι-
ώντας δυστυχώς ως δούρειο ίππο τις ευρωπαϊκές συνθήκες και
διακηρύξεις που µπορούσαν, όπως και προτείναµε, να κατεβούν
και να ψηφιστούν απ’ όλους µας ξεχωριστά, το νοµοσχέδιο έχει
αποκαλυφθεί. Είναι ένα αµάλγαµα αυταρχισµού και νεοφιλελευ-
θερισµού που συνδυάζει τη σιδερένια γροθιά µε το βελούδινο
γάντι, την κρατική καταστολή µε την περίφηµη οικονοµική ευελι-
ξία και απαραίτητα µε την αλλοίωση όλων των εννοιών µε τη
χρήση νεογλώσσας ή «new speak» κατά Όργουελ. 

Ο κύριος Υπουργός, µάλιστα, µιλώντας σήµερα έχασε και την
ψυχραιµία του καταλαβαίνοντας ότι έχει συσπειρώσει απέναντί

του την κοινωνία, οι αγαπηµένες σας δηµοσκοπήσεις δείχνουν
απόρριψη του νοµοθετήµατος σε ποσοστά πάνω από 60%, όλα
τα κοινοβουλευτικά κόµµατα, τα συνδικάτα, τους νοµικούς τους
επιστήµονες, καθώς και κάποιους Βουλευτές δικούς σας και συν-
δικαλιστές του κόµµατός σας.

Κύριοι Υπουργοί, είναι σαφές ότι παρά τα ψεύτικα τα λόγια τα
µεγάλα, είναι ένα νοµοσχέδιο που πλήττει τους ανθρώπους της
εργασίας, αφού µε τις ατοµικές συµβάσεις κουρελιάζετε τα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων και τα δίνετε στους εργοδότες. Απο-
νευρώνετε την Επιθεώρηση Εργασίας και από µηχανισµό
προστασίας των εργαζοµένων τη µετατρέπεται σε ανεξάρτητη
αρχή διαιτησίας µειωµένων αρµοδιοτήτων. 

Και για να τα κάνετε όλα αυτά δεν διστάζετε να τιµωρήσετε
την όποια αντίδραση και τη συνδικαλιστική δράση. Η σηµερινή
ανακοίνωση του κόµµατός σας είναι ενδεικτική. Μιλάτε για «βα-
σανιστήρια» στα οποία θα υποβληθούν και πάλι τα εκατοµµύρια
των κατοίκων της Αθήνας για να πάνε στις δουλειές αύριο σε
µέρα απεργίας, ενώ είπατε ψευδώς πως τίθεται σε κίνδυνο η
συµµετοχή στις πανελλαδικές εξετάσεις. Μάλιστα, βάλατε την
Υπουργό Παιδείας να κινηθεί νοµικά απέναντι στην ΑΔΕΔΥ, ενώ
ήδη γνωρίζατε πως η ΟΛΜΕ είχε ζητήσει την εξαίρεσή της από
την κινητοποίηση. Μόνο, λοιπόν, επικοινωνία, φόβος και κυνι-
σµός, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Αυτός είναι ο τρόπος
που κυβερνάτε τη χώρα εδώ και δύο χρόνια. 

Το νοµοσχέδιό σας πλήττει καθοριστικά τους πιο ευάλωτους,
τους ανέργους, και µάλιστα τη στιγµή που ο αριθµός των οικο-
νοµικά µη ενεργών πολιτών έχει αυξηθεί κατά εκατόν εξήντα χι-
λιάδες σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά. Και βεβαίως,
πλήττει και τους µικροµεσαίους παρά τις ανέξοδες προεκλογικές
και µετεκλογικές σας διακηρύξεις. Οι διατάξεις ευνοούν τα µε-
γάλα συµφέροντα, δηλαδή τους υποβολείς του νοµοθετήµατός
σας, κύριοι Υπουργοί. Χαρακτηριστικό παράδειγµα η διεύρυνση
της εργασίας την Κυριακή, η οποία αυξάνει τον αθέµιτο ανταγω-
νισµό µεταξύ µικρών και µεγάλων επιχειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έκθεση της ΙΝΕ/ΓΣΕΕ πρέπει
να µας προβληµατίσει, αφού µε εµπεριστατωµένο τρόπο αποδει-
κνύει βαλκανοποίηση των µισθών και δραµατική εξασθένιση της
αγοραστικής δύναµης των εργαζοµένων ειδικά τώρα µε την παν-
δηµία. Η Ελλάδα έχει η χειρότερη επίδοση ως προς την ποιότητα
της απασχόλησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το υψηλότερο πο-
σοστό υποβάθµισης της εργασίας σε σχέση µε το 2010. Ο δεί-
κτης ποιότητας της απασχόλησης της Συνοµοσπονδίας των
Ευρωπαϊκών Εργατικών Συνδικάτων το 2019 παρουσιάζει την Ελ-
λάδα στην τελευταία θέση στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Για όλα αυτά η Κυβέρνηση τι λέει και τι προτείνει; Τη στιγµή
που οι ευρωπαϊκές χώρες προσπαθούν να επουλώσουν τις πλη-
γές της πανδηµίας µε στήριξη της µισθωτής εργασίας και ενί-
σχυση της απασχόλησης, εσείς βρήκατε την ευκαιρία να
προχωρήσετε στην κατεδάφιση του κοινωνικού κράτους και στην
απορρύθµιση των εργασιακών σχέσεων. 

Ενδεικτικά αναφέρω κάποιες άλλες ευρωπαϊκές χώρες, µε δια-
φορετικό πολιτικό προσανατολισµό, που πέρασαν από µνηµόνια,
όπως την Ισπανία και την Πορτογαλία, όπου προστατεύονται οι
συλλογικές συµβάσεις εργασίας και αντιστοιχούν στο 60%-70%
του συνόλου των συµβάσεων, ενώ και σχετική νοµοθετική πρω-
τοβουλία για την καθιέρωση της κάρτας εργασίας γίνεται,
σωστά, µε την ευθύνη την κοινή των συνδικάτων και της επιθεώ-
ρησης εργασίας την οποία εσείς εδώ, επί της ουσίας, αφού
πρώτα συνειδητά υποβαθµίσατε, καταργείτε.

Οργίζεστε, βέβαια, γιατί δεν αναγνωρίζουµε το κοινωνικό σας
πρόσωπο. Προφανώς, περιµένατε να σας πούµε µπράβο για την
πληρωµή σε ρεπό, για το σπαστό ωράριο, για τις υποτιθέµενα
θετικές ρυθµίσεις, για τους εργαζόµενους φοιτητές τη στιγµή
που η κ. Κεραµέως τους διαγράφει από τα πανεπιστήµια γιατί
δεν τελείωσαν στην ώρα τους.

Μήπως περιµένετε τα εύσηµα και για την κυριακάτικη εργασία
στα ιδιωτικά σχολεία; Μα, θα σας τα δώσουν οι σχολάρχες που
σας χρηµατοδοτούν. Το έχουν δηλώσει εδώ σε συνεδρίαση της
Βουλής.

Κύριε Υπουργέ, µε αφορµή το συνέδριο της ντροπής στα Γιάν-
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νενα για τη γονιµότητα, το οποίο ακυρώθηκε άρον-άρον και στο
οποίο θα συµµετείχαν τόσα µέλη και στελέχη της Κυβέρνησής
σας, τι λέτε; Πιστεύετε, άραγε, πως οι γυναίκες έχουν ανάγκη
από προπαγάνδα και νουθεσίες για την καθυστερηµένη τους
απόφαση για την απόκτηση παιδιού; Πιστεύετε εσείς και οι Βου-
λευτές σας πως το αντεργατικό σας νοµοσχέδιο θα διευκολύνει
τα νέα ζευγάρια και θα ευνοήσει τις συνθήκες ζωής τους για τη
δηµιουργία της οικογένειας; 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι περισ-
σότεροι από εσάς είστε πολύ µακριά από τη σκληρή πραγµατι-
κότητα των εργαζοµένων, των οικογενειών, των απλών
ανθρώπων και πολύ περισσότερο -δυστυχώς λέω- από τη ζωή
των άνεργων νέων, που βασανίζονται χρόνια µε το δίληµµα αν
θα αποκτήσουν παιδί ή όχι, αφού βρίσκονται σε συνθήκες υλικής
αποστέωσης και επισφάλειας.

Ο κόσµος, λοιπόν, της εργασίας και ο κόσµος που βρίσκεται
στην ανεργία σας λέει ένα βροντερό «όχι». Ακόµα και αν ψηφιστεί
αυτό το τερατώδες νοµοσχέδιο από την αποµονωµένη κυβερνη-
τική πλειοψηφία, αργά ή γρήγορα θα αποτελέσει την ταφόπλακα
της κυβερνητικής πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας και θα γίνει
το φυτίλι που θα πυροδοτήσει τις µελλοντικές, πολιτικές και κοι-
νωνικές εξελίξεις.

Ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης δε-
σµεύεται σε όλους τους τόνους πως το νοµοσχέδιο «Χατζηδάκη»
θα είναι από τα πρώτα που θα καταργήσει και αυτό όχι στη βάση
µιας στενόµυαλης κοµµατικής αντιπαράθεσης, αλλά στη βάση
της λογικής µας πως τα εργασιακά αποτελούν τη βασική συνι-
στώσα της δίκαιης και βιώσιµης ανάπτυξης.

Η αναβάθµιση της ποιότητας της απασχόλησης, η αύξηση του
κατώτατου µισθού, η επαναφορά του βάσιµου λόγου στην από-
λυση, η µείωση του εβδοµαδιαίου χρόνου εργασίας, και ο ανα-
βαθµισµένος ρόλος της επιθεώρησης εργασίας είναι µερικά από
τα κύρια ζητήµατα του πολιτικού προγράµµατός µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι υποχρέωση όλων µας, όλων των προοδευτικών πολιτών

να ανατρέψουµε το «γαλάζιο» αντεργατικό νοµοσχέδιο της ντρο-
πής και της οπισθοδρόµησης σε πολιτικές της δεκαετίας των 80,
των Θάτσερ και Ρήγκαν, που δηµιουργεί ακόµα µεγαλύτερες δια-
κρίσεις και ανισότητες, ενώ η σύγχρονη τεχνολογία µεγαλώνει
την παραγωγικότητα και παρέχει την ευκαιρία να δουλεύουν οι
άνθρωποι λιγότερο, χωρίς µείωση των αποδοχών τους και να
ζουν καλά και να δουλεύουν όλοι.

Στο τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δίκαιο θα νικήσει.
Θα σαρωθεί από την ενότητα και την αποφασιστικότητα του κό-
σµου της εργασίας και του µόχθου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Η κ. Κωνσταντίνα Αδάµου έχει τον λόγο από το ΜέΡΑ25 και
στη συνέχεια θα µιλήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, ο κ. Βεσυ-
ρόπουλος, να αναπτύξει την τροπολογία µε αριθµό 931/11-6-
2021 µε θέµα «Φορολογία πλοίων και λοιπές επείγουσες
περιπτώσεις». Και θα κλείσει ο κύκλος αυτός, πριν µπούµε στον
δέκατο, µε οµιλία του κ. Ιωάννη Καλλιάνου.

Ορίστε κυρία Αδάµου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΑΔΑΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αρχικά, θα ήθελα να πω καλή επιτυχία στις µαθήτριες και

στους µαθητές µας που δίνουν πανελλήνιες εξετάσεις, οι οποίες
ξεκίνησαν χτες, αλλά θα ήθελα να εκφράσω ήδη από τώρα τα
θερµά µου συγχαρητήρια σε όλα αυτά τα παιδιά, ανεξαρτήτως
αποτελέσµατος, καθώς αποτελεί πολύ µεγάλο άθλο ο αγώνας
και η προσπάθεια που κατέβαλαν όλο αυτό το διάστηµα µέσα σε
τόσο αντίξοες συνθήκες.

Και σαν να µην έφτανε όλο αυτό µε την πανδηµία και την κα-
κοδιαχείρισή της από την Υπουργό Παιδείας, την ηµέρα έναρξης
των πανελλήνιων εξετάσεων γίνεται και η έναρξη της συζήτησης
του καταστροφικού και αντεργατικού νοµοσχεδίου από το
Υπουργείο Εργασίας.

Είναι ακριβώς σαν να λέει η Κυβέρνηση στις νέες και στους
νέους µας πως ακόµη και αν τα καταφέρετε, παιδιά, στις πανελ-
λήνιες εξετάσεις, θα πρέπει να έχετε στραµµένο το βλέµµα σας
σε άλλες χώρες, στο εξωτερικό, καθώς εδώ στην Ελλάδα το ήδη
εχθρικό ή ανύπαρκτο, πολλές φορές, εργασιακό περιβάλλον γί-
νεται ακόµα πιο εχθρικό και αµείλικτο.

Οπότε, κύριε Υπουργέ, µη µιλάτε για brain-drain, για επι-
στροφή των νέων µας, αλλά να είστε ειλικρινείς και να µιλάτε για
συνέχιση του brain-drain, καθώς αποτελεί επιλογή σας η εκδίωξη
των νέων µας.

Η δε αναφορά στον οικογενειακό προγραµµατισµό είναι πέρα
για πέρα παραπλανητική, καθώς µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν θα
υφίσταται καθόλου προσωπικός χρόνος. Όσοι δε είναι ήδη γο-
νείς θα περιορίσουν ακόµα περισσότερο τις ώρες που βλέπουν
τα παιδιά τους και δεν θα υπάρχει κανένα χρηµατικό αντιστάθµι-
σµα για αυτό, διότι πλέον ελαστικοποιείτε τόσο πολύ το ωράριο
εργασίας ανάλογα µε τις ανάγκες του εκάστοτε εργοδότη, χωρίς
να υφίσταται, βέβαια, η υποχρέωσή του να καταβάλλει υπερω-
ριακή αποζηµίωση στον εργαζόµενο.

Ως αντιστάθµισµα ο εργαζόµενος πλέον θα δικαιούται µει-
ωµένο ωράριο ή ρεπό, τα οποία προφανώς θα λαµβάνει όχι
όποτε το επιθυµεί ο ίδιος, αλλά σε χρόνο βολικό για την εργοδο-
σία, όταν οι απαιτήσεις είναι λιγοστές, αφού ο εργοδότης και ο
εργαζόµενος δεν έχουν την ίδια διπαραγµατυετική ισχύ, κάτι το
οποίο ακριβώς αναφέρει η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής.

Όλα αυτά θα υπογράφονται σε µια ατοµική σύµβαση. Άρα, µι-
λάµε για κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων. Ας µην ξε-
χνάµε, όµως, ότι οι συλλογικές συµβάσεις είναι η δύναµη των
εργαζοµένων και εσείς τους αρπάζετε αυτήν τη δύναµη για να
ενισχύσετε ακόµη περισσότερο πολύ λίγους µεγαλοεργοδότες,
διότι οι µικρές και οι µεσαίες επιχειρήσεις δεν ευνοµούνται κα-
θόλου από αυτές τις διατάξεις.

Σε άλλο άρθρο του νοµοσχεδίου βλέπουµε ότι αυξάνονται οι
ετήσιες υπερωρίες µε χαµηλή προσαύξηση του 40% στις εκατόν
πενήντα ώρες ετησίως. Επιπλέον, καταργείται η µία και µοναδική
αργία της εβδοµάδας, η αργία της Κυριακής, για πολλούς επι-
πλέον κλάδους, εκτός της εστίασης και του λιανεµπορίου, όπως
είναι τα σουπερµάρκετ, οι εταιρείες courier, οι εταιρίες logistics
κ.α.. Έτσι, µιλάµε για περισσότερες ώρες και ηµέρες εργασίας
και λιγότερες απολαβές.

Το νοµοσχέδιό σας καµµία σχέση δεν έχει µε την τετραήµερη
εργασία στα πρότυπα της Ισπανίας, δηλαδή στις τριάντα δύο
ώρες εργασίας την εβδοµάδα χωρίς µείωση µισθού, το οποίο
πλέον βρίσκει έδαφος σε όλον τον κόσµο και αποτελεί προοδευ-
τική τοµή στα εργασιακά, αφού είναι βέβαιο ότι θα αυξήσει την
παραγωγικότητα των υπαλλήλων, βελτιώνοντας την ψυχική τους
υγεία.

Εσείς, όµως, κύριε Υπουργέ, που δεν είστε εδώ αυτήν τη
στιγµή, για ποια τετραήµερη εργασία µιλάτε, όταν µε το παρόν
νοµοσχέδιο συµπυκνώνετε σαράντα ώρες εργασίας ανά εβδο-
µάδας σε ηµερήσια δεκάωρα χωρίς να θεωρούνται υπερωρίες,
όταν διατηρείτε την εξαήµερη εβδοµαδιαία εργασία και όταν δι-
ευρύνετε τους κλάδους, για τους οποίους επιτρέπεται η εργασία
την Κυριακή;

Μιλάτε, επίσης, παραπλανητικά για διεύρυνση της λίστας των
περιπτώσεων άκυρης ή καταχρηστικής απόλυσης, όταν µε το
ίδιο αυτό νοµοσχέδιο καταργείτε την υποχρέωση επαναπρόσλη-
ψης των εργαζοµένων από την εργοδοσία ακόµα και όταν δικαιω-
θεί ο εργαζόµενος µέσω δικαστικών αποφάσεων. Άρα, οδηγείτε
συνειδητά πολύ περισσότερο κόσµο στην ανεργία. 

Όµως, αυτό προφανώς δεν σας ενδιαφέρει, κύριε Χατζηδάκη,
καθώς η σχέση µας την ίδια την εργασία υπήρξε ανέκαθεν αµι-
γώς πλατωνική.

Επιπροσθέτως, θεσπίζεται η υποχρεωτική εγγραφή φακέλων
των συνδικαλιστικών οργανώσεων σε ηλεκτρονικό µητρώο, που
θα καταχωρούνται βασικά στοιχεία, όπως καταστατικό, έδρα,
αριθµός µελών και διευθύνσεις. Μάλιστα, η εγγραφή στο µητρώο
θα αποτελεί προϋπόθεση για να πραγµατοποιηθεί οποιαδήποτε
συλλογική κινητοποίηση, όπως η κήρυξη απεργίας. Με αυτόν τον
τρόπο επιθυµείτε να κτυπήσετε και αργότερα να καταργήσετε
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τις συλλογικές και δηµοκρατικές διαδικασίες και τις εργατικές
συνελεύσεις σε µια εποχή που τόσο η Ευρωπαϊκή Ένωση όσο
και η Αµερική µε αφορµή την πανδηµική κρίση ανακαλύπτουν τα
οφέλη του κοινωνικού κράτους και στηρίζουν ποικιλοτρόπως τον
κόσµο της εργασίας ως βασικό µοχλό ανάπτυξης, βέβαια.

Η Κυβέρνησή σας, όµως, επιλέγει τη θεσµική οπισθοδρόµηση
στα πρότυπα του µοντέλου Θάτσερ καταργώντας κάθε µορφή
συλλογικότητας και προστασίας των εργαζοµένων. Ακόµη και
στην ηγέτιδα δύναµη της καπιταλιστικής Ευρώπης, τη Γερµανία,
πάνω από έξι εκατοµµύρια εργαζόµενοι είναι οργανωµένοι σε
συνδικάτα, απολαµβάνοντας συνδικαλιστικές ελευθερίες που
αναγνωρίζονται πλήρως και συµπεριλαµβάνονται στο γερµανικό
Σύνταγµα.

Με την αναχαίτιση, λοιπόν, της συνδικαλιστικής ελευθερίας και
της συλλογικότητας στους χώρους εργασίας δηµιουργείται ένα
δυστοπικό εργασιακό περιβάλλον και αποµονώνετε του εργαζό-
µενους σε µια φύσει άνιση διαπραγµατευτική συγκυρία µε την
εργοδοσία.

Επιπροσθέτως, υποβαθµίζετε το Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας σε ανεξάρτητη αρχή και είναι βέβαιο ότι θα πληθύνουν οι
καταχρηστικές συµπεριφορές των εργοδοτών απέναντι στους
εργαζόµενους, διότι εσείς οι ίδιοι θα επιλέξετε την πλειοψηφία
των µελών του Σώµατος Επιθεώρησης και έχοντας δείξει ήδη τις
προθέσεις σας, αφού πρόστιµα µεγάλης αξίας σε επιχειρήσεις
που αφορούσαν παραβάσεις της εργατικής νοµοθεσίας.

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ασύµβατο µε το
Εργατικό µας Δίκαιο και προφανώς, ο τίτλος τους είναι παρα-
πλανητικός. Όπως παραπλανητικό είναι και το γεγονός ότι εν-
τάσσετε µέσα στο πολυνοµοσχέδιό σας και την κύρωση της
Σύµβασης 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για την εξά-
λειψη της βίας και της παρενόχλησης στον κόσµο της εργασίας. 

Εννοείται πως θα υπερψηφίσουµε τη συγκεκριµένη Διεθνή
Σύµβαση, καθώς αποτελεί την πρώτη διεθνή σύµβαση που ρητά
αναγνωρίζει το δικαίωµα στην εργασία χωρίς βία και παρενό-
χληση και αφ’ ετέρου, γιατί αναγνωρίζει τη σεξουαλική παρενό-
χληση και την παρενόχληση λόγω φύλου στην εργασία ως
µορφές έµφυλης βίας, που επηρεάζουν δυσανάλογα τις γυναί-
κες. Καλύπτει τη βία και την παρενόχληση, όχι µόνο στον χώρο
της εργασίας, αλλά και σε κάθε χώρο ή περίσταση που σχετίζε-
ται µε την εργασία. Υπό την έννοια αυτή, λοιπόν, αποτελεί πρό-
οδο, σε σχέση µε το σχετικό ενωσιακό κεκτηµένο. Ωστόσο, την
κύρωση της εν λόγω σύµβασης δεν τη φέρατε ως ανεξάρτητο
σχέδιο νόµου, όπως οφείλατε, αφού τα κράτη-µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης όφειλαν να καταθέσουν τη σύµβαση προς ψή-
φιση έως τα τέλη του προηγούµενου έτους. Εσείς, όµως, την
φέρνετε τώρα µαζί µε το νοµοσχέδιο λαίλαπα, προφανώς, για να
αποπροσανατολίσετε τη συζήτηση. Όπως πήγατε να αποπροσα-
νατολίσετε τη συζήτηση του Συνεδρίου για την υπογεννητικό-
τητα που θα λάµβανε χώρα, το οποίο ευτυχώς ύστερα από
αντιδράσεις αναβλήθηκε. 

Σχετικά µε αυτό, έχω να επισηµάνω το εξής, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης: Δεν ευθύνεται η έλλειψη γνώσης των γυναικών
για τη γονιµότητα για την υπογεννητικότητα στην Ελλάδα, αλλά
η έλλειψη επαρκούς κοινωνικής πολιτικής και στήριξης των νέων
γονέων.

Οι ρυθµίσεις που προωθούνται από την Κυβέρνηση αποτελούν
ευθεία επίθεση στον κόσµο της εργασίας και έχουν ως αποκλει-
στικό στόχο την ελαστικοποίηση του ωραρίου εργασίας, τη νο-
µιµοποίηση του απλήρωτου υπερωριακού χρόνου απασχόλησης,
τη συρρίκνωση των συνδικαλιστικών ελευθεριών και την κατάρ-
γηση του ελέγχου της εργοδοτικής αυθαιρεσίας. 

Το νοµοσχέδιό σας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, επιχει-
ρεί να µετατρέψει το εργατικό δυναµικό της χώρας σε χρεοδου-
λοπαροικία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθ’ υπόδειξη των κύκλων
της παρασιτικής ολιγαρχίας. Να είστε σίγουροι ότι το νοµοσχέ-
διό σας θα καταργηθεί στην πράξη από τον κόσµο της εργασίας
και η ευθεία αυτή επίθεση στους εργαζόµενους δεν θα ξεχαστεί
εύκολα από την κοινωνική πλειοψηφία, όσο και αν προσπαθείτε
να αποκρύψετε ή να ωραιοποιήσετε τις συνέπειές του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, ο κ. Βεσυρόπου-

λος, για ν’ αναπτύξει την τροπολογία που προανέφερα. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι θα πάρω τον λόγο για να αναφερθώ στο πε-

ριεχόµενο της τροπολογίας που κατατέθηκε από το Υπουργείο
Οικονοµικών στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων. 

Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να αντιµετωπίσει και να ρυθµίσει
µείζονα θέµατα επί της εργασίας, εισάγοντας ένα καινοτόµο θε-
σµικό πλαίσιο τη στιγµή που το ισχύον θεσµικό πλαίσιο παρέµενε
αµετάβλητο από το 1982. Το νέο αυτό θεσµικό πλαίσιο στοχεύει
στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και στην ενίσχυση της πα-
ραγωγικότητας µέσω της προσέλκυσης επενδύσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην αρχή της
οµιλίας µου, έλαβα τον λόγο, για ν’ αναφερθώ στην τροπολογία
µε γενικό αριθµό 931 και µε ειδικό αριθµό 64 που κατατέθηκε
από το Υπουργείο Οικονοµικών και ρυθµίζει ζητήµατα που άπτον-
ται της φορολογικής πολιτικής. Πρόκειται για ρυθµίσεις που στο-
χεύουν στη στήριξη όσων έχουν πληγεί από την πανδηµία, αλλά
και στον εκσυγχρονισµό και στην απλοποίηση του ισχύοντος κα-
νονιστικού πλαισίου. 

Με το άρθρο 1 αναπροσαρµόζονται οι συντελεστές φόρου και
εισφοράς πλοίων πρώτης κατηγορίας του ν.27/1975, καθώς και
εισφοράς του ν.29/1975. Συγκεκριµένα, τα ποσά φόρου που
οφείλονται ανά κόρο ολικής χωρητικότητας και ηλικίας του
πλοίου προσαυξάνονται για τα έτη 2021 έως και 2025 κατά 4%
σε ετήσια βάση, ενώ το ίδιο ισχύει και για τα ποσά εισφοράς. Ο
στόχος είναι η αύξηση των εσόδων από την αναπροσαρµογή των
συντελεστών φόρου και της εισφοράς πλοίων πρώτης κατηγο-
ρίας του ν.27/1975, καθώς και των συντελεστών εισφοράς του
ν.29/1975 για την πενταετία 2021-2025 µε ταυτόχρονη αναστολή
της προσαύξησης ειδικά για το 2021 λόγω των εµφανών και ορα-
τών συνεπειών της πανδηµίας. 

Με το άρθρο 2 αναπροσαρµόζονται και εξορθολογίζονται οι
συντελεστές φόρου των µικρών ιδιωτικών σκαφών αναψυχής.
Μέχρι σήµερα, τα ιδιωτικά σκάφη αναψυχής, ανεξαρτήτως µε-
γέθους, είχαν συντελεστή προσαύξησης 5 επί του υπολογιζόµε-
νου φόρου ανά πλοίο. Με τη ρύθµιση που έρχεται προς ψήφιση,
τα σκάφη µήκους έως επτά µέτρα θα έχουν συντελεστή προσαύ-
ξησης 0,5 και τα σκάφη από επτά έως δώδεκα µέτρα θα έχουν
συντελεστή 1.

Με το άρθρο 3 αποσαφηνίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις και
η διαδικασία καταβολής της προβλεπόµενης επιχορήγησης για
το µεταφορικό κόστος των εκδοτικών επιχειρήσεων. Γίνεται ξε-
κάθαρο ότι η συγκεκριµένη επιχορήγηση είναι ακατάσχετη, µε
εξαίρεση τις οφειλές προς τη φορολογική διοίκηση και τα ασφα-
λιστικά ταµεία που δεν έχουν ενταχθεί σε καθεστώς ρύθµισης εν
ισχύι. 

Στην κατεύθυνση του εξορθολογισµού της απλοποίησης των
διαδικασιών και της διευκόλυνσης των φορολογουµένων κινείται
η ρύθµιση του επόµενου άρθρου µε την οποία καταργείται η υπο-
χρέωση προσκόµισης αποδεικτικού φορολογικής ενηµερότητας
για λογαριασµό του καθ’ ου η κατάσχεση σε περίπτωση πληρω-
µής χρηµατικού εντάλµατος από το δηµόσιο, όταν η πληρωµή
αυτή γίνεται σε εκτέλεση τελεσίδικης δικαστικής απόφασης. 

Με το άρθρο 5 επιχειρείται η ενίσχυση της ρευστότητας των
επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στην αγορά πετρελαιοει-
δών προϊόντων, χωρίς όµως ταυτόχρονα να προκαλείται υστέ-
ρηση για τα ετήσια δηµόσια έσοδα. Η διευκόλυνση που
παρέχεται είναι µία µικρή πίστωση έως πέντε ηµέρες για το διά-
στηµα έως 20 Δεκεµβρίου κάθε έτους στις εταιρείες πετρελαι-
οειδών για την καταβολή στα τελωνεία των φορολογικών
επιβαρύνσεων υγρών καυσίµων και υγραερίου που εξέρχονται
από φορολογικές αποθήκες. Σηµειώνω ότι η πίστωση χορηγείται
υπό την κάλυψη εγγύησης, διασφαλίζοντας µε αυτόν τον τρόπο
το 100% του ποσού που αντιστοιχεί στους φόρους. 

Όπως έχω επισηµάνει πολλές φορές στις τοποθετήσεις µου
στο Κοινοβούλιο, η Κυβέρνηση διαρκώς θα επικαιροποιεί ή θ’
ανανεώνει τα µέτρα στήριξης για τις επιχειρήσεις, τους εργαζό-
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µενους, για τις κοινωνικές οµάδες που πλήττονται από τις αρνη-
τικές επιπτώσεις της πανδηµίας. 

Στην κατεύθυνση αυτή κινείται το άρθρο 6 της τροπολογίας
µε το οποίο παρατείνεται και για τον µήνα Ιούνιο η ρύθµιση που
προβλέπει πλήρη απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής
ενοικίου για τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στους κλά-
δους του τουρισµού, του πολιτισµού, του αθλητισµού, των µετα-
φορών και τις επιχειρήσεις εστίασης, στις οποίες επιβάλλονται
περιοριστικά µέτρα.

Παράλληλα, τονίζεται ότι η καταβολή µειωµένου ενοικίου κατά
40% ισχύει τον µήνα Ιούνιο για το λιανεµπόριο, για την κύρια κα-
τοικία των εργαζοµένων που τίθενται σε αναστολή εργασίας το
µήνα Ιούνιο, καθώς και για τη φοιτητική κατοικία των εξαρτώµε-
νων µελών αυτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Στόχος της Κυβέρνησης κάθε φορά είναι να προχωρά σε θε-

σµικές παρεµβάσεις µε ορθολογικά κριτήρια, παρεµβάσεις που
διευκολύνουν τους πολίτες. Έχει καταγραφεί µια δεδοµένη δυ-
σκολία στην καταχώριση ακινήτων στο κτηµατολόγιο, εξαιτίας
του γεγονότος ότι υπάρχει ένας µεγάλος αριθµός ανεκτέλεστων
προσυµφώνων λόγω αδυναµίας σύµπραξης του πωλητή των κλη-
ρονόµων του. Με τη ρύθµιση που έρχεται προς ψήφιση δίνεται
η δυνατότητα σύνταξης οριστικών συµβολαίων σε εκτέλεση προ-
συµφώνου µε το δικαίωµα αυτοσύµβασης και χωρίς ν’ απαιτείται
η προσκόµιση του αποδεικτικού ενηµερότητας, του πιστοποιητι-
κού φόρου κληρονοµιάς, δωρεάς και γονικής παροχής. 

Με το άρθρο 8 η Κυβέρνηση επεκτείνει και για το 2021 την
απαλλαγή των αγροτεµαχίων των φυσικών προσώπων από τον
συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ, ενώ παράλληλα διατηρείται και για το
2021 τη µεσοσταθµική µείωση κατά 22% του ΕΝΦΙΑ για τα φυ-
σικά πρόσωπα, µείωση που νοµοθέτησε για πρώτη φορά η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο
Μητσοτάκη και είχε ως αποτέλεσµα την έκδοση για πρώτη φορά
εκκαθαριστικών ΕΝΦΙΑ µε µειωµένο φόρο. 

Πράξη ορθολογισµού και κοινωνικής δικαιοσύνης αποτελεί το
άρθρο 9 µε το οποίο απαλλάσσονται από τον ΕΝΦΙΑ ακίνητα σε
συγκεκριµένους οικισµούς των περιφερειακών ενοτήτων Φλώρι-
νας, Κοζάνης και Γρεβενών της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδο-
νίας από τον ΕΝΦΙΑ. 

Πρόκειται για περιοχές που είτε είχαν κηρυχθεί σε καθεστώς
αναγκαστικής απαλλοτρίωσης, είτε κρίθηκαν γεωλογικά επικίν-
δυνες και ανασφαλείς µετά τις κατολισθήσεις που έγιναν τον Ιού-
νιο του 2017 στο ορυχείο Αµυνταίου του λιγνιτικού κέντρου
Δυτικής Μακεδονίας της ΔΕΗ.

Τέλος, µε το τελευταίο άρθρο της τροπολογίας παρατείνεται
η έναρξη της ισχύος της φορολόγησης ανά δελτίο παιχνιδιού
στα τυχερά παίγνια στις 12 Ιουλίου, µια παράταση που κρίνεται
επιβεβληµένη για να αποφευχθούν δυσλειτουργίες στα πληρο-
φοριακά συστήµατα και να υπάρχει ο απαραίτητος χρόνος προ-
σαρµογής αυτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή πήρε µια κα-
θαρή και ισχυρή εντολή να προχωρήσει σε αλλαγές και µεταρ-
ρυθµίσεις, να διαµορφώσει τις προϋποθέσεις για µια δυναµική
και βιώσιµη ανάπτυξη. Την εντολή αυτή υλοποιεί. Η δηµοκρατική
νοµιµοποίηση της Κυβέρνησης να προχωρά σε αλλαγές και µε-
ταρρυθµίσεις δεν αµφισβητείται. Αντίθετα επιβεβαιώνεται και ενι-
σχύεται από τη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών που στηρίζει τον
Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη δύο χρόνια µετά την εκλο-
γική νίκη της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό που πρέπει να συνειδη-
τοποιήσουν όλοι και κυρίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι ότι
η χώρα δεν γυρίζει πίσω. Αντίθετα κοιτάζει µπροστά, προχωρά
µπροστά µε σταθερότητα, ασφάλεια και αποφασιστικότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι επί της τροπολογίας παρακαλώ, θέλουν κά-
ποια διευκρίνιση, πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκουρλέτη,
έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, µας παρουσιάσατε µια τροπολογία η οποία
έχει και πάρα πολλά άρθρα. Έτσι δεν είναι; Έτσι είναι, καλά το
κατάλαβα. Εκπρόθεσµα. Στις 15.00’ σήµερα είχε Επιτροπή Οικο-
νοµικών Υποθέσεων και ξεκίνησε µια διαδικασία κατάθεσης νο-
µοσχεδίου από το Υπουργείο Οικονοµικών. Ποιος είναι ο λόγος
που το φέρνετε εδώ εκπρόθεσµα σε ένα βαρύ νοµοσχέδιο, όταν
έχετε όλη τη δυνατότητα στην αρµόδια επιτροπή να συζητήσει,
να διαβουλευθεί; Αυτό τι είναι; Παράλειψη; Κακή νοµοθέτηση;

Θα σας παρακαλούσα, λοιπόν, να το αποσύρετε. Αρκετά
έχουµε πει εδώ πέρα. Δεν υπάρχει κανένας λόγος. Να κατατεθεί
όπως προβλέπουν οι κανόνες καλής νοµοθέτησης στην αρµόδια
επιτροπή. Αλλιώς γεννώνται ερωτήµατα που έχουν να κάνουν µε
άλλου είδους σκοπιµότητες. Θέλετε να µας αιφνιδιάσετε; Θέλετε
να µην ξέρουµε, να µην γνωρίζουµε; Ερχόσαστε στις 22.10’, ενώ
είστε δύο ώρες εδώ πέρα, να µας παρουσιάσετε µια τροπολογία
της οποίας το περιεχόµενο δεν το ξέρουµε ακριβώς. Σας παρα-
καλώ πολύ, λοιπόν, αποσύρετε την και δώστε µια απάντηση επί
αυτού του θέµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, λυπάµαι πολύ, αλλά αυτή η τροπολογία έχει
κατατεθεί από την Παρασκευή. Λυπάµαι πολύ που λέτε ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν ξέρετε πόσα
άρθρα έχει και τι αφορά. Θα βλέπατε ότι αφορά ηµεροµηνίες για
προθεσµίες που λήγουν τον µήνα αυτόν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Γιατί δεν το βάλατε
στην αρµόδια Επιτροπή;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Όταν κατατέθηκε η τροπολογία αυτή κατατέθηκε γιατί λήγουν
προθεσµίες µέσα στον µήνα αυτό. Το ότι παρατείνεται η προθε-
σµία για 12 Ιουλίου λήγει 30 Ιουνίου. Το ότι ο φόρος αναπροσαρ-
µογής χωρητικότητας των πλοίων είχε λήξει 28 Φεβρουαρίου και
δόθηκαν παρατάσεις τρεις φορές. Λήγει στις 30 Ιουνίου. Έπρεπε
να νοµοθετήσουµε άµεσα. Δείτε λίγο σας παρακαλώ τα άρθρα.
Την Παρασκευή κατατέθηκε. Αύριο ψηφίζεται. Σήµερα είναι πα-
ραµονή. Κάθισα εδώ µε υποµονή. Μου έδωσε τον χρόνο ο κύριος
Πρόεδρος και στήριξα την τροπολογία.

Σας παρακαλώ πολύ, αν βλέπατε τα άρθρα, θα καταλαβαίνατε
ότι αυτά τα άρθρα έπρεπε να κατατεθούν τώρα και να είναι
νόµος του κράτους πριν τις 30 Ιουνίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, σας

παρακαλώ. Δεν είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μια διευκρίνιση επί της τροπολο-

γίας θα ήθελα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό το καταλα-

βαίνω. Έχετε τον λόγο, αλλά για τη διευκρίνιση επί της τροπο-
λογίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, για την
τροπολογία.

Η συγκεκριµένη τροπολογία ρυθµίζει επείγοντα ζητήµατα. Θα
ήθελα, κύριε Υπουργέ, µετά την αναλυτική παρουσίαση µόνο ορι-
σµένες διευκρινίσεις για το άρθρο 2 της τροπολογίας. Αν κατά-
λαβα καλά λέτε ότι πλέον για τα ιδιωτικά σκάφη αναψυχής, -ένα
θέµα που απασχολεί εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες, καθώς γνω-
ρίζουµε ότι πάνω από τετρακόσιες χιλιάδες Έλληνες διαθέτουν
τέτοια σκάφη, πολλά είναι σε ακινησία κ.λπ.- προκύπτει ένας
φόρος για τα σκάφη µέχρι επτά µέτρα µε συντελεστή 0,5 επί των
προβλέψεων του νόµου του ’75 και για τα σκάφη µέχρι δώδεκα
µέτρα συντελεστής 1 επί των προβλέψεων του ιδίου νόµου. Αν-
τιλαµβάνοµαι, δηλαδή, ότι ο φόρος για τα σκάφη µέχρι επτά
µέτρα θα διαµορφωθεί περίπου στα 100 ευρώ και για τα σκάφη
µέχρι τα δώδεκα µέτρα περίπου στα 200 ευρώ ετησίως. Γιατί -
αν θέλετε- είχε προκύψει ένας µεγάλος φόρος 1000 ευρώ από
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προηγούµενες ρυθµίσεις και αντιλαµβάνεστε το εύλογο αίτηµα
όλων αυτών των Ελλήνων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Το τρίτο που θέλω να σας ρωτήσω, εκτός από τον φόρο σχε-
τικά µε το πώς ακριβώς διαµορφώνεται, επειδή από προηγούµε-
νες ρυθµίσεις είχε καταβληθεί ο φόρος των 1000 ευρώ από
ορισµένους συµπολίτες, αυτός θα συµψηφιστεί µε άλλες υπο-
χρεώσεις; Αυτά τα τρία είναι τα ερωτήµατα και σας ευχαριστώ
πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, γιατί τονίζετε το πόσο έπρεπε να
κατατεθεί η τροπολογία εµπρόθεσµα. Είναι εµπρόθεσµη τροπο-
λογία. Κατατέθηκε την Παρασκευή και πρέπει να ψηφιστεί αύριο.

Για το άρθρο 2 που αφορά τον φόρο για τα ιδιωτικά σκάφη
αναψυχής που τους βεβαιώθηκε ο φόρος, αυτός που είπατε τον
Φεβρουάριο του 2021, κύριε Σκουρλέτη, έρχεται το άρθρο αυτό
και εξορθολογίζει αυτήν τη βεβαίωση του φόρου, η οποία ανε-
ξαρτήτως µέτρων των ιδιωτικών σκαφών αναψυχής καταλογίζον-
ταν 1000 ευρώ. Έρχεται και τι λέει τώρα; Ότι για σκάφη από
µηδέν µέχρι επτά µέτρα θα υπολογίζεται µε συντελεστή 0,5 µε
διακόσια που είναι η βάση του φόρου, άρα 100 ευρώ, άρα πολύ
καλά καταλάβατε ότι είναι 100 ευρώ για τα σκάφη από µηδέν
µέχρι επτά µέτρα. Για τα σκάφη από επτά έως δώδεκα µέτρα µε
συντελεστή 1 επί 200 ευρώ, άρα είναι 200 ευρώ και πάνω από
δώδεκα µέτρα παραµένουν τα 1000 ευρώ. Αυτό έρχεται και εξορ-
θολογίζει µία από τις διατάξεις αυτές που έπρεπε να κατατεθεί
και να ψηφιστεί άµεσα.

Σας ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα συµψηφιστούν όσοι πλήρωσαν;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Εννοείται ότι όποιος πλήρωσε µέχρι την ψήφιση του νόµου, ο
φόρος αυτός θα συµψηφιστεί ή θα επιστραφεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. Συνεχίζουµε τη διαδικασία. Παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίζετε να επαναλαµβά-
νετε µονότονα ότι η Κυβέρνηση δήθεν καταργεί το οκτάωρο, ενώ
είναι απολύτως σαφές ότι δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Να µας εξηγή-
σετε πού το είδατε αυτό να το δούµε κι εµείς. Επιµένετε όµως
και η επιµονή σας σε αυτή δύο πράγµατα µπορεί να σηµαίνει.
Δεν µπορεί να σηµαίνει κάτι άλλο. Ένας λογικός άνθρωπος αν
το σκεφτεί, δεν µπορεί να σηµαίνει κάτι άλλο. Είτε δεν έχετε δια-
βάσει καν το νοµοσχέδιο, είτε πιστεύετε πως µε τον τρόπο αυτόν,
µε την προπαγάνδα αυτή και επαναλαµβάνοντας συνεχώς το ίδιο
ψέµα, κάτι θα πετύχετε. Δεν µπορώ να έχω κάποια άλλη εξή-
γηση.

Αποµονωµένοι στη δική σας ιδεολογική φούσκα, δεν βλέπετε
τις πραγµατικές προκλήσεις που ο σηµερινός εργαζόµενος αν-
τιµετωπίζει και στις οποίες έρχεται να απαντήσει το παρόν νοµο-
σχέδιο, όπως για παράδειγµα ότι θεσπίζει την ψηφιακή κάρτα
εργασίας, που έχει ως στόχο να ελέγχει σε πραγµατικό χρόνο το
ωράριο απασχόλησης του κάθε εργαζόµενου. Είναι πάρα πολύ
σηµαντικό αυτό, πολύ δίκαιο για τους ανθρώπους οι οποίοι ερ-
γάζονται στον ιδιωτικό τοµέα αυτήν τη στιγµή, κάτι το οποίο δεν
κάνατε εσείς.

Στην ουσία αποτελεί την εγγύηση για την αυστηρή τήρηση του
ωραρίου το οποίο εσείς λέτε ότι ερχόµαστε να καταργήσουµε.
Σε καµµία περίπτωση δεν συµβαίνει κάτι τέτοιο. Θα συµβάλει ση-
µαντικά στην αποφυγή του αθέµιτου ανταγωνισµού που υφίσταν-
ται οι επιχειρήσεις που τηρούν τη νοµοθεσία από εκείνες που
εφαρµόζουν πρακτικές µαύρης εργασίας, πρακτικές οι οποίες
δυστυχώς υπάρχουν και εκτός των άλλων στερούν πόρους από
το ασφαλιστικό και τον προϋπολογισµό. Η ψηφιακή κάρτα απο-
τελεί το κλειδί για το δικαίωµα της αποσύνδεσης στην τηλεργα-
σία, τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας, την εξίσωση των
υπερωριών σε βιοµηχανία και υπηρεσίες. 

Είναι άραγε όλα αυτά οπισθοδρόµηση, όπως λέτε; Είναι οπι-
σθοδρόµηση η άδεια πατρότητας για δεκατέσσερις ηµέρες;
Είναι οπισθοδρόµηση η ρύθµιση θεµάτων που αφορούν την τη-
λεργασία µε την Ελλάδα να γίνεται η τρίτη χώρα, µετά τη Γαλλία
και την Ισπανία, που ρυθµίζει το δικαίωµα της αποσύνδεσης των
εργαζοµένων; Είναι οπισθοδρόµηση, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, η ενίσχυση του θεσµικού πλαισίου για τη βία και την πα-
ρενόχληση στον χώρο εργασίας; Για την οποία ειρήσθω εν πα-
ρόδω, εσείς ως κυβέρνηση δεν κάνατε απολύτως τίποτα. Είναι
µεσαίωνας, όπως λένε οι αγαπητοί συνάδελφοι του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, που αυτή τη στιγµή δεν είναι εδώ, η θέ-
σπιση της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας; 

Λένε ότι η δυνατότητα εξ αποστάσεως παρουσίας και διενέρ-
γειας ηλεκτρονικής ψηφοφορίας υπονοµεύει τις διαδικασίες.
Όσα λέτε και όσα λένε είναι ο ορισµός της τεχνοφοβίας. Πρέπει
να το καταλάβετε αυτό. Και µιλάτε για µεσαίωνα. Στα σοβαρά
τώρα µπορείτε να µιλάτε για µεσαίωνα; Στην Αριστερά πλέον
πρεσβεύετε ό,τι πιο συντηρητικό, ό,τι πιο τεχνοφοβικό και αντι-
δραστικό. Και νοµίζετε ακόµα ότι εκπροσωπείτε την πρόοδο;
Πρέπει κάποια στιγµή να κατανοήσουµε τι σηµαίνει να είσαι προ-
οδευτικός, τι σηµαίνει να είσαι συντηρητικός και να βάλουµε τα
πράγµατα πάλι σε τάξη γιατί νοµίζω ότι δεν τα έχετε καταλάβει
καλά. 

Στην ουσία όµως η πρακτική σας θυµίζει τους Λουδίτες του
19ου αιώνα, αν θυµάστε καλά, οι οποίοι εξεγείρονταν κατά των
τότε τεχνολογικών επιτευγµάτων και στρέφονταν κατά της εκµη-
χάνισης της βιοτεχνικής παραγωγής. Μπορεί εσείς να µην κατα-
στρέφετε µηχανήµατα αυτήν τη στιγµή, όπως έκαναν οι Λουδίτες
εκείνο τον καιρό, όµως µε κάθε τρόπο επιχειρείτε να κρατήσετε
την κοινωνία και τη χώρα στάσιµη, προσπαθώντας να διοχε-
τεύετε σε αυτήν την φοβικότητά σας για τις σύγχρονες εξελίξεις
και τις προκλήσεις του αύριο. Η πραγµατικότητα όµως θα σας
προσπεράσει και θα σας κάνει να καταλάβετε ότι για άλλη µια
φορά οι πρακτικές σας, τα µηνύµατά σας, οι πολιτικές σας το-
ποθετήσεις είναι εκτός τόπου και χρόνου.

Τελειώνω πάρα πολύ γρήγορα, αγαπητοί συνάδελφοι. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι στα κάγκελα όλες τις τελευταίες εβδοµάδες σε σχέση
µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Πραγµατικά εγώ σαν άνθρωπος
ο οποίος έχω δουλέψει και συνεχίζω να εργάζοµαι στον ιδιωτικό
τοµέα πάρα πολλά χρόνια, νοµίζω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το
οποίο ενδυναµώνει τους εργαζόµενους, προστατεύει τους εργα-
ζόµενους, αγκαλιάζει τους εργαζόµενους, σκύβει πάνω από τα
προβλήµατα των εργαζοµένων. Δεν βλέπω για ποιο λόγο πρέπει
να είσαστε τα κάγκελα. Δεν βλέπω για ποιο λόγο πρέπει να γί-
νονται πορείες στο κέντρο της Αθήνας µε κόκκινες σηµαίες.
Πραγµατικά δεν µπορώ να αντιληφθώ εγώ ως νέος άνθρωπος
που θέλω να εναρµονιζόµαστε όλοι µας µε τον δυτικό πολιτισµό
µε τις νέες τεχνολογίες, µε τη νέα εποχή η οποία ανοίγεται µπρο-
στά µας, δεν µπορώ να καταλάβω για ποιο λόγο όλο αυτό το χρο-
νικό διάστηµα είσαστε στα κάγκελα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µένετε αγκιστρωµένοι σε
ιδεοληψίες της δεκαετίας του ‘80 αγνοώντας τη σύγχρονη διεθνή
πραγµατικότητα και τις παραµέτρους που αυτή έχει. Σας µίλησα,
για παράδειγµα προηγουµένως για την επέκταση της τηλεργα-
σίας. Είναι µια νέα πραγµατικότητα. Ήταν ο κορωνοϊός ο οποίος
µας έδωσε τη δυνατότητα να αναπτύξουµε την τηλεργασία. Το
κάναµε όµως. Είναι µια νέα πραγµατικότητα και θα πρέπει να
εναρµονιστείτε µε αυτή τη νέα πραγµατικότητα και να µην κάνετε
πίσω. Δεν θα πρέπει η οσµή της ναφθαλίνης να σας ακολουθεί
µέχρι το πέρας της πολιτικής σας ζωής. Για όνοµα του Θεού. Θα
πρέπει να εναρµονιστείτε µε τις νέες λογικές. Έχουµε νέα παιδιά
τα οποία χρειάζεται να ζήσουν ένα καλύτερο µέλλον. Διαδραµα-
τίζεται µπροστά τους µια νέα πραγµατικότητα. Να τα βοηθή-
σουµε. Να βοηθήσουµε τους εργαζόµενους. Δεν θέλουµε το
κακό των εργαζοµένων.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Γνωρίζοντας, λοιπόν, ότι όσα λέτε
πράγµατι έχουν οσµή ναφθαλίνης επιλέγετε να πασπαλίσετε τον
βαθιά συντηρητικό σας λόγο τελικά µε fake news τα οποία έχουν
γίνει δεύτερη φύση σας πλέον. Θυµίζω ότι στον ΣΥΡΙΖΑ λέγατε
προεκλογικά «µην ψηφίσετε τον Κυριάκο Μητσοτάκη, µην ψηφί-
σετε τη Νέα Δηµοκρατία διότι όταν θα έρθει η Νέα Δηµοκρατία
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θα απολύσει το δηµόσιο». Αυτά λέγατε συνέχεια και προσπαθού-
σατε να τροµοκρατήσετε τους υπαλλήλους του δηµοσίου τοµέα.
Αλλά για κακή σας τύχη όχι µόνο δεν απολύσαµε στο δηµόσιο
αλλά αντιθέτως ενισχύσαµε το δηµόσιο εκεί που χρειάστηκε
όµως.

Είναι πραγµατικά λυπηρό όλο αυτό αλλά και τροµερά αποκα-
λυπτικό γιατί πλέον µπορεί να φοράτε το µανδύα του προοδευ-
τικού και του επαναστάτη αλλά στην ουσία είστε βαθύτατα
αντιδραστικοί σε οποιαδήποτε αλλαγή. Αυτά είχα να σας πω.
Πραγµατικά δώστε την ευκαιρία στους ανθρώπους οι οποίοι ερ-
γάζονται στον ιδιωτικό τοµέα, στους ψηφοφόρους σας, στους
ανθρώπους που σας πιστεύουν, τουλάχιστον να αναγνωρίσουν
την πραγµατικότητα και να µην τους µπερδεύετε µε πράγµατα
τα οποία δεν αφορούν στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Να είστε
καλά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ και για τον χρόνο. Τον λόγο έχει τώρα η κ.
Διονυσία Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία.

Θέλω να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι υπάρχουν ακόµα
τριάντα επτά συνάδελφοι που θα µιλήσουν. Κατανοείτε ότι εφό-
σον τηρηθεί ο χρόνος οι τελευταίοι οµιλητές θα µιλήσουν γύρω
στις 2:30-3:00 το πρωί. Γι’ αυτό σας παρακαλώ να είστε συνεπείς
στον χρόνο. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο συζη-

τούµε σήµερα δίνει στον εργαζόµενο την ελευθερία να συγκα-
θορίζει µαζί µε τον εργοδότη του τον χρόνο και τις συνθήκες
εργασίας του. Ενισχύει τους θεσµούς εποπτείας επί των ίδιων
των εργοδοτών και αναβαθµίζει την Επιθεώρηση Εργασίας ως
ανεξάρτητη διοικητική αρχή. Κυρώνει δύο πολύ σηµαντικές συµ-
βάσεις εργασίας, τη σύµβαση 187 της διεθνούς οργάνωσης ερ-
γασίας για το πλαίσιο προώθησης της ασφάλειας και της υγείας
στην εργασία και τη σύµβαση 190 για την εξάλειψη της βίας και
της παρενόχλησης στον κόσµο της εργασίας. Εναρµονίζει περαι-
τέρω το ελληνικό Εργατικό Δίκαιο µε τους ευρωπαϊκούς ενωσια-
κούς κανόνες. Σύµφωνα µε αυτά εισάγεται µία ευρεία και
ουσιαστική απαγόρευση κατάχρησης εξουσίας καθώς απαγο-
ρεύεται κάθε µορφή βίας και παρενόχλησης που εκδηλώνεται
κατά τη διάρκεια της εργασίας, είτε συνδέεται µε αυτή, είτε προ-
κύπτει από αυτή, συµπεριλαµβανοµένης της βίας και της παρε-
νόχλησης λόγω φύλου και της σεξουαλικής παρενόχλησης.
Θεσπίζονται νέες διαδικασίες ανάλογα µε το µέγεθος της επιχεί-
ρησης για την εξέταση των καταγγελιών αυτών κατά τρόπο που
να διασφαλίζεται η προστασία του θύµατος και ο σεβασµός στην
ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Συστήνεται δε στο Σώµα Επιθεώρησης
Εργασίας αυτοτελές τµήµα για την παρακολούθηση των φαινο-
µένων βίας και παρενόχλησης στην εργασία αλλά και η τήρηση
ενός µητρώου εργοδοτών κατά των οποίων έχει επιβληθεί διοι-
κητική κύρωση για παράβαση της απαγόρευσης βίας και παρε-
νόχλησης στην εργασία. 

Το νοµοσχέδιο µε το σήµα ισότητας που εισάγει για τις επιχει-
ρήσεις κάνει ένα βήµα ακόµα συµβάλλοντας στην εξάλειψη των
διακρίσεων στην εργασία λόγω φύλου και ενισχύει εργοδοτικές
συµπεριφορές οι οποίες σέβονται την ισότητα των εργαζοµένων.
Δηµιουργεί µία ακόµα ισχυρότερη βάση, ένα υγιές και δίκαιο πε-
ριβάλλον για τις γυναίκες οι οποίες ακόµα και σήµερα δεν
έχουµε καταφέρει να απολαµβάνουµε ίσες συνθήκες στην αγορά
εργασίας, παρά το ότι όχι µόνο είµαστε το ίδιο ικανές αλλά και
ενίοτε διαθέτουµε και υψηλότερο επίπεδο µόρφωσης και εν γένει
προσόντων. Παρ’ όλα αυτά ως και σήµερα απολαµβάνουµε µι-
σθούς κατώτερους των προσόντων µας και λιγότερες ευκαιρίες
εξέλιξης στις καριέρες µας. 

Το στοίχηµα της ισόρροπης συµµετοχής των γυναικών σε δι-
ευθυντικές ιδίως θέσεις στις επιχειρήσεις δεν είναι µόνο ένα
στοίχηµα της ίδιας της γυναίκας αλλά είναι ένα στοίχηµα κοινω-
νικό και οικονοµικό. Σε µελέτη οικονοµικών επιδόσεων που πραγ-
µατοποιήθηκε σε επιχειρήσεις από όλο το φάσµα της ελληνικής

οικονοµίας για το 2019 οι γυναίκες σε διευθυντικές θέσεις υπε-
ρέχουµε σε δέκα βασικούς χρηµατοοικονοµικούς δείκτες: σε δεί-
κτες κερδοφορίας, δείκτες αποδοτικότητας και σε δείκτες
κεφαλαιακής διάρθρωσης. Συνεπώς, πρόκειται για ένα στοίχηµα
που πρέπει να το κερδίσουµε τόσο για εµάς τις ίδιες, όσο και για
τις επιχειρήσεις και την εθνική µας κυρίως οικονοµία. Και αυτό
το νοµοσχέδιο µας βοηθά προς αυτόν τον σκοπό. 

Περαιτέρω το νοµοσχέδιο προβλέπει για την ορθή εφαρµογή
των µέτρων υγείας και ασφάλειας των εργαζοµένων κι ενισχύει
τον θεσµό του ιατρού εργασίας. Το δόγµα το οποίο ανέδειξε και
το οποίο στην πράξη υπηρετεί πιστά η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας «πάνω από όλα υγεία» ισχύει πλέον και στον χώρο της
εργασίας. Πολύ σηµαντική είναι και η ενσωµάτωση της οδηγίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2019/1158 σχετικά µε την ισορροπία
µεταξύ της επαγγελµατικής και της ιδιωτικής ζωής για τους γο-
νείς και τους φροντιστές. 

Το νοµοσχέδιο ορίζει τις ελάχιστες απαιτήσεις προκειµένου να
επιτευχθεί η προλεγόµενη ισότητα µεταξύ ανδρών και γυναικών
όσον αφορά στις ευκαιρίες στην αγορά εργασίας και στη µετα-
χείριση στον χώρο εργασίας, ακόµα και µέσα από τη διευκό-
λυνση του συνδυασµού της επαγγελµατικής και της
οικογενειακής ζωής για τους εργαζόµενους γονείς. Ρυθµίζεται
το δικαίωµα για την άδεια πατρότητας δεκατεσσάρων ηµερών,
η οποία λαµβάνεται κατά τη γέννηση του τέκνου. Λαµβάνει υπ’
όψιν ο νοµοθέτης τις ανάγκες του σύγχρονου πατέρα για να είναι
και αυτός κοντά στα παιδιά του και να απολαµβάνει την πατρό-
τητα, ιδίως δε τις πολύτιµες πρώτες ηµέρες µαζί µε το νεογέν-
νητο µωρό του ή το νέο παιδί στην οικογένεια, σε περίπτωση της
απόκτησης τέκνου µε υιοθεσία. Εισάγεται και για τους δύο γο-
νείς γονική άδεια τεσσάρων µηνών που πρέπει να πάρουν έως
το παιδί να κλείσει τα οχτώ χρόνια του ενώ δικαιούνται και πρό-
σθετες άδειες φροντίδας τέκνου, καθώς και µειωµένο ωράριο
εργασίας για τους γονείς των µικρών παιδιών, αλλά και των παι-
διών µε αναπηρία και άλλες σχετικές µε την οικογενειακή ζωή
άδειες. Έτσι και οι δύο γονείς θα µπορέσουν να συµβάλουν ου-
σιαστικά στην ανατροφή των τέκνων τους και να ανταποκριθούν
τόσο στις πρακτικές όσο και τις ψυχικές ανάγκες των παιδιών
τους. Υπάρχει δε πρόβλεψη και για τις µονογονεϊκές οικογένειες. 

Πολύ σηµαντικό είναι το άρθρο που ρυθµίζει τις ευέλικτες συν-
θήκες εργασίας. Σύµφωνα µε αυτό κάθε εργαζόµενος γονέας
παιδιών ηλικίας έως και δώδεκα ετών ή φροντιστής δικαιούται
να ζητά ευέλικτες ρυθµίσεις εργασίας για λόγους φροντίδας,
όπως ιδίως τηλεργασία, ευέλικτο ωράριο εργασίας ή και µερική
απασχόληση. Ο εργοδότης οφείλει να δικαιολογήσει ρητώς την
απόρριψη της σχετικής αίτησης ή κάθε αναβολής χορήγησης
ευέλικτων ρυθµίσεων εργασίας προς τους γονείς και τους φρον-
τιστές. Δεν υπάρχουν πιο φιλεργατικές ρυθµίσεις από αυτές. 

Τέλος οι σαράντα ώρες την εβδοµάδα κατοχυρώνονται ακόµα
περισσότερο και µε την ψηφιακή κάρτα εργασίας. Η επιλογή της
µιας ελεύθερης µέρας διευκολύνει την επαγγελµατική και την οι-
κογενειακή ζωή των εργαζοµένων και γίνεται σε πλήρη συµβα-
τότητα µε τις ισχύουσες διατάξεις, τις συλλογικές συµβάσεις
εργασίας και τις διαιτητικές αποφάσεις. Η δε τηλεργασία είδαµε
όλοι πια στην πράξη πόσο χρήσιµη µπορεί να είναι είτε σε συν-
θήκες πανδηµίας είτε ελπίζουµε σε συνθήκες οµαλές και πράγ-
µατι ήταν καιρός να θεσµοθετηθεί. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που ανταποκρίνεται στις σύγ-
χρονες ανάγκες των εργαζοµένων και θωρακίζει τα δικαιώµατά
τους, βελτιώνει τις συνθήκες εργασίας και την ποιότητα ζωής
τους και αξίζει να υπερψηφιστεί και να υιοθετηθεί προς όφελος
όλων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο. 

Συνεχίζουµε µε την κ. Αναγνωστοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Μετά την εγκληµατοφοβία µάθαµε και µία άλλη λέξη, την τε-

χνοφοβία. Το µόνο που δεν έχουµε µάθει ακόµα είναι αυτό που
υποσχέθηκε αυτή η Κυβέρνηση, την ασφάλεια στους πολίτες, να
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αισθάνονται ασφαλείς. Και στο εργασιακό βλέπουµε ότι είναι
στην ίδια κατεύθυνση, όπως µε όλα τα άλλα. Πλήρης ανασφά-
λεια. 

Ακούσαµε αυτές τις δύο ηµέρες και ακούµε συνέχεια ότι
έχουµε ένα προοδευτικό, µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο, τοµή
κ.λπ.. Μία ερώτηση: Γιατί σύσσωµη η Αντιπολίτευση, γιατί η Επι-
στηµονική Επιτροπή της Βουλής, Γιατί η Ένωση Δικαστών και Ει-
σαγγελέων, γιατί η Εθνική Αρχή για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου, γιατί όλα τα συνδικάτα, γιατί όλος ο λαός είναι εναν-
τίον αυτού του νοµοσχεδίου; Γιατί όλες αυτές οι επιτροπές, γιατί
όλα τα συνδικάτα, όλοι εµείς φωνάζουµε ότι καταργείται ο πυ-
ρήνας του Εργατικού Δικαίου; Και ποιος είναι αυτός; Είναι το
οκτάωρο ό,τι µπορούσε να κατοχυρώσει το οκτάωρο. 

Κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας λέτε -σας έχουν
δώσει µάλλον ένα έτοιµο χαρτί, δεν µπορώ να το καταλάβω-
πόσο σύγχρονοι είσαστε και πόσο οπισθοδροµικοί είµαστε. Δεν
έχετε διαβάσει σωστά. Δεν ξέρετε την ιστορία ούτε αυτού του
τόπου, ούτε του εργατικού κινήµατος, ούτε της κοινωνίας µας,
ούτε και των ευρωπαϊκών κοινωνιών. 

Σας διαβάζω κάτι για να το έχετε υπ’ όψιν σας, γιατί αυτή η µάχη
δεν είναι σηµερινή. Είναι πάρα πολλών δεκαετιών. Ξέρετε τι έλεγε
ο Πρόεδρος του αντίστοιχου ΣΕΒ το 1922, όταν η χώρα έπρεπε
να εφαρµόσει το οκτάωρο; Πήρε πολλές δεκαετίες ώσπου να
εφαρµοστεί. Έλεγε λοιπόν, θα πληγεί η ανταγωνιστικότητα των
επιχειρήσεων και θα ανακαµφθεί, θα περιοριστεί η ανάπτυξη κατά
20%. Γι’ αυτό δεν πρέπει να γίνει, να εφαρµοστεί το οκτάωρο. Ποια
ήταν η δύναµη που δόθηκε στους εργαζόµενους µε το Εργατικό
Δίκαιο; Διότι δεν τα ξέρετε σωστά, δεν έχετε διαβάσει τίποτα, ιδέα
δεν έχετε. Αυτό που ξέρει όλη η ανθρωπότητα -και το είπε ο µέγι-
στος Θουκυδίδης εδώ και πάρα πολλά χρόνια- είναι πως δεν υπάρ-
χει δίκαιο µεταξύ δυνατού και αδύνατου. 

Οι κοινωνίες λοιπόν, φρόντισαν µε άπειρους αγώνες να ενι-
σχύσουν το δίκαιο του αδυνάτου. Και πώς το έκαναν αυτό; Συλ-
λογικές συµβάσεις, απεργίες, συνδικαλισµός. Αυτά ήταν για να
µπορέσουν να εξασφαλίσουν το δίκιο. 

Τι έρχεται και κάνει εδώ ο κ. Χατζηδάκης; Όχι µόνο έκτρωµα
είναι αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά θα πρέπει να ντρέπεται που θα
αφήσει στην ιστορία την υπογραφή του κάτω από κάτι τέτοιο. Τι
κάνει; Και καλά δεν καταργεί το οκτάωρο, αλλά αφαιρεί όλα τα
όπλα που κατοχύρωσαν το εξής µοναδικό: τον χρόνο να µην τον
έχει µονοπωλιακά στα χέρια του αυτός που είχε την εξουσία,
αλλά τον χρόνο να µπορούν να τον έχουν και οι εργαζόµενοι. Και
πώς θα το είχαµε αυτό; Ποιες ήταν οι ασφαλιστικές δικλίδες; Οι
συλλογικές συµβάσεις. 

Εδώ ακούµε τα άπειρα τρελά. Θα πάει ο άλλος στον εργοδότη
και θα του πει «Θα δουλέψω δύο ώρες παραπάνω και θα µου δώ-
σεις ρεπό κάποια στιγµή που θα πάω να µαζέψω τις ελιές µου».
Κοροϊδευόµαστε; Κοροϊδεύετε την ελληνική κοινωνία; Εσείς
παίρνετε το νήµα από ένα παρελθόν -που είναι βέβαια πολύ πιο
πίσω από το ‘82, από τον άνθρωπο αυτόν, τον Πρόεδρο του αν-
τίστοιχου ΣΕΒ του ‘22-, για να οργανώσετε το µέλλον της νέας
γενιάς.

Εµείς λοιπόν, παίρνουµε το νήµα από αλλού για να οργανώ-
σουµε µε άλλον τρόπο το µέλλον της νέας γενιάς. Γιατί εκεί γί-
νεται η όλη µάχη. 

Φοβόµαστε, µας είπε ο κ. Καλλιάνος µε πολύ στόµφο, την τε-
χνολογία. Όπως το οκτάωρο άρχισε να θεσπίζεται, υπήρξε
ανάγκη µετά από δύο παγκόσµιους πολέµους, µετά από άπειρες
εργατικές διεκδικήσεις. Και πάντα ο πόλεµος. Λέτε «Το ‘82 είναι
σκουριασµένο», «ο νόµος του ‘82». Ξεχνάτε ότι από το ‘82 µέχρι
σήµερα η µάχη ήταν διαρκής και συνεχής. Δεν σταµάτησε το ‘82
µε τον νόµο. Ίσα, ίσα ο νόµος έδινε όπλα, αλλά ποτέ δεν σταµά-
τησε η εργοδοσία να θέλει να υπονοµεύσει τον ίδιο τον νόµο και
να αφαιρέσει όπλα. Εξ ού και οι απεργίες. Τεράστιο πράγµα.
Είναι αντιδηµοκρατικό αυτό που κάνετε και µε το συνδικαλισµό
και µε τις απεργίες. Η συνδιαλλαγή των θεσµών µε τον δρόµο
είναι η επιτοµή της δηµοκρατίας. Αυτήν την δύναµη έχει η κοι-
νωνία. Εσείς πάτε να την αφαιρέσετε τώρα, βγάζοντας διάφορα.

Λέτε λοιπόν ότι φοβόµαστε την τεχνολογία. Ίσα, ίσα εµείς την
τεχνολογία τη θέλουµε υπέρ των εργαζοµένων. Ξέρετε τι σηµαί-
νει τεχνολογία; Η Τέταρτη Βιοµηχανική Επανάσταση είναι ότι η

αξία, η υπεραξία της εργασίας του εργαζόµενου αυξάνει πάρα
πολύ. Άρα πρέπει και επιβάλλεται και εµείς ως Αριστερά θα το
ζητήσουµε και θα το διεκδικήσουµε. Μείωση του ωραρίου µε τον
ίδιο µισθό και παραπάνω βέβαια. Αυτό σηµαίνει ότι αυτή η υπε-
ρεργασία, η υπεραξία δεν πρέπει να πάει µόνο στον εργοδότη.
Αυτό σηµαίνει τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση που εσείς λέτε
ότι δεν ξέρουµε. Ξέρουµε πολύ καλύτερα από εσάς. 

Καταργείτε ακόµα και την αργία της Κυριακής. Γελάω για έναν
λόγο. Οι Νεότουρκοι στην Οθωµανική Αυτοκρατορία πιέστηκαν
από τις χριστιανικές κοινότητες για να καθιερώσουν την κυρια-
κάτικη αργία όταν καθιερωνόταν σε όλη την Ευρώπη. 

Ναι, µην κάνετε έτσι, κύριε Μαρκόπουλε, διαβάστε κανένα βι-
βλίο, καλό θα σας κάνει.

Είπατε, λοιπόν, για την ψηφιακή κάρτα, την άδεια πατρότητας,
τη διασφάλιση του πατέρα για έξι µήνες από τη γέννηση του παι-
διού κ.λπ.. Μετά, όµως, σταµατάει ο πατέρας να είναι πατέρας;
Έχω αυτήν την απορία, αφού υπονοµεύετε το οκτάωρο και οι
απολύσεις γίνονται πανεύκολες. Σταµατάει να είναι πατέρας; Σας
παραπέµπω όλους στο πόρισµα της διακοµµατικής επιτροπής
της Βουλής για το δηµογραφικό, που και εσείς υπογράψατε, τι
είπαν οι επιστήµονες από τη Σουηδία -γιατί είσαστε και ευρω-
παίοι- και από τη Γαλλία: Εργασιακή σταθερότητα, αύξηση των
µισθών, δηµόσιες δοµές. Αυτό είναι το κλειδί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω αµέσως.
Έγιναν οι πρώτες δηµόσιες απολύσεις από το δηµόσιο για λό-

γους πολιτικής δίωξης από το Υπουργείο Πολιτισµού. Και µάλι-
στα καταργώντας µια διάταξη που είχε ψηφίσει και η Νέα
Δηµοκρατία.

Και κλείνω µε ένα πράγµα. Ναι, µε κόκκινες σηµαίες θα είµα-
στε αύριο στην απεργία γιατί αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα εφαρ-
µοστεί στην πράξη γιατί δεν µπορούν να εφαρµοστούν τέτοια
νοµοσχέδια.

Σας ευχαριστώ πολύ και ζητώ συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριοι συνάδελφοι, σας είπα ότι όσο καθυστερεί ο καθένας θα
φτάσουµε ως τις 4.00’ τα ξηµερώµατα. Σας παρακαλώ να είστε
εντός του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μουζάλας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα βγω λιγάκι από το θέµα και

θα χρησιµοποιήσω την ιδιότητά µου του γυναικολόγου. Θα
ήθελα να σας µιλήσω για αυτή τη χυδαιότητα του συνεδρίου για
τη γονιµότητα, τάχα µου, αυτήν την απίστευτη ύβρη στην επι-
στήµη της Ιατρικής η οποία δεν διεξήχθη τελικά λόγω των κοι-
νωνικών αντιδράσεων.

Το γεγονός ότι δεν διεξήχθη δείχνει µια επαγρύπνηση της κοι-
νωνίας µας στο να διαφυλάξει τα δικαιώµατά της. Το γεγονός
όµως ότι προσπάθησε να γίνει και ότι είχε αυτήν την αµέριστη
κάλυψη της Κυβέρνησης, ακόµα και της Προεδρίας της Δηµο-
κρατίας και της Εκκλησίας, δείχνει ότι η ελληνική κοινωνία βρί-
σκεται µπροστά σε κινδύνους.

Δεν ήταν επιστηµονικό συνέδριο. Μια εµποροπανήγυρης πήγε
να στηθεί. Ένα συνέδριο εµπορίας Ιατρικής πήγε να στηθεί, ένα
συνέδριο χειραγώγησης συνειδήσεων, θεσµοποίησης στερεοτύ-
πων του περασµένου αιώνα, εµπορίας της επιστήµης.

Αυτό το συνέδριο είναι η νεοφιλελεύθερη άποψη για την ια-
τρική. Υπάρχουν δύο ιατρικές, κύριοι συνάδελφοι, η ιατρική η
οποία εξετάζει το νεφρό σαν αντικείµενο έρευνας, εξετάζει τον
νεφροπαθή σαν αντικείµενο έρευνας και εξετάζει τον υγιή σαν
αντικείµενο έρευνας. Και υπάρχει και η ιατρική όπου εξετάζει το
νεφρό σαν αντικείµενο έρευνας, αλλά ο νεφροπαθής και ο υγιής
είναι υποκείµενα και συµµετέχοντες στη µελέτη.

Αυτές οι δύο ιατρικές είναι σε µια πάλη µεταξύ τους πάρα
πολλά χρόνια τώρα. Η ιατρική όπου ο ασθενής δεν είναι αντικεί-
µενο προς έρευνα, αλλά είναι υποκείµενο και συµµετέχον, πρω-
τοδιδάχθηκε από τον Ασκληπιό και από τον Ιπποκράτη. Έχασε
έδαφος ανάµεσα στους δύο πολέµους, ξανακερδίζει έδαφος τα
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τελευταία χρόνια παρότι η εµπορευµατοποίηση της υγείας προ-
σπαθεί, και όπου υπάρχουν νεοφιλελεύθερα καθεστώτα όπως
αυτό που χτίζεται στη χώρα µας, να το προωθήσει και να το αλ-
λοιώσει.

Η ιατρική λοιπόν που πρεσβεύουµε εµείς είναι θεραπευτική ή
παρηγορητική. Δεν έχει άλλον λόγο. Είναι µια ολιστική ιατρική η
οποία θεραπεύει και όταν δεν µπορεί να θεραπεύσει, παρηγορεί.
Η ιατρική του νεοφιλελευθερισµού είναι µια εµπορευµατική ια-
τρική η οποία επίσης θεραπεύει, δεν παρηγορεί, αλλά τιµωρεί.

Και θέλω να σας θυµίσω ότι πριν από δεκαπέντε χρόνια είχε
ξεκινήσει µια πολύ µεγάλη συζήτηση από αυτήν την ιατρική του
νεοφιλελευθερισµού, την απάνθρωπη ιατρική, για το εάν θα
έπρεπε οι καρδιοπαθείς παχύσαρκοι ή οι καρδιοπαθείς καπνι-
στές να υπάγονται στα έξοδα της δηµόσιας περίθαλψης ή θα
έπρεπε να απαγορεύεται η θεραπεία τους από το δηµόσιο.

Αυτό έγινε και σ’ αυτό το συνέδριο. Δεν είναι µονάχα το σποτ,
που φαντάζοµαι ότι οι περισσότεροι το είδαν, το σποτ είναι η κο-
ρυφή του παγόβουνου, αλλά είναι οι συµµετέχοντες. Οι συµµε-
τέχοντες σηµατοδοτούν δύο πράγµατα. Υπήρξε µια υπερβολική
παρουσία της εκκλησίας σε ανώτατο επίπεδο. Ήταν η ευκαιρία,
µέσα από αυτήν τη νεοφιλελεύθερη άποψη, εκτός από την εµ-
πορευµατοποίηση της υγείας, την τιµωρητική άποψη της υγείας,
να προβληθούν στερεότυπα του περασµένου αιώνα σαν σηµερι-
νές αλήθειες και να αφαιρεθούν δικαιώµατα κατ’ αρχήν από τις
γυναίκες. Τι άλλο ήταν η παρουσία όλων αυτών των ιερέων; Και
δεν αναφέροµαι προσωπικά στο τι µπορεί να εκπροσωπεί ο κα-
θένας από αυτούς. Ήταν ένα εµπορικό κόλπο, γιατί αυτοί οι
οποίοι διοργάνωσαν το συνέδριο εµπλέκονται σε βαθµό, εννοώ
οικονοµικά, µε µια ιστορία που λέγεται ιατρικός τουρισµός και
µέσα από αυτό το συνέδριο προσπαθήσαν να προσελκύσουν πε-
λάτες από ορθόδοξες γειτονικές µας χώρες και από τη Ρωσία,
δεδοµένου -και θα αναφερθώ σε αυτό τελειώνοντας- ότι η Ελ-
λάδα έχει επιστηµονικά ένα πολύ υψηλό επίπεδο ιατρικής στην
τεχνητή γονιµοποίηση και ήθελαν να αξιοποιήσουν και την εκκλη-
σία στην προσέλκυση πελατών. Το ότι η εκκλησία έπεσε σ’ αυτό
ή προσπάθησε να εκµεταλλευτεί αυτό για να προβάλει δικά της
µοντέλα είναι κάτι που θα πρέπει να το λύσει η εκκλησία. Συµµε-
τείχε ο Υπουργός Τουρισµού της Ρουµανίας και ο Διοικητής του
Αγίου Όρους για τη γονιµότητα.

Προσέξτε να δείτε, µίλησαν για την υπογόνιµη γυναίκα. Οι συ-
νάδελφοί µου γυναικολόγοι στην πλειοψηφία µας ποτέ δεν ανα-
φερόµαστε στην υπογόνιµη γυναίκα ή στον υπογόνιµο άντρα. Η
επιστήµη µας αναφέρεται στο υπογόνιµο ζευγάρι. Οι ίδιοι επι-
στήµονες οι οποίοι διοργάνωσαν αυτό το συνέδριο -που δεν είναι
πάρα πολλοί, αν δείτε µέσα οι συµµετέχοντες γιατροί είναι ελά-
χιστοι- έχουν κάνει τεχνητή γονιµοποίηση σε οµόφυλα ζευγάρια,
έχουν κάνει τεχνητή γονιµοποίηση µε ξένο σπέρµα, έχουν κάνει
τεχνητή γονιµοποίηση σε παρένθετη µήτρα, έχουν κάνει τεχνητή
γονιµοποίηση µε ξένα ωάρια, και καλά έχουν κάνει, λανσάρουν
όµως το µοντέλο της πυρηνικής οικογένειας -την ίδια ώρα που
έχουν βοηθήσει οµόφυλα ζευγάρια, µονογονεϊκές οικογένειες
κατ’ επιλογήν- ως την απόλυτη αλήθεια στην οποία πρέπει να
υποταγούµε.

Για να µπορέσει να δουλέψει η νεοφιλελεύθερη άποψη της ια-
τρικής για τη γονιµότητα πρέπει να χτυπηθεί η γυναίκα. Η γυ-
ναίκα λοιπόν γίνεται στόχος, αλλά είναι το µέσον, για να
χτυπηθούν οι ελευθερίες, για να χτυπηθεί η ιατρική που παρη-
γορεί και θεραπεύει. Η χειραφέτηση της γυναίκας, η οικονοµική
και η σεξουαλική, έχει προκαλέσει τεράστιες ανατροπές στην
κοινωνία και ακόµα βρισκόµαστε στην αρχή αυτής της χειραφέ-
τησης.

Έχουµε λοιπόν µία ιατρική η οποία εµπορευόµενη τον εαυτό
της αντί να δει πώς µπορεί να βοηθήσει σε αυτές τις αλλαγές
που έχουν επέλθει στην κοινωνία, προσπαθεί τιµωρητικά να προ-
σβάλλει και να βρίσει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο τελευταίος στόχος -και τελειώνω κύριε Πρόεδρε σε ένα δευ-
τερόλεπτο- που θα βρεθούµε γρήγορα µπροστά του, είναι η άµ-
βλωση και η έκτρωση. Οτιδήποτε αφορά το να βλαφτεί η
δυνατότητα της γυναίκας σε αυτοδιάθεση, αποτελεί µια νεοφι-

λελεύθερη επιλογή που αυτή η Κυβέρνηση την υποστηρίζει είτε
µέσω του Αντιπροέδρου της που ηγείται του συλλόγου αγέννη-
του παιδιού, είτε µέσω τέτοιων συνεδριών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω τέλος στις γυναίκες που µας ακούν. Υπήρξε

αυτό το συµβάν το οποίο είναι πάρα πολύ κακό. Δεν θα πρέπει
όµως αυτό το συµβάν να αµαυρώσει µέσα τους την επιστήµη της
τεχνητής γονιµοποίησης. Είναι σε πάρα πολύ υψηλά επίπεδα
στην Ελλάδα. Η νοµοθεσία που την διέπει παρότι που και εδώ η
Νέα Δηµοκρατία προσπάθησε να κάνει τις ζαβολιές της -τα θυ-
µόσαστε όσοι ήσασταν Βουλευτές εδώ πέρα- είναι από τις προ-
οδευτικότερες της Ευρώπης, να συνεχίσουν να εµπιστεύονται
την επιστήµη. Ας επιλέγουν τους επιστήµονες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κκ. Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

ανατρέπει µία σειρά από παραδοσιακές προστατευτικές ρυθµί-
σεις του Εργατικού Δικαίου, προκειµένου -όπως υποστηρίζει η
Κυβέρνηση- να προσαρµόσει τη νοµοθεσία στη σύγχρονη πραγ-
µατικότητα. Την πραγµατική εµβέλεια της προσαρµογής αυτής
θα την αξιολογήσουµε σε βάθος χρόνου.

Όµως από τη σκοπιά των δικαιωµάτων των εργαζοµένων µπο-
ρούµε ήδη από σήµερα να πούµε ότι το νοµοσχέδιο υπονοµεύει
τους δύο παραδοσιακούς πυλώνες προστασίας τους. Ο ένας
είναι κρατικός, η επιθεώρηση εργασίας. Ο άλλος πυλώνας είναι
κοινωνικός, οι συνδικαλιστικές ενώσεις των εργαζοµένων.

Ως προς τη µετατροπή της επιθεώρησης εργασίας από υπη-
ρεσία ενταγµένη στον κορµό του Υπουργείου Εργασίας σε ανε-
ξάρτητη αρχή µπορούµε να πούµε το εξής: Το γεγονός ότι µια
υπηρεσία του δηµοσίου την βαφτίζουµε ανεξάρτητη δεν σηµαίνει
κατ’ ανάγκη ότι µετουσιώνεται σε µία αρχή που δεν υπακούει τις
εντολές ή στις προτροπές της Κυβέρνησης. Και εδώ, όπως άλ-
λωστε και στις περισσότερες ανεξάρτητες αρχές που δεν περι-
λαµβάνονται µεταξύ των πέντε συνταγµατικώς κατοχυρωµένων,
ο διορισµός των µελών της εξαρτάται άµεσα ή έµµεσα από την
Κυβέρνηση. 

Αυτό δεν εκπλήσσει πια κανέναν. Γιατί; Γιατί εσείς της κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας µε την τελευταία Συνταγµατική Αναθεώρηση
καταφέρατε ακόµη και τις πέντε συνταγµατικώς κατοχυρωµένες
ανεξάρτητες αρχές να τις αποδυναµώσετε, αφού για την ανάδειξη
των µελών τους µειώσατε την απαιτούµενη από το Σύνταγµα πλει-
οψηφία. Ακριβώς για τον λόγο αυτό εµείς την αλλαγή αυτή στο
άρθρο 101Α του Συντάγµατος την καταψηφίσαµε.

Με τη µετατροπή της Επιθεώρησης Εργασίας σε ανεξάρτητη
αρχή αυτό το οποίο αποσκοπείτε είναι στην ουσία να απεµπολή-
σετε την ευθύνη σας, αφού όλοι γνωρίζουµε ότι ο κοινοβουλευ-
τικός έλεγχος επί των ανεξάρτητων αρχών είναι από ισχνός έως
ανύπαρκτος. Με λίγα λόγια για τον έλεγχο της εφαρµογής της
εργατικής νοµοθεσίας από την πολιτεία, εσείς νίπτετε τας χείρας
φορτώνοντας την ευθύνη σε µία αρχή που ούτε ανεξάρτητη θα
είναι ούτε αποτελεσµατική. Γιατί το πρόβληµα του Σώµατος της
Επιθεώρησης Εργασίας, που θα το κληρονοµήσει και η προβλε-
πόµενη στο νοµοσχέδιο ανεξάρτητη αρχή, είναι η έλλειψη
πόρων, υλικών και κυρίως ανθρώπινων. Αν δηλαδή συνεχιστεί η
ίδια πολιτική υποστελέχωσης της Επιθεώρησης Εργασίας, θα
εξουδετερωθεί εκ προοιµίου το οποιοδήποτε ούτως ή άλλως
αδιάγνωστο πλεονέκτηµα προσφέρει η µετατροπή της σε ανε-
ξάρτητη αρχή. 

Τα επιχειρήµατα του κ. Χατζηδάκη που ακούστηκαν σε αυτή
την Αίθουσα θα γίνονταν απίστευτα από εµένα τουλάχιστον εάν
ο ίδιος δεσµευόταν ρητά και κατηγορηµατικά εδώ ενώπιον όλων
ότι θα προχωρήσει σε µία γενναία στελέχωση της ανεξάρτητης
αρχής. Αυτό δεν το άκουσα ποτέ. Οπότε αυτό που θα αναµέ-
νουµε λογικά, αυτό που µπορούµε να αναµένουµε είναι ότι θα
έχουµε µία από τα ίδια, µία Επιθεώρηση Εργασίας στην ουσία
αποδυναµωµένη. 
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Εδώ βρίσκεται ένα από τα κλειδιά του νοµοσχεδίου, γιατί αυτό
καταργεί σειρά άλλων προστατευτικών διατάξεων µε το επιχεί-
ρηµα ότι αντιβαίνουν στις σύγχρονες απαιτήσεις για πιο ευέλι-
κτες εργασιακές σχέσεις. Ακόµη και αν αυτό αληθεύει, ο
νοµοθέτης υποχρεούται την ελαστικότητα που εισάγει να την αν-
τισταθµίσει µε ισχυρούς και αποτελεσµατικούς ελεγκτικούς µη-
χανισµούς. Οι καταχρήσεις και οι εν γένει παρανοµίες στο πεδίο
του Εργατικού Δικαίου είναι συχνά αφανείς. Γιατί η σχέση µεταξύ
εργαζοµένου και εργοδότη είναι εγγενώς άνιση. Ανισότητα που
ενίοτε συγκαλύπτεται από σύµβαση ανεξάρτητων υπηρεσιών, η
οποία όµως στην πραγµατικότητα υποκρύπτει σύµβαση εργα-
σίας. 

Αυτό λόγου χάριν µας το λέει εµµέσως αλλά πολύ σαφώς µε
τον πολύ προσεκτικό της τρόπο πάντοτε η έκθεση της Επιστηµο-
νικής Υπηρεσίας για τις συµβατικές σχέσεις των ψηφιακών πλατ-
φορµών µε τους παρόχους υπηρεσιών. Εκεί τονίζεται ότι συχνά οι
στερεότυποι συµβατικοί όροι περί παροχής ανεξάρτητων υπηρε-
σιών είναι παραπλανητικοί, γιατί στην πράξη συγκαλύπτουν σχέ-
σεις εξαρτηµένης εργασίας. Απέναντι λοιπόν σε αυτές τις
επιχειρήσεις πολλές από τις οποίες είναι πανίσχυρες, χρειάζεται
µια ισχυρή και αποτελεσµατική Επιθεώρηση Εργασίας.

Δεν αντιµετωπίζουµε όµως καχύποπτα µόνο το µασκάρεµα της
Επιθεώρησης Εργασίας σε ανεξάρτητη αρχή. Εξίσου µας προ-
βληµατίζουν και οι διατάξεις εκείνες που υπονοµεύουν την ερ-
γατική αλληλεγγύη αποστερώντας από τον εργαζόµενο την
οργανωµένη συλλογική αλληλεγγύη των συναδέλφων του. Δείτε
λόγου χάριν τη διάταξη του άρθρου 59 που ρυθµίζει την περί-
φηµη διευθέτηση εργασίας και είναι ενδεικτική από δύο απόψεις.
Κατ’ αρχάς διότι παρακάµπτει το θεσµό της συλλογικής σύµβα-
σης και επιτρέπει να εφαρµόζεται το σύστηµα της διευθέτησης
µετά από έγγραφη ατοµική συµφωνία. Και κατά δεύτερο λόγο
γιατί για κάποια ανεξήγητη αιτία δεν προβλέπεται η καταχώριση
της συµφωνίας αυτής στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» ώστε να είναι
γνωστή στις ελεγκτικές αρχές. Είναι άξιο θαυµασµού ότι µέσα
σε µόνο µία ρύθµιση και µε τόσο λιτή διατύπωση η Κυβέρνηση
καταφέρνει συγχρόνως να αποδυναµώσει τόσο την προστασία
του κράτους προς τον εργαζόµενο όσο και τη συλλογική αυτο-
νοµία των συναδέλφων του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα σταµατήσω εδώ κύριε Πρόεδρε, γιατί ούτως ή άλλως ο
χρόνος δεν επαρκεί. Αλλά θα µου επιτρέψετε αυτή την καταλη-
κτική παρατήρηση γιατί πιστεύω ότι εκεί ακριβώς -όπως είπα-
βρίσκεται το κλειδί σε αυτό το νοµοσχέδιο. Έχει πολλές θετικές
ρυθµίσεις. Και πράγµατι από πολλές απόψεις η ελαστικότητα
στην εργασία είναι επιθυµητή. Είναι επιθυµητή και για τον εκσυγ-
χρονισµό της οικονοµίας και γιατί την επιθυµούν και πολλοί ερ-
γαζόµενοι. 

Ωστόσο, για να µπορέσει αυτή η ελαστικότητα να λειτουργή-
σει στην πράξη χωρίς να διαταράσσονται οι σχέσεις εργασίας
και µε προστασία του πιο αδύνατου σκέλους, που είναι οι εργα-
ζόµενοι, θέλουµε δυνατούς ελεγκτικούς θεσµούς και προστασία
της συλλογικής αυτονοµίας των εργαζοµένων. Και αυτά, σε αυτό
το νοµοσχέδιο, δεν τα βλέπουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Μπαρτζώκα από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, οδεύοντας

προς το τέλος της συζήτησης του νέου εργασιακού νοµοσχεδίου
και µε το πλήθος των διατάξεων να έχουν αναλυθεί πλέον ενδε-
λεχώς, δεν µπορεί κάποιος να µην παρατηρήσει και να σχολιάσει
την τάση, ιδίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, στη διασπορά
ψευδών ειδήσεων. 

Επιµένετε στον όρο fake news, έναν όρο που καθιερώθηκε επί-
σηµα στο λεξικό Κόλινς το 2016 να τον καθιστάτε στη χώρα µας
επίκαιρο. Τον έχετε αναγάγει σε σηµαία σας και επιτρέψτε µου
να πω ότι τείνετε να τον καθιερώσετε ταυτολογικά µε τον αξιακό

σας ορίζοντα. Διασπείρετε ψεύδη συστηµατικά. 
Και θα µπορούσα να εστιάσω σε ένα ατελείωτο µπρα ντε φερ,

παρουσιάζοντας κάθε ψέµα, κάθε στρέβλωση της πραγµατικό-
τητας, στην οποία έχετε υποπέσει όλο αυτό το διάστηµα για να
λοιδορήσετε το νοµοσχέδιο, τη «µητέρα των µαχών» σας. 

Θα προτιµήσω όµως να µην αναλωθώ σε αυτό το άσκοπο ξό-
δεµα δυνάµεων, αλλά αντίθετα να απευθυνθώ σε κάθε εργαζό-
µενο που µας παρακολουθεί, λέγοντάς του ότι το εργασιακό
νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν αποδυναµώνει τη θέση του και τα δι-
καιώµατά του, αλλά κάνει ακριβώς το αντίθετο. Δυναµώνει την
εργασία, ενισχύει τα δικαιώµατά του, συµφιλιώνει την εργασία
µε την οικογένεια. 

Έρχοµαι λοιπόν αρχικά στη διευθέτηση, τον θεσµό που ισχύει
στο πλαίσιο των συλλογικών συµβάσεων εδώ και τριάντα χρόνια
και προβλέπει τη συµφωνηµένη µεταξύ εργοδότη και εργαζόµε-
νου ανακατανοµή του χρόνου εργασίας. Έχουν ακουστεί µύρια
ψέµατα για τη διευθέτηση. Η αλήθεια όµως είναι µόνο µία. Το
µόνο που αλλάζει το παρόν νοµοσχέδιο είναι η επέκταση της δυ-
νατότητας αυτής και για τις ατοµικές συµβάσεις. 

Από εδώ και πέρα κάποιος εργαζόµενος που δεσµεύεται από
µια ατοµική σύµβαση εργασίας µπορεί να συµφωνεί µε τον ερ-
γοδότη του ότι µέσα σε διάστηµα ενός χρόνου και για περίοδο
έξι µηνών -προσέξτε αυτό, µια φορά µόνο και µόνο εκ των προ-
τέρων- να εργασθεί παραπάνω από σαράντα ώρες εβδοµαδιαίως
παίρνοντας το πλεόνασµα αυτό σε επιπλέον άδεια. 

Να το ξεκαθαρίσουµε λοιπόν. Δεν πρόκειται για διευθέτηση
όταν έρθει ο εργοδότης στον εργαζόµενο ζητώντας του να πα-
ραµείνει παραπάνω στην εργασία του µια οποιαδήποτε τυχαία
στιγµή, επικαλούµενος έκτακτες συνθήκες. Αυτό είναι υπερωρία
και θα πληρώνεται ως υπερωρία µε τη νόµιµη προσαύξηση. 

Και να είµαστε τελείως σαφείς, διότι είναι φυσιολογικό στο πλαί-
σιο κάθε µεταρρύθµισης ο εργαζόµενος, ο πολίτης να βιώνει
άγχος και ανησυχία για τυχόν απεµπόληση των δικαιωµάτων του.
Το νοµοσχέδιο είναι ξεκάθαρο. Σε περίπτωση παράνοµης διευθέ-
τησης ή απλήρωτων υπερωριών, η διεκδίκηση των οποίων οδηγεί
σε καταχρηστική απόλυση, για λόγους συνήθως εκδικητικότητας
του εργοδότη, ο εργαζόµενος έχει ενισχυµένη πλέον προστασία
από τον νόµο. Πλέον ρητά και ξεκάθαρα προβλέπεται ότι εάν ερ-
γαζόµενος απολυθεί επειδή διεκδίκησε τα δικαιώµατά του, η από-
λυση θα είναι άκυρη. 

Για να καταλάβουµε τη σηµασία του άρθρου 66, τη µεγάλη ση-
µασία για την προστασία του εργαζόµενου πρέπει να εστιάσουµε
στη ρητή πρόνοια για τη λεγόµενη αντιστροφή του βάρους απο-
δείξεως. Αν λοιπόν ο εργαζόµενος θεµελιώσει τα περιστατικά
βάσει των οποίων µπορεί να έγινε η καταχρηστική απόλυση, το
βάρος πέφτει πια στον εργοδότη να αποδείξει ότι η απόλυση δεν
έγινε για το προσβαλλόµενο λόγο. Και πολλοί γνωρίζουµε ότι η
µεγάλη πλειονότητα των απολύσεων οφείλεται δυστυχώς σε εκ-
δικητικότητα. Άρα όλοι αντιλαµβανόµαστε πως η κατοχύρωση
του νοµοσχεδίου προστατεύει πραγµατικά τον εργαζόµενο.

Περνάω τώρα στο άλλο µεγάλο όπλο της προστασίας της ερ-
γασίας που καθιερώνεται για πρώτη φορά µε το άρθρο 74, την
ψηφιακή κάρτα εργασίας. Κάθε επιχείρηση υποχρεώνεται εφε-
ξής να λειτουργεί ηλεκτρονικό σύστηµα, το οποίο θα καταγράφει
τον πραγµατικό χρόνο εργασίας και το οποίο θα διαλειτουργεί
άµεσα µε το πληροφοριακό σύστηµα του Υπουργείου Εργασίας. 

Τι πρακτικά σηµαίνει αυτό για τον εργαζόµενο και πώς αυτό
συνδέεται µε την ενίσχυσή του; Σηµαίνει ότι κάθε ώρα εργασίας
είναι δηλωµένη και κατοχυρωµένη σε πραγµατικό χρόνο στο σύ-
στηµα του Υπουργείου Εργασίας και µπορεί να διασταυρώνεται
από το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, από τον αναβαθµισµένο
πλέον Σώµα, καθώς µετατρέπεται σε ανεξάρτητη αρχή. Οποι-
αδήποτε παράβαση αδήλωτης εργασίας επισύρει πολύ υψηλό
πρόστιµο. Άρα, τέρµα τα προσχήµατα και οι δικαιολογίες της ερ-
γοδοσίας, τέρµα και η µάστιγα της απλήρωτης υπερωριακής ερ-
γασίας, καθαρά και ξάστερα.

Και εδώ να κάνω µια επισήµανση σε σχέση µε τις επικρίσεις που
δεχόµαστε για τη µετατροπή της Επιθεώρησης Εργασίας σε ανε-
ξάρτητη αρχή. Ακούγονται πολλά, αλλά η αλήθεια είναι µόνο µία.
Η σύσταση της Επιθεώρησης Εργασίας ως ανεξάρτητο όργανο,
µε προσωπική και λειτουργική ανεξαρτησία των στελεχών της και
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όλα τα εχέγγυα µιας ανεξάρτητης αρχής σηµαίνει µόνο ένα
πράγµα, ότι κανένας από εδώ και στο εξής δεν µπορεί να σηκώσει
το τηλέφωνο για να παρέµβει για µια παράβαση προς όφελος της
επιχείρησης και εις βάρος του εργαζοµένου. Τελεία και παύλα! 

Θέλω να κλείσω µιλώντας για τα άτοµα που εργάζονται ως ντε-
λίβερι. Δεν χρειάζεται να µιλήσω για την προσφορά όλων αυτών
των ανθρώπων όλη αυτή την περίοδο της πανδηµίας. Από αόρα-
τοι πολλές φορές εργαζόµενοι απέκτησαν µια περίοπτη θέση και
δεν έχουµε κάνει δυστυχώς ό,τι χρειάζεται για να τους ευχαρι-
στήσουµε. 

Αυτό το νοµοσχέδιο όµως για πρώτη φορά τους βλέπει. Για
πρώτη φορά λοιπόν κάνουµε έναν ξεκάθαρο διαχωρισµό, µε
βάση τα κριτήρια του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχε-
τικά µε το πότε η σύµβαση εργασίας τους είναι σχέση εξαρτη-
µένης εργασίας ή παροχή ανεξάρτητων υπηρεσιών.
Αναγνωρίζουµε στους αυτοαπασχολούµενους αντίστοιχα συνδι-
καλιστικά δικαιώµατα, σωµατεία, απεργία, συλλογικές συµβάσεις
εργασίας και προβλέπουµε αυξηµένους κανόνες ασφάλειας και
υγιεινής για τους εν λόγω εργαζόµενους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοιτάµε το µέλλον της εργασίας
και το κοιτάµε στα µάτια. Δεν µπορούµε να βλέπουµε το αύριο
µε χθεσινό βλέµµα, µε χθεσινά εργαλεία. Οφείλουµε να τα προ-
σαρµόζουµε, γιατί αλλιώς θα µείνουµε καρφωµένοι στο παρελ-
θόν, τη στιγµή που ο κόσµος µας τρέχει µπροστά. 

Οφείλουµε λοιπόν να προσαρµοστούµε θεσµικά και αυτό το
νοµοσχέδιο κάνει το µεγάλο βήµα, κάνει τη θεσµική προσαρµογή
που απαιτείται στον χώρο της εργασίας. Ας παραιτηθούµε λοι-
πόν των κοµµατικών µας εµπαθειών και ας το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ για τον χρόνο και ελπίζω όλοι να συνεχίσουµε
έτσι. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ξανθός από τον ΣΥΡΙΖΑ. Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ να είστε και εσείς εντός του χρόνου για να µπο-
ρέσουµε να προχωρήσουµε τη διαδικασία. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, παρακολουθώ

ώρες τώρα τη συζήτηση. Πραγµατικά έχω εντυπωσιαστεί από τη
φιλεργατική ρητορική σας. Τόσος οίστρος για να µιλήσετε για
τα δικαιώµατα και τις ανάγκες του κόσµου της εργασίας, για την
αξιοπρέπεια των εργαζοµένων, για το πόσο θα τους προστατέ-
ψετε µε αυτό το νοµοσχέδιο, πραγµατικά µε έχει εντυπωσιάσει. 

Μας την «βγαίνετε» και από αριστερά, λέγοντας ότι είµαστε
συντηρητικοί, αναχρονιστές, υπερασπιζόµαστε το παλιό, ενώ
εσείς φέρνετε την πρόοδο, τον εκσυγχρονισµό και την ευηµερία.
Σε λίγο θα µας πείτε ότι νοµοθετείτε για την κατάργηση της εκ-
µετάλλευσης ανθρώπου από άνθρωπο! Αυτό θα µας πείτε. 

Το ερώτηµα όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι το εξής. Γιατί
κανείς δεν σας πιστεύει; Γιατί δεν σας πιστεύει κανένας; Γιατί εί-
σαστε τόσο τραγικά αποµονωµένοι, κοινωνικά και πολιτικά, σε
αυτό το νοµοσχέδιο; 

Αυτό είναι το κρίσιµο ερώτηµα και η απάντηση βεβαίως είναι
πάρα πολύ απλή. Γιατί ο κόσµος ξέρει µε ποιους πραγµατικά
είστε, ξέρει πάρα πολύ καλά ότι σε αυτή την αέναη σύγκρουση
διαχρονικά στην κοινωνία ανάµεσα στο κεφάλαιο και στην εργα-
σία ξέρει µε ποιους είσαστε. Στη µεγάλη των τάξεων πάλη ξέρει
µε ποιους είσαστε. Ξέρει ότι είσαστε όχι µε τους αδύναµους,
αλλά µε τις επιχειρηµατικές ελίτ, µε τους ισχυρούς και πάντα
αυτών τα συµφέροντα σπεύδετε να νοµοθετήσετε και να υιοθε-
τήσετε, ανθρώπους από τον Σύλλογο Ελλήνων Βιοµηχάνων, στε-
λέχη του έχετε πάρει κι έχετε βάλει στην Κυβέρνησή σας και
έχουν κορυφαίους ρόλους αυτήν την περίοδο. 

Τι δεν καταλαβαίνει λοιπόν ο κόσµος; Και τι αξιοπιστία έχουν
όλα αυτά τα οποία µας λέτε τόσες µέρες; 

Νοµίζω λοιπόν ότι αυτό είναι η ουσία του θέµατος. Ιδεολογικά,
κοσµοθεωρητικά είσαστε µε τις ανισότητες. Το έχει πει ο Πρω-
θυπουργός ευθέως: «Οι ανισότητες προάγουν την κίνηση της
ιστορίας, φέρνουν πρόοδο, είναι η φυσική τάξη πραγµάτων. Είναι
νόµος της σύγχρονης ζωής. Αντίκειται στην ανθρώπινη φύση».
Αυτά έχει πει ο κ. Μητσοτάκης. 

Ποιος θα πιστέψει λοιπόν ότι εσείς νοµοθετείτε για να µει-
ώσετε ανισότητες και να εδραιώσετε ισότητα και κοινωνική δι-
καιοσύνη; Και αυτή είναι φυσικά η πραγµατική διαχωριστική
γραµµή ανάµεσα στα προοδευτικά και στα συντηρητικά πολιτικά
σχέδια, προγράµµατα, κόµµατα, δυνάµεις κ.λπ.. 

Σε µια περίοδο λοιπόν γενικευµένης ανασφάλειας της κοινω-
νίας για την υγεία κατ’ αρχήν, για τη δουλειά, για το εισόδηµα,
για την επιβίωση, εσείς φέρνετε νοµοθετήµατα που προκαλούν
ανασφάλεια, επισφάλεια, αβεβαιότητα, άρση εγγυήσεων. Αυτό
το διαχρονικό αίτηµα της εργοδοσίας να µειωθεί η διαπραγµα-
τευτική δύναµη του κόσµου της εργασίας αυτό νοµοθετηθετείτε
τώρα. Πυροδοτείτε λοιπόν µέσα στην κρίση την υγειονοµική, την
οικονοµική και την κοινωνική που ζούµε περισσότερη ανασφά-
λεια στον κόσµο. 

Και πραγµατικά τώρα, πιστεύετε ότι µπορεί να είναι ισότιµη η
σχέση και η συνεργασία ανάµεσα στον εργοδότη και τον εργα-
ζόµενο, ότι µπορεί να γίνεται σε ατοµική βάση η διαπραγµάτευση
και η διευθέτηση του χρόνου εργασίας; Δεν καταλαβαίνετε ότι
σε αυτή την κοινωνική σχέση ο αδύναµος κρίκος, ο δοµικά αδύ-
ναµος κρίκος είναι ο εργαζόµενος;

Πραγµατικά πιστεύετε ότι αυτή η ιστορία της µετεξέλιξης του
ΣΕΠΕ σε ανεξάρτητη αρχή ενισχύει τους µηχανισµούς ελέγχου
της χώρας; Τι σηµαίνει ανεξάρτητη αρχή; Σηµαίνει αποπολιτικο-
ποίηση. Δεν είναι ευθύνη της πολιτείας, του κράτους, των υπουρ-
γείων και των εποπτευόµενων φορέων ο έλεγχος της τήρησης
της εργατικής νοµοθεσίας. Αυτό νοµοθετείτε και το θέτετε αυτό
σε µια ανεξάρτητη αρχή, η οποία έχει µια αυτονοµία από το κρά-
τος, από τους κοινωνικούς εταίρους. 

Να σας πω τι έγινε όταν το ΣΕΥΥΠ, το Σώµα Επιθεωρητών
Υγείας, έχασε την αυτόνοµη υπόστασή του και εντάχθηκε στην
ανεξάρτητη εθνική αρχή διαφάνειας; Σταµάτησε να κάνει ελέγ-
χους στις υπηρεσίες υγείας και του δηµόσιου και του ιδιωτικού
κυρίως τοµέα. Σταµάτησε να έχει πορίσµατα. Σταµάτησε να κάνει
καταλογισµούς. Μεταλλάχθηκε ο πραγµατικός του ρόλος. Και
ασχολείται τώρα τελευταία µε τον έλεγχο της εφαρµογής του
αντικαπνιστικού νόµου και µε το αν οι αποστάσεις στα τραπεζο-
καθίσµατα τηρούνται. Αυτό κάνει. Σήµερα το ΣΕΥΥΠ έχει χάσει
την τεχνογνωσία του γιατί δεν έχει την πολιτική βούληση να πα-
ρέµβει και να ελέγξει ένα πεδίο το οποίο ξέρουµε ότι υπάρχουν
παράνοµες συµπεριφορές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ελέγχους κάνει συνέχεια.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ναι. Όλα λοιπόν αυτά οδηγούν στην ενί-

σχυση ενός πλαισίου αυθαιρεσίας και ασυδοσίας στον χώρο της
εργασίας. Θα έχουµε και αύξηση του εργάσιµου χρόνου και υπε-
ρωριακή απασχόληση εν πολλοίς απλήρωτη και διευκόλυνση των
απολύσεων και όλα αυτά τα οποία έχουν εξηγηθεί.

Η δε υπερεργασία, η αύξηση του εργάσιµου χρόνου -το ανέ-
φερε και ο συνάδελφος κ. Παφίλης- έχει αποδειχθεί πια και το
λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας ότι σε εβδοµαδιαία βάση
είναι παγκόσµιο πρόβληµα δηµόσιας υγείας, προκαλεί σοβαρές
παρενέργειες ψυχοσωµατικές στους ανθρώπους. 

Αν θέλετε λοιπόν πραγµατικά να βελτιώσετε την παραγωγικό-
τητα, γιατί περί αυτής κόπτεστε, πρέπει να αναβαθµίσετε την ια-
τρική της εργασίας, τους µηχανισµούς ελέγχου της υγιεινής και
ασφάλειας της εργασίας στον χώρο εργασίας -αυτά είναι τα µε-
γάλα διδάγµατα της πανδηµίας-, την περιβαλλοντική υγεία, τη
µέριµνα για την ψυχική υγεία των εργαζοµένων. Αυτές είναι οι
κρίσιµες προϋποθέσεις: οι συνθήκες, το εργασιακό περιβάλλον
και φυσικά η αµοιβή. Με άλλα λόγια, να επενδύσετε στο ανθρώ-
πινο κεφάλαιο και όχι να κάνετε τα χατίρια του κεφαλαίου. 

Και κλείνω µε το τελευταίο. Λοιπόν είστε γελασµένοι αν νοµί-
ζετε ότι, επειδή υπάρχει η δύσκολη συνθήκη της πανδηµίας κι
επειδή έχετε όλη αυτή την επικοινωνιακή υπεροχή, τη στήριξη
από τα µίντια κ.λπ., όλες αυτές οι διαρθρωτικές αντικοινωνικές
παρεµβάσεις θα περάσουν έτσι χωρίς να ανοίξει µύτη. Νοµίζω
ότι έχετε είστε βαθιά γελασµένοι. 

Και να σας πω και κάτι; Εµείς πραγµατικά δεν θα επιτρέψουµε
-αλλά όχι µόνο εµείς, πιστεύω όλη η κοινωνία- να µετατραπεί µια
κρίση δηµόσιας υγείας σε κρίση δικαιωµάτων, κοινωνικής συνο-
χής και δηµοκρατίας. 

Νοµίζω ότι το πρόταγµα της νέας εποχής είναι λιγότερη εργα-
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σία, εργασία για όλους, εργασία µε ποιότητα, µε αξιοπρέπεια,
µε σεβασµό στα δικαιώµατα. Αυτό είναι το πυρηνικό στοιχείο
ενός νέο κοινωνικού συµβολαίου που µπορεί να το υπηρετήσει
µια προοδευτική διακυβέρνηση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ για τον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαρκόπουλος από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άκουσα τον κ. Ξανθό, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, πριν από λίγο και θυµήθηκα αυτό που είχε πει η
Μελίνα Μερκούρη το 1989 -πάντα εγώ χρησιµοποιώ τον πληθυν-
τικό, αλλά η φράση ήταν στον ενικό- «Ανδρέα, δεν αρέσουµε,
πάρτε το χαµπάρι». 

Και δεν αρέσετε, ξέρετε γιατί, κύριε Ξανθέ; Δεν αρέσετε γιατί
δεν πείθετε, γιατί λειτουργείτε λίγο πολύ ως τσιφλικάδες του
συνδικαλιστικού κινήµατος. Η Αθήνα -θυµάµαι το παλιό τραγούδι
του Σαββόπουλου «η πλατεία ήταν γεµάτη µε το νόηµα που είχε
κάτι από τις φωτιές»- ξέρετε γιατί ήταν γεµάτη τις προηγούµενες
µέρες των κινητοποιήσεων; Ήταν γεµάτη από τα αυτοκίνητα του
κόσµου που πήγαινε στη δουλειά του. Κι αυτό γιατί έχουν κατα-
λάβει ακριβώς ποιος είναι ο ρόλος σας. 

Προσπαθείτε να εξελιχθείτε σε κοτζαµπάσηδες του συνδικα-
λιστικού κινήµατος. Νοµίζετε ότι είναι χωράφι σας ο συνδικαλι-
σµός, κτήµα και προίκα σας. Θα σας πούµε λοιπόν ότι κάτι τέτοιο
δεν υπάρχει. Ακούω που λέτε «το νοµοσχέδιο θα πέσει στους
δρόµους, είναι αντεργατικό». Εµείς έχουµε ψηφιστεί για όλα
αυτά τα οποία κάνουµε και έχουµε και ευρεία πλειοψηφία. Αυτό
να µην το ξεχνάτε. 

Θυµάµαι και µια πολύ ωραία ταινία, επειδή µου αρέσει το ευ-
ρωπαϊκό σινεµά, «Η εργατική τάξη πάει στον παράδεισο». Ήταν
µία εξαιρετική ταινία µε τον Τζιάν Μαρία Βολοντέ, η οποία ου-
σιαστικά ασκούσε κριτική µε ακροαριστερή µατιά ακριβώς σε
όλα αυτά τα οποία κάνετε εσείς στους δρόµους, στους αµφιλε-
γόµενους συνδικαλιστές, κριτική στην αµφιλεγόµενη κοµµουνι-
στική Αριστερά, κριτική στον τρόπο που κάποιοι έβλεπαν και
είχαν θέαση για τα πράγµατα. 

Γι’ αυτήν ακριβώς την εργατική τάξη έρχεται να µιλήσει το
παρόν νοµοσχέδιο. Και να εξηγηθούµε. Εξίσωση εργατοτεχνιτών
µε τους υπάλληλους. Από το 1974 αίτηµα. Δεν το κάνατε. Το κά-
νουµε. Αύξηση των υπερωριών για τους εργάτες από τις ενε-
νήντα έξι ώρες και για τους υπαλλήλους από τις εκατόν είκοσι
ώρες στις εκατόν πενήντα. Μάλλον δεν θα προλάβατε. Το είχατε
σκοπό να το κάνετε. Τεσσεράµισι χρόνια ήταν δύσκολα. Δεν τα
καταφέρετε. Τα καταφέρνουµε εµείς. Ψηφιακή κάρτα για τον ερ-
γάτη, τον εργαζόµενο στο ναυπηγείο, στη βιοµηχανία, για να
µπορούµε να ελέγχουµε, να µην υπάρχουν χαµένες υπερωρίες,
µαύρη εργασία. Μάλλον δεν τα καταφέρατε κι εκεί. Δεν πειράζει,
θα τα καταφέρουµε εµείς. Ο κόσµος, λοιπόν, σας ξέρει. Πολιτι-
κούς µεσάζοντες δεν χρειάζεται.

Να σας πω και κάτι άλλο. Ποιο ήταν το πρόσωπο της πρότα-
σής σας; Ο κ. Τσίπρας αλαµπρατσέτα ήταν µε τον κ. Νίκο Φωτό-
πουλο. Είστε πιο παλιοί κι από το παλιό. Ζείτε στην παλαιολιθική
εποχή. 

Κι επειδή κόπτεστε τόσο πολύ -ο ΣΥΡΙΖΑ είναι το κόµµα το ερ-
γατικό- για να σας ρωτήσω κάτι. Στην «ΠΙΤΣΟΣ», όταν οι τριακό-
σιοι εργαζόµενοί της στην περιοχή του Ρέντη έστειλαν δύο
επιστολές στον Πρωθυπουργό τότε Αλέξη Τσίπρα το 2016 -οι
ίδιοι το λένε, δεν το λέω εγώ- και δεν έλαβαν µία απάντηση για
την τύχη της εργοστασιακής τους µονάδας, αυτοί τι ήταν; Εσείς
τι κάνατε; Ποιοι έσωσαν τις θέσεις εργασίας αυτές; Τις έσωσες
η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µε συντονισµένες ενέρ-
γειες. 

Εσείς, λοιπόν, ζείτε στην παλαιολιθική εποχή. Όπως λέει και η
νεολαία «είστε αλλού». Μιλάτε λες και βρισκόµαστε στο 1930.
Εσείς ξέρετε τι θέλετε; Δεν θέλετε εργαζόµενο ισχυρό. Θέλετε
συνδικαλιστές προνοµιούχους, συνδικαλιστές που απωθούν τον
µέσο πολίτη, τον µέσο εργαζόµενο. Και δεν απαξιώνω συνολικά
το συνδικαλιστικό κίνηµα να είµαστε καθαροί σ’ αυτό. Για να το

πω και µε την κοµµουνιστική αργκό, είναι «χρειαζούµενο», το
χρειαζόµαστε. Όµως, είναι σαδιστικό αυτό το οποίο πολλές
φορές γίνεται από οργανωµένες µειοψηφίες. Αποτύχατε και στην
απεργία και αυτό φάνηκε. Μέχρι και τα παιδιά και τους γονείς οι
οποίοι έχουν την αγωνία τους αύριο για τις εξετάσεις απέναντί
τους βάλατε. 

Fake news παντού. Ο ΣΕΒ –λέει- είναι πίσω από αυτό το νοµο-
σχέδιο. Ποιος ΣΕΒ; Ο ΣΕΒ έκανε σχόλια και κριτική γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ο Σκέρτσος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Σκέρτσος; Να σας θυµίσω

εγώ τις φωτογραφίες του Αλέξη Τσίπρα αλαµπρατσέτα µε όλους
τους προέδρους του ΣΕΒ;

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Θα σας θυµίσω εγώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε ο κ. Τσίπρας ήταν στους

δρόµους για τους λαϊκούς αγώνες. Τα σουαρέ µε τον ΣΕΒ ήταν
καλά τότε. Σας ζορίζει η πραγµατικότητα. 

Άκουσα πριν την κ. Αναγνωστοπούλου για την κυριακάτικη λει-
τουργία της αγοράς. Συγγνώµη, επί ΣΥΡΙΖΑ δεν λειτουργούσε
την Κυριακή η αγορά; Θα µας τρελάνετε; «Πόσα θέλετε να µας
τρελάνετε», που λέει επίσης η νεολαία. 

Αφού, λοιπόν, εσείς ήσασταν τόσο φιλεργατικοί, δεν µπορώ
να καταλάβω γιατί επί τεσσεράµισι χρόνια εσείς οι «σωτήρες της
απασχόλησης» δεν ρυθµίσατε µε νοµοσχέδιο τις υπερωρίες.
Αφού εσείς θέλατε να σώσετε την εργατική τάξη, γιατί συνεχί-
ζετε τον διαχωρισµό εργατοϋπάλληλου µε τον εργαζόµενο ερ-
γατοτεχνίτη; Εσείς οι Αριστεροί γιατί δεν φτιάξατε την ψηφιακή
κάρτα αφού κόπτεστε και είστε τόσο µαχητικοί; Για τις γονεϊκές
άδειες γιατί δεν κάνατε παρεµβάσεις; 

Για να µας απαντήσετε γιατί αρνείστε τις παρεµβάσεις κατά
της σεξουαλικής παρενόχλησης στους χώρους εργασίας;
Μήπως, προφανώς, γιατί θυµηθήκατε τα όσα είχαν γίνει, τη συγ-
κάλυψη της υπόθεσης µε τον πρεσβευτή της Βενεζουέλας;
Μήπως τα έχετε και πρόσφατα αυτά; 

Το συνδικαλιστικό, λοιπόν, κίνηµα ή θα είναι µαζικό και αδέ-
σµευτο ή θα είναι απαξιωµένο. Τι το θέλετε δηλαδή, χρηµατοδο-
τούµενο από άλλες πηγές, άρα ουσιαστικά και ποδηγετηµένο;
Θέλετε προνοµιούχους εργαζόµενους. Εµείς θέλουµε προνοµι-
ούχους εργαζόµενους και συνδικαλιστές που θα τους υπηρε-
τούν, όχι συνδικαλιστές προνοµιούχους και τους εργαζόµενους
να υπηρετούν τους συνδικαλιστές. 

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας πρέπει να πω ότι έχει έρθει η
ώρα των έργων και όχι των λόγων. Η Αριστερά, κολληµένη στο
παρελθόν, δεν µπορεί να συνοµιλήσει -αυτό είναι ξεκάθαρο- µε
τον 21ο ψηφιακό αιώνα. Ο µεσαίωνας, λοιπόν, που καταγγέλλει
η Αντιπολίτευση δεν είναι το τρέχον νοµοσχέδιο. Ο µεσαίωνας
είναι αυτό που υπηρετείτε εσείς. Ο µεσαίωνας βρίσκεται µέσα
στο µυαλό, µέσα στην ιδεολογία, µέσα στις ιδεοληψίες σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε την κ. Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ. Παρακαλώ, κυρία συ-
νάδελφε, να είστε εντός του χρόνου. 

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Μαρκόπουλε, αν το µέλλον το
οποίο σχεδιάζετε και το οποίο φέρνετε, κυρίως µε το παρόν νο-
µοσχέδιο, είναι το µέλλον ατελείωτων στρατιών ανέργων που θα
λειτουργούν ως εφεδρείες και νέο πρεκαριάτο µε τις τρεις κι
εξήντα, ευχαριστούµε πολύ δε θα πάρουµε, όχι εµείς µόνο οι Βου-
λευτές και οι Βουλευτίνες του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν θα πάρει όλος
αυτός ο κόσµος ο οποίος ακριβώς διαδήλωσε στους δρόµους. 

Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα φυ-
σικά και δεν έρχεται από τον ουρανό, δεν έρχεται εκ του µη
όντος. Στηρίζεται πάνω σε συγκεκριµένες αρχές και νεοφιλελεύ-
θερες αξίες. Για να θυµίσω κάποιες. Ο νυν Πρωθυπουργός, όταν
ήταν επικεφαλής της αξιωµατικής αντιπολίτευσης συναντήθηκε
µε επιχειρηµατίες της Κω. Όταν επιχειρηµατίας και εργοδότης
του δήλωσε διακαώς ότι «φτάνει πια µε αυτή την εξαήµερη ερ-
γασία, να πάµε αυριανέ Πρωθυπουργέ µας στην επταήµερη ερ-
γασία, στην ευέλικτη εργασία, τέρµα πια µε αυτή την ταλαιπωρία
των ελέγχων στις οποίες µας έχει καταδικάσει η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ», ο τότε Αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης κ. Μη-
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τσοτάκης δεν βρήκε τίποτε άλλο να πει πέρα από το ότι επί λέξει:
«Η Νέα Δηµοκρατία θα σαρώσει ως οδοστρωτήρας κάθε εµπό-
διο που εµποδίζει την επιχειρηµατικότητα». 

Το δεύτερο πολύ ενδιαφέρον στοιχείο που ήδη προεκλογικά
ο κ. Μητσοτάκης υποσχέθηκε στους εργοδότες επιχειρηµατίες
της Κω και όχι µόνο είναι ότι σύµφωνα µε τη φιλοσοφία της Νέας
Δηµοκρατίας, στη σχέση εργοδότη και εργαζόµενου δεν πρέπει
να παρεµβαίνει το κράτος µε τις ρυθµιστικές κανονιστικές αρχές
του και µε τα ελεγκτικά όργανα. Γι’ αυτό και ο ίδιος δήλωσε το
2017 στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, πάλι επί λέξει, πως «Δεν
τρέφει αυταπάτες για µια κοινωνία χωρίς ανισότητες. Κάτι τέτοιο,
η κοινωνία χωρίς ανισότητες, είναι αντίθετο στην ανθρώπινη
φύση». 

Εποµένως, για τον κ. Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή του η
όποια προσπάθεια άµβλυνσης των κοινωνικών και ταξικών ανι-
σοτήτων, κοντέµατος της κοινωνικής ψαλίδας, δεν είναι κάτι φυ-
σικό, δεν είναι κάτι που µια δηµοκρατική διακυβέρνηση του
τόπου πρέπει να επιδιώκει.

Κάποια σηµεία από το νοµοσχέδιο. Θέλω, σαφώς, να ευχαρι-
στήσω τον Υπουργό Εργασίας ή καλύτερα τον υπουργό υπερερ-
γασίας, εξαντλητικής εργασίας, κατάργησης του οκτάωρου,
αλλά και του όποιου ωραρίου εργασίας, τον υπουργό κατάργη-
σης των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, διότι εισάγει µε το
παρόν σχέδιο νόµου, εκτός των υπολοίπων, το σπαστό ωράριο
στον ηµιαπασχολούµενο εργαζόµενο. 

Ας πάρουµε την περίπτωση εργαζόµενου σε αποθήκη ή της
εργαζόµενης στο ταµείο σουπερµάρκετ. Έχουν προσληφθεί για
τετράωρη εργασία. Αυτό αναγράφεται πάνω στη σύµβαση εργα-
σίας τους. Αυτοί οι εργαζόµενοι θα δουλεύουν τέσσερις ώρες,
θα µεσολαβούν τρεις ώρες διαλείµµατος και µετά τις τρεις ώρες
θα επανέρχονται στην εργασία τους για ακόµη τέσσερις ώρες
εργασίας. Εάν τώρα αυτοί οι εργαζόµενοι δουλεύουν στο κέντρο
της Αθήνας και η κατοικία τους είναι στο Περιστέρι, τι να κά-
νουµε, αυτά συµβαίνουν στη ζωή, θα φάνε, θα ξαπλώσουν και θα
κοιµηθούν στο αποθηκάκι µέσα στον ίδιο τον χώρο της εργασίας.
Συµβαίνουν αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήδη σήµερα;
Πόσω µάλλον µετά τη ψήφιση του νοµοσχεδίου. Κύριε Υπουργέ,
δεν ξέρω αν έχετε διαβάσει το έργο «Η καλύβα του µπάρµπα
Θωµά». Αν το έχετε διαβάσει, µάλλον δεν έχετε διδαχθεί αρκετά.

Οι εργαζόµενοι, επίσης, θέλουν να σας ευχαριστήσουν και για
το γεγονός ότι αυξάνετε το όριο των υπερωριών, πολλές εκ των
οποίων θα είναι απλήρωτες ή µάλλον θα πληρώνονται µε ρεπό
κατόπιν ελεύθερης συµφωνίας, ατοµικής συµφωνίας του εργα-
ζόµενου µε τον εργοδότη και έτσι µειώνετε ταυτόχρονα την απο-
ζηµίωση του υπέρ υπέρ υπέρ εργαζοµένου και διπλασιάζετε τον
αριθµό των νόµιµων υπερωριών στις εκατόν πενήντα.

Για αυτήν τη ρύθµιση σας ευχαριστούν θερµότατα και είκοσι
έως σαράντα χιλιάδες άνεργοι, οι οποίοι βάσει της συγκεκριµέ-
νης πρόβλεψης του νοµοσχεδίου δεν πρόκειται ποτέ µα ποτέ να
προσληφθούν. 

Ευχαριστίες εκφράζουν, επίσης, για το γεγονός ότι στο άρθρο
58 παράγραφος 6 προβλέπονται υπερωρίες και πάνω από τις
εκατόν πενήντα ώρες σε απ’ ευθείας συνεννόηση, βέβαια, µε
ποιον άλλον; Του εργοδότη µε το Υπουργείο. Ο εργαζόµενος φυ-
σικά δεν υπάρχει και πάλι πουθενά. 

Οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες, όµως, σας ευχαριστούν
ιδιαίτερα για τις ατοµικές συµβάσεις εργασίας. Ως εργαζόµενες
και εργαζόµενοι πρέπει να είµαστε επιπλέον εξαιρετικά ευχαρι-
στηµένες και ευχαριστηµένοι που µε το παρόν νοµοσχέδιο µας
εξαναγκάζετε σε δωδεκάωρη εργασία, οχτώ ώρες µέχρι τώρα
συν µία υπερεργασία συν τρεις υπερωρία, άρθρο 58, τις οποίες
ώρες, βάσει αυτών που µας λέτε, θα τις δέχεται και θα τις δου-
λεύει ο εργαζόµενος αν θέλει. Αν δεν θέλει, ο εργοδότης θα τον
χτυπάει φιλικά στην πλάτη και θα του λέει: «Ναι, βρε παιδί µου,
ναι, βρε αδερφέ, όποτε θες να δουλέψεις, όποτε θες θα έρχεσαι
στη δουλειά και για όλα τα άλλα καλή καρδιά να έχουµε, ό,τι θες
εσύ κι από κει και πέρα, ας πάει και το παλιάµπελο».

Επίσης, πολύ ορθά καταργείτε το δικαίωµα του εργαζοµένου
για επαναπρόσληψη σε περίπτωση άκυρης απόλυσης, πολύ
ορθά προβλέπετε ότι ο αδίκως απολυµένος δεν θα παίρνει πλέον
τους µισθούς υπερηµερίας, όπως και πολύ ορθά έχετε εδώ και

πολλούς µήνες καταργήσει, όχι εσείς, ο προκάτοχός σας, ο κ.
Βρούτσης, τον βάσιµο λόγο απόλυσης. Διότι πώς αλλιώς θα απε-
λευθερώνονταν οι απολύσεις;

Συµφωνώ σε µέγιστο βαθµό µαζί σας ότι ο εργοδότης θα πρέ-
πει να έχει το απόλυτο δικαίωµα να προσλαµβάνει όσους θέλει,
µε ό,τι µισθό θέλει, να τους απολύει όποτε θέλει και να τους
παύει όποτε θέλει, ακόµη και να τους επιβάλλει αναγκαστική
άδεια άνευ αποδοχών για έναν ολόκληρο χρόνο, όπως ορθά και
πάλι προβλέπει το νοµοσχέδιό σας. 

Οι εργαζόµενοι και οι εργαζόµενες και φυσικά οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις σας ευχαριστούµε µε τη σειρά τους θερµότατα,
διότι στο άρθρο 63 διευρύνετε τόσο πολύ τον κατάλογο των επι-
χειρήσεων, στις οποίες δεν θα ισχύει η κυριακάτικη αργία, ώστε
µετά δυσκολίας µπορούµε να φανταστούµε κάνα δυο δραστη-
ριότητες που δεν θα είναι ανοιχτές την Κυριακή. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας εκφράσω τον απόλυτο
θαυµασµό µου για το γεγονός ότι στο παρόν σχέδιο νόµου πε-
ριορίζετε σε τόσο µεγάλο βαθµό όλες τις συνδικαλιστικές ελευ-
θερίες και το δικαίωµα στην απεργία, ώστε να είναι απόλυτα
ορατή η σφοδρή επιθυµία σας να τα εξαφανίσετε. Προτείνω σε
επόµενο νοµοσχέδιο όχι µόνο να επιβάλλετε την αστική ευθύνη
των συνδικαλιστών, αλλά να προτείνετε οι κατάπτυστοι συνδικα-
λιστές να κλείνονται ενδεχοµένως και στη φυλακή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Εν ολίγοις, κύριε Υπουργέ, το παρόν
σχέδιο νόµου είναι βαθιά αυταρχικό, αντεργατικό, αντικοινωνικό,
ώστε δεν επιδέχεται καµµίας απολύτως διόρθωσης. Όπως ακρι-
βώς το καταθέσατε, έτσι ακριβώς να το αποσύρετε. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Κοντογεώργο. Αν καταλαβαίνω
καλά, έχει γίνει αλλαγή και είναι στη θέση του κ. Μπουκώρου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Θα έλθει αµέσως µετά.

Δεν θα χάσει τη σειρά του. Είναι κάπου έξω και θα έλθει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σε καµµία

περίπτωση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακολουθών-

τας όλες αυτές τις µέρες τόσο στη Διαρκή Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων όσο και στην Ολοµέλεια τη συζήτηση του σχεδίου
νόµου για την προστασία της εργασίας, δεν σας κρύβω ότι για
άλλη µια φορά αισθάνοµαι πλήρως απογοητευµένος από τη συµ-
περιφορά και τις τοποθετήσεις της Αντιπολίτευσης. 

Καταδεικνύει µε τη στάση της και τις πράξεις της ότι δεν αντι-
λαµβάνεται το µέγεθος της ευθύνης της απέναντι στην κοινωνία
και στη χώρα, σε µια χώρα που την τελευταία δεκαετία πέρασε
τις Συµπληγάδες των µνηµονίων, αλλά και για τους ανόητους πει-
ραµατισµούς αριστερών µάγων, σε µια χώρα που τα εισοδήµατα
των πολιτών της καταληστεύθηκαν από τις φοροµπηχτικές πολι-
τικές της Κυβέρνησης «Πρώτη φορά Αριστερά» και των ψεκα-
σµένων συνεργών τους, σε µια χώρα που βρίσκεται ακόµη στην
αρχή του τέλους αντιµετώπισης της φονικής πανδηµίας του
COVID 19. 

Θα περίµενε κάποιος τουλάχιστον περισσότερη σοβαρότητα
και υπεύθυνη συµπεριφορά από τους Βουλευτές της Αντιπολί-
τευσης και ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στην κοι-
νοβουλευτική διαδικασία ψήφισης των απαραίτητων θεσµικών
ρυθµίσεων για τον εκσυγχρονισµό και την πρόοδο της χώρας και
των πολιτών της. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
αυτές τις µέρες είναι µια αναγκαία πράξη εκσυγχρονισµού και
επικαιροποίησης της εργατικής νοµοθεσίας, η οποία παραµένει
ήδη από τη δεκαετία του 1980 και σε ορισµένα κεφάλαιά της από
τις δεκαετίες του 1960 και του 1920. 
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Στοχεύει αφ’ ενός στην Ελλάδα της παραγωγής και της ευη-
µερίας, ελκυστική στις νέες επενδύσεις για τη µείωση της ανερ-
γίας µε τις απαραίτητες ρυθµίσεις στην εργατική νοµοθεσία,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις σύγχρονες κοινωνικές οικονοµικές και
τεχνολογικές εξελίξεις και αφ’ ετέρου στην ενίσχυση της κοινω-
νικής συνοχής µε την προστασία της εργασίας, την αποκατά-
σταση αδικιών και την αντιµετώπιση προβληµάτων της σηµερινής
κοινωνικής πραγµατικότητας.

Ενσωµατώνει τη σύµβαση 187 της Διεθνούς Οργάνωσης Ερ-
γασίας για την υγεία και την ασφάλεια στην εργασία και τις καλές
πρακτικές των ανεπτυγµένων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Καθιερώνει την ψηφιακή κάρτα εργασίας για την καταπολέ-
µηση της µαύρης εργασίας των αδήλωτων υπερωριών και της
εισφοροδιαφυγής. 

Αναβαθµίζει το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας σε ανεξάρτητη
αρχή, αποκλείοντας πιθανές πολιτικές παρεµβάσεις στον έλεγχο
της αγοράς εργασίας. 

Εισάγει σειρά νέων αδειών που συµβάλλουν στην ίση µεταχεί-
ριση ανδρών και γυναικών. 

Εισάγει µέτρα κατά της βίας και παρενόχλησης στην εργασία
µε την ενσωµάτωση της Σύµβασης 190 της Διεθνούς Οργάνωσης
Εργασίας. 

Εισάγει πλαίσιο προστασίας συνδικαλιστικών δικαιωµάτων για
τους εργαζόµενους στις ψηφιακές πλατφόρµες, οι οποίες απο-
κτούν δικαιώµατα ανάλογα των εργαζοµένων µε σύµβαση εξαρ-
τηµένης εργασίας. 

Εξισώνει την αποζηµίωση εργατοτεχνιτών µε αυτές των υπαλ-
λήλων λόγω απόλυσης. 

Κατοχυρώνει την τηλεργασία µετά από συµφωνία εργοδοτών
και εργαζοµένων. 

Αυξάνει το όριο των επιτρεπόµενων υπερωριών στον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. Εισάγει το ευέλικτο ωράριο εργασίας. Εισάγει
ως εναλλακτική επιλογή και τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας,
θεσµός που ισχύει σε όλη την Ευρώπη εδώ και τριάντα χρόνια. 

Κατοχυρώνει πλήρως το οκτάωρο εργασίας, σύµφωνα µε το
άρθρο 55. Διευρύνει τη λίστα των περιπτώσεων άκυρης απόλυ-
σης. 

Ανοίγει την αγορά εργασίας τις Κυριακές µε πρόσθετη αµοιβή
75% στους τοµείς logistics, data center, νοσηλευτικό υλικό και
από τις φαρµακοβιοµηχανίες. 

Προβλέπει τον ψηφιακό µετασχηµατισµό του συστήµατος πα-
ρακολούθησης της αγοράς εργασίας «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» ή ΕΦΚΑ Επι-
θεώρησης Εργασίας, ΟΑΕΔ για τις αναγκαίες διασταυρώσεις. 

Εκσυγχρονίζει το πλαίσιο λειτουργίας των συνδικαλιστικών ορ-
γανώσεων και συνδικαλιστών. Εξισώνει την προστασία των συν-
δικαλιστών µε αυτήν των εγκύων. Θεσπίζει αστική ευθύνη των
συνδικαλιστών που ασκούν βία και προβαίνουν σε παράνοµες
πράξεις κατά τη διάρκεια των απεργιών. Απαγορεύει την επανα-
προκήρυξη απεργίας που έχει κριθεί παράνοµη από τη Δικαιο-
σύνη από τη δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια συνδικαλιστική
οργάνωση και που καταταλαιπωρεί τον τόπο. Προστατεύει το
κοινωνικό σύνολο από τις απεργιακές κινητοποιήσεις σε κοινή
ωφέλεια µε την υποχρέωση παροχής εγγυηµένης υπηρεσίας στο
ένα τρίτον της συνήθους. Εισάγει σειρά µέτρων για τη διαφάνεια
στον συνδικαλισµό. Θεσµοθετεί την απαγόρευση της οικονοµι-
κής ενίσχυσης συνδικαλιστικών οργανώσεων από εργοδότες και
κόµµατα, εξασφαλίζοντας τη διαφάνεια στη λειτουργία τους. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές οι ρυθµίσεις, που, κατά τη
γνώµη µας, εξισώνουν την πατρίδα µας µε τις πιο ανεπτυγµένες
χώρες της Ευρώπης και του κόσµου ολόκληρου, πολεµά λυσσα-
λέα κυρίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Πρόκειται για µια Αντιπολίτευση κατώτερη των περιστάσεων,
η οποία κραυγάζει ως όχλος γηπέδου και συκοφαντεί την Κυβέρ-
νηση ότι καταργεί το οκτάωρο σε χώρα του πυρήνα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που ισχύει το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Με ψεύτικα
διλήµµατα, αφού δεν της βγήκε η εκµετάλλευση των θυµάτων
της πανδηµίας COVID-19, προσπαθεί να δηµιουργήσει ανατα-
ραχή, προστατεύοντας ακραίες µειοψηφίες που κρατούν τη
χώρα αιχµάλωτη στην οπισθοδρόµηση και την υπανάπτυξη. Το
χειρότερο, όµως, είναι ότι υποτιµά συστηµατικά τη νοηµοσύνη
των Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι την έχουν ήδη ξεπεράσει και στα-

διακά την τοποθετούν εκεί που της αξίζει, στον κάλαθο των αχρή-
στων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, πιστοί στις δεσµεύσεις µας και στο πρόγραµµά
µας που ενέκριναν οι πολίτες µε συντριπτική πλειοψηφία την 7η

Ιουλίου 2019 στηρίζουµε την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό
της χώρας Κυριάκο Μητσοτάκη. Προχωράµε µε αποφασιστικό-
τητα και ρεαλισµό στον αναγκαίο θεσµικό εκσυγχρονισµό της
χώρας που εξασφαλίζει ανάπτυξη και ευηµερία για όλους τους
πολίτες. Η κοινωνία και η πλειοψηφία των πολιτών είναι µαζί µας
και περιµένει από εµάς γρηγορότερους ρυθµούς και µετρήσιµα
αποτελέσµατα. 

Τελειώνοντας, δηλώνω ότι ψηφίζω το υπό συζήτηση νοµοσχέ-
διο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη

εν µέσω πανδηµίας και εν µέσω πανελλαδικών εξετάσεων έρχε-
ται και εισηγείται ένα νοµοσχέδιο που ανατινάζει τις εργασιακές
συνθήκες για κάθε έναν και κάθε µια που δουλεύει στη χώρα.
Πρόκειται για µια πολιτική αντι-επιστηµονική, αντισυνταγµατική
µε ταξικό µίσος εναντίον των πολλών και -θα έλεγα- σκοταδι-
στική, γιατί µας γυρνάει πολλά χρόνια πίσω. 

Επιτρέψτε µου, να δανειστώ και µια έκφραση της ποπ κουλ-
τούρας της εποχής µας που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
εντελώς αποµονωµένη πορεύεται µε το δόγµα Πώποτα «εµπρός
πίσω». Αυτό είναι το δόγµα που ακολουθείτε. Και λέω εντελώς
αποµονωµένη, και πολιτικά και κοινωνικά, γιατί σχεδόν µε την ίδια
επιχειρηµατολογία όλοι είναι ενάντια στο νοµοσχέδιο. Όλα τα
κόµµατα, οι ενώσεις εργαζοµένων, οι ενώσεις µικροµεσαίων ερ-
γοδοτών, η ΓΣΕΒΕΕ, ο Δικηγορικός Σύλλογος Αθηνών, η Ένωση
Δικαστών και Εισαγγελέων, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής. Υπέρ είστε µόνο η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΕΒ, που µαζί µε
τον πρώην Γενικό Διευθυντή του, τον κ. Σκέρτσο, που σας τον
έδωσε να τον κάνετε κορυφαίο Υπουργό, σας έδωσε και γραµ-
µένο αυτό εδώ το επικίνδυνο νοµοσχέδιο. Θα το αποδείξω αυτό
που λέω. 

Ας θυµηθούµε τι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. Είχε δηλώσει στη Διε-
θνή Έκθεση Θεσσαλονίκης τον Σεπτέµβρη του 2019, µόλις είχε
γίνει Πρωθυπουργός ότι η αγορά εργασίας στην Ελλάδα είναι
υπερ-ρυθµισµένη. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. 

Να δούµε και σε χαιρετισµό της Ένωσης Εταιρειών Πληροφο-
ρικής το 2018 τι έλεγε. Έλεγε ότι το οκτάωρο είναι ξεπερασµένο
και σε προεκλογικές του συναντήσεις µε επιχειρηµατίες του του-
ρισµού που του ζητούσαν επταήµερη εργασία εκείνος χαµογε-
λούσε συγκαταβατικά. Τότε, λέγατε ότι είναι fake news αυτά.
Τώρα, έρχεστε και τα νοµοθετείτε όλα. 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Κάτσης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να δούµε τι νοµοθετείτε µακριά από ευφηµισµούς και τα ωµά
ψέµατα του κ. Χατζηδάκη, που βγαίνει µόνος του σε πάνελ και
µε ρητορική life coach προσβάλλει τους πολίτες βάναυσα. 

Καταργείτε στην πράξη το οκτάωρο θεσπίζοντας την ατοµική
σύµβαση και µέσω της ατοµικής σύµβασης τη δεκάωρη εργασία
µε δύο ώρες απλήρωτης δουλειάς. Και όπως ο ίδιος ο Υπουργός
οµολόγησε, θα πληρώνονται γι’ αυτές µε ρεπό κάποια στιγµή.
Μας λέτε ότι υπήρχαν επιχειρήσεις που το έκαναν αυτό, όπως
είναι η «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟΣ» ή άλλες επιχειρήσεις στον τουρισµό.
Λέτε µισές αλήθειες, δηλαδή µεγάλα ψέµατα. Γιατί εκεί ισχύει η
συλλογική σύµβαση, όχι ατοµική. Εδώ, βάζετε τον εργοδότη και
τον εργαζόµενο να διαπραγµατευτούν λες και είναι ισότιµοι, πα-
ραβιάζοντας τη βασική αρχή της επιστήµης του Εργατικού Δι-
καίου που λέει ότι η σχέση είναι ετεροβαρής λόγω εξάρτησης.
Είναι σαν να αλλάζετε το αξίωµα της Ευκλείδειας γεωµετρίας,
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ότι από δύο σηµεία διέρχεται µόνο και µία ευθεία. Γι’ αυτό χα-
ρακτήρισα αυτό το νοµοσχέδιο απολύτως αντι-επιστηµονικό. 

Αλήθεια, σε συµβάσεις που υπογράφουν στους εποχικούς
στον τουρισµό κάτω των έξι µηνών, πότε αυτοί οι άνθρωποι θα
πάρουν τα ρεπό τους από τις απλήρωτες υπερωρίες, αφού τους
δίνετε περιθώριο εξαµήνου για να τα πάρουν; Ποτέ, προφανώς.
Όχι µόνο αυτό, αλλά θα µπορεί και να τους απολύει πριν λήξει
το εξάµηνο και πριν πάρουν τα ρεπό και να τους αντικαθιστά µε
άλλους. Σε εταιρείες εντάσεως εργασίας, όπως είναι οι εταιρείες
µε τηλεφωνικά κέντρα εξυπηρέτησης αυτό θα γίνεται και γίνεται
ήδη.

Διπλασιάζετε τις φτηνές υπερωρίες και µάλιστα, θέτοντας σε
κίνδυνο την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων που και
κουρασµένοι είναι και µη αποδοτικοί θα είναι µε την αύξηση του
ωραρίου. Διευρύνετε τη δυνατότητα των απολύσεων. Σήµερα,
αν υπάρχει παράνοµη απόλυση και δικαιωθεί ο εργαζόµενος στο
δικαστήριο, δικαιούται και επαναπρόσληψη και µε υπερηµερία
όλους τους µισθούς που έχασε. Εσείς καταργείτε την επανα-
πρόσληψη στην πράξη και λέτε ότι θα πάρεις µία αποζηµίωση
και εφόσον µπορούν οι εργοδότες λόγω των οικονοµικών δυνα-
τοτήτων, θα δούµε εάν θα την πάρεις και αυτή. Δίνετε χρονικό
ορίζοντα στον εργοδότη να πληρώσει την αποζηµίωση, λες και
αν κάποιος έχει ανάγκη από αυτά τα χρήµατα δεν είναι αυτός
που µόλις απολύθηκε, αλλά είναι αυτός που τον απέλυσε. Έχετε
το θράσος να µιλάτε στον τίτλο για προστασία της εργασίας, ενώ
είναι προστασία της εργοδοσίας. Στη διαστρέβλωση πραγµατικά
δεν πιάνεστε. Είστε πρώτοι. 

Ακόµα και στη µερική απασχόληση των 400 ευρώ που αφορά
γυναίκες ή και νέους ανθρώπους έρχεστε και επιβάλλετε το σπα-
στό ωράριο, δηλαδή δύο ώρες το πρωί και τους ξαναφέρνετε να
δουλέψουν και το βράδυ. Αντί να αντιµετωπίζετε το δηµογραφικό
πρόβληµα και την υπογεννητικότητα µε οικονοµικά προνόµια που
προσφέρουν και στους δύο γονείς άλλα ευρωπαϊκά κράτη στα
νέα ζευγάρια, για να κάνουν παιδί, εσείς κάνετε σκοταδιστικά συ-
νέδρια υπογεννητικότητας που τρέχετε ν’ αποσύρετε τη συµµε-
τοχή σας, όταν σας πιάνουν µε τη γίδα στην πλάτη. Ρίχνετε την
ευθύνη της υπογεννητικότητας στις γυναίκες και στη νέα γενιά,
την οποία εσείς την έχετε στριµώξει µε την 534 ευρώ το µήνα,
µε το οκτάωρο να γίνεται δεκάωρο και τις υπερωρίες να πληρώ-
νονται µε ρεπό. 

Εκεί, βέβαια που δίνετε ρέστα ιδεοληψίας και αυταρχικού νε-
οφιλελευθερισµού είναι τα ζητήµατα του συνδικαλισµού, της
απεργίας και των συλλογικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων.
Λέτε ότι εκσυγχρονίζετε το συνδικαλιστικό δίκαιο, ενώ στην
πραγµατικότητα καταργείτε τον εµβληµατικό ν.1264/1982. Κά-
νετε την απεργία σχεδόν αδύνατη, κάνετε τα σωµατεία πλήρως
εργοδοτικά µε την ηλεκτρονική ψηφοφορία και η διοίκηση πα-
ρεµβαίνει αντισυνταγµατικά στην αυτοτέλεια των σωµατείων.
Παινεύστε µε την ψηφιακή κάρτα εργασίας για το ΣΕΠΕ που το
κάνετε ανεξάρτητη αρχή. Μα, αλήθεια, τι να προστατέψει η ψη-
φιακή κάρτα εργασίας, όταν έχετε κάνει νόµιµες όλες τις εργο-
δοτικές αυθαιρεσίες; Είναι ένα πουκάµισο αδειανό. Και για το
ΣΕΠΕ, ποια ανεξαρτησία επικαλείστε, όταν τα τρία από τα πέντε
µέλη του διοικητικού συµβουλίου θα είναι ορισµένα από την Κυ-
βέρνηση; 

Ο σκοπός σας είναι να ναρκοθετήσετε και στην επόµενη κυ-
βέρνηση τη δυνατότητα ν’ ανατρέψει αυτή την πραγµατικότητα
κατά το δόγµα Βορίδη. Αυτά ψηφίζετε µόνοι σας, σε µια χώρα
όπως η Ελλάδα που έχει την υψηλότερη ανεργία, τις περισσότε-
ρες ώρες εργασίας ανάµεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Επίσης, δεν λέτε ότι σε όλη την Ευρώπη οι εργασιακές σχέσεις
καθορίζονται από συλλογικές συµβάσεις σε ποσοστό άνω του
80% και εδώ εσείς προκρίνετε τις ατοµικές και παριστάνετε τους
φιλοευρωπαϊστές. Αυτή είναι η ειρωνεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολιτικές της πλειοψηφίας
είναι αποτυχηµένες, γιατί τις είδαµε να εφαρµόζονται το 2012-
2015. Τα επιχειρήµατά σας είναι ίδια µε αυτά που λέγατε όταν
µειώνατε τον βασικό µισθό, όταν φέρνατε το ρατσιστικό υποκα-
τώτατο για κάτω των είκοσι πέντε ετών, όταν θεσπίσατε τις επι-
χειρησιακές συµβάσεις έναντι των συλλογικών. Τι λέγατε; Λέγατε

ότι θ’ αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα, θα µειωθεί η ανεργία στους
νέους, θα έρθουν επενδύσεις. Τι έγινε; Είχαµε 28% ανεργία, 60%
στους νέους και ύφεση και εκτοξεύσατε και το brain drain. Ακρι-
βώς το ανάποδο έγινε, γιατί αυτά είναι τα οργανικά ψέµατα της
λίµπεραλ ουτοπίας. Το είπε και ο Πρόεδρος Μπάιντεν, αυτά δεν
λειτούργησαν ποτέ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κόσµος αλλάζει και εσείς είστε αµετανόητα οπισθοδροµικοί.

Εµείς αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό, καταργήσαµε τον υποκα-
τώτατο, δηλώναµε τις υπερωρίες στην «ΕΡΓΑΝΗ» µε sms για
πρώτη φορά και µας λέγανε οι εργαζόµενοι ότι τους έδιωχναν
από την επιχείρηση µόλις σχολούσαν κανονικά, επαναφέραµε τις
κλαδικές συµβάσεις που οδήγησαν σε καλύτερους µισθούς. Και
τι έγινε; Η ανεργία µειώθηκε δέκα µονάδες, η οικονοµία είχε δε-
κατρία συνεχόµενα τρίµηνα ανάπτυξη.

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι το όχηµα µιας ακραίας πολιτικής, για
να µετατρέψει την Ελλάδα σε µία ειδική οικονοµική ζώνη µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε φτηνή ελαστική εργασία, όπου µία
χούφτα ελίτ θα καρπωθεί το Ταµείο Ανάκαµψης και η πλειοψηφία
του κόσµου θα είναι στην εξαθλίωση. 

Εµείς καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο. Ζητούµε έστω και
τώρα να το αποσύρετε. Πρώτα από όλα, όµως, αυτό το νοµοσχέ-
διο το καταψηφίζει –και θέλω να το καταλαβαίνετε- ο ελληνικός
λαός. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα ακυρωθεί στην πράξη
από το εργατικό κίνηµα. Είναι ένα νοµοσχέδιο που όταν θα
έχουµε την εντολή του ελληνικού λαού και σύντοµα θα το καταρ-
γήσουµε και επίσηµα στη Βουλή για να επαναφέρουµε τη χώρα
στη σωστή πλευρά, στην πλευρά της προόδου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Χρήστο Μπουκώρο, µετά ακολου-
θεί η κ. Καφαντάρη, ο κ. Λεονταρίδης και ο κ. Παππάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι είναι σηµαντικό το νοµοσχέδιο και δεν µπορώ να κα-

τηγορήσω τους συναδέλφους του συνόλου της Αριστεράς που
έχουν πάρει το ζήτηµα πατριωτικά. Έχουν γαλουχηθεί µε την
ιδέα του προλεταριάτου που θα πρέπει να καθοδηγείται από µια
πνευµατική και µια κοµµατική Ιντελιγκέντσια µέσα σε ένα πνεύµα
καθοδήγησης και πατερναλισµού, πλην όµως και εδώ είναι η ου-
σιώδης διαφορά µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εµείς πι-
στεύουµε ότι στις ελεύθερες κοινωνίες οι ελεύθεροι άνθρωποι
ούτε ποδηγετούνται, ούτε καθοδηγούνται, ούτε κάποιοι άλλοι
γνωρίζουν καλύτερα το συµφέρον τους από εκείνους.

Ζήσαµε τις τελευταίες ηµέρες µια τεράστια επιχείρηση διαστρέ-
βλωσης, συσκότισης, σύγχυσης από τις δυνάµεις της Αντιπολίτευ-
σης, µια προσπάθεια να διαστρεβλώσουν το περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου ευελπιστώντας να αποκοµίσουν πολιτικά κέρδη σε
µια εποχή πολιτικής ένδειας για αυτούς που τίποτα δεν τους βγαί-
νει. Νόµιζαν ότι βρήκαν την ευκαιρία να απευθυνθούν στην εργα-
τική τάξη αγνοώντας ότι η εποχή έχει αλλάξει, ότι οι συνθήκες
έχουν αλλάξει, ότι βρισκόµαστε εν όψει της τέταρτης βιοµηχανι-
κής επανάστασης, έχει καθιερωθεί και στη χώρα µας η τηλεργα-
σία, οι ανάγκες της ανθρώπινης ζωής µεταβάλλονται διαρκώς,
καθηµερινά και εκείνοι µας καλούν να µείνουµε προσκολληµένοι
σε διατάξεις και ρυθµίσεις οι οποίες έχουν ξεπεραστεί από τον
χρόνο. Αν αυτό δεν είναι η επιτοµή του συντηρητισµού τότε ανα-
ρωτιέµαι τι ακριβώς είναι.

Πιστεύουν, λοιπόν, ότι είναι προνοµιακό τους πεδίο. Δεν αντι-
λαµβάνονται ότι οι εργαζόµενοι δεν τους ακούνε και αυτό φαί-
νεται στις συνδικαλιστικές εκλογές, φαίνεται σε όλες τις
εκλογικές αναµετρήσεις, φαίνεται στις µετρήσεις της κοινής
γνώµης και δεν προβληµατίζονται. Εµµονικά παραµένουν εκεί.
Δεν µετρούν, δεν ζυγίζουν οι δυνάµεις της Αντιπολίτευσης σή-
µερα πόσο έχουν αλλάξει οι συνθήκες εργασίας και πόσο έχουν
αλλάξει οι ανάγκες του σύγχρονου ανθρώπου.

Δεν βλέπετε πλέον ότι µε τα κοινωνικά δίκτυα ο κάθε άνθρω-
πος, ο κάθε πολίτης επιχειρεί να αντιπροσωπεύσει τα θέλω του
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και τα πιστεύω του από µόνος του; Δεν βλέπετε πόσο χαµηλά
έχει πέσει η αξιοπιστία των συνδικαλιστικών φορέων, τι ποσοστά
Ελλήνων εργαζοµένων συνδικαλίζονται; Αγνοείτε ακόµη και την
πραγµατικότητα ότι το 82% των εργαζοµένων σε τούτη τη χώρα
δεν είναι οργανωµένοι σε σωµατεία; Φταίει η διάρθρωση των επι-
χειρήσεων ή φταίει η αξιοπιστία του συνδικαλιστικού κινήµατος;
Μπορεί να φταίνε και τα δύο και άλλα πολλά µαζί. Με προβλη-
µατίζει, όµως, ότι καθόλου δεν προβληµατίζεστε και θέλετε να
γίνετε και πειστικοί.

Το πότε φτάνει σε έναν εργασιακό χώρο σήµερα ο εργαζόµε-
νος σε ένα εργοστάσιο στον Ασπρόπυργο ή στη βιοµηχανική πε-
ριοχή του Βόλου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος ελεγκτικός
µηχανισµός µπορεί να το πιστοποιήσει καλύτερα από την εφαρ-
µογή της ψηφιακής κάρτας που είναι κορυφαία πρόβλεψη του
νοµοσχεδίου; Είστε αντίθετοι σε αυτό; Στην παρότρυνση του ερ-
γοδότη «µείνε ακόµα λίγο, πνιγόµαστε, έχουµε παραγγελίες»
µπορεί να είναι εκεί ο υπάλληλος της Επιθεώρησης Εργασίας;
Δεν είναι αποδοτικότερη η ψηφιακή κάρτα εργασίας;

Η θέσπιση αδειών για τους νέους γονείς, για τον νέο πατέρα
δεκατεσσάρων ηµερών, είναι αρνητική αυτή η πρόβλεψη; Δεν
άκουσα µια καλή κουβέντα. Μιλάµε για ισότητα, µιλάµε για ανάγ-
κες, µιλάµε για δηµογραφικό, για επιπλέον άδειες δύο ηµερών.

Και να πάµε στο κορυφαίο ζήτηµα. Η επιχείρηση διαστρέβλω-
σης είχε έναν κεντρικό άξονα που έλεγε «δίνεις υπερωρίες και
θα πληρωθείς µε ρεπό», ενώ το νοµοσχέδιο τα διαχωρίζει απο-
λύτως. Δίνεις χρόνο παραπάνω αν το επιλέξεις και παίρνεις
χρόνο. Όταν δίνεις υπερεργασία µε υπερωρίες παίρνεις χρήµατα
και µπορείς να πάρεις παραπάνω χρήµατα. Άκουσα και το και-
νοφανές επιχείρηµα: «Γιατί δίνεται στον εργαζόµενο της βιοµη-
χανίας στη βιοµηχανική περιοχή του Βόλου τη δυνατότητα να
δουλέψει εκατόν εξήντα ώρες υπερωρία; Δεν ξέρατε ότι αυτή η
αύξηση από τις ενενήντα ώρες στις εκατόν πενήντα θα στερήσει
τη θέση από κάποιον άνεργο»; Από τη µια είναι υπέρ των εργα-
ζοµένων και από την άλλη να µην τους δοθεί η δυνατότητα να
αυξήσουν το εισόδηµά τους. Δηλαδή, τόσο αντικρουόµενα επι-
χειρήµατα και µετά αναρωτιέται η Αριστερά -ενδεχοµένως αν
αναρωτιέται, γιατί δεν ξέρω αν αναρωτιέται και αν προβληµατί-
ζεται- γιατί δεν ακούγεται και στην τάξη των εργαζοµένων του
ιδιωτικού τοµέα.

Πάµε στις απεργίες. Μπορεί να ταλαιπωρείται το κοινωνικό σύ-
νολο συνεχώς, διαρκώς από οργανωµένες µειοψηφίες; Ποιος
φοβάται τις πλειοψηφίες στο συνδικαλιστικό κίνηµα; Ποιος φο-
βάται τη µαζική συµµετοχή µε την ψήφο εξ αποστάσεως όλων
των εργαζοµένων; Ποιος θέλει να είναι ο πατερούλης του εργα-
τικού κινήµατος, µε τους πέντε, δέκα που ελέγχει και ασκεί βία;
Ξεχάσαµε τι έγινε στο τελευταίο συνέδριο της ΓΣΕΕ; Αυτά τα
φαινόµενα, λοιπόν, δεν τα θέλει η κοινωνία και δεν είναι που δεν
τα θέλει ο Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση. Δεν τα θέλει η συντρι-
πτική πλειοψηφία της κοινωνίας, γι’ αυτό σας έχει καταστήσει
µειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι έχουν εργαστεί σκληρά
στη ζωή τους µπορούν να αντιληφθούν ότι κανένας νόµος, καµ-
µία διάταξη δεν µπορεί να τους προστατεύσει απολύτως από την
αυθαιρεσία του εργοδότη που είναι δεδοµένη και καταγεγραµ-
µένη ιστορικά. Δεν µπορεί να τους προστατεύσει από την ανερ-
γία, δεν µπορεί να τους προστατεύσει από τους χαµηλούς
µισθούς. Μόνο η ανάπτυξη και η αύξηση της ζήτησης νέων θέ-
σεων εργασίας µπορεί να προστατεύσει πραγµατικά τον εργα-
ζόµενο από όλα αυτά τα φαινόµενα. Αλλά να µην ακούσω από
αριστερούς Βουλευτές ούτε µια κουβέντα για τις προβλέψεις
του νοµοσχεδίου σχετικά µε τη βία και την παρενόχληση, αυτό
πραγµατικά µε ξεπερνάει. Με ξεπερνάει! Ούτε ένας οµιλητής!

Εµείς, λοιπόν, και µε το νοµοσχέδιο αυτό πιστεύουµε ότι στις
πραγµατικά ελεύθερες κοινωνίες και ο εργαζόµενος πρέπει να
έχει το δικαίωµα της επιλογής. Και το βάρος της απόδειξης για
οτιδήποτε εναντίον του εργαζόµενου, να το φέρει ενώπιον των
ελεγκτικών αρχών και της δικαιοσύνης -όταν χρειαστεί- ο εργο-
δότης. Και αυτή είναι µια σηµαντική τοµή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την κ. Καφαντάρη. Μετά είναι ο κ. Λεονταρίδης και ο κ.
Παππάς.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δυστυχώς δεν είναι παρών ο αρ-

µόδιος Υπουργός ο οποίος εισήγαγε στην Ολοµέλεια της Βουλής
το εν λόγω νοµοσχέδιο, ο κ. Χατζηδάκης. Δεν µπορώ όµως να
µην κάνω κάποια σχόλια για την πρωινή τοποθέτηση που έκανε
η οποία χαρακτηριζόταν από µεγάλη ένταση και άγχος. Είπε ο
κύριος Υπουργός «είµαι περήφανος για τα έργα τα οποία έχω
κάνει». Αναφέρθηκε ειδικά στη ΔΕΗ και µάλιστα αναφέρθηκε
στην άνοδο της χρηµατιστηριακής της αξίας κ.λπ.. Εγώ όµως θα
του κάνω κάποια ερωτήµατα κι ας µην είναι εδώ. Είναι περήφα-
νος για τις αυξήσεις στις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος 15%-
20% από τον Σεπτέµβρη του 2019 µόλις ανέλαβε η Νέα
Δηµοκρατία; Είναι περήφανος για την ενεργειακή φτώχεια η
οποία εξακολουθεί να υπάρχει και να δυναµώνει; Είναι περήφα-
νος γι’ αυτό που συνέβη σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές;
Ήµουν στην Αγία Βαρβάρα, στον Δήµο της δυτικής Αθήνας όπου
δυο ΟΠΚΕ, Αστυνοµία και ΔΕΔΔΗΕ έκοβαν ηλεκτρικό ρεύµα
συµπολιτών µας. Είναι για όλα αυτά περήφανος; Και δεν γίνεται
αυτό µόνο στον εν λόγω δήµο. Είναι ένα γεγονός. Είναι µία πραγ-
µατικότητα η οποία γίνεται συνέχεια το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα. 

Θα έλεγα όµως και κάτι άλλο. Όλοι οι εργαζόµενοι, οι πολίτες
αυτής της χώρας, ανεξάρτητα τοποθέτησης, όταν άκουσαν ότι
ο κ. Χατζηδάκης έρχεται στο Υπουργείο Εργασίας ένιωσαν ένα
φόβο ο οποίος πιστεύω ότι επιβεβαιώθηκε. Ένιωσαν ένα φόβο
γιατί τα έργα και οι ηµέρες του κ. Χατζηδάκη, του νυν Υπουργού
Εργασίας είναι: το ξεπούληµα της Ολυµπιακής. Αυτό δεν πρέπει
να το ξεχνάµε. Είναι αυτό που έκανε στη ΔΕΗ, όλα αυτά τα οποία
προανέφερα. Και βέβαια να µην πούµε και για τις αυξήσεις των
µισθών των ολίγων και εκλεκτών golden boys. Αυτό το νοµοσχέ-
διο όµως, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας που συζη-
τάµε τώρα, που θα φέρει την υπογραφή του νοµίζω θα είναι ένα
πολύ γκρίζο σηµείο.

Κύριοι και κυρίες Βουλευτές, κύριοι της Κυβέρνησης, το νο-
µοσχέδιο που εισάγετε, αυτό το νοµοσχέδιο, είναι ένα µνηµείο
πολιτικής απάτης. Είναι ένα µνηµείο κακής νοµοθέτησης. Πού
στηρίζω αυτά τα οποία λέω; Το ωραίο περιτύλιγµα το οποίο κατά
κόρον οι εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας στον δηµόσιο λόγο
και παντού εκθειάζουν, δηλαδή η ενσωµάτωση διεθνών συµβά-
σεων, η 190 του ILO, τα ζητήµατα για την υγιεινή και ασφάλεια,
η κύρωση της οδηγίας σχετικά µε τις γονικές άδειες κ.λπ., είναι
θετικά φυσικά αλλά πάνε να κρύψουν τον πυρήνα αυτού του σχε-
δίου νόµου. Τον βαθύ αντιδραστικό πυρήνα που εκφράζει ουσια-
στικά την οπισθοδροµική λογική, τον συντηρητισµό και τις
ιδεοληψίες του κόµµατος του κ. Μητσοτάκη. Ό,τι δεν εφαρµό-
σατε, κύριοι της Κυβέρνησης, µε το δεύτερο µνηµόνιο, έρχεστε
τώρα και το υλοποιείτε µε το σχέδιο νόµου το οποίο συζητάµε
κατ’ απαίτηση του ΣΕΒ, όχι όλου του επιχειρηµατικού κόσµου.
Γιατί υπάρχει και η ΓΣΕΒΕΕ υπάρχουν επιµελητήρια, υπάρχουν
εκπρόσωποι επιχειρηµατικών επιχειρήσεων, εµπόρων, που είναι
αντίθετοι. Είστε σε πλήρη αποµόνωση από την κοινωνία, από τα
κόµµατα, αλλά κύρια από επιστηµονικούς φορείς, δικηγορικούς
συλλόγους, την Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, ακόµα και
την επιστηµονική επιτροπή της Βουλής που έχει συγκεκριµένες
ενστάσεις. 

Δύο µέρες τώρα ακούµε από τους συναδέλφους της Νέας Δη-
µοκρατίας στην πλειονότητά τους -δεν θα πω για όλους- να µι-
λάνε για τον ΣΥΡΙΖΑ. Ακόµα και ο εισηγητής της την πρώτη µέρα,
από τα δεκαεννιάµισι λεπτά µόνο δυόµισι λεπτά µίλησε για το νο-
µοσχέδιο. Επίθεση στον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό το ακούσαµε και πριν.
Όλα για τον κακό ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος µετά τα µνηµόνια επανέφερε
τις συλλογικές συµβάσεις, ρύθµισε θέµατα προστασίας για τους
εργολαβικούς εργαζόµενους, έφερε την αιτιολογηµένη από-
λυση. Από την άλλη µεριά δε ενίσχυσε το ΣΕΠΕ, το Σώµα Ελεγ-
κτών Εργασίας. 

Εδώ θα πω ένα νούµερο: 6 εκατοµµύρια ώρες υπερωρίες πλη-
ρώθηκαν επί διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Ο εργοδότης ήταν υπο-
χρεωµένος να δηλώσει την υπερωριακή απασχόληση µέσα από
το σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» και όχι εκ των υστέρων, όπως προωθείτε
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µε το εν λόγω σχέδιο νόµου που µπορεί να κάνει ας πούµε και
κάποιες διορθώσεις. Μιλάτε τώρα για ανεξάρτητες αρχές κι ότι
ο ΣΕΠΕ θα γίνει ανεξάρτητη αρχή. Μας κατηγορήσατε µάλιστα
ότι προτιµάµε τον Υπουργό και δεν θέλουµε µία ανεξάρτητη
αρχή. Είναι µία τακτική που ακολουθείτε, αν θέλετε, για να βγει
από πάνω η ευθύνη για την τήρηση του Εργατικού Δικαίου. 

Εργάτης και αφεντικό είναι το ίδιο. Είναι ισότιµοι ουσιαστικά
στη διαπραγµάτευση. Όσοι µας ακούν καταλαβαίνουν ότι αυτό
δεν ισχύει. Οικογενειακή ζωή. Η µερική απασχόληση που απα-
σχολεί γυναίκες σε µεγάλο βαθµό η οποία θα µπορεί να γίνεται
µε σπαστό ωράριο, καταλαβαίνουµε πόσο βοηθάει την οικογε-
νειακή ζωή. Η αρµόδια Υπουργός της οικογένειας που ήταν εδώ
το απόγευµα δεν µας έδωσε πειστικές απαντήσεις. 

Χτύπηµα στο συνδικαλιστικό κίνηµα. Είπατε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης -το είπε και ο κ. Χατζηδάκης- ότι είστε το κόµµα των ερ-
γατοπατέρων. Ο συνάδελφος πριν από µένα αναφέρθηκε στους
συνδικαλιστές. Έρχοµαι εδώ και λέω: πείστε πρώτα τους δικούς
σας συνδικαλιστές που είναι και αυτοί στους δρόµους και αφή-
στε την Αριστερά, αφήστε τον ΣΥΡΙΖΑ, αφήστε τον δηµοκρατικό
χώρο. Είστε πλήρως αποµονωµένοι. 

Καταργείτε ουσιαστικά το δικαίωµα της ανεργίας µε αυτή την
ηλεκτρονική ψηφοφορία. Όσοι έχουν δουλέψει -γιατί δεν είµαι
σίγουρη ότι και οι συντάκτες του νοµοσχεδίου έχουν δουλέψει,
επιτρέψτε το µου αυτό- ξέρουν ότι αυτή η ηλεκτρονική ψηφοφο-
ρία µπορεί να γίνει από το γραφείο του προϊσταµένου, µπορεί να
γίνει από τη διεύθυνση προσωπικού µιας µεγάλης επιχείρησης.
Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πόσο αντιπροσωπευτικό της βούλησης
των εργαζοµένων µπορεί να είναι ένα αποτέλεσµα. Σκόπιµα στην
επικοινωνία σας µιλάτε για Ευρώπη. Λέτε ότι τέλος πάντων είναι
τα ευρωπαϊκά δεδοµένα αυτά, όταν στην Ευρώπη υπάρχει µε-
γάλη συζήτηση και σε κάποιες χώρες µειώνεται και το ωράριο
εργασίας αντί να αυξάνεται, όπως γίνεται µε το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Τελειώνω.
Στη δε επικοινωνία σας προσπαθείτε να δηµιουργήσετε σύγ-

χυση µιλώντας για δικαίωµα εργασίας και δικαίωµα ανεργίας.
Παραποιείτε τη λογική ουσιαστικά του συντάγµατος για να µπο-
ρέσετε να παραπλανήσετε τον κόσµο. 

Να µη µιλήσω για τη δουλειά τις Κυριακές σε πολλούς τοµείς.
Αντιµετωπίζετε τους εργαζόµενους στα ντελίβερι, στις πλατφόρ-
µες, σαν επιχειρηµατίες. Για σας εργατικό ατύχηµα δεν υπάρχει
στο εν λόγω νοµοσχέδιο. Αυτή είναι η κανονικότητα της δηµο-
κρατίας και της Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Λεονταρίδη, από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΛΕΟΝΤΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

πάγια πρακτική της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που µας απο-
καλύφθηκε περίτρανα τα χρόνια που µας πέρασαν και κυβέρ-
νησε, είναι η τεράστια απόσταση λόγων και έργων, η
εντυπωσιακή προπαγάνδα µε παραπλανητικά συνθήµατα αντί εύ-
στοχης και εµπεριστατωµένης κριτικής και η ένδεια επιχειρηµά-
των µε εκφορά στείρου αντιπολιτευτικού λόγου. Είναι άξιον
απορίας αν πιστεύετε σε αυτά που λέτε ή προσπαθείτε να παρα-
σύρετε τον κόσµο που δεν διαβάζει νοµοσχέδια εφευρίσκοντας
µειονεκτήµατα εκεί που δεν υπάρχουν, παραποιώντας την αλή-
θεια, έχοντας ως οδηγητή στην πορεία σας ότι «πες πες κάτι θα
µείνει». Δεν καταλάβατε όµως ότι σας έχει πάρει χαµπάρι ο κό-
σµος. Αυτά δεν περνάνε πια στην κοινωνία. 

Τι να κάνουµε; Έπρεπε να κυβερνήσετε για να αποκαλυφθείτε.
Έστω και µε ζηµιά όλων όσων σας πίστεψαν και των υπολοίπων
που σας ανέχτηκαν. Το στυλ όµως αυτό τελείωσε, χρεοκόπησε.
Μην το επαναλαµβάνετε και στο νοµοσχέδιο αυτό για την προ-
στασία της εργασίας. 

Για τη Νέα Δηµοκρατία η αξιοπρεπής, πλήρης και παραγωγική
εργασία για όλους είναι: Πρώτον, συνταγµατικό δικαίωµα, βα-
σικό και αναφαίρετο. Δεύτερον, προϋπόθεση για ατοµική και
συλλογική προκοπή. Τρίτον, εργαλείο για την ανάπτυξη και τον

µετασχηµατισµό της ελληνικής οικονοµίας. Τέταρτον, απάντηση
στις ανάγκες των ανθρώπων. Και πέµπτον, εγγύηση της ισότητας
των ευκαιριών. 

Ποια είναι όµως τα οφέλη των εργαζοµένων µε το νοµοσχέδιο
για την προστασία της εργασίας, που αποτελεί µια µεγάλη πα-
ρέµβαση, που εκσυγχρονίζει την εργατική νοµοθεσία, η οποία σε
µεγάλο βαθµό δεν έχει αλλάξει από το 1982, όταν δεν υπήρχε το
ίντερνετ, η τηλεργασία και η δοµή της ελληνικής κοινωνίας και
οικονοµίας ήταν πολύ διαφορετική. Εισάγουµε την ψηφιακή
κάρτα εργασίας, που θα συµβάλει αποφασιστικά στον έλεγχο και
στην πάταξη της µαύρης εργασίας και της εισφοροδιαφυγής.
Είναι ένα πάγιο αίτηµα των εργαζοµένων και των συνδικάτων που
η Κυβέρνηση κάνει πραγµατικότητα. Θα την χρησιµοποιεί ο ερ-
γαζόµενος κατά την είσοδο και έξοδό του από τις εγκαταστάσεις
της επιχείρησης, ώστε να καταγράφεται ο χρόνος εργασίας, ο
χρόνος υπερωριών και υπερεργασίας. Θα είναι ένα ισχυρό µέσο
προστασίας των εργαζοµένων από την εκµετάλλευση των εργο-
δοτών, αλλά και για τους τίµιους εργοδότες που αντιµετωπίζουν
τον αθέµιτο ανταγωνισµό όσων ασκούν καταχρηστικές πρακτι-
κές. Εάν δεν το θεωρείτε σωστό, µην το ψηφίζετε 

Αναβαθµίζεται σε ανεξάρτητη αρχή η Επιθεώρηση Εργασίας
µε τέτοιο τρόπο, ώστε οι έλεγχοι στην αγορά εργασίας να µην
επηρεάζονται από τη βούληση της Κυβέρνησης. 

Θεσπίζουµε επίσης µέτρα κατά της βίας και της παρενόχλη-
σης στους χώρους εργασίας. Συγκεκριµένα, διευρύνεται το
πεδίο των απαγορευµένων συµπεριφορών, αλλά και των προστα-
τευόµενων προσώπων, ενισχύονται οι υποχρεώσεις των εργοδο-
τών, µεταξύ άλλων µε την υποχρέωση κατάρτισης πολιτικών για
τη βία και τη σεξουαλική παρενόχληση και δροµολογούνται πρω-
τοβουλίες για την ευαισθητοποίηση της κοινής γνώµης. 

Ενισχύονται τα υφιστάµενα µέτρα για την υγεία και την ασφά-
λεια στους χώρους εργασίας. Κατοχυρώνεται δικαίωµα αποσύν-
δεσης στην τηλεργασία αλλά και ανάληψη του κόστους
εξοπλισµού, συντήρησης κ.λπ., από τον εργοδότη. Υλοποιείται
ένα πάγιο αίτηµα των συνδικάτων για την εξίσωση των αποζη-
µιώσεων των εργατοτεχνιτών µε αυτή των υπαλλήλων. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα συµφιλίωσης οικογενειακής και
επαγγελµατικής ζωής, θεσπίζεται άδεια πατρότητας δεκατεσσά-
ρων ηµερών µε αποδοχές. Προβλέπεται γονική άδεια τεσσάρων
µηνών για κάθε γονέα, µε επιδότηση από τον ΟΑΕΔ για τους δύο
µήνες. Επεκτείνεται η άδεια λοχείας εννέα εβδοµάδων µετά τη
γέννα και στις περιπτώσεις υιοθεσίας τέκνων. Χορηγείται ειδική
άδεια προστασίας της µητρότητας έξι µηνών µε επιδότηση από
τον ΟΑΕΔ και στην υιοθεσία τέκνων. Παρέχεται µειωµένο ωρά-
ριο, άδεια φροντίδας τέκνου, και στη µητέρα που απέκτησε τέκνο
µε τη διαδικασία της παρένθετης µητρότητας. Δίνεται άδεια υπο-
βοηθούµενης αναπαραγωγής στον ιδιωτικό τοµέα. Εισάγεται
άδεια φροντιστή πέντε ηµερών για συγγενή µε ανάγκη φροντί-
δας. Επεκτείνονται οι ευέλικτες ρυθµίσεις εργασίας για γονείς
παιδιών έως δώδεκα ετών. Αυτά όλα δεν σας αρέσουν; 

Θεσπίζουµε την ελάχιστη εγγυηµένη υπηρεσία κατά τη διάρ-
κεια απεργιών σε κλάδους κοινής ωφέλειας, κατ’ αρχήν σε 33%.
Έτσι δεν θα µπορεί µια απεργία να αφήνει τη χώρα χωρίς ρεύµα,
συγκοινωνίες, αποκοµιδή απορριµµάτων που δηµιουργούν φυ-
σικά και κίνδυνο για τη δηµόσια υγεία. 

Επειδή όµως, έγινε και πολύς λόγος για την κατάργηση όχι του
οκταώρου η Κυβέρνηση συµπεριέλαβε διάταξη που αναφέρεται
ότι η οκτάωρη ηµερήσια, η σαραντάωρη εβδοµαδιαία και η πεν-
θήµερη εργασία δεν θίγονται. Μάλιστα το νοµοσχέδιο δίνει µία
επιπλέον δυνατότητα, την εφαρµογή τετραήµερης εβδοµαδιαίας
απασχόλησης. Αυξάνονται σε εκατόν πενήντα ώρες ετησίως ο
αριθµός των επιτρεπόµενων ωρών, υπερωρίες, για όλες τις επι-
χειρήσεις. Διευρύνουµε τη λίστα των περιπτώσεων άκυρης από-
λυσης: Πρώτον, άκυρες είναι οι απολύσεις σε περιπτώσεις βίας
και παρενόχλησης. Δεύτερον, η απόλυση του πατέρα νεογεννη-
θέντος τέκνου µέχρι έξι µηνών. Τρίτον, εργαζοµένων που έλαβαν
ή ζήτησαν οποιαδήποτε άδεια. Τέταρτον, εργαζοµένων που αρ-
νήθηκαν να συµφωνήσουν σε διευθέτηση του χρόνου εργασίας.
Πέµπτον, τηλεργαζοµένων που άσκησαν το δικαίωµα αποσύνδε-
σης. Ενώ τέλος αντιστρέφουµε το βάρος της απόδειξης στην
απόλυση εργαζοµένου. Θεωρείται, δηλαδή ότι κατ’ αρχήν ο ερ-
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γαζόµενος έχει δίκιο και είναι ο εργοδότης που πρέπει να απο-
δείξει το αντίθετο. 

Υπάρχει όµως και το θέµα της χρηµατικής αποζηµίωσης, αντί
της επαναπρόσληψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε προ των πυλών
µιας τεράστιας ευκαιρίας, µοναδικής για την Ελλάδα, του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Είναι µια ευκαιρία ιστορικών διαστάσεων που
σπάνια προσφέρεται στην ιστορία µικρών κρατών και µπορεί να
ανοίξει νέους ορίζοντες για την ελληνική οικονοµία. 

Στόχος µας είναι αφ’ ενός η αναπτυξιακή δυναµική να δηµι-
ουργήσει περισσότερες και καλύτερες θέσεις εργασίας και αφ’
ετέρου η αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού να µπορεί να
στηρίξει την ανάκαµψη και την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής
οικονοµίας. Οι πολιτικές που προωθούµε στον τοµέα της εργα-
σίας χαρακτηρίζονται από συµπληρωµατικότητα, αποδοτικότητα,
ενίσχυση νέων τοµέων απασχόλησης, στοχευµένες δράσεις,
αναβάθµιση του εργατικού δυναµικού, δηµιουργία ενός διχτυού
ασφάλειας για όλους. 

Σχεδιάζουµε µια κοσµογονία επενδύσεων, µε στόχο να καλυ-
φθεί το επενδυτικό κενό της προηγούµενης δεκαετίας. 

Αντί, αγαπητοί φίλοι της Αντιπολίτευσης να µεµψιµοιρείτε και
να ψάχνετε προβλήµατα εκεί που δεν υπάρχουν, κάντε την υπέρ-
βαση και στηρίξτε θεσµικές ρυθµίσεις, αµοιβαία επωφελείς τόσο
για τους εργαζόµενους όσο και για τους εργοδότες. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Παππά. 
Αµέσως µετά ο κ. Χαρίτσης, ο κ. Υψηλάντης, ο κ. Φραγγίδης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση

τελειώνει το οκτάωρο και καταργεί τις συλλογικές διαπραγµα-
τεύσεις. Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. Νοµίζω πως οποι-
οδήποτε περιτύλιγµα και να προσπαθήσετε να βάλετε και αυτές
τις µέρες εντός της Αιθούσης αλλά και στις τηλεοράσεις -στις
οποίες για πρώτη φορά, δεν ξέρω αν το παρατηρήσατε και εσείς,
συναντάτε πάρα πολύ σοβαρές δυσκολίες να πάρουν στα σο-
βαρά τα επιχειρήµατα τα οποία κοµίζετε στον διάλογο- δεν θα
το πετύχετε. 

Και θα το πω πάρα πολύ λαϊκά, επειδή βλέπω ότι από αυτό το
Βήµα γίνονται επιθέσεις µε µανία αποκλειστικά προς τον ΣΥΡΙΖΑ.
Έχετε απέναντί σας τους πάντες. Και αν νοµίζετε ότι ο κόσµος ο
οποίος δεν απέργησε και πήγε στη δουλειά του είναι υπέρ της
κατάργησης του οκταώρου, της απλήρωτης υπερωρίας, για να
µαζεύει τις ελιές του ή δεν ξέρω εγώ τι άλλο, πλανάσθε πλάνην
οικτράν ή κατά το κοινώς λεγόµενο «κούνια που σας κούναγε».
Δεν πρόκειται περί αυτού. Ο κόσµος έχει καταλάβει τι κάνετε και
θα δείτε ότι το πολιτικό τίµηµα το οποίο θα πληρώσετε θα είναι
πάρα, πάρα πολύ βαρύ.

Από αυτό εδώ το Βήµα βέβαια, ακούµε ακρότητες για το πόσο
φιλεργατικό είναι το νοµοσχέδιο. Αν σας πιστέψουµε, πρέπει να
φοβόµαστε µήπως πεταχτεί από πουθενά ο αληθινός σας εαυτός
και καταγγείλει τον ψεύτη εαυτό σας για σοβιετικού τύπου ρυθ-
µίσεις. Τέτοιο φιλεργατισµό µας έχετε διαφηµίσει εδώ. Είναι
πραγµατικά σοκαριστικό το πώς επιχειρείτε να παρουσιάσετε
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Μιλάτε για την προσδοκία αύξησης της απασχόλησης και της
µείωσης της ανεργίας µέσα από αυτού του τύπου τη ρύθµιση.
Δεν κάνατε κάτι ανάλογο το 2012; 

Κύριε καθηγητά, κύριε Τσακλόγλου, µε συγχωρείτε. Το 2012
υπήρξε η γνωστή πράξη υπουργικού συµβουλίου που καταρ-
γούσε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και ταπείνωνε τον κα-
τώτατο µισθό. Ποιο ήταν τότε το επιχείρηµα; Ότι θα αυξηθεί η
ανταγωνιστικότητα και θα αυξηθούν οι θέσεις εργασίας. Ποιο
ήταν το αποτέλεσµα; Ήταν 27% ανεργία. 

Και επιτρέψτε µου να σας απευθύνω λίγο πιο προσωπικά
επειδή είστε και καθηγητής. Εδώ υπάρχουν κάποια δεδοµένα
πολύ πρόσφατα τα οποία δεν µπορούν να αγνοούνται στον σχε-
διασµό πολιτικής και τα δεδοµένα είναι ότι µε την πολιτική 2010-
2014 χάθηκαν ένα εκατοµµύριο θέσεις εργασίας, µε την πολιτική
2015-2019 κερδήθηκαν τετρακόσιες µε τετρακόσιες πενήντα χι-

λιάδες θέσεις εργασίας. Το λαµβάνεται αυτό υπ’ όψιν; Έχετε
βγάλει κανένα συµπέρασµα; 

Και επειδή στην έκθεση Πισσαρίδη έχετε βάλει και την υπο-
γραφή σας, επιτρέψτε µου να πω ότι εδώ µάλλον παραβιάζουµε
ανοιχτές θύρες. Λέτε πεντακάθαρα σε αυτήν την έκθεση, η οποία
αποτελεί τον πυρήνα της οικονοµικής πολιτικής την οποία θέλετε
να ασκήσετε, ότι πρέπει να γίνει η διαχείριση του αριθµού των
υπερωριών και να διευκολύνουµε τις επιχειρήσεις να αλλάζουν
τον αριθµό των εργαζοµένων. Μάλιστα, να τις διευκολύνουµε.
Όταν συµπιέζεται η οικονοµία και διευκολύνουµε τις επιχειρήσεις
να αλλάζουν τον αριθµό των εργαζοµένων, τι θα κάνουν οι επι-
χειρήσεις; Απολύσεις.

Είναι ο ορισµός της προ-κυκλικής πολιτικής, ο ορισµός νοµίζω
αυτού που λέγεται trickle-down economics, αυτό που κατήγγειλε
-και εµείς µε έκπληξη το ακούσαµε- µε τεράστια έµφαση ο νεοε-
κλεγείς Πρόεδρος των Ηνωµένων Πολιτειών, Τζο Μπάιντεν, λέ-
γοντας µάλιστα ότι αυτού του τύπου οι πολιτικές δεν έχουν
δουλέψει ποτέ.

Μπορείτε να φανταστείτε τον Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας
να ανεβαίνει σε αυτό εδώ το Βήµα και να λέει ότι αυτές οι πολι-
τικές δεν έχουν δουλέψει ποτέ και αυτή τη χώρα την έχτισε η ερ-
γατική τάξη µαζί µε τη µεσαία τάξη, τα συνδικάτα µε τη µεσαία
τάξη; Μπορείτε να το φανταστείτε αυτό; Μπορείτε να φαντα-
στείτε τον Μητσοτάκη να ανεβαίνει σε αυτό το Βήµα και να λέει
κάτι αντίστοιχο µε αυτό που είπε ο Μπάιντεν;

Δεν µπορείτε προφανώς διότι το στοίχηµα για την Ελλάδα
είναι ότι ακριβώς σε ένα περιβάλλον που υπάρχουν περιθώρια
άσκησης επεκτατικής προοδευτικής πολιτικής και πολιτικής που
βάζει ως πρώτη προτεραιότητα την κοινωνική προστασία, έχουµε
µια αντιδραστική Κυβέρνηση, µια Κυβέρνηση η οποία δεν έχει
βγάλει κανένα συµπέρασµα από το πρόσφατο παρελθόν και είναι
έτοιµη να επαναλάβει τα λάθη του παρελθόντος.

Πολλές και καλοπληρωµένες δουλειές. Τζίφος. Αναθεωρήθη-
καν και τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Είχαµε ύφεση πριν τον κορωνοϊό
και θέλω να παρακαλέσω τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας να σταµατήσουν να λένε ότι ο κορωνοϊός έφερε την ύφεση.
Αναθεωρήθηκαν τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και τελειώνει και αυτό
το παραµύθι.

Υπάρχει και ένας πάρα πολύ σαφής, και θα συντοµεύω, ιδεο-
λογικός στόχος από την εισαγωγή αυτού του νοµοσχεδίου προς
ψήφιση. Είναι το σπάσιµο της συνείδησης κοινού συµφέροντος
που οικοδοµήθηκε µεταξύ των µισθωτών και των µικρών και µε-
σαίων επιχειρήσεων µέσα στην πορεία της πανδηµίας και της κρί-
σης. 

Αυτός είναι ακόµα πιο κρίσιµος στόχος για την Κυβέρνησή σας
σε σχέση µε την υπερψήφιση µέσα στην Ολοµέλεια της Βουλής.
Αυτή η εικόνα σας τροµάζει. Σας τροµάζει η εικόνα µιας επιχει-
ρηµατικότητας η οποία αντιλαµβάνεται ότι η σωτηρία της δεν
είναι στη συµπίεση του εργασιακού κόστους για 10%-15%, κύριε
Υπουργέ.

Υπάρχει ένα τεράστιο κοµµάτι της επιχειρηµατικότητας η
οποία καταλαβαίνει ότι το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι πάει και
ανοίγει το µαγαζί της και κάνει 15 και 20 ευρώ την ηµέρα. Και η
σωτηρία δεν είναι να µειώσει τον µισθό του ενός, των δύο ή των
τριών ανθρώπων που απασχολεί για 10% ή 15% µε έµµεσο ή µε
άµεσο τρόπο. 

Εσείς βέβαια -και εσείς προσωπικά και όσοι υπογράφουν την
έκθεση Πισσαρίδη- εντοπίζετε αυτές τις επιχειρήσεις ως το θε-
µελιακό πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας, δεν σας πειράζει
αν κλείσουν. Θεωρείτε ότι αν κλείσουν µπορεί να ξανανοίξουν
όπως έκλεισαν ή να ανοίξουν άλλες στη θέση τους. Δεν είναι έτσι
όµως η πραγµατική οικονοµία κι αυτό είναι ένα µάθηµα το οποίο
θα έπρεπε φοβάµαι να το έχετε πάρει.

Μέχρι και για στήριξη της οικογένειας ακούσαµε και ότι θα
θέλει η µάνα να πάει να δει το παιδί της και θα έχει τη δυνατότητα
να καθίσει µαζί του τριήµερο. Δεν ντρεπόµαστε λιγάκι; Που µπή-
κατε στην ουρά για να παραστήσετε κι εγώ δεν ξέρω τι σ’ αυτό
το κατάπτυστο συνέδριο το οποίο επιχείρησε να εµπορευµατο-
ποιήσει και την επιλογή για την τεκνοποίηση; Προσβλητικό για
τις γυναίκες και βέβαια µε µέγα χορηγό την τράπεζα η οποία θα
έδινε και το δάνειο για να γίνεται η εξωσωµατική γονιµοποίηση.
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Και τελειώνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε, και δεν θα καταχρα-
στώ την καλοσύνη σας.

Επισκέφθηκα πριν λίγες µέρες µαζί µε τους Βουλευτές της Λά-
ρισας τις σεισµόπληκτες περιοχές. Είναι εκτός θέµατος, αλλά θα
ήταν απρέπεια εκ µέρους µου να µην το αναφέρω από το Βήµα
της Βουλής. Οι πέτρες του σεισµού της 3ης Μαρτίου είναι ακρι-
βώς στην ίδια θέση και είναι ντροπή.

Προσέξτε, η ευθύνη των µελών της Κυβερνήσεως κατά το Σύν-
ταγµα, κύριε Τσακλόγλου, είναι συλλογική. Μπορεί να µην έχετε
αρµοδιότητα, αλλά αν χτυπήσει ένας άνθρωπος; Σας λέω είναι
οι πέτρες στο ίδιο σηµείο. Είναι τα ερείπια έτοιµα να καταρρεύ-
σουν και δεν έχει γίνει…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
κοινωνικών Υποθέσεων): … (Δεν ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εκεί θα ήµασταν µαζί σας.
Δεν έχει γίνει µια ανάθεση σε έναν εργολάβο να πάει να µαζέ-

ψει τις πέτρες και τα χαλάσµατα. Ούτε αυτό δεν έχετε κάνει. Και
ήξερε το Υπουργείο Υποδοµών να παραγγείλει γάντια για τον
Οργανισµό Συγκοινωνιών της Αθήνας µε 250.000 από ένα επι-
πλάδικο στις Σέρρες, αλλά τα χαλάσµατα εκεί που είναι οι σει-
σµόπληκτοι είναι ακριβώς στην ίδια θέση.

Καταθέτω στα Πρακτικά και τις σχετικές φωτογραφίες.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες οι οποίες
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Χαρίτση.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε πράγµατι ένα από τα

πιο κρίσιµα νοµοσχέδια των τελευταίων ετών και µάλιστα σε µια
ιδιαίτερα κρίσιµη χρονική συγκυρία, καθώς ελπίζουµε όλοι ότι
οδεύουµε προς το τέλος της πανδηµίας, αν τα πράγµατα εξελιχ-
θούν οµαλά διεθνώς, και οι κοινωνίες σε όλον τον κόσµο αναζη-
τούν το βηµατισµό τους για την επόµενη µέρα. Πρόκειται για µια
επόµενη µέρα που κουβαλά πάνω της το βάρος διαδοχικών κρί-
σεων, της κλιµατικής κρίσης, της υγειονοµικής κρίσης, της πρό-
σφατης πρωτοφανούς συνθήκης του παγώµατος της οικονοµίας.

Βεβαίως, αυτή η επόµενη µέρα είναι ακόµα υπό διαµόρφωση
διεθνώς. Όµως, ήδη φαίνεται ένα κύριο χαρακτηριστικό της, η
αναζήτηση ενός νέου κοινωνικού συµβολαίου που θα καταπο-
λεµά τις ανισότητες, θα στηρίζει το κοινωνικό κράτος ως παρά-
γοντα συνοχής και θα δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για δίκαιη
ανάπτυξη.

Είναι χαρακτηριστικό, και ξέρετε ότι οι συµβολισµοί έχουν την
αξία τους, ότι ακόµα και το ανακοινωθέν πριν από λίγες µέρες
των G7, που δεν τους λες και ακραίους ριζοσπάστες, η «Συναί-
νεση της Κορνουάλης», λοιπόν, όπως ονοµάστηκε, ξεκινά µε ανα-
φορά στην ανάγκη περισσότερης αλληλεγγύης και κλείνει
θέτοντας ως βασικό στόχο τη συµπεριληπτική ανάπτυξη, ενώ
ακόµη και στη χώρα µας βλέπουµε ότι το τελευταίο διάστηµα
υπάρχουν και φωνές που δείχνουν ότι οι αντιλήψεις αλλάζουν
και οι προτεραιότητες µεταβάλλονται.

Διάβασα για παράδειγµα την προηγούµενη εβδοµάδα µε εν-
διαφέρον µια µελέτη από το think-tank της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» -που
δεν νοµίζω ότι µπορεί να κατηγορηθεί ότι είναι του ΣΥΡΙΖΑ- το
οποίο µιλά για το κοινωνικό κράτος ως επιταχυντή της βιώσιµης
ανάπτυξης. Αυτοί οι προβληµατισµοί, αυτοί οι στόχοι θα έπρεπε
να καθορίζουν και την πολιτική αντιπαράθεση, όµως δυστυχώς
δεν βλέπουµε να συµβαίνει κάτι τέτοιο.

Αντιθέτως, κινούµαστε στην εντελώς διαφορετική κατεύθυνση.
Τη στιγµή που όλος ο πλανήτης αναζητεί µια προοδευτική απάν-
τηση στο κοινωνικό ζήτηµα της εποχής µας, εδώ έχουµε δυστυ-
χώς µια Κυβέρνηση δέσµια των πιο αρχαϊκών νεοφιλελεύθερων
ιδεοληψιών. Ποια είναι η απάντηση της Κυβέρνησης του κ. Μη-
τσοτάκη; Όχι ρύθµιση, αλλά διάλυση. Όχι κανόνες, αλλά ασυδο-
σία. Όχι δικαιώµατα, αλλά καταναγκασµοί.

Το νοµοσχέδιο που έφερε η Νέα Δηµοκρατία είναι ξεπερα-

σµένο από την εποχή και καταστροφικό στο περιεχόµενό του.
Δεν µπορώ φυσικά να αρνηθώ ότι είστε συνεπείς. Τα είχατε πει
και προεκλογικά. Το διατυπώσατε µε σαφήνεια, κύριε Υπουργέ,
το γνωρίζατε, συµµετείχατε, και η έκθεση Πισσαρίδη. Το συµπε-
ριλάβατε και στην πρότασή σας για το Ταµείο Ανάκαµψης. Ποιο
δηλαδή; Ότι το σχέδιό σας είναι µια ακόµα πιο προωθηµένη εκ-
δοχή, θα έλεγα, µια πιο αποθρασυµένη εκδοχή αυτού που εφαρ-
µόσατε πριν από µια δεκαετία µε τα γνωστά εξαιρετικά επώδυνα
για την κοινωνία αποτελέσµατα: Η εσωτερική υποτίµηση µέσω
της διάλυσης της εργασίας. Το κάνατε, άλλωστε, ήδη πράξη από
τον Αύγουστο του 2019, µόλις ένα µήνα αφότου αναλάβατε τη
διακυβέρνηση µε περιορισµό τότε των συλλογικών συµβάσεων,
µε υποβάθµιση του ΣΕΠΕ, µε αύξηση των νόµιµων υπερωριών
κατά 60%, µε κατάργηση της πρόνοιας για το βάσιµο λόγω από-
λυσης.

Και τώρα βεβαίως µε το παρόν νοµοσχέδιο έχουµε την κορύ-
φωση του δράµατος, γιατί δείχνετε εµπράκτως ποια είναι η Ελ-
λάδα την οποία θέλετε, την οποία σχεδιάζετε για τα επόµενα
χρόνια. Μια χώρα δίχως αυτοπεποίθηση που θα παλεύει για το
χρυσό µετάλλιο στην κούρσα προς τον πάτο, γιατί εκεί θα οδηγη-
θεί η χώρα µας µε συµπιεσµένους µισθούς, µε διαλυµένα ωράρια
δίχως κανόνες, δίχως έλεγχο, δίχως µηχανισµούς προστασίας.
Μια χώρα που το µέλλον της στον διεθνή καταµερισµό -που ανα-
διατάσσεται αυτή τη στιγµή παγκοσµίως- θα είναι αυτό της ειδικής
οικονοµικής ζώνης, χωρίς εργασιακά δικαιώµατα, χωρίς περιβαλ-
λοντική προστασία, χωρίς ανάπτυξη δεξιοτήτων για τους ανθρώ-
πους µας, χωρίς ανάπτυξη τεχνογνωσίας για τις ελληνικές
επιχειρήσεις. Είναι µια επιλογή καταφανώς άδικη. Και όχι µόνο
αυτό είναι και µια επιλογή καταστροφική. 

Το ξέρουµε αυτό άλλωστε από την πρόσφατη ιστορία µας, από
τις πιο σκοτεινές µέρες της ύφεσης, όταν οι µνηµονιακές δεσµεύ-
σεις επέβαλαν πολιτικές λιτότητας αλλά η περιβόητη ανάπτυξη
δεν ερχόταν. Η επιταγή της ανάπτυξης δεν έρχεται από το ξεθε-
µελίωµα των ρυθµίσεων στην οικονοµία αλλά από την ισχυροποί-
ησή τους. 

Ο αντίλογος βεβαίως -τον ακούσαµε και αυτές τις µέρες εδώ-
είναι γνωστός, ότι οι συνθήκες έχουν αλλάξει. Μα ακριβώς αυτό
είναι το ζήτηµα. Τώρα που οι συνθήκες πράγµατι έχουν αλλάξει,
τι απαντήσεις δίνουµε σε αυτές νέες συνθήκες; Ποιες είναι οι
προτεραιότητες τις οποίες θέτουµε; Εσείς λέτε χαµηλότεροι µι-
σθοί, ξεχαρβάλωµα των ωραρίων, µηδενικά δικαιώµατα. Εµείς
λέµε η εργασία στον πυρήνα της νέας αναπτυξιακής προσπά-
θειας, µοχλός της ανάπτυξης µε µείωση του χρόνου εργασίας
και αύξηση του κατώτατου µισθού.

Έχουν ειπωθεί πάρα πολλά για το παρόν νοµοσχέδιο. Δεν θα
τα αναλύσω περαιτέρω. Το έκανε και η εισηγήτριά µας και ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και όλοι συνάδελφοι πριν από
εµένα µε πολύ µεγάλη επάρκεια. Θέλω να επισηµάνω ότι έχει γίνει
µια τεράστια επικοινωνιακή προσπάθεια το τελευταίο διάστηµα
Οργουελικού τύπου, θα έλεγα, για να αντιστραφεί η πραγµατικό-
τητα, για να παρουσιαστεί το µαύρο του νοµοσχεδίου ως άσπρο. 

Θα επισηµάνω µόνο δύο κεντρικές παρεµβάσεις που κατά τη
γνώµη µου είναι οι πιο κρίσιµες και οι πιο φορτισµένες -αν θέ-
λετε- ιδεολογικά. Είναι η διάλυση των ελεγκτικών µηχανισµών µε
τη µετατροπή του ΣΕΠΕ σε ανεξάρτητη αρχή -γιατί περί αυτού
πρόκειται, περί διάλυσης µιλάµε- και η εξατοµίκευση της σχέσης
εργαζόµενου-εργοδότη. Γιατί λοιπόν όσο κι αν τα πράγµατα
έχουν αλλάξει -που πράγµατι έχουν αλλάξει- στην αγορά εργα-
σίας τα τελευταία χρόνια είναι κάτι το οποίο έχει µείνει αναλλοί-
ωτο στον χρόνο. Και αυτό το ξέρουν όλοι όσοι έχουν δουλέψει
στη ζωή τους. Και τι είναι αυτό; Είναι ότι στην πραγµατική ζωή η
σχέση µεταξύ εργοδότη και εργαζόµενου είναι πάντα ασύµµε-
τρη. Και γι’ αυτό η σχέση κεφαλαίου-εργασίας πρέπει να έχει κα-
νόνες και να ρυθµίζεται. 

Όποιος ζει στον πραγµατικό κόσµο ξέρει λοιπόν τι σηµαίνει το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που φέρνετε, διάλυση της καθηµερι-
νότητας χιλιάδων ανθρώπων, αφόρητες πιέσεις και εκβιασµούς,
νέους ανθρώπους µε σπασµένες ζωές που θα κάνουν ένα τρίωρο
το πρωί και ένα τρίωρο το βράδυ. 

Όσο γι’ αυτά που ακούσαµε από κάποιους Βουλευτές της Συµ-
πολίτευσης πραγµατικά ξεφεύγουν από κάθε έννοια λογικής.
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Ακούσαµε ότι η µητέρα θα κάθεται σπίτι την Παρασκευή να προ-
σέχει τα παιδιά λες κι αυτό είναι καθισιό. Ακούσαµε ότι ο εργα-
ζόµενος θα µπορεί να πηγαίνει στον γιατρό, λες και δεν υπάρχει
ήδη κατακτηµένο δικαίωµα αναρρωτικής άδειας. Ακούσαµε ότι
ο εργαζόµενος και ο εργοδότης αν διαφωνήσουν, καλό θα ήταν
ίσως να χωρίσουν και τα τσανάκια τους, δεν είναι φίλοι πλέον.
Μέχρι και ότι το δεκάωρο θα µειώσει και το κόστος των µετακι-
νήσεων ακούσαµε από έναν Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας.

Θα ήταν αστεία και τραγελαφικά όλα αυτά, αλλά είναι εξαιρε-
τικά επικίνδυνα δυστυχώς και αποπροσανατολίζουν από την ου-
σιαστική συζήτηση που θα έπρεπε να γίνει για τις ρυθµίσεις που
θα έπρεπε να κάνουµε στην τηλεργασία, στην εργολαβική εργα-
σία, στους εργαζόµενους σε τεχνολογικές πλατφόρµες, σε αυτό
το σύνθετο, πολύπλοκο περιβάλλον ειδικά για τους νέους και τις
νέες εργαζόµενους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί ξέρετε το brain drain τις προηγούµενες δεκαετίες όταν

µέσα σε µια πενταετία 2010-2014 χάσαµε περίπου πεντακόσιες
χιλιάδες νέους ανθρώπους µε πτυχία και προσόντα που έφυγαν
από τη χώρα, δεν ήταν ένα φυσικό φαινόµενο. Ήταν αποτέλεσµα
συγκεκριµένων πολιτικών επιλογών, οι οποίες επιστρέφουν τώρα
δριµύτερες από τη σηµερινή Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν έχω χρόνο να πω πολλά πε-
ρισσότερα. Θα κλείσω µε το εξής. Αν κάτι επιβεβαιώνουν κατά
τη γνώµη µου οι τελευταίες εξελίξεις διεθνώς από την υγειονο-
µική διαχείριση αλλά και την οικονοµική διαχείριση της πανδη-
µίας είναι η επιστροφή της πολιτικής. Η πολιτική δεν είναι κάτι
το απόµακρο. Οι πολιτικές αποφάσεις επηρεάζουν καθοριστικά
τη ζωή των ανθρώπων της κοινωνικής πλειοψηφίας προς το κα-
λύτερο ή προς το χειρότερο. Και αυτό που αποφασίζει η Κοινο-
βουλευτική Πλειοψηφία σήµερα, θα κάνει από αύριο πολύ πιο
δύσκολη τη ζωή εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών µας. 

Το λέει πάρα πολύ ωραία -θα µου επιτρέψετε να κλείσω µε
αυτό- ένας νέος άνθρωπος γεννηµένος το 1992 που ξέφυγε από
τη φτώχεια και σήµερα είναι παγκοσµίως γνωστός. Γράφει λοι-
πόν αυτό το νέο τροµερό παιδί της γαλλικής ριζοσπαστικής δια-
νόησης ο Εντουάρ Λουί: «Για τους κυρίαρχους η πολιτική είναι
συνήθως ζήτηµα αισθητικής. Ένας τρόπος να σκέφτονται για τον
εαυτό τους, ένας τρόπος να βλέπουν τον κόσµο, να συγκροτούν
το πρόσωπο του. Για εµάς», και εδώ ο Λουί µιλάει για την οικο-
γένειά του που προέρχεται από την εργατική τάξη, «η πολιτική
ήταν ζήτηµα ζωής και θανάτου. Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε
η κοινωνική αδικία να γίνει νέα κανονικότητα. Υπάρχει δυνατό-
τητα για µια πολιτική που θα διασφαλίζει την αξιοπρέπεια των
εργαζοµένων, την ανάπτυξη µε κανόνες, την επιδίωξη µιας κοι-
νωνίας αλληλεγγύης και γι’ αυτήν την πολιτική θα αγωνιστούµε».

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Υψηλάντη. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. Κύριε υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
είναι φυσικό η παθογένεια, τα ιστορικά συµπλέγµατα και η πικρή
αλήθεια για τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να αναδύονται µε
την ευκαιρία της συζήτησης ενός εργασιακού νόµου. Κάτι τέτοιο
δεν µας εκπλήσσει για τα ακραία κόµµατα της Αριστεράς και της
Δεξιάς που σήµερα εκφράζονται στο εθνικό Κοινοβούλιο. 

Βλέπουµε όµως τον ΣΥΡΙΖΑ να ξαναβάζει τη φιλολαϊκή του φα-
νέλα που είχε απαρνηθεί όσο ήταν κυβέρνηση για να επιδοθεί
στη γνωστή επαναστατική γυµναστική. Μία πρακτική ξεπερα-
σµένη και συντηρητική για µια σύγχρονη ευρωπαϊκή δηµοκρατία
αλλά και συνάµα βαθύτατα βλαπτική για τα ουσιαστικά συµφέ-
ροντα της κοινωνίας και των πολιτών. 

Ξέχασαν φαίνεται τη διαπραγµάτευση και τα µέτρα µε το πο-
λυνοµοσχέδιο ο ΣΥΡΙΖΑ για την τρίτη αξιολόγηση. Ξεχάσατε ότι
ο κ. Τσίπρας τότε είχε φτάσει στο σηµείο να πει ότι θα ήταν υπερ-
βολή να ζητηθεί από το ΠΑΜΕ να κατανοήσει το πλαίσιο της δια-
πραγµάτευσης ή από το ΚΚΕ να καταλάβει τι σηµαίνει ότι πρέπει
να µείνουµε στην Ευρώπη. 

Ξεχάσατε τις ρυθµίσεις για την απαρτία στα πρωτοβάθµια συν-
δικαλιστικά όργανα; Ξεχάσατε τον ασφαλιστικό νόµο Κατρούγ-
καλο 4387/2016 και τα µέτρα κατά των εργαζοµένων, αλλά και
την πρόσφατη καταψήφιση από εσάς της µείωσης των ασφαλι-
στικών εισφορών που σήµαινε αύξηση των καθαρών αποδοχών
των εργαζοµένων; Στα Δωδεκάνησα λέµε ότι αυτοί «βαγιοκλαδί-
ζονται». Αυτό κάνετε κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό ακριβώς κάνετε. 

Κυρίες και κύριοι, είστε ταυτισµένοι µε την οπισθοδρόµηση και
τον κακώς εννοούµενο συνδικαλισµό που τόσα δεινά έχει φέρει
στον τόπο µας, αλλά και στους εργαζόµενους µε αριστερές εµ-
µονές και ιδεοληψίες και όχι µε ό,τι εκσυγχρονιστικό και απολύ-
τως αναγκαίο φέρνει ο κοινωνικά ευαίσθητος σύγχρονος
κόσµος. 

Η Κυβέρνηση εισάγει τη νέα εργασιακή νοµοθεσία στοχεύον-
τας σε δύο βασικές παραµέτρους: Την ενίσχυση της κοινωνικής
συνοχής µε µέτρα προστασίας των εργαζοµένων, µέτρα αντιµε-
τώπισης των σύγχρονων πραγµατικών προβληµάτων τους ιδιαί-
τερα των γυναικών και των νέων και µέτρα που αποκαθιστούν
αδικίες και αυτών για µια παραγωγική Ελλάδα που θα προσελ-
κύει επενδύσεις. Κύριε Χαρίτση, έχετε µείνει σε εκείνη την εποχή
που ο λαός σας καταδίκασε. 

Θα προσελκύσει τέτοιες επενδύσεις µε ρυθµίσεις που θα προ-
σαρµόζουν την εργασιακή νοµοθεσία στις κοινωνικές, οικονοµι-
κές και τεχνολογικές εξελίξεις της εποχής, µε κατάργηση
αναχρονιστικών διατάξεων και προσαρµογή του πλαισίου της ερ-
γασιακής νοµοθεσίας στις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που άκριτα και µε περίσσιο λαϊκισµό και
ανευθυνότητα η Αντιπολίτευση επιδιώκει µε διαστρέβλωση της
αλήθειας να εργαλειοποιήσει και να το αναγάγει σε δήθεν αντι-
λαϊκό αντεργατικό εγχείρηµα.

Πρώτη αναλήθεια είναι ότι δήθεν καταργείται το οκτάωρο.
Κάτι τέτοιο όχι µόνο δεν συµβαίνει, αλλά αντίθετα θωρακίζεται
και µπαίνει τάξη στις συνθήκες αυθαιρεσίας που παρατηρούνται
στους χώρους εργασίας, για όσους βέβαια έχουν εργαστεί και
γνωρίζουν ακριβώς τι συµβαίνει. 

Αν το θέλει ο ίδιος ο εργαζόµενος -και µόνο αν το θέλει ο ερ-
γαζόµενος- θα ρυθµίσει µε αίτηµά του τις ώρες εργασίας µε
βάση τις ανάγκες του. Θα υπάρχει εποµένως η δυνατότητα και
όχι η υποχρέωση του εργαζόµενου ή αν συµφωνηθεί κάτι τέτοιο
από το σωµατείο του, να δουλεύει για ένα διάστηµα έως και δύο
ώρες παραπάνω, µε αντίστοιχη µείωση του ωραρίου σε άλλες
ηµέρες ή µε ανάλογες ηµέρες αδείας, ώστε σε ορίζοντα εξαµή-
νου ο µέσος όρος εργασίας να είναι πέντε ηµέρες την εβδοµάδα
και οκτώ ώρες την ηµέρα. 

Νοµοθετείται η ψηφιακή κάρτα εργασίας, µέσω της οποίας το
ΣΕΠΕ, ως ανεξάρτητη πλέον αρχή, θα παρακολουθεί σε πραγ-
µατικό χρόνο το ωράριο και την τήρησή του. Η Ελλάδα καινοτο-
µεί, καθώς θα γίνει µία από τις πρώτες προηγµένες χώρες που
θα εφαρµόσει το µέτρο αυτό. 

Συναφές και το δικαίωµα αποσύνδεσης που προστατεύει τους
εργαζοµένους και στις νέες συνθήκες τηλεργασίας που έφερε η
πανδηµία. Με αυτόν τον τρόπο δίνεται έµφαση στην ισορροπία
προσωπικής και επαγγελµατικής ζωής.

Τερµατίζεται το απαράδεκτο καθεστώς που ήθελε οι αποζη-
µιώσεις των εργατοτεχνιτών να είναι πολύ κατώτερες από τις
αποζηµιώσεις των υπαλλήλων. 

Για λόγους διαφάνειας, εξυγίανσης του συνδικαλιστικού κινή-
µατος και ενίσχυσης της αντιπροσωπευτικότητάς του, υπάρχει
διευκόλυνση της συµµετοχής των εργαζοµένων στις συνεδριά-
σεις και τις ψηφοφορίες. Σκοπός της διάταξης να µην αµφισβη-
τείται η τήρηση του νόµου σε κάθε συνδικαλιστική ενέργεια. Ας
θυµηθούµε τους ξυλοδαρµούς σε συνέδρια της ΓΣΕΕ. Οι ρυθµί-
σεις που εισάγουµε εξυπηρετούν την ίδια την αξιοπιστία του συν-
δικαλιστικού κινήµατος. 

Όσον αφορά το δικαίωµα στην απεργία ήταν και παραµένει
προφανώς σεβαστό. Η διάταξη που εισάγουµε για το προσωπικό
που διασφαλίζει την ελάχιστη εγγυηµένη λειτουργία, προστα-
τεύει τα δικαιώµατα των πολιτών ως προς την παροχή ενός µίνι-
µουµ 33% επιπέδου υπηρεσιών σε κρίσιµους κλάδους κατά τη
διάρκεια απεργιακών κινητοποιήσεων. 

Σηµειώνουµε ότι τέτοιες ρυθµίσεις υπάρχουν -για να ενηµε-
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ρώνεται και ο ελληνικός λαός- και στη Γαλλία και στο Βέλγιο και
στον Καναδά και στην Αυστραλία και σε άλλες χώρες. Διευκρινί-
ζεται ότι η ρύθµιση αυτή δεν αλλάζει το καθεστώς σε σχέση µε
το προσωπικό ασφαλείας και δεν αναφέρεται στο πλήθος των
εργαζοµένων που καλούνται να παράσχουν τις υπηρεσίες τους,
αλλά στο επίπεδο των παρεχόµενων υπηρεσιών. 

Τέλος, µε το νοµοσχέδιο κυρώνουµε τη σχετική σύµβαση της
Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για την εξάλειψη της βίας και
της παρενόχλησης στην εργασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την πανδηµία η ανθρωπό-
τητα έχει βρεθεί απέναντι από µεγάλες προκλήσεις και η Ελλάδα
έχει την ευτυχή συγκυρία να έχει µια Κυβέρνηση η οποία απαντά
έγκαιρα, στοχευµένα, αποτελεσµατικά στα µεγάλα ζητήµατα που
θέτει η κοινωνία. Για τον ευαίσθητο µάλιστα εργασιακό χώρο,
πέρα από τα µέτρα στήριξης της απασχόλησης, η προστασία
αυτής και των εργαζοµένων ενισχύεται µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο και µε το νοµοθέτηµα που υπερψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και εµείς για τον χρόνο, κύριε Υψηλάντη.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Φραγγίδη από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική της

Ευρωπαϊκής Ένωσης τις τελευταίες δεκαετίες σε σχέση µε το
Εργατικό Δίκαιο στόχευε σε τρία πράγµατα, στην υψηλή απα-
σχόληση και την ισχυρή κοινωνική προστασία, στη βελτίωση των
συνθηκών διαβίωσης και εργασίας, στην προστασία της κοινω-
νικής συνοχής, ζητούµενα που καταλύονται µε το εν λόγω νοµο-
σχέδιο. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γράφει τη δική της εκ-
δοχή Εργατικού Δικαίου, που είναι αποκαλυπτική των εγγενών
και σύµφυτων χαρακτηριστικών της, δηλαδή του άκρατου νεο-
φιλελευθερισµού, της συµπόρευσης µε την εργασιακή ελίτ και
της πρόκρισης του ατοµικού έναντι του συλλογικού. «Λύκος εν-
δεδυµένος δοράν προβάτου» είναι ο χαρακτηρισµός που ταιριά-
ζει γάντι στο νοµοσχέδιο.

Η Κυβέρνηση χρησιµοποιώντας ένδυµα αθωότητας που προ-
σφέρει διατάξεις συµµόρφωσης µε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα,
όπως η εναρµόνιση µεταξύ επαγγελµατικής και ιδιωτικής ζωής
και η εξάλειψη της βίας και παρενόχλησης στον χώρο εργασίας,
επιχειρεί να καλύψει τον λύκο που κρύβεται από κάτω, δηλαδή
την κατάργηση της οκτάωρης εργασίας, την αύξηση των υπερω-
ριών που οδηγεί στη µείωση εισοδήµατος, την απελευθέρωση
των απολύσεων, την κατάλυση των συλλογικών συµβάσεων και
του δικαιώµατος στην απεργία. Απώτερος στόχος η εξυπηρέ-
τηση των ισχυρών της αγοράς εργασίας και η αποδυνάµωση του
συνδικαλισµού. 

Εµείς δεν λέµε «νόµος είναι το δίκιο του εργάτη». Πιστεύουµε
όµως σε µία δίκαιη εκπροσώπηση των εργαζοµένων και στην
εξασφάλιση της προστασίας των εργασιακών κεκτηµένων. Ναι,
η συνδικαλιστική νοµοθεσία χρειαζόταν εκσυγχρονισµό, αλλά όχι
αυτού του είδους. 

Δεν λέµε όχι και στην ευελιξία στην εργασία. Εξάλλου το
ΠΑΣΟΚ το προέβλεψε νοµοθετικά µε τον ν.3846 του 2010, στο
άρθρο 7, µε µία όµως ειδοποιό διαφορά, ότι η διευθέτηση του
χρόνου εργασίας περνούσε απαραίτητα µέσα από συλλογικές
συµβάσεις, µέσα από τη συµµετοχή και τη σύµφωνη γνώµη των
συνδικάτων. 

Απαράδεκτη και η µετατροπή του ΣΕΠΕ σε δήθεν ανεξάρτητη
αρχή. Δίνει σκανδαλωδώς την ευκαιρία σε µια «κυβέρνηση Πόν-
τιο Πιλάτο» να απεκδύεται κάθε ευθύνης για τα τεκταινόµενα
στην αγορά εργασίας, ευνοώντας την ανάπτυξη συνθηκών ερ-
γασιακής ζούγκλας, επιτρέψτε µου να πω, όπου ο επικρατέστε-
ρος νόµος είναι εκείνος του ισχυρού. 

Η Κυβέρνηση απευθυνόµενη µε πλήθος αντεργατικών διατά-
ξεων σε µια αγορά εργασίας πλήρως αποδιαρθρωµένη, συνεχίζει
τη συστηµατική της επίθεση κατά της αξιοπρεπούς εργασίας,
εργαλειοποιώντας την ιδιαίτερη συγκυρία της πανδηµίας και ερ-
γασιακής επισφάλειας. 

Δεν εκσυγχρονίζει ως όφειλε τον άκρως πετυχηµένο και προ-

οδευτικό νόµο 1264 του 1982 του ΠΑΣΟΚ. Τον καταργεί για να
δώσει τη θέση του σε µια αντιµεταρρύθµιση, ένα αναχρονιστικό
κατασκεύασµα που µας πισωγυρίζει σε εποχές εργασιακής απο-
διοργάνωσης και αναχρονισµού, τότε που η εργοδοτική αυθαι-
ρεσία, η εργασιακή εξουθένωση και οι χαµηλές αµοιβές
θεωρούνταν προϋπόθεση για την οικονοµική ανάπτυξη. 

Το εργασιακό σας νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, αγνοεί τις ρα-
γδαίες εξελίξεις στην κοινωνία και την οικονοµία, τις αλλαγές
που η τεχνολογία και η τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση επιφέ-
ρουν στην παραγωγή, την εργασία και την καθηµερινή ζωή. 

Η τεχνητή νοηµοσύνη και οι έξυπνες µηχανές µειώνουν τον
απαιτούµενο χρόνο εργασίας και δείχνουν τον δρόµο για νέα
επαγγέλµατα. Θα έπρεπε τώρα να συζητάµε τη µείωση του ερ-
γασιακού χρόνου, την επανακατάρτιση των εργαζοµένων και τη
δηµιουργία ποιοτικών θέσεων πλήρους απασχόλησης. Αντ’
αυτού συζητάµε την επιµήκυνση του ωραρίου και την αύξηση
των υπερωριών. 

Η Κυβέρνηση µάλιστα προσποιείται ότι η αγορά εργασίας είναι
αγγελικά πλασµένη, ότι ένας ανίσχυρος εργαζόµενος, µε την
ανεργία να τον απειλεί ως δαµόκλειος σπάθη, αποτελεί ισότιµο
συνοµιλητή ενός παντοδύναµου εργοδότη. Προσπαθεί να µας
πείσει ότι η εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής
µπορεί να επιτευχθεί µέσα από την εργασιακή εξουθένωση, τους
χαµηλούς µισθούς, την κυριακάτικη εργασία, το σπαστό ωράριο
στη µερική απασχόληση. 

Όσο για την ψηφιακή κάρτα εργασίας που λανσάρετε ως και-
νοτόµα θεσµική εξέλιξη, υπενθυµίζουµε ότι έχει ψηφιστεί ήδη
από το 2011 από την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ. Ήταν ο ν.3996/2011 και
το άρθρο 26. Και δυστυχώς η εφαρµογή της θα είναι κατ’ αρχήν
πιλοτική. 

Κυρίως όµως το νοµοσχέδιο δεν καταφέρνει να αντιµετωπίσει
την πρόκληση του δηµογραφικού προβλήµατος που συνδέεται
άµεσα µε την πολιτική στα εργασιακά. Δεν ευνοεί τη δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας, δεν διαµορφώνει τις κατάλληλες συνθή-
κες για την επίτευξή του brain regain. Αντίθετα, διαµορφώνοντας
εργασιακές συνθήκες ανεξέλεγκτων παλαιών εποχών, η Κυβέρ-
νηση γίνεται ηθικός αυτουργός ενός νέου brain drain. 

Το σύγχρονο παραγωγικό µοντέλο απαιτεί καινοτοµία και εξει-
δίκευση. Όµως, ποιος νέος υψηλών προσόντων θα µείνει να ερ-
γαστεί και να δηµιουργήσει οικογένεια στην Ελλάδα υπό αυτές
τις εργασιακές συνθήκες; 

Το δηµογραφικό-εργασιακό χρειάζεται σήµερα µια νέα πρό-
ταση φιλική στους νέους και τις οικογένειες, που θα δηµιουργεί
ευνοϊκές προϋποθέσεις για τον οικογενειακό προγραµµατισµό,
που θα προσφέρει στους νέους εργασία και όχι δουλειά, θα τους
κάνει να νιώθουν ασφαλείς και όχι έρµαια της εργοδοτικής αυ-
θαιρεσίας και εκµετάλλευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο Μητσοτάκη-Χα-
τζηδάκη είναι καταδικασµένο να αποτύχει γιατί πρώτον, δεν λαµ-
βάνει υπ’ όψιν τον άνθρωπο και το δικαίωµα στην αξιοπρεπή
εργασία δεύτερον, είναι αναχρονιστικό, δεν συµβαδίζει µε τις
εξελίξεις και τις σύγχρονες κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες τρί-
τον, αποπειράται να υιοθετήσει αποσπασµατικά πρακτικές άλλων
ευρωπαϊκών χωρών παραβλέποντας τη διαφορετικότητά τους σε
κοινωνική δοµή και παραγωγικό µοντέλο τέταρτον, δεν προκύ-
πτει από εκτεταµένο διάλογο και συναίνεση µε την κοινωνία των
πολιτών, τους κοινωνικούς, επιστηµονικούς και πολιτικούς φο-
ρείς και κυρίως, γιατί, πέµπτον, δεν προνοεί και δεν εγγυάται ένα
καλό µέλλον στη νέα γενιά.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Φραγγίδη για τον χρόνο και συνεχίζουµε µε τον κ.
Τζηκαλάγια από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ελάτε, κύριε συνάδελφε, να είστε και εσείς εντός του χρονικού
πλαισίου, για να προχωρήσουµε τη διαδικασία. Έχουµε ακόµα
πάρα πολλούς συναδέλφους, τουλάχιστον είκοσι.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ανερχόµενος στο Βήµα προβληµατίστηκα πώς θα µοί-
ραζα τον χρόνο, αν θα τον ανάλωνα ακολουθώντας την
πεπατηµένη, δηλαδή το να απαριθµήσω τις πάρα πολλές µεταρ-
ρυθµίσεις που φέρνει αυτό το σπουδαίο νοµοσχέδιο ή να απαν-
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τήσω σε όσα ακούγονται όλες αυτές τις ηµέρες από τους συνα-
δέλφους των κοµµάτων της Αριστερής Αντιπολίτευσης και κυ-
ρίως από την Αξιωµατική, που χαρακτηρίζονται αυτές οι
τοποθετήσεις από την υποκρισία, τα ψέµατα, τις εµµονές, τις αγ-
κυλώσεις, τις ιδεοληψίες. 

Κύριοι συνάδελφοι, µιλάτε συνέχεια για τους εργαζόµενους
και φέρεστε σαν οι αποκλειστικοί τους προστάτες. Εµείς θέ-
λουµε οι εργαζόµενοι πραγµατικά να έχουν όσο γίνεται περισ-
σότερα δικαιώµατα και καλύτερες αµοιβές. Για να γίνει όµως
αυτό, πρέπει να υπάρχει εργασία και για να υπάρχει εργασία,
πρέπει να υπάρχουν εργοδότες. Εµείς θέλουµε την αρµονία στις
σχέσεις µεταξύ εργαζοµένων και εργοδοτών. 

Πεποίθησή µας από τη φιλελεύθερη ιδεολογία µας είναι φυ-
σικά και η ίση αµοιβή για ίση εργασία. Θέλουµε και προσδοκούµε
να µεγαλώνουµε την πίτα και να δηµιουργούµε εκείνες τις συν-
θήκες που ο κάθε εργαζόµενος διεκδικεί µεγαλύτερο κοµµάτι
από την πίτα. Εσείς όµως µε τις εµµονές σας µε τον αγώνα σας
για δήθεν ισότητα, εξίσωση, αυτό το κάνετε ισοπεδώνοντας όλα
προς τα κάτω και έτσι στο τέλος, δεν υπάρχει ούτε πίτα ή είναι
πολύ µικρή η πίτα. 

Αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί έναν σπουδαίο εκσυγχρονισµό
του Εργατικού Δικαίου, φέρνει ρυθµίσεις οι οποίες συνάδουν µε
τις σύγχρονες εξελίξεις τις οικονοµικές, τις κοινωνικές, τις τε-
χνολογικές, αποκαθιστά αδικίες πολλών δεκαετιών. Είναι ένας
νόµος που έρχεται µετά από πολλά χρόνια, γιατί το Εργατικό Δί-
καιο διέπεται από άρθρα του 1982. 

Αποδεικνύεται µε αυτόν τον νόµο για άλλη µια φορά ότι η Νέα
Δηµοκρατία αποτελεί την κατ’ εξοχήν προοδευτική παράταξη
του τόπου µας, αλλά θα απαριθµήσω έστω και γρήγορα και συ-
νοπτικά τις σπουδαίες καινοτοµίες που φέρνει το νοµοσχέδιο και
ίσως κάποιοι από εσάς προβληµατίστηκε και αναλογιστείτε πώς
είναι δυνατόν να διαφωνείτε σε τόσα πολλά πράγµατα σύγχρονα
και απαραίτητα που έρχονται: την ψηφιακή κάρτα, τη θέσπιση
των νέων αδειών γονιών και φροντιστών, το Σώµα Επιθεώρησης
Εργασίας που το κάνουµε ανεξάρτητη αρχή. Η ανεξάρτητη αρχή
είναι πάλι κράτος, αγαπητοί κρατιστές της Αντιπολίτευσης. Και
ποιος αµφισβητεί τον ανεξάρτητο τρόπο που λειτουργεί η ΑΑΔΕ;
Δεν είναι κράτος η ΑΑΔΕ;

Παίρνουµε µέτρα για την υγιεινή και την ασφάλεια στην εργα-
σία, για τα συνδικαλιστικά δικαιώµατα στις ψηφιακές πλατφόρ-
µες που είναι όπως τις συµβάσεις της εξαρτηµένης εργασίας.
Πρώτη φορά µετά από χρόνια φροντίζουµε για όλα αυτά τα παι-
διά, τα παιδιά του λαού, που είναι οι εργαζόµενοι στα ντελίβερι
και στα κούριερ. Αυξάνουµε την αποζηµίωση της απόλυσης. Ικα-
νοποιούµε, αν θέλετε, και ένα πάγιο αίτηµα της Αριστεράς και
ιδιαίτερα του ΚΚΕ: οι αποζηµιώσεις των εργατοτεχνιτών να είναι
ίδιες µε τις αποζηµιώσεις των υπαλλήλων. 

Θεσπίζουµε το θεσµικό πλαίσιο για την τηλεργασία και µε το
δικαίωµα της αποσύνδεσης. Φροντίζουµε για τη διευθέτηση του
χρόνου εργασίας µετά από αίτηση του εργαζόµενου. Διευρύ-
νουµε την προστασία από άκυρες απολύσεις. Αναβαθµίζουµε την
«ΕΡΓΑΝΗ» για να µειώσουµε τον φόρτο των επιχειρήσεων. 

Θέλουµε τη συνδικαλιστική προστασία, αλλά φυσικά βάζουµε
και τέλος στην ασυδοσία πολλών συνδικαλιστών που ασκούσαν
βία ή προέβαιναν σε παράνοµες πράξεις. Απαγορεύεται η επα-
ναπροκήρυξη µιας απεργίας η οποία χαρακτηρίστηκε παράνοµη
και καταχρηστική, ακριβώς γιατί σεβόµαστε τον θεσµό της δι-
καιοσύνης. Υποχρεωτικά πρέπει να υπάρχει το ένα τρίτο των ερ-
γαζοµένων σε κάποιες σηµαντικές δράσεις της δηµόσιας ζωής,
όπως είναι οι συγκοινωνίες, η υγεία και άλλα.

Μέτρα για τη διαφάνεια στον συνδικαλισµό µε το µητρώο το
οποίο προβλέπουµε και µε την απαγόρευση της ενίσχυσης των
συνδικαλιστικών οργανώσεων από εργοδότες και κόµµατα. 

Φυσικά η µεγάλη τοµή αυτού του νοµοσχεδίου είναι η ψηφιακή
κάρτα, γιατί αποτελεί ένα σηµαντικό χτύπηµα στην αδήλωτη, την
απλήρωτη εργασία.

Δεν θα κουραστούµε να µιλάµε για τις άδειες, γιατί φέρνουν
µια εξισορρόπηση στην προσωπική, την οικογενειακή και την
επαγγελµατική ζωή του κάθε πολίτη, µε τις γονικές άδειες που
ειπώθηκε των τεσσάρων µηνών, µε τις δεκατέσσερις µέρες άδεια
πατρότητας, µε τις ευέλικτες ρυθµίσεις για παιδιά έως δώδεκα

ετών, για γονείς και φροντιστές, στην υιοθεσία άδεια λοχείας,
προστασία της µητρότητας για έξι µήνες και στην παρένθετη µη-
τρότητα διευκολύνσεις, άδεια υποβοηθούµενης αναπαραγωγής
επτά µέρες µε αποδοχές -ήταν το θέµα αυτό που τόσο συζητάτε
και αναλώνεστε, δεν υπάρχει χρόνος για να πω γι’ αυτό, θα µπο-
ρούσα να πω πολλά-, πέντε µέρες άδεια σε συγγενή ή σύνοικο,
συγκάτοικο για σοβαρό πρόβληµα υγείας -κι αυτό ακόµη είναι
σηµαντικό-, τέσσερις µέρες άδεια για παρακολούθηση σχολικής
επίδοσης σε παιδιά µε ειδικές ανάγκες, ιδιαίτερα διευκόλυνση
για γονικές άδειες σε παιδιά µε αναπηρίες. 

Είπαµε για τα µέτρα καταπολέµησης της βίας και της παρενό-
χλησης στον χώρο της εργασίας, το δικαίωµα της αποχώρησης
του εργαζόµενου εάν ο εργοδότης δεν παίρνει τα µέτρα που
έπρεπε να πάρει και δηµιουργεί περιβάλλον κινδύνου. 

Απαγορεύεται η απόλυση του καταγγέλλοντος. Αυτό δεν είναι
το πιο φιλεργατικό µέτρο;

Ένα σπουδαίο: η αποσύνδεση τηλεφωνική και ηλεκτρονική για
εκτός ωραρίου εργασία και όταν ο εργαζόµενος βρίσκεται σε
άδεια.

Οι υπερωρίες γίνονται στον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, περίπου εκατόν πενήντα. 

Όσον αφορά τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας, θέλω να
κάνω, κύριε Πρόεδρε, µια µικρή αναφορά. Επί ΣΥΡΙΖΑ δεν
υπήρχε αυτό στον ΟΤΕ, την Alpha Bank, την «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟΣ»,
την «ΗΒΗ»; Δικό σας αίτηµα, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν
ήταν για τους ξενοδοχοϋπαλλήλους και το ικανοποιήσαµε; Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν έφερε το 2019 την ευρωπαϊκή οδηγία 1158;

Φροντίζουµε για τη διαλειτουργικότητα ανάµεσα στην «ΕΡ-
ΓΑΝΗ», στον e-ΕΦΚΑ, στην Επιθεώρηση Εργασίας. Η απόλυση
συνδικαλιστή µπορεί να γίνει µε προστασία, όπως γίνεται στις
έγκυες γυναίκες. Ποιος µπορεί να αµφισβητήσει ότι δεν υπάρχει
προστασία της απόλυσης στην έγκυο γυναίκα;

Και θα τελειώσω λέγοντας ότι φυσικά και θεωρούµε ότι είναι
µεγάλη τοµή το ηλεκτρονικό µητρώο των σωµατείων, το «όχι»
στα σωµατεία-σφραγίδες. Εµείς πιστεύουµε ισότιµα και στο δι-
καίωµα στην απεργία, αλλά και στο δικαίωµα στην εργασία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ και για τον χρόνο. Θα συνεχίσουµε τώρα µε
τον κ. Αβραµάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δείγµατα γραφής της Κυβέρ-

νησης της Νέας Δηµοκρατίας σε ό,τι αφορά τη διάλυση των ερ-
γασιακών δικαιωµάτων και κάθε προστατευτικής διάταξης για
τους εργαζόµενους έχουν δοθεί από την πρώτη στιγµή της δια-
κυβέρνησής της. 

Η Νέα Δηµοκρατία που υποσχόταν προεκλογικά περισσότερες
δουλειές και καλύτερους µισθούς για όλους, ξεκίνησε την επί-
θεση στον κόσµο της εργασίας απελευθερώνοντας αρχικά τις
απολύσεις µέσω της κατάργησης του βάσιµου λόγω απόλυσης,
της άρσης της προστασίας των εργολαβικών εργαζοµένων, της
κατάργηση της υποχρέωσης δήλωσης της υπερωρίας τη στιγµή
που αυτή πραγµατοποιείται, της πλήρους αδρανοποίησης του
ΣΕΠΕ και τη συστηµατική απαξίωση των συλλογικών συµβάσεων
εργασίας. 

Στη συνέχεια, µε πρόσχηµα την πανδηµία πάγωσε δύο φορές
την αύξηση του κατώτατου µισθού και µείωσε παράλληλα τους
µισθούς, µείωσε την αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων, δια-
µόρφωσε συνθήκες πλήρους εργασιακής ανασφάλειας, δεν στή-
ριξε αποτελεσµατικά τους ελεύθερους επαγγελµατίες, µε
αποτέλεσµα πολλές επιχειρήσεις να κινδυνεύουν µε λουκέτο.
Επέτρεψε τη βίαιη ανακατανοµή των µεριδίων της αγοράς υπέρ
των λίγων και ισχυρών σε κάθε οικονοµικό κλάδο και τώρα έρχε-
ται να ολοκληρώσει το καταστροφικό της έργο µε αυτό το νοµο-
σχέδιο. 

Η κοινωνία, ο κόσµος της εργασίας, οι µικροί και µεσαίοι επαγ-
γελµατίες, οι επιστηµονικοί φορείς, οι δικαστές, η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής, µια σειρά από θεσµικούς κοινωνικούς και
οικονοµικούς φορείς που δεν µπορούν να θεωρηθούν και να χα-
ρακτηριστούν αντιπολίτευση, έχουν πάρει θέση ενάντια στο νο-
µοθετικό έκτρωµα ζητώντας την άµεση απόσυρση των
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διαλυτικών για την κοινωνία διατάξεων που αυτή περιέχει. 
Ο ανεπάγγελτος, αλλά επαγγελµατίας της πολιτικής και παιδί

του κοµµατικού σωλήνα Υπουργός Εργασίας κ. Χατζηδάκης,
ισχυρίζεται χωρίς καµµία ντροπή ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι
φιλεργατικό και δίνει δύναµη στους εργαζόµενους. Στην πραγ-
µατικότητα ως άλλος Όλι Ρεν µε το «κουράγιο Έλληνες», εύχεται
µε αυτό το νοµοσχέδιο «καλή δύναµη και καλό κουράγιο» στους
εργαζόµενους τόσο ιδιωτικού όσο και του δηµόσιου τοµέα και
την ίδια στιγµή, εύχεται καλό ταξίδι στους νέους που απογοη-
τευµένοι από τον εργασιακό µεσαίωνα που θεσπίζεται θα αναζη-
τήσουν πιθανότατα την τύχη τους στο εξωτερικό.

Σε µια περίοδο που όλες οι αναλύσεις συµφωνούν ότι επίκειται
ραγδαία άνοδος της ανεργίας η Κυβέρνηση φέρνει ένα νοµοσχέ-
διο εντατικοποίησης της εργασίας και περιορισµού των θέσεων
εργασίας, που κρίνονται σήµερα αναγκαίες για τη λειτουργία των
επιχειρήσεων στη χώρα. Θεσπίζει τη δεκάωρη εργασία χωρίς
καµµία επιπρόσθετη αµοιβή για τις υπερωρίες. Πολλαπλασιάζει
το νόµιµο όριο υπερωριών και αντισταθµίζει τις απώλειες στους
µισθούς µε ρεπό σε περιόδους που η επιχείρηση έχει µειωµένες
ανάγκες προσωπικού. Η Κυβέρνηση δίνει το απόλυτο δικαίωµα
στην επιχείρηση να υποχρεώνει τον εργαζόµενο να εργάζεται δε-
κάωρο χωρίς πρόσθετες αµοιβές, αλλά µε την υπόσχεση µειωµέ-
νου ωραρίου ή περισσότερων ηµερών άδειας στις περιόδους
που δεν θα έχει αυξηµένες ανάγκες η επιχείρηση. Πόσες θέσεις
εργασίας χάνονται µόνο από αυτή τη ρύθµιση;

Δεν φτάνει, όµως, αυτό για τα συµφέροντα που εξυπηρετεί η
Κυβέρνηση και προσωπικά ο κ. Χατζηδάκης. Με την ελαστικοποί-
ηση ακόµη και της µερικής απασχόλησης η επιχείρηση θα µπορεί
να εφαρµόσει ακόµα και σπαστό ωράριο στους µερικώς απασχο-
λούµενους εργαζόµενους, οι οποίοι πρακτικά θα µπορούν µε
αυτόν τον τρόπο να αξιοποιούνται καθ’ όλη τη διάρκεια της ηµέ-
ρας ανάλογα µε τις ώρες αυξηµένων αναγκών της επιχείρησης.
Μια σειρά εργαζοµένων που κάνουν δύο δουλειές µερικής απα-
σχόλησης για να µπορέσουν να επιβιώσουν θα αναγκαστούν να
εγκαταλείψουν τη δεύτερη. Αυτές είναι οι νέες θέσεις εργασίας
που υποσχεθήκατε, µερικής απασχόλησης µε ωράριο-λάστιχο
και µικρότερους µισθούς; 

Όσο για το επιχείρηµα ότι όλη αυτή η διευθέτηση θα πραγµα-
τοποιείται µόνο κατόπιν αίτησης του εργαζόµενου και σύµφωνα
µε τις δικές τους ανάγκες είναι ένα από τα µεγαλύτερα επικοι-
νωνιακά ψέµατα που έχουν ακουστεί ποτέ. Η κατάργηση στην
πράξη των συλλογικών συµβάσεων εργασίας καθιστά απόλυτο
κυρίαρχο τον εργοδότη και στη διευθέτηση του χρόνου εργα-
σίας. Ο εργοδότης είναι αυτός που θα πει «αυτές είναι οι ανάγκες
της επιχείρησης ή προσαρµόζεσαι ή φεύγεις» στον εργαζόµενο.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα της εργασιακής ζούγκλας που φέρ-
νει µε το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Προκειµένου, µάλιστα, να κάνει ακόµη πιο σαφές ότι ο εργα-
ζόµενος δεν θα έχει κανένα δικαίωµα, καταργεί το έσχατο µέσο
προστασίας του εργαζόµενου, αυτό της προσφυγής στη δικαιο-
σύνη, ενάντια σε µια παράνοµη καταχρηστική απόλυση. Καταρ-
γείτε την υπερηµερία και την υποχρεωτική επαναπρόσληψη,
αποδίδοντας στον παράνοµα απολυµένο µια µικρή επιπλέον απο-
ζηµίωση, η οποία µπορεί να είναι κατώτερη των νοµικών εξόδων
µιας προσφυγής του στη δικαιοσύνη. 

Ισχυρίζεστε ότι τα όποια προβλήµατα µη τήρησης της εργα-
σιακής νοµοθεσίας θα επιλυθούν από την ψηφιακή κάρτα εργα-
σίας. Στην πραγµατικότητα εισάγεται η ψηφιακή κάρτα εργασίας
αφού προηγουµένως, όµως, έχετε απαλλάξει τους εργοδότες
από το κόστος της παραβίασης έχοντας καταργήσει το ωράριο
και τις υπερωρίες. Για να είστε, όµως, ακόµη πιο σίγουροι, εισά-
γεται τη δυνατότητα εκ των υστέρων διόρθωσης των στοιχείων
που έχουν υποβληθεί στο «ΕΡΓΑΝΗ». 

Ο νέος ΣΕΠΕ, η ανεξάρτητη αρχή που ευαγγελίζεστε και που
υποτίθεται ότι δηµιουργείτε για να λύσει προβλήµατα, θα έχει
ως κύρια αρµοδιότητα να επιβάλλει στους εργοδότες που παρα-
νοµούν την εκ των υστέρων διόρθωση των δηλώσεων που κά-
νουν για να αποφύγουν τα πρόστιµα που µπορεί να επιβληθούν. 

Σε ένα νοµοσχέδιο που εισάγει διατάξεις για την εξάλειψη της
βίας στον χώρο της εργασίας η Κυβέρνηση θεσµοθετεί νέες µορ-
φές εργασιακής βίας, επιβάλλοντας τις ατοµικές συµβάσεις, κα-

θιστώντας κενή περιεχοµένου τη συλλογική διαπραγµάτευση και
διεκδίκηση και τη συνδικαλιστική εκπροσώπηση. Χωρίς καµµία
συναίσθηση της πραγµατικότητας θεσπίζετε διώξεις και απειλές
απόλυσης των συνδικαλιστών. Εισάγετε διάταξη εξοντωτική, εκ-
φοβιστική και αποτρεπτική για τους εργαζόµενους να µην συν-
δικαλίζονται, µε την περίφηµη αστική ευθύνη αποζηµίωσης των
εργοδοτών. Θεσπίζετε προληπτική απαγόρευση τους δικαιώµα-
τος της απεργίας, προβλέποντας ότι τα δευτεροβάθµια ή τριτο-
βάθµια σωµατεία δεν µπορούν να απεργήσουν για τον ίδιο λόγο
που η απεργία ενός πρωτοβάθµιου σωµατείου κρίθηκε παρά-
νοµη, ενώ κατά 90% ξέρετε ότι αυτές κρίνονται παράνοµες. Ανα-
στέλλετε την απεργία όταν υπάρχει δηµόσιος διάλογος.
Αναστέλλετε, δηλαδή, τη δυνατότητα της απεργίας να λειτουργεί
ως µοχλός πίεσης προκειµένου να εξασφαλιστούν τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης τους χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα µνηµείο του πλέον ακραίου και
αντικοινωνικού νεοφιλελευθερισµού. Είναι ξεκάθαρα αντιαναπτυ-
ξιακό, αφού µειώνει τις αποδοχές των εργαζοµένων, την αγορα-
στική τους δύναµη, την κατανάλωση και θα περιορίσει και τον
κύκλο εργασιών κυρίως των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων.
Πολλαπλασιάζει τα οικονοµικά προβλήµατα του ασφαλιστικού
συστήµατος, αφού µε τη µείωση των θέσεων εργασίας και των
µισθών µειώνονται αυτοµάτως και οι εισφορές εργαζοµένων και
εργοδοτών στο ασφαλιστικό σύστηµα. 

Σε συνδυασµό και µε τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης οδηγού-
µαστε µε µαθηµατική ακρίβεια σε µια ακόµη χρεοκοπία του συ-
στήµατος κοινωνικής ασφάλισης, σε µια αυτοεκπληρούµενη
προφητεία του νεοφιλελευθερισµού που αφού πρώτα δηµιουρ-
γεί τις συνθήκες χρεοκοπίας του κοινωνικού κράτους, έρχεται
µετά να ισχυριστεί ότι το κοινωνικό κράτος ευθύνεται για τη χρε-
οκοπία και η κοινωνία θα διασωθεί µόνο από τους ιδιώτες. 

Το νοµοσχέδιο οξύνει ακόµη περισσότερο το µείζον πρόβληµα
της χώρας που είναι η ανεργία, η µερική απασχόληση και η απου-
σία επαγγελµατικών ευκαιριών για νέους, γυναίκες και µακρο-
χρόνια ανέργους. Η Νέα Δηµοκρατία, αδιαφορώντας πλήρως για
την πραγµατικότητα, αντί να µειώσει την ανεργία ορίζει για το
σύνολο των επιχειρήσεων της χώρας ότι θα µπορούν να διατη-
ρηθούν λιγότερες θέσεις εργασίας απ’ όσους διατηρούσαν αξιο-
ποιώντας για περισσότερο χρόνο, µε λιγότερο προσωπικό. 

Κλείνοντας, το νοµοσχέδιο αυτό είναι τόσο αντεργατικό που
έχει αναγκάσει ακόµη και µια σειρά από στελέχη, πρώην Βουλευ-
τές και Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας, συνδικαλιστές της
ΔΑΚΕ, επιστηµονικούς και κοινωνικούς φορείς, να διαχωρίσουν
δηµόσια τη θέση τους και να εκφράσουν µε εκκωφαντικό τρόπο
την αντίθεσή τους σε όσα καταφανώς αντικοινωνικά προσπαθεί
να θεσπίσει η Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Καλούµε την Κυβέρνηση έστω
και αυτή την ύστατη στιγµή να αποσύρει στο σύνολό τους τις αν-
τεργατικές ρυθµίσεις που περιέχονται σε αυτό το νοµοσχέδιο,
να αναγνωρίσει ότι έκανε λάθος και να µην συνεχίσει να επενδύει
µε τις πολιτικές της σε µια µικρή µερίδα επιχειρήσεων, διακινδυ-
νεύοντας την κοινωνική συνοχή και την εργασιακή ειρήνη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Πολάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά είναι ο κ.
Μπλούχος, ο κ. Αθανασίου, η κ. Νοτοπούλου και ο κ. Καραγκού-
νης για να κλείσουµε τον δέκατο τέταρτο κύκλο οµιλητών και να
πάµε στον δέκατο πέµπτο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω την οµιλία µου από ένα θέµα που δηµιουργήθηκε

προχτές. Διαµαρτυρήθηκε ο κ. Δένδιας στη Δηµοκρατία της Βό-
ρειας Μακεδονίας και ορθώς ότι δεν τηρεί τη Συµφωνία των Πρε-
σπών, γιατί οι αθλητές της φορούσαν στη φανέλα τους σηµατάκι
που έγραφε «Μακεδονία» σκέτο και όχι «Βόρεια Μακεδονία».

Να ενηµερώσω, λοιπόν, τον κ. Δένδια να επιπλήξει και να µα-
λώσει τον αρχιµακεδονοµάχο σαριζοφόρο οπαδό του Βουκε-
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φάλα και τα λοιπά κ. Άδωνι Γεωργιάδη, γιατί όταν ζητάµε να
εφαρµόζεται η Συµφωνία των Πρεσπών, που τώρα είναι επιτυχία
και δεν είναι προδοτική, πρέπει να την εφαρµόζουµε οι ίδιοι.

Έχω εδώ τρία χαρτιά που είναι για το ίδιο θέµα ακριβώς. Το
ένα έχει ηµεροµηνία 21-6-2019 κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα
δύο 18-11-2019 Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και 14-6-2021
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αφορά τη συµµετοχή µας
στο Πρόγραµµα Διασυνοριακής Συνεργασίας INTERREG. Είναι
εντολή του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, του κ. Γεωρ-
γιάδη. Η ίδια πολιτική προϊσταµένη υπογράφει να χρηµατοδοτή-
σει το πρόγραµµα τη δικιά µας συνεισφορά. Εκεί, λοιπόν,
αναφέρεται στο µεν χαρτί που εκδόθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ ως «North
Macedonia», «Βόρεια Μακεδονία», ενώ στα δύο χαρτιά που βγή-
καν επί των ηµερών σας, εσάς των Μακεδονοµάχων, αναφέρεται
ως «Μακεδονία» σκέτο. Τα καταθέτω εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επειδή, για να ενηµερώσω τον κ. Μητσοτάκη, δεν είναι ορατή
δια γυµνού οφθαλµού, διότι έχουν µήκος, έχουν µέγεθος 0,025
χιλιοστά του χιλιοστού του µέτρου του εκατοµµυριοστού έως
0,25. Δεν είναι, λοιπόν, ορατή. Ας πούµε µερικές αλήθειες, οι
οποίες είναι ορατές δια γυµνού οφθαλµού. Ούτε γερακίσια µάτια
να έχεις δεν βλέπεις τέτοια πράγµατα.

Να πούµε, λοιπόν, µερικές αλήθειες για το νοµοσχέδιο, κύριε
Τσακλόγλου, που σας άφησε εσάς ο κ. Χατζηδάκης να τρώτε το
ξύλο και αυτός πήγε να κοιµηθεί. Ήθελα να τον έχω εδώ απόψε,
γιατί του χρωστάω πολλά από το µακρινό 1987.

Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο µάς γυρ-
νάτε στην εποχή του Σικάγου, της απλήρωτης εργασίας, της κα-
τάργησης του οχταώρου καταργώντας κάθε εργατική
αντίδραση, απελευθερώνοντας τις απολύσεις; Είναι αλήθεια ή
ψέµατα -και αφήστε τώρα τις βασιλικές περικοκλάδες- µε αυτό
που κάνετε µε το οκτάωρο και δεκάωρο κάθε εργαζόµενος χάνει
150 ευρώ τον µήνα; Τέλος.

Δεύτερον, είναι αλήθεια ή ψέµατα πως την ίδια στιγµή που στη
µητρόπολη του καπιταλισµού ο Μπάιντεν, επειδή καταλαβαίνει
ότι υπάρχει όριο στην υποτίµηση της εργασίας και στον εργατικό
µισθό γιατί πυροδοτεί το σπιράλ της κρίσης και της ανεργίας
µέσα από τη µείωση της ζήτησης, προχωρεί σε διπλασιασµό του
ωροµισθίου από 7 δολάρια σε 15;

Εσείς έρχεστε εδώ, κ. Τσακλόγλου και κ. Χατζηδάκη και κ. Μη-
τσοτάκη, που δεν είστε εδώ, σαν τους µετεξεταστέους µαθητές
της κανιβαλικής σχολής του Φρίντµαν του Σικάγου, της παρωχη-
µένης µετά από εξήντα χρόνια, να νοµοθετήσετε την επιστροφή
στην οπισθοδρόµηση που έσπειρε την κοινωνική καταστροφή και
την κοινωνική λεηλασία µέσα από τα προγράµµατα του ΔΝΤ στη
µισή υφήλιο. Δεν πήρατε ακόµα το µάθηµά σας; Ο Μπάιντεν το
πήρε. 

Οδηγείτε την ελληνική κοινωνία όχι στο κοινωνικό συµβόλαιο
της προηγούµενης περιόδου του καπιταλισµού της κοινωνίας
των δύο τρίτων, δηλαδή ένα τρίτο στην πείνα και δύο τρίτα να
την καλοβγάζουν έως να τη κουτσοβγάζουν, αλλά την οδηγείτε
στην κοινωνία των οχτώ ή εννιά δεκάτων, που τα οχτώ ή εννιά
δέκατα θα είναι στην πείνα και το ένα δέκατο θα ζει καλά ή πολύ
καλά. 

Είστε τόσο τυφλοί, τόσο στραβοί, τόσο ιδεοληπτικοί, τόσο
κουφοί που δεν καταλαβαίνετε ότι εξοντώνοντας µια κοινωνία,
οδηγείτε σε πλήρη αποδιοργάνωση την κοινωνική ζωή µέσα από
την υποτίµηση του µισθού και κάνετε µια αναδιανοµή σε ένα ανώ-
τερο 5%, το οποίο οραµατιζόµαστε και το όραµά σας είναι για
το 80% της κοινωνίας µια αναξιοβίωτη ζωή;

Αυτό είναι το καινούργιο κοινωνικό συµβόλαιο µε τις περισσό-
τερες και καλά πληρωµένες δουλειές που ευαγγελιστήκατε ότι
θα φέρετε; Υπηρετείτε και υλοποιείτε συµβόλαια της διαπλοκής
που σας έφερε στην Κυβέρνηση µε τη βοήθεια των µέσων µαζι-
κής ενηµέρωσης, τρελαίνοντας και λοξοδροµώντας τον λαό από
µια ορθή κρίση µε όλη αυτή την επίθεση της υπονόµευσης την
οποία κάνατε και αυτήν τη στιγµή ολοκληρώνετε µια επίθεση, νέα
υποτίµηση της εργατικής δύναµης στη χώρα και ταυτόχρονα

αναδιανοµή και καταστροφή των µικροµεσαίων µέσα από µια
σειρά νοµοσχέδια και την εργαλειοποίηση της πανδηµίας που
κάνατε. 

Είστε οι ΔΑΠίτες του 1980, οι οποίοι παίρνετε –φλώροι και γιά-
πιδες που λέγαµε τότε- την εκδίκησή σας απέναντι από την κοι-
νωνία που τις δεκαετίες του 1970 και του 1980 µέσα από αγώνες,
κυβερνήσεις, νοµοθετήσεις και µε µια διαδικασία απέσπασε ένα
κοµµάτι της υπεραξίας που παρήγαγε η ίδια για µια καλύτερη
ζωή. 

Και ποιος το κάνει αυτό, γιατί εδώ είναι να τρελαίνεσαι; Το
κάνει ο Χατζηδάκης, ο πολιτικός προϊστάµενος, ένας άνθρωπος
που δεν έχει δουλέψει ποτέ στη ζωή του. Μαζί µας στην ΕΦΕ µε
το 87, 88. Το 1988 πήρε πτυχίο, έφυγε για µεταπτυχιακά, έγινε
συνεργάτης της ευρωκοινοβουλευτικής σας οµάδας, διορίστηκε
Ευρωβουλευτής από το 1994, µόλις γύρισε αφού θήτευσε πρό-
εδρος της ΟΝΕΔ και Πρόεδρος της ΔΑΠ, της ΔΑΠ και της
ΟΝΝΕΔ. Ήταν για δεκαπέντε χρόνια Ευρωβουλευτής διορισµέ-
νος και µετά από το 2007 εκλεγµένος Βουλευτής. 

Αυτός ο άνθρωπος, λοιπόν, µε Πρωθυπουργό τον Μητσοτάκη,
ο οποίος η µόνη δουλειά που έκανε ήταν όταν γύρισε από τις
σπουδές του στο Χάρβαρντ, γιατί δεν έδωσε εδώ πανελλαδικές,
να πάει να βρει δουλειά στην Εθνική Τράπεζα µέσω του Καρατζά
και της κουµπαριάς που έκανε ο πατέρας του µε τον Σηµίτη, γιατί
αυτή η δουλειά που έκανε.

Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, που ένας βρήκε µε αυτόν τον
τρόπο δουλειά και ο άλλος δεν δούλεψε ποτέ του, νοµοθετεί την
κατάργηση και τη διάλυση του χρόνου εργασίας, την απλήρωτη
εργασία, την απλήρωτη υπερωρία, την αποσταθεροποίηση της
κοινωνικής ζωής όλων των εργαζοµένων. Δεν θα σας περάσει και
δεν θα εφαρµοστεί. 

Θα τελειώσω την οµιλία µου και θέλω ένα λεπτό την ανοχή
σας. Στις έντεκα παρά τέταρτο απόψε έβγαλε ανακοίνωση το
κόµµα σας για µένα. Δεν είναι η πρώτη φορά -το έχει κάνει ξανά-
και λέει: «Νέα Δηµοκρατία, ο Πολάκης αµφισβητεί τα εµβόλια.
Να πάρει θέση ο Τσίπρας». 

Ακούστε, λοιπόν, για να τελειώνουµε, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας. Πρώτον, την επιστηµοσύνη µου δεν την πα-
ζαρεύω µε κανένα. Δεύτερον, πέρυσι τον Οκτώβριο και τον Νο-
έµβριο έκανα και αντιγριπικό και αντιπνευµονιοκοκκικό, το
Pneumovir, αυτό που είναι για εφ’ όρου ζωής για πρώτη φορά
στη ζωή µου, γιατί την προηγούµενη χρονιά και προ κορωνοϊού
είχα κάνει µια µακρόχρονη και δύσκολα θεραπευθείσα βρογχί-
τιδα ως καπνιστής. 

Έχω κάνει όλα τα εµβόλια. Τα κορίτσια µου έκαναν τα εµβόλια.
Όµως, έκανα τα δοκιµασµένα εµβόλια. Και εδώ τώρα να πούµε
πάλι µερικές αλήθειες, γιατί εδώ δεν θα ξεχάσουµε την ιατρική
που ξέρουµε, επειδή εσείς στηρίξατε όλο το αφήγηµα της αντι-
µετώπισης της πανδηµίας στα εµβόλια, ενώ σας φωνάζουµε για
κάποια πράγµατα από πέρυσι και επειδή οι εντεταλµένοι πολιτικά
Επιτροπή των Λοιµωξιολόγων σας κρατάει φανάρι, γιατί γνωρι-
ζόµαστε µε όλους τους κυρίους συναδέλφους, τους οποίους τα
ερωτήµατα που θα απευθύνω απευθύνονται και σε αυτούς. Και
ρωτάω ιατρικά και να µου απαντήσουν ιατρικά και επιστηµονικά
πριν µε καταδικάσει, όπως λέει η Νέα Δηµοκρατία στην ανακοί-
νωσή της, ο κ. Τσίπρας και το κόµµα µου.

Είναι, λοιπόν, αλήθεια ή ψέµατα ότι είναι το πρώτο εµβόλιο
στην ιστορία της ιατρικής, το οποίο δίνεται µαζικά στον πληθυ-
σµό, το οποιοδήποτε από αυτά τα εµβόλια, από το «Sputnik»
µέχρι το «PFHIZER», οκτώ-εννιά µήνες µετά που εµφανίστηκε το
πρόβληµα; Πότε ήταν το επόµενο συντοµότερο που δόθηκε;
Μπορεί να µου απαντήσετε; Γιατρός είστε. Είναι τριάµισι ή πέντε
χρόνια το επόµενο που έχει δοθεί. Γιατί έγινε αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γιατί τότε τελειώνει -όχι να µου απαντή-
σετε συγκεκριµένα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Το αντιγριπικό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν υπάρχει αυτό που λέτε. Λέτε ψέ-

µατα.
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Υπήρξε, λοιπόν, ποτέ άλλοτε στην ιστορία της ιατρικής εµβό-
λιο, το οποίο να το κάνεις και να µην ξέρεις πόσο καιρό κρατάει
η ανοσία; Το αντιγριπικό ξέρουµε είναι για ένα χρόνο. Το αντι-
πνευµονιοκοκκικό που έκανα είναι για εφ’ όρου ζωής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ένα άλλο που
θα κάνω του χρόνου είναι για πέντε χρόνια. Του κορωνοϊού για
πόσο είναι; Απαντήστε µου.

Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι η αρχική µελέτη φάσης 3 του
«Pfhizer», του γνωστού εµβολίου, στα δηµοσιεύµατα που υπάρ-
χουν και που µπορεί να τα βρει κανείς στο δίκτυο τον Οκτώβριο
έλεγε θα τελειώσει η Φάση 3 τον Γενάρη, αφού µπουν τόσες χι-
λιάδες που στη µελέτη για να έχει στατιστικά σηµαντικό αποτέ-
λεσµα αυτή η αρχική µελέτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε πάρει επιπλέον δυόµισι λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω.
Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι η µελέτη αυτή σταµάτησε 13 και

είπε ότι «τελειώσαµε, όλα καλά», 13 Νοεµβρίου, τρεις µέρες µετά
που πήραν έκτακτη έγκριση τα µονοκλωνικά αντισώµατα από τον
FBA;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι προσπαθείτε
µε αυτό που κάνετε να καλύψετε την καταστροφική διαχείριση
της πανδηµίας, όταν δωδεκάµισι χιλιάδες νεκροί, οι οχτώµισι χι-
λιάδες από αυτούς είναι εκτός ΜΕΘ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά. Παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μία τελευταία ερώτηση: Είναι αλήθεια ή
ψέµατα ότι µε βάση µελέτες φάσης 3, των τριών µονοκλωνικών
αντισωµάτων που σας φώναζα τον Νοέµβριο να φέρετε µειώνουν
από 70% έως 90% τη βαριά νόσηση στις ευπαθείς οµάδες, δη-
λαδή, αυτούς που τελικά πεθαίνουν και θα είχαµε γλιτώσει από
τους δωδεκάµισι χιλιάδες τους έξι χιλιάδες;

Σε αυτά ν’ απαντήσει η Νέα Δηµοκρατία. Σε αυτά ν’ απαντήσει
η Επιτροπή των Λοιµωξιολόγων. Και δεν θα ξεχάσουµε την ια-
τρική που ξέρουµε, επειδή κάποιοι στήριξαν το αφήγηµά τους
στην κονόµα κάποιων εταιρειών. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπλούχος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Είναι ακόµη να µιλήσουν πολλοί συνάδελφοι. Όταν δεν είµα-

στε εντός των πλαισίων του χρόνου…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-

ρούσα ν’ απαντήσω στον κ. Πολάκη; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τα ιατρικά

να τα λύσετε αλλού. Όταν θα έχετε τον λόγο, θα µιλήσετε. Τώρα,
θα µιλήσει ο κ. Μπλούχος. Είναι και ο κ. Μπλούχος γιατρός και
µπορεί να λύσει το θέµα. Όµως, δεν είναι ιατρικό το θέµα εδώ
σήµερα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Έπρεπε να το πείτε και στον
προλαλήσαντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ. Δεν µπορώ να πω στον οµιλητή τι θα πει. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τύχη το τελευταίο διά-

στηµα να µιλώ µετά τον κ. Πολάκη, τον πρώην Υπουργό. Εµείς,
εν πάση περιπτώσει, δεν ξέρω αν αµφισβητήσαµε ποτέ την επι-
στηµοσύνη του. Τη δεοντολογική του προσέγγιση, κυρίως αυτή
αµφισβητούµε και τα ψευτοδιλήµµατα που θέτει. Και απορώ,
γιατί αµφισβητεί τη δική µας επιστηµοσύνη. Όµως, εδώ, είναι
Κοινοβούλιο και δεν είναι επιστηµονικό συνέδριο για ν’ αντιπα-
ραθέσουµε απόψεις.

Κράτησα, επίσης, το ότι η διαπλοκή, όπως ανέφερε ο κ. Πολά-
κης, µας έφερε στην κυβέρνηση και όχι µάλλον η τραγικότητα
των δικών σας ηµερών. Είναι εντυπωσιακό κάποιος να παρακο-

λουθεί τη µονοµανιακή του συλλογιστική. 
Θα ήθελα να κάνω και µια αναφορά, γιατί µίλησαν πάλι δύο

εξαίρετοι συνάδελφοι πάλι επί θεµάτων ιατρικής ή του ιατρικού
χώρου. Ακούστηκε εδώ να οµιλεί εκλεκτός συνάδελφος της Αν-
τιπολίτευσης για νεοφιλελεύθερη τιµωρητική ιατρική ή για πολ-
λές ιατρικές, για τη νεοφιλελεύθερη αυτή τιµωρητική ιατρική και
την εµπορευµατική της άποψη, την οποία προωθεί ή προάγει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ιατρική είναι µία. Εγώ σαν για-
τρός µιλάω τώρα. Ο ακρογωνιαίος λίθος της είναι ο σεβασµός
στην ιερότητα και στην αυτοδιάθεση του προσώπου ασθενούς.
Ψευτοδιλήµµατα και περιχαρακώσεις, πολιτικούς καναλιζαρι-
σµούς και στρεβλώσεις, εκτροπές και παρεκτροπές που υφί-
στανται τεχνικά στον χώρο µας εµείς ως υπηρέτες υγείας
οφείλουµε όλοι να τα υπερβαίνουµε, σεβόµενοι την ανθρώπινη
αξιοπρέπεια κατά πρώτον και κατά δεύτερον, αγωνιζόµαστε να
διασώζουµε τη δική µας στάση µε περισσότερη αξιοπιστία και
σεβασµό στο λειτούργηµα αυτό. 

Επίσης, κάποιος άλλος συνάδελφος µίλησε, εκλεκτός πάλι, για
τις ανισότητες που έχει αναφερθεί κατά καιρούς -υποτίθεται- ο
Πρωθυπουργός της χώρας, αλλά και η Κυβέρνηση αυτή. Η Κυ-
βέρνηση σέβεται το δικαίωµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του
διαφέρειν, σέβεται το διακρίνεσθαι, το αριστεύειν και µιλάει για
τις διαφοροποιήσεις. Η οµογενοποίηση και η ισοπέδωση είναι
αυτή που φέρνει καθήλωση και για αυτήν οµιλείτε εσείς και εσείς
αναζητάτε εναγωνίως την τοξικότητα, η οποία καταλήγει τελικά
στην τοξικότητα.

Προσπερνώντας όλα αυτά, έναν σύντοµο σχολιασµό, κύριε
Πρόεδρε -και ζητώ «συγγνώµη»- για το παρόν. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που αλλάζει ένα πλαίσιο διαµορφωµένο από το 1982, σε
µία εποχή µε προβλήµατα και µε εργασιακά δεδοµένα πολύ δια-
φορετικά από σήµερα και µε ηγεσίες τότε που είχαν στο νου
τους δύο στόχους, αφ’ ενός τον κρατισµό αγνοώντας τις διε-
θνείς, τις ευρωπαϊκές συνθήκες που ήθελαν ενεργότερο ρόλο
στο επιχειρείν και αφ’ ετέρου στην ισχυροποίηση της δύναµης
των Αριστερών συνδικάτων. 

Ο κακώς εννοούµενος συνδικαλισµός και η Αριστερά παραµέ-
νουν σε ίδιο και απαράλαχτο επίπεδο από τότε, ναρκισσευόµενοι
µέσα στη σαρκοφάγο τους, όπου και αποσυντίθεται αργά και
σταθερά. Μετά από τη δεκαετή µας κρίση και µέσα από την αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας εισήλθαµε βίαια σε αχαρτογράφητα
πεδία, κυρίαρχα στη διαµόρφωση ενός νέου εργασιακού περι-
βάλλοντος, αλλά και στην αναζήτηση ενός αποτελεσµατικότερου
παραγωγικού µοντέλου. 

Η ρύθµιση των δικαιωµάτων των εργαζοµένων στις νέες αυτές
µορφές είναι εκτός καθιερωµένων συνδικαλιστικών αντιλήψεων,
άρα και αντιδράσεων. Η ανάδειξη νέων και προοδευτικών πολι-
τικών από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη σηµατοδοτεί
νέες τάσεις και δεδοµένα που προκαλούν κατά όπως φαίνεται
σύγχυση στους µέχρι τα τώρα νοούµενους ως προοδευτικούς.
Και είναι αυτή η Κυβέρνηση που προχωρά µε βηµατισµό στη στή-
ριξη των υγιών, κοινωνικών και παραγωγικών δυνάµεων της ερ-
γασίας και των εργαζοµένων. Ο χρόνος προσαρµογής και
αντίληψης θα δώσει το στίγµα της πραγµατικής µας ανάκαµψης.
Στον αντίποδα, φυσικά, ελλοχεύει ο κίνδυνος της παγίδας της
αδράνειας, προκαλώντας ανεπανόρθωτη ζηµιά και ιστορική οπι-
σθοδρόµηση. 

Σε αυτή την αδράνεια έχετε αυτοπαγιδευτεί, κυρίες και κύριοι
της Αριστεράς, κυρίως λόγω των µειωµένων αντανακλαστικών
προσαρµογής σας και της ελάχιστης παραγωγής ουσιώδους πο-
λιτικής και κυρίως αντίληψης των νέων πολιτικών εξελίξεων. Η
Αριστερά µας, κατώτερη των σύγχρονων απαιτήσεων, αδυνατεί
να συνεισφέρει γόνιµα και εποικοδοµητικά στο νέο διαµορφού-
µενο πλαίσιο της ιστορικής συγκυρίας, να συνδιαµορφώσει ένα
υγιές µοντέλο ανάπτυξης σ’ έναν κόσµο που µεταλλάσσεται ρα-
γδαία. Και ναι, θα ήταν θετική έκπληξη αν δεν σας καθήλωνε ο
εθισµός σας στα ιστορικά και αποστεωµένα σας συνθήµατα, να
βοηθήσετε, έστω µε διαφορετικές προσεγγίσεις, στη διαµόρ-
φωση του πλαισίου του νέου αυτού µοντέλου. Η συνέπεια της
άγονης αυτής αντίδρασης είναι να χάσετε πλέον κάθε δικαίωµα
στην προοδευτική σας ταυτότητα. 
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Κυρίες και κύριοι της Αριστεράς, ο πραγµατικός προοδευτικός
πολιτικός λόγος δεν αποτυπώνεται στις δοξασίες του παρελθόν-
τος. Εκείνο που απαιτείται και η Κυβέρνηση αυτή διασφαλίζει
είναι µια συµφωνία, ένα συµβόλαιο, µια χάρτα ειλικρίνειας, αλλά
και υγιούς προσαρµογής στην ταχέως εξελισσόµενη κοινωνικοοι-
κονοµική πραγµατικότητα και τις διεθνείς εξελίξεις. Η ιστορία
σαφέστατα σας καταδείχνει να αναλώνεστε µονίµως στην παρα-
µόρφωση της πραγµατικότητας και στη δηµιουργία µύθων. Αυτό
θα είχε για εσάς κάποιο νόηµα αν δεν υποτιµούσατε τόσο τον ελ-
ληνικό λαό, θεωρώντας τον, έστω και τµήµα του, ως µυθολάγνο
και αν δεν υπήρχε Κυβέρνηση αυτή η αξιέµπιστη ηγεσία. Και φυ-
σικά, απαιτείται γενναιότητα για να αποδεχθείς την ιδεολογικο-
πολιτική σου κατάρρευση και εφόσον αυτή δεν υπάρχει
προπαγανδίζεις ή τουλάχιστον προσπαθείς. Και παρότι είναι
επώδυνο το στάδιο της προσαρµογής για να παραγάγεις ου-
σιώδη πολιτική, είναι ζηµιογόνο και επικίνδυνο για τον τόπο να
παράγεις µονίµως παραπολιτική. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εργαζόµενος είναι πάντα
το αδύναµο µέρος. Γιατί, όµως, παριστάνετε τους ανήξερους
στο ότι ο εργαζόµενος του πραγµατικού ιδιωτικού τοµέα δεν εκ-
προσωπείται συνδικαλιστικά. Υπάρχει και συνδικαλιστική υπο-αν-
τιπροσώπευση. Τα συνδικαλιστικά όργανα του ιδιωτικού τοµέα
στην πραγµατικότητα εκφράζουν µόνο τους εργαζόµενους στα
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου του δηµόσιου τοµέα ή του
σχεδόν δηµόσιου…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
…δηλαδή στις µεγάλες επιχειρήσεις, οι οποίες παλιά ήταν κοι-

νωφελείς επιχειρήσεις. Το νοµοσχέδιο είναι ορθολογικό. Το βέ-
βαιο είναι, όµως, ότι πρέπει να ορίσουµε το τι είναι
ορθολογισµός. Ηλεκτρονική κάρτα εργασίας, ευελιξία κατά βού-
ληση στο ωράριο, Επιθεώρηση Εργασίας ως ανεξάρτητη αρχή
και συνάµα το ότι η υπερ-πλειοψηφία των επιχειρήσεων περιλαµ-
βάνουν από ένα έως πέντε εργαζόµενους που δεν διαφέρουν τα-
ξικά από τον εργοδότη του, εργαζοµένους που ζουν την αγωνία
του εργοδότη τους να επιβιώσει αυτός για να επιβιώσουν και
αυτοί. Να µερικοί παράγοντες, τους οποίους µε τις κραυγές σας
και τις θριαµβολογίες σας περί αγωνιστικών κινητοποιήσεων ή
µε τις καραµέλες περί νεοφιλελευθερισµού και θατσερισµού
σύσσωµη η Αντιπολίτευση θέλετε να αγνοείτε.

Και όµως, οι προϋποθέσεις καταγγελίας της σύµβασης έχουν
γίνει πιο σκληρές µε το νοµοσχέδιο. Η ευελιξία στον χρόνο ερ-
γασίας -εγώ είµαι βέβαιος, κάποιοι θα διαφωνείτε εννοείται- µπο-
ρεί να έχει πολλά ευεργετικά αποτελέσµατα. Ισορροπία θεσµική
χρειαζόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να σώσουµε την
εργασία και την επιχειρηµατικότητα.

Για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ε, µε αφήσατε να σχολιάσω

λίγο τον κ. Πολάκη και άλλους συναδέλφους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ δεν

αφήνω κανέναν. Τον χρόνο τον αξιοποιεί, όπως θέλει ο καθένας. 
Παρακαλώ, όµως, ολοκληρώστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Είναι συγκλονιστικές κάποιες

γελοιογραφίες, τις οποίες θέλετε ν’ αγνοείτε το τελευταίο διά-
στηµα που έχω παρακολουθήσει που περιγελούνε επί παντός και
φανερώνουν την απόλυτη αναξιοπρέπεια της ψευδολογίας, στην
οποία καταφεύγετε, ναρκισσευόµενοι τους αγωνιστές. 

Μάλλον όσοι αγνοείτε τέτοιες γελοιογραφίες, τόσο περισσό-
τερο θα αναρωτιέστε για τη δηµοσκοπική σας ένδεια. Η δεύτερη
εξ αυτών λέει: «Ο νόµος είναι αντιδραστικός, επειδή τον φέρνει
η Δεξιά. Δηλαδή, ρε σύντροφε αν το φέρναµε εµείς θα ήταν εν-
τάξει; Ναι. Οι νόµοι είναι σαν τα ανέκδοτα. Κάποιοι ξέρουν να τα
πουν και κάποιοι όχι».

Και η άλλη: «Τελικά στην Ελλάδα η πλειοψηφία των εργαζοµέ-
νων µαθαίνουν για την ύπαρξη απεργιών από την ταλαιπωρία που
υφίστανται για να πάνε στη δουλειά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψηφοφορία θα βοηθήσει να
ξεκαθαρίσουν ιστορικά οι στρεβλωτές από τους προοδευτικούς.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, το είπα και στον προηγούµενο οµιλητή, στον κ. Πο-
λάκη, το λέω και σε εσάς, κύριε Μπλούχο, το λέω να το
ακούσουν και οι υπόλοιποι. Να ξέρετε ότι ο τελευταίος οµιλητής
όσο καθυστερούν οι προηγούµενοι, θα µιλήσει µισή ώρα, σα-
ράντα πέντε λεπτά, άρα ουσιαστικά θα πάνε στις 3.00’ και.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Αθανασίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ενώ µιλούσε ο συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας που προ-

ηγήθηκε στο Βήµα, σκεφτόµουν πόσο µπορεί να αλλάξουν τα
πράγµατα µέσα στο ίδιο κόµµα. Συλλογιζόµουν, δηλαδή, ότι άν-
θρωποι που πέρασαν από τη Νέα Δηµοκρατία ως Βουλευτές και
ως Υπουργοί σήµερα χαρακτηρίζονται προδότες. Και επειδή µί-
λησε για ιδεολογική κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ, θα διαβάσω δύο
λόγια από µια ανακοίνωση που εξέδωσαν σήµερα οι κ. Σάββας
Τσιτουρίδης, πρώην Υπουργός, Κρινιώ Κανελλοπούλου, πρώην
Βουλευτής, Χρήστος Ζώης, πρώην Υπουργός, Άρης Σπηλιωτό-
πουλος, πρώην Υπουργός, Νίκος Σταυρογιάννης, πρώην Υπουρ-
γός, Ευάγγελος Αντώναρος, πρώην Υπουργός, οι οποίοι λένε ότι
µε το πρόσχηµα της βελτίωσης της ανταγωνιστικότητας και µε
τη στήριξη του εργοδοτικού και µιντιακού κατεστηµένου, η Νέα
Δηµοκρατία φέρνει σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο απο-
τελεί επιστροφή στο παρελθόν. Αυτοί είναι προδότες για εσάς
σήµερα.

Δεν ξέρω αν αισθάνεται καλά η Νέα Δηµοκρατία, κύριε καθη-
γητή. Κύριε Τσακλόγλου, χαίροµαι που είστε εσείς σήµερα εδώ,
διότι θα επικαλεστώ τις ιδιότητες σας, την καθηγητική και την ευ-
θύνη σας στο Υπουργείο Εργασίας. Με βολεύει σε αυτό που
θέλω να πω.

Διότι οµολογώ χάνω την ψυχραιµία µου. Αυτοθεωρούµαι γε-
νικά ψύχραιµος άνθρωπος, αλλά χάνω την ψυχραιµία µου όταν
κάποιοι παρουσιάζονται εδώ ως πρωτοπόροι, επικαλούµενοι µά-
λιστα τις σπουδές τους σε λαµπρά πανεπιστήµια, ενώ είναι οπι-
σθοφύλακες και τα πανεπιστήµια τα οποία επικαλούνται λένε
εντελώς τα αντίθετα από εκείνα που υποστηρίζουν. Γιατί φέρατε
αυτό το νοµοσχέδιο; Τι θέλετε να πετύχετε; Τον οικονοµικό
σκοπό που υπηρετεί δεν τον καταλαβαίνω. Ας αφήσουµε τα περί
ψηφιακής κάρτας, τα περί άδειας πατρότητας, τα περί απαγό-
ρευσης των παρενοχλήσεων. Αυτό είναι το γλυκό του κουταλιού
που κερνάτε για να βρείτε την ευκαιρία να µαχαιρώσετε.

Λέτε ότι τα ίδια έχουν κάνει και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όχι όλες αλλά πολλές. Μπα; Γιατί οι υπόλοιπες δεν τα
έχουν κάνει; Ψάξατε; Τι γίνεται εδώ; Η πορτογαλική πρεσβεία
βρίσκεται στο απέναντι πεζοδρόµιο, σε απόσταση λίγων µέτρων.
Πηγαίνετε να φέρετε το αντίστοιχο του άρθρου 66 του νοµοσχε-
δίου σας το οποίο οδηγεί µαζικά τους απολυόµενους εργαζόµε-
νους στα δικαστήρια. Να δούµε, υπάρχει τέτοιο άρθρο; Ποια
είναι η ουσία; Μήπως θέλετε µε αυτό το νοµοσχέδιο να καταπο-
λεµήσετε την ανεργία; Αυτή θα έπρεπε να είναι η δουλειά σας,
γι’ αυτό λέγεται Υπουργείο Εργασίας. Οι µελέτες διαψεύδουν
την άποψη ότι το µισθολογικό κόστος και η ευελιξία στην αγορά
εργασίας αντιµετωπίζουν το πρόβληµα της ανταγωνιστικότητας,
κύριε καθηγητά. Δεν θα τις καταθέσω στα Πρακτικά. Οφείλουµε
να τις γνωρίζουµε όλοι οι Βουλευτές.

Μετά το 2009 η ανταγωνιστικότητα βελτιώθηκε σε όρους µο-
ναδιαίου κόστους εργασίας, ενώ επιδεινώθηκε σε όρους τιµών
και µάλιστα τιµών των εξαγωγών. Αυτό δείχνει ότι η µείωση του
κόστους εργασίας δεν µεταφράστηκε σε οφέλη στις τιµές εξα-
γωγών ώστε να είναι ανταγωνιστικές και να κερδίζουν µεγαλύ-
τερα µερίδια αγοράς. Έπεφταν οι µισθοί, αλλά δεν έπεφταν οι
τιµές των προϊόντων. Ποιοι τα τσέπωναν; Μήπως οι βαλκανικού
τύπου βλαχοµπαρόκ επιχειρηµατίες του αστραφτερού ελληνικού
κιτς; Θέλετε ονόµατα; Δεν εννοώ εσάς προσωπικά, αλλά διαβά-
στε τις κοσµικές στήλες. Φίλοι σας είναι.

Ενώ εµφανίζεστε πρωτοπόροι, λοιπόν, δεν έχετε ιδέα τι γίνεται
αλλού. Κάποιοι εδώ παριστάνουν τους σούπερ σπουδαγµένους,
αλλά δεν παρακολουθούν τις οικονοµικές εξελίξεις στην Αµε-
ρική, όπου θα σας καµάρωνε ο Τραµπ και στην Ουγγαρία όπου
θα σας καµάρωνε ο Όρµπαν. Νοµίζω ότι προσβάλλετε και τον
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νεοφιλελευθερισµό, καθώς εκφράζετε αυτούς του βαλκανικού
τύπου επιχειρηµατίες. Ο νεοφιλελευθερισµός εδώ και τριάντα
χρόνια έχει καταλάβει ότι πρέπει να καταπολεµήσει την ανεργία.
Δεν σας το είπαν στο Κολούµπια;

Θυµίζω -να που εκµεταλλεύοµαι τις ιδιότητες σας- τον Αµερι-
κανό καθηγητή Ρόµπερτ Ράιχ, Υφυπουργό Κοινωνικών Υπηρε-
σιών επί διακυβέρνησης Μπιλ Κλίντον. «Ποια είναι η µεγαλύτερη
θεότητα του νεοφιλελευθερισµού», ρωτούσε. «Η ανεργία» του
απαντούσαν. «Η ανεργία µεγαλώνει ή µικραίνει την αγορά», ξα-
ναρωτούσε. «Τη µικραίνει». Πολύ σωστά αποκρινόταν. Ένας κοµ-
πιούτερ µπορεί να παράγεται στη Μαλαισία, αλλά πρέπει να τον
αγοράσουν στη Νέα Υόρκη και ο άνεργος δεν µπορεί να τον αγο-
ράσει. Αφού η ανεργία µικραίνει την αγορά, πρέπει να την κατα-
πολεµήσουµε. Και το έκαναν.

Εσείς τι κάνετε; Προσφέρετε φθηνές υπερωρίες για να εµπο-
δίσετε τις προσλήψεις. Νοµίζετε ότι θα σας συγχαρούν για το
βλαχοµπαρόκ καπιταλισµό που καθιερώνετε την εποχή που ο
Μπάιντεν ενισχύει τη ρευστότητα.

Θέλοντας και µη έρχεται στον νου µου ο Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας Κώστας Τζαβάρας, ο οποίος είπε: «Οι πολιτικοί να
ξαναγίνουν υπάλληλοι της ιστορίας και να παύσουν να λειτουρ-
γούν ως υπάλληλοι των συµφερόντων». Ποιοι είναι υπάλληλοι
των συµφερόντων; Να µου πείτε. Είπε και κάτι άλλο εξίσου ση-
µαντικό ο κ. Τζαβάρας. «Η χειρότερη µορφή του λαϊκισµού µπο-
ρεί να αποδειχθεί ότι είναι ο µεταρρυθµιστικός λαϊκισµός». Ποιοι
είναι, λοιπόν, οι χούλιγκαν του µεταρρυθµιστικού λαϊκισµού;

Γιατί φέρατε, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο και γιατί τώρα;
Ποιος σας πίεσε; Κάποιοι σας πίεσαν. Μπορεί να το αποφασί-
σατε από µόνοι σας, αλλά τότε θα ανήκετε σε εκείνους τους δυ-
στυχείς που βλέποντας στο σαλόνι τους, νοµίζουν ότι βλέπουν
τον κόσµο όλο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο τον κ. Αθανασίου.

Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Νοτοπούλου. Ακολουθεί ο κ. Κα-
ραγκούνης, ο κ. Ταραντίλης, ο κ. Πασχαλίδης, ο κ. Σπίρτζης, ο κ.
Μάρκου, ο κ. Ψυχογιός και οκ. Μπουρνούς.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Στην πιο µεγάλη κρίση για τον τόπο και για τους πολίτες, την
περίοδο που η ανασφάλεια έχει φωλιάσει σε κάθε σπίτι, η Κυ-
βέρνησή σας αντί να στηρίξει τους εργαζόµενους, αντί να βάλει
µια ασπίδα προστασίας, εξαπολύει κυριολεκτικά επίθεση στον
κόσµο της εργασίας.

Με ένα κατάφωρα αντιδηµοκρατικό, αντιεργατικό, αντισυνταγ-
µατικό, αντικοινωνικό, αντιδραστικό νοµοσχέδιο, αυταρχικά και
αντιδηµοκρατικά, όπως µόνο η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου
Μητσοτάκη γνωρίζει, επιχειρείτε να καταργήσετε εργασιακά δι-
καιώµατα που κατακτήθηκαν µε αγώνες πριν από έναν αιώνα.
Είστε µια Κυβέρνηση που από την πρώτη µέρα νοµοθετεί κατ’
εντολή και καθ’ υπαγόρευση του ΣΕΒ εις βάρος της κοινωνικής
πλειοψηφίας. Νοµοθετείτε για πολύ συγκεκριµένα µεγάλα οικο-
νοµικά συµφέροντα. Κι ενώ η πανδηµία και οι κυβερνητικοί χει-
ρισµοί έχουν φέρει ένα τεράστιο πλήγµα στη χώρα µας -δώδεκα
χιλιάδες είναι οι ανθρώπινες απώλειες µέχρι τώρα- εσείς βρή-
κατε άλλη µια χρυσή ευκαιρία. Σπεύσατε να αποδιαρθρώσετε και
να απορρυθµίσετε τις εργασιακές σχέσεις. 

Τα προγράµµατα που φέρατε ήταν προγράµµατα που το µόνο
που διασφάλισαν στο τέλος της ηµέρας είναι η ανεργία. Οδηγή-
σατε τους περισσότερους εργαζόµενους να δουλεύουν ή να
είναι σε αναστολή µε 534 ευρώ, τους οδηγήσατε στην ανεργία,
τους οδηγήσατε κυριολεκτικά στην πείνα. Υποβαθµίσατε τον
ΣΕΠΕ. Απροστάτευτοι οι εργαζόµενοι. Κανένας απολύτως έλεγ-
χος. Όσοι µπήκαν σε καραντίνα αναγκάστηκαν να δουλεύουν
απλήρωτες υπερωρίες ενώ καταργήσατε και τον βάσιµο λόγο
απόλυσης, εξαπολύσατε κατά µέτωπο και πλήρη επίθεση στις
συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Τις απαξιώσατε. Το ίδιο και τις
κλαδικές. 

Τι καταφέρατε; Μείωση του εισοδήµατος, νέα λουκέτα, νέο
κύκλο αύξησης της ανεργίας. Και φυσικά νέα ύφεση. Σύµφωνα

µάλιστα µε µία έρευνα της ΙΝΕ ΓΣΕΕ είναι ήδη αναξιοπρεπές το
επίπεδο διαβίωσης αλλά και απασχόλησης των εργαζοµένων. Και
έρχεστε, λοιπόν, εσείς σήµερα, σε αυτό το τοπίο απόλυτης αβε-
βαιότητας, αποσταθεροποίησης, σ’ αυτό το κλίµα φόβου, σε
αυτή τη φάση ακραίας φτωχοποίησης της κοινωνίας, πιστοί στο
ακραία νεοφιλελεύθερο σχέδιό σας να οδηγήσετε τη χώρα σε
ένα εκ νέου αδιέξοδο. Τι να κάνετε; Να κάνετε τα µέχρι σήµερα
περιστατικά εργοδοτικής αυθαιρεσίας µία νοµιµοποιηµένη κανο-
νικότητα. Βαθιά αντιδραστικές είναι οι ρυθµίσεις που φέρνετε.
Είναι εις βάρος της εργασίας.

Ας δούµε, λοιπόν, αυτό που εσείς χωρίς ντροπή και µε πε-
ρισσή προκλητικότητα αποκαλείτε φιλεργατικό νοµοσχέδιο, τι
ακριβώς φέρνει. Καταργείτε το οκτάωρο και την πενθήµερη ερ-
γασία µέσω των ατοµικών συµβάσεων. Βασίζεστε στον ισχυρισµό
πως οι σχέσεις µεταξύ εργαζοµένου και εργοδότη είναι µια
σχέση ισότητας όταν πρόκειται για µία σχέση εγγενώς άνισης,
µια σχέση απόλυτης εξάρτησης. Ας πάρουµε συγκεκριµένα πα-
ραδείγµατα. Μια καµαριέρα µε δύο χρόνια προϋπηρεσία, λόγω
της κλαδικής σύµβασης που ίσχυε µέχρι το 2022 δικαιούται µει-
κτές αποδοχές 1008 ευρώ. Αν δεν υπήρχε αυτή η κλαδική θα δι-
καιούνταν 715 ευρώ. Φέρνετε δεκάωρο και µάλιστα για τις
επιπλέον ώρες εργασίας δεν προβλέπεται αµοιβή αλλά ρεπό. Με
ρεπό θα πληρώνουν τις υποχρεώσεις τους στο νοικοκυριό, τα
ψώνια για τα παιδιά, το ενοίκιο οι εργαζόµενοι;  

Φέρνετε περισσότερες υπερωρίες, εκατόν πενήντα τον χρόνο
και σε αυτές µειώνετε τις υπερωριακές αµοιβές. Δίνετε τη δυνα-
τότητα στον εργοδότη να βάζει τον εργαζόµενο σε άνευ αποδο-
χών άδεια όταν δεν τον χρειάζεται. Απελευθερώνετε τα ωράρια,
καταργείτε την κυριακάτικη αργία για µια σειρά από κλάδους.
Άρα, στην πραγµατικότητα το οκτάωρο θα µπορεί να γίνεται
µέχρι και δεκατρείς ώρες εργασίας µε πολύ χαµηλό κόστος.
Αυτό το ξεχείλωµα λειτουργεί ως αντικίνητρο για νέες προσλή-
ψεις. Λειτουργεί αποτρεπτικά για νέες προσλήψεις. Αφού ο ερ-
γοδότης θα µπορεί να καλύπτει τις ανάγκες της επιχείρησής του
ξεχειλώνοντας, αυξάνοντας τα ωράρια των υφιστάµενων εργα-
ζοµένων τότε προφανώς δεν θα προσλαµβάνουν ούτε καν επο-
χικούς. 

Η συνδυαστική αρνητική επίπτωση όλων των παραπάνω ρυθ-
µίσεων στο νοµοσχέδιό σας στην πραγµατικότητα θα κοστίσει
τουλάχιστον τριάντα οκτώ χιλιάδες θέσεις πλήρους απασχόλη-
σης. Πραγµατικά µε βάση ποιες αναλύσεις, µε βάση ποιες εκτι-
µήσεις εσείς σήµερα µιλάτε από το πρωί για ανάκαµψη της
οικονοµίας όταν νοµοθετείτε ανεργία και απολύσεις, όταν θεω-
ρείτε ότι θα αυξήσετε τα έσοδα όχι από αύξηση της παραγωγής
της κατανάλωσης αλλά από αποσυµπίεση της εργασίας και µεί-
ωση των αµοιβών; Αντιδραστικές οι εξελίξεις όλες αυτές. Οδη-
γείτε σε καταχρηστικές απολύσεις, ανεξέλεγκτες απολύσεις.
Αλίµονο αν ο εργαζόµενος τολµήσει να πάει στον εργοδότη και
να πει ότι δεν δέχεται να δουλέψει την Κυριακή ή ότι δεν µπορεί
να προσαρµοστεί σε παράλληλες ή επικίνδυνες για την υγεία του
απαιτήσεις του εργοδότη. Τότε πιθανότατα τον περιµένει η από-
λυση. 

Χτυπάτε ξανά αυτούς που τόσο καιρό στοχοποιείτε εµµονικά,
τους νέους, τις νέες και τις γυναίκες οι οποίοι εργάζονται κατά
κύριο λόγο µε µερική απασχόληση καθώς δίνετε κι εκεί τη δυνα-
τότητα για σπαστό ωράριο. Καταργείτε φυσικά το Σώµα Επιθε-
ώρησης Εργασίας και διαλύετε κάθε ελεγκτικό µηχανισµό. Τι
υπόσχεστε λοιπόν, µε αυτό το τόσο φιλεργατικό νοµοσχέδιό
σας; Εξαντλητικά ωράρια, απλήρωτες υπερωρίες, ανεργία,
απλήρωτη εργασία, απελευθέρωση απολύσεων. Στην πραγµατι-
κότητα οδηγείτε τους νέους σε ένα ακόµα brain drain. Και σας
ρωτώ. Αυτό έχει ανάγκη ο τόπος; Έναν εργασιακό µεσαίωνα έχει
ανάγκη ο τόπος στη µεγαλύτερη κρίση που έχει βιώσει; 

Στο στόχαστρό σας βέβαια δεν είναι µόνο τα εργασιακά δι-
καιώµατα αλλά είναι και η ίδια η δηµοκρατία. Καταλύετε όλα όσα
µε θυσίες, µε αγώνες, αποτέλεσαν και έχουν κατοχυρωθεί ως συ-
στατικά στοιχεία της σύγχρονης ελληνικής δηµοκρατίας καταρ-
γώντας επί της ουσίας το δικαίωµα στην απεργία, την προστασία
των συνδικαλιστών ή του συνδικαλισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το σύνολο του νοµοσχεδίου
ήταν καταπέλτης οι τοποθετήσεις στην επιτροπή. Η Ένωση Δι-
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καστών και Εισαγγελέων αναφέρει πως η ψήφιση του νοµοσχε-
δίου συνιστά θεσµική οπισθοδρόµηση ενώ οι εργαζόµενοι σε όλη
τη χώρα προχθές σας φώναζαν «θέλουµε να ζούµε µε αξιοπρέ-
πεια». Είναι πάρα πολύ λογικό, λοιπόν, να φοβάστε. Έχετε χάσει
και την αξιοπιστία σας και την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού.
Είναι απόλυτα αναµενόµενο να προσπαθεί µια αυταρχική Κυβέρ-
νηση να εκφοβίσει τον ελληνικό λαό και να ελέγξει το συνδικαλι-
στικό κίνηµα. 

Στα σχέδιά σας όµως δεν έχετε υπολογίσει την ανάγκη του ελ-
ληνικού λαού να ζει µε αξιοπρέπεια. Δεν έχετε συνυπολογίσει το
πάθος του ελληνικού λαού να αγωνίζεται για το δίκιο. Δεν έχετε
συνυπολογίσει την πίστη του λαού µας στους νέους και τις νέες
και στο ίδιο το µέλλον. Και τούτο γιατί έχετε αποµονωθεί κοινω-
νικά. Ακούτε µόνο τα καλά πληρωµένα από κρατικά χρήµατα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης να σας λιβανίζουν όλη µέρα αλλά δεν
ακούσατε τους εργαζόµενους που µε µαζικές απεργιακές κινη-
τοποιήσεις σε όλη τη χώρα σας έστειλαν ένα ισχυρότατο µή-
νυµα. Είναι αυτοί οι εργαζόµενοι, είναι αυτές οι εργαζόµενες
αποφασισµένοι και αποφασισµένες που θα αφήσουν το σχέδιό
σας αυτό στα χαρτιά, που θα ακυρώσουν στην πράξη αυτό το
νοµοσχέδιο έκτρωµα, που θα ακυρώσουν στην πράξη το σχέδιό
σας να µας γυρίσετε στον εργασιακό µεσαίωνα.

Για ένα, λοιπόν, πράγµα µπορείτε, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας να είστε σίγουροι. Πως αυτό το νοµοσχέδιο θα κα-
ταργηθεί από τις προοδευτικές και δηµοκρατικές δυνάµεις του
τόπου και θα πάρετε κι ένα ρεπό διαρκείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΥΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ, κυρία Νοτοπούλου, για τον χρόνο. 
Συνεχίζουµε µε τον κ. Καραγκούνη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ακούσαµε νωρίτερα

τα όσα επανέλαβε στην ουσία ο κ. Πολάκης εναντίον των εµβολια-
σµών. Και µάλιστα τον άκουσα νωρίτερα να εξειδικεύει και την
θέση του, µετά την ανάρτηση που έκανε, για ποιο λόγο δεν πρέπει
να εµβολιάζονται σήµερα οι πολίτες. Παρέθεσε επιστηµονικές
γνώσεις και απόψεις που προφανώς υπερισχύουν των γνώσεων
και του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας και της δικής µας Επιτρο-
πής Λοιµωξιολόγων. Ευθέως την αµφισβήτησε και την ακύρωσε.
Κυρίως, οι επιστηµονικές γνώσεις που παρέθεσε ο κ. Πολάκης
υπερισχύουν της σκληρής πραγµατικότητας των δώδεκα χιλιάδων
νεκρών στη χώρα µας και των εκατοµµυρίων ανά τον κόσµο. Αυτό
που πραγµατικά έχει σηµασία πια δεν είναι τι λέει ο Πολάκης. 

Σηµασία έχει τι λέει ο κ. Τσίπρας. Κι επιτρέψτε µου να πω ότι
σηµασία έχει τι λέτε και εσείς, κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Μά-
λιστα είδα νωρίτερα να τον χειροκροτάτε µε υπέρµετρη θέρµη.
Αλήθεια θέλω να ξέρω πραγµατικά, εσείς κύριοι συνάδελφοι, τι
πιστεύετε για όσα λέει ο κ. Πολάκης. Δεν είδα, µέχρι τώρα και
τους δύο συναδέλφους που ανέβηκαν από µέρους σας, να παίρ-
νουν κάποια θέση. Θέλω να µας πείτε. Ξεκάθαρα σήµερα τοπο-
θετήθηκε εναντίον των εµβολιασµών παροτρύνοντας εµµέσως
τον κόσµο να µην εµβολιαστεί, αφού µάλιστα και ο ίδιος παρέ-
θεσε και τη δική του ιατρική γνώση ότι δεν υπάρχει ασφάλεια
στα εµβόλια. 

Το ερώτηµα είναι σαφές. Πρώτα απ’ όλα προς τον κ. Τσίπρα.
Θα καταδικάσει αυτές τις δηλώσεις ή θα τις ενστερνιστεί. Εσείς,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, υιοθετείτε αυτές τις δηλώσεις ή
θα τις καταδικάσετε; Περιµένω τον κ. Σπρίτζη σε λίγο που θα ανέ-
βει στο βήµα να µας πει και ως πρώην Υπουργός ο οποίος έχει
και τη θεσµική του θέση, τι πιστεύει για τους εµβολιασµούς.
Πολύ θα ήθελα, κύριε Σπίρτζη, να µας πείτε τι πιστεύετε για τους
εµβολιασµούς και αν αυτή είναι µια συνολική άποψη του ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Γιατί αποσύρατε το «AstraZeneca»;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Να έρθετε να µας πείτε κι

εσείς, κύριε συνάδελφε, -δεν ξέρω αν µιλάτε µετέπειτα- τι πρε-
σβεύετε τελικά. Αν τα πιστεύετε ή όχι. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Εµείς εµβολιαζόµαστε. Αλλά εσείς γιατί
αποσύρατε το «AstraZeneca»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι,
σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Πολλοί θα θέλαµε να ξέ-
ρουµε τι ακριβώς έχετε να µας πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ πάρα πολύ να ηρεµήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Θα περιµένουµε να ακού-
σουµε. Έχει πολύ ενδιαφέρον αυτή η κουβέντα, γιατί δεν αφορά
τον κ. Πολάκη, αλλά συνολικά τον ΣΥΡΙΖΑ. Και όσο δεν παίρνετε
θέση -γιατί άκουσα και τους συναδέλφους νωρίτερα που δεν
έχουν πάρει θέση-, δεν ξέρω αν τις υιοθετείτε. Πρέπει να µας
πείτε. 

Κύριε συνάδελφε, δεν είναι απλή υπόθεση όταν έχουµε δώ-
δεκα χιλιάδες νεκρούς και εκατοµµύρια νεκρούς ανά τον κόσµο.
Δεν είναι µια απλή υπόθεση να βγαίνει να λέει ό,τι θέλει ο καθέ-
νας και να λέει την προσωπική του άποψη. Αφορά και εσάς αυτή
η άποψη συνολικά ως κόµµα και ως παράταξη; Να έλθετε να µας
το πείτε!

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, να έρθω στο ζήτηµα
του νοµοσχεδίου, διότι όντως είναι αργά. Νοµίζω ότι έχει γίνει
µια πάρα πολύ ουσιαστική και παραγωγική κουβέντα. Αναδείχ-
θηκαν οι πολύ θετικές αλλαγές που φέρνει το νοµοσχέδιο στον
χώρο της εργασίας, οι οποίες γίνονται σε µια πολύ κρίσιµη χρο-
νική περίοδο. Η Ελλάδα προσπαθεί να κάνει µια συνολική επα-
νεκκίνηση στην οικονοµία και την ανταγωνιστικότητα, µια
επανεκκίνηση που -επιτρέψτε µου να πω- τα τελευταία χρόνια οι
περισσότερες χώρες της Ευρώπης έχουν ήδη πετύχει. Αρκετές
βαλκανικές χώρες έχουν κάνει άλµατα προόδου και αρχίζουν µά-
λιστα να µας ξεπερνούν. 

Και για να αντιληφθούµε λίγο την πραγµατικότητα, θα ανα-
φέρω µόνο κάποια παραδείγµατα βαλκανικών χωρών. Η Ρουµα-
νία αυτήν τη στιγµή έχει κοντά στα 250 δισεκατοµµύρια ευρώ
ΑΕΠ. Η Τσεχία έχει λίγο παραπάνω από αυτά τα χρήµατα, από
αυτό το ποσό και η Πολωνία ήδη ξεπερνά τα 500 δισεκατοµµύ-
ρια. Προφανώς δεν αναφέροµαι µόνο στο συνολικό ΑΕΠ, αλλά
και στο κατά κεφαλήν σε συνδυασµό µε την ισοτιµία αγοραστι-
κής δύναµης -αγαπητέ κύριε Ταραντίλη, που τα ξέρετε πολύ
καλά-, που υπερτερούν ξεκάθαρα από εµάς. 

Μέχρι πρότινος οι χώρες αυτές έβλεπαν κυριολεκτικά την
πλάτη µας και σήµερα πρωτοπορούν, γιατί προχώρησαν σε πολύ
γενναίες µεταρρυθµίσεις σε όλο το φάσµα της οικονοµίας τους.
Και κυρίως, διότι έκαναν σηµαντικές αλλαγές στον χώρο της ερ-
γασίας. Μιλάµε για κράτη που ήταν κοµµουνιστικά και µάλιστα
κάποια από αυτά, όπως η Πολωνία ελευθερώθηκαν µέσα από τα
συνδικαλιστικά κινήµατα. 

Δείτε λοιπόν στις χώρες αυτές ποιες εργασιακές σχέσεις
έχουν επικρατήσει. Η αλήθεια είναι ότι εκεί έχουν επικρατήσει οι
απόλυτα ευέλικτες και ελεύθερες εργασιακές σχέσεις. Τι έκαναν
δηλαδή στην ουσία αυτές οι χώρες; Αντέγραψαν το αµερικανικό
και το αγγλοσαξονικό µοντέλο. 

Και να υποµνήσω ακόµα κάτι και ο καθένας ας βγάλει τα συµ-
περάσµατά του. Η ανεργία στις χώρες αυτές είναι σχεδόν µηδε-
νική. Η Τσεχία έχει 3%, η Πολωνία και η Ρουµανία έχει 5%, την
ίδια στιγµή που η Γαλλία έχει 12%, η Ισπανία 15% και η Ιταλία
πάνω από 10%. Και το λέω γιατί αυτές τις χώρες τις έχουµε δυ-
στυχώς ανταγωνιστές µας, διότι προφανώς δεν είµαστε µόνοι
και δεν πρέπει να το ξεχνάµε. Θα µπορούσε κάποιος να ισχυρι-
στεί ότι όσο πιο πολύ ρυθµίζεται η αγορά εργασίας τόσο ανεβαί-
νει η ανεργία. Αυτό τουλάχιστον δείχνουν οι αριθµοί. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ ούτε θέλω να
ισχυριστώ κάτι τέτοιο. Διότι µε τις όποιες αβελτηρίες που έχει
δυστυχώς η κατάσταση πανευρωπαϊκά, το ευρωπαϊκό κεκτηµένο
που πιστά ακολουθεί η χώρα µας ρίχνει ένα ισχυρό πέπλο προ-
στασίας στους εργαζόµενους. Αυτό όµως που σίγουρα µπορώ
να πω είναι ότι όσο δεν αφήνεται η προσφορά και η ζήτηση να
ισορροπήσουν τόσο δεν είναι εφικτό να βρεθούν και βιώσιµες
λύσεις. Ας µην ξεχνάµε ότι οι εξελίξεις τείνουν πραγµατικά να
µας ξεπεράσουν και η νεολαία, τα παιδιά µας το ξέρουν ακόµα
καλύτερα. Νοµίζει κανείς σε αυτήν την Αίθουσα ή ο κόσµος που
παρακολουθεί ότι η τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση δεν είναι
ήδη εδώ; Νοµίζουν ότι δεν ξέρουν ότι η αυτοµατοποίηση της οι-
κονοµίας, οι νέες τεχνολογίες, η ροµποτοποίηση της βιοµηχα-
νίας και γενικά της εργασίας δεν θα επιφέρει ένα καίριο πλήγµα
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στη συρρίκνωση της αγοράς εργασίας; Και αντί η συζήτηση να
γίνεται µε τους όρους του µέλλοντος και των τεράστιων προκλή-
σεων που θα αντιµετωπίσουµε, εµείς µιλάµε ακόµα µε τους
όρους της βιοµηχανικής επανάστασης. Μιλάµε δυστυχώς µε
τους όρους του παρελθόντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο στόχος µας µε αυτές τις αλ-
λαγές, όπως χαρακτηριστικά σας είπε ο Υπουργός, δεν είναι να
βάλουµε τους εργαζόµενους απέναντί µας, όπως απεγνωσµένα
προσπαθείτε να ισχυριστείτε, αλλά αντιθέτως να τους προστα-
τέψουµε σεβόµενοι τον ευρωπαϊκό κοινωνικό χάρτη και υιοθε-
τώντας τις βέλτιστες πρακτικές που θα µας δώσουν τη
δυνατότητα να διασφαλίσουµε το µείζον. Και ποιο είναι αυτό; Να
µειώσουµε την ανεργία και κυρίως να κάνουµε την εργασία πιο
αντιπροσωπευτική. 

Και το λέω αυτό µε την έννοια ότι οι στρεβλώσεις στην αγορά
εργασίας δηµιουργούν στην πραγµατικότητα δύο κατηγορίες ερ-
γαζοµένων: τους προνοµιούχους εντός του συστήµατος και τους
µη προνοµιούχους, αυτούς που προσπαθούν να βρουν δουλειά
και δεν βρίσκουν, όχι γιατί δεν έχουν τα προσόντα ή γιατί δεν
υπάρχουν ανάγκες, αλλά γιατί ακριβώς σε πάρα πολλά, πραγµα-
τικά αβελτηρίες στην εργατική νοµοθεσία, στρεβλώνουν την
προσφορά και τη ζήτηση και τον µηχανισµό της αξιοκρατίας που
θα πρέπει για µένα να αποτελεί το κλειδί για να ισορροπεί η προ-
σφορά και η ζήτηση σε µια πραγµατικά ελεύθερη οικονοµία. 

Όσοι λοιπόν, επενδύουν στον δήθεν προστατευτισµό αντί να
προστατεύουν τους εργαζόµενους δηµιουργούν χρόνια ανεργία,
στρεβλώνουν τις εργασιακές σχέσεις, προωθούν την αναξιοκρα-
τία και τελικά λειτουργούν ως µηχανισµός προστασίας ολίγων
προνοµίων.

Εµείς λοιπόν δεν είµαστε µε τους προνοµιούχους. Είµαστε µε
τους µη προνοµιούχους. Δεν είµαστε µε τους λίγους. Είµαστε µε
τους πολλούς. Και νοµίζω ότι σε αυτές οι καινοτόµες αλλαγές
που προσπαθούµε να φέρουµε, ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί δυ-
στυχώς να ακυρώσει την όποια προσπάθεια µε τσιτάτα του πα-
ρελθόντος που δεν έχουν καµµία σχέση µε το σήµερα και κυρίως
µε τις ανάγκες της κοινωνίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Ταραντίλη από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Μετά είναι ο κ. Μπουρνούς, ο κ. Πασχαλίδης, ο κ. Σπίρτζης, ο
κ. Μάρκου και ολοκληρώνουµε µε τον κύριο Ψυχογιό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει καταστήσει

σαφές όχι µόνο στα λόγια, αλλά και στα έργα ότι θα παλέψει να
δηµιουργήσει µια χώρα βιώσιµη για τις επερχόµενες γενιές, δια-
λέγοντας τον δρόµο των µεταρρυθµίσεων για ένα πιο ευοίωνο
αύριο. 

Το Υπουργείο Εργασίας έχοντας λάβει υπ’ όψιν προτάσεις από
επιστηµονικούς και συνδικαλιστικούς φορείς, καθώς και τις βέλ-
τιστες ευρωπαϊκές πολιτικές, εισηγείται µια σειρά εκσυγχρονι-
στικό ρυθµίσεων. 

Στόχος η στήριξη της εργασίας, της οικογένειας και της οικο-
νοµίας. Μέσο για την επίτευξη του στόχου η αντικατάσταση και
η συµπλήρωση ρυθµίσεων που αντανακλούν τα δεδοµένα προ
της δεκαετίας του ‘80 και συνεπώς δεν αντιµετωπίζουν σύγχρονα
υπαρκτά προβλήµατα των εργαζοµένων. 

Συγκεκριµένα µεγάλη καινοτοµία του νοµοσχεδίου είναι η
εφαρµογή της ψηφιακής κάρτας εργασίας, η οποία αποτελεί
εχέγγυο ισότητας και διαφάνειας. Είναι ένα νέο µέσο, µε το
οποίο θα γίνεται εφικτή η πάταξη της αδήλωτης ή της υποδηλω-
µένης εργασίας που ζηµιώνει ανέκαθεν τους εργαζόµενους και
το κράτος. 

Σ’ αυτό θα συντελέσει και η δηµιουργία της νέας Ανεξάρτητης
Διοικητικής Αρχής της «Επιθεώρησης Εργασίας» κατά τα πρό-
τυπα της ΑΑΔΕ και της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Η ισχύς του
οκτάωρου, πενθηµέρου, σαραντάωρου επιβεβαιώνεται και προ-
στατεύεται θεσµικά. Το ίδιο ισχύει και για τη διασφάλιση των υπε-
ρωριών. 

Από την άλλη πλευρά, παρέχεται η δυνατότητα στον εργαζό-
µενο κατόπιν αίτησής του και χωρίς να αυξάνεται το ωράριό του

να µπορεί να κάνει διευθέτηση του χρόνου, αλλά και του χώρου
εργασίας βάσει των προτεινόµενων ρυθµίσεων στην τηλεργασία.
Λίγες µέρες µετά την ψήφιση του θεσµικού πλαισίου για την τη-
λεργασία στο δηµόσιο, η Κυβέρνηση εισηγείται ρυθµίσεις για αν-
τίστοιχα δικαιώµατα και στον ιδιωτικό τοµέα. Οικειοθελής
χαρακτήρας, ίδια δικαιώµατα και υποχρεώσεις µε τους εργαζό-
µενους στις εγκαταστάσεις της επιχείρησης, ανάληψη του κό-
στους της τηλεργασίας από τον εργοδότη και δικαίωµα
αποσύνδεσης των εργαζοµένων µετά το πέρας του ωραρίου και
στις άδειές τους. Επιπλέον, η καθιέρωση πλαισίου προστασίας
και συνδικαλιστικών δικαιωµάτων για τους εργαζόµενους στις
ψηφιακές πλατφόρµες συµπληρώνει όντως το νοµικό κενό που
υπήρχε. 

Φιλεργατικό πρόσηµο έχουν αδιαµφισβήτητα οι ρυθµίσεις που
ικανοποιούν το πάγιο και δίκαιο αίτηµα της εξίσωσης των απο-
ζηµιώσεων των εργατοτεχνιτών µε εκείνες των υπαλλήλων. Επί-
σης, η επέκταση των περιπτώσεων άκυρης απόλυσης, όπως για
παράδειγµα η προστασία και του πατέρα για έξι µήνες µετά τη
γέννηση κάθε παιδιού. Απόδειξη σύγχρονου ευνοµούµενου κρά-
τους είναι και η θέσπιση νέων αδειών για γονείς και άτυπους
φροντιστές και η προστασία από την απόλυση ευνοώντας έτσι
την εξισορρόπηση της επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής
βοηθώντας στην αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος
και την ενίσχυση της ισότητας των φύλων, αλλά και υποστηρί-
ζοντας τα άτοµα µε χρόνια νοσήµατα και αναπηρίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εισηγείται επίσης
µέτρα τόσο προληπτικά όσο και κατασταλτικά για την αντιµετώ-
πιση της βίας και της παρενόχλησης στην εργασία. Έτσι, η Ελ-
λάδα γίνεται από τις πρώτες χώρες παγκοσµίως που προχωρεί
στην κύρωση της σχετικής σύµβασης 190 της Διεθνούς Οργά-
νωσης Εργασίας, διευρύνοντας την υφιστάµενη προστασία όλων
των κατηγοριών των εργαζοµένων, ακόµα και των αιτούντων ερ-
γασία.

Επίσης, προς το κοινό συµφέρον είναι η κύρωση της σύµβα-
σης 187 για την ασφάλεια και την υγεία στην εργασία, αφού σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας κάθε
χρόνο πάνω από δύο εκατοµµύρια θάνατοι εργαζοµένων οφεί-
λονται σε επαγγελµατικές ασθένειες και εργατικά ατυχήµατα.
Είναι λοιπόν πολύ σηµαντικό ότι στο νοµοσχέδιο προστίθεται
άρθρο για την κατάρτιση ετήσιου εθνικού προγράµµατος για την
υγεία και την ασφάλεια στην εργασία µε συγκεκριµένες αρχές
και προδιαγραφές.

Ας σταθώ κλείνοντας και στις εισηγούµενες ρυθµίσεις για τον
συνδικαλισµό. Είναι θέµα σεβασµού στους συνδικαλιστικούς
αγώνες των εργαζοµένων να ενισχυθεί η διαφάνεια στον συνδι-
καλισµό και να προβλέπονται µέτρα τα οποία ενώ προστατεύουν
ασφαλώς το συνταγµατικό δικαίωµα στην απεργία, να προστα-
τεύουν εξίσου το κοινωνικό σύνολο από κακές πρακτικές και αυ-
θαιρεσίες που µας ταλανίζουν εδώ και δεκαετίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εργασία είναι ένας από τους
σηµαντικότερους παράγοντες όχι µόνο της κοινωνικής και της
οικονοµικής, αλλά και της προσωπικής εξέλιξης, αναπόσπαστη
συνιστώσα της ανάπτυξης και της ευηµερίας όλων µας.

Με το παρόν νοµοσχέδιο προτείνονται λύσεις σε παλιά αιτή-
µατα, σε διαχρονικά προβλήµατα, αλλά και σε νέα ζητούµενα.
Ας προσπαθήσουµε λοιπόν να αντικρίσουµε τις νέες προοπτικές
χωρίς παρωπίδες και ας τις αξιοποιήσουµε για µια καλύτερη
µετα-COVID εποχή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πολύ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπουρνούς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά απορώ πού βρίσκετε τόσο θράσος όλοι σ’ αυτήν την

Κυβέρνηση για να κάνετε την πιο ξεδιάντροπη διαστρέβλωση της
πραγµατικότητας, να πετάτε τερατολογίες και εξωφρενικά
ψεύδη επειδή έτσι σας φαίνεται βολικό, να µιλάτε για προστασία
της εργασίας σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, ακόµα και για προστασία
από τις απολύσεις στο άρθρο 66, που τις απελευθερώνει.

Όλα όσα κάνετε αποπνέουν το ήθος και την πρακτική της νέας
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«τραµπικής» Δεξιάς. Έχουν τη σφραγίδα της Αντιπολίτευσης των
fake news, που κάνατε επί τέσσερα χρόνια, και της προστασίας
που απολαµβάνει ο Αρχηγός σας από τους ολιγάρχες της ενη-
µέρωσης, παροχή προστασίας που είναι και αµοιβαία εξάλλου
και φαίνεται και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Ο Υπουργός ο οποίος φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο αλώνιζε επί
εβδοµάδες στα κανάλια για να το προπαγανδίσει µόνος του,
χωρίς αντίλογο, µε στηµένους δηµοσιογράφους που φέρονταν
σαν µετακλητοί του κ. Μητσοτάκη. Πού το έχετε ξαναδεί αυτό;
Σε ποια δηµοκρατία το έχετε ξαναδεί αυτό;

Το νοµοσχέδιο είναι εχθρικό προς την κοινωνία. Πλήττει και
τους εργαζόµενους και τους ανέργους και την ίδια την οικονοµία.
Το νοµοσχέδιο συνδυάζει «παλαιο-θατσερικές» ιδεοληψίες µε
απέχθεια και περιφρόνηση για τους απλούς εργαζόµενους. Δεν
είναι απλώς ένα νοµοσχέδιο για το συµφέρον της εργοδοσίας.
Εξάλλου οι φορείς που εκπροσωπούν µικρούς εργοδότες το κα-
ταδίκασαν.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που, όπως όλα όσα βγαίνουν από τους
κύκλους του κ. Μητσοτάκη, ευνοεί συγκεκριµένα τµήµατα της
εργοδοσίας και συγκεκριµένες µερίδες της ελληνικής επιχειρη-
µατικότητας. Για την ακρίβεια, εξυπηρετεί εκείνες τις επιχειρή-
σεις που δεν περιµένουν να αναπτυχθούν από την αύξηση της
παραγωγικότητας, από την καινοτοµία, από τις επενδύσεις, από
την ενσωµάτωση της τεχνολογίας, αλλά από το παραδοσιακό ξε-
ζούµισµα των εργαζοµένων, την ένταση της εκµετάλλευσής
τους, τη νοµιµοποίηση της αυθαιρεσίας, της αρπαγής των αµοι-
βών και του χρόνου τους. Εξάλλου, αυτή η επιχειρηµατικότητα,
της αρπαχτής και του παρασιτισµού, αποτελεί τη ραχοκοκαλιά
της ελληνικής Δεξιάς.

Το νοµοσχέδιο αυτό επιβραβεύει τους χειρότερους εργοδό-
τες, αυτούς που δεν ανταγωνίζονται µε καλύτερα προϊόντα και
υψηλότερη παραγωγικότητα και µε ποιοτικότερη εργασία, αλλά
αυτούς που θέλουν να ανταγωνίζονται απλώς µε χαµηλότερα
κόστη, αυτούς που κάνουν τους εργαζόµενους καύσιµο, γιατί τέ-
τοιους εργαζόµενους φέρνει το νοµοσχέδιό σας. Αυτό είναι οι
φθηνές και αυξηµένες υπερωρίες του άρθρου 58, αυτό είναι η
δεκάωρη εργασία δίχως πρόσθετη αµοιβή και µε ατοµική και όχι
συλλογική σύµβαση, απλώς µε διευθυντικό δικαίωµα.

Και δεν ισχυρίζοµαι εδώ ότι ο κ. Χατζηδάκης, ο κ. Μητσοτάκης
και οι φίλοι τους δεν ξέρουν την άνιση σχέση εργαζόµενου-ερ-
γοδότη και ότι δεν κατανοούν ότι το Εργατικό Δίκαιο και οι συλ-
λογικές συµβάσεις, κυρίως στην Ευρώπη για την οποία δήθεν
κόπτεστε, επινοήθηκαν ακριβώς για να αντισταθµίζουν αυτή την
ανισότητα. Τα ξέρετε αυτά και γι’ αυτό ακριβώς τα διαλύετε.

Και τι να πει κανείς για την κατάπτυστη ρύθµιση διακεκοµµέ-
νου ωραρίου για τους εργαζόµενους µε µερική απασχόληση. Δη-
λαδή επιπλέον ωράριο σε µη συνεχόµενες ώρες. Ολόκληρη τη
µέρα ο εργαζόµενος στην υπηρεσία του εργοδότη, ειδικά αν σκε-
φτεί κανείς πόσο συχνά η µερική απασχόληση είναι η προτιµώ-
µενη µορφή απασχόλησης για µητέρες. Είναι που σας νοιάζει η
γεννητικότητα και η οικογένεια.

Και σαν να µην έφτανε αυτό, προχωράτε και σε διεύρυνση της
κυριακάτικης εργασίας. Είναι που παριστάνετε το κόµµα της εκ-
κλησίας και των οικογενειακών αξιών. Τέτοια φούµαρα πουλάτε
στους θρησκευόµενους συµπολίτες µας και στις ενώσεις πολυ-
τέκνων.

Και φροντίζετε όλο και περισσότεροι εργαζόµενοι από δεκά-
δες κλάδους να εργάζονται Κυριακές σε βάρος και των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, που δεν µπορούν να ακολουθήσουν. Διότι,
άµα δεν δουλεύαν και τις Κυριακές οι κούριερ, που λιώνουν
στους δρόµους κάθε µέρα, φαίνεται δεν θα µπορούσαν οι φίλοι
της Κυβέρνησης που επένδυσαν πρόσφατα σε εταιρείες κούριερ
να αγοράσουν και δεύτερο κότερο.

Μήπως σας έγραψαν και τη διάταξη;
Προφανώς µε τέτοιες ρυθµίσεις, που απλώς συντρίβουν τους

εργαζόµενους και που αποσπούν περισσότερα από τον ίδιο
αριθµό εργαζοµένων, αποµακρύνεται η ικανοποίηση της µέγι-
στης ανάγκης της ελληνικής οικονοµίας, να µειωθεί η ανεργία,
να γίνουν νέες προσλήψεις και η επέκταση των επιχειρήσεων να
µεταφραστεί σε νέες θέσεις εργασίας. Σε χώρα µε τεράστια
ανεργία και τεράστια επισφάλεια διευκολύνετε τους εργοδότες

να ελαχιστοποιήσουν την ανάγκη νέων προσλήψεων. Καλά θα
πάει και αυτό.

Στο ίδιο πνεύµα συντριβής των εργαζόµενων είναι και η πρα-
κτικά πλήρης απελευθέρωση των απολύσεων και η κατάργηση
της επανα-απασχόλησης του εργαζόµενου και η απαλλαγή πλη-
ρωµής των µισθών υπερηµερίας σε συνθήκες πανδηµίας µάλιστα
και οικονοµικής κρίσης.

Και για την περίπτωση που ο εργαζόµενος ήθελε να καταφύγει
στην Επιθεώρηση Εργασίας έχετε φροντίσει. Ήµασταν περήφα-
νοι για την ανασυγκρότηση της Επιθεώρησης Εργασίας. Για
πρώτη φορά η χώρα είχε Επιθεώρηση Εργασίας που έκανε τη
δουλειά της και µπορούσε να την κάνει ακόµα καλύτερα µε την
κατάλληλη ενίσχυση στο µέλλον. Για πρώτη φορά οι τράπεζες
έτρωγαν πρόστιµα και οι διευθύνσεις προσωπικού µεγάλων εται-
ρειών φοβούνταν το ΣΕΠΕ και τα πρόστιµα για τις υπερωρίες.
Για πρώτη φορά εργαζόµενες µητέρες πήγαιναν σπίτι νωρίς και
έβλεπαν τα παιδιά τους νωρίτερα. Το λέω για σας που τάχα νοι-
άζεστε για τις οικογένειες.

Κάνετε το ΣΕΠΕ ανεξάρτητη αρχή για να την καταντήσετε σαν
τις άλλες Αρχές που διαµαρτύρονται για έλλειψη προσωπικού
και πόρων και ουδείς λογοδοτεί. Διότι το ζήτηµα είναι να µην
έχετε εσείς πολιτική ευθύνη για την παραβίαση της εργατικής
νοµοθεσίας. 

Και για την περίπτωση που οι εργαζόµενοι θέλουν να κατέβουν
σε απεργία, κι εκεί έχετε φροντίσει. Εάν η απεργία κριθεί παρά-
νοµη και καταχρηστική, όπως γίνεται µε το 90% των απεργιών,
απαγορεύετε την επαναπροκήρυξή της από το δευτεροβάθµιο
συνδικάτο και εισάγετε και αστική ευθύνη για αποζηµίωση των
εργοδοτών σε βάρος συνδικαλιστών και απλών απεργών. Με
προσχήµατα περί ψυχολογικής βίας σε βάρος απεργοσπαστών,
ένοπλη σωµατοφυλακή για τους απεργοσπάστες πότε θα καθιε-
ρώσετε; Αδιανόητα πράγµατα. Πρόκειται για πολιτική αλητεία.

Ο συνδικαλισµός και η συλλογική δράση είναι συνταγµατικά
κατοχυρωµένα στην Ελλάδα και είναι αυτονόητα για τις ευρω-
παϊκές δηµοκρατίες.

Προάγετε µια επιχειρηµατικότητα που λιώνει τους µισθωτούς
αλλά επενδύει στις καλές σχέσεις µε δεξιούς Υπουργούς και
Πρωθυπουργούς για να την διευκολύνουµε µε ευνοϊκή νοµοθε-
σία και αποφάσεις. Ενισχύετε τον παρασιτισµό και τις αντιπαρα-
γωγικές αντιαναπτυξιακές κακοδαιµονίες της Ελλάδας όπως την
έφτιαξαν οι κυβερνήσεις της Δεξιάς. 

Νοµιµοποιείτε και γενικεύετε εργασιακές πρακτικές καταχρη-
στικές και αντικοινωνικές. Κυρίως θίγετε τους απλούς ανθρώ-
πους, αυτούς που είναι έτσι κι αλλιώς γονατισµένοι µετά από
δέκα χρόνια λιτότητας σε µια χώρα που είχε πάντα χαµηλούς µι-
σθούς και αυθαιρεσίες στην αγορά εργασίας. Θίγετε τους πιο
τσακισµένους. Αυτό είναι που δεν θα σας συγχωρήσει κανείς.

Να ξέρετε ότι αυτά τα αίσχη που νοµοθετείτε θα τα καταργή-
σουµε ακόµη και αν είναι το τελευταίο πράγµα που θα κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Τώρα συνεχίζουµε µε τον κ. Πασχαλίδη από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Ακολουθεί ο κ. Σπίτρζης, ο κ. Μάρκου και ο κ.
Ψυχογιός. Έχουν αλλάξει, έχουν διαγραφεί πάρα πολλοί και πολ-
λοί ζήτησαν µήπως πιθανόν µπορέσουν να µιλήσουν αύριο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένας συ-

νάδελφός σας πριν λίγο πήρε τηλέφωνο ότι του ανέβηκε η πίεση
και δεν θα µπορούσε να έρθει. Τι να σας πω; Δεν θα την πάρω
εγώ την απόφαση. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου είναι ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό νοµοσχέδιο προσαρ-
µογής της νοµοθεσίας µας στις τεχνολογικές εξελίξεις και
κοινωνικές απαιτήσεις της εποχής µας µε βάση όσα συµβαίνουν
στις πιο προηγµένες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αποτελεί
δε µια σοβαρή προσπάθεια αντιµετώπισης γνωστών προβληµά-
των της αγοράς εργασίας, όπως η µαύρη εργασία, οι απλήρωτες
υπερωρίες, οι ενστάσεις περί αδιαφάνειας στον συνδικαλισµό
και τα φαινόµενα βίας. 

Συγχρόνως είναι ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο εισάγονται σύγ-

13984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρονες ευρωπαϊκές πρακτικές, ενισχύεται η ανταγωνιστικότητα
της ελληνικής οικονοµίας αλλά και η ισορροπία της επαγγελµα-
τικής και οικογενειακής ζωής µε ρυθµίσεις όπως η διευθέτηση
της εργασίας, η άδεια πατρότητας δεκατεσσάρων ηµερών και η
γονική άδεια τεσσάρων µηνών και χρόνων.

Άλλωστε ας µη λησµονούµε ότι κατά το µεγάλο µέρος του
πρόκειται για ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας 2019/1158
η οποία υπεγράφη από τον ΣΥΡΙΖΑ τον Ιούνιο του 2019 λίγο πριν
τις εκλογές. Και το αναφέρω αυτό µε σκοπό να αναδειχθεί το µέ-
γεθος της υποκρισίας του ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος χρησιµοποιώντας για
µια ακόµη φορά την τεχνική της τροµοκράτησης των εργαζοµέ-
νων µε την κατάλληλη διαστρεβλωτική επεξεργασία και τη γνω-
στή πια προπαγανδιστική φρασεολογία του τύπου «καταρρέει η
πενθήµερη εργασία, ξηλώνονται οι κατακτήσεις, επιστρέφουµε
στο µεσαίωνα και στη φεουδαρχία» και τα λοιπά γνωστά άρπαξε
την ευκαιρία να βγει στο προσκήνιο από την αφάνεια που βρί-
σκεται τόσο καιρό. 

Ωστόσο οι υπό συζήτηση διατάξεις που δήθεν καταργούν το
οκτάωρο, δεν είναι τίποτα περισσότερο από τη λεγόµενη διευθέ-
τηση του χρόνου εργασίας που από παλιά αναγνώριζε η ελληνική
νοµοθεσία και που από τη δεκαετία του ‘90 βρίσκει πλήρη κανονι-
στική αποτύπωση στις σχετικές περί του χρόνου εργασίας οδηγίες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης τις οποίες οφείλει να εφαρµόζει όχι µόνο
η Ελλάδα αλλά και το σύνολο των χωρών της Ένωσης. 

Πιο συγκεκριµένα ο θεσµός της διευθέτησης, όπως και ο θε-
σµός των υπερωριών είναι δύο διεθνείς και σίγουρα ευρωπαϊκοί
θεσµοί που εφαρµόζονται εδώ και αρκετές δεκαετίες στην Ευ-
ρώπη και στην Ελλάδα. Στη χώρα µας ο θεσµός της διευθέτησης
έχει εισαχθεί από τον νόµο του 1892/1990 τροποποιηµένος µε
αντίστοιχες διατάξεις νόµου το 1998, το 2000, το 2005, το 2010
και το 2011. Επίσης µε την αύξηση των υπερωριών στις εκατόν
πενήντα ώρες τόσο για τη βιοµηχανία όσο και για τους λοιπούς
κλάδους, προσεγγίζοντας έτσι η Ελλάδα τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο υπερωριών, δίνεται η δυνατότητα στον εργαζόµενο να αυ-
ξήσει το εισόδηµά του. 

Αν τώρα ο εργαζόµενος επιλέξει το σύστηµα της διευθέτησης
χρόνου -διότι το τονίζω πρόκειται για επιλογή του εργαζοµένου-
οι επιπλέον ώρες θα αποθηκεύονται σε τράπεζα χρόνου µε τη
συµβολή της ψηφιακής κάρτας εργασίας και θα του επιστρέφον-
ται εντός έξι µηνών µε τη µορφή µειωµένου ωραρίου ή ρεπό ή
ηµερών αδείας. Το κέρδος για τον εργαζόµενο είναι ότι µε τη δι-
ευθέτηση µπορεί να εξασφαλίσει -αν το επιθυµεί- τετραήµερη
εργασία τη βδοµάδα χωρίς µείωση των αποδοχών. 

Όσον αφορά την κάρτα εργασίας ο εργαζόµενος θα χτυπά την
κάρτα του όταν ξεκινά και όταν τελειώνει την εργασία του. Η
κάρτα θα συνδέεται απευθείας µε online σύστηµα του «ΕΡΓΑΝΗ
ΙΙ» και µε τον τρόπο αυτό θα καταγράφεται αµέσως και σε πραγ-
µατικό χρόνο η υπέρβαση του νοµίµου ωραρίου, οι υπερεργα-
σίες και οι υπερωρίες του και έτσι θα επέρχονται άµεσα οι
σχετικές συνέπειες, αξιώσεις για επιπλέον αµοιβή από τον εργα-
ζόµενο και κυρώσεις για τον εργοδότη. 

Έτσι η ψηφιακή κάρτα θα παίξει καθοριστικό ρόλο στην προ-
στασία του οχταώρου, στη µείωση της µαύρης εργασίας, στην
τήρηση του ωραρίου του τηλεργαζοµένου αλλά και στη διευθέ-
τηση του χρόνου εργασίας, καθώς θα µπορούν να καταγράφον-
ται online οι κλειδωµένες υπερωρίες τις οποίες ο εργοδότης
οφείλει να πληρώσει ή να συµψηφίσει. Τυχόν παρουσία στον
χώρο εργασίας εργαζοµένου που δεν έχει ενεργοποιηµένη την
ψηφιακή κάρτα εργασίας, θα επισύρει σοβαρές διοικητικές κυ-
ρώσεις. 

Επίσης µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο και συγκεκριµένα µε
το άρθρο 102 αντιµετωπίζεται το ζήτηµα της µετεξέλιξης του Σώ-
µατος Επιθεώρησης Εργασίας σε ανεξάρτητη αρχή προκειµένου
να διασφαλιστεί η αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης
στον τοµέα του ελέγχου τήρησης της εργατικής και ασφαλιστι-
κής νοµοθεσίας και να µην αφαιρείται το τεκµήριο της αξιοπι-
στίας και αντικειµενικότητας. 

Ο παραλογισµός βεβαίως της Αντιπολίτευσης φτάνει σε τέτοιο
σηµείο ώστε να αντιτίθεται ακόµη και στην αναβάθµιση του Σώ-
µατος Επιθεωρητών Εργασίας και την συνεπαγόµενη αποσύν-
δεσή του από Υπουργείο Εργασίας. 

Τελειώνοντας θα ήθελα να αναφερθώ στη ρύθµιση περί απερ-
γίας, υπογραµµίζοντας αρχικά ότι το δικαίωµα στην απεργία είναι
κατοχυρωµένο σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
είναι κατοχυρωµένο στο Σύνταγµά µας και είναι αυτονόητα κα-
τοχυρωµένο και στο νέο νοµοσχέδιο για την προστασία της ερ-
γασίας.

Ωστόσο µε τις νέες ρυθµίσεις υπάρχει σχετική πρόβλεψη ότι
θα απαγορεύεται εφεξής η επαναπροκήρυξη απεργιών που
έχουν κριθεί παράνοµες κατά του ιδίου εργοδότη και µε την ίδια
ηµεροµηνία έναρξης από άλλες συνδικαλιστικές οργανώσεις
υπέρµετρης βαθµίδας µε µοναδικό σκοπό να µην καταστρατη-
γούνται οι περί απεργίας απαγορευτικές δικαστικές αποφάσεις. 

Επίσης µε στόχο την προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών
και του δηµοσίου συµφέροντος που υπερτερεί όλων, θεσπίζεται
η ελάχιστη εγγυηµένη υπηρεσία 33% σε κλάδους κοινής ωφέ-
λειας, όπως για παράδειγµα συγκοινωνίες, αποκοµιδή απορριµ-
µάτων, σε κλάδους δηλαδή που έχουν ζωτική σηµασία για την
εξυπηρέτηση των αναγκών του κοινωνικού συνόλου. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, φτάνει πια µε τη διαστρέβλωση,
φτάνει πια µε την υπεράσπιση των προνοµίων ορισµένων συντε-
χνιών και ορισµένων συνδικαλιστών. Βάλτε πλάτη επιτέλους και
εσείς για µια νέα Ελλάδα σύγχρονη, ανταγωνιστική και προσαρ-
µοσµένη στις τεχνολογικές οικονοµικές εξελίξεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
σας ευχαριστούµε για τον χρόνο. Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ.
Σπίρτζη από τον ΣΥΡΙΖΑ και αποµένουν δύο συνάδελφοι ακόµη. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Και να δώσω συγχαρητήρια σε εσάς που κάθεστε στην Έδρα,

όταν η πλειοψηφία του Προεδρείου έχει επιβάλλει να κάνουµε
τη συζήτηση τέτοια ώρα για να µην ακούει ο ελληνικός λαός.
Αλλά θα ακούσει ο ελληνικός λαός όλες τις αποκαλύψεις που θα
γίνουν.

Και ξεκινάω µε αυτό που ρώτησε ο κ. Καραγκούνης. Η παρά-
ταξή µας και ο Παύλος Πολάκης είναι υπέρ του εµβολιασµού.
Και µάλιστα στάθηκε στις ουρές για να κάνει εµβόλια, όχι σαν
και εσάς που στέλνατε τα στελέχη σας στην αρχή σε όλη την Ελ-
λάδα.

Δεύτερο, η παράταξή µας και ο Παύλος Πολάκης δεν κάνει εµ-
πόριο ελπίδας µέσω των εµβολίων και αυτό που σας έχει πει
µήνες τώρα, για να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα, είναι να ρίξετε
λεφτά στη δηµόσια υγεία, στις δοµές και τα φάρµακα. Και έχετε
θυσιάσει έξι χιλιάδες συµπολίτες µας. 

Κύριε Καραγκούνη, είστε πολύ έµπειρος νοµικός και σας
εκτιµώ ιδιαίτερα. Όταν ο Πρόεδρός µας, ο Αλέξης Τσίπρας είπε
ότι ξεστοκάρετε για το «AstraZeneca», τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης και το κόµµα σας έκαναν µπούλινγκ για µια ακόµη φορά.
Τώρα το επιχειρείτε για τον Παύλο Πολάκη. Για πείτε µας για το
«AstraZeneca». Το δώσατε σε εκατοντάδες χιλιάδες νέους αν-
θρώπους και το απαγορεύσατε τώρα; Τους θέσατε σε κίνδυνο;
Έχουν ευθύνη αυτοί που το έκαναν, η Κυβέρνηση; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Όχι, καµµία. Έχετε ευθύνη και γι’ αυτά,

έχετε και για τους έξι χιλιάδες τουλάχιστον συµπολίτες µας που
πέθαναν, µε ευθύνη σας, µε παραλείψεις σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Παραποιείτε την αλήθεια. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Βεβαίως και έχετε ευθύνη και τα κρύ-

βετε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Δεν κρύβουµε τίποτα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Και τα κρύβετε µε τον φίλτατο Σωτήρη

και τις στηµένες επιτροπές. 
Να συγχαρούµε βέβαια και τον Υπουργό Εργασίας, τον κ. Χα-

τζηδάκη που δείχνει την αλαζονεία του και δεν µας τιµά µε την
παρουσία του. Δείχνει δηλαδή πόσο τιµά το νοµοσχέδιο. 

Εδώ διαφοροποιούµαι και από το κόµµα µου ακόµη, τους συν-
τρόφους µου και από τους άλλους συναδέλφους, διότι το νοµο-
σχέδιο, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι του κ. Χατζηδάκη και θα
το αποδείξουµε στη συνέχεια µε ντοκουµέντα. Του το έφεραν
του ανθρώπου, δουλειά κάνει. Διαµεσολάβηση κάνει, σαν την
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UBER ένα πράγµα. Είναι το υπολειπόµενο της δουλειάς των προ-
ηγούµενων µνηµονίων που δεν πρόλαβαν να το κάνουν το 2015
και πριν.

Να ευχηθώ καλή επιτυχία στα παιδιά που δίνουν πανελλαδικές
εξετάσεις, δίνοντας µια υπόσχεση -στους ίδιους από το Βήµα
της Βουλής, στους γονείς τους, στα παιδιά που µέσα στην παν-
δηµία προσπαθούν και έχουν στοχοποιηθεί από την Κυβέρνηση-
ότι αυτό το νοµοσχέδιο για τις οικογένειές τους, για τους ίδιους,
για το µέλλον τους, για την ποιότητα ζωής τους θα ανατραπεί.
Θα ανατραπεί µαζί µε το επιτελικό κράτος Μητσοτάκη. Θα ανα-
τραπεί η βαρβαρότητα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και θα αντι-
κατασταθεί από µια προοδευτική κυβέρνηση και πολύ σύντοµα,
µια κυβέρνηση που θα σέβεται τους νέους και την κοινωνία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο και οι δηµό-
σιες τοποθετήσεις, ακόµη και ανθρώπων από τη συντηρητική πα-
ράταξη, αποδεικνύουν ότι η βαθιά διαχωριστική γραµµή σήµερα
είναι µεταξύ των δυνάµεων που είναι µε τις αγορές -δηλαδή η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη και όσοι τη στηρίζουν- και των άλλων δυ-
νάµεων που είναι µε την κοινωνία, µε τις υγιείς παραγωγικές δυ-
νάµεις, µε τους εργαζόµενους, µε τους ανέργους, µε την
ανάπτυξη, µε τη νεολαία, όχι µε τους αεριτζήδες, όχι µε τα κοµ-
πραδόρικα, όπως έλεγε το ΚΚΕ, συµφέροντα. 

Και δεν χρειάζεται να παρουσιάσω το σύνολο των άθλιων δια-
τάξεων που εµπεριέχονται. Τα είπαν όχι µόνο οι συνάδελφοί µου
από τον ΣΥΡΙΖΑ, οι σύντροφοί µου, αλλά από όλα τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. Δεν είναι τρελοί όλοι.

Ντροπή βέβαια που φέρνετε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο µέσα στις
πανελλαδικές και θέλετε πάλι, µέσω κοινωνικού αυτοµατισµού,
να το χρεώσετε στους συνδικαλιστές και αυτούς να τους χρεώ-
σετε στο ΣΥΡΙΖΑ. 

Εγώ θα επιχειρήσω να δώσω απαντήσεις στον κ. Χατζηδάκη,
σε αυτά που είπε από το Βήµα του Κοινοβουλίου, για να αναδεί-
ξουµε το φαρισαϊσµό, τα ψέµατα, την αθλιότητα που επικρατεί,
µε τους τρόπους που χειρίζεται η Νέα Δηµοκρατία και το κράτος
και την κυβέρνηση και πώς κορόιδεψε τον ελληνικό λαό. 

Διαβάζω από τη σηµερινή τοποθέτηση. «Είµαι περήφανος»
λέει. Είναι περήφανος ο κ. Χατζηδάκης για το ότι γλίτωσε
1.000.000 ευρώ την ηµέρα από την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ» –έτσι είπε σή-
µερα- 2.000.000 ευρώ από τον ΟΣΕ –και γι’ αυτό είναι περήφα-
νος- και για τη ΔΕΗ. Αυτά έκανε και µας είπε ότι είναι περήφανος. 

Ως προς την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ» δεν γλιτώσαµε 1.000.000 ευρώ
την ηµέρα, κύριε Χατζηδάκη. Να του τα µεταφέρετε, κύριε Υφυ-
πουργέ, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Την πούλησαν για ένα ευρώ,
για ελάχιστα στον κ. Βγενόπουλο και µετά την πήρε η «AEGEAN».
Δεν µας είπε όµως ο κ. Χατζηδάκης πόσα κέρδισε την άλλη µέρα
ο κ. Βγενόπουλος, µαύρα, πουλώντας τα slots της «ΟΛΥΜΠΙΑ-
ΚΗΣ» σε όλα τα αεροδρόµια του κόσµου. Δεν µας το είπε αυτό. 

Δεν µας είπε, όταν αναλάβαµε εµείς το 2015, πόσους υπαλλή-
λους είχε φορτώσει το ελληνικό δηµόσιο, πόσους πιλότους στην
ΥΠΑ που δεν έρχονταν ούτε για να πιούν καφέ, πόσοι πετούσαν
σε ξένες εταιρείες και έπαιρναν το µισθό τους κάθε µήνα, πόσους
έβγαλε στη σύνταξη από την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ»; Δεν µας είπε, πώς
έδωσε το µεγαλύτερο στέγαστρο της «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗΣ» στο «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» που είναι κλειστό ακόµη; Δεν µας τα είπε αυτά. 

Δεν µας είπε πώς έθαψε 16,5 δισεκατοµµύρια που κέρδισε από
τον ΟΣΕ δήθεν, 16 δισεκατοµµύρια κρατικών ενισχύσεων, που
αν δεν ιδιωτικοποιούνταν η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και η «ΕΣΤΥ» µε τους
χειρισµούς τους, θα πλήρωνε 16 δισεκατοµµύρια η χώρα. Δεν
µας τα είπε αυτά, που είναι περήφανος! 

Και βέβαια για τη ΔΕΗ δεν µας είπε, πως σε ένα µήνα, από εκεί
που θα την έκλεινε -θυµάστε πως, όταν ανέλαβε η Νέα Δηµοκρα-
τία ήταν να κλείσει η ΔΕΗ- ως ελλειµµατική, έγινε υγιέστατη και
είχε πλεονάσµατα και πού είναι σήµερα η µέση τιµή ρεύµατος,
σε τι ύψος; Αυτό είναι το έργο σας. Ποιοι τα κονοµάνε από αυτό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Περήφανος ο κ. Χατζηδάκης. Για να πάµε όµως και στην «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» για την οποία είναι περήφανος. Πόσα δροµολόγια έχουν
κοπεί από όλη την Ελλάδα; Έχετε κάνει την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ΚΤΕΛ
µε την ανικανότητά σας. Από τη Θεσσαλονίκη µέχρι την Αλεξαν-
δρούπολη δεν έχετε βάλει το «Ασηµένιο Βέλος» δύο χρόνια

τώρα. Καταργήσατε την υπογειοποίηση στην Πάτρα. Δεν βάλατε
τη γραµµή για Αίγιο. Δύο χρόνια! 

Και επιχειρείτε να τα φορτώσετε στον ΣΥΡΙΖΑ. Να δείτε πώς
το είπε αυτό το ωραίο; Είστε, λέει, µε τους εργατοπατέρες και ο
κ. Χατζηδάκης είναι µε την κοινωνία. Έχει µια παράξενη αίσθηση
της κοινωνίας, αλλά έχει και παράξενη αίσθηση για τους εργα-
τοπατέρες. 

Και επιχείρησε παρακάτω να µας χρεώσει και τη ΣΤΑΣΥ, τη λει-
τουργία του µετρό. Για να δούµε. Στη ΣΤΑΣΥ έχει εννιά σωµα-
τεία. Σε όλα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Εγώ θέλω ένα δύο λεπτά. Μόνο που µεί-
ναµε µέχρι αυτή την ώρα πέντε άνθρωποι, δώστε µας δύο λεπτά. 

Στα εννιά σωµατεία των εργατοπατέρων συµµετέχουν σε όλα
ή ως πρόεδροι ή ως γενικοί γραµµατείς, συνδικαλιστές της Νέας
Δηµοκρατίας. Στην ΟΣΥ, τα λεωφορεία το αντίστοιχο. Στη ΓΣΕΕ
µήπως είναι ΣΥΡΙΖΑ αυτοί που σας κουβαλούν στην πλάτη τους
όλα αυτά τα χρόνια; Δεν ντρέπεστε να τους εµπαίζετε έτσι, να
τους βρίζετε από πάνω; Στην πλάτη σάς κουβαλάνε και τον Χα-
τζηδάκη µαζί. Στην ΓΣΕΕ ο πρόεδρος είναι ΣΥΡΙΖΑ; Ο γραµµα-
τέας είναι ΣΥΡΙΖΑ ή Νέα Δηµοκρατία τα τελευταία δέκα χρόνια; 

Στην ΑΔΕΔΥ, µέχρι πριν δύο µήνες -γιατί δεν είναι συγκροτη-
µένη τώρα- πρόεδρος ήταν ΔΑΚΕ. Γιατί έπαψε πριν δύο µήνες
να είναι στη ΔΑΚΕ; Γιατί τον διορίσατε επί της ουσίας, στρεβλώ-
νοντας την ΟΚΕ, τον Πρόεδρο της ΟΚΕ και αναγκάστηκε σε πα-
ραίτηση, κάνοντας τα δύο χρόνια τέσσερα. 

Και µέσα στο νοµοσχέδιο αυτός ο κύριος µε προσόντα –µε τα
οποία δεν έπρεπε να είναι εκεί, να τα πείτε στον κ. Σταϊκούρα-
ορίζει στο νέο ΣΕΠΕ, στην ανεξάρτητη αρχή. Έχει µια αδυναµία
ο κ. Χατζηδάκης µε τις ανεξάρτητες αρχές. Θέλει να τις ελέγχει.
Έτσι έκανε και την Επιτροπή Ανταγωνισµού, µε τον Κυριτζάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. Ζητήσατε δύο λεπτά, τρία λεπτά…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Έχετε δίκιο. 
Καταθέτω δύο πράγµατα για να µείνουν στα Πρακτικά. Το

πρώτο είναι οι εργατοπατέρες της Αστυνοµίας. Εκεί δεν έχει
πρόβληµα ο Χατζηδάκης και η Νέα Δηµοκρατία και πιο συγκε-
κριµένα της ΣΕΦΕΑ. Θα τα δείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πήγατε στις σχολές της Αστυνοµίας σε αυτούς που διορίσατε
µε ρουσφετολογικό τρόπο και τους γράψατε στο σωµατείο
ΣΕΦΕΑ µαζικά, χωρίς να κάνουν αίτηση. Αν δείτε τις φωτογρα-
φίες, είναι οκλαδόν και µιλάνε οι δύο συνδικαλιστές. Αν το έκανε
φοιτητής αυτό ή άλλος συνδικαλιστής, θα πήγαινε η πανεπιστη-
µιακή αστυνοµία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Τελειώνω. Και βέβαια εκεί να µας απαν-
τήσετε οι συνδικαλιστές της ΣΕΦΕΑΑ, ο κ. Ντούµας και ο κ. Μαυ-
ροειδάκος που είναι εκεί στις φωτογραφίες, τι ρόλο παίζουν στον
«ΔΙΑ» και τη «ΔΡΑΣΗ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κύριε Σπίρτζη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Μας µιλάνε, κύριε Πρόεδρε, για τους
εργατοπατέρες που είναι του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε
φτάσει στα έντεκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Οι εργατοπατέρες της Αστυνοµίας.
Και πάµε στο 2010.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, τώρα,

σας παρακαλώ. Όχι, δεν το δέχοµαι. Τώρα φτάνετε τα δώδεκα
λεπτά. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. Είναι ακόµη δύο συνάδελ-
φοι, να τελειώσουµε. Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κατέθεσα του ΣΕΒ του 2010 µε λεφτά
του ΕΣΠΑ όλα αυτά που είναι στο νοµοσχέδιο. Τι ωραίες προτά-
σεις! Τριάντα προτάσεις για µια υγιή επιχειρηµατικότητα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
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για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από το 2010 το έχετε έτοιµο το νοµοσχέδιο. Το φέρατε εδώ
ως µεσολαβητές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν σέβε-
στε τους δύο συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ που είναι εδώ και σας
περιµένουν για να µιλήσουν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι εµένα.

Εγώ περιµένω έτσι κι αλλιώς. Είµαι τέσσερις ώρες και είκοσι
λεπτά. Δεν είναι το πρόβληµά µου άλλα είκοσι λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Έχετε δίκιο, αλλά κλείνω.
Εµάς λοιπόν η δική µας κοινωνία, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν

είναι ούτε τα golden boys τα δικά σας ούτε οι τραπεζίτες ούτε οι
φίλοι σας επιχειρηµατίες που κατεβαίνουν µε ελικόπτερο στη
Μύκονο και δεν έχουν καµµία επίπτωση µέσα στον κόσµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,
κύριε Σπίρτζη. Είναι σωστό αυτό που κάνετε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Εµάς η δική µας κοινωνία είναι η κοινω-
νία που εργάζεται, η κοινωνία που έχει καταστήµατα, που είναι
µικροµεσαίοι, που είναι εργαζόµενοι, που είναι άνεργοι, που είναι
νεολαίοι και αυτοί θα σας ανατρέψουν µαζί µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε τον κ. Μάρκου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Α, κύριε Πρόεδρε, πάρτε και µια φωτο-
γραφία. Είναι η τούρτα του κ. Χατζηδάκη. Είναι και περήφανος!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τη προαναφερθείσα φωτογραφία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να είναι εδώ ο κ. Χατζη-

δάκης, όχι για να µε τιµήσει ως Υπουργός –δεν θέλω να σας υπο-
τιµήσω- αλλά για να συµπληρώσει γύρω στις δεκατρείς µε
δεκατέσσερις ώρες δουλειάς. Κι επειδή οι πάντες ξέρουν ότι στη
ζωή του δεν έχει δουλέψει ποτέ -προϊόν του κοµµατικού σωλήνα
είναι-, να καταλάβει τι σηµαίνει να δουλεύεις δέκα και δεκατέσσε-
ρις ώρες και πρώτη και δεύτερη και τρίτη µέρα, αλλά για τους ερ-
γαζόµενους θα είναι κάθε µέρα, ενώ ο κ. Χατζηδάκης από
µεθαύριο θα πάρει τα ρεπό του, για να βιώσει λοιπόν τι σηµαίνει
δώδεκα και δεκατρείς ώρες δουλειάς. Γι’ αυτό θα ήθελα να είναι
εδώ.

Η σηµερινή µέρα βέβαια, κύριοι συνάδελφοι, είχε και τα ψέ-
µατα της ηµέρας από τη Νέα Δηµοκρατία και τα fake news της
ηµέρας. Η κ. Κεραµέως κήρυξε παράνοµη την απεργία της
ΟΛΜΕ, η οποία ΟΛΜΕ δεν συµµετέχει στην απεργία, για να µην
ταραχθούν οι πανελλήνιες εξετάσεις. Και φρόντισε να πει ότι την
κήρυξε παράνοµη. 

Καλή επιτυχία στους αγωνιζόµενους µαθητές. Δυστυχώς, πε-
ρίπου είκοσι πέντε µε τριάντα χιλιάδες από αυτούς λιγότεροι από
πέρσι δεν θα µπουν στα πανεπιστήµια, αλλά αυτή είναι µια άλλη
συζήτηση. 

Το δεύτερο fake news της ηµέρας από τη Νέα Δηµοκρατία
είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι κατά των εµβολίων. Έτσι στις αρχές της
πανδηµίας βγήκε ότι είναι κατά της µάσκας, κατέρρευσε, γελοι-
οποιήθηκαν, τώρα είναι κατά των εµβολίων και πάλι γελοιοποι-
ούνται. 

Με βάση αυτά λοιπόν, θα προτιµήσω να σας ταλαιπωρήσω
αυτά τα πέντε-έξι λεπτά όχι για να επαναλάβω τις αθλιότητες του
νοµοσχεδίου -οι οµιλητές µας τα είπαν- και κύριε Υπουργέ, τις
ξέρετε και εσείς, δεν χρειάζεται να σας τις πούµε τόσες πολλές
φορές. Θα σας πω τρία-τέσσερα πράγµατα πολιτικοφιλοσοφικά,
αν µου επιτρέπετε, για να ακούσετε και κάτι άλλο, µήπως κάποια
στιγµή δείτε σαν τον Παύλο τον Σαούλ στον δρόµο για τη Δαµα-
σκό και γίνετε Παύλος.

Η εργασία είναι ένας ιδιότυπα ανθρώπινος τρόπος αλληλεπί-
δρασης µε το περιβάλλον. Σε διάκριση µε τα υπόλοιπα έµβια
όντα που παράγουν κάτω από την πίεση της άµεσης φυσικής
ανάγκης, ο άνθρωπος παράγει ακόµα και όταν είναι ελεύθερος
από την ανάγκη αυτή, ικανός να παράγει σύµφωνα µε τα πρό-
τυπά του και να επιβάλει σε κάθε αντικείµενο το δικό του φυσικό
πρότυπο. Γι’ αυτό παράγει επίσης σύµφωνα µε τους νόµους της
αρµονίας, της οµορφιάς. Γι’ αυτό µπορεί και εργάζεται µε µεράκι
ή βάζει γούστο στη δουλειά του. Είναι τόσο σηµαντική η εργασία
για το ανθρώπινο ον που είναι αυτή που το ορίζει. Η εµβάθυνση
του κοινωνικού της χαρακτήρα σηµαίνει ότι ο άνθρωπος ως υπο-
κείµενο της παραγωγής καθίσταται το δηµιούργηµα όλου του
πολιτισµού, όλων των κεκτηµένων της ανθρώπινης ιστορίας. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί αξίες όπως πρόοδος, ισότητα, αλλη-
λεγγύη, συλλογική πρόνοια και ασφάλεια να αντικατασταθούν
από αξίες όπως ατοµικότητα, αποτελεσµατικότητα και αυστηρή
εργασιακή ηθική. Με την αποθέωση των ατοµικών συµβάσεων
εργασίας και την αποδυνάµωση του συλλογικού Εργατικού Δι-
καίου, διαµορφώνει ένα περιβάλλον όπου άνθρωπος και ο εργα-
ζόµενος γίνεται ατραξιόν. Ο εργάτης καταλήγει ο ίδιος να γίνει
εµπόρευµα. Είναι καθαρά ζήτηµα τύχης αν θα µπορέσει να βρει
για τον εαυτό του και την εργασία του έναν αγοραστή, ώστε να
του πουλήσει πετυχηµένα, δηλαδή κερδοφόρα, το µόνο εµπό-
ρευµα που διαθέτει, την εργασία του. Καταπιέζεται πνευµατικά
και σωµατικά, υποβαθµίζεται στο επίπεδο µιας µηχανής, γίνεται
µια αφηρηµένη δραστηριότητα και εξαρτάται όλο και περισσό-
τερο από τις διακυµάνσεις της αγοράς και της ανταλλακτικής
αξίας, από τις στάσεις του κεφαλαίου και τη διάθεση του πλού-
του. Τα σουπερµάρκετ ήδη µέχρι στις 23 Ιουνίου θα ανοίγουν πι-
λοτικά στις επτά παρά το πρωί και θα κλείνουν δώδεκα και
τέταρτο το βράδυ. 

Ακούστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Το νοµοσχέδιό σας
όχι µόνο είναι αντίθετο στην προσωπική µου ιδεολογία, αλλά και
στις ανθρωπιστικές αξίες και πολιτικές που πρεσβεύει το κόµµα
µου και βρίσκεται σε απόλυτη διάσταση µε τη δεοντολογία µου
ως γιατρού. 

Το εµπνευσµένο εφεύρηµά σας να δύναται ο εργοδότης να δι-
ευθετεί την εργασία τού εργαζόµενου ατοµικά έως και δεκατέσ-
σερις ώρες τη µέρα και να την πληρώνει µε ρεπό βλάπτει
σοβαρότατα την υγεία των συµπολιτών µας µε ευθύνη δική σας.
Προσέξτε δύο σηµαντικά πράγµατα. 

Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας και η Διεθνής Οργάνωση
Εργασίας, η ILO, δηµοσίευσαν µια µελέτη που προειδοποιεί ότι
εργασία άνω των έντεκα ωρών την ηµέρα µπορεί να προκαλέσει
σφοδρότατα προβλήµατα στην υγεία του εργαζόµενου. Φέτος
αυτό δηµοσιεύτηκε, το 2021.

Η µελέτη αυτή έχει βασιστεί στη µέθοδο της µετα-ανάλυσης,
δηλαδή αποτελεί µια σύνθεση ερευνητικών µελετών που έχουν
γίνει στο παρελθόν για ένα συγκεκριµένο θέµα, ώστε να οδηγή-
σουν σε ένα συνολικό συµπέρασµα. 

Θα σας καταθέσω αυτές τις µελέτες και ελπίζω στα ρεπό σας
που θα πάρετε από αυτό το εξοντωτικό τριήµερο να τους ρίξετε
µία µατιά. Δεν είµαι πολύ αισιόδοξος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μάρκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο γενικός γραµµατέας του ΠΟΥ, ο Τέντρος Γκεµπρεγέσους,
τόνισε µε αφορµή αυτή τη µελέτη φέτος το 2021 ότι καµµία ερ-
γασία δεν αξίζει για να αναλάβουµε τον κίνδυνο ενός εγκεφαλι-
κού ή µίας καρδιακής νόσου. Η ειρωνεία είναι ότι η Διεθνής
Οργάνωση Εργασίας, η ILO, που συµµετέχει σε αυτή την έρευνα
είναι οργανισµός τη σύµβαση του οποίου φέρνετε προς κύρωση
στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου. 

Βεβαίως το αν σας ενδιαφέρουν οι επιταγές του ILO, το ότι τις
κυρώνετε προσχηµατικά για να παραπλανήσετε και ότι φέρνετε
τάχα κάποια θετικά µέτρα είναι φανερό σε όλο το υπόλοιπο νοµο-
σχέδιο, γιατί η ίδια σύµβαση στο άρθρο 5 προτρέπει τα κράτη να
προωθούν και τις θεµελιώδεις αρχές και τα εργασιακά δικαιώ-
µατα, δηλαδή την ελευθερία του συνεταιρίζεσθαι και την αποτε-
λεσµατική αναγνώριση του δικαιώµατος συλλογικής διαπραγµά-
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τευσης που εσείς αποδυναµώνεται µέχρι εξαφάνισης. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο 21ος αιώνας ξεκίνησε ως εποχή

αντιεπαναστάσεων, καταρρεύσεων και χαµένων ελπίδων, καιροί
της καταστροφής κάθε ανθρωπιστικού ιδεώδους -φορείς τους
είστε, της καταστροφής αυτής-, καιροί του χλευασµού, αλλά και
καιροί της αγανάκτησης, των αυθόρµητων κινηµάτων διαµαρτυ-
ρίας, σηµείων νέων µορφών περάσµατος από το ιστορικά ξεπε-
ρασµένο καπιταλισµό σε νέες βιώσιµες µορφές συλλογικής
κοινωνικής συµβίωσης. 

Το παλιό που έρχεται σήµερα σαν νέο, αυτό που φέρνετε
εσείς, σέρνεται πάνω σε παλιά δεκανίκια και φέρνει παλιές µυ-
ρουδιές σαπίλας που έχουν πια ξεφτίσει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τον χρόνο.

Ο κ. Ψυχογιός έχει τον λόγο.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω από το Βήµα της Βουλής να ευχηθώ
καλή επιτυχία και καλή δύναµη στα παιδιά που δίνουν πανελλή-
νιες εξετάσεις, αυτή τη µεγάλη µάχη, χωρίς να έχουν την παρα-
µικρή στήριξη από την πολιτεία εν µέσω πανδηµίας, όπως και η
εκπαιδευτική κοινότητα. Και µάλιστα στοχοποιήθηκαν και λοιδο-
ρήθηκαν από την Κυβέρνηση. Καλή δύναµη, λοιπόν, και καλή επι-
τυχία σε όλους και όλες. 

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, θα προτιµούσε κα-
νείς να µιλάµε µε ειλικρίνεια µεταξύ µας. «Αφήστε το παραµύθι»,
λοιπόν, που λέει κι ο λαός. Και είναι παραµύθι το αφήγηµα σας
στο νοµοσχέδιο αυτό γιατί θυµίζετε πραγµατικά τον Όργουελ το
«1984», όπου η απελευθέρωση ταυτιζόταν µε την υποδούλωση.
Ή µπορεί να είστε και θιασώτες της αταξικής κοινωνίας, όπου
είναι ίσοι οι εργαζόµενοι µε τους εργοδότες. 

Εκτός από την εξυπηρέτηση, λοιπόν, συµφερόντων του ΣΕΒ
και των µεγάλων οµίλων, αποτυπώνεται και το όραµά σας για την
εργασία, την ανάπτυξη και την κοινωνία γενικά, µε εργαζόµενους
των 300 ευρώ, ευέλικτων τροµοκρατηµένων, συνήθως εργολα-
βικών, εξουθενωµένων, µέσα στην ατοµικότητα και µακριά από
διεκδικήσεις, ανασφαλών, ανά πάσα στιγµή µε τη Δαµόκλειο
σπάθη της απόλυσης πάνω από το κεφάλι τους, µε ωράρια-λά-
στιχο, µε ανύπαρκτη οικογενειακή και κοινωνική ζωή. Και παρ’
ότι, κύριε Υπουργέ, αυτό το µοντέλο το έχετε δει, το έχετε εφαρ-
µόσει κι έχει αποτύχει, το ξέρετε, το ξαναφέρνετε, λοιπόν, εδώ
µπροστά µας και εν µέσω πανδηµίας.

Επειδή κάποιοι συνάδελφοι είπανε για µειωµένα κοινωνικά αν-
τανακλαστικά του ΣΥΡΙΖΑ στα θέµατα αυτά, να ξεκινήσω λέγον-
τας ότι είµαστε δύο κόσµοι σε όλο αυτό -κι αυτό νοµίζω το
παραδέχεστε και εσείς- δύο σχέδια, όσο κι αν προσπαθούν κά-
ποιοι να τα παρουσιάσουν ως ίδια ή περίπου ίδια. Ο κόσµος της
εργασίας το ξέρει καλά αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Οι
εργαζόµενοι στα σουπερµάρκετ και στα ξενοδοχεία που είδαν
αύξηση του µισθού τους το γνωρίζουν και το λένε.

Επί ΣΥΡΙΖΑ βάσιµος λόγος απόλυσης και προστασία των ερ-
γολαβικών εργαζοµένων. Επί Νέας Δηµοκρατίας από τα πρώτα
που καταργήσατε. Ένδικα µέσα όπου παραιτείται το δηµόσιο
στους ΟΤΑ και στο Υπουργείο Πολιτισµού που δηµιουργήθηκαν
µόνιµες θέσεις σε συµβασιούχους που ήταν σε οµηρία χρόνια.
Το καταργήσατε.

Εκατοντάδες τριµερείς συσκέψεις επί ΣΥΡΙΖΑ που δόθηκαν λύ-
σεις σε εργασιακά αιτήµατα σωµατείων µε παραδείγµατα και
από την Κορινθία. Δεν διεξάγει καν τριµερείς τώρα το Υπουργείο,
εκτός από ελάχιστες περιπτώσεις, χωρίς να λύνει κανένα ζήτηµα
και µάλιστα, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιτίθεται και απειλεί τα
σωµατεία και τα συνδικάτα που σηκώνουν τέτοια ζητήµατα και
φτάνουν και στο Υπουργείο να τα θέσουν. 

Επί ΣΥΡΙΖΑ συλλογικές συµβάσεις εργασίας, επέκταση της
υποχρεωτικότητας σε αρκετούς κλάδους και αυξήσεις µισθών.
Επί Νέας Δηµοκρατίας και µε το νοµοσχέδιό σας ατοµική σύµ-
βαση. Απόλυτο ξήλωµα του συλλογικού Εργατικού Δικαίου. Ανα-
ρωτιέµαι τα βιβλία µου του Συλλογικού Εργατικού Δικαίου της
νοµικής τι θα τα κάνω. Θα τα ξαναπάρω όταν έρθει κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. Αύξηση κατώτατου µισθού και απόφαση για 751

ευρώ µέχρι το 2021 επί ΣΥΡΙΖΑ. Πάγωµα και µείωση του κατώ-
τατου µισθού µε τα 534 ευρώ που δώσατε σε αναστολές και υπε-
ρωρίες µε ρεπό από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Επί ΣΥΡΙΖΑ το ΣΕΠΕ εκατοµµύρια πρόστιµα σε µεγάλους οµί-
λους και τράπεζες σε σηµείο που οι τράπεζες να στέλνουν µηνύ-
µατα στους εργαζόµενους ότι πρέπει να φύγουν στις 17:00’ για
να µην τιµωρηθούν αυτοί, γιατί θα την πληρώσει τράπεζα. Τέτοια
ήταν η συνέπειά τους και ο φόβος τους για το ΣΕΠΕ. Διαλύεται,
λοιπόν, το ΣΕΠΕ από την πρώτη στιγµή της διακυβέρνησής σας.
Το έχετε ξηλώσει εντελώς και όποιος βγαίνει στην κοινωνία το
ξέρει τι γινόταν και τι γίνεται και το ισοπεδώνετε τελείως µε την
ανεξάρτητη αρχή. 

Μείωση της ανεργίας δέκα µονάδες επί ΣΥΡΙΖΑ, µε µόνιµες
θέσεις πλήρους απασχόλησης, µε συµβασιούχους, µε προγράµ-
µατα του ΟΑΕΔ. Μείωση των θέσεων και αύξηση της ανεργίας
µε τα ωράρια-λάστιχο που θα κάνετε, όπου δεν θα χρειάζεται να
πάρει άλλους ο εργοδότης. Ελαχιστοποίηση των προσλήψεων
ενώ έχετε το ένα προς ένα. Προγράµµατα του ΟΑΕΔ τα οποία
δεν λειτουργούν, µε αποκορύφωµα τον τερµατισµό του προ-
γράµµατος των νέων επιστηµόνων των πεντέµισι χιλιάδων, των
δασαρχείων και άλλων αυτή τη στιγµή όπου δινόταν κάποια λύση
και για τους εργαζόµενους και για τις υπηρεσίες. 

Και πάµε τώρα να πούµε το εξής. Το νοµοσχέδιο αυτό τους
πλήττει όλους. Πρέπει να το ακούσει η ελληνική κοινωνία αυτό.
Δεν πλήττει µόνο τους εργαζόµενους του ιδιωτικού ή του δηµό-
σιου τοµέα και κυρίως τη νεολαία. Πλήττει τους µικροµεσαίους
διότι µειώνει το εισόδηµα. Πλήττει τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες. Πλήττει και τους αγρότες. Γι’ αυτό πηγαίναµε στις λαϊκές,
γιατί ετοιµάζετε κι άλλο νοµοσχέδιο που ξηλώνει ακόµα κι αυτή
την κατάκτηση. Έχετε βαλθεί να µας γυρίσετε αιώνες πίσω µαζί
µε τα εργασιακά. Κι εκεί θα µειωθεί η κατανάλωση. 

Τα κάνετε όλα λάστιχο. Διαλύετε την οικογενειακή ζωή χωρίς
να αφήνετε κανένα πρόγραµµα και εισάγετε τον νόµο της ζούγ-
κλας στην αγορά εργασίας, όπου ο πιο ισχυρός θα επιβιώνει.
Αντί να πάµε µπροστά στο τριανταπεντάωρο, στο τετραήµερο
της εργασίας όπως στην Ισπανία, στην ενίσχυση της αγοραστι-
κής δύναµης των εργαζοµένων σε µοντέλο ανάπτυξης από τα
κάτω προς τα πάνω, όχι από τα πάνω προς τα κάτω, από τους
ισχυρούς οι οποίοι θα δηµιουργήσουν δήθεν θέσεις εργασίας ή
µε επενδύσεις οι οποίες, δυστυχώς, αντί να φτάνουν µέχρι την
πραγµατική οικονοµία αποθησαυρίζουν τα χρήµατα σε offshore.
Και µε τα τεχνολογικά µέσα τα οποία πρέπει να είναι προς όφε-
λος των εργαζοµένων, της ποιότητας και του επιπέδου της ζωής
τους. 

Ήδη, λοιπόν, έχουµε µια Κυβέρνηση σκληρά νεοφιλελεύθερη
και ακροδεξιά σε πολλές πτυχές της, σα αντικείµενα που κυρίως
χειρίζοµαι εγώ στην Κοινοβουλευτική Οµάδα. Έχει αναγκαστεί,
όµως, η Κυβέρνηση -για να τ’ ακούσει κι αυτό ο ελληνικός λαός-
να πάρει πίσω και να αναστείλει πολιτικές αποφάσεις και νοµο-
θετικές ρυθµίσεις. 

Να είστε σίγουροι, λοιπόν, ότι το ίδιο θα γίνει και µε το νοµο-
σχέδιο αυτό, κύριε Υπουργέ. Να είστε, επίσης, σίγουροι ότι µια
κυβέρνηση της Αριστεράς και των προοδευτικών δυνάµεων θα
βάλει το έκτρωµα αυτό εκεί που του αξίζει, δηλαδή στο χρονον-
τούλαπο της πιο σκοτεινής και µεσαιωνικής εποχής που µας γυ-
ρίζει. Είστε πιο παλιό από το παλιό. Όµως, υποθηκεύετε το
µέλλον της κοινωνίας, που έντεκα χρόνια υποφέρει και θέλει στή-
ριξη, για να εξαργυρώσετε γραµµάτια. Επειδή, λοιπόν, το έχει
ζήσει στο πετσί της αυτό, θα το αναζητήσει σύντοµα και θα πάρει
αυτό που αξίζει. 

Εµείς, λοιπόν, θα είµαστε στην πρώτη γραµµή και σήµερα και
πάντα µαζί τους και µαζί µε τους εργαζόµενους, αλλά και όσους
πλήττονται από αυτή τη διπλή κρίση που βιώνουµε και από αυτή
που έρχεται και που εσείς καλλιεργείτε. Όλοι µαζί θα πρέπει να
απαιτήσουµε µια δηµοκρατική πολιτεία, σύγχρονη, στις απαιτή-
σεις των καιρών, µε κοινωνική δικαιοσύνη, διανοµή του πλούτου
σε αυτούς που τον παράγουν και αξιοπρεπή διαβίωση για όλους
που θα έπρεπε να είναι εξασφαλισµένη τον 21ο αιώνα. Τι συζη-
τάµε τώρα!

Και βέβαια σας υποσχόµαστε, πέρα από την καταψήφιση του
νοµοσχεδίου η οποία είναι δεδοµένη από εµάς, ότι θα προσπα-
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θήσουµε µε κάθε µέσο και τρόπο που έχουµε, εντός και εκτός
Βουλής, για να σας κάνουµε πραγµατικότητα τον φόβο που
πάντα έχετε, ότι το µέλλον ανήκει στον κόσµο της δουλειάς. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συ-
νεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 2.59’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα Τετάρτη 16 Ιουνίου 2021 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο

εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συ-
ζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων: «Για την Προστασία της Εργασίας –
Σύσταση Ανεξάρτητης Αρχής «Επιθεώρηση Εργασίας» - Κύρωση
της Σύµβασης 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για την
εξάλειψη της βίας και παρενόχλησης στον κόσµο της εργασίας
– Κύρωση της Σύµβασης 187 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργα-
σίας για το Πλαίσιο Προώθησης της Ασφάλειας και της Υγείας
στην Εργασία – Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/1158 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ης Ιουνίου
2019 για την ισορροπία µεταξύ της επαγγελµατικής και της ιδιω-
τικής ζωής».
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